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L E G E N D S  A R E  F O R E V E R
EL PRIMERO I 36’000 VpH 
Classic Cars

Γέφυρες και
αποστάσεις 

Από το Κυπριακό, μεταξύ άλλων, περ-
νούν και εκείνοι που δεν βλέπουν πως
τόσα χρόνια η Τουρκία είχε σκοπό να
δημιουργηθούν τετελεσμένα στα Κα-
τεχόμενα. Την ίδια ώρα η Κυπριακή
Δημοκρατία προχωρούσε σε μια σειρά
από ζητήματα όπως είναι το ενεργειακό.
Τώρα φτάσαμε στο τέρμα και ξεκινάνε
οι γεωτρήσεις, οπότε Τουρκία και τ/κ
ηγεσία λένε πως είναι πιθανή εστία έν-
τασης. Ο διεθνής παράγων που λίγα
έκανε για να αποφευχθούν τα τετελε-
σμένα τώρα θέλει να προλάβει με κάτι
εντυπωσιακό, πριν ξεκινήσει το τρυπάνι.
Η πίεση και η βιάση δεν ωφελεί κανένα.
Όμως, είναι τουλάχιστον άδικο να οδη-
γείται η χώρα σε άρον-άρον εξελίξεις
επειδή άσκησε κυριαρχικό δικαίωμα
και δεν το συνέδεσε με το Κυπριακό.
Η σωστή διπλωματία στήνει μεν γέφυ-
ρες, κρατάει όμως και ίσες αποστάσεις.

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΚΡΙΤΙΚΗ Θέατρο, εκθέσεις, μουσική, βιβλίο, τηλεόραση, κινηματογράφος

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ

ΝΙΚΟΣ ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ Σελ. 8
Τα μέσα κοινωνικής δικτύωσης
και οι εκλογές

ΠΕΤΡΟΣ ΖΑΡΟΥΝΑΣ Σελ. 10
Αχρείαστα πολιτικά και οικονομι-
κά χουβαρνταλίκια

ΛΑΡΚΟΣ ΛΑΡΚΟΥ Σελ. 14
Κωδικός Μέριντορ

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΟΦΑΝΟΥΣ Σελ. 14
H ανάγκη νέας προσέγγισης στο
Κυπριακό

ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ Σελ. 16
Η επόμενη μέρα απαιτεί
νέο πολιτικό σχεδιασμό

Α. Αλαφούζος: Πρότυπο δημιουργικού Ελληνα

ΒΡΑΒΕΙΑ

Με ευρωπαϊκή
πιστοποίηση 17
κυπριακά Φεστιβάλ 
Με τη διάκριση EFFE Label 2017-
2018 βραβέυτηκαν 17 κυπριακά
φεστιβάλ, αναγνωρίζοντας την
αξία τους και αναβαθμίζοντας το
πολιτιστικό προϊόν του τόπου.

ΘΕΑΤΡΟ

Αντι-Δρώντες και Ψαθάς
Η θεατρική ομάδα Αντι-Δρώντες που πέρυσι
κέρδισε το πρώτο βραβείο στο Φεστιβάλ
Ερασιτεχνικού Θεάτρου του ΘΟΚ φέτος επι-
στρέφει με μία νέα παραγωγή, τον «Φον Δη-
μητράκη» του Δημ. Ψαθά.

ΜΟΥΣΙΚΗ

Επιστροφή του ρετρό
Το ελαφρό τραγούδι επιστρέφει και κάνει
την παρουσία του ολοένα και πιο δυνατή.
Παλιές και αγαπημένες μελωδίες κυκλο-
φορούν μιξαρισμένες, αλλά και πειραγμέ-
νες. Νέα συγκροτήματα ξαναδίνουν στους
σκοπούς αυτούς νέα ζωή.

Καταδικασμένο σε αποτυχία το ΓεΣΥ
Το Σχέδιο με επιλογές ενισχύει τον πολίτη, τονίζει ο Ανδρέας Κρητιώτης

Τη θέση ότι με το μονοασφαλιστικό θα δα-
πανήθούν εκατομμύρια ευρώ των φορολο-
γουμένων, θα σπαταληθεί χρόνος και κόπος,
καθώς και πόροι του Δημοσίου, και τελικά
θα οδηγηθεί στην αποτυχία, διατυπώνει ο
πρόεδρος του Συνδέσμου Ασφαλιστικών

Εταιρειών Κύπρου Ανδρέας Κρητιώτης. Επι-
σημαίνει ότι το ΓεΣΥ με επιλογές ενισχύει
και θωρακίζει τον πολίτη. Αφήνει επίσης
αιχμές ότι το ΓεΣΥ με τη μορφή που προ-
ωθείται σήμερα είναι προϊόν ευκαιριακών
πολιτικών συμβιβασμών.Οικονομική, σελ. 4

Οι γραβάτες και 
οι προειδοποιήσεις
Μήνυμα στον Αλέξη Τσίπρα

Την ώρα που ο Αλέξης Τσίπρας ετοιμά-
ζεται να φορέσει γραβάτα, ενόψει της
ρύθμισης του χρέους, αυτοί που φορούν
γραβάτα κάθε μέρα στη δουλειά, οι τρα-
πεζίτες, συνιστούν προσοχή και όχι
βιαστικές κινήσεις, καθώς ακόμη το
έδαφος είναι επισφαλές. Σελ. 20

BAΣΙΚΗ
ΕΚΔΟΣΗ

€2,00
ΠΛΗΡΗΣ
ΕΚΔΟΣΗ

ZHTHΣΤΕ 
ΤΟ ΣΤΟ ΤΑΜΕΙΟ

€3,50

ΕΡΕΥΝΑ
ΑΓΟΡΑΣ
Τα SAMSUNG GALAXY S8 και
S8 PLUS στην πιο προσιτή τιμή

ΜΑΡΚΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ

Τα θέλω μου 
για το ΔΗΚΟ μετά 
τις Προεδρικές 

Την ανάγκη μέγιστης
συσπείρωσης στο Δη-
μοκρατικό Κόμμα με
την επαναδραστηριο-
ποίηση αποστασιοποι-
ημένων στελεχών του

κόμματος τονίζει στη συνέντευξή του
στην «Κ» ο Μάρκος Κυπριανού. Ο ανα-
πληρωτής πρόεδρος του κόμματος
κλείνει το μάτι στο Γιώργο Λιλλήκα ζη-
τώντας να ζυγίσει τα θετικά και αρνη-
τικά της υποψηφιότητάς του. Απορρί-
πτει τα περί σκληρών θέσεων στο Κυ-
πριακό υποστηρίζοντας ότι οι «άλλοι»
έριξαν νερό στο κρασί τους. Ο κ. Κυ-
πριανού μιλάει για το κόμμα και τον
ίδιο μετά τις Προεδρικές. Σελ. 10

Αναδιαρθρώσεις
αντί εκποιήσεων
Λιγοστές οι δημοπρασίες

Ως άσκηση πιέσεων για αναδιαρθρώσεις
των προβληματικών δανείων και λιγό-
τερο ως θεσμός φαίνεται να λειτουργούν
οι πλειστηριασμοί ακινήτων. Η απήχηση
της οποίας έτυχαν είναι πενιχρή, με το
ενδιαφέρον των πολιτών να είναι λι-
γοστό. Οικονομική, σελ. 3
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Δυσαναπλήρωτο είναι το κενό
στον εκδοτικό, κοινωνικό και
επιχειρηματικό στίβο από την
απώλεια του Αριστείδη Αλα-
φούζου. Στην «Καθημερινή» χά-
ραξε νέες διαδρομές στον χάρ-
τη του Τύπου κρατώντας όλα
αυτά τα χρόνια σταθερά το πη-
δάλιό της. Δέκα ξεχωριστές
προσωπικότητες, που βρέθηκαν
ως διευθυντές στο «τιμόνι» της
«Κ» έως τον θάνατό του, γρά-
φουν γι’ αυτόν. Σελ. 18, 19

ΤΑ ΦΑΟΥΛ ΤΩΝ 2 ΗΓΕΤΩΝ

Οπισθοδρόμηση
λόγω των λαθών 
Τριγμούς φαίνεται να δημιουργούν
τα επικοινωνιακά λάθη των ηγετών
των δύο κοινοτήτων, με αποτέλεσμα
να χαλάει το κλίμα που είχε δημι-
ουργηθεί στην αρχή των συνομιλιών.
Για τον Πρόεδρο Αναστασιάδη πολι-
τικές πηγές τόνιζαν ότι μπορούσε να
μη δώσει συνέχεια στο θέμα με το
ενωτικό. Ταυτόχρονα καυτηρίαζαν
και τις υπαναχωρήσεις του Μουστα-
φά Ακιντζί. Σελ. 7

ΑΚΕΛ 

Κοστούμι για Σπανό,
στο βάθος Καρογιάν 
Το ΑΚΕΛ ρίχνοντας το όνομα του
Μάικ Σπανού ως εν δυνάμει υποψη-
φίου στις προεδρικές εκλογές δοκι-
μάζει τα νερά. Σε συγκεκριμένο
όμως πλαίσιο ακούγεται και το όνομα
του τέως προέδρου του ΔΗΚΟ Μάρι-
ου Καρογιάν, αφού με υποψήφιο
από τον χώρο του Κέντρου μπορεί να
περάσει στον δεύτερο γύρο. Σελ. 11

ΜΙΧΑΛΗΣ ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ

Ενα είναι βέβαιο,
το Κυπριακό
είναι ζωντανό

Στην πρώτη συνέν-
τευξή του ως διευ-
θυντή του Γραφείου
του Προέδρου της
Δημοκρατίας ο Μιχά-
λης Σοφοκλέους βά-

ζει τον Νίκο Αναστασιάδη στο κάδρο
των υποψηφίων υποστηρίζοντας ότι
θα πρέπει να είναι υποψήφιος, άπο-
ψη που όπως αποκαλύπτει  έχει με-
ταφέρει στον Πρόεδρο της Δημο-
κρατίας. Απορρίπτει ότι η τοποθέτη-
σή του δίπλα στον Πρόεδρο έχει
προεκλογική χροιά. Θεωρεί «ιεροσυ-
λία» να αμφισβητείται η βούληση του
Νίκου Αναστασιάδη για λύση του Κυ-
πριακού. Σελ. 8

Συμπτώματα προϊούσας
αποσύνθεσης εμφανίζει η
προεδρία Τραμπ. Αφού
απομάκρυνε τον Τζέιμς
Κόουμι από τη διεύθυνση
του FBI, ο πρόεδρος Τραμπ
υποχρεώθηκε να δεχθεί,
το βράδυ της Τετάρτης, τον
διορισμό του Ρόμπερτ Μί-
λερ ως ειδικού ανακριτή
για τις ενδεχόμενες σχέ-
σεις συνεργατών του με τη
Μόσχα. Ο Μίλερ είναι
πραγματικός εφιάλτης για
τον Τραμπ: ο εισαγγελέας
που διηύθυνε το FBI επί 12
χρόνια απολαμβάνει σεβα-
σμό και από τα δύο κόμμα-
τα για τις ικανότητες και
την ακεραιότητά του. Αν ο
Τραμπ νόμιζε ότι απομα-
κρύνοντας τον Κόουμι θα
απαλλασσόταν από ένα αγ-
κάθι, τώρα βρίσκεται πε-
σμένος σε μια συστάδα
από ασπαλάθους. Σελ. 24

Ενώ η διαδικασία των συνομιλιών βρίσκεται
επί της ουσίας στα χέρια του ειδικού απε-
σταλμένου για το Κυπριακό Έσπεν Μπαρθ
Αϊντε ώστε να γεφυρώσει τις δύο πλευρές,
με τις προσπάθειες να συνεχίζονται από
την ερχόμενη εβδομάδα, την ίδια ώρα κα-

ταγράφονται δύο δεδομένα: Από τη μία
είναι μεγάλες αποστάσεις και εκ διαμέτρου
αντίθετες οι θέσεις σε μία σειρά από κομβικά
ζητήματα σε κεφάλαια του Κυπριακού. Γε-
γονός που προέρχεται από αναδιπλώσεις
θέσεων από την πρώτη Γενεύη και εντεύθεν

εκ μέρους της τουρκοκυπριακής πλευράς,
όπως λένε στην εφημερίδα πολιτικές πηγές.
Από την άλλη η τ/κ ηγεσία επιμένει στη
γραμμή για μετάβαση στη Γενεύη και εφ’
όλης της ύλης συζήτηση επί όλων των κε-
φαλαίων, επαναφέροντας και μια παλιά

διαπραγματευτική θέση ενώ προτάσσει
και τον ισχυρισμό ότι το πλαίσιο λύσης ως
έχουν τα πράγματα έχει αναδυθεί. Σε αυτό
το πλαίσιο είναι στο σύνολό της περίπλοκη
και ενώπιον αδιεξόδων η μετάβαση στη
Γενεύη. Σελ. 4, 5

Αδιέξοδα στον δρόμο προς τη Γενεύη 
Ανάχωμα οι αναδιπλώσεις θέσεων των Τ/κ σε μείζονα κεφάλαια πέραν της ασφάλειας και των εγγυήσεων 

Αυτά που δεν
είπαν ήταν πολύ
περισσότερα
Συνάντηση Τραμπ-Ερντογάν
Η επίσκεψη Ερντογάν στις ΗΠΑ δεν επέ-
φερε για τον ίδιο τα οφέλη που ζητούσε
σε μια σειρά από θέματα. Από την άλλη
ο Τραμπ έκανε τη διαφορά μη αναφερό-
μενος σε θέματα που «πονάνε» την τουρ-
κική ηγεσία. Τι γίνεται εφεξής με την επί-
σκεψη Αναστασιάδη στις ΗΠΑ. Σελ. 6

Τουρκικές φρεγάτες
βγήκαν στο Αιγαίο
Ασκηση «Θαλασσόλυκος ’17»

Η 19η Μαΐου είναι εθνική αργία στην Τουρ-
κία, γνωστή ως «Μέρα του Ατατούρκ, της
Νεολαίας και του Αθλητισμού». Είθισται
να γίνεται σεβαστή από τις Ένοπλες Δυ-
νάμεις. Αυτό δεν έγινε φέτος. Σελ. 9 

Σε επικίνδυνα μονοπάτια ο Ντόναλντ Τραμπ
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

GIUSEPPE BASTIANINI: Βε-
ρολίνον, 20.- Αγγέλλεται εκ Ρώ-
μης ότι ο υφυπουργός των Εξω-
τερικών της Ιταλίας κ. Μπαστια-
νίνι, αναλύων εν τη Γερουσία το
πρόγραμμα της εξωτερικής πο-
λιτικής της Ιταλίας, ετόνισεν ότι

ο υπουργός Εξωτερικών κόμης Τσιάνο, αφού επα-
γίωσε τας φιλικάς σχέσεις μετά της Αυστρίας, της
Ουγγαρίας και της Αλβανίας συνεκέντρωσεν ήδη
τας προσπαθείας του προς τας ιταλο-γερμανικάς
σχέσεις, επιθυμών να διευκρινίση πλήρως την
θέσιν, εις την οποίαν ευρίσκονται αύται. Η Φα-
σιστική Κυβέρνησις, κατά τον κ. Μπαστιανίνι,
φρονεί ότι μόνος τρόπος διά την πραγματοποίησιν
της ομαδικής ασφαλείας κατά τρόπον αποτελε-
σματικόν είναι η συνεργασία και ως προς τούτο
σπουδαιοτάτη αποβαίνει η κίνησις προς την κα-
τεύθυνσιν του άξονος Ρώμης - Βερολίνου. [...] Η
ιταλική πολιτική εν τη Μεσογείω, είπε ο Μπα-
στιανίνι, επαναπαύεται επί των συμφωνιών, αίτινες
συνήφθησαν προ εννέα ετών μεταξύ της Ιταλίας
και της Τουρκίας αφ’ ενός και της Ιταλίας και Ελ-
λάδος αφ’ ετέρου. (Σημ. «Φ»: Ο Μπαστιανίνι ανα-
φέρεται στο σύμφωνο Βενιζέλου - Μουσολίνι του
1928. Τότε ο Μπαστιανίνι ήταν πρεσβευτής στην
Αθήνα. Για το θέμα αυτό βλ. το βιβλίο του πρώην
πρωθυπουργού Κώστα Αλ. Καραμανλή «Ο Ελευ-
θέριος Βενιζέλος και οι εξωτερικές μας σχέσεις
1928-1932», εκδόσεις Παπαζήση.)
ΚΥΠΡΟΣ: Λονδίνον, 20.- Κατά πληροφορίας εκ
Κύπρου, εν συνεννοήσει μετά του υπουργείου
των Αποικιών η τοπική κυβέρνησις απεφάσισε
την άρσιν του «διατάγματος της αμύνης», το
οποίον επεβλήθη μετά του στρατιωτικού νόμου
από της εποχής του κυπριακού κινήματος «1931».

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή: ΜΙΧΑΛΗΣ Ν. ΚΑΤΣΙΓΕΡΑΣ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
21.V.1937

1 Στους λόγους. Είναι αξιωματούχος, από
αυτούς που έχουν να απαντήσουν ερω-

τήσεις. Στις αιτήσεις μας για συνέντευξη
απαντά «για τους ίδιους λόγους» λέει, δεν
μας δίνει συνέντευξη. Και εμείς προφα-
νώς, για τους ίδιους λόγους θα συνεχίσου-
με την άσκηση ελέγχου και δεν πειράζει.
Μια συνέντευξη πάνω. μια κάτω, γεμίζου-
με μια σελίδα με lost and found. 

2 Στο facebook. Λένε πως ένα από εκεί-
να που λατρεύει η Ελισάβετ είναι να

συνομιλεί με φίλους μέσα από τον μυστι-
κό της λογαριασμό στο facebook. Όχι, δεν
μιλάει με τον Πρίγκιπα Νικόλαο της Κύ-
πρου. Όσο κι αν το ήθελε. Ό,τι κάνει το
κάνει μόνος του. 

3 Στη, αγία τράπεζα. Η εκκλησιαστική
Επιτροπή Αγίου Ερμογένους αποφάσι-

σε να χρεώνει το parking του Κουρίου.
Της ανήκει μεν το τεμάχιο, δίχως να έχει
πολεοδομική άδεια δε, οπότε η χρέωση
είναι χρέωση. Και κάπως έτσι φτιάχνεις
τράπεζα. 

4 Στους «φίλους». Τελικά ο Healthy,
έχει πολλούς από αυτούς, σε εισαγω-

γικά όμως. Που αντί να τον πάρουν τηλέ-
φωνο και να του τα πουν για το Κυπριακό,
γράφουν 1.000 λέξεις στις εφημερίδες.
Ενώ ο Φιλ; Σταθερά και ανιδιοτελώς ταγ-
μένος στην οικογένεια. Μία είναι η οικο-
γένεια. 

5 Στις αντιρρήσεις. Τώρα βέβαια θα μου
πεις, εδώ κοτζάμ Πολυβίου κι αντί να

τα πει του Αναστασιάδη, που τόσες αντιρ-
ρήσεις έχει με το Κυπριακό, του γράφει
μέιλ. Που τον έχει κι όλη μέρα στα πόδια
του. Βέβαια με κράνος θα πρέπει να μπει
να του τα πει. Γράψε του ένα βιβλίο ρε
Πόλυ και στείλε του. Με αφιέρωση. 

6 Στον καμπανίτη. Με τις μπουρμπου-
λήθρες από τις σαμπάνιες της επετεί-

ου έμεινε ο Αϊντε. Σου λέει, μπορεί να μη
βρω άλλη ευκαιρία και θα χαλάσουν.  

7 Στο δώσε. Καλός ο Μιχάλης Σπανός
βρε σύντροφοι. Έλα όμως που στο δι-

οικητικό συμβούλιο της τράπεζας που
συμμετέχει ενέκρινε αυξήσεις απολαβών

σε ορισμένα στελέχη που ξεπερνούν τα 3
εκατ. ετησίως. Κυρίτσης και Σωτηρούλλα
δεν θα έχουν πρόβλημα πλέον με τα νέα
καπιταλιστικά σύνδρομα του Άντρου, όσο
μένουν έξω από τη στενή αυτοί και οι δι-
κοί τους. 

8 Στο καλοκαίρι. Φτάνει σίγα σιγά το κα-
λοκαιράκι, και στις Αρόδες περιμέ-

νουν τον κυρ Άντρο να αρχίσει να επισκέ-
πτεται το... φτωχικό πλην τουρκοκυπριακό
του εξοχικό. Οι άλλοι βίλες των 2.000 τμ.
και εσύ ένα σπιτάκι από τους αδελφούς
τουρκοκύπριους... Ερώτηση: Ο σύντρο-
φος Μουσταφά το ξέρει;

9 Στα τετραγωνικά. Πάντως, μπορεί να
μην μας πέφτει λόγος αλλά Πρίγκιπας

Νικόλαος και η Βασίλισσα Έλσα, μπορού-
σαν να κάνουν μια πιο Healthy προεκλογι-
κή στα μάτια του κόσμου αν δεν έκτιζαν
σπίτια εκατομμυρίων φσι. κλεισουμε,
να φίχαν πεςιπας Νικδας απο την Τρα κπο-
φυγκιπικιέτος. Σίγουρα ένα κεραμίδι το
είχαν πάνω από το κεφάλι τους, άρα προς
τι η βιασύνη;

10 Στον κύριο Αριστείδη. Είναι από τις
περιπτώσεις ανθρώπων που δεν

γνώρισα ποτέ, διάβασα λίγα και άκουσα
πολλά. Αντιλαμβάνομαι όμως, στο πέρα-
σμα του χρόνου, την απώλεια ανθρώπων
αναλόγου βεληνεκούς όπως του κυρίου
Αριστείδη Αλαφούζου, σε μια Ελλάδα που
τους έχει ανάγκη όσο ποτέ, αφήνει μόνο
κενό. 

ΕΝΩΝΟΥΜΕ ΔΥ ΝΑΜΕΙΣ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ

Με άριστα 
το 10

Γούτσου, γούτσου… Εμείς να τα βλέπουμε στην κυπριακή βουλή που δεν τσιμπάμε ο ένας τα μάγουλα του άλλου!  
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Ο Μ Η Ρ Ο Υ  &  Σ Ε Β Ε Ρ Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Surviror του Αναστασιάδη και X factor του ΑΚΕΛ
Έτοιμος για μεγάλη μάχη δήλωνε προχθές ο
Αναστασιάδης, αναφερόμενος στην αυριανή σύ-
νοδο του Εθνικού Συμβουλίου. Σύμφωνα με πη-
γή μου η οποία παρακολουθεί από κοντά την
κομματική ζωή: «κάθε συνεδρία του Εθνικού εί-
ναι και μια μάχη αλλά αυτή της Δευτέρας έχει
ένα ιδιαίτερα εκρηκτικό μείγμα: τις εξελίξεις
στο Κυπριακό και τον προεκλογικό ο οποίος βρί-
σκεται στα ύψη». Όπως μου ανέφερε ο Αναστα-
σιάδης θα κληθεί να απαντήσει πώς ενώ διαλα-
λεί ότι λαμβάνει υπόψη το Εθνικό Συμβούλιο όχι
μόνο κωλυσιεργεί στη σύγκλησή του αλλά προ-
χωρεί σε υποβολή νέων προτάσεων προς τον
Ακιντζί και τις μεταφέρει στο Εθνικό εκ των
υστέρων». Μου είπε ακόμα πως το γεγονός ότι
στη συνεδρία θα υπάρχουν και οι δύο επίσημα
πια ανθυποψήφιοι του Αναστασιάδη («ο οποίος
όπως λέει δεν έχει ακόμα αποφασίσει εάν θα εί-
ναι υποψήφιος...») είναι ικανό να μετατρέψει το
Εθνικό σε... ρινγκ. 

Όπως χαρακτηριστικά μου είπε: «Μπορεί από τη
συνεδρία να απουσιάζει το ΕΛΑΜ αλλά οι ευθεί-
ες βολές και του Νικόλα και του Λιλλήκα και του
Σιζό και της Ελένης και του Περδίκη, μην σας πω
και του Άντρου κατά του Αναστασιάδη, μόνο με
ουϊσκάκια και... τασάκια μπορούν να γίνουν υπο-
φερτές». « Έτσι και υπήρχε στη συνεδρία μια
κρυφή κάμερα η τηλεθέαση θα ξεπερνούσε στα
σίγουρα και αυτήν του Survivor!» πρόσθεσε.

Μια και είμαστε στα τηλεπαιχνίδια θα σας ανα-
φέρω και κάτι που άκουσε τις προάλλες η κυρία
Γιαννούλα στους διαδρόμους του ΑΚΕΛ και μου
το μετέφερε. Όπως είπε δύο στελέχη συζητού-
σαν για τις δηλώσεις του Άντρου Κυπριανού για
το προφίλ του ΑΚΕΛικού υποψηφίου. Όπως
ανέφερε ο ένας εξ αυτών η αναφορά του Άν-
τρου ότι «ψάχνουμε υποψήφιο που να έχει όλο
το πακέτο παραπέμπει σε λογικές Χ Factor» και
διερωτήθηκε «Μπορεί ο Μάικ Σπανός να έχει
όλο το πακέτο και να αναδειχθεί στη νέα φωνή
της Κύπρου;» Η απάντηση του δεύτερου στελέ-
χους ήρθε αυθόρμητα «σιγά μη βάλουμε και τον
Στεφάνου στον ρόλο του Σάκη!»

Από πηγή μου στα ψηλά δώματα του ΑΚΕΛ μα-
θαίνω πως «το σήριαλ με τον Μάικ Σπανό οδεύει
στο τέλος του, αφού εντός της εβδομάδας ανα-
μένεται να ληφθούν τελικές αποφάσεις»...
Σε μεγάλη αναστάτωση βρίσκονται οι δικαστές
του Ανωτάτου. Όπως ακούω νέες αναφορές-κα-
ταγγελίες του Λουκή Λουκαΐδη για την επάρκεια
του δικαστικού σώματος και αναφορές του σε
διαφθορά προκάλεσαν σύγκληση της Ολομέλει-
ας του Ανωτάτου. Σύμφωνα με την πηγή μου, οι
ανώτατοι δικαστές έχουν ενοχληθεί από τις ανα-
φορές Λουκαΐδη, οι οποίες δεν γίνονται για
πρώτη φορά. Τον περασμένο Νοέμβριο το Ανώ-

τατο κατήγγειλε τον Λουκαΐδη στον Κωστάκη για
παρόμοιες αναφορές. 

Αυτή τη φορά ο πρώην βοηθός γενικός εισαγ-
γελέας και δικαστής στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο
υποστήριξε ότι θα έπρεπε να λειτουργεί δικα-
στική σχολή από την οποία να αποφοιτούν οι δι-
καστές και να μη δίνεται η εικόνα ενός αδελφά-
του μεταξύ δικαστών. Υποστήριξε ακόμα πως οι
δικαστές δεν είναι πάντα κατάλληλα καταρτισμέ-
νοι και επανέλαβε την άποψή του ότι η διαφθο-
ρά αγγίζει πια και το δικαστικό σώμα...

Γνωστός δικηγόρος της Λευκωσίας συμφωνεί
με αρκετές από τις αναφορές Λουκαΐδη και
όπως υποστηρίζει μαζί με αυτόν συμφωνούν και
πάρα πολλοί δικηγόροι αλλά και άξιοι δικαστές. 
Μου υπέβαλε και το ακόλουθο ερώτημα για να
το μεταφέρω: «Είναι απορίας άξιο γιατί δεν επα-
νέρχεται το Συνταγματικό Δικαστήριο. Κάποιοι
προφασιζόμενοι ότι ακόμα ισχύει το Δίκαιο της
Ανάγκης καθυστερούν την επαναφορά του.
Αγνοούν την κοινή αντίληψη ότι εάν λειτουργή-
σει ξανά το Συνταγματικό Δικαστήριο θα μπορέ-
σει να επανέλθει η συνταγματική ομαλότητα και
η σωστή λειτουργία του ταλαίπωρου κράτους
μας; Άραγε κάποιους βολεύει αυτή η κατάστα-
ση;»

Όπως μου υπέδειξε, «οι υπερεξουσίες που έχει
το Ανώτατο μετά την επίκληση του Δικαίου της
Ανάγκης δημιουργούν εστίες καχυποψίας και
φαινόμενα που δεν αρμόζουν σε σύγχρονες δη-

μοκρατικές πολιτείες. Αυτά τα ανέλυσε κατ’
επανάληψη και ο Λουκής Λουκαΐδης αλλά και
άλλοι» και κατέληξε: «Κάποιοι όμως φαίνεται ότι
έχουν επιλεκτική ακοή»...

Και επειδή αναφέρομαι σε νομικούς σας μετα-
φέρω και το συναπάντημά μου προ ημερών με
διακεκριμένο επαγγελματία του χώρου. Με το
που με είδε με ρώτησε αν ξέρω πότε θα γίνουν
οι συλλήψεις για το έγκλημα κατά της Οικονο-
μίας. Όταν διερωτήθηκα σε ποιες συλλήψεις
αναφέρεται μου απάντησε «εκείνες που πριν
από πολλούς μήνες είχε προαναγγείλει ο Κωστά-
κης». Και συνέχισε: «Αναμέναμε να δούμε επιτέ-
λους την πάταξη του οικονομικού εγκλήματος
που μας υποσχέθηκαν. Να δούμε ποιους θα οδη-
γούσαν στο δικαστήριο και στη φυλακή όπως δή-
λωναν με βαρύγδουπες δηλώσεις. Δεν είδαμε
όμως κανένα μεγαλοτραπεζίτη να δικάζεται και
να οδηγείται από τη Νομική Υπηρεσία στη Δικαιο-
σύνη. Μόνο το περί δικαίου αίσθημα του κόσμου
για άλλη μια φορά να δοκιμάζεται...» Και κατέλη-
ξε διερωτώμενος και αγανακτισμένος: Πόσο χρό-
νο χρειάζεται άραγε για να οδηγηθούν οι εγκλη-
ματίες της οικονομίας στο δικαστήριο; Μέχρι να
εκπνεύσει η θητεία του γενικού εισαγγελέα;

ΚΟΥΪΖ: Ποιος κατά τα άλλα ψύχραιμος πολιτικός
αρχηγός έχασε τις προάλλες την ψυχραιμία του
και... τρόμαξε τους γύρω του; Αιτία η αναφορά
στελέχους του κόμματος πως είναι επιβεβαι-
ωμένο ότι ο ίδιος δεν θα μπορούσε να “σταθεί”
σε προεδρικό ψηφοδέλτιο...
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Είναι κυριολεκτικά απερίγραπτα
αυτά που ακούστηκαν τις τελευταίες
μέρες από υπουργούς της κυβέρνη-
σης και βουλευτές της πλειοψηφίας,
με αφορμή το νομοσχέδιο για τα μέ-
τρα και τα λεγόμενα... αντίμετρα που
προέκυψαν στο πλαίσιο της περί-
φημης δεύτερης αξιολόγησης. Οι άν-
θρωποι ξεστόμισαν φοβερά πράγματα
προκειμένου να πείσουν ότι η κυ-
βέρνηση ολοκλήρωσε με επιτυχία
τη διαπραγμάτευση με τους δανει-
στές, σε βαθμό που αναρωτιέται κα-
νείς αν πιστεύουν οι ίδιοι αυτά που
λένε, αν τα λένε γιατί τα πιστεύουν,
αν ξέρουν τι λένε, ή αν συνεχίζουν
απτόητοι να κοροϊδεύουν με απα-
ράμιλλο κυνισμό τον μέσο Ελληνα
πολίτη. Στη βάση της άποψης ότι
στην πολιτική επιτρέπονται τα πάντα,
αρκεί να εξυπηρετούν τον στόχο της
κατάκτησης και της διατήρησης της
εξουσίας, αλλά και της εξολόθρευσης
του... ταξικού εχθρού. Γιατί κακά τα
ψέματα, πολλοί από δαύτους ακόμη
θεωρούν ότι δίνουν καθοριστική μά-
χη, όχι απλώς εναντίον πολιτικών
αντιπάλων, αλλά εναντίον ταξικών
εχθρών. Οπου ταξικός εχθρός, η με-
σαία τάξη, οι «πετυχημένοι», όσοι
αποφοίτησαν από καλά σχολεία και
πήραν πανεπιστημιακά πτυχία και
γενικά εκείνοι που ξεχωρίζουν!

Από τις αγορεύσεις και τις δηλώ-
σεις των κυβερνητικών και κομμα-
τικών στελεχών είναι επίσης φανερό
ότι ο λόγος και γενικά η ρητορική
τους απευθύνονται αποκλειστικά
σχεδόν σε αυτό που θεωρούν δικό
τους κοινό. Θεωρούν δηλαδή ότι
μπορούν να λένε ό,τι θέλουν χωρίς
συνέπειες, ίσως και περιμένοντας
όφελος, έχοντας ως σκεπτικό, πρώ-
τον, ότι εκπροσωπούν και ταυτίζονται
με ένα κοινό δεδομένων πεποιθή-
σεων, συγκεκριμένων ή και περιο-
ρισμένων οριζόντων, δεύτερον, ότι
οι ακροατές τους δεν ξέρουν τι ακούν.
Σε περίληψη, αυτοί λένε ό,τι νά ’ναι
γιατί οι άλλοι δεν ξέρουν τι ακούν,
αν θέλουμε να απλοποιήσουμε τον
τρόπο σκέψης τους. Ετσι εξηγούνται
τόσο οι ασυναρτησίες τους, όσο και
ο διχαστικός λόγος τους.

Τρανό παράδειγμα διχαστικού
λόγου, οι καταγγελίες της Θεανώς
Φωτίου κατά «πορφυρογέννητων

των κολεγίων» που ανήκουν απο-
κλειστικά στα κόμματα της αντιπο-
λίτευσης και λοιδορούν τα γεύματα
που θα προσφέρει με τα αντίμετρα
η κυβέρνηση Συρανέλ στους μαθητές.
Ξεχνώντας ότι οι Μπαλτάδες, οι Μη-
λιοί και άλλοι δικοί τους από τα κο-
λέγια αποφοίτησαν...

Μνημείο ασυναρτησίας μπορεί
να χαρακτηριστεί και η ομιλία του
εισηγητή της πλειοψηφίας, του Χρ.
Καραγιαννίδη, σε ένα νομοσχέδιο
με έντονο άρωμα οικονομίας, αλλά
με τον ίδιο να διαλαλεί ουσιαστικά
την άγνοιά του περί τα οικονομικά.
Αυτό προφανώς εννοούσε λέγοντας
ότι γνωρίζει μόνο «μπακαλίστικα οι-
κονομικά», αλλά ήταν σαφές ότι η
ομολογία του είχε θριαμβευτικό τόνο.
Κατά τον ίδιο, δεν χρειάζεται γνώσεις
και νούμερα ο απλός άνθρωπος για
να καταλάβει ότι το συγκεκριμένο
νομοσχέδιο θα λειτουργήσει υπέρ
του όταν γίνει νόμος και γι’ αυτό το
έφερε στη Βουλή η κυβέρνηση, της
οποίας ο λόγος αποτελεί αξίωμα που
δεν αμφισβητείται. Και μετά απα-
ρίθμησε τα γνωστά επιχειρήματα
που του έγραψαν στο χαρτί οι «κα-
θοδηγητές», περιλαμβανομένου και
εκείνου που λέει ότι η συμφωνία με
τους «καταραμένους» δανειστές είναι
στην ουσία το «εξιτήριο» από τα μνη-
μόνια, αφού το τελευταίο λήγει το
2018. Εστω και αν τα μέτρα της συμ-
φωνίας θα φτάσουν μέχρι το 2021!
Με το ίδιο «σκονάκι» εμφανίστηκαν
υπουργοί και κυβερνητικοί βουλευτές
στη Βουλή, μετά τα εντατικά μαθή-
ματα που είχαν παρακολουθήσει τις
τελευταίες εβδομάδες με διδάσκοντες
τον πρωθυπουργό και τους Ευκλ.
Τσακαλώτο, Εφη Αχτσιόγλου και Γ.
Σταθάκη. Ολα αυτά δεν είναι, ασφα-
λώς, τυχαία. Αντίθετα, δείχνουν κα-
θαρά πώς σκέπτεται και πορεύεται
η κυβέρνηση Συρανέλ. Αλλη μία
φορά επιχειρεί να κρύψει την πραγ-
ματικότητα με διχαστική ρητορική,
με στοχευμένες ασυναρτησίες που
ουσιαστικά δοξάζουν την άγνοια,
τις ιδεολογικές αγκυλώσεις, τη με-
τριότητα και με τη δημιουργία νέων
προσδοκιών ως αντιστάθμισμα των
σκληρών μέτρων.

Με όπλο τον ασυνάρτητο
και διχαστικό λόγο...

ΑΠΟΨΗ / Του ΑΓΓΕΛΟΥ ΣΤΑΓΚΟΥ

O Aνδρέας Παράσχος απουσιάζει.
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Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 

Το τι μέλει γενέσθαι στη Γενεύη
και με την εκεί μετάβαση των Ανα-
στασιάδη-Ακιντζί είναι το θέμα
που απασχολεί την επικαιρότητα
του Κυπριακού την τελευταία εβδο-
μάδα. Η πρόταση του Προέδρου
της Δημοκρατίας Νίκου Αναστα-
σιάδη για συζήτηση και συμφωνία
στα θέματα της Ασφάλειας και των
Εγγυήσεων, και η ενδεχόμενη απο-
δοχή της από την τ/κ πλευρά είναι
το κλειδί που ξεκλειδώνει τη συ-
νέχεια, ενώ την ίδια ώρα καταγρά-
φονται ισχυρές διαφωνίες και στα
άλλα κεφάλαια του Κυπριακού. Ο
μεν Νίκος Αναστασιάδης θέλει να
επιτύχει ουσιαστική συζήτηση και
γιατί όχι συμφωνία σε Ασφάλεια
και Εγγυήσεις, που αν συμβεί τότε
η δεύτερη μετάβαση θα έχει ουσία
και περιεχόμενο και όχι όπως η
πρώτη, όταν από την άλλη ο Μου-
σταφά Ακιντζί δεν φαίνεται διατε-
θειμένος να εγκαταλείψει το «με-
γάλο παζάρι» για όλα τα θέματα.
Αν επιτυγχάνονταν πρόοδος σε
Ασφάλεια και Εγγυήσεις, σειρά θα
έπαιρνε το Εδαφικό και εκεί συμ-
φωνία θα μετέφερε τη συζήτηση
στην Κύπρο για συζήτηση των εσω-
τερικών πτυχών. Επί της ουσίας
αυτό που προτάσσει ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας είναι συζήτηση
στο πιο φλέγον των ζητημάτων,
της Ασφάλειας και των Εγγυήσεων,
που θα λειτουργήσει ως βάση για
τη συνέχεια. Ωστόσο, την ίδια ώρα,
το συγκεκριμένο μοιάζει να είναι
η κορυφή του παγόβουνου για τις
συνομιλίες εφόσον οι πλευρές
έχουν δομικές διαφορές σε καίρια
ζητήματα όπως θα διαφανεί και
παρακάτω. 

Τα θέματα 
Παράλληλα και μέχρι να φτάσει

εκεί η διαδικασία των συνομιλιών,
βάσει των όσων έχουν προκύψει
μέχρι στιγμής πάνω σε συγκεκρι-
μένα δεδομένα επί των κεφαλαίων,
υπάρχει διαφωνία από τους Ανα-
στασιάδη-Ακιντζί. Διαφωνίες που

εντοπίζονται στο Περιουσιακό, στο
κεφάλαιο της αποτελεσματικής
συμμετοχής και των τεσσάρων
ελευθεριών. Την ίδια ώρα είναι έν-
τονη όλο το τελευταίο διάστημα η
δυσφορία του Προέδρου της Δη-
μοκρατίας για τις υπαναχωρήσεις
του Τ/κ ηγέτη και αφετέρου για
την αντιπολίτευση που βάλλει κατά
του Νίκου Αναστασιάδη σε ό,τι
αφορά χειρισμούς του. Στο διά ταύ-
τα υπάρχει σύμφωνα με πληροφο-
ρίες της «Κ» αναδίπλωση θέσεων
από την τ/κ πλευρά σε τουλάχιστον
επτά θέματα του Κυπριακού. Ορι-
σμένες εξ αυτών είναι δευτερευού-
σης σημασίας, άλλες όμως φέρουν
ειδικό βάρος με αποτέλεσμα το

ανάχωμα που δημιουργείται από
την απόσταση των δύο πλευρών
να είναι ως και απαγορευτικό. Απτό
παράδειγμα αποτελεί το ζήτημα
των τεσσάρων ελευθεριών. Ενώ
υπήρχε σύγκλιση στη Γενεύη, με-
τέπειτα η τ/κ πλευρά μαζί με την
Τουρκία άλλαξαν ρητορική με απο-
τέλεσμα να παραμένει όχι μόνο
ανοιχτό το θέμα αλλά και ελάχιστα
ενθαρρυντικά σημάδια να δείχνουν
πως θα κλείσει.

Γεγονός που δημιουργεί δυσφο-
ρία στην ε/κ πλευρά εφόσον υπάρ-
χει η αντίληψη πως οι πλευρές βρί-
σκονταν αρκετά κοντά στο να κα-
ταγράψουν ακόμη μία σύγκλιση.
Στον ίδιο άξονα κινείται και το δι-
καίωμα αγοράς περιουσίας. Οι πλη-
ροφορίες της «Κ» τόνιζαν πως μετά

από έκκληση της τ/κ πλευράς και
παραδοχή πως η αγοραστική δύ-
ναμη των Ε/κ είναι μεγαλύτερη και
γέρνει την πλάστιγγα μονομερώς,
σκοπός ήταν να μπει μια ρύθμιση
στην έκταση γης που θα μπορεί
να αγοράσει ένας ιδιώτης. Η ε/κ
πλευρά είχε τονίσει προς τον Μου-
σταφά Ακιντζί, πως η όποια ρύθμιση
πάνω στη γη που θα μπορεί να αγο-
ραστεί από ιδιώτες θα λειτουργούσε

ενάντια και για την ίδια την τ/κ
πλευρά, εφόσον θα υπάρξουν εκεί-
νοι που θα θέλουν να πουλήσουν
ή να αγοράσουν και δεν θα τους
επιτρέπεται. Μετά από διαβούλευση
φαίνεται πως τελικά υπήρξε ένα
επίπεδο συμφωνίας που αποτυπω-
νόταν στο «αν θέλει να αγοράσει
κάποιος παραπάνω από το όριο
που θα τεθεί, να μπορεί αλλά κα-
τόπιν εγκρίσεως από το τ/κ συνι-

στών κράτος» τόνισε στην «Κ» αρ-
μόδια πηγή. Μέσα σε αυτό το πλαί-
σιο προέκυψε και συμφωνία για
τη χρονική περίοδο που θα είχε
ισχύ το όριο αυτό που ήταν 5 με 7
χρόνια. «Πλέον όμως φαίνεται πως
η τ/κ πλευρά υπαναχωρεί από αυτή
τη θέση, κάτι που συμβαίνει συχνά
μετά τη Γενεύη. Τώρα λένε όχι επί
του θέματος. Τώρα βάζουν συγκε-
κριμένο όριο στη γη που θα μπορεί

κάποιος να αγοράσει και δεν δέ-
χονται καμία συζήτηση για παρα-
πάνω», τονίστηκε αρμοδίως στην
«Κ». Εκείνο που μένει πλέον να
διαφανεί είναι αν και κατά πόσο
οι δυο πλευρές θα επιμείνουν στις
θέσεις τους ή θα υπάρξει υπανα-
χώρηση από τη μία πλευρά. 

Σε περίπτωση αδιεξόδου
Την ίδια ώρα, αυτό που προκύ-

πτει ως ερώτημα είναι τι ακολουθεί
την περίπτωση αδιεξόδου και εφό-
σον αυτό καταστεί πραγματικότη-
τα. Το πιθανότερο σύμφωνα με τις
πληροφορίες της «Κ» από ε/κ πηγές
είναι να ετοιμάσουν οι δύο πλευρές
ένα έγγραφο, εφόσον κάτι ανάλογο
είχε γίνει και το 2011. Πιο συγκε-
κριμένα, τον Δεκέμβριο του 2011
ο Αλεξάντερ Ντάουνερ, τότε ειδικός
απεσταλμένος του γενικού γραμ-
ματέα των Η.Ε. (Μπαν Κι Μουν),
ζήτησε από τους Δημήτρη Χριστό-
φια και Ντερβίς Έρογλου να ετοι-
μάσουν ένα έγγραφο 20 σελίδων
στο οποίο θα αποτυπώνονταν οι
θέσεις τους επί όλων των πτυχών
του Κυπριακού. Στόχος, μέσα από
το έγγραφο αυτό, το οποίο ο Τύπος
της εποχής το κατέγραψε ως «εν-
διάμεση συμφωνία», ήταν τον Γε-
νάρη του 2012 οι πλευρές να οδη-
γηθούν πρώτα σε νέα τριμερή (Gre-
entree 2) και μετά σε διεθνή διά-
σκεψη. Το έγγραφο αυτό είχε τον
χαρακτήρα ενός περιγράμματος
συνολικής λύσης, που έτυχε επε-
ξεργασίας από τους εμπειρογνώ-
μονες των Η.Ε. Ανάλογης φιλοσο-
φίας έγγραφο, λένε πληροφορίες
της «Κ» ίσως ζητηθεί και τώρα. «Το
έγγραφο δεν θα ονομαστεί ενδιά-
μεση συμφωνία, ούτε και πλαίσιο
λύσης. Θα είναι ανάλογο του εγ-
γράφου που ζήτησε τότε ο Αλεξάν-
τερ Ντάουνερ» τόνισε στην «Κ»
αρμόδια πηγή. Το έγγραφο αυτό
σύμφωνα με τις ίδιες πληροφορίες,
θα είναι ενδεχομένως «νομικά δε-
σμευτικό», χωρίς τον χαρακτήρα
όμως του κοινού ανακοινωθέντος
ούτε και θα εμπεριέχει την όποια
μορφή επιδιαιτησίας.

Στο ίδιο μήκος κύματος και με ανα-
τροπή πριν και μετά τη Γενεύη,
κινείται και το σκέλος που αφορά
τη σημαντική βελτίωση της περι-
ουσίας. Ο ορισμός είχε συμφωνηθεί
κατά το πρώτο μέρος της Διάσκε-
ψης για το Κυπριακό και είχε κα-
ταγραφεί. Τώρα, υπάρχει η άποψη
από την τ/κ πλευρά ότι αν ο χρή-
στης έχει προχωρήσει στη δημι-
ουργία π.χ. ενός γκαράζ στο σπίτι
του, αυτό είναι σημαντική βελ-
τίωση και δεν έχει δικαίωμα πλέον
ο ιδιοκτήτης. Μάλιστα, σύμφωνα
με το ρεπορτάζ επανήλθε και μια
παλαιότερη θέση εκ μέρους των
Τ/κ, που αφορούσε το ότι οι περι-
ουσίες που θα είναι υπό ε/κ διοί-
κηση και αυτές που θα είναι υπό
τ/κ διοίκηση, να έχουν το ίδιο κα-
θεστώς όταν θα πηγαίνουν στην
επιτροπή περιουσιών. Την ώρα
μάλιστα που όπως τουλάχιστον
υπάρχει παρασκηνιακά η πεποί-
θηση, οι περιουσίες που θα επι-
στραφούν υπό ε/κ διοίκηση δεν
θα πηγαίνουν στην επιτροπή πε-
ριουσιών αλλά θα αποφασίζει ο
ιδιοκτήτης τη διαχείριση μέσα
στο πλαίσιο της αγοράς. 

Ακόμη ένα σημείο στο οποίο
φαίνεται πως υπάρχει αναδίπλωση
από την πλευρά της τ/κ ηγεσίας
και διαπραγματευτικής ομάδας
κατ’ επέκταση, ήταν η συμμετοχή
των Τ/κ στα αρμόδια ομοσπονδια-
κά όργανα σε περίπτωση λύσης.
Ένα από τα προβλήματα που δη-
μιουργούνταν σύμφωνα με την
προηγούμενη κατάσταση, είναι
το ότι οι Τ/κ ήθελαν να έχουν μια
ψήφο που θα ισοδυναμούσε σε
βέτο. Αυτό, σύμφωνα με ε/κ πηγές,
θα οδηγούσε τη λειτουργία των
Ομοσπονδιακών Σωμάτων, όπως
η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς για
παράδειγμα, σε δυσλειτουργία. Ο
σκόπελος αυτός φαίνεται να ξε-

περάστηκε αλλά την ίδια ώρα, αν
και διπλωματικές πηγές επικρό-
τησαν παρασκηνιακά την αλλαγή
εκ μέρους των Τ/κ, η νέα θέση που
εκφράστηκε δεν γίνεται δεκτή

από την ε/κ πλευρά. Θέση που
αφορά τη συμμετοχή 7 Ε/κ και 4
Τ/κ στο Υπουργικό Συμβούλιο αλλά
παράλληλα να φύγει ο κανόνας
αναλογίας 2:1 στα ομοσπονδιακά
όργανα και ότι οι διορισμοί θα γί-
νονται από το Υπουργικό χωρίς
εθνοτική/κοινοτική βάση. «Με αυ-
τό τον τρόπο θα λειτουργεί μία
τ/κ ψήφος σε όλες τις αποφάσεις
του Υπουργικού, άρα βέτο, οπότε
για αυτό δεν μπορεί να γίνει δεκτό
από την ε/κ πλευρά όσο κι αν υπήρ-
ξε ενθουσιασμός στους διπλωμα-
τικούς κύκλους εφόσον η μη εθνο-
τική-κοινοτική βάση ξεπερνά τα
όποια εμπόδια διάκρισης», τόνισε
στην «Κ» αρμόδια πηγή. 

Την ίδια ώρα, από κύκλους της αν-
τιπολίτευσης γίνεται κριτική προς
τους χειρισμούς του Προέδρου της
Δημοκρατίας κυρίως ως προς την
επαναφορά στη συζήτηση συγκλί-
σεων με άλλους όμως όρους. Πιο
συγκεκριμένα γίνεται, επί παρα-
δείγματι λόγος για τη σύγκληση
που αφορά την άσκηση των πολι-
τικών δικαιωμάτων. Όπως τονί-
στηκε αρμοδίως στην «Κ», υπήρχε
συμφωνημένη η θέση που «προ-
νοούσε ότι μέχρι το 1/3 θα ασκεί
στο άλλο συνιστών κρατίδιο στο
πλαίσιο ομοσπονδιακής λύσης τα
πολιτικά του δικαιώματα πλήρως.
Ως προς τα άλλα 2/3 που θα επέ-
στρεφαν θα τα ασκούσαν τα δι-

καιώματά τους ως ετεροδημότες.
Τώρα, σύμφωνα με τις επικρίσεις
που δέχεται, ο Πρόεδρος Αναστα-
σιάδης έχει ανοίξει εκ νέου το ζή-
τημα με αποτέλεσμα το συμφωνη-

μένο ποσοστό του 33% να πέσει
στο 20%. Δηλαδή, το 33% που συμ-
φωνήθηκε ότι θα ασκούσε τα πο-
λιτικά του δικαιώματα σε όλα τα
όργανα του άλλου συνιστώντος
κράτους, σε κυβέρνηση, βουλή κτλ.,
τώρα έχει γίνει 20% και με δικαιώ-
ματα μόνο στην τοπική αυτοδιοί-
κηση». Η κριτική φαίνεται να πη-
γαίνει και στην εκ περιτροπής Προ-
εδρία. Ενώ υπήρχε η πεποίθηση
πως το συγκεκριμένο ζήτημα θα
τύχει συζήτησης στο πλαίσιο του
πάρε-δώσε και με άξονα τη συζή-
τηση για ασφάλεια-εγγυήσεις, προ-
κύπτει πως υπάρχει δυσαρέσκεια
από την ε/ κ πλευρά για το ότι όταν
επί Δημήτρη Χριστόφια διαμορφώ-
θηκε και συμφωνήθηκε αυτή η σύγ-
κλιση, δεν απέμενε οποιαδήποτε
αρμοδιότητα στον Πρόεδρο και τον
Αντιπρόεδρο «οπότε και δόθηκαν
όλες στο Υπουργικό όπου έχουμε
ως ε/κ πλευρά και διπλάσιες ψήφους.
Ωστόσο ο Πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας, σύμφωνα με τους επικριτές
του, άνοιξε ξανά θέμα συναπόφασης
Προέδρου και Αντιπροέδρου. Γε-
γονός που σημαίνει ότι η τ/κ πλευρά
θα έχει βέτο. Οπότε ξηλώθηκε μια
σύγκλιση και έγινε χειρότερη», τό-
νισε στην «Κ» πολιτική πηγή. 

Παράλληλα με τα ανωτέρω, «κλει-
δωμένη» θεωρείται η σύνθεση στη
Δημόσια Υπηρεσία με τρεις Ε/κ
τρεις Τ/κ. Σημείο που είχε συζητηθεί
έντονα μετά την αποκάλυψη των
πρακτικών του Εθνικού Συμβουλίου
από τον πρόεδρο της ΕΔΕΚ Μαρίνο
Σιζόπουλο. Εκεί αναγραφόταν το
τρία προς τρία στη σύνθεση αλλά
και η προεδρία που θα είναι εκ πε-
ριτροπής με θητεία τέσσερα χρόνια,
δύο Ε/κ και δύο Τ/κ. Πληροφορίες
της «Κ» τονίζουν πάντως πως η τ/κ
πλευρά έχει επιδείξει ιδιαίτερο εν-
διαφέρον για τη σύνθεση στη δη-
μόσια υπηρεσία. 

Βελτίωση περιουσίας και
αποτελεσματική συμμετοχή 

Κριτική της αντιπολίτευσης 
σε χειρισμούς Αναστασιάδη 

<<<<<<<

Επανήλθε παλαιότερη
θέση των Τ/κ, όπως οι
περιουσίες υπό ε/κ διοί-
κηση και υπό τ/κ διοί-
κηση, έχουν το ίδιο κα-
θεστώς ενώπιον της επι-
τροπής περιουσιών.

<<<<<<<

Υπάρχει αναδίπλωση
θέσεων από την τ/κ
πλευρά σε τουλάχιστον
επτά θέματα με κάποιες
θέσεις να είναι μεν δευτε-
ρευούσης σημασίας, να
φέρουν δε ειδικό βάρος
και να καθιστούν τη συμ-
φωνία πολύ δύσκολη. 

<<<<<<<

Ο Πρόεδρος Αναστασιά-
δης επικρίνεται από
την αντιπολίτευση ότι
ξήλωσε συγκλίσεις
που είχαν συμφωνηθεί
και αντί βελτίωσης
τις έκανε χειρότερες. 

Ακόμη ένα σημείο στο οποίο φαίνεται πως υπάρχει αναδίπλωση από την πλευρά της τ/κ ηγεσίας και της διαπραγματευτικής ομάδας κατ’ επέκταση, ήταν η συμ-
μετοχή των Τ/κ στα αρμόδια ομοσπονδιακά όργανα σε περίπτωση λύσης.

Αν επιτυγχάνονταν πρόοδος σε Ασφάλεια και Εγγυήσεις, σειρά θα έπαιρνε το Εδαφικό και εκεί συμφωνία θα μετέφε-
ρε τη συζήτηση στην Κύπρο για συζήτηση των εσωτερικών πτυχών.

Τα εμπόδια στον δρόμο προς τη Γενεύη 
Μαζί με τη συζήτηση για τη συνέχεια, ανάχωμα και οι αναδιπλώσεις θέσεων των Τ/κ σε μια σειρά από κεφάλαια του Κυπριακού 
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Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Κλίμα έντονης δυσφορίας και προ-
βληματισμού επικρατούσε στα τέλη
της εβδομάδας, λίγες ώρες μετά τη
συνάντηση των δύο ηγετών, όταν
η «Κ» επισκέφθηκε το «Προεδρικό»
και έθεσε επί τάπητος με τους κύ-
κλους της τουρκοκυπριακής ηγεσίας
το μέλλον του Κυπριακού. Προβλη-
ματισμός που αφορά τη στάση που
θα τηρήσει η ε/κ ηγεσία στο Κυ-
πριακό κατά τους επόμενους μήνες.
Οι ίδιες πηγές επισήμαιναν στην
«Κ» ότι η «γρήγορη λύση» είναι εφι-
κτή αν και εφόσον η ε/κ πλευρά
αποδεχθεί την πρόταση περί συ-

νολικού πάρε-δώσε κατά τη συνέ-
χεια της Διάσκεψης της Γενεύης.
Στην πραγματικότητα πρόκειται
για μια παλιά ιδέα-πρόταση της τ/κ
πλευράς, στην οποία είχε αναλύσει
η «Κ» ήδη από την περίοδο της ηγε-
σίας των Μεχμέτ Αλί Ταλάτ και
Ντερβίς Έρογλου. Πριν από λίγα
χρόνια, μιλώντας στην εφημερίδα
ο τέως διαπραγματευτής της τ/κ
κοινότητας, Κουντρέτ Όζερσαϊ, είχε
ξεκαθαρίσει το γεγονός ότι από τη
σκοπιά της δικής του ηγεσίας η τε-
λική λύση του Κυπριακού θα εξαρ-
τηθεί αποκλειστικά από ένα συνο-
λικό πάρε-δώσε, ένα συνολικής υφής

«αλισβερίσι», στο οποίο θα συμμε-
τάσχουν ενεργά ο ΟΗΕ, οι δύο ηγε-
σίες και οι τρεις εγγυήτριες δυνάμεις.
Σε αυτό το συνολικό πάρε-δώσε θα
διευθετηθούν όλα τα ανοιχτά κε-
φάλαια με βάση την αρχή του win-
win και των αμοιβαίων βημάτων
καλής θελήσεως. Παράλληλα, θα
βρεθεί μια γεφυρωτική πρόταση
για τα κεφάλαια της Ασφάλειας και
των Εγγυήσεων, όπως υποστήριζε
τότε ο Κουντρέτ Όζερσαϊ. Σήμερα,
η ηγεσία του Μουσταφά Ακιντζί θε-
ωρεί ότι αναπτύσσει το μοντέλο
του συνολικού πάρε-δώσε και εν-
τάσσει σε αυτό στοιχεία τα οποία
υπό κανονικές συνθήκες θα έπρεπε
να ικανοποιούν την ε/κ πλευρά. Η
τ/κ πλευρά καταθέτει χάρτη για το
Εδαφικό, συμφωνεί για τα ποσοστά
του χάρτη της λύσης και είναι έτοιμη
να συζητήσει εναλλακτικές φόρ-
μουλες για την αναπροσαρμογή του
συστήματος των Εγγυήσεων στις
συνθήκες του 21ου αιώνα. Αποκλεί-
οντας την πρόταση της ε/κ πλευράς
η οποία προβλέπει τη σταδιακή δι-
ευθέτηση των ανοιχτών κεφαλαίων
του Κυπριακού στην Γενεύη (όχι
την άμεση δρομολόγηση της δια-
δικασίας του πάρε-δώσε με την εμ-
πλοκή των εγγυητριών δυνάμεων)
η τ/κ πλευρά ασκεί δριμύτατη κρι-
τική στην ε/κ πλευρά κατηγορώντας
την ότι επιβάλλει νέες προϋποθέσεις
για τη λύση και ότι καθυστερεί τη
δημιουργία σχεδίου τελικής λύσης,
αλλά και των δύο δημοψηφισμάτων. 

«Η λύση έχει ήδη έρθει» 
Εκφράζοντας έντονο προβλημα-

τισμό για τη στάση που τηρεί η ηγε-
σία του κ. Αναστασιάδη στις συνο-
μιλίες, η τουρκοκυπριακή πλευρά
υπογραμμίζει την άποψη ότι στο
σημείο που έχουν οδηγηθεί σήμερα
οι εξελίξεις το πλαίσιο της λύσης
πλέον έχει αναδυθεί και οι εμπλε-

κόμενες πλευρές γνωρίζουν πλέον
τα βασικά στοιχεία. «Στην πραγμα-
τικότητα το πρόβλημα έχει σχεδόν
επιλυθεί. Στο εδαφικό, ο χάρτης
έχει σχεδόν ξεκαθαρίσει. Η ε/κ πλευ-
ρά γνωρίζει πολύ καλά τα εδάφη
που θα πάρει με τη λύση. Στο πε-
ριουσιακό, η λύση έρχεται με βάση
την επιστροφή περιορισμένου αριθ-
μού ε/κ προσφύγων στις εστίες τους,
την ανταλλαγή περιουσιών και τις
αποζημιώσεις. Στην κοινή διακυ-
βέρνηση, η ε/κ πλευρά γνωρίζει
πολύ καλά πως δεν μπορεί να ξε-
φύγει από τις αρχές της αποτελε-
σματικής συμμετοχής, της πολιτικής
ισότητας και της εκ περιτροπής

προεδρίας. Αυτές οι αρχές έχουν
συμφωνηθεί από την περίοδο της
ηγεσίας των Δημήτρη Χριστόφια
και Μεχμέτ Αλί Ταλάτ», τονίζει καλά
ενημερωμένη πηγή από το τ/κ «Προ-
εδρικό». Η ίδια πηγή προσθέτει ότι
σε off the record συνομιλίες η ε/κ
πλευρά αποδέχεται ότι η διευθέτηση
του ζητήματος των Εγγυήσεων και
της Ασφάλειας μπορεί να έρθει μόνο
στη βάση γεφυρωτικών προτάσεων
και όχι μέσα από την επιβολή των
δικών της «μαξιμαλιστικών» θέσεων.
Επίσης, όπως τονίζεται, το ζήτημα
της ίσης μεταχείρισης των Τούρκων
πολιτών δεν είναι ένα μεγάλο ζήτημα
το οποίο μπορεί να εμποδίσει την

άμεση λύση του Κυπριακού και ότι
η Τουρκία εξακολουθεί να υποστη-
ρίζει ένθερμα το προαναφερόμενο
πλαίσιο λύσης. 

Η σημασία του πάρε-δώσε
Εφόσον βάσει των προαναφε-

ρομένων το πλαίσιο της τελικής λύ-
σης έχει εμφανιστεί στον ορίζοντα,
τι απομένει; Η τ/κ πλευρά προβάλ-
λοντας τη σημασία του πάρε-δώσε
τονίζει την άποψη ότι σε περίπτωση
που οι δύο πλευρές επιχειρήσουν
να κλείσουν τα ανοιχτά κεφάλαια
με τη μεθοδολογία που ακολουθούν
σήμερα στο τραπέζι των συνομιλιών,
το Κυπριακό δεν πρόκειται να επι-
λυθεί άμεσα, εντός δηλαδή των επό-
μενων μηνών. Οι τελευταίες εξελίξεις
έχουν δείξει ότι η υφιστάμενη με-
θοδολογία στις συνομιλίες δεν οδη-
γεί πουθενά, παρά συμβάλλει μο-
νάχα στη σπατάλη πολύτιμου χρό-
νου. Για να αποφευχθεί ο προανα-
φερόμενος κίνδυνος, η τ/κ πλευρά
επιμένει στην άμεση μετάβαση των
εμπλεκόμενων πλευρών στη Γενεύη.
Εκεί θα στηθούν δύο «παράλληλα
τραπέζια». Στο ένα τραπέζι, οι εγ-
γυήτριες δυνάμεις θα κλείσουν το
κεφάλαιο των εγγυήσεων. Στο άλλο
τραπέζι, οι δύο κοινότητες θα δι-
ευθετήσουν τα εναπομένοντα ζη-
τήματα με αμοιβαίες παραχωρήσεις
και βήματα καλής θελήσεως. Η τουρ-
κοκυπριακή πλευρά προτείνει τον
άμεσο καθορισμό της ημερομηνίας
για τη νέα Διάσκεψη της Γενεύης
και υπογραμμίζοντας ότι η ίδια πα-
ραμένει προσκολλημένη στις επι-
ταγές του Κοινού Ανακοινωθέντος
και στο πνεύμα της διακήρυξης της
πρόσφατης Διάσκεψης της Γενεύης.
Προστίθεται έτσι ότι οι δύο πλευρές
θα μπορούσαν να κινηθούν άμεσα
για τη σύγκληση νέας διάσκεψης
χωρίς να περιμένουν το τέλος του
Ιουνίου. 

Επιμένει σε συνολικό πάρε-δώσε ο Ακιντζί 
Θέλει την άμεση μετάβαση των εμπλεκόμενων μερών στη Γενεύη επαναφέροντας παλαιότερη περί «win-win» πρόταση

<<<<<<<

Η τ/κ πλευρά υπογραμ-
μίζει την άποψη ότι στο
σημείο που έχουν οδη-
γηθεί οι εξελίξεις το
πλαίσιο της λύσης πλέον
έχει αναδυθεί και οι
πλευρές γνωρίζουν πλέ-
ον τα βασικά στοιχεία.

Τονίζεται η άποψη ότι σε περίπτωση που οι δύο πλευρές επιχειρήσουν να
κλείσουν τα ανοιχτά κεφάλαια με τη μεθοδολογία που ακολουθούν σήμερα,
το Κυπριακό δεν πρόκειται να επιλυθεί άμεσα, εντός των επόμενων μηνών.

Αυτοκριτική
και ΔΗΣΥ-ΑΚΕΛ
Στα προαναφερθέντα την ίδια
στιγμή εμπεριέχεται και αυτοκρι-
τική, με την τ/κ ηγεσία ν’ αναρω-
τιέται για την ορθότητα της δικής
της στάσης απέναντι στις νέες
εξελίξεις. «Επιμέναμε και εξακο-
λουθούμε να επιμένουμε ότι η
λύση είναι μονόδρομος. Δηλώ-
νουμε ότι παραμένουμε στο τρα-
πέζι των συνομιλιών επειδή αυτό
είναι το χρέος μας απέναντι σε
όλους τους Κύπριους», τονίζει
πηγή της «Κ», η οποία συνεχίζον-
τας προσθέτει τον εξής προβλη-
ματισμό: «Ενδέχεται αυτή μας η
στάση να μην συνέβαλε θετικά
στη βελτίωση του κλίματος στις
συνομιλίες. Δώσαμε στην ε/κ
πλευρά την εντύπωση ότι είμα-
στε καταδικασμένοι στη λύση, ότι
η τ/κ πλευρά δεν έχει άλλη επι-
λογή παρά τη λύση. Με αυτό τον
τρόπο, η ε/κ πλευρά ενδέχεται
να οδηγήθηκε σε λανθασμένα
συμπεράσματα». Παρά τα μηνύ-
ματα απαισιοδοξίας, η τ/κ πλευ-
ρά δεν ξεχνά να ευχαριστήσει
για μια ακόμη φορά τον ΔΗΣΥ αλ-
λά και το ΑΚΕΛ. «Πώς να αγνοή-
σουμε τη γενναία απόφαση του
Αβέρωφ Νεοφύτου να συναντή-
σει τον Ακιντζί; Στην πιο κρίσιμη
στιγμή του Κυπριακού, ο κ. Αβέ-
ρωφ συγκρούστηκε με τον κ.
Αναστασιάδη για το μέλλον της
λύσης. Την ίδια περίοδο, το ΑΚΕΛ
τάχθηκε υπέρ της άμεσης λύσης.
Στην ε/κ πλευρά υπάρχουν προ-
οδευτικές δυνάμεις, μαζί με τις
οποίες μπορούμε να οικοδομή-
σουμε την ομόσπονδη Κύπρο»,
είναι τα καταληκτικά σχόλια των
πηγών της «Κ». 
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Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Μπορεί οι κυβερνήσεις ΗΠΑ και
Τουρκίας, λίγο μετά τη συνάντηση
των Προέδρων Τραμπ και Ερντογάν
να δηλώνουν ότι η στρατηγική συ-
νεργασία των δύο συμμάχων συ-
νεχίζεται και εμβαθύνει, εντούτοις
οι πρώτες πληροφορίες από την
Άγκυρα δείχνουν ότι η πρόσφατη
επίσκεψη του Ρετζέπ Ταγίπ Ερν-
τογάν στην Ουάσιγκτον δεν έφερε
τα αναμενόμενα αποτελέσματα.
Τουρκία και ΗΠΑ εξακολουθούν
να πρεσβεύουν όχι μόνο διαφορε-
τικές, αλλά και συχνά συγκρουό-
μενες απόψεις σε μια σειρά σημαν-
τικών ζητημάτων. Υπολογίζοντας,
λοιπόν, η Ουάσιγκτον την αρνητική
στάση της Άγκυρας στις μεταξύ
τους διμερείς σχέσεις και στις σχέ-
σεις της Τουρκίας με τη Δύση και
την Ε.Ε., εντατικοποιεί τις προσπά-
θειες αναζήτησης εναλλακτικών
συμμάχων στην ευρύτερη περιοχή.
Λίγο πριν από τη συνάντησή του
με τον Ντόναλντ Τραμπ, μιλώντας
στον τουρκικό τύπο, ο κ. Ερντογάν
προειδοποίησε ότι οι δύο πλευρές
θα λάμβαναν στην Ουάσιγκτον
ιστορικής σημασίας αποφάσεις οι
οποίες αναμένεται να επηρεάσουν
το μέλλον ολόκληρης της περιοχής.
Ωστόσο, οι εξελίξεις στον Λευκό
Οίκο έδειξαν ότι οι δύο κυβερνήσεις
δεν κατάφεραν να γεφυρώσουν το
μεταξύ τους χάσμα σε σειρά ση-
μαντικών ζητημάτων. Άγκυρα και
Ουάσιγκτον όχι μόνο δεν κατάφε-
ραν να λάβουν ιστορικές αποφάσεις
και να καταλήξουν σε γεφυρωτικές
προτάσεις, αλλά μετά βίας κατόρ-
θωσαν να διατηρήσουν υπό έλεγχο
την κλιμακούμενη κρίση στις αμε-
ρικανοτουρκικές σχέσεις. Έτσι, για
πρώτη φορά, οι Πρόεδροι των ΗΠΑ

και της Τουρκίας δεν απάντησαν
σε ερωτήσεις δημοσιογράφων, αλλά
επέλεξαν να στείλουν τα μηνύματά
τους μέσα από γραπτά κείμενα που
προετοιμάστηκαν πριν από την
άφιξη του κ. Ερντογάν στον Λευκό
Οίκο. 

Αναλύοντας τις τελευταίες εξε-
λίξεις, ο έμπειρος Τούρκος αναλυ-
τής, Φεχίμ Τάστεκιν, επισημαίνει
ότι στη συνάντηση Τραμπ-Ερντο-
γάν δεν τέθηκε «τελεία» σε μια σει-
ρά ζητημάτων, έτσι όπως θα το
επιθυμούσε η τουρκική πλευρά.
Απεναντίας, οι δύο πλευρές επέ-
λεξαν να θέσουν «κόμμα» σε πολλά
πεδία και να καθυστερήσουν τη
λύση σημαντικών προβλημάτων. 

Συρία και Κουρδικό 
Για ποιο λόγο Ουάσιγκτον και

Τουρκία επιλέγουν να καθυστερή-
σουν την επίλυση μεγάλων ζητη-
μάτων στις διμερείς σχέσεις; Για
ποιο λόγο δεν καταφέρνουν να έρ-
θουν σε συνεννόηση σε μια σειρά
σημαντικών ζητημάτων; Πώς εξη-
γούνται τα τελευταία αυστηρά μη-
νύματα της τουρκικής πλευράς
στις σχέσεις της με τις ΗΠΑ; Η
απάντηση των παραπάνω ερωτη-
μάτων σύμφωνα με τον κ. Τάστεκιν
είναι απλή. Στη Συρία, στο Ιράκ,
στο Κουρδικό, με λίγα λόγια στα
νότια σύνορα της Τουρκίας, η Άγ-
κυρα και η Ουάσιγκτον ακολουθούν
αντικρουόμενες στρατηγικές. Οι
ΗΠΑ έχουν χάσει προ πολλού την
εμπιστοσύνη τους στις ισλαμιστικές
οργανώσεις με τις οποίες συνερ-
γάζεται η Τουρκία. Η Άγκυρα χα-
ρακτηρίζει αυτές τις ομάδες ως
«μετριόφρονες» παράγοντες. Οι
ΗΠΑ έχουν διαφορετική άποψη.
Πολλές από αυτές τις οργανώσεις
φαίνεται να έχουν σχέσεις με την

Αλ Κάιντα και το Ισλαμικό Κράτος.
Επίσης, οι τελευταίες πληροφορίες
δείχνουν ότι αυτές οι οργανώσεις
χρησιμοποιούν στις επιθέσεις τους
όπλα μαζικής καταστροφής, κυρίως
χημικά, κάποια από τα οποία έχουν
μεταφερθεί στη Συρία από τη Λι-
βύη. Επίσης, μετά το αποτυχημένο
πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου, η
Τουρκία έχει μετατραπεί σε έναν
απρόβλεπτο παράγοντα ο οποίος
επηρεάζει την ευρύτερη περιοχή.
Στη νέα περίοδο η Τουρκία φλερ-
τάρει με δυνάμεις όπως η Κίνα και
η Ρωσία, με την πρώτη να έχει υπο-
γράψει σειρά σημαντικών συμφω-
νιών και με τη δεύτερη να διαπραγ-

ματεύεται την προμήθεια του τουρ-
κικού στρατού με οπλικά συστή-
ματα S-400 και την ανέγερση του
πρώτου πυρηνικού εργοστασίου
της χώρας. Εν τω μεταξύ η Τουρκία
υλοποιεί τις απειλές της και απα-
γορεύει σε Γερμανούς βουλευτές
να επισκεφθούν την νατοΐκή βάση
του Ιντσιρλίκ. Λαμβάνοντας η Ουά-
σιγκτον υπόψη της αυτές τις εξε-
λίξεις, αναζητεί νέους, εναλλακτι-
κούς προορισμούς για τη στάθμευ-
ση των δυνάμεών της στην περιοχή
και φυσικά νέους «συνεργάτες».
Με βάση τα προαναφερόμενα οι
ΗΠΑ καταλήγουν στο συμπέρασμα
ότι το κουρδικό κίνημα είναι η
μόνη υπολογίσιμη δύναμη στην
περιοχή με την οποία δύνανται να
συνεργαστούν στην καταπολέμηση
του Ισλαμικού Κράτους. Η στροφή
της αμερικανικής προσοχής στους
Κούρδους και η παράδοση βαρέως
οπλισμού εξοργίζει την τουρκική
πλευρά. Σε επίπεδο επίσημης ρη-
τορικής, η Άγκυρα προβάλλει την
άποψη ότι η Ουάσιγκτον επιλέγει
να γυρίσει την πλάτη της σε έναν
ισχυρό σύμμαχο και να συνεργαστεί
με μια «τρομοκρατική οργάνωση»,
δηλαδή τη συριακή πτέρυγα του
κουρδικού κινήματος. Αξίζει να
σημειωθεί ότι στον Λευκό Οίκο, η
ηγεσία του κ. Τραμπ ξεκαθάρισε

στην Άγκυρα ότι η συνεργασία των
ΗΠΑ με τους Κούρδους της Συρίας
θα συνεχιστεί. Ως «αποζημίωση»
για την τουρκική πλευρά, η Ουά-
σιγκτον ανακοίνωσε την άμεση
παράδοση νέων όπλων και στρα-
τιωτικών πτητικών μέσων στην
Άγκυρα και τη σύσφιξη των σχέ-
σεων στο πεδίο της αντιμετώπισης
του Εργατικού Κόμματος του Κουρ-
διστάν (ΡΚΚ) στο εσωτερικό της
Τουρκίας.

Ο αντίκτυπος 
Ανεξάρτητα από τα όσα προπα-

γανδίζουν οι δύο πλευρές, η συ-
νάντηση Τραμπ-Ερντογάν δεν έλυ-
σε κανένα πρόβλημα στις διμερείς
σχέσεις, επισημαίνει ο αναλυτής
Τζενκ Σιντάρ. Υπενθυμίζει ότι οι
κ. Τραμπ-Ερντογάν είναι δύο πο-
λιτικοί που συνηθίζουν να προσεγ-
γίζουν την πολιτική και τη διπλω-
ματία με τους όρους του εμπορίου
και των οικονομικών συναλλαγών.
Ευκαιριακές κινήσεις, ανοίγματα
και βραχυπρόθεσμα κέρδη αποτε-
λούν τη ραχοκοκαλιά των στρατη-
γικών τους. Σύμφωνα με τον κ. Σιν-
τάρ, με τέτοιου είδους αντιλήψεις
και προσωρινής υφής λύσεις-μπα-
λώματα δεν πρόκειται να διευθε-
τηθεί κανενός είδους πρόβλημα
στην ευρύτερη περιοχή. 

Του ΑΠΟΣΤΟΛΗ ΖΟΥΠΑΝΙΩΤΗ

Η συνάντηση έλαβε χώρα σε μία
περίοδο που τα προβλήματα στις
αμερικανοτουρκικές σχέσεις ήταν
πολλά και η εικόνα της καθεμιάς
από τις δύο χώρες στην κοινή γνώ-
μη της άλλης άσχημη. Η ύπαρξη
τόσο πολλών εμποδίων δικαιολογεί
και τις πολλαπλές επισκέψεις Τούρ-
κων επισήμων στην Ουάσιγκτον
και Αμερικανών στην Άγκυρα, για
την προετοιμασία της επίσκεψης,
η οποία καθυστέρησε σημαντικά
να ανακοινωθεί επίσημα. Ωστόσο,
το αποτέλεσμα είχε και ικανοποι-
ητικές πτυχές και για τους δύο. 

Ο Πρόεδρος Τραμπ ξεκίνησε τις
δηλώσεις του με αναφορά στην
καθυστέρηση της επίσκεψης Ερν-
τογάν στο Λευκό Οίκο, ενώ ο Τούρ-
κος Πρόεδρος αναφέρθηκε τουλά-
χιστον δύο φορές στην εντυπω-
σιακή εκλογική νίκη Τραμπ και
«στα λάθη του παρελθόντος», στα
οποία απέδωσε τις κακές σχέσεις.
Το δεύτερο στοιχείο είναι ότι και
οι δύο πλευρές χαμήλωσαν τον πή-
χη των προσδοκιών και άλλαξαν
τους στόχους. 

Aνθρώπινα δικαιώματα
Ο Ντόναλντ Τραμπ προσέφερε

μία εντυπωσιακή φιλοξενία στον
Τούρκο Πρόεδρο, ξεκινώντας από
τη διαμονή στο Blair House. Έπλεξε
το εγκώμιο της Τουρκίας με πολλές

αναφορές στην ανδρεία των Τούρ-
κων στρατιωτών στην Τουρκία,
αναφέρθηκε στα προσφιλή για τον
Ερντογάν θέματα των εμπορικών
σχέσεων, των επενδύσεων και της
ενέργειας και υποσχέθηκε ότι θα
προχωρήσουν οι τουρκικές παραγ-
γελίες οπλικών συστημάτων. Πο-
λιτικοί αναλυτές συμφωνούν ότι
«το μεγαλύτερο επίτευγμα της επί-
σκεψης Ερντογάν είναι η νομιμο-
ποίησή του στις ΗΠΑ και παγκο-
σμίως, καθώς δεχόταν σφοδρή κρι-
τική μετά από το πραξικόπημα και
το επικριθέν ως χαλκευμένο δη-
μοψήφισμα». Παράλληλα επιση-
μαίνεται ότι για πρώτη φορά μετά
από πολλές δεκαετίες, Αμερικανός
Πρόεδρος απέφυγε να κάνει δη-

μόσια αναφορά στην κατάσταση
των ανθρωπίνων δικαιωμάτων στην
Τουρκία. Ήταν ένα από τα θέματα
που ενοχλούσαν και τον κ. Ερντο-
γάν και προκατόχους του και ο
Τούρκος πρόεδρος ευελπιστεί ότι
με τον τρόπο αυτό ίσως ατονήσει
και η σημασία των σχετικών εκ-
θέσεων που εκδίδει το Κογκρέσο
κάθε χρόνο για τα ανθρώπινα δι-
καιώματα, τις θρησκευτικές ελευ-
θερίες κ.ά. ζητήματα που έφερναν

διαρκώς την Άγκυρα στο εδώλιο
του κατηγορουμένου.

Απουσίαζε και το Κυπριακό 
Σύμφωνα με διπλωματικές πηγές,

στις συνομιλίες δεν υπήρξαν ανα-
φορές ούτε για το Κυπριακό, ούτε
για τις θρησκευτικές ελευθερίες του
Οικουμενικού Πατριαρχείου και το
άνοιγμα της Θεολογικής Σχολής της
Χάλκης. Σε σχέση με το Κυπριακό
είχαν γίνει κάποιες κρούσεις από

μέρους αμερικανών προς τη Λευ-
κωσία, οι οποίες ωστόσο δεν έτυχαν
ιδιαίτερης ενθάρρυνσης. «Το τελευ-
ταίο που θα χρειαζόμαστε με δεδο-
μένο το κλίμα στο οποίο διεξήχθη
η συνάντηση ήταν να εμπλακεί σ’
αυτή το Κυπριακό σ’ ένα αμερικα-
νοτουρκικό παζάρι στο οποίο δια-
κυβεύονταν πολύ σημαντικότερα
για τα αμερικανικά συμφέροντα ζη-
τήματα», εκτίμησε διπλωματική πη-
γή. Για το Οικουμενικό Πατριαρχείο

και τη Θράκη, ήταν η πρώτη φορά
που ένα αίτημα που έχουν εγείρει
προς τους Τούρκους ομολόγους τους
–σε κάθε συνάντηση– όλοι οι Αμε-
ρικανοί Πρόεδροι από τον Πρόεδρο
Ρίγκαν και μετά, δεν θίχθηκε καθό-
λου. Μάλιστα, καθώς οι ευαγγελιστές
σύμμαχοι του Τραμπ χαρακτήρισαν
τον Αμερικανό Πρόεδρο «υπερα-
σπιστή της χριστιανικής πίστης»
επειδή ζήτησε από τον Ερντογάν
την απελευθέρωση του πάστορα
Άντριου Μπρούνσον (το αναφέρει
και η σχετική ανακοίνωση του Λευ-
κού Οίκου), παράγοντες του Ελλη-
νοαμερικανικού λόμπι εκφράζουν
δυσαρέσκεια προς το πρόσωπο του
Ελληνοαμερικανού προσωπάρχη
του Λευκού Οίκου, Ρέινς Πρίμπους,
ο οποίος σε προηγούμενες δηλώσεις
είχε παρουσιάσει τον Ντόναλντ
Τραμπ ως τον μέγα υπερασπιστή
των Χριστιανών. Πάντως αν και το
Κυπριακό δεν συζητήθηκε, το γε-
γονός ότι πραγματοποιήθηκε η συ-
νάντηση Τραμπ – Ερντογάν, ίσως
ανοίξει τον δρόμο και για μια ολι-
γόλεπτη συνάντηση του Αμερικανού
Προέδρου με τον Πρόεδρο Νίκο Ανα-
στασιάδη, που θα επισκεφθεί την
αμερικανική πρωτεύουσα από τις
4-8 Ιουνίου. Η Λευκωσία θα είναι
ικανοποιημένη και από μία συνάν-
τηση με τον αντιπρόεδρο Μάικ Πενς
(θεωρείται μάλλον βέβαιη), αλλά και
η συνάντηση με τον Ντόναλντ
Τραμπ θεωρείται πολύ πιθανή. 

Χρύσωσαν το χάπι με αυτά που δεν είπαν 
Κυπριακό, ανθρώπινα δικαιώματα εκτός ατζέντας Τραμπ-Ερντογάν, τι σημαίνει για την επίσκεψη Νίκου Αναστασιάδη στις ΗΠΑ 

Ασυμφωνία
θεμάτων και
κράτημα
προσχημάτων 
Τραμπ και Ερντογάν δεν γεφύρωσαν 
Κουρδικό, Συρία, υπόθεση Γκιουλέν αλλά 
η συνάντηση δεν θύμισε παλαιότερες

<<<<<<<

«Πολιτικοί αναλυτές
συμφωνούν ότι «το μεγα-
λύτερο επίτευγμα της
επίσκεψης Ερντογάν εί-
ναι η νομιμοποίησή του
στις ΗΠΑ και παγκο-
σμίως, καθώς δεχόταν
σφοδρή κριτική μετά
από το πραξικόπημα και
το επικριθέν ως χαλκευ-
μένο δημοψήφισμα».

Ο Τραμπ ξεκίνησε τις δηλώσεις του με αναφορά στην καθυστέρηση της επίσκεψης Ερντογάν στο Λευκό Οίκο, ενώ ο
Τούρκος Πρόεδρος αναφέρθηκε τουλάχιστον δύο φορές στην εκλογική νίκη Τραμπ και «στα λάθη του παρελθόντος». 

Και άλλα αγκάθια 
Οι εξελίξεις στη Μεσοποταμία και στο κουρδικό ζήτημα δεν αποτελούν
τη μοναδική εστία έντασης στις αμερικανοτουρκικές σχέσεις. Στην
υπόθεση Γκιουλέν, στο πεδίο του εκδημοκρατισμού της Τουρκίας και
σε ό,τι αφορά τα σκάνδαλα διαφθοράς στα οποία εμπλέκονται παρά-
γοντες της τουρκικής κυβέρνησης, Ουάσιγκτον και Άγκυρα έρχονται σε
ανοιχτή αντιπαράθεση. Η αμερικανική πλευρά εμφανίστηκε την προ-
ηγούμενη εβδομάδα αποφασισμένη να προχωρήσει με την εκδίκαση
των υποθέσεων διαφθοράς στις οποίες εμπλέκονται κύκλοι της τουρκι-
κής κυβέρνησης. Ακόμη, στην υπόθεση Γκιουλέν, η Ουάσιγκτον εξακο-
λουθεί να τηρεί αποστάσεις ασφαλείας από τις θεωρίες της τουρκικής
πλευράς και δεν παραλείπει να εκφράσει τη δυσφορία της για τη στρο-
φή της Τουρκίας στον αυταρχισμό.

<<<<<<<

Άγκυρα και Ουάσιγκτον
όχι μόνο δεν κατάφεραν
να καταλήξουν σε γεφυ-
ρωτικές προτάσεις, αλλά
μετά βίας κατόρθωσαν
να διατηρήσουν υπό
έλεγχο την κλιμακούμε-
νη κρίση στις αμερικανο-
τουρκικές σχέσεις. 

Για πρώτη φορά, οι Πρόεδροι των ΗΠΑ και της Τουρκίας δεν απάντησαν σε ερωτήσεις αλλά επέλεξαν να στείλουν τα μηνύματά τους μέσα από γραπτά κείμενα
που προετοιμάστηκαν πριν από την άφιξη Ερντογάν στον Λευκό Οίκο.
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Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 

Ένα από τα θέματα που απασχολούν
ως φαίνεται περιφερειακά το Κυ-
πριακό αλλά τελικά έχει τη δική
του βαρύτητα, είναι οι σχέσεις των
δύο ηγετών, του Προέδρου της Δη-
μοκρατίας Νίκου Αναστασιάδη από
τη μία και του Τ/κ ηγέτη Μουσταφά
Ακιντζί από την άλλη. Από την
εκλογή Ακιντζί και εντεύθεν, υπήρ-
χε η πεποίθηση πως το κλίμα ανά-
μεσα στους δύο, ως καλό, θα συ-
νεισέφερε θετικά στις συνομιλίες
καθιστώντας το τελικό αποτέλεσμα
πιο εφικτό. Όντως ειδικά το πρώτο

διάστημα, με κοινές συναντήσεις
και εγκάρδιες συναναστροφές, η
πεποίθηση αυτή ρίζωνε, ενώ στο
παρασκήνιο ο Μουσταφά Ακιντζί
έφερε τον χαρακτηρισμό του «κα-
λού συνομιλητή».

Το ευκταίο όμως, προσπεράστη-
κε από τις θέσεις των δύο πλευρών
στο τραπέζι των συνομιλιών που
ως και εκ διαμέτρου αντίθετες σε
πολλές των περιπτώσεων, είχαν
σαν αποτέλεσμα το κλίμα να έχει
αλλάξει πλέον άρδην. Η αυξανό-
μενη ένταση με το πέρασμα του
χρόνου στην πορεία των διαπραγ-
ματεύσεων, τα μπροστά-πίσω στα

πλαίσια αυτά και η πρόοδος την
οποία δεν θέλει να δει να πηγαίνει
χαμένη ο διεθνής παράγοντας δη-
μιουργούν συνεχώς νέα δεδομένα.
Σε αυτό το πλαίσιο, πολιτικές πηγές
με τις οποίες μίλησε η «Κ» τονίζουν
πως το δικό του ρόλο και λόγο έχει
αποκλειστικά εν πρώτοις ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας σε μια σειρά
από κινήσεις. «Όπως ήταν η ανα-
φορά για το ενωτικό, που όπως λέ-
γεται ήταν προσωπική απόφαση
του Προέδρου της Δημοκρατίας.
Δεν υπήρχε λόγος να γίνει και να
πάρει ακόμη μεγαλύτερες διαστά-
σεις το ζήτημα» τονίστηκε στην

εφημερίδα από πολιτική πηγή. Την
ίδια ώρα όμως, οι ίδιες πληροφορίες,
καυτηριάζουν και τη διαρκώς εναλ-
λασσόμενη στάση στις συνομιλίες
από τον Μουσταφά Ακιντζί «δεί-
χνοντας» προς την αναδίπλωση
θέσεων, με αποτέλεσμα όλη η δια-
δικασία να οπισθοδρομεί. «Σε πα-
ραπάνω από μία φορές και ειδικά
από τη Γενεύη και μετά, ο Μου-
σταφά Ακιντζί έχει κάνει πίσω σε
συγκλίσεις που σημαίνει ότι το
γράψε σβήσε έχει γίνει τακτική»
τόνισε πηγή που έχει γνώση των
συνομιλιών. Προστίθεται πάντως
ότι η τακτική του Προέδρου της

Δημοκρατίας να μην αφήνει τίποτα
αναπάντητο και να προβαίνει σε
δηλώσεις, κάτι που κατά την εκτί-
μησή της ίδιας πηγής θα κλιμακωθεί
το επόμενο διάστημα, δεν είναι
και η προσφορότερη για το επιθυ-
μητό αποτέλεσμα.  

Ο εγκλωβισμός στη Γενεύη
Μέσα σε αυτό το πλαίσιο, φαί-

νεται ότι εξελίσσονται μια σειρά
σκέψεων που ακουμπούν το χαρα-
κτηρισμό σεναρίων. Όπως για πα-
ράδειγμα ότι υπάρχει πρόθεση από
διπλωματικούς κύκλους για εκπό-
νηση ενός «σχεδίου Β» αναφορικά

με το κυπριακό. Αυτό εκπηγάζει
από ένα επίπεδο απογοήτευσης
που πλαισιώνει τις συνομιλίες και
στοχεύει στο ότι αυτές δεν μπορούν
να συνεχιστούν επ’ άπειρο χωρίς
αποτέλεσμα. Την ίδια ώρα, διαφαί-
νεται πως και η ύπαρξη ή όχι της
ΟΥΝΦΙΚΥΠ στη χώρα λειτουργεί
ως επιπρόσθετος μοχλός πίεσης
προς αυτή την κατεύθυνση. Το λε-
γόμενο αυτό «σχέδιο Β» έχει ήδη
καταγράψει η «Κ» πως έχει φτάσει
και υπό μορφή πρώιμης πρότασης
σε κύκλους του Προεδρικού, ωστό-
σο ο ίδιος ο Πρόεδρος της Δημο-
κρατίας θέλει να είναι ιδιαίτερα

προσεχτικός στις τοποθετήσεις
του για το ζήτημα, κάτι που δια-
κρίνεται οσάκις ερωτάται επ’ αυτού.
«Ο Νίκος Αναστασιάδης αντιλαμ-
βάνεται τι σημαίνει και για τον ίδιο
μια ενδεχόμενη λύση του Κυπρια-
κού, αλλά την ίδια ώρα και ένα πι-
θανό αδιέξοδο. Είναι αυτή την πίε-
ση που είχε κατά νου και δεν ήθελε
να βρεθεί εγκλωβισμένος μπροστά
σε διλήμματα σε ένα δωμάτιο στη
Γενεύη» τόνισε στην «Κ» πολιτική
πηγή. Γίνεται αντιληπτό έτσι πως
ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας συ-
ναισθάνεται πως εκείνο που πρέπει
πάση θυσία να αποφευχθεί είναι
οι εν θερμώ αποφάσεις. Η μετάβαση
στη Γενεύη από τη στιγμή που αρ-
χές του μήνα άρχισε να εξυφαίνεται
απορρίφθηκε από την πλευρά Ανα-
στασιάδη, με βάση αυτό το σκε-
πτικό.  

Σε επίπεδο ΥΠΕΞ
Ένα από τα ερωτήματα που πε-

ρίμεναν την απάντησή τους τις
προηγούμενες μέρες, αφορούσε
τη νέα σύνθεση της Γενεύης εφό-
σον η διαδικασία επιστρέψει στην
πρωτεύουσα της Ελβετίας. Οι πλη-
ροφορίες της «Κ» λένε ότι αυτή,
όποτε κι αν θα λάβει χώρα, θα είναι
σε επίπεδο ΥΠΕΞ. Αυτό, σαν στοι-
χείο, αφήνει σύμφωνα με πληρο-
φορίες της «Κ» σκιές στην αντιπο-
λιτευτική σκηνή. Καταγράφονται
σε αυτό το πλαίσιο οι φωνές εκείνες
που δεν βρίσκονται σε συστοιχία
με την πολιτική και τα λεγόμενα
του ΥΠΕΞ της Ελλάδας Νίκου Κο-
τζιά, κάτι που έγινε αντιληπτό και
στην πρώτη μετάβαση στην Ελβε-
τία. Ωστόσο, όπως τονίζουν οι πλη-
ροφορίες της «Κ» υπάρχουν πα-
ράλληλες διαδικασίες όπως είναι
το Brexit, που δεν θα επιτρέψουν
για παράδειγμα στην Τερέζα Μέι
να παραβρεθεί στη Γενεύη. 

Eπικοινωνιακά φάουλ δημιουργούν τριγμούς 
Αναστασιάδης-Ακιντζί «αναμετρώνται» και προσωπικά, με τον πρώτο να αποφεύγει τον εγκλωβισμό και τον δεύτερο να σβήνει και να γράφει 

<<<<<<<

«Σε παραπάνω από μία
φορές και ειδικά από τη
Γενεύη και μετά, ο Μου-
σταφά Ακιντζί έχει κάνει
πίσω σε συγκλίσεις που
σημαίνει ότι το γράψε
σβήσε έχει γίνει τακτική»
τόνισε πηγή που έχει
γνώση των συνομιλιών.

Η ενδυνάμωση
της ομάδας 
Την ίδια ώρα η πολιτική ανάγνω-
ση των κινήσεων του Προέδρου
της Δημοκρατίας και πιο συγκε-
κριμένα να διορίσει τον Βασίλη
Πάλμα υφυπουργώ παρά τω
Προέδρω, τον Μιχάλη Σοφοκλέ-
ους διευθυντή του γραφείου του
και τον Κωνσταντίνο Πετρίδη στο
ΥΠΕΣ, είναι στην πρώτη γραμμή.
Αυτό που μένει να διαφανεί και
στην πορεία θα είναι η διαπραγ-
ματευτική πορεία και με την πο-
λιτική συνεισφορά Σοφοκλέους,
ωστόσο συνολικά κρίνεται και
από πολιτικές πηγές πως οι προ-
αναφερόμενες κινήσεις έχουν
και μια χροιά ενδυνάμωσης του
περιβάλλοντος γύρω από τον
Πρόεδρο της Δημοκρατίας. Κινή-
σεις που με άλλα λόγια θα επι-
φέρουν έργο και όφελος που θα
λειτουργήσει υπέρ και της δεδο-
μένης όπως όλα δείχνουν υπο-
ψηφιότητας Αναστασιάδη εκ νέ-
ου για το αξίωμα του Προέδρου
της Δημοκρατίας.

«Ο Αναστασιάδης αντιλαμβάνεται τι σημαίνει και για τον ίδιο ενδεχόμενη λύση του Κυπριακού, αλλά και ένα πιθανό
αδιέξοδο. Είναι αυτή την πίεση που είχε κατά νου και δεν ήθελε να βρεθεί εγκλωβισμένος μπροστά σε διλήμματα σε
ένα δωμάτιο στη Γενεύη». 
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Αισιόδοξος για την παρούσα φάση
του διαλόγου για το Κυπριακό εμ-
φανίζεται στην πρώτη συνέντευξή
ο νέος διευθυντής του Γραφείου
του Προέδρου της Δημοκρατίας Μι-
χάλης Σοφοκλέους. Υποστηρίζει
σθεναρά ότι ο Νίκος Αναστασιάδης
αδικείται κατάφωρα στον τρόπο
που κρίνεται για τη διαχείριση του
Κυπριακού, επικροτεί τη θετική
στάση του ΑΚΕΛ έχοντας την αί-
σθηση ότι τελευταία η στάση του
κόμματος στοχεύει στη δημιουργία
«κάβας» για την προεκλογική εκ-
στρατεία
–Η μετακίνησή σας από τον Δη-
μοκρατικό Συναγερμό στο Προ-
εδρικό Μέγαρο έχει εκληφθεί
από πολλούς ως σηματοδότη της
έναρξης της προεκλογικής εκ-
στρατείας του Νίκου Αναστασιά-
δη. Ισχύει;

–Με τιμά η εμπιστοσύνη του
Προέδρου Αναστασιάδη. Με τιμά
το ότι έρχομαι να υπηρετήσω μια
κυβέρνηση που μας έσωσε από τη
χρεοκοπία και θέτει υπεύθυνα τις
βάσεις για την νέα Κύπρο της ευη-
μερίας. Προσδοκώ να προσθέσω σε
μια ομάδα που στην πλειοψηφία
της αποτελείται από νέους, συνο-
μήλικους μου πολιτικούς, με τους
οποίους συνδεόμαστε και έχουμε
αγαστή συνεργασία. Υπηρετούμε
μαζί ένα Πρόεδρο και μια κυβέρνηση
που δημιουργούν μια Κύπρο αξιό-
πιστη, κοσμοπολίτικη, περήφανη
και ευρωπαϊκή. Την έναρξη της προ-
εκλογικής εκστρατείας του Προ-
έδρου ο μόνος που μπορεί να την
κηρύξει είναι ο ίδιος. Αν με ρωτάτε
την προσωπική μου γνώμη την
οποία και του έχω μεταφέρει, ο
Νίκος Αναστασιάδης πρέπει να είναι
υποψήφιος Πρόεδρος, ακριβώς για
να προχωρήσει την Κύπρο που δη-
μιουργούμε. Την αξιόπιστη Κύπρο
που δίνει προοπτική και σίγουρο
μέλλον στους πολίτες της. Διότι μια
Κύπρος λαβωμένη και στο περιθώριο
–το ζήσαμε μόλις πρόσφατα– είναι
μια Κύπρος που φέρνει τη δυστυχία
στον λαό. Όμως, επαναλαμβάνω, η
υποψηφιότητα είναι θέμα που αφο-
ρά αποκλειστικά τον ίδιο τον Πρό-
εδρο. Εμείς είμαστε όλοι εδώ στη
διάθεσή του, να υπηρετήσουμε την
όποια επιλογή του.
–Ωστόσο το ερώτημα είναι εύ-
λογο αν κάποιος δει την κομμα-
τική σας διαδρομή και ότι υπήρ-
ξατε επικεφαλής της προεκλο-
γικής εκστρατείας του Ιωάννη
Κασουλίδη. 

–Θεωρώ τον εαυτό μου, και αν-
τιλαμβάνομαι ότι αυτή την άποψη
τη συμμερίζονται και άλλοι, ένα πο-
λιτικό όν. Αν υπάρχει μια τέτοια
προεκλογική εκστρατεία θα είναι
συλλογική προσπάθεια και εγώ
ασφαλώς θα διαδραματίσω όποιο
ρόλο μου ανατεθεί με τον καλύτερο
δυνατό τρόπο. Το κυρίαρχο όμως
που με ενδιαφέρει είναι να μην ξε-
στρατίσει πάλι η χώρα μου.  Με εν-
διαφέρει να πηγαίνει ένας νέος να
σπουδάσει και να σκέφτεται τι θα
κάνει όταν θα επιστρέψει στην πα-
τρίδα του, αντί πως θα μείνει στο

εξωτερικό. Με ενδιαφέρει το οριστικό
τέλος στη δυστυχία και ανασφάλεια
που ένιωσαν οι Κύπριοι τα τελευταία
χρόνια. Με ενδιαφέρει αυτή η κυ-
βέρνηση να ολοκληρώσει το τερά-
στιο έργο που ανέλαβε, το οποίο για
τρία χρόνια έμεινε πίσω, λόγω του
μνημονίου και της έκτακτης ανάγ-
κης. Με ενδιαφέρει η εξωστρέφεια
της Κύπρου, η δυνατότητά της να
συνεργάζεται με τον έξω κόσμο και
τις γείτονες χώρες, αλλά και η προ-
οπτική που μπορεί να έχει εάν επα-
νενωθεί. Και σίγουρα με ενδιαφέρει
να εργαστώ σκληρά για το τι μπο-
ρούμε να πετύχουμε απελευθερω-
μένοι από τα δεσμά του παρελθόντος
κατά  την επόμενη πενταετία.
–Η καρέκλα στην οποία κάθεστε
κάποτε στην αντίληψη του κό-
σμου ισοδυναμούσε με τον αξιω-
ματούχο που διεύθυνε το ρου-
σφέτι. Μιλάτε για μια Κύπρο του
μέλλοντος

–Εάν ο Πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας ήθελε να τοποθετήσει κάποιον

σε αυτή τη θέση που να ικανοποιεί
αιτήματα, θα είχε αποτύχει πατα-
γωδώς επιλέγοντας εμένα. Είναι
γνωστή και η απροθυμία μου και η
ηθική μου στάση απέναντι σε τέ-
τοιου είδους πελατειακούς τρόπους
άσκησης πολιτικής. Ούτε μου περνά,
ούτε και θέλω να ασχοληθώ με το
ρουσφέτι και –κυρίως– ούτε ο Πρό-
εδρος με επέλεξε για αυτό.
–Με βάση τις δύο γνωστές υπο-
ψηφιότητες, την εκκρεμότητα
στο ΑΚΕΛ η προεκλογική εκστρα-
τεία θα εστιαστεί περισσότερο
στο εθνικό πρόβλημα;

–Το εθνικό πρόβλημα και η δια-
πραγμάτευση είναι μια διαδικασία
που κρατάει βαθιά στο χρόνο αλλά
σαφώς δεν είναι μια στατική κατά-
σταση. Με προβληματίζει έντονα
το εκκρεμές των συναισθημάτων
γύρω από το εθνικό ζήτημα. Δεν
μπορεί τον ένα μήνα  να θεωρούμε
ότι είμαστε ένα βήμα πριν από τη
λύση του Κυπριακού και τον άλλο
μήνα να του κάνουμε μνημόσυνα
και κηδείες.
–Συνέβη όμως και στο παρελθόν
το Κυπριακό να τοποθετείται κα-
τά το δοκούν.

–Η επίλυση και οι προοπτικές
του Κυπριακού, δεν εξαρτάται από
εμάς κατ’ αρχή. Πολλοί προτρέχουν
να θάψουν την πιθανότητα λύσης
κάτι που ενοχλεί και υπονομεύει
τις πιθανότητες επανένωσης του
τόπου μας. Πρέπει να είμαστε ψύ-
χραιμοι. Το Κυπριακό δεν έχει πε-

θάνει. Η προεκλογική εκστρατεία
θα έχει να κάνει με το μέλλον αυτού
του τόπου. Εμάς, στόχος μας δεν
θα είναι να μας χειροκροτήσει κά-
ποιος για αυτά που πετύχαμε, αλλά
να μας επιλέξει για την προοπτική
που προσφέρουμε. Τόσο στο εθνικό
θέμα όσο και στην καθημερινή ζωή
των Κυπρίων. Χωρίς βέβαια να πα-
ραβλέπουμε ότι αυτός ο τόπος πέ-
ρασε δύσκολα, πέρασε μια τραγω-
δία που σε οικονομικό επίπεδο
μπορεί να ήταν χειρότερη και από
την εισβολή.
–Ένας πολιτικός αντίπαλος θα

έλεγε ότι δράστης με το κούρεμα
ήταν και ο σημερινός Πρόεδρος

–Ναι, θα μπορούσε να το πει
εάν ήταν κακοπροαίρετος. Όμως
κάθε κυβέρνηση κρίνεται από το
αποτέλεσμα που φέρνει. Και υπάρ-
χει βαθμολογικός πίνακας μιας δια-
κυβέρνησης που καθορίζεται από
το πού ήταν η χώρα σου όταν την
παρέλαβες και πού είναι τη στιγμή
που παραδίδεις. Η Κύπρος του 2017
είναι μια πολύ καλύτερη χώρα από
την Κύπρο του 2013. Χωρίς να πα-
ραβλέπουμε ότι υπάρχουν άνθρω-
ποι που αδικήθηκαν μέσα σε εκείνη

τη θυελλώδη κατάσταση που είχαμε
κληθεί να αντιμετωπίσουμε. 
–Η πλειοψηφία του κυπριακού
λαού.

–Υπάρχουν άτομα και κοινω-
νικές ομάδες που θα έπρεπε να
ήταν καλύτερα; Ασφαλώς. Από το
παρά ένα της χρεοκοπίας μέχρι
σήμερα όμως, ο καθένας μπορεί
να αντιληφθεί πόσο καλύτερα στε-
κόμαστε. Ο λαός το αντιλαμβάνεται
και δεν επιθυμεί να επιστρέψει
στον λαϊκισμό που μας χρεοκό-
πησε. Υπάρχει ένα δεδομένο: Ο
Μάρτιος του 2013 δεν ήταν επι-

λογή του Προέδρου Αναστασιάδη.
Ήταν το αποτέλεσμα προηγούμε-
νων πολιτικών επιλογών και αν-
τιλήψεων. Και θέλω να πω και κάτι
για τις υποψηφιότητες που υπάρ-
χουν ή ακούγονται. Γίνεται ένας
αγώνας χωρίς ουσιαστικό περιε-
χόμενο, με μόνο στόχο την ανά-
ληψη της εξουσίας. Βλέπουμε υπο-
ψηφίους για την προεδρία χωρίς
καν ένδειξη της φιλοσοφίας του
οράματός τους για την Κύπρο. Βλέ-
πουμε υποψηφίους ή υποψηφίους
για υποψηφίους που δεν έχουν
καμία σχέση με το σύνολο που
συζητείται να εκπροσωπήσουν.
Παρακολουθούμε μέχρι τώρα την
συζήτηση για την καρέκλα, αντί
της συζήτησης για το αύριο της
χώρας. Αυτή είναι η διαφορά με
την κυβέρνηση. 
–Έχει επικριθεί ο Πρόεδρος να
το πούμε λαϊκά ότι έχει φορέσει
φουστανέλα διαφοροποιώντας
τη γραμμή του στο Κυπριακό
για να προσελκύσει και κάποιους
που διαφωνούν με τον τρόπο
διαχείρισης του Κυπριακού.

–Θέλω να πω δυο πράγματα. Το
πρώτο, και δεν θα διστάσω να το
εξομολογηθώ, έχω πολύ αρνητικά
εντυπωσιαστεί από θέσεις που πρό-
σφατα κατατέθηκαν από την άλλη
πλευρά. Ο Πρόεδρος αδικείται κα-
τάφωρα στον τρόπο που κρίνεται
για τη διαχείριση του Κυπριακού.
Διότι ο Πρόεδρος δεν έχει υποχω-
ρήσει ούτε ένα γιώτα από τις θέσεις
οι οποίες δημιούργησαν την προ-
οπτική επίλυσης του Κυπριακού.
Το δεύτερο, είναι ότι θεωρώ –και
επιτρέψτε μου την υπερβολή– «ιε-
ροσυλία» να αμφισβητείται η βού-
ληση του Νίκου Αναστασιάδη για
λύση του Κυπριακού. 
–Να αντιληφθώ ότι στην προ-
κειμένη συγκυρία βρισκόμαστε
πιο πίσω και από την Γενεύη;

–Είναι αλήθεια ότι στη Γενεύη
δεν είχαμε την αλλαγή της στάσης
της Τουρκίας που θα θέλαμε. Την
αλλαγή που όλο ακούμε αλλά δεν
βλέπουμε. Είναι όμως και χρήσιμο
σε αυτές τις δύσκολες περιπτώσεις,
να κάνουμε ένα βήμα πίσω. Από
τον Φεβρουάριο του 2014 και το
κοινό ανακοινωθέν και ιδιαίτερα
μετά και την ανάδειξη  Ακιντζί
στην ηγεσία της τ/κ κοινότητας
δημιουργήθηκε μεγάλη δυναμική
και αισιοδοξία, διόλου αδικαιολό-
γητη. Αυτή η δυναμική και προ-
οπτική τροφοδοτήθηκαν μέσα από
διαπραγματεύσεις που στόχευαν
στη δημιουργία ενός σύγχρονου
–κατά το δυνατόν– και κυρίως ευ-
ρωπαϊκού κράτους. Ενός κράτους
που θα σέβεται τις δύο κοινότητες
και θα αναδεικνύει τις προοπτικές
της ευημερίας, της ευτυχίας και
της ανάπτυξης που μπορεί να φέρει
η λύση. Έχω δει τον τελευταίο και-
ρό υπαναχωρήσεις της άλλης πλευ-
ράς, που μας απομακρύνουν από
τη λειτουργικότητα και την Ευρώ-
πη. Θέλω με αυτή την ευκαιρία να
στείλω ένα μήνυμα στους Τουρ-
κοκύπριους συμπατριώτες μας:
Μια λύση με αγκυλώσεις μη ευ-
ρωπαϊκές, το πρώτο που θα πλήξει
είναι τη δική τους προοπτική να
ευημερήσουν.

Ο ΜΙΧΑΛΗΣ ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Ο Ν. Αναστασιάδης πρέπει να είναι υποψήφιος
Την άποψη αυτή έχει μεταφέρει στον ίδιο λέει ο διευθυντής του Γραφείου του, διευκρινίζοντας ότι ο τελικός λόγος ανήκει στον  Πρόεδρο

“Εάν ο Πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας ήθελε να τοπο-
θετήσει κάποιον σε αυτή
τη θέση που να ικανοποι-
εί αιτήματα, θα είχε απο-
τύχει παταγωδώς επιλέ-
γοντας εμένα. Είναι γνω-
στή και η απροθυμία μου
και η ηθική μου στάση.

Eχω σχολιάσει σε
προηγούμενα κείμε-
νά μου τον ρόλο των
ΜΜΕ και των πολι-
τικών στο πλαίσιο
μιας προεκλογικής
εκστρατείας και την

προσπάθεια τήρησης ενός επιπέ-
δου πολιτικού πολιτισμού. Μια
αναγκαία προϋπόθεση σε κάθε
προεκλογική εκστρατεία αλλά και
στην άσκηση της καθημερινής πο-
λιτικής πρακτικής. Για διάφορους
λόγους αναγκαία προϋπόθεση όπως
π.χ. η ανάγκη να κατανοεί ο πο-
λίτης τι του προτείνουν οι διάφοροι
υποψήφιοι.

Χωρίς ήπιο, πολιτισμένο και
τεκμηριωμένο πολιτικό λόγο, ο
πολίτης δεν θα καταλάβει τι του

λένε και θα αποστραφεί ακόμα πε-
ρισσότερο το πολιτικό σύστημα
και την πολιτική. Όπως επίσης εί-
ναι αναγκαίος ο πολιτισμένος διά-
λογος και χάριν της επόμενης μέ-
ρας. Οι ρήξεις, οι προσωπικού χα-
ρακτήρα επιθέσεις και ιδιαίτερα
κάτω από τη μέση, οι βρισιές κ.ο.κ.
δημιουργούν ένα αφόρητο κλίμα.
Ένα κλίμα το οποίο θα δυσκολέψει
πολύ ενδεχόμενες συνεργασίες
την επόμενη μέρα αλλά και τις
αναγκαίες συνέργειες για να κυ-
βερνήσει κάποιος. Αναγκαίες γιατί
απλούστατα κανένα κόμμα δεν
ελέγχει από μόνο του τη Βουλή
των Αντιπροσώπων. Δεν διαθέτει
πλειοψηφία. Πόσο εύκολο είναι
όμως αυτό όταν θα έχουν ανατι-
ναχθεί όλες οι γέφυρες;

Οι δύο πλέον καθοριστικοί πα-
ράγοντες ως τώρα για το επίπεδο
του προεκλογικού υπήρξαν οι πο-
λιτικοί και τα ΜΜΕ. Τώρα σ’ αυτό
το δύσκολο και αντιφατικό δίπολο
προστέθηκαν και τα αποκαλούμενα
Μέσα Κοινωνικής Δικτύωσης. Τα
οποία πρέπει να σημειώσω ευθύς
εξαρχής ότι διαφοροποιούνται από
τα υπόλοιπα ΜΜΕ καθοριστικά
καθότι είναι βασικά «εκτός νόμου».
Πρώτον γιατί οι νομοθεσίες που
τα αφορούν είναι ακόμα νεογέν-
νητα νομοτεχνήματα με πολλές
ελλείψεις και διότι ο έλεγχος του
ατέλειωτου ποταμού χρηστών είναι
πολύπλοκος και επίπονος.

Το γεγονός μάλιστα ότι επιτρέ-
πονται ανώνυμοι λογαριασμοί και
λογαριασμοί με ψευδώνυμα καθι-

στά τον έλεγχο απίστευτα δύσκολο.
Επιτρέπει από την άλλη στον οποι-
ονδήποτε κρυπτόμενο και καλυ-
πτόμενο από την ανωνυμία ή και
τον ψεύτικο λογαριασμό να λα-
σπολογεί, να βρίζει χυδαία, να πα-
ραπληροφορεί και να ψεύδεται.

Αυτοί που κρύβονται πίσω από
λογαριασμούς διαφεύγουν και του
κοινωνικού ελέγχου. Γιατί δυστυ-
χώς ορισμένοι από τους ανώνυ-
μους ή ψευδοδηλωμένους οι οποίοι
βρίζουν είναι όπως τους λέμε επώ-
νυμοι, χωρίς το θάρρος της γνώμης
τους.

Είναι άτομα κατά τα άλλα σε-
βάσμια αλλά πίσω από τη μάσκα
του επικοινωνιακού καρναβαλιού
ασχημονούν ποικιλοτρόπως. Κατά
συνέπεια η προσθήκη ενός μηχα-

νισμού επικοινωνίας, τα Μέσα Κοι-
νωνικής Δικτύωσης με πολλά θε-
τικά, επειδή τυγχάνουν από ορι-
σμένους απαράδεκτης χρήσης, με-
τατρέπονται σε δίαυλο αναξιοπρε-
πούς και υβριστικού λόγου, που
σκεπάζει δυστυχώς πάμπολλες πο-
λιτισμένες, τεκμηριωμένες και εν-
διαφέρουσες αναρτήσεις στα Μέσα
Κοινωνικής Δικτύωσης.

Πέραν τούτου όμως στα Μέσα
Κοινωνικής Δικτύωσης εμπλέκον-
ται όλο και περισσότερα άτομα,
δημιουργούν την αίσθηση της
ομαδικότητας και συλλογικής συμ-
μετοχής και δράσης, διευκολύνουν
την επικοινωνία, ακριβώς γιατί
δεν είναι αναγκαία η προσωπική
επαφή που σήμερα για διάφορους
λόγους είναι πολύ δύσκολη.

Θα έλεγα με δύο λόγια ότι μέσα
στα Μέσα Κοινωνικής Δικτύωσης
δημιουργείται η ατμόσφαιρα του
παλιού καλού καφενείου, όπου
όλοι συμμετείχαν στη συζήτηση
ισότιμα ανεξαρτήτως ιδιότητας
και επιπέδου. Όλα αυτά και άλλα
τα καθιστούν πάρα πολύ ισχυρά.
Ως τέτοια τυγχάνουν πλέον με-
γάλης αξιοποίησης από τους υπο-
ψηφίους για οποιονδήποτε αξίω-
μα. Άρα πρώτοι οι υποψήφιοι και
τα επιτελεία τους θα πρέπει να
δώσουν τα καλό παράδειγμα και
από τους επίσημους και τους φα-
νερούς και κρυφούς λογαριασμούς
τους.

Ο κ. Νίκος Κατσουρίδης είναι πρώην
βουλευτής ΑΚΕΛ.

ΘΕΣΕΙΣ / Του ΝΙΚΟΥ ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗ

Τα μέσα κοινωνικής δικτύωσης και οι εκλογές

Eνα είναι το βέβαιο: Το Κυπριακό είναι ζωντανό 
–Πώς κρίνετε την κατάσταση μετά
από τη συνάντηση της περασμένης
Τετάρτης και την κατάθεση νέας πρό-
τασης από τον Πρόεδρο της Δημο-
κρατίας; 
–Ο Πρόεδρος κατέθεσε την περα-
σμένη Τετάρτη μια ρηξικέλευθη
πρόταση που μπορεί να οδηγήσει
όχι μόνο στην αναζωογόνηση της
διαδικασίας αλλά –υπό προϋποθέ-
σεις– και στην ίδια τη λύση του Κυ-
πριακού. Και την κατέθεσε λαμβά-
νοντας υπόψη την ανεπαρκή κα-
τάληξη των δύο Μον Πελερέν και
της Γενεύης. Γίνεται αυτές τις τε-
λευταίες μέρες μια μεγάλη προ-
σπάθεια να βρεθεί ο τρόπος επα-
ναφοράς σε τροχιά μιας γόνιμης

διαδικασίας. Είναι η έκκλησή μου
προς όλους να μην υπονομευθεί
αυτή η προσπάθεια για τις μικρο-
πολιτικές μας σκοπιμότητες ή την
αυτοδικαίωση. Ας μείνουμε ψύ-
χραιμοι για λίγες μέρες. Επανα-
λαμβάνω, ένα είναι το βέβαιο: Το
Κυπριακό είναι ζωντανό. 
–Μετά από αυτά που μας είπατε θα
ήταν παράλειψη να μη ρωτήσω για
την πρόταση του ΑΚΕΛ για πακετο-
ποίηση κάποιων θεμάτων που θα
έβγαζαν από το τέλμα τη διαδικασία.
–Αναγνωρίζουμε όλοι τη θετική
στάση του ΑΚΕΛ στο Κυπριακό κα-
τά το προηγούμενο διάστημα. Δεν
συμφωνώ όμως ότι μια πακετοποί-
ηση που θα αφήνει έξω την Ασφά-

λεια και τις Εγγυήσεις ή ακόμη και
το Εδαφικό, θα φέρει την Τουρκία
στο φιλότιμο για να πάρει τις θέ-
σεις που χρειάζεται για να λύσου-
με το θέμα της ασφάλειας. Το ότι
οι θέσεις που προνοούν τις εγγυή-
σεις του ’60 και την παραμονή
στρατευμάτων δεν μπορούν να
ισχύουν το 2020, είναι κάτι για το
οποίο αυτή η κυβέρνηση έχει πεί-
σει τη διεθνή κοινότητα. Οφείλω
δυστυχώς να σημειώσω την αί-
σθηση που έχω τον τελευταίο και-
ρό, ότι θέσεις που εκφράζονται
από το ΑΚΕΛ στο Κυπριακό, στο-
χεύουν στη δημιουργία «κάβας»
για την προεκλογική εκστρατεία
του προσεχούς μέλλοντος. 

Ο Μιχάλης Σοφοκλέους απορρίπτει υπαινιγμούς και ψιθύρους ότι η μετακίνησή του από την Πινδάρου στο Προεδρικό
ισοδυναμεί με εκκίνηση της προεκλογικής εκστρατείας του Προέδρου της Δημοκρατίας.  Ωστόσο, εάν υπάρξει η προ-
σπάθεια που θα γίνει θα είναι συλλογική με τον ίδιο σε ό,τι ρόλο του ανατεθεί.
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Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ 

Oσοι κατοικούν μόνιμα ή επισκέ-
φθηκαν τις προηγούμενες ημέρες
την ανατολική Πάρο ή τη δυτική
Νάξο, ήλθαν αντιμέτωποι με ένα
μάλλον ασυνήθιστο θέαμα. Τουρ-
κικές φρεγάτες, έπλεαν στο στενό
της Παροναξίας αργά και νωχελικά,
σε μια επίδειξη εντός ελληνικών
χωρικών υδάτων. Επιβλητικές φρε-
γάτες βάρους 4.000 τόνων όπως η
«Γκαζιαντέπ» και η «Γκεμλίκ» (εκ
των παλαιών πολεμικών πλοίων της
αμερικανικής κατασκευής κλάσης
Oliver Hazard Perry), δεν είναι ακρι-
βώς πλοία τα οποία μπορεί κάποιος
να μην καταφέρει να δει όταν περ-
νούν μπροστά του, ιδιαίτερα στη
μικρή απόσταση που χωρίζει την
Πάρο από τη Νάξο. Το συγκεκριμένο
παράδειγμα είναι μέρος μόνο, της
τακτικής με την οποία κινήθηκαν
στο Αιγαίο τα πλοία του τουρκικού
ναυτικού κατά τη διάρκεια της άσκη-
σης «Deniz Kurdu ’17» («Θαλασσό-
λυκος ’17») που αυτές τις ημέρες
έχει μεταφερθεί στην ανατολική
Μεσόγειο και τα βόρεια της Κύπρου.
Πηγές αναφέρουν στην «Κ» ότι η
παραμονή και διέλευση πολεμικών
στις Κυκλάδες, αποτελεί την κύρια
διαφοροποίηση της φετινής «Deniz
Kurdu» με παλαιότερες εκδοχές της.
Σημειώνεται, ότι λόγω της ιδιαιτε-
ρότητας του νησιωτικού συμπλέγ-
ματος, ακόμη και οι Έλληνες κυ-
βερνήτες πολεμικών, αποφεύγουν
το καλοκαίρι σημεία όπως η Παρο-
ναξία, προκειμένου να μην ενοχλή-
σουν την τουριστική κίνηση. Με-
μονωμένα περιστατικά διέλευσης
τουρκικών φρεγατών έχουν σημει-
ωθεί και στο παρελθόν, ποτέ όμως
οργανωμένα και στο πλαίσιο επί-
σημης και προγραμματισμένης
άσκησης. Λόγω της εγγύτητας ανά-
μεσα στα νησιά, περίπου το 90%
των υδάτων στις Κυκλάδες αποτε-

λείται από εθνικά χωρικά ύδατα. Οι
τουρκικές φρεγάτες ανήγγειλαν ότι
πραγματοποιούν «αβλαβή διέλευ-
ση», ωστόσο στην πράξη χρονοτρι-
βούσαν πλέοντας κατά το δοκούν
μέσα σε ελληνικά χωρικά ύδατα,
ανάμεσα στις Κυκλάδες. Το ελληνικό
Υπουργείο Εξωτερικών περιέγραψε
την τουρκική προκλητικότητα ως
«κατάφωρη παραβίαση του διεθνούς
δικαίου». Στο ανακοινωθέν του
ΥΠΕΞ αφήνεται να εννοηθεί ότι
υπάρχει πιθανότητα οι χθεσινές
προκλήσεις να προέρχονται από
τμήμα του τουρκικού κατεστημένου.
«Είναι φανερό ότι υπάρχουν δυνά-
μεις στην Τουρκία που δεν επιθυ-

μούν τη συνεννόηση και τις σχέσεις
καλής γειτονίας μεταξύ των δύο χω-
ρών», καταλήγει η ανακοίνωση. 

Υπό παρακολούθηση
Οι συγκεκριμένες πρωτοβουλίες

περιγράφονται από όσους γνωρί-
ζουν, ως κινήσεις εντυπωσιασμού
αλλά και ως προβολή δυναμικότητας.
Ένα άλλο παράδειγμα αφορά την
παραμονή μιας άλλης τουρκικής
φρεγάτας επί μιάμιση μέρα στα
ανοιχτά του Ναυστάθμου Κρήτης,
σε διεθνή χωρικά ύδατα (περίπου
10 ναυτικά μίλια), αλλά σε απόσταση
αναπνοής από το νησί και –φυσι-
κά– την προσοχή του Πολεμικού

Ναυτικού. Κάτι που –προφανώς–
δεν θα συνέβαινε σε περίπτωση εμ-
πλοκής ή θερμού επεισοδίου. Όλες
τις προηγούμενες ημέρες, από το
ΓΕΕΘΑ και το ΓΕΝ, οι κινήσεις των
Τούρκων στο Αιγαίο παρακολου-
θούνται για διάφορους λόγους, με
κύριο τη διαπίστωση της δυναμι-
κότητας του Ναυτικού στην ουσια-
στικά πρώτη μεγάλης κλίμακας
άσκηση («βγήκε» στο Αιγαίο σχεδόν
ολόκληρος ο τουρκικός στόλος) μετά
την απόπειρα πραξικοπήματος του
περασμένου Ιουλίου. Πέρα από τις
«βόλτες» του τουρκικού ναυτικού
στις Κυκλάδες και το Κρητικό Πέ-
λαγος, την φετινή «Deniz Kurdu»

σημάδεψε και η παραβίαση επί 20
λεπτά των εθνικών χωρικών υδάτων
στο Αγαθονήσι, από πυραυλακάτους
της Τουρκίας. Σημειώνεται ότι το
περιστατικό στο Αγαθονήσι, σε συν-
δυασμό με τις εκατοντάδες παρα-
βάσεις και παραβιάσεις, αλλά και
τις εικονικές αερομαχίες πάνω από
το Αιγαίο, συμπεριελήφθησαν από
τον Έλληνα πρέσβη στην Τουρκία
Κυρ. Λουκάκη σε επιστολή η οποία
είχε ως αποδέκτες τις ευρωπαϊκές
διπλωματικές αποστολές στην Άγ-
κυρα που προσκλήθηκαν από τους
Τούρκους σε ειδική τελετή παρου-
σίασης της άσκησης «Deniz Kurdu
’17» στις ξένες αντιπροσωπείες.

Η άσκηση «Θαλασσόλυκος ’17» στο Αιγαίο 
Με συγκεκριμένη τακτική κινήθηκαν τα πλοία, πριν αποχωρήσουν για την ανατολική Μεσόγειο - Ποια η αντίδραση του ΥΠΕΞ

Μεταφορά 
στην ανατολική
Μεσόγειο 

Μία ακόμη ενδιαφέρουσα, αλ-
λά ενδεικτική, σημειολογική
λεπτομέρεια ήταν η αργή από-
συρση του τουρκικού στόλου
στις βάσεις, την περασμένη
Παρασκευή 19 Μαΐου. Η 19η
Μαΐου είναι εθνική αργία στην
Τουρκία, γνωστή ως «Μέρα του
Ατατούρκ, της Νεολαίας και του
Αθλητισμού» και είθισται να γί-
νεται ευλαβικά σεβαστή από
τις Ένοπλες Δυνάμεις. Αυτή η
αργία φέτος δεν έγινε ευλαβι-
κά σεβαστή. Πέρα από την αρ-
γή απόσυρση του στόλου κατά
την ημέρα της αργίας, παράλ-
ληλα καταγράφηκαν 79 περι-
στατικά παραβιάσεων και πα-
ραβάσεων, ακόμη και εικονική
αερομαχία στα νότια της Ρό-
δου. Πλέον, το ενδιαφέρον για
την τουρκική άσκηση μεταφέ-
ρεται στη ανατολική Μεσόγειο. 

<<<<<<<

Οι κινήσεις των Τούρκων
στο Αιγαίο παρακολου-
θούνται για διάφορους
λόγους, με κύριο τη δια-
πίστωση της δυναμικό-
τητας του Ναυτικού στην
πρώτη μεγάλης κλίμακας
άσκηση μετά την απόπει-
ρα πραξικοπήματος. 

Οι τουρκικές φρεγάτες ανήγγειλαν ότι πραγματοποιούν «αβλαβή διέλευση», ωστόσο χρονοτριβούσαν πλέοντας κατά το δοκούν μέσα σε ελληνικά χωρικά ύδατα. 
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Ε πώνυμα άτομα σε Ελλάδα και Κύπρο
έχουν κατά καιρούς αλλά και πρό-
σφατα υποστηρίξει δημόσια, και όχι

μόνο, την άποψη ότι θα πρέπει πριν από
τη λύση να καταθέσουμε σε ειδικό ταμείο
την αναλογία των Τ/κ στα έσοδα από το
φυσικό αέριο (Φ.Α.) ώστε να αποφύγουμε
την αντίδραση της Τουρκίας και να πεί-
σουμε τον διεθνή παράγοντα για τις καλές
μας προθέσεις. Η άποψη αυτή είναι πολι-
τικά προβληματική και επιζήμια για τους
λόγους που αναλυτικά θα εξηγήσω στη
συνέχεια.

Κατά πρώτο κανένας δεν μας εγγυάται
ότι θα καταλήξουμε σε ομοσπονδιακή
λύση. Αντίθετα υπάρχει σοβαρό ενδεχό-
μενο για κατάρρευση των διαπραγματεύ-
σεων. Την ίδια στιγμή οι Τ/κ μιλούν για
λύση δύο κρατών. Τη διαπραγμάτευση
μιας τέτοιας λύσης είχε προτείνει το 2013

ο κ. Νταβούτογλου. Παράλληλα οι σύμ-
βουλοι του Ερντογάν απειλούν και με προ-
σάρτηση των Κατεχομένων στην Τουρκία.
Και στις δύο αυτές περιπτώσεις οι Τ/κ δεν
θα παραμείνουν πολίτες της Κ.Δ. και κατά
συνέπεια δεν θα έχουν κανένα δικαίωμα
στα έσοδα από το Φ.Α.

Η επαναδιεκδίκηση των όποιων χρη-
μάτων θα ήταν πολιτικά και ενδεχομένως
και νομικά προβληματική. Κατά δεύτερο
η θέση μας ότι οι Τ/κ θα επωφεληθούν
από το Φ.Α. μόνο σε περίπτωση ομοσπον-
διακής λύσης γίνεται αποδεχτή και από
τον διεθνή παράγοντα (ΗΠΑ). Εξάλλου αν
τους δώσουμε από τώρα μερίδιο από το
Φ.Α. τι κίνητρο θα έχουν για ομοσπονδιακή
λύση; Το τι θα πάρουν στο πλαίσιο της
λύσης έχει επίσης συμφωνηθεί, και μάλιστα
κατά τρόπο γενναιόδωρο. Περιλαμβάνεται
στις συγκλίσεις που οι δύο πλευρές έχουν

φτάσει. Τρίτο οι φυσικοί πόροι της Κ.Δ.
ήταν και είναι, σύμφωνα με το σύνταγμα
του 1960, ευθύνη της κυβέρνησης της Κ.Δ.
και όχι των κοινοτήτων. Ακόμα και σε πε-
ρίπτωση ομοσπονδιακής λύσης έχει ήδη
συμφωνηθεί ότι οι φυσικοί πόροι θα τύχουν
διαχείρισης από την κεντρική κυβέρνηση
και όχι από τις πολιτείες. Άρα και μετά
την όποια ομοσπονδιακή λύση δεν τίθεται
θέμα ξεχωριστού ταμείου για τους Τ/κ. Η
πρόταση Έρογλου, που δυστυχώς κάποιοι
Ε/κ ασπάζονται, για δημιουργία δικοινο-
τικής επιτροπής διαχείρισης του Φ.Α. από
σήμερα στην ουσία ακυρώνει την Κ.Δ.
Επιπρόσθετα στο πλαίσιο της λύσης ανα-
μένεται να ρυθμιστούν όλες οι οικονομικές
πτυχές περιλαμβανομένων του περιου-
σιακού και των οφειλών των Τ/κ π.χ. από
την κατανάλωση του ηλεκτρικού ρεύματος.
Άρα πώς κάποιοι θέλουν να προκαταβάλουν

χρήματα στους Τ/κ ενώ εκκρεμούν οι Τ/κ
οφειλές; Είτε αρέσει σε κάποιους είτε όχι
η Κ.Δ. θα συνεχίσει να διαχειρίζεται τα
του Φ.Α. Οι Ε/κ είμαστε από το 1964 (από-
φαση του Σ.Α. ΟΗΕ 186) οι de jure διαχει-
ριστές της Κ.Δ. Αυτό θα αλλάξει μόνο όταν
οι Τ/κ πάψουν να έχουν παράνομα και de
facto τον έλεγχο του 36% του εδάφους
της Κ.Δ. που πήραν το 1974 και συμφω-
νήσουν μαζί μας τους όρους μιας λειτουρ-
γικής ομοσπονδίας. Αυτό είναι το πιο ισχυ-
ρό διαπραγματευτικό χαρτί μας και δεν
το χαρίζουμε παρά μόνο με πολύ σοβαρά
ανταλλάγματα. 

Έρχομαι και στη θέση ότι η Τουρκία
δεν θα μας επιτρέψει να αξιοποιήσουμε
το Φ.Α. Η Τουρκία έκανε εισβολή το 1974
μόνο μετά από την πραξικοπηματική ανα-
τροπή του Προέδρου Μακαρίου και όχι
πριν παρά τις απώλειες των Τ/κ σε σειρά

συγκρούσεων. Η Τουρκία πέτυχε να πα-
ρεμποδίσει την έλευση των S300 το 1999
μετά από σειρά δικών μας λαθών. Όμως
μετά από δύο χρόνια δουλέψαμε αθόρυβα
και σοβαρά και φέραμε άλλους εξίσου ισχυ-
ρούς πυραύλους.

Το 2002 η Τουρκία απειλούσε με αντί-
δραση άνευ ορίων σε ένταξή μας στην
Ε.Ε. Το 2004 με έξυπνους διπλωματικούς
και πολιτικούς χειρισμούς ενταχθήκαμε
στην Ε.Ε. χωρίς τουρκικές αντιδράσεις.
Το 2012 πετύχαμε να τρυπήσουμε και να
βρούμε Φ.Α. στο οικόπεδο 12 παρά τις
τουρκικές ενστάσεις και απειλές. Μπορούμε
να το επαναλάβουμε και στο οικόπεδο 11
με ανάλογα σοφές και συνετές κινήσεις
και χωρίς αχρείαστα πολιτικά και οικονο-
μικά χουβαρνταλίκια. 

Ο κ. Πέτρος Ζαρούνας είναι διεθνολόγος.

ΑΡΘΡΟ / Του ΠΕΤΡΟΥ ΖΑΡΟΥΝΑ

Αχρείαστα πολιτικά και οικονομικά χουβαρνταλίκια 

Συνέντευξη στον ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Την επιστροφή των στελεχών του ΔΗΚΟ
που είναι κομματικά ανενεργά μετά και
την εκλογή Νικόλα Παπαδόπουλου βάζει
στο τραπέζι ο Μάρκος Κυπριανού. Ο ανα-
πληρωτής πρόεδρος του κόμματος σε συ-
νέντευξή του στην «Κ» θεωρεί ότι δεν
μπορεί να ζητούνται συνεργασίες χωρίς
τη συσπείρωση του κόμματός του. Εμφα-
νίζεται σχεδόν βέβαιος ότι ο Νικόλας Πα-
παδόπουλος θα είναι στον 2ο γύρο των
προεδρικών του 2018, τονίζοντας ότι στην
πολιτική δεν μπορεί να είσαι ποτέ σίγουρος
100%, ενώ με νόημα απαντά αν τον εν-
διαφέρει η ηγεσία του κόμματος ή ένα
κυβερνητικό πόστο στο ενδεχόμενο εκλο-
γής Παπαδόπουλου. 

–Με το ΑΚΕΛ να βρίσκεται σε αναζή-
τηση υποψήφιου, τονΓιώργο Λιλλήκα
να είναι υποψήφιος, τονΝίκο Αναστα-
σιάδη εν δυνάμει υποψήφιο η υποψη-
φιότητα Νικόλα Παπαδόπουλου έχει
προοπτικές 2ου γύρου;

–Ναι βέβαια. Το λέω χωρίς αμφιβολία.
Πρώτα απ’ όλα έχουνσημασία στις εκλογές
τα πολιτικά μηνύματα και όχι απλά μα-
θηματικά. Να κάνω μια διόρθωση πρώτα.
Ο Νίκος Αναστασιάδης θα είναι υποψήφιος.
Είναι η πάγια τακτική ο εκάστοτε Πρόεδρος
της Δημοκρατίας να καθυστερεί να ανα-
κοινώσει την υποψηφιότητά του γιατί
έχει το πλεονέκτημα ότι η καθημερινή
παρουσία του είναι από μόνη της προ-
εκλογική. Αλλά τόσα πολλά εγκαίνια, απο-
καλυπτήρια, ικανοποίηση αιτημάτων και
άλλες παρόμοιες δραστηριότητες είναι
ξεκάθαρα προεκλογικές. Επομένως ένα
λείπει, η επιλογή του ΑΚΕΛ. Όμως με τα
πολιτικά δεδομένα της Κύπρου, με τα μη-
νύματα του κάθε υποψηφίου, το τι ζητούν
οι πολίτες και ψηφοφόροι, και τις γενικό-
τερες ισορροπίες πιστεύω ότι ο Νικόλας
Παπαδόπουλος έχει σχεδόν βέβαιη την
παρουσία στον 2ο γύρο.
–Σχεδόν βέβαιη;

–Στην πολιτική δεν υπάρχει τίποτε το
απόλυτο ή δεδομένο. Ούτε ο κ Αναστα-
σιάδης μπορεί να είναι 100% βέβαιος για
τον δεύτερο γύρο.
–Τα ποσοστά ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ, και Αλλη-
λεγγύης είναι αρκετά για στείλουν τον
Νικόλα Παπαδόπουλο στη δεύτερη
Κυριακή;

–Πιστεύω ότι είναι, αλλά έτσι κι αλλιώς
η πολιτική δεν δουλεύει σαν απλή αριθ-
μητική. Άρα είτε είναι ιδιαίτερα ευνοϊκά
ή είτε αρνητικά τα κομματικά ποσοστά,
αυτό δεν σημαίνει τίποτα. Έχει σημασία
η τάση του κόσμου και ειδικά σε μια πε-
ρίοδο που βλέπουμε ότι οι ψηφοφόροι
έχουν ξεπεράσει τα κομματικά στεγανά
και κάνουν τις δικές τους επιλογές. 
–Με ένα κομμάτι του ενδιάμεσου χώ-
ρου, τη Συμμαχία Πολιτών, να απου-
σιάζει πόση ζημιά εντοπίζετε;

–Η επιθυμία μας από την αρχή ήταν
όλα τα κόμματα του ενδιάμεσου χώρου
να ήταν συνασπισμένα, όχι για αθροιστι-
κούς λόγους ποσοστών αλλά γιατί στέλνει
το σωστό πολιτικό μήνυμα. Πολιτικές δυ-
νάμεις με τους ίδιους στόχους θα έπρεπε
να συνεργαστούν με την ίδια υποψηφιό-
τητα. Είμαστε μήνες πριναπότις εκλογές,
και εγώ πιστεύω, ότι πρέπει να συνεχίσουμε

τις προσπάθειες για να βρεθεί ένας τρόπος
συνεργασίας και με τη Συμμαχία Πολι-
τών.
–Πώς θα γίνει η συνεργασία. Με από-
συρση της υποψηφιότητα Λιλλήκα;

–Αυτό είναι κάτι που ο ίδιος θα πρέπει
να αποφασίσει. Έχει κάθε δικαίωμα να
είναι υποψήφιος αλλά θα πρέπει να ζυγίσει
τα θετικά και αρνητικά αυτής της υπο-
ψηφιότητας. Αν εξυπηρετεί τον στόχο
που έχουμε θέσει όσοι διαφωνούμε με τη
σημερινή πολιτική που ακολουθείται στο
Κυπριακό, δηλαδή την κοινή πολιτική
Προέδρου Αναστασιάδη, ΔΗΣΥκαιΑΚΕΛ.
Αν όντως θέλουμε να πετύχουμε την αλ-
λαγή θα πρέπει να μπουν οι προσωπικές
φιλοδοξίες στο πλάι. Από τη στιγμή που
οι στόχοι είναι ίδιοι μπορεί μέσα από ένα
διάλογο να βγει μια φόρμουλα συνεργα-
σίας.
–Αυτό που μου λέτε ρίχνει γέφυρες
περισσότερο για τον 2ο γύρο.

–Εγώ θα ήθελα να έβλεπα αυτή τη συ-
νεργασία από τον πρώτο γύρο και αυτός

είναι ο στόχος μας και με τη Συμμαχία,
αλλά βέβαια και με τους Οικολόγους που
δεν έχουν ακόμα αποφασίσει.
–Είπατε ότι η πολιτική δεν γίνεται με
μαθηματικά. Το ίδιο ισχύει και για τα
στελέχη του ΔΗΚΟ που έχουν απο-
στασιοποιηθεί κομματικά;

–Δεν μπορούμε να μιλάμε για συνερ-
γασία μεταξύ κομμάτων και προσέλκυση
ψηφοφόρων από άλλους χώρους και να
μη μιλάμε για τη μέγιστη δυνατή συσπεί-
ρωση του ίδιου του κόμματος μας. Επο-
μένως ο στόχος θα είναι επίσης η επανα-
δραστηριοποίηση αυτών των στελεχών,
διότι όχι μόνο διακυβεύονται πολλά για
τον τόπο, αλλά πρόκειται και για υποψη-
φιότητα του ΔΗΚΟ. Δεν διαλέγουμε μεταξύ
υποψηφίων από άλλα κόμματα αλλά υπο-
ψήφιος είναι ο πρόεδρος του κόμματός
μας. Μπορεί κάποιοι να τον ψήφισαν κά-
ποιοι όχι, αυτό είναι δημοκρατία, αλλά
δεν παύει να εκπροσωπεί το ΔΗΚΟ. Άρα
τα στελέχη του κόμματος, άσχετα από τις
προσωπικές τους διαφωνίες, ελπίζω να

συσπειρωθούν γύρω από αυτήν την υπο-
ψηφιότητα. Εδώ θα πρέπει να καταβάλουμε
ιδιαίτερη προσπάθεια. Κι εγώ παλιότερα
είχα αρκετές διαφωνίες με τον Νικόλα
Παπαδόπουλο. Όμως η κοινή αγωνία μας
για τις εξελίξεις στο Κυπριακό και το
μέλλον του τόπου γενικότερα μας έφεραν
κοντά. 
–Πρέπει γίνει κάποια κίνηση προς στε-
λέχη όπως ο Μάριος Καρογιάνή η Αθη-
νά Κυριακίδου;

–Δεν είναι σωστό να αναφερόμαστε
σε ονόματα. Οι κινήσεις θα πρέπει να γί-
νουν προς όλους ανεξαιρέτως, σε όλα τα
επίπεδα και απ’ όλους μας.
–Πώς μπορεί το ΑΚΕΛ και το ΔΗΚΟ
να συνεργαστούν στον 2ο γύρο με το
κλίμα πολεμικής που υπάρχει αλλά
και με χάσμα απόψεων στο Κυπρια-
κό;

–Είναι λογικό να υπάρχει σύγκρουση
ή αντιπαράθεση διότι υπάρχει μια ριζική
διαφωνία με τη ηγεσία του ΑΚΕΛ που
στηρίζει απόλυτα και ίσως και πιο προ-

χωρημένα την πολιτική του Νίκου Ανα-
στασιάδη στο Κυπριακό, με την οποία
εμείς διαφωνούμε. Όμως το τι θα γίνει
στον β΄ γύρο εξαρτάται από τους ίδιους
τους ψηφοφόρους. Θέλω να τονίσω ότι
πλέον δεν υπάρχει η κομματική επιταγή
ήκομματική γραμμή που δίνεται και ακο-
λουθούν όλοι τυφλά. Οι ψηφοφόροι θα
αποφασίσουν οι ίδιοι.
–Πιστεύετε ότι τα μέλη του ΑΚΕΛ θα
αποστασιοποιηθούν από την ηγεσία
του κόμματος;

–Έχω απόλυτο και πλήρη σεβασμό
στις διαδικασίες των άλλων κομμάτων.
Όμως ό,τι ισχύει για όλα τα κόμματα ισχύει
και για το ΑΚΕΛ. Οι πολίτες αποφασίζουν
πλέον μόνοι τους με βάση τις επιλογές
που έχουν ενώπιόν τους. Υπάρχει σίγουρα
πάντα ένας πυρήνας που ακολουθεί την
κομματική εντολή, αλλά πιστεύω ότι η
μεγάλη πλειοψηφία επιλέγει με τα δικά
της κριτήρια. Πλέον όλοι μας πρέπει να
πείθουμε τους πολίτες και όχι τις κομμα-
τικές ηγεσίες. Βέβαια μια επίσημη απόφαση
προλειαίνει το έδαφος. 
–Το Κυπριακό αποτελεί αιχμή του δό-
ρατος της υποψηφιότητας Νικόλα.
Προβάλλετε μια νέα στρατηγική ποια
είναι αυτή. Η Ομοσπονδία ή το ενιαίο
κράτος;

–Η νέα στρατηγική δεν είναι αλλαγή
στόχου. Έρχονταικαι μας λένε «νέα στρα-
τηγική άρα δεν θέλετε τις συνομιλίες, δεν
θέλετε τη λύση που επιδιώκουμε;». Η αλ-
λαγή στόχου δεν είναι αυτό που προβάλ-
λουμε, ούτε η κατάργηση συνομιλιών,
αλλά το πώς θα τους πετύχουμε,εκεί είναι
η διαφοροποίηση. Εμείς στεκόμαστε στις
ομόφωνες αποφάσεις του Εθνικού Συμ-
βουλίου και τα ψηφίσματα των Ηνωμένων
Εθνών. Πιστεύουμε ότι η στρατηγική που
ακολουθείται σήμερα όχι μόνο δεν εξυ-
πηρετεί την επίτευξη των στόχων της
πλευράς μας αλλά και μας απομακρύνει
από αυτούς. 
–Πώς συγκεράζονται οι θέσεις των
κομμάτων στο θέμα λύσης που στη-
ρίζουν Νικόλα. Το ΔΗΚΟ δεν έχει απο-
κηρύξει τη δικοινοτική ομοσπονδία
κάτι που έχουν κάνει ΕΔΕΚ και Αλλη-
λεγγύη.

–Και τα τρία κόμματα συμφωνούμε σε
δύο βασικά και κρίσιμα ζητήματα. Ότι
πρέπει να αλλάξει η σημερινή πορεία στις
διαπραγματεύσεις και ότι εκείνο που έχει
σημασία είναι η ουσία και το περιεχόμενο
της λύσης κι όχι το «περιτύλιγμα». Αν εξα-
σφαλίζει τους στόχους μας, όπως την
εφαρμογή των βασικών ελευθεριών από
όλους τους Κυπρίους, την αποχώρηση
όλων των στρατευμάτων και των εποίκων,
την κατάργηση των εγγυήσεων, την επι-
στροφή των προσφύγων και των περιου-
σίων σε συνθήκες ελευθερίας και ασφά-
λειας και όλα τα άλλα που επιδιώκουμε,
το συνταγματικό πλαίσιο είναι δευτερεύον.
Το ΔΗΚΟ δεν έχει αλλάξει θέση. Από την
άλλη όμως κάποιοι έχουν φτάσει στο άλλο
άκρο. Κι ενώ η ΔΔΟ είχε γίνει αποδεκτή
σανένας τελικός οδυνηρός συμβιβασμός,
την έχουν μετατρέψει στη βασική μας
επιδίωξη και την αρχική μας διαπραγμα-
τευτική θέση. Η άλλη πλευρά το εκμεταλ-
λεύεται αυτό και μας ρυμουλκεί σε λύση
συνομοσπονδίας δύο ανεξαρτήτων ον-
τοτήτων.

Ο ΜΑΡΚΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ ΣΤΗΝ «Κ»

Άνοιγμα του ΔΗΚΟ προς
τα αποστασιοποιημένα στελέχη

Ο Γ. Λιλλήκας να ζυγίσει τα αρνητικά και θετικά της υποψηφιότητάς του, το μήνυμα του αναπληρωτή προέδρου του κόμματος

–Η παρακαταθήκη του ιδρυτή του ΔΗΚΟ
με ποια λύση υπηρετείται;
–Οι βασικές πολιτικές και αρχές του ΔΗ-
ΚΟ παραμένουν οι ίδιες, δεν έχουν αλ-
λάξει. Αυτοί που λένε ότι το ΔΗΚΟ απέ-
κτησε ακραίες θέσεις θα πρέπει να
πουν ποιες είναι αυτές. Ποιες έχουν αλ-
λάξει; Από την εποχή του Σπύρου Κυ-
πριανού το ΔΗΚΟ παραμένει σταθερό
στις αρχές του και το περιεχόμενο της
λύσης που δέχεται, όπως το ανάφερα
προηγουμένως, και στις απαράδεκτες
πρόνοιες που απορρίπτει, όπως την εκ
περιτροπής προεδρία και τις τέσσερεις
ελευθερίες για του Τούρκους υπη-
κόους. Εμείς δεν πήγαμε σε ακραίες θέ-

σεις. Οι άλλοι κινήθηκαν προς τα πίσω.
Το ΔΗΚΟ έμεινε σταθερό στις γραμμές
του Σπύρου Κυπριανού όπως τις συνέχι-
σε ο Τάσσος Παπαδόπουλος. Άλλοι αλ-
λάξανε τις θέσεις τους και άρχισαν να
ρίχνουν νερό στο κρασί τους.
–Σε περίπτωση εκλογής του Νικόλα έχετε
πρόθεση να διεκδικήσετε την προεδρία
του ΔΗΚΟ;
–Πάντα περιορίζομαι στον άμεσο στό-
χο. Δεν κάνω μακροπρόθεσμους σχε-
διασμούς. Για μένα ο στόχος σήμερα
είναι διπλός. Η επιτυχία στις εκλογές
και η ενδυνάμωση του ΔΗΚΟ. Αυτό
έχει τεράστια σημασία για μένα. Τα
άτομα πάνε και έρχονται, εκείνο που

είναι διαχρονικό είναι ο θεσμός, το
κόμμα. Μέσα από αυτή την εκλογική
προσπάθεια, που πιστεύω θα είναι θε-
τική, αλλά όποια και αν είναι η κατάλη-
ξή της, εγώ θα ήθελα να δω να βγαίνει
ενδυναμωμένο το ΔΗΚΟ. Όλα τα άλλα
έχουμε χρόνο να τα δούμε μετά τις
εκλογές. 
–Το Υπουργείο Εξωτερικών θα σας ενδιά-
φερε περισσότερο;
–Και πάλι υποθετικό ερώτημα που
προτιμώ να μην απαντήσω. Να μην το
γρουσουζέψουμε. Να πετύχει πρώτα ο
στόχος μας και μετά ο καθένας θα προ-
σφέρει απ’ όποιο βήμα μπορεί και ανά-
λογα με τις περιστάσεις. 

Πρώτα οι προεδρικές εκλογές και μετά τα θέλω μου για το ΔΗΚΟ

“Η πολιτική δεν δουλεύει σαν
απλή αριθμητική. Άρα είτε
είναι ιδιαίτερα ευνοϊκά ή είτε
αρνητικά τα κομματικά πο-
σοστά, δεν σημαίνει τίποτα.

“Αν θέλουμε να πετύχουμε
την αλλαγή θα πρέπει να
μπουν οι προσωπικές φιλο-
δοξίες στο πλάι. Από τη στιγ-
μή που οι στόχοι είναι ίδιοι
μπορεί μέσα από διάλογο να
βγει φόρμουλα συνεργασίας.

Ο Μάρκος Κυπριανού στη συνέντευξή του στην «Κ» δεν αποφεύγει να δείξει, έστω και
με έμμεσο τρόπο, το ενδιαφέρον του για την ηγεσία του ΔΗΚΟ σε περίπτωση που οι συν-
θήκες μετά τις προεδρικές εκλογές το επιτρέψουν. Όπως δεν εμφανίζεται αδιάφορος και
για κάποιο κυβερνητικό πόστο.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Το ΑΚΕΛ ρίχνοντας το όνομα του
τεχνοκράτη-επιχειρηματία Μάικ
Σπανού στη δημόσια σφαίρα ως
εν δυνάμει υποψηφίου στις προ-
εδρικές εκλογές που θα μπορούσε
να στηρίξει, αφενός δοκιμάζει τα
νερά σε ό,τι αφορά το κομματικό
ακροατήριο και αφετέρου στέλνει
μήνυμα στην κοινή γνώμη ότι έχει
λάβει τα μηνύματα των καιρών
αλλά και του εκλογικού σώματος. 

Σε ό,τι αφορά το κομματικό
ακροατήριο, οι αρχικές εκτιμήσεις
που προκύπτουν είναι ότι δείχνει
έτοιμο να επιστρέψει σε δοκιμα-
σμένες στο παρελθόν και πιο ασφα-
λείς επιλογές με κομματικό υπο-

ψήφιο από την κεντροδεξιά, τώρα
ίσως και από τη φιλελεύθερη δεξιά
στο πρότυπο Μάικ Σπανού. Κι αυτό
συνεπεία της πενταετίας Χριστόφια,
η οποία φαίνεται να επέφερε «εγ-
καύματα τρίτου βαθμού» στο πάλαι
ποτέ συμπαγές εκλογικό σώμα του
30% συν, του κόμματος της Αρι-
στεράς, σε σημείο που να ανακα-
λείται στη μνήμη των λαϊκών μαζών
το ρητό «άμα καείς με το λαπά φυ-
σάς και το γιαούρτι». 

Σχετικά με τους πέραν του κόμ-
ματος εκλογείς, η Εζεκία Παπαϊ-

ωάννου εμφανέστατα διαχέει το
μήνυμα ότι στη βάση «του μοντέλου
Γιώργου Βασιλείου» αναζητεί τε-
χνοκράτη υποψήφιο που να γνω-
ρίζει σαν την τσέπη του, πώς λει-
τουργεί στον σημερινό κόσμο η
οικονομία, αρχής γενομένης από
τον εν πολλαίς αμαρτίαις τραπεζικό
τομέα και μέχρι τον απαιτητικό
κόσμο των επιχειρήσεων, «με στόχο
να μπει η οικονομία σε τροχιά πραγ-
ματικής ανάπτυξης, καταπολέμη-
σης της ανεργίας και συνεπώς πιο
δίκαιου καταμερισμού του εισο-
δήματος». 

Το προξενιό 
Με βάση τις πιο πάνω προδια-

γραφές, συν το γεγονός ότι υπο-
στηρίζει τη λύση του Κυπριακού
στη βάση της ΔΔΟ, το «συνοικέσιο»
ΑΚΕΛ και Μάικ Σπανού έγινε με
προξενητή τον προσωπικό φίλο
του κ. Σπανού, ορκωτό λογιστή
Νίκο Κωνσταντίνου. Το όνομα του
κ. Κωνσταντίνου κυκλοφόρησε
από τα ΜΜΕ, για σχετικά σύντομο
χρονικό διάστημα την πενταετία
Χριστόφια, λόγω της σύγκρουσης
που είχε με τον Αθανάσιο Ορφανίδη,
όταν ο δεύτερος ήταν διοικητής
της Κεντρικής Τράπεζας και ο πρώ-
τος μέλος του ΔΣ της ΚΤΚ. Άνθρω-
πος χαμηλών τόνων ο Νίκος Κων-
σταντίνου, αν και δεν είναι εκ των
ευρέως γνωστών στελεχών του Κόμ-
ματος έχει επιρροή στην Εζεκία
Παπαϊωάννου λόγω της στενής φι-
λίας του με τον τέως βουλευτή του
ΑΚΕΛ και νυν μέλος του Δ.Σ. της
ΚΤΚ Σταύρο Ευαγόρου αλλά και
της φιλικής σχέσης που διατηρεί
και με τον Άντρο Κυπριανού.  Με
αυτά τα δεδομένα η πρόταση Κων-
σταντίνου περί Μάικ Σπανού κατ’
αρχάς έχει γίνει αποδεκτή από την
ηγεσία του κόμματος, η οποία και
ανέλαβε να την πάει παρακάτω

προς διαπίστωση προθέσεων της
κομματικής βάσης αλλά και της ευ-
ρύτερης κοινωνίας. Τα δεδομένα
δεν είναι απολύτως βατά για τα ηγε-
τικά στελέχη σε σχέση με τη συγ-
κεκριμένη υποψηφιότητα, διότι ο
κ. Σπανός ως φιλελεύθερος δεξιός
επιχειρηματίας δεν «κουμπώνει»
εύκολα με τις εργασιακές και κοι-
νωνικές ευαισθησίες του κατ’ εξο-
χήν αριστερού κόμματος του τόπου
αλλά πρόκειται κλασικά για την πε-
ρίπτωση που η ανάγκη γίνεται φι-
λοτιμία. Και αυτό διότι είναι διάχυτη
η ανησυχία που υπάρχει μεταξύ

της ηγεσίας του κόμματος για την
επιτυχία στην επιλογή του κατάλ-
ληλου υποψηφίου, ώστε το ΑΚΕΛ
να μη βρεθεί ενώπιον του εφιαλτι-
κού ενδεχομένου να μείνει εκτός
δευτέρου γύρου και να έχει να επι-
λέξει μεταξύ Νίκου Αναστασιάδη
και Νικόλα Παπαδόπουλου.

Οικονομική επιφάνεια  
Σημειώνεται ότι ενθάρρυνση

στο ΑΚΕΛ, για να προχωρήσει πιο
θαρραλέα σε μια δεξιά επιλογή,
έδωσε η εμφάνιση του ονόματος
του μεγαλοεπιχειρηματία Σερ Στέ-

λιου Ιωάννου, από την παραπολιτική
στήλη της «Κ», #PoliticsBlog, που
για μερικές ώρες προκάλεσε ανα-
ταράξεις στο προεκλογικό τοπίο,
θεωρούμενη σαν σίγουρη επιλογή
νίκης, ενώ συζητήθηκε επισταμένα
τις επόμενες μέρες παρά τη δήλωση
του ιδίου ότι δεν ενδιαφέρεται να
συμμετέχει σε οποιαδήποτε πολι-
τική θέση, οποιασδήποτε χώρας.
Στην ίδια λογική κυκλοφόρησε και
το όνομα του εκ Λεμεσού επιχει-
ρηματία Πανίκου Παπανικολάου,
ο οποίος υπήρξε για πολλά χρόνια
πρόεδρος  της Παγκύπριας Ομο-
σπονδίας Αμερικής με ισχυρό λόγο
στην Ομογένεια αλλά και με προ-
σβάσεις στο λεγόμενο αμερικανικό
establishment. Είναι κοινό μυστικό
στους γνώστες των διαδραματιζο-
μένων στο προεκλογικό τοπίο πως
η οικονομική επιφάνεια του προ-
σώπου που θα αναλάβει το χρίσμα
του υποψηφίου που θα στηρίξει το
ΑΚΕΛ, είναι παράλληλα και με τις
θέσεις του στο Κυπριακό, σημαν-
τικότατο προτέρημα.   

Και το φλερτ
Η επόμενη κίνηση του Άντρου

Κυπριανού ήταν αυτή για τον Μάικ
Σπανό η οποία βρίσκεται ήδη επί
τάπητος. Μετρώντας τις πρώτες αν-
τιδράσεις στη βάση του κόμματος
για την υποψηφιότητα Σπανού, φά-
νηκε ότι δεν πληροί μεν εκείνα τα
στοιχεία που είχε η υποψηφιότητα
Βασιλείου, με τους από καταβολής
ΑΚΕΛ οικογενειακούς δεσμούς με
το κόμμα, ωστόσο είναι υπό τας πε-
ριστάσεις, καλύτερη από μία των
κομματικών επιλογών, που όπως
έδειξαν σχετικές δημοσκοπήσεις
χτυπούν χαμηλά ποσοστά, αν και
αναφερόμαστε σε στελέχη όπως ο
Άντρος Κυπριανού, ο Ανδρέας Χρί-
στου και ο Κίκης Καζαμίας. Το ίδιο
συμβαίνει και με πρόσωπα όπως η

τέως υπουργός εξωτερικών Ερατώ
Κοζάκου Μαρκουλλή και ο προεδρι-
κός υποψήφιος του ΑΚΕΛ στις προ-
ηγούμενες εκλογές Σταύρος Μαλάς,
παρόλο που είχε περάσει στο δεύ-
τερο γύρο με 26,91%. Έτσι τις επό-
μενες κινήσεις της Εζεκία Παπαϊ-
ωάννου εν πολλοίς θα καθορίσει
μια σχετική δημοσκόπηση, σίγουρα
με το όνομα του Μάικ Σπανού στη
λίστα αλλά και όχι μόνο αυτό. Αν
και ο κ. Σπανός, σε πρώτο επίπεδο
γίνεται αποδεκτός, μεσαία στελέχη
του κόμματος δείχνουν να έχουν
προτίμηση σε μια πιο κεντρώα, «πιο
ήπια», όπως μας ελέχθη υποψηφιό-
τητα. Στο πλαίσιο αυτό ακούγεται
και το όνομα του τέως προέδρου
του ΔΗΚΟ Μάριου Καρογιάν στη
βάση του επιχειρήματος ότι αν το
Κόμμα στις προηγούμενες εκλογές
με δικό του υποψήφιο (Σταύρο Μα-
λά), συγκέντρωσε στον πρώτο γύρο
ποσοστό 26,91 %, με υποψήφιο από
τον χώρο του Κέντρου μπορεί να
περάσει στον δεύτερο γύρο, με σο-
βαρές πιθανότητες τελικής επιτυχίας
αφού λογικά θα αντλήσει και μεγάλο
ποσοστό ψήφων από τον ενδιάμεσο
χώρο, ο οποίος παραδοσιακά έλκεται
από την εξουσία. Ο ενδιάμεσος χώ-
ρος που κατέρχεται στις εκλογές
με υποψήφιους τον Νικόλα Παπα-
δόπουλο στηριζόμενο από την ΕΔΕΚ
και την Αλληλεγγύη και τον Γιώργο
Λιλλήκα της Συμμαχίας Πολιτών.
Όπως και να έχουν τα πράγματα,
είναι γνωστή και δεδομένη η μέθο-
δος που θα ακολουθηθεί μετά την
τελική συνεννόηση με τον υποψή-
φιο στον οποίο θα καταλήξει η ηγε-
σία του ΑΚΕΛ. Ο εκλεκτός της Εζεκία
Παπαϊωάννου θα εξαγγείλει ανε-
ξάρτητη υποψηφιότητα, η οποία
θα τεθεί ενώπιον των οργάνων του
κόμματος και θα εγκριθεί ο «αρρα-
βώνας» με προικοσύμφωνο το εκλο-
γικό πρόγραμμα. 

Στο πλαίσιο μιας πιο «ήπιας» επιλογής, από τη δεξιά υποψηφιότητα Μάικ
Σπανού, ακούγεται και το όνομα του Μάριου Καρογιάν, στη βάση του επιχειρή-
ματος ότι αν το ΑΚΕΛ στις προηγούμενες εκλογές με δικό του υποψήφιο (Στ.
Μαλά) πήρε στον πρώτο γύρο ποσοστό 27%, τώρα με υποψήφιο από το χώρο
του Κέντρου έχει σοβαρές πιθανότητες τελικής επιτυχίας. 

Προξενιό ΑΚΕΛ-Σπανού και φλερτ με Καρογιάν 
Οι διεργασίες για επιλογή υποψηφίου από την Εζεκία Παπαϊωάννου πέραν της Αριστεράς, άλλοι μνηστήρες και κρυφά χαρτιά  

<<<<<<<<

Το «συνοικέσιο» ΑΚΕΛ
και Μάικ Σπανού έγινε με
προξενητή τον προσωπι-
κό φίλο του κ. Σπανού,
ορκωτό λογιστή Νίκο
Κωνσταντίνου, στέλεχος
του κόμματος και φίλο
του Άντρου Κυπριανού. 

Η Εθνική Αρχή Στοιχημάτων ζητά την υποβολή δήλωσης εν-
διαφέροντος από άτομα ή Εταιρείες που διαθέτουν προς
ενοικίαση κτίριο σε ακτίνα δυο (2) χιλιομέτρων από το
Υπουργείο Οικονομικών, συνολικού εμβαδού 650τ.μ. περίπου
με απόκλιση ±3%, για τη στέγαση των γραφείων της Αρχής,
με εύκολη πρόσβαση από τους πολίτες, για περίοδο που
δεν υπερβαίνει τα 5 (πέντε) έτη με δικαίωμα παράτασης
από μέρους του Ενοικιαστή για άλλες δύο περιόδους 2 (δύο)
ετών, χωρίς να αποκλείεται το ενδεχόμενο, αν τα δύο συμ-
βαλλόμενα Μέρη συμφωνούν, της διαπραγμάτευσης για
μακροχρόνια ενοικίαση, ενοικιαγορά ή αγορά. Το κτίριο
πρέπει να είναι έτοιμο για παράδοση το αργότερο μέχρι τις
30 Σεπτεμβρίου 2017. 

2. Ο Ιδιοκτήτης του κτιρίου πρέπει να έχει εξασφαλισμένες
όλες τις απαιτούμενες κατά Νόμο άδειες ή να μπορεί να τις
εξασφαλίσει για ενοικίαση και χρήση, και να έχει εμβαδόν
γραφειακών και άλλων χώρων 650 τ.μ. (συμπεριλαμβανομένων
των διαδρόμων διακίνησης και υπηρεσιών και αποθηκών).
Οι απαιτούμενες άδειες πρέπει να έχουν εξασφαλισθεί πριν
την παράδοση του κτιρίου ή σε καθορισμένη χρονική περίοδο
που έπεται της ημερομηνίας παράδοσης του κτιρίου. Σε πε-
ρίπτωση κωλύματος εξασφάλισης των αναγκαίων αδειών ο
μισθωτής έχει το δικαίωμα άμεσης διακοπής /τερματισμού
της σύμβασης. Οι κατά Νόμο απαιτούμενες Άδειες και Πι-
στοποιητικά οι οποίες  περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων το Πι-
στοποιητικό Έγκρισης ("Τελικής" Έγκρισης) και το Πιστοποιητικό
Ενεργειακής Απόδοσης, πρέπει να υποβληθούν από τους
Ιδιοκτήτες κατά την υποβολή της προσφοράς ή να εξασφα-
λισθούν πριν τη μεταστέγαση της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων. 

3. Σημειώνεται ότι το κτίριο που θα προεπιλεγεί θα επιθεωρηθεί
από όλες τις αρμόδιες Κυβερνητικές Υπηρεσίες και οι τρο-
ποποιήσεις του κτιρίου που θα ζητηθούν πριν την υπογραφή

του Ενοικιαστηρίου Εγγράφου, ούτως ώστε το κτίριο να δια-
μορφωθεί κατάλληλα με βάση της ανάγκες της Αρχής, θα
επιβαρύνουν αποκλειστικά τον ιδιοκτήτη και θα πρέπει να
ολοκληρωθούν εντός των ορισμένων πλαισίων που απαιτείται
η παράδοσή του. Επιπρόσθετα ο Ιδιοκτήτης θα επωμίζεται
όλα τα έξοδα συντήρησης του κτιρίου καθ’ όλη τη διάρκεια
ενοικίασης του κτιρίου.

4. Το σύνολο των εργαζομένων ανέρχεται στους 30 περίπου.
Το κτίριο πρέπει να παρέχει ανοικτούς ή/και ανεξάρτητους
χώρους για γραφεία, αίθουσες συνεδριάσεων, αποθήκες
κλπ. Επίσης, να παρέχει τη δυνατότητα πρόσβασης σε άτομα
με αναπηρία, να διαθέτει ανελκυστήρα, κλιματισμό και δο-
μημένη καλωδίωση για σκοπούς λειτουργίας δικτύων επι-
κοινωνίας ηλεκτρονικών υπολογιστών, να υπάρχει η δυνατότητα
εγκατάστασης τέτοιας καλωδίωσης σε όλους τους εργασιακούς
χώρους, σύστημα πυρασφάλειας και πυρανίχνευσης όπως
και σύστημα συναγερμού, κλειστού κυκλώματος τηλεόρασης
και ελέγχου πρόσβασης, δηλαδή όλες τις αναγκαίες ηλε-
κτρομηχανολογικές εγκαταστάσεις. 

5. Το κτίριο πρέπει να διαθέτει επίσης επαρκή χώρο
στάθμευσης για τις ανάγκες του προσωπικού (30 χώρους),
καθώς και 10 χώρους στάθμευσης επισκεπτών, δηλαδή χώρο
με εύκολη πρόσβαση στο κοινό.

6. Με τη δήλωση ενδιαφέροντος πρέπει να υποβληθούν τα
ακόλουθα αντίγραφα: 

1.Τίτλος Ιδιοκτησίας 
2.Τελική Έγκριση ή Άδεια Οικοδομής, 
3.Αρχιτεκτονικά Σχέδια κατόψεων /όψεων και τομών
της οικοδομής, 
4.Πιστοποιητικό Ελέγχου Στατικής Επάρκειας Κτιρίου,
αν ανεγέρθηκε πριν το 1987, 5.Κατάλογος Εμβαδών και

Σχέδιο Εμβαδομέτρησης τόσο των ωφέλιμων χώρων ανά
όροφο, όσο και των εμβαδών των αποθηκών τα οποία
να συνάδουν με την υφιστάμενη κατάσταση, 
6.Τοπογραφικό Σχέδιο στο οποίο να υποδεικνύεται η
θέση της οικοδομής, 7.Πιστοποιητικό Ενεργειακής Από-
δοσης, 
8. Ενυπόγραφη Δέσμευση /Δήλωση από συνιδιοκτήτες,
αν η οικοδομή έχει πέραν του ενός ιδιοκτήτη για το πραγ-
ματικό ενδιαφέρον ενοικίασης του κτιρίου, και 
9. Χάρτης της ευρύτερης περιοχής που βρίσκεται το
κτίριο. 

7. Στη δήλωση πρέπει να αναφερθεί το προτεινόμενο ενοίκιο
ανά τετραγωνικό μέτρο (€/τ.μ.) για γραφειακούς και απο-
θηκευτικούς χώρους.

8. Η δήλωση ενδιαφέροντος πρέπει να απευθύνεται στην
Πρόεδρο της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων στην Οδό Γωνιά
Μιχ. Καραολή και Γρ. Αυξεντίου, Τ Τ.1443, Λευκωσία και να
κατατεθεί στο κιβώτιο προσφορών του Υπουργείου Οικονομικών
το αργότερο μέχρι τις 9:00π.μ. Παρασκευή 2 Ιουνίου 2017.
Για πληροφορίες και διευκρινήσεις παρακαλώ καλέστε στο
τηλέφωνο με αριθμό 22601215.

9. Σημειώνεται ότι τα ακόλουθα έγγραφα έχουν αναρτηθεί
στην ιστοσελίδα της Αρχής, για μελέτη και περαιτέρω πλη-
ροφόρηση, πριν την υποβολή της δήλωσης ενδιαφέροντος:

Α) Αναλυτική Πρόσκληση Δήλωσης Ενδιαφέροντος 
Β) Προσύμφωνο ενοικιαστήριου συμβολαίου 
Γ) Έντυπο αξιολόγησης 
Δ) Ενοικιαστήριο συμβόλαιο 
Ε) Χάρτης περιοχής

Εθνική Αρχή Στοιχημάτων

Α Ν Α Κ Ο Ι Ν Ω Σ Η  
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Μπορεί να αλλάξει ο κόσμος
ΒΟΛΕΣ / Γράφει ο ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΠΑΡΗΣ

Το ανέκδοτο λέει ότι
ένας πάμπλουτος
ζήτησε από την αγα-
πημένη του να του
βάλει στον τάφο του
όλο χρυσάφι το

οποίο φύλαγε για χρόνια στο χρη-
ματοκιβώτιό του. Πέθανε ο άν-
θρωπος και η αγαπημένη του ικα-
νοποίησε την επιθυμία του. Αλλά
αντί να αδειάσει το χρηματοκιβώ-
τιο, έβαλε απλώς μια επιταγή στο
φέρετρο, με τη δεκαπλάσια αξία
του χρυσού. Εκεί που θα πάει, ας
την εξαργυρώσει, έλεγε στη φίλη
της και γελούσε με το πάθος του
αγαπημένου της, το οποίο μια ζωή
την ταλαιπωρούσε. Και όλα αυτά
μετά τα συγκλονιστικά λόγια που
ακούγονται στην ακολουθία της
κηδείας: «Πάντα ματαιότης τα αν-
θρώπινα, όσα ουχ υπάρχει μετά
θάνατον».

Η ματαιότητα του κόσμου καταδει-
κνύεται και στην περίφημη διαθή-
κη του Μεγάλου Αλεξάνδρου, του
ισχυρότερου ίσως στρατηλάτη
στην ιστορία του κόσμου. Οι τρεις
τελευταίες επιθυμίες του νεαρού
αλλά ετοιμοθάνατου ανθρώπου,
ήταν να μεταφέρουν το φέρετρό
του στους ώμους τους, οι καλύτε-
ροι γιατροί της εποχής. Τους θη-
σαυρούς που είχε αποκτήσει
(ασήμι, χρυσάφι, πολύτιμους λί-
θους) να τους σκορπίσουν σε όλη
τη διαδρομή, μέχρι τον τάφο του.
Και τα χέρια του, να μείνουν να λι-
κνίζονται στον αέρα, έξω από το
φέρετρο, σε θέα όλων. 

Η λαϊκή ρήση λέει: «βάλε μπροστά
σε ένα γαϊδούρι όσα χόρτα και όσο
νερό θέλεις. Το ζώο θα φάει μόνο
όσα χρειάζεται, έστω και αν το βα-
σανίσεις για να φάει περισσότερο.

Βάλε μπροστά από ένα άνθρωπο
ένα τραπέζι γεμάτο με φαγητά και
ποτά. Θα τρώει μέχρι να σκάσει. Ο
μόνος αχόρταγος σε αυτή τη γη,
είναι ο άνθρωπος. Τα ίδια είπε, με
άλλα λόγια ο γενικός γραμματέας
των Ηνωμένων Εθνών Αντώνιο
Γκουτιέρες, πριν από μερικές μέ-
ρες, από το βήμα του Ευρωκοινο-
βουλίου. Μίλησε για τους οκτώ
πλουσιότερους ανθρώπους του
κόσμου, οι οποίοι κατέχουν τον μι-
σό πλούτου του πλανήτη. Την ίδια
ώρα καθημερινώς, χιλιάδες παιδιά
πεθαίνουν από την πείνα και τις
ασθένειες και εκατομμύρια νέοι
και νέες ζουν χωρίς όνειρο για το
αύριο, σε συνθήκες ανέχειας.

Στην Κύπρο της ευμάρειας των
αριθμών, οι άνεργοι νέοι, παρακο-
λουθούν θλιμμένοι τους μεγαλύτε-
ρους να συνεχίζουν να κοροϊ-
δεύουν τις νέες γενιές, οι οποίες

ακόμη ζουν με το χαρτζιλίκι των
γονιών και των παππούδων, χωρίς
να μπορούν να ανοίξουν τα φτερά
τους, χωρίς να μπορούν να δημι-
ουργήσουν τη δική τους οικογέ-
νεια, χωρίς να μπορούν να βάλουν
ένα κεραμίδι πάνω από το κεφάλι
τους. Οι νέοι παρακολουθούν στο
διαδίκτυο και στα μέσα κοινωνικής
δικτύωσης, τους «τυχερούς» που
έχουν «μπάρμπα στην Κορώνη» να
διορίζονται στο Δημόσιο ως έκτα-
κτοι και στη συνέχεια ως διά μαγεί-
ας, να μετατρέπονται σε αορίστου
χρόνου. Οι νέοι βλέπουν και τους
απατεώνες του λευκού κολάρου,
να κλέβουν τον κοσμάκη και το
κράτος και το μόνο που έμεινε να
ελπίζουν, είναι να έλθει και η σει-
ρά αυτών των αναντικατάστατων.

Ο μέγιστος Νίκος Γκάτσος έγραψε
το κλασικό: «Ακούστε τώρα την
ιστορία του Κεμάλ, ενός νεαρού
Πρίγκιπα της Ανατολής απόγονου
του Σεβάχ του Θαλασσινού που
νόμισε πως μπορεί να αλλάξει τον
κόσμο, αλλά πικρές οι βουλές του
Αλλάχ και σκοτεινές οι ψυχές των
ανθρώπων... Νικημένο μου ξεφτέ-
ρι δεν αλλάζουν οι καιροί, με φω-
τιά και με μαχαίρι πάντα ο κόσμος
προχωρεί. Καληνύχτα Κεμάλ, αυ-
τός ο κόσμος δεν θα αλλάξει ποτέ,
καληνύχτα...»

Αλλά και ο άλλος μέγιστος Μανώ-
λης Ρασούλης συμπλήρωσε; «Αυ-
τός ο κόσμος μπορεί να αλλάξει
Κεμάλ… θέλει σωστοί χιλιάδες να
’ναι στους τροχούς …να ’ναι ψυχή
η νύφη και γαμπρός ο νους». «Τα
πάντα ρει», όλα αλλάζουνε, όπως
έλεγε ο Ηράκλειτος και η θεία δί-
κη, είναι σίγουρα η μόνη αληθινή
δικαιοσύνη και γι’ αυτούς δεν ξέ-
ρουν πόσα έχουν.  

Πολλές φορές τα δε-
δομένα είναι πιο
απλά ή πιο εύκολα να
αναλυθούν από ό,τι
αρέσει σε όλους εμάς
που είμαστε στην πο-

λιτική να τα παρουσιάζουμε. Χανό-
μαστε σε ερμηνείες περί προνοιών
ή για δευτερεύοντα ζητήματα σε
ό,τι αφορά το μέγιστο των ζητημά-
των, το Κυπριακό και χάνουμε τη με-
γάλη εικόνα, την κύρια εικόνα. Ας
ξεκινήσουμε όμως με μερικές στα-
θερές, που όσο και να ακούγονται
χιλιοειπωμένες και μπανάλ, πρέπει
να λέγονται. 
Το Κυπριακό θα επιλυθεί μέσω δια-
λόγου. Σε αυτό συμφωνούμε, πι-
στεύω, όλοι. Δεν θα λυθεί με αδιέ-
ξοδο στη διαπραγμάτευση και με
ένα παιχνίδι εκατέρωθεν επίρριψης
ευθυνών. Μια δεύτερη σταθερά εί-
ναι πως η θέληση της Άγκυρας είναι
καταλυτική για το αν θα καταλήξου-
με. Συνηθίσαμε να λέμε πως το
κλειδί της λύσης του Κυπριακού το
κρατάει η Τουρκία. Ένα τρίτο ση-
μείο, το οποίο ίσως να έπρεπε να
προηγηθεί σε αυτή την ανάλυση των
άλλων δύο, είναι πως επιδιώκουμε
λύση Διζωνικής, Διακοινοτικής Ομο-
σπονδίας, στη βάση αρχών που συ-
ζητήθηκαν και συμφωνήθηκαν στο
Εθνικό μας Συμβούλιο. 
Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας ειση-
γήθηκε στην τελευταία συνάντηση
με τον κ. Ακιντζί πρόταση για να ξε-
φύγουμε από το τέλμα που είναι
ενώπιόν μας. Πρόταση κατέθεσε και
ο Τουρκοκύπριος ηγέτης. Από το ρε-
πορτάζ διαφαίνεται πως ο κ. Αϊντε
στις εκ τους σύνεγγυς διαπραγμα-
τεύσεις που είχε την επόμενη μέρα
συζήτησε την πρόταση του Πρό-
εδρου Αναστασιάδη. Λογικό συμπέ-
ρασμα πως είναι πρόταση που μπο-
ρεί να σταθεί στο τραπέζι για το πώς

θα προχωρήσουμε σε μια δεύτερη
Γενεύη. Στο δικό μου μυαλό, με δε-
δομένο πως τα Ηνωμένα Έθνη συζη-
τούν επί αυτή της πρότασης, αν η
Τουρκία θέλει να συνεχιστεί η πα-
ρούσα διαδικασία των διαπραγμα-
τεύσεων θα έρθει πίσω με αντιπρό-
ταση. Αν δεν το κάνει μάλλον θα ση-
μάνει και το τέλος, δικαιώνοντας τον
Πρόεδρο για την ουσία της πρότασής
του. Αυτό που εισηγήθηκε ουσιαστι-
κά ο Πρόεδρος Αναστασιάδης είναι
να συνεχίσουμε από εκεί που μείνα-
με τον Γενάρη στη Γενεύη. Να δούμε
πρώτα τον πυρήνα του Κυπριακού,
την Ασφάλεια και τις Εγγυήσεις, να
ξεδιαλύνει η Τουρκία τι θέλει στο Κυ-
πριακό. Να ακολουθήσει το Εδαφικό,
που λίγο πολύ θεωρούμε πως είναι
πολύ κοντά σε κατάληξη και να αφή-
σουμε στο τέλος τα τέσσερα κεφά-
λαιο που κατά κόρον συζητήθηκαν
αυτά τα δύο χρόνια. 
Στο εσωτερικό τώρα, οι λεγόμενες
δυνάμεις του ενδιάμεσου χώρου
συνεχίζουν να κατηγορούν τον Πρό-
εδρο της Δημοκρατίας για ενδοτι-
σμό και για υποχωρήσεις. Σύνθημα
και αυτό. Όπως το σύνθημα περί νέ-
ας δήθεν στρατηγικής. Όταν τους
ζητηθεί να αναλύσουν αυτή τη νέα
στρατηγική εύκολα αντιλαμβάνεται
κανείς πως είναι μια ταμπέλα κενή
περιεχομένου. Το ίδιο ισχύει και με

τον μύθο των συνεχών υποχωρήσε-
ων. Αν αναλύσουμε ένα προς ένα τα
σημεία που συμφωνήθηκαν μέχρι
σήμερα, στα τέσσερα κεφαλαία, εύ-
κολα θα καταλήξουμε στο συμπέρα-
σμα των βελτιώσεων κυρίως λόγω
του ευρωπαϊκού κεκτημένου που
επιλύει πολλά ζητήματα με θετικό
πρόσημο για τη δική μας πλευρά.
Από την άλλη, τις τελευταίες εβδο-
μάδες, το ΑΚΕΛ κατηγορεί τον Πρό-
εδρο για έλλειψη πρωτοβουλίας και
για στοιχεία που ρέπουν στον απορ-
ριπτισμό, κατηγόριες που ενισχύθη-
καν μετά την πρόταση της Τετάρτης.
Η ρητορική αυτή παραπέμπει δυ-
στυχώς σε προεκλογική στροφή
που σίγουρα δεν βοηθά. 
Μια άλλη παράμετρος που ποτέ δεν
πρέπει να παραβλέπουμε είναι τα
ζητήματα ενέργειας. Οι εκφοβισμοί
της Τουρκίας θυμίζουν τους εκφοβι-
σμούς και την αμφισβήτηση της κυ-
ριαρχίας της χώρας μας όταν συζη-
τούσαμε την ένταξη της Κύπρου
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Τότε απει-
λούσε για αντίδραση άνευ όρων.
Χρειάζεται να παραμείνουμε ψύ-
χραιμοι και πιστοί στην υλοποίηση
των ενεργειακών σχεδιασμών. Να
μην πέσουμε στην παγίδα συζήτη-
σης περί κυριαρχίας. 
Κανείς δεν λέει πως μια δεύτερη Γε-
νεύη θα λύσει το Κυπριακό. Αυτό
που θα ξεγυμνώσει όμως είναι την
Τουρκία και τις προθέσεις της. Χρει-
άζεται σε αυτή τη διαδικασία, σε αυ-
τό το στάδιο να είμαστε ξεκάθαροι.
Να μη βάλουμε κανένα αστερίσκο
και καμία υποσημείωση για την θέ-
ληση της δικής μας πλευράς για επί-
λυση του Κυπριακού. Τώρα είναι η
ώρα, και είμαστε πιστεύω σε καλό,
σε πολύ καλό δρόμο. 

ΑΜΕΡΩΤΑ / Γράφει ο ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ 

Η ώρα της Κύπρου 

“Να μη βάλουμε κανένα
αστερίσκο και καμία
υποσημείωση για
τη θέληση της δικής
μας πλευράς για επίλυση
του Κυπριακού. Βουλευτής ΔΗΣΥ Λευκωσίας

twitter: @dmdemetriou 

“Στην Κύπρο της ευμά-
ρειας των αριθμών, οι
άνεργοι νέοι, παρακο-
λουθούν θλιμμένοι τους
μεγαλύτερους να συνε-
χίζουν να κοροϊδεύουν
τις νέες γενιές, οι οποίες
ακόμη ζουν με το χαρ-
τζιλίκι των γονιών και
των παππούδων

Το Facebook επέβαλε λογοκρισία
σε βραβευμένο με βραβείο Πούλι-
τζερ δημοσιογράφο από τη Μάλτα
επειδή δημοσίευσε κάποια άρθρα
για τη διαφθορά του πρωθυπουργού
της νησιωτικής χώρας και των συ-
νεργατών του. Ο Μάθιου Καρουάνα
Γκαλίτσια, μέλος της διεθνούς κοι-
νοπραξίας ερευνητών δημοσιογρά-
φων, της ομάδας που έφερε στην
επιφάνεια τα Panama Papers, έχασε
την πρόσβαση στο λογαριασμό του
στο Facebook εξαιτίας τεσσάρων
αναρτήσεων, οι οποίες τελικά αφαι-
ρέθηκαν επειδή παραβίαζαν τις πο-
λιτικές και τους κανόνες της ιστο-
σελίδας κοινωνικής δικτύωσης.

«Για εμένα η διαδικασία ήταν
άκρως διαφωτιστική επειδή κατά-
λαβα πόσο τιμωρητική μπορεί να
είναι αυτή η πολιτική για έναν δη-
μοσιογράφο», δήλωσε ο Καρουάνα

Γκαλίτσια με ηλεκτρονική του επι-
στολή προς τη βρετανική εφημερίδα
Guardian. Οι αναρτήσεις, οι οποίες
ήταν γραμμένες στη μαλτέζικη
γλώσσα, αναφέρουν τις λαθροχειρίες
του πρωθυπουργού της μικρής χώ-
ρας Τζοσέφ Μουσκάτ, του επιτε-
λάρχη του Κιθ Σέμπρι και του υπουρ-
γού Ενέργειας Κονράντ Μίτσι. Κάθε
ανάρτηση περιείχε και φωτογραφίες
από έγγραφα των Panama Papers.

Η λογοκρισία του δημοσιογράφου
έρχεται σε μια περίοδο πολιτικής
αναταραχής στη Μάλτα, όπου οι
πρόωρες εκλογές θα διεξαχθούν
στις 3 Ιουνίου. Η περυσινή δημο-
σίευση των Panama Papers προ-
κάλεσε θύελλα στο νησιωτικό κρά-
τος, καθώς αποκαλύφθηκε ότι ο
Σέμπρι και ο Μίτσι είχαν δημιουρ-
γήσει μία σειρά από εταιρείες στον
Παναμά. Αν και η κυβέρνηση Μου-

σκάτ κατάφερε να επιβιώσει του
σκανδάλου η ερευνήτρια δημοσιο-
γράφος Δάφνη Καρουάνα Γκαλίτσια
ισχυρίστηκε ότι η σύζυγος του Μου-
σκάτ είχε δημιουργήσει μία ακόμα
εταιρεία διαμέσω της οποίας εισέ-
πραττε αμοιβές. Ο Μουσκάτ και η
σύζυγός του αρνήθηκαν ότι εισέ-
πρατταν αμοιβές ή ότι είχαν την
παραμικρή σχέση με την εταιρεία
και απείλησαν ότι θα μηνύσουν τη
δημοσιογράφο. Επίσης τότε είχαν
επισημάνει ότι δεν είχε δοθεί στη
δημοσιότητα κανένα έγγραφο που
να σχετίζεται με την υπόθεση.

Το χρονικό
Στις 7 Μαΐου, ο Μάθιου Καρουάνα

Γκαλίτσια, γιος της Δάφνης, άρχισε
να δημοσιεύει το δικό του ρεπορτάζ
για τις offshore εταιρείες αλλά και
διάφορα πολιτικά πρόσωπα στη σε-

λίδα του στο Facebook. Οι αναρτή-
σεις του περιλαμβάνουν και σκα-
ναρισμένα έγγραφα από τα Panama
Papers, όπως διαβατήρια, τραπεζι-
κούς λογαριασμούς αλλά και επι-
στολές, όπως εξάλλου και την απο-
κωδικοποίησή τους από τον ίδιο
τον δημοσιογράφο. Στις 10 Μαΐου,
ο πρωθυπουργός της Μάλτας ανα-
κοίνωσε ότι πρόκειται να μηνύσει
τον δημοσιογράφο για συκοφαντική
δυσφήμιση εξαιτίας των ισχυρισμών
του σε μία από αυτές τις αναρτήσεις.
Στις 16 Μαΐου, ο Καρουάνα Γκαλί-
τσια έχασε την πρόσβασή του στον
λογαριασμό του στην ιστοσελίδα
κοινωνικής δικτύωσης, ενώ πολλές
από τις αναρτήσεις του σβήστηκαν.
Το θέμα ερευνά σήμερα το Facebo-
ok, χωρίς να είναι σαφές ποιος κα-
νόνας της κοινότητάς του παρα-
βιάστηκε από τον δημοσιογράφο.

Ο ηγέτης του αντιπολιτευόμενου Εθνικιστικού Κόμματος της Μάλτας, Σίμον Μπισούτι, λίγες ημέρες πριν από την εκλογική αναμέτρηση της 3ης Ιουνίου.

Μπλόκο Facebook σε δημοσιογράφο
Δημοσίευσε πληροφορίες για διαφθορά του πρωθυπουργού της Μάλτας

Τα δύο τρίτα των θυμάτων της κυ-
βερνοεπίθεσης της περασμένης εβδο-
μάδας διέθεταν λειτουργικό σύστημα
Windows 7 και δεν είχαν τις τελευ-
ταίες ρυθμίσεις ασφαλείας, όπως
δείχνει έρευνα που πραγματοποι-
ήθηκε από την εταιρεία BitSight για
λογαριασμό του ειδησεογραφικού
πρακτορείου Reuters.

Οι ερευνητές προσπαθούν να εν-
τοπίσουν τα πρώτα χνάρια του ιού
WannaCry, ενός ιού που εξακολουθεί
να αποτελεί πραγματική απειλή στην
Κίνα και τη Ρωσία, καθώς ευελπι-
στούν ότι αν βρουν τα πρώτα πλήγ-
ματα θα καταφέρουν να φτάσουν
και σε αυτούς που βρίσκονται πίσω
από την επίθεση.

Μία θεωρία είναι ότι πίσω από το
κακόβουλο λογισμικό βρίσκεται η
Βόρεια Κορέα. Φημολογείται ότι η
ομάδα Lazarus, εξειδικευμένων χά-
κερ, δουλεύει για λογαριασμό της
Βόρειας Κορέας. Σύμφωνα με ειδικούς
της Google σε θέματα ασφάλειας,
υπάρχουν αρκετές ομοιότητες μεταξύ
του κώδικα που απαρτίζει τις συν-
θήκες του WannaCry –του κακόβου-
λου λογισμικού που χρησιμοποιήθη-
κε στις πρόσφατες επιθέσεις– και
εργαλείων τα οποία εικάζεται πως
έχει αναπτύξει η συγκεκριμένη ομάδα
στο παρελθόν.

Από την πλευρά της, η εταιρεία
διαδικτυακής ασφάλειας Kaspersky
Labs αναφέρει σε ανακοίνωσή της
ότι χρειάζονται περισσότερες πλη-
ροφορίες σχετικά με τις προηγού-
μενες εκδόσεις του WannaCry προ-
κειμένου να βγει ένα συγκροτημένο
πόρισμα.

Οι ειδικοί σε θέματα ασφάλειας
ηλεκτρονικών υπολογιστών προει-
δοποιούν ότι, αν και περί τις τρια-
κόσιες χιλιάδες ηλεκτρονικές διευ-
θύνσεις επλήγησαν από το κακό-
βουλο λογισμικό WannaCry, πρέπει
να αναμένονται και νέες επιθέσεις
από εκδόσεις του ιού που θα έχουν
επιδιορθώσει τις αρχικές ατέλειές
του με δραματικές συνέπειες.

«Κάποιες εταιρείες απλώς δεν γνω-
ρίζουν τους κινδύνους. Κάποιες δεν
θέλουν να διακινδυνεύσουν να δια-
ταράξουν τις διαδικασίες τους και
άλλες απλά δεν έχουν αρκετό προ-

σωπικό», επισημαίνει ο Ζιβ Μαντόρ,
αντιπρόεδρος της εταιρείας ερευνών
ασφάλειας SpiderLabs. «Υπάρχουν
πολλοί λόγοι που οι άνθρωποι αφή-
νουν τα κενά ασφαλείας να υπάρχουν
και κανείς από αυτούς τους λόγους
δεν είναι καλός», κατέληξε ο Μαντόρ.
Εξίσου ευάλωτοι, πάντως, φάνηκαν
να είναι και οι υπολογιστές που χρη-
σιμοποιούσαν ως λειτουργικό σύ-
στημα παλαιότερες εκδόσεις των
Windows, όπως το Windows XP, σύ-
στημα με το οποίο ήταν εξοπλισμένο
το βρετανικό Εθνικό Σύστημα Υγείας,
που παρέλυσε από την κυβερνοεπί-
θεση.

REUTERS, AΠΕ

Ερευνα για τους χάκερ
ακολουθώντας τα ίχνη
του ιού WannaCry

<<<<<<

Τα δύο τρίτα των θυμά-
των της κυβερνοεπίθε-
σης διέθεταν Windows 7
και δεν είχαν ανανεωμέ-
νες ρυθμίσεις ασφαλείας.

Εκατοντάδες χιλιάδες υπολογιστές
σε όλο τον κόσμο επλήγησαν από την
κυβερνοεπίθεση με τον ιό WannaCry.

*Ο Ιανός απουσιάζει. 
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Διάβασα τρεις (μπορεί και τέσ-
σερεις) φορές το αδίδακτο δο-
κίμιο των Παγκυπρίων στα Νέα
Ελληνικά. Και ομολογώ πως το
μόνο που αποκόμισα από αυτή
την ψυχοφθόρα ανάγνωση

ήταν η θλιβερή συνειδητοποίηση πως εκείνο
στο οποίο προσβλέπουν οι ιθύνοντες των
εξετάσεων είναι να πουλήσουν «πνεύμα»
και όχι να προκαλέσουν τη δημιουργική
σκέψη της νεολαίας. Προφανώς αυτή η συ-
νειδητοποίηση δεν είναι κάτι που εκπλήσσει
αν αναλογιστούμε πως το εκπαιδευτικό μας
σύστημα δεν βασίζεται στην καλλιέργεια
της κριτικής σκέψης, ούτε και στη δημιουρ-
γικότητα της αλλά στην «κατασκευή» μυαλών
που να αφομοιώνουν δοτές αντιλήψεις και
νοοτροπίες ώστε να μην «απειλείται» η με-
τριότητα που μας περιβάλλει και η οποία
καθορίζει ως «υπέρτατη» αξία τη μη αμφι-
σβήτηση. Ό,τι ακριβώς κάνουν όσοι στε-

ρούνται κάθε δυναμικής να υπερβούν τα
ασφυκτικά πλαίσια ενός συστήματος (πο-
λιτικού, εκπαιδευτικού κτλ.) το οποίο προ-
σπαθεί να μας μετατρέψει από πρωτότυπα
σε αντίγραφα. Είναι πραγματικά θλιβερό να
διαπιστώνεις το επίπεδο της κριτικής σκέψης
αυτών που αποφασίζουν για την παιδεία
μας και οι οποίοι υποβάλλουν τη νεολαία σ’
αυτή την ψυχοφθόρα διαδικασία να αναμε-
τρηθούν με τη στενομυαλιά του εκπαιδευ-
τικού μας συστήματος προκειμένου να κερ-
δίσουν μια θέση στο δικό τους μέλλον. Είναι
θλιβερό και ταυτόχρονα εξοργιστικό να συ-
νειδητοποιείς πως τελικά η καλλιέργεια της
φαντασίας και της δημιουργικότητας κατα-
χωνιάζονται ως περίπου «κουσούρια» στις
συνειδήσεις των νέων. 

«Τι σε αγχώνει περισσότερο;» ρώτησα
ένα δικό μου άνθρωπο που ετοιμαζόταν για
τις παγκύπριες. Ένα παιδί γεμάτο διορατι-
κότητα, ενσυναίσθηση και κυρίως κριτικό

μυαλό, ένα παιδί που γενικά έχει ένα διεισ-
δυτικό βλέμμα σε ό,τι συμβαίνει γύρω του
αλλά και μέσα του. Ένα τέτοιο παιδί λοιπόν
που έχει όλα τα φόντα να υπερβεί τους δοτούς
περιορισμούς μου απάντησε πως εκείνο το
οποίο την ανησυχεί περισσότερο είναι μήπως
κι αυτά που θα γράψει στην έκθεση, όσο κι
αν τα πιστεύει, δεν είναι εκείνα τα οποία
ενδεχομένως αναμένει ο εξεταστής. Με απλά
λόγια ανησυχούσε μήπως ξεφύγει από τον
ομοιόμορφο τρόπο που επιβάλλεται να σκέ-
φτονται οι νέοι προκειμένου να φανούν αν-
τάξιοι ενός εκπαιδευτικού συστήματος που
φτιάχνει «αντίγραφα» αντί να υπερασπίζεται
τα «πρωτότυπα».

Διαβάζοντας λίγες μέρες μετά το δοκίμιο
των παγκυπρίων εξετάσεων αντιλήφθηκα
γιατί ανησυχούσε τόσο πολύ η εν λόγω
18χρονη. Ένα δοκίμιο το οποίο με τη μορφή
κηρύγματος απέδιδε τη «βαρβαρότητα της
εποχής μας» στην παγκοσμιοποίηση, την

ευμάρεια και το γεγονός ότι όταν «τσακίζουμε
τις εθνικές, θρησκευτικές και πολιτισμικές
μας παραδόσεις οδηγούμαστε έξω από τις
ανάγκες της ζωής». Ένα κήρυγμα λοιπόν το
οποίο όπως κάθε κήρυγμα έμοιαζε κούφιο
και ανούσιο στα μάτια οποιουδήποτε διαθέτει
δημιουργικό μυαλό και φαντασία. Διότι όταν
ένα κείμενο αρέσκεται περισσότερο στην
πρόταξη ωραίων λέξεων και δυσκολοχώ-
νευτων εννοιών προκειμένου να υπογραμ-
μίσει δοσμένες αντιλήψεις και όχι να προ-
καλέσει προβληματισμούς τότε μόνο κούφιο
και άνευ ουσίας μπορεί να χαρακτηριστεί.
Κι αν αυτό το κείμενο αντικατοπτρίζει τις
ιδέες και τις απόψεις όλων αυτών των wan-
nabe διανοούμενων που αποφασίζουν για
το περιεχόμενο των εξετάσεων και κατ’ επέ-
κταση για το μέλλον της νεολαίας μας, τότε
κρίνεται ακόμη πιο θλιβερό. Διότι είναι αυτοί
πρωτίστως που δεν εφαρμόζουν ό,τι το εν
λόγω κήρυγμα «διακηρύττει». «Μια κοινωνία

χρειάζεται να συνδέεται με την ιστορική
πείρα, την ανοιχτή σύλληψη του κόσμου
και την ελεύθερη δημιουργικότητα του αν-
θρώπου» έλεγε το δοκίμιο κι αν συμφωνή-
σουμε τότε το λογικό είναι να ρωτήσουμε
αυτούς τους κύριους εκπαιδευτικούς, φιλό-
λογους, ιθύνοντες του Υπουργείου Παιδείας
με ποιο τρόπο προωθούν οι ίδιοι την ανοιχτή
σύλληψη και την ελεύθερη δημιουργικότητα;
Και πώς επιτυγχάνουν τη σύνδεση με την
ιστορική πείρα; Διότι, για να λέμε τα πράγματα
με το όνομά τους, αυτό που μας υπαγορεύει
η θλιβερή πραγματικότητα είναι πρωτίστως
να εξεταστεί η απόδοση όλων αυτών των
κυρίων σ’ αυτά που διακηρύττει το δοκίμιο
που επέλεξαν. Και μόνο αν περάσουν το
τεστ δικαιούνται να έχουν το θράσος να θέ-
τουν τέτοιου είδους… βάρβαρα κηρύγματα
υπό την «αγχωμένη» κρίση του κάθε νέου. 

Η βαρβαρότητα της παιδείας μας
AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

  άποια στιγμή θα γινόταν κι αυτό. Ετυχε να γίνει
ως ιστορικός σαρκασμός: Ο ΣΥΡΙΖΑ (ο πολύς, ο
μάγκας ο βαρύς και καραμπουζουκλής) υπέγραψε

και το άνοιγμα των καταστημάτων τις Κυριακές και
την εφαρμογή του μέτρου που θέλει τα μη συνταγο-
γραφούμενα φάρμακα (ΜΗΣΥΦΑ) να πωλούνται και
εκτός φαρμακείου.

Τέλειωσαν οι ωραίες εποχές της αντιπολίτευσης,
που τα στελέχη του χάριζαν αδαπάνως στον παππού
τις Κυριακές, η «Αυγή» έκανε αστειάκια με τίτλους
«Ποτέ την Κυριακή» και ο κ. Λουράντος έκανε τα
φαρμακεία προεκλογικά μετερίζια του ΣΥΡΙΖΑ. Η
απελευθέρωση της οικονομίας θα γινόταν και χωρίς
το μνημόνιο. Είναι –και με βάση τις διδαχές του
Μαρξ– νομοτελειακή, γιατί είναι οικονομικά πιο απο-
δοτική. Το πνίξιμο της οικονομίας από χιλιάδες ρυθ-
μίσεις, προς όφελος μερικών επαγγελματικών ομάδων,
οδήγησε τη χώρα στη χρεοκοπία και η χρεοκοπία
έφερε τα μνημόνια.

Οι κοινωνίες, αργά ή γρήγορα (στη δική μας περί-
πτωση, δυστυχώς, πολύ αργά), υιοθετούν τις βέλτιστες
οικονομικές πρακτικές. Οι πολίτες βλέπουν και συγ-
κρίνουν τη δική τους κατάσταση με εκείνη άλλων
λαών και θα απαιτούν την εφαρμογή των οικονομικά
αποδοτικών πρακτικών.

Το θέμα είναι ότι στην Ελλάδα κυριάρχησε ο «αμυν-
τικός συνδικαλισμός», ένας συνδικαλισμός που στο-
χεύει μόνο στο κράτος και στα προνόμια που μπορεί

αυτό βραχυπρόθεσμα να
προσφέρει σε κάποιες επαγ-
γελματικές ομάδες, εις βά-
ρος ολόκληρης της κοινω-
νίας. Ολες οι κινητοποιήσεις
των τελευταίων χρόνων γί-
νονταν για να μην αλλάξουν
τα πράγματα, και όχι για
να αλλάξουν προς το καλύ-
τερο. Ο «αμυντικός συνδι-
καλισμός» ίσως να είναι το
αποτέλεσμα του ειδικού βά-
ρους που έχει το κράτος
στο φαντασιακό των Ελλή-
νων. Οι συνδικαλιστές πί-
στεψαν ότι με ένα νόμο κι
ένα άρθρο μπορεί να ακυ-
ρωθεί το μέλλον. Και έτσι
δεν προετοίμασαν τα μέλη
τους γι’ αυτό. Πάλεψαν
(πολλές φορές και με αθέ-
μιτα μέσα) να μείνει η χώρα
στο παρελθόν κι έχασαν.

Στην Ελλάδα, δυστυχώς,
δεν είχαμε ποτέ «δημιουργικό συνδικαλισμό», που
είναι επωφελής μακροχρονίως.

Θα ήταν διαφορετικά τα πράγματα εάν οι συνδικα-
λιστικές ηγεσίες έβλεπαν τι συμβαίνει στον υπόλοιπο
κόσμο και, αντί να πολιορκούν τους εκάστοτε κυβερ-
νώντες για να μην αλλάξουν τα πράγματα, ωθούσαν
τα μέλη τους να κάνουν συνεταιρισμούς για να δημι-
ουργήσουν «χωριά λιανικού εμπορίου», να ιδρύσουν
πολυκαταστήματα, μεγάλα πολυφαρμακεία με εξειδι-
κευμένες υπηρεσίες έτσι ώστε ουδείς να φοβάται την
επέλαση των πολυεθνικών ή των αλυσίδων φαρμακείων.
Ετσι θα είχαν οικονομίες κλίμακος, περισσότερα έσοδα,
καλύτερες υπηρεσίες και, το κυριότερο, οι ίδιοι οι
επαγγελματίες θα γίνονταν το μέλλον που φοβούνται.
Θα μπορούσαν να πάρουν όλο το χαρτί στην αγορά
και να μην αφήσουν μεγάλο χώρο στους –προς το πα-
ρόν– οικονομικά πιο αποδοτικούς ανταγωνιστές τους.

Βεβαίως κάτι τέτοιο δεν είναι εύκολο, αλλά οι
ηγεσίες κρίνονται στα δύσκολα. Οχι μόνο οι πολιτικές,
αλλά και οι συνδικαλιστικές.

Πρέπει να γίνει ουσιαστική συζήτηση για το μέλλον
του κλάδου, μεγάλη προεργασία, δύσκολες συνεν-
νοήσεις, να επενδυθούν συλλογικώς πόροι, να υπάρξει
άρση νομοθετικών εμποδίων. Στο τελευταίο χρειαζόταν
η πίεση των συνδικάτων προς το κράτος· να τους επι-
τρέψει από νωρίς να υλοποιήσουν συνεργατικές πρα-
κτικές.

Ετσι οι επαγγελματίες αντί να μένουν κολλημένοι
στο παρελθόν που πεθαίνει, έπρεπε να είχαν προ-
ετοιμαστεί νωρίς για το μέλλον που νομοτελειακώς
θα έρθει. Αν και τώρα πρέπει να τρέξουν, υπάρχει
ακόμη χρόνος. Αλλά στον σχεδιασμό χωλαίνουν...

Κ

Ο δημιουργικός
συνδικαλισμός

ΑΡΘΡΟ / Του ΠΑΣΧΟΥ ΜΑΝΔΡΑΒΕΛΗ

Χάθηκε
η ισορροπία

ΣΥΝΙΣΤΩΣΕΣ / Του ΤΑΣΟΥ ΤΡΥΦΩΝΟΣ

trifonost@sppmedia.com

Μετά την τουρκική εισβολή στην Κύπρο
αλλά κυρίως στη δεκαετία του ’80 με το
«Σισμίκ» και το «Χόρα» και αποκορύφωμα
την κρίση του Μαρτίου του ’87, ο στρα-
τιωτικός ανταγωνισμός Ελλάδας – Τουρκίας
και η απίστευτη εξοπλιστική κούρσα τους

ξέφυγαν με αποτέλεσμα και οι δύο χώρες να φτάσουν
στα πρόθυρα οικονομικής κρίσης. Δυστυχώς πρόκειται
για ένα ατελείωτο χορό του παραλόγου, από τον οποίο
δεν μπορούν να ξεφύγουν οι δύο χώρες. Όταν η Ελλάδα
το είχε αντιληφθεί πρώτη αυτό στη δεκαετία του ’90
και προσπάθησε να μειώσει τις στρατιωτικές της δαπάνες,
πλήρωσε το «τίμημα» στην κρίση των Ιμίων το 1996,
όταν οι ελληνικές ένοπλες δυνάμεις βρέθηκαν αποδυ-
ναμωμένες απέναντι στον τουρκικό στρατό και φτάσαμε
στις «γκρίζες ζώνες». Τότε η κυβέρνηση Σημίτη αναγ-
κάστηκε για να καλύψει το χαμένο έδαφος να προχωρήσει
σε ένα γιγαντιαίο εξοπλιστικό πρόγραμμα.

Η αλήθεια είναι ότι όπως το ισοζύγιο του τρόμου κρά-
τησε τον κόσμο εκτός πυρηνικού ολοκαυτώματος κατά
τον «ψυχρό» πόλεμο, έτσι και το στρατιωτικό ισοζύγιο
Ελλάδας και Τουρκίας απομακρύνει το ενδεχόμενο «θερ-
μού» επεισοδίου και πολέμου ανάμεσα στις δύο χώρες.
Όσο πιο δυνατή είναι η αποτρεπτική δύναμη της Ελλάδας
για να προκαλέσει μεγάλη ζημιά και κόστος στην Τουρκία,
τόσο πιο πολύ θα το σκεφτούν οι Τούρκοι.  Όμως τα τε-
λευταία χρόνια, το ισοζύγιο αυτό πάει να χαθεί, λόγω
της οικονομικής αδυναμίας πλέον της Ελλάδας. Από
την άλλη πλευρά, η Τουρκία γίνεται πλέον μια περιφε-
ρειακή υπερδύναμη, αφού κατάφερε με ένα μελετημένο
και μακρόπνοο στρατηγικό πλάνο να φτάσει σήμερα
στο σημείο να παράγει η ίδια εξελιγμένα οπλικά συστή-
ματα και να μην εξαρτάται από άλλες χώρες. Η Τουρκία
θα αρχίσει να παραλαμβάνει το 2018 τα πρώτα από τα
100 ολοκαίνουργια και αόρατα στα ραντάρ F-35 αμερι-
κανικής προέλευσης στα οποία είναι συμπαραγωγός
χώρα. Ταυτόχρονα ξεκινάει την κατασκευή δικού της
μαχητικού 5ης γενιάς αλλά και δικού της υπερσύγχρονου
άρματος μάχης, το ALTAY. Ενδεικτικό των μεγαλόπνοων
σχεδίων της Τουρκίας είναι και η απόφαση για ναυπήγηση
δύο ελικοπτεροφόρων, τα οποία θα μπορούν να κτυπή-
σουν οπουδήποτε στο Αιγαίο. Τι ακολουθεί; Με μαθη-
ματική ακρίβεια, αεροπλανοφόρο και το πιο τρομακτικό
σενάριο: πυρηνικά όπλα. Κι ενώ ο πιο αποφασιστικός
παράγοντας ήταν η ελαφρά υπεροχή του ελληνικού
ναυτικού στο Αιγαίο, δυστυχώς και αυτό πάει να χαθεί
αφού η Τουρκία ναυπηγεί και δικής της κατασκευής
υπερσύγχρονες φρεγάτες. Η Ελλάδα παρακολουθεί μου-
διασμένη αλλά δεν υπάρχει άλλη επιλογή από την άμεση
αντίδραση αν και ήδη είναι πολύ αργά. Η γεωγραφία
υποχρεώνει την Ελλάδα να πρέπει να ξοδεύει περισσότερα
και να αποκτά περισσότερα όπλα από όσα έχουν άλλες
μεγαλύτερες χώρες.

Το ξέρατε ότι η Γαλλία, η Γερμανία, η Ισπανία έχουν
μικρότερο στόλο αρμάτων αλλά και μαχητικών; Έτσι με
αποσπασματικές κινήσεις προσπαθεί να καλύψει κάπως
το κενό. Φαίνεται ότι θα προχωρήσει ο εκσυγχρονισμός
των F-16 αλλά και των αντιαεροπορικών συστημάτων S-
300 και Patriot. Επίσης υπάρχει μια πρόθεση, ίσως όχι
ρεαλιστική, για απόκτηση μιας μοίρας 20 F-35, που όμως
θα παραδοθούν πολύ πιο μετά από τα τουρκικά. Όμως
τα κενά και οι ελλείψεις στο ναυτικό, την αεροπορία αλλά
και τον στρατό ξηράς παραμένουν μεγάλες και πολλές.
Το ίδιο τραγική είναι και η κατάσταση στην Εθνική
φρουρά. Ανέκαθεν ο σκοπός της ήταν να είναι μια ικανή
αποτρεπτική δύναμη, η οποία θα μπορούσε να καθυστε-
ρήσει την τεράστια τουρκική στρατιωτική μηχανή μέχρι
να φτάσουν ενισχύσεις από την Ελλάδα ή να παρέμβουν
οι ξένες δυνάμεις. Δυστυχώς εδώ και χρόνια η Εθνική
φρουρά έχει μείνει σχεδόν εγκαταλελειμμένη ενώ με τις
απαιτήσεις για την επιτήρηση της ΑΟΖ έχει αυξημένες
υποχρεώσεις. Όταν ένα παραδοσιακά ουδέτερο κράτος
αιώνων όπως η Ελβετία διατηρεί ένα αξιόμαχο στρατό
αποτροπής, δεν μπορεί η Ελλάδα να επιτρέψει να χαθεί
η ισορροπία στο Αιγαίο, ούτε η Κύπρος να μην κάνει τα
βασικά για μια αξιόμαχη Εθνική Φρουρά. Από τη στιγμή
που ξέραμε ότι θα φτάναμε στην ημερομηνία έναρξης
γεωτρήσεων στην κυπριακή ΑΟΖ αλλά και υλοποίησης
παρόμοιου πλάνου για την ελληνική ΑΟΖ, έπρεπε να
είχαμε φροντίσει να μην υπάρχει η δυνατότητα αμφι-
σβήτησής τους. Αυτή τη στιγμή που μιλάμε ελπίζουμε
απλώς να μην προκύψει κάποιο θερμό επεισόδιο.
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Δεν είχαν περάσει παρά λίγες ώρες
από την ώρα που έγινε γνωστό
πως ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας
Νίκος Αναστασιάδης και ο Μου-
σταφά Ακιντζί είχαν «αποφασίσει»
πως διαφωνούν για άλλη μία φορά

στη διαδικασία των συνομιλιών. Γιατί όχι τώρα
διαφωνία δηλαδή; Συμφέρει την ε/κ πλευρά να
μεταβεί στη Γενεύη με 150 θέματα σε διάφορα
κεφάλαια του Κυπριακού ανοιχτά; 

Αυτή ήταν μια πρώτη σκέψη. Χωρίς να προ-
λάβουμε όμως να δούμε τι είχε καταθέσει η μία
και η άλλη πλευρά, ποιο το πλάνο και οι σκέψεις
αμφότερων, βρεθήκαμε μπροστά σε «ειδήσεις»
στο διαδίκτυο και στα κοινωνικά δίκτυα, άλλης
φύσεως. Πως μαζεύονταν λέει εκατοντάδες
κόσμου ώρα με την ώρα και
διαμαρτύρονταν για το ότι για
άλλη μια φορά οι δύο ηγέτες
δεν τα είχαν βρει και πως ο κό-
σμος αυτός αυξανόταν προ-
οδευτικά. Αυτή είναι η μια άπο-
ψη. Η άλλη λέει πως στην κοι-
νωνία επικρατεί σκεπτικισμός
αναφορικά με το πλαίσιο της
λύσης. Αυτές οι δύο απόψεις
πιθανόν και να μη σμίξουν ποτέ,
εφόσον ο καθένας πιστεύει
αυτό που ο ίδιος θεωρεί καλύ-
τερο και μην έχετε καμία αμ-
φιβολία πως το ίδιο κάνουν και
οι Αναστασιάδης-Ακιντζί. Στο
τέλος της ημέρας, γιατί εκείνοι να σκέφτονται
διαφορετικά; Ωστόσο θέλω να πω τούτο προς
όσους θέλουν πάση θυσία λύση και που δεν μπο-
ρούν παράλληλα να αντιμετωπίσουν το γεγονός
πως μπορεί και να μην έχουμε λύση. Το ποια
λύση θέλουμε, δεν έχει απαντηθεί ακόμη. Άνευ
όρων, ίσως. Να πούμε ναι σε όλα και να προχω-
ρήσουμε. Είναι μια άποψη που κυκλοφορεί. Τότε
δεν έχει καμία αξία η διαπραγμάτευση και θα
πρέπει να διακοπεί ως τέτοια. Σαν άποψη είναι
ανεδαφική εφόσον δεν πρόκειται να επιστρέψει
η Κύπρος στην προ του 1974 κατάσταση. Άρα,
η διαπραγμάτευση πρέπει να συνεχιστεί ώστε
να πάρει πίσω όσα περισσότερα μπορεί η ε/κ
πλευρά. Την ίδια ώρα πρέπει να απολέσουμε και
εμείς ορισμένα, όσο παράλογο κι αν είναι αυτό,
εφόσον για την άλλη πλευρά έχουν δημιουργηθεί
μετά από σχέδιο και χρονοτριβή χρόνων, «κα-

νονικότητες» που θέλει να τις διαφυλάξει. Εκ
των πραγμάτων θεωρώ πως είμαστε αναγκασμένοι
να συνεχίσουμε να μιλάμε, με τον έναν ή τον
άλλο τρόπο. Και λύση να μη βρεθεί τώρα, θα
πρέπει να βρεθεί μια άλλη φόρμουλα επικοινωνίας
ή συνύπαρξης που να μπορεί να σταθεί. Η γεω-
γραφία είναι μοίρα είπε ένας σοφός κάποτε και
έχει δίκιο. Την ίδια ώρα, αντιλαμβάνομαι πως
ψηλά στη λίστα με τις απαντήσεις για το ποιο
θεωρεί η ίδια η κοινωνία ως σημαντικότερο κε-
φάλαιο στο Κυπριακό, είναι αυτό της οικονομίας.
Δεν είναι δικό μου αυθαίρετο συμπέρασμα αλλά
προκύπτει από δημοσκοπήσεις που δεν βλέπουν
το φως της δημοσιότητας, από τις οποίες εμείς
παίρνουμε θραύσματα, όμως τις ξέρουν καλά
εκείνοι που πρέπει. Στο πεδίο αυτό, της οικονομίας,

ποια είναι τα βήματα σύγκλισης
που έχει κάνει η τ/κ πλευρά; Την
ώρα που, μεταξύ άλλων δεν έχει
γίνει κανένα βήμα για να διαπι-
στωθεί η κατάσταση των τρα-
πεζών, που η οικονομία στα Κα-
τεχόμενα τροφοδοτείται αενάως
από την Τουρκία, εμείς είμαστε
έτοιμοι να πούμε ότι πάμε στο
άγνωστο με βάρκα την ελπίδα;
Κι αν είναι έτσι, γιατί έρχεται
πρώτη η ανησυχία επί των οι-
κονομικών στις προαναφερόμε-
νες δημοσκοπήσεις; Και αναφέρω
μόνο ένα θέμα στα πλαίσια των
υπό συζήτηση κεφαλαίων του

Κυπριακού, που το πρόβλημα και η μη αντίδραση
από την τ/κ πλευρά είναι οφθαλμοφανή και δεν
σηκώνουν δεύτερη ανάγνωση. Αν θέλουμε να
πει ναι σε όλα ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας,
όποιος και να είναι αυτός, γιατί δεν το ζητήσαμε
και από προηγούμενους Προέδρους; Αν υπάρχει
μια βεβαιότητα είναι πως η κάθε πρόταση ανοίγει
νέα συζήτηση και άλλες προτάσεις. Μια συζήτηση
που θέλει δύο τόσο για να προχωρήσει όσο και
για το να σταματήσει. Δεν υπάρχει τίποτα απλό
στο Κυπριακό. Όπως επίσης δεν υπάρχουν ιδα-
νικές λύσεις ούτε και εύκολα «ναι» ή «όχι». Ας
μην τα ζητάμε λοιπόν γιατί δεν θα βρεθεί κανείς
να μας τα δώσει, κι αν υπήρχε κάποιος να μας
τα χαρίσει, πιθανόν να μετανιώναμε που τα ζη-
τήσαμε χωρίς να είμαστε σίγουροι. 

ΕΝ ΚΑΜΙΝΩ / Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ

Δεν έχει τίποτα απλό το Κυπριακό 

tsikalasm@kathimerini.com.cy

<<<<<<<

Και λύση να μη βρεθεί
τώρα, θα πρέπει να
βρεθεί μια άλλη φόρ-
μουλα επικοινωνίας ή
συνύπαρξης που να
μπορεί να σταθεί. Η
γεωγραφία είναι μοίρα
είπε ένας σοφός κά-
ποτε και έχει δίκιο.

<<<<<<

Οι κοινωνίες, αρ-
γά ή γρήγορα,
υιοθετούν τις βέλ-
τιστες οικονομι-
κές πρακτικές. Οι
πολίτες βλέπουν
και συγκρίνουν
τη δική τους κα-
τάσταση με εκείνη
άλλων λαών και
θα απαιτούν την
εφαρμογή των οι-
κονομικά αποδο-
τικών πρακτικών.

Θησαυροί του Βατικανού στη Λισαβόνα.
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Ο γενικός διευθυντής του Υπουρ-
γείου Ενέργειας του Ισραήλ Σ.
Μέριντορ σε συνέντευξή του

στο τουρκικό πρακτορείο ειδήσεων
Anadolu δήλωσε πως «κάθε έρευνα
που διεξάγεται στην περιοχή μπορεί
να δώσει πολλά στοιχεία για να κατα-
νοήσουμε καλύτερα την υποθαλάσσια
γεωλογία», προσθέτοντας πως το Ισ-
ραήλ είναι υπέρ των τουρκικών, των
αιγυπτιακών και των εξερευνήσεων
της «Νότιας Κύπρου», όπως χαρακτή-
ρισε την Κυπριακή Δημοκρατία. «Θα
χαρούμε να μοιραστούμε την εμπειρία
μας και το τι κάναμε στο Ισραήλ με
τους Τούρκους φίλους μας». Στις 5 Μαΐ-
ου ο Σ. Μέριντορ διευκρινίζει ότι «οι
δηλώσεις μου για την εξερεύνηση αε-
ρίου στη Μεσόγειο παρερμηνεύθηκαν.
Θεωρούμε ότι όλοι οι εταίροι μας είναι
σημαντικοί». Στις 4 Μαΐου η Πρεσβεία
του Ισραήλ είχε αναρτήσει στον λο-
γαριασμό της «Ισραήλ - Κύπρος - Αέριο
- η θέση μας δεν έχει αλλάξει. Καμία
ανάμειξη στις σχέσεις άλλων κρατών.
Αυτό ξεκαθαρίστηκε προς την κυβέρ-
νηση της Κύπρου» Διευκρινήσεις βε-
βαίως χωρίς κανένα νόημα, καθώς
είναι γνωστός ο τρόπος για να έχουμε
τυπικές δηλώσεις που δεν αλλάζουν
κάτι επί της ουσίας. 

Προηγήθηκε η υποδομή πάνω στην
οποία κάθονται οι δηλώσεις Μέριντορ.
Στις 13 Οκτωβρίου 2016 οι υπουργοί
Ενέργειας των δύο χωρών Γ. Στέινιτς
και Β. Αλμπαϊράκ σε συνάντησή τους
στην Κ/πολη εκδήλωσαν τη διάθεσή
τους για την «άμεση συγκρότηση δια-
λόγου ανάμεσα στις δύο κυβερνήσεις
για να εξετάσουν μελέτη βιωσιμότητας
για την κατασκευή αγωγού μεταφοράς
φυσικού αερίου ανάμεσα στις δύο χώ-
ρες». 

Σε έναν κόσμο που αλλάζει με τα-
χύτατους ρυθμούς έχει τη σημασία
του το γεγονός ότι ο Στέινιτς είναι ο
πρώτος ισραηλινός υπουργός που επι-
σκέπτεται την Τουρκία μετά 2010. Το
κλίμα των αποφάσεων μετέφερε στη
δημοσιότητα ο ισραηλινός υπουργός:
«συζητήσαμε θέματα ενέργειας, ειδι-
κότερα το ζήτημα της μεταφοράς φυ-
σικού αερίου και τη δυνατότητα κα-
τασκευής αγωγού μεταφοράς φυσικού
αερίου από το Ισραήλ στην Τουρκία
με στόχο τη διακίνησή του, τόσο στην
Τουρκία όσο και στην Ευρώπη. Υπάρ-
χουν και άλλες επιλογές, αλλά η επιλογή
της Τουρκίας είναι ισχυρή, γι’ αυτό
αποφασίσαμε να αρχίσουμε διάλογο

σε υπουργικό επίπεδο». (εφ. «Χουριέτ»,
14 Οκτωβρίου 2016).  

Η δήλωση Μέριντορ βεβαιώνει ότι
οι δύο χώρες έχουν πάρει τις αποφάσεις
τους, και, καθώς εξυπηρετούνται αμοι-
βαίως ζωτικά συμφέροντα των δύο χω-
ρών, θα προχωρήσουν με τις συμφωνίες
για την κατασκευή αγωγού από το «Λε-
βιάθαν» απ’ ευθείας στο Τζεϊχάν με
ταχύ ρυθμό – σε τρία χρόνια από τώρα
επιδιώκουν την ολοκλήρωσή του. Φρά-
ση κλειδί το ότι είπε ο ισραηλινός
υπουργός πως «υπάρχουν και άλλες
επιλογές, αλλά η επιλογή της Τουρκίας
είναι ισχυρή», συνεπώς οι άλλες επι-
λογές έχουν περάσει σε δεύτερη μοίρα
ή έχουν απορριφθεί για ικανό χρονικό
διάστημα.

Η συνεργασία Ισραήλ-Τουρκίας
αφήνει τη Λευκωσία έξω από τη βασική
προσπάθεια στην ανατολική λεκάνη
της Μεσογείου. Δεν είναι εύκολη η
διαχείριση του ζητήματος από κυπρια-
κής πλευράς καθώς έχει πολλές δια-

στάσεις και πτυχές, λ.χ. δεν έχει ακόμα
βρεθεί συμβιβαστική φόρμουλα ανά-
μεσα σε Τελ-Αβίβ και Λευκωσία για τη
διανομή της ποσότητας φυσικού αερίου
που «κατοικεί» σε κοινή βάση στις δύο
γειτονικές ΑΟΖ. Ο διάλογος Ισραήλ-
Κύπρου περνά μια ιδιαιτέρως λεπτή
φάση. Η Κύπρος εισέρχεται σε μια μα-
κρά προεκλογική περίοδο, ενώ στο Ισ-
ραήλ ο πρωθυπουργός Β. Νετανιάχου
αντιμετωπίζει την πιθανότητα δικα-
στικής δίωξης για διαφθορά. Η Τουρκία
έχει ήδη αποστείλει το ερευνητικό
«Μπαρμπαρός» για σεισμογραφικές
έρευνες στην κυπριακή ΑΟΖ. 

Βεβαίως δεν αρκεί η καταγγελία της
τουρκικής στάσης, βεβαίως δεν είναι
αρκετό να θεωρούμε ότι επειδή κα-
ταγγείλαμε την παραβίαση κανόνων
του διεθνούς δικαίου από την Άγκυρα,
έτσι ολοκληρώσαμε το καθήκον μας
απέναντι στους κύπριους πολίτες. Οι
δηλώσεις Μέριντορ προσφέρουν ένα
πραγματικό μάθημα για όσους θέλουν

να προχωρήσουν την πολιτική τους
ανάλυση. Το εθνικό συμφέρον του Ισ-
ραήλ είναι πάνω από τριμερείς ή πεν-
ταμερείς συναντήσεις, ούτε μπορεί να
πείσουμε το Τελ Αβίβ να μην προχω-
ρήσει τους σχεδιασμούς του με την
Τουρκία με επιχειρήματα από το κλα-
σικό οπλοστάσιο του Κυπριακού. 

Χρειαζόμαστε σοβαρή μελέτη των
δεδομένων, προσεκτική ανάλυση κάθε
σεναρίου, καθώς τίποτε δεν είναι απλό
ή εύκολο. Κάποια στιγμή, αν θέλουμε
να αλλάξουμε μια βέβαιη πορεία που
θα οδηγήσει την Κύπρο στο περιθώριο,
χρειάζεται να προοδεύουμε με σχε-
διασμένη στρατηγική, με μακροπρό-
θεσμη σκέψη και όχι μόνο να καταγ-
γελίες. Να θέσουμε την πορεία μας
πάνω σε μια διαφορετική στρατηγική.
Προς άρση κάθε παρεξήγησης, ο Σ.
Μέριντορ το είπε δημόσια για να το
ακούσουν όλοι οι Ε/κ!

www.larkoslarkou.org.cy

Κωδικός Μέριντορ!
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Γράμμα από το Δουβλίνο
Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗ
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Α ναμφίβολα το Κυπριακό βρίσκεται σε μια
πολύ δύσκολη κατάσταση ενώ ταυτόχρονα
στις διακοινοτικές συνομιλίες υπάρχουν σο-

βαρά προβλήματα. Οι πραγματικότητες διαλύουν
τις προσδοκίες που είχαν καλλιεργηθεί τα τελευταία
χρόνια για διάσπαση του αδιεξόδου και για θετικές
εξελίξεις. Χωρίς αμφιβολία η ευθύνη για το αδιέξοδο
οφείλεται στην αδιαλλαξία της τουρκικής πλευράς,
η οποία προσγειώνει όσους αφελώς προέβλεπαν
αλλαγή των επιδιώξεων της Άγκυρας στην Κύπρο
και την ευρύτερη περιοχή της ανατολικής Μεσο-
γείου. Η ουσία είναι ότι η τουρκική πολιτική στην
Κύπρο εξακολουθεί να παραπέμπει στον παραμε-
ρισμό της Κυπριακής Δημοκρατίας και στη δημι-
ουργία ενός κρατικού μορφώματος το οποίο θα
είναι υπό την κηδεμονία της Άγκυρας.  Τον ασφυ-
κτικό εναγκαλισμό της Τουρκίας βιώνουν πλέον
έντονα και οι Τουρκοκύπριοι. Επιπρόσθετα, η Άγ-
κυρα αμφισβητεί την Κυπριακή Αποκλειστική Οι-
κονομική Ζώνη εκτοξεύοντας απειλές.

Στη σημερινή συγκυρία υπάρχει μια κλιμάκωση
των τουρκικών απαιτήσεων.  Δεν είναι μόνο η επι-
μονή για παραμερισμό της Κυπριακής Δημοκρατίας,
για τουρκικές εγγυήσεις και για εκ περιτροπής
προεδρία. Υπάρχει και η απαίτηση για τις τέσσερεις
βασικές ελευθερίες για Τούρκους υπηκόους. Τα
δεδομένα αυτά καθιστούν πολύ δύσκολη εάν όχι
αδύνατη τη διάσπαση του αδιεξόδου τους επόμενους
μήνες. Μετά τις τελευταίες εξελίξεις και την κλι-
μάκωση των τουρκικών αιτημάτων, τις εκτιμήσεις
αυτές συμμερίζονται και πρόσωπα τα οποία στήριξαν
ποικιλοτρόπως την πολιτική αυτή. Εν ολίγοις, άλλο
μια λύση που να είναι το αποτέλεσμα ενός έντιμου
συμβιβασμού και άλλο ένα πλαίσιο λύσης που να
συνεπάγεται όρους παράδοσης και υποτέλειας.  

Επιπρόσθετα, η Τουρκία μετατρέπεται σε αυ-
ταρχική δεσποτεία με σοβαρά δημοκρατικά ελ-
λείμματα, όπου απόλυτος κυρίαρχος είναι ο Πρό-
εδρος Ερντογάν. Ως εκ τούτου, λαμβάνοντας υπ’
όψιν τις εξελίξεις μετά το δημοψήφισμα και τις
προεδρικές εκλογές του 2019 στην Τουρκία, δεν
αναμένεται ότι ο Ερντογάν θα προβεί σε τέτοιες
παραχωρήσεις που να οδηγήσουν σε συμφωνία
η οποία να εξασφαλίσει ένα θετικό αποτέλεσμα
σε δημοψήφισμα.  Ταυτόχρονα το status quo, το
οποίο κάθε άλλο παρά είναι στατικό, εγκυμονεί
σοβαρούς κινδύνους. Υπάρχει η ανάγκη για νέες
προσεγγίσεις οι οποίες αφ’ ενός να διασφαλίζουν
την ελεύθερη Κύπρο και αφ’ ετέρου να δημιουργούν
προοπτικές λύσης στο πλαίσιο ενός ενοποιητικού
ομοσπονδιακού μοντέλου ακολουθώντας μια εξε-
λικτική διαδικασία.

Στη σημερινή συγκυρία είναι απαραίτητο να
επέλθει μια αποϊδεολογικοποίηση του Κυπριακού
και να πρυτανεύσει ο πραγματισμός. Θα πρέπει
να υπάρξουν πολιτικές κινήσεις οι οποίες θα οδη-
γούν στη σύζευξη ξένων συμφερόντων με τις επι-
διώξεις της Κυπριακής Δημοκρατίας. Μεταξύ
άλλων, στα ενεργειακά ζητήματα είναι δυνατόν
να προωθηθούν πολυμερείς συνεργασίες με τρόπο
που να εξυπηρετηθούν και τα συμφέροντα της
Κυπριακής Δημοκρατίας. Ακόμα και στην περίπτωση
που Ισραήλ και Τουρκία καταλήξουν σε συμφωνία
για δημιουργία αγωγού, η Κύπρος θα πρέπει να
αξιολογήσει όλα τα συναφή δεδομένα, όχι για να
εκφράσει την αντίθεσή της αλλά για να επωφεληθεί
και η ίδια. Στο πλαίσιο αυτό θα πρέπει να επιδιωχθεί
η ομαλοποίηση των σχέσεων Κυπριακής Δημο-
κρατίας και Τουρκίας με τη συμβολή ξένων δυνά-
μεων. Παράλληλα, είναι επίσης σημαντικό να προ-
κριθεί και μια εξελικτική προσέγγιση για διευθέτηση
του Κυπριακού καθώς είναι αδύνατο σε 24 ώρες
να πάμε από μια κατάσταση πραγμάτων σε άλλη
ακόμα και στην περίπτωση λύσης. Και τούτο επειδή
υπάρχουν ξεχωριστά αφηγήματα, παραστάσεις,
αξιακά συστήματα καθώς και διαφορετικά πολιτικά,
οικονομικά και κοινωνικά δεδομένα και συμφέ-
ροντα.  Ως εκ τούτου η εξελικτική προσέγγιση σε
συνδυασμό με μια πολυδιάστατη εξωτερική και
ενεργειακή πολιτική προβάλλει ως επιτακτική
αναγκαιότητα.

Ο κ. Ανδρέας Θεοφάνους είναι καθηγητής Πολιτικής Οικονο-
μίας και πρόεδρος του Κέντρου Ευρωπαϊκών και Διεθνών
Υποθέσεων του Πανεπιστημίου Λευκωσίας.

H ανάγκη νέας
προσέγγισης
στο Κυπριακό

Του ΑΝΔΡΕΑ ΘΕΟΦΑΝΟΥΣ

Σ το άρθρο της προηγούμενης εβδο-
μάδας προειδοποιούσα ότι πέραν της
ΟΕΒ και κάποιοι άλλοι δεν είναι ικα-

νοποιημένοι από την τελική συμφωνία
για το Γενικό Σχέδιο Υγείας, και ότι επε-
ξεργάζονταν τρόπους για να οδηγήσουν
σε ναυάγιο και αυτή την προσπάθεια.

Και δυστυχώς επιβεβαιωθήκαμε. Για
να είμαι δίκαιος και ο υπουργός Υγείας, ο
κύριος Παμπορίδης είχε προειδοποιήσει.
Είμαι σίγουρος όμως ότι δεν φανταζόταν
όταν δημοσιοποιούσε τις ανησυχίες του,
ποιοι θα ήταν αυτοί που θα του τραβούσαν
το χαλί κάτω από τα πόδια.

Συγκεκριμένα, λίγο πριν καταλήξουν
οι κοινωνικοί εταίροι στη συμφωνία για
τις συνεισφορές, ο κύριος Παμπορίδης
έγραφε στον προσωπικό του λογαριασμό

στο twitter: «Σας είχα υποσχεθεί στην
αρχή του χρόνου ότι θα αποκαλυφθούν
όσοι επί δεκαετίες μπλόκαραν το ΓεΣΥ.
Έφτασε η ώρα να φανερωθούν. Ετοιμα-
στείτε!».

Τελικά όμως τα βρήκαν στις συνεισφο-
ρές ο υπουργός Υγείας και οι κοινωνικοί
εταίροι, εκτός της ΟΕΒ και η αναφορά του
κυρίου Παμπορίδη δεν είχε νόημα. Ποιος
να του το έλεγε όμως ότι τελικά θα επιβε-
βαιωνόταν από εκεί που δεν το περίμενε.
Αυτοί που τελικά αποκαλύφθηκαν ότι επι-
χειρούν να μπλοκάρουν το ΓεΣΥ, είναι η
ίδια η κυβέρνηση στην οποία συμμετέχει
και συγκεκριμένα το Υπουργείο Οικονο-
μικών. 

Στην συνεδρία της Επιτροπής Υγείας
της Βουλής, την περασμένη Πέμπτη, το

Υπουργείο Οικονομικών, διά στόματος
της λειτουργού του, κυρίας Χατζησπύρου,
ανέφερε ότι θα πρέπει να επανεξεταστεί
η συνεισφορά που θα καταβάλει το κράτος
για το ΓεΣΥ, καθότι, όπως είπε, ενδέχεται
να έχει δημοσιονομική επίπτωση στο
χρέος. Τελικά οι φόβοι επιβεβαιώνονται.
Φαίνεται πως παρά τις υπερβάσεις που
έκαναν όλες οι πλευρές, η ίδια η κυβέρνηση
δεν σέβεται τη συμφωνία που ήταν απο-
τέλεσμα ατέρμονου διαλόγου. Φαίνεται
πως μεγάλα ιδιωτικά συμφέροντα βρίσκουν
πρόσφορο έδαφος μέσω της κυβέρνησης
για να υπονομεύσουν το ΓεΣΥ.

Βεβαίως, για να είμαστε δίκαιοι, ο ίδιος
ο υπουργός Οικονομικών, μετά τις έντονες
αντιδράσεις που προκλήθηκαν, έσπευσε
να δηλώσει ότι « οι οικονομικές επιπτώσεις

είναι αρμοδιότητα του Υπουργείου, αξιο-
λογούνται και επιμετρούνται και όποια κι
αν είναι η απόφαση της Βουλής για τις συ-
νεισφορές θα εφαρμοστεί και το Υπουργείο
τις λαμβάνει υπόψη και θα καταρτίζει τον
δημοσιονομικό του σχεδιασμό».

Ελπίζουμε να μην επανέλθουν. Ευχό-
μαστε επίσης οι αντιδράσεις να αποτρέ-
ψουν και τον πρόεδρο του ΔΗΣΥ, να κα-
ταθέσει τροπολογία, η οποία σύμφωνα με
πληροφορίες θα επιχειρήσει να βάλει από
την πίσω πόρτα του ΓεΣΥ, τις ασφαλιστικές
εταιρείες.

Αντιλαμβανόμαστε ότι τα συμφέροντα
είναι μεγάλα. Ας αντιληφθούν όμως και
αυτοί ότι δεν μπορεί να συνεχίσουν να
σκέφτονται πρώτα αυτά τα συμφέροντα
και μετά τον τομέα της δημόσιας υγείας.

Τα νοσοκομεία δεν καταρρέουν. Έχουν
σχεδόν καταρρεύσει. Ρωτάτε τους γιατρούς,
τους νοσηλευτές, τους ίδιους τους ασθενείς. 

Ας σεβαστούν όλοι την κοινωνική πλει-
οψηφία η οποία απαιτεί να προχωρήσουν
με εφαρμογή των συμφωνηθέντων από
το 2001 και τα οποία έχουν επαναβεβαιωθεί
σε δύο συσκέψεις στο Προεδρικό Μέγαρο,
πέρσι το καλοκαίρι.

Την στιγμή μάλιστα που οι εργαζόμενοι
έχουν κάνει σημαντικές υπερβάσεις ούτως
ώστε να προωθηθεί η μεταρρύθμιση και
οι πολίτες να μπορούν επιτέλους να ελπί-
ζουν σε ένα αξιοπρεπές παρεχόμενο επί-
πεδο δημόσιας υγείας.

Ο κ. Νίκος Κέττηρος είναι βουλευτής ΑΚΕΛ Αμμο-
χώστου.

Απέναντι στα μεγάλα συμφέροντα
Του ΝΙΚΟΥ ΚΕΤΤΗΡΟΥ

Σ υναντηθήκαμε στο ξενοδοχείο
μου γύρω στο μεσημέρι. Θερμός,
απλός, ανθρώπινος, διανοούμε-

νος,  με μια ατέλειωτη αγάπη για την
πρώτη πατρίδα του. Ένοιωσα την ανάγ-
κη να του πω ένα μεγάλο ευχαριστώ
για ό,τι έκανε πριν από 25 χρόνια για
το Πανεπιστήμιό μας. Ήταν ο πρώτος
πρόεδρος του εκλεκτορικού του Τμή-
ματος Μαθηματικών και Στατιστικής.
Δεν ενέδωσε σε πιέσεις, αγνόησε ποι-
κιλώνυμες και ποικιλόμορφες παρεμ-
βάσεις, πραγματικός αξιοκράτης έκανε
μια σημαντική αρχή. Χρωστάμε στον
Πέτρο, το υψηλό επίπεδο του συγκε-
κριμένου Τμήματος. Ήθελα λοιπόν να
του πω ένα «μεγάλο ευχαριστώ». H
συγκίνηση ήταν διάχυτη στο πρόσωπό
του, δεν κράτησε τα δάκρυά του. Ναι,
μου λέει κάναμε σωστές επιλογές, φέ-
ραμε πίσω στην Κύπρο εξαιρετικούς
ανθρώπους. Όλοι αναγνωρίζουν πλέον

το υψηλό επίπεδο του Πανεπιστημίου
Κύπρου.

Πρόκειται για τον Πέτρο Φλωρίδη,
μαθηματικό. Έφυγε από την Κύπρο
το 1954, σπούδασε στο Πανεπιστήμιο
του Λονδίνου. Οι γονείς του ήταν τότε
στην Αμμόχωστο. Η μητέρα του, μου
είπε, αναγκάστηκε να μεταναστεύσει
και  να δουλέψει στο Λονδίνο για να
τον βοηθήσει οικονομικά στην ολο-
κλήρωση των σπουδών του. Δούλευε
μέρα νύκτα σε ένα ραφτάδικο για τον
Πέτρο. Η πιο δύσκολη στιγμή ήταν
μου ανέφερε όταν είπε της μάνας του
ότι θα ήθελε να μείνει στην Αγγλία.
Το 1960 τελειώνει το διδακτορικό του
και αποφασίζει να πάει για ένα χρόνο
στο Δουβλίνο, ως μεταδιδακτορικός
υπότροφος. «Ήρθα για έναν χρόνο,
και έμεινα για μια ολόκληρη ζωή», μου
είπε.

Απουσιάζει 62 χρόνια από την Κύ-

προ. Όμως ξέρει όλα όσα συμβαίνουν
στη γενέτειρά του. Μιλήσαμε για το
Κυπριακό, για τις συνομιλίες, για την
Αμμόχωστο, τον Αδάμ Αδάμαντο, το
’74, τον Πενταδάκτυλο και τις βόρειες
ακτές της Κύπρου. Πόσο ανεύθυνα,
μου είπε, συμπεριφέρθηκε η κυπριακή
βουλή για το ενωτικό δημοψήφισμα.
Μια βουλή που φροντίζει δυστυχώς
να απογοητεύει όχι μόνο τους εν Κύπρω
Κύπριους, αλλά και τη διασπορά. Και
συνέχισε «Η Ιρλανδία είναι μια διχο-
τομημένη χώρα. Αυτό πληγώνει πολύ,
δεν πρέπει η Κύπρος να μένει για πάντα
μοιρασμένη».

Φάγαμε στο εστιατόριο Hartley’s.
Μια καταπληκτική αίθουσα, πρώην
σιδηροδρομικός σταθμός. Μοιραστή-
καμε 4 ολόκληρες ώρες. Mου μίλησε
για την προσωπική του βιβλιοθήκη
που επιθυμεί να δωρίσει στο Πανεπι-
στήμιο Κύπρου. Αργότερα περπατή-

σαμε στην Πανεπιστημιούπολη του
Trinity College. Την εποχή που την
έκτιζαν εμείς διανύαμε τη βενετική
δεσποτεία.

Στο τέλος και οι δύο μας συμφωνή-
σαμε ότι το πιο όμορφο μέρος του κό-
σμου είναι η Λάπηθος. Κανένας από
τους δύο μας δεν ήταν προκατειλημ-
μένος! Ο Πέτρος διάνυσε και διανύει
μια εντυπωσιακή πορεία. Μεγάλωσε
στη Λάπηθο,  πέρασε από την Αμμό-
χωστο και αργότερα σπούδασε και
έζησε στο Λονδίνο και στο Δουβλίνο.
Καθηγητής στο Trinity College, κατείχε
και τη θέση του Vice-Provost. Μια με-
γάλη πορεία, από έναν μεγάλο Κύπριο.
Μια άλλη Κύπρος που το κυπριακό πο-
λιτικό σύστημα αγνοεί. Μια μέρα, ίσως,
την ανακαλύψει.

Ο καθηγητής Κωνσταντίνος Χριστοφίδης είναι
πρύτανης του Πανεπιστημίου Κύπρου.

Η Ουγγαρία μέσα από τα μάτια ενός αερόστατου.
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Του ΣΤΕΛΙΟΥ ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ 

Από αναβολή σε αναβολή οδηγείται
η συζήτηση και η ψήφιση των κα-
νονισμών που αφορούν το νέο σύ-
στημα διορισμών των εκπαιδευτι-
κών. Αν και το νέο σύστημα διο-
ρισμών ψηφίστηκε εδώ και σχεδόν
δύο χρόνια από τη Βουλή των Αν-
τιπροσώπων, φαίνεται να υπάρχει
μεγάλη δυστοκία στην ψήφιση των
κανονισμών του νέου συστήματος
λίγους μήνες πριν από την προ-
γραμματισμένη –βάσει υπολογι-
σμών– πρώτη εξέταση των ενδια-
φερομένων. Αρχικά, αν και στην
προηγούμενη συνεδρία η Επιτροπή
Παιδείας ζήτησε και πήρε αναβολή
για να ξεκαθαριστούν ορισμένα
θέματα από το Υπουργείο Παιδείας
και τη Νομική Υπηρεσία, αυτό δεν
καταστεί δυνατό και έτσι η ψήφιση
των κανονισμών οδηγήθηκε εκ νέ-
ου σε αναβολή στην συνεδρία της
Παρασκευής αφού τα κοινοβου-
λευτικά κόμματα τη ζήτησαν και
την πήραν με σκοπό να λάβουν
περισσότερες διευκρινήσεις για
το συγκεκριμένο θέμα. Ειδικότερα
μέσα από την απόφαση αυτή για
νέα αναβολή, τα κοινοβουλευτικά
κόμματα θέλησαν να δώσουν όπως
είπαν χρόνο στο Υπουργείο Παι-
δείας και τη Νομική Υπηρεσία να
απαντήσουν σε κάποια ερωτήματα
που τέθηκαν στη τελευταία συνε-
δρία της Επιτροπής Παιδείας. Θέ-
ματα τα οποία υποστηρίζουν ότι
ακόμα δεν έχουν διευκρινιστεί και
είναι σημαντικά για να μπορέσουν
να δώσουν και αυτοί την έγκρισή
τους. Τα ποιο σημαντικά θέματα
εξ αυτών όπως λένε συναφώς κόμ-
ματα και συνδικαλιστικές οργανώ-
σεις, αφορούν το ποιες από τις κα-
τηγορίες εκπαιδευτικών που συμ-
πλήρωσαν ήδη 30 μήνες στο εκ-
παιδευτικό σύστημα, θα αναγνω-
ριστούν ως αορίστου χρόνου όπως
επίσης και ποιες είναι οι τελικές

ανάγκες στην εκπαίδευση σε αριθ-
μό εκπαιδευτικών, για να καθορι-
στεί έτσι πόσες θέσεις μπορούν
να διεκδικηθούν μέσα από το νέο
σύστημα που θα προκύψει.

Σε επικοινωνία της «Κ» με τον
γενικό γραμματέα της ΠΟΕΔ Από-
στολο Αποστολίδη, τονίστηκε ότι
την ευθύνη για την αναβολή της
ψήφισης των κανονισμών για το
νέο σύστημα διορισμών έχει  απο-
κλειστικά το Υπουργείο Παιδείας
αφού όπως ανέφερε «αν και η από-
φαση για αλλαγή του συστήματος
διορισμών πάρθηκε από τον Ιούλιο
του 2015 φτάσαμε στο σημείο να
είμαστε παραμονές της ψήφισης
των κανονισμών που θα το διέπουν

και να μην έχουν διευκρινιστεί ση-
μαντικά θέματα που αφορούν το
νέο σύστημα».

Όσο αφόρα την απόφαση του
Υπουργικού Συμβουλίου να μετα-
τρέψει του εκπαιδευτικούς που
συμπλήρωσαν 30 μήνες υπηρεσίας
σε αορίστου χρόνου είναι και αυτό
ένα θέμα που φαίνεται να δημι-
ουργεί περισσότερη σύγχυση αφού
όπως τόνισε ο κ. Αποστολίδης «δεν
ξεκαθαρίζει ούτε ποιους από τους
30μήνους εκπαιδευτικούς (συμβα-
σιούχοι, έκτακτοι, αντικαταστάτες)
θα έχουν το δικαίωμα να μετατρα-
πούν σε αορίστου χρόνου μετά την
απόφαση αυτή». Επίσης όπως είπε
δεν ξεκαθαρίζει για πόσο χρονικό

διάστημα θα ισχύει αυτή η από-
φαση και αν δηλαδή αφορά τους
εκπαιδευτικούς που συμπλήρωσαν
μέχρι τώρα 30μηνη υπηρεσία η αν
θα περιλαμβάνει και αυτούς που
θα συμπληρώνουν στη συνέχεια
την εν λόγω υπηρεσία.

Καταληκτικά ο γενικός γραμμα-
τέας της ΠΟΕΔ τονίζει ότι πρέπει
το Υπουργείο Παιδείας να υλοποι-
ήσει τη δέσμευσή του και να πα-
ρουσιάσει μέχρι το τέλος Μαΐου
στη δημοσίευση των οριστικών
αναγκών στην παιδεία για τα επό-
μενα χρόνια έτσι ώστε να γνωρίζουν
όχι μόνο οι άμεσα ενδιαφερόμενοι
αλλά και η κοινωνία τις θέσεις διο-
ρισμού που θα υπάρξουν.

Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Eνας στους δέκα Κύπριους συμμε-
τέχει σε εθελοντική εργασία είτε
οργανωμένα είτε με δική του πρω-
τοβουλία, σύμφωνα με έρευνα που
διενεργήθηκε από τη Στατιστική
Υπηρεσία Κύπρου σε συνεργασία
με το γραφείο του Επιτρόπου Εθε-
λοντισμού και Μη Κυβερνητικών
Οργανώσεων και αποτελεί την πρώ-
τη προσπάθεια αποτύπωσης του
επιπέδου του εθελοντισμού στη
χώρα μας. Τα στοιχεία αφορούν το
έτος 2015 και αναφέρουν ότι το
7,17% των πολιτών έχουν ασχολη-
θεί σε οργανωμένο επίπεδο με τον
εθελοντισμό, ενώ το 2,73% σε προ-
σωπικό επίπεδο. Το 55% των εθε-
λοντών είναι γυναίκες, ενώ στην
περίπτωση της δημόσιας διαβού-
λευσης βλέπουμε το ποσοστό να
είναι αυξημένο ως προς την αντρική
συμμετοχή, και συγκεκριμένα το
67,64%. Την ίδια ώρα το γεγονός
ότι το 40% των εθελοντών είναι
άνεργοι ή συνταξιούχοι, καταρρί-
πτει την αντίληψη ότι η εθελοντική
προσφορά σχετίζεται με την οικο-
νομική ευημερία. Πιο συγκεκριμένα,
σύμφωνα με την έρευνα, από τη
μερίδα των εθελοντών σε οργανω-
μένο επίπεδο, το 55,79% ήταν ερ-
γαζόμενοι με πλήρη ή μερική απα-
σχόληση, το 14,31 αφορούσε άτομα
μη ενεργό οικονομικά, το 13,08%
συνταξιούχοι, το 9,74% άνεργοι
και το 7,08% αυτοαπασχολούμενοι
με πλήρη ή μερική απασχόληση. 

Νέοι ένας στους δύο 
Ιδιαίτερα ενθαρρυντικό όσον

αφορά το κοινωνικό και ανθρωπι-
στικό πρόσωπο που αναπτύσσεται
και καλλιεργείται στη χώρα μας
αποτελεί επίσης το γεγονός ότι το
45% των εθελοντών είναι άτομα
ηλικιακής κλίμακας από 16 μέχρι

39 χρόνων. Συγκεκριμένα, το
21,78% των εθελοντών ήταν ηλι-
κίας 16-29 ετών, το 24,35% ήταν
ηλικίας 30-39 ετών, το 21,01% ήταν
ηλικίας 40-49 ετών, το 16,99% ήταν
ηλικίας 50-59 ετών, το 9,41% ήταν
ηλικίας 60-69 ετών, και το 6,46%

ήταν ηλικίας 70 ετών και άνω. Ση-
μειώνεται, ωστόσο, παράλληλα ότι
ένα ανάλογο ποσοστό ωστόσο, αν
και λίγο χαμηλότερο, της τάξης
του 39% των νέων παρουσιάζονται
αδιάφοροι προς τον εθελοντισμό
(20 -29 ετών με 22,93%), ενώ ένας
στους τέσσερις δηλώνει ότι δεν
έχει χρόνο για εθελοντισμό. «Ικα-
νοποιητικά τα συμπεράσματα της
έρευνας, ωστόσο έχουμε δρόμο να
διανύσουμε» υπογραμμίζει ο Επί-
τροπος Εθελοντισμού Γιάννης Γιαν-
νάκη, ο οποίος θέτει ως θετικό
στοιχείο το γεγονός ότι το ηλικιακό

πλαίσιο με εθελοντική εργασία
από την ηλικία των 16-39 είναι το
45% αυτού του 10% των εθελοντών
«άρα ένα μεγάλο ποσοστό νέων
ασχολείται με τον εθελοντισμό και
αυτό δίνει πολύ δυνατό μήνυμα
για το μέλλον».

Δημόσιες διαβουλεύσεις
Αδυναμία μεγάλη δείχνουν τα

επίπεδα συμμετοχής των πολιτών
σε δημόσιες διαβουλεύσεις, που
αφορά τη χάραξη πολιτικής. Μόλις
το 1,79% συμμετείχε σε δημόσιες
διαβουλεύσεις, ενώ όπως έχει ήδη

αναφερθεί το 67,64% των συμμε-
τεχόντων σε αυτές ήταν άνδρες
και το 32,36% ήταν γυναίκες. Πα-
ράλληλα οι νέοι δεν φαίνεται να
επιζητούν τη συμβολή τους σε δη-
μόσιες διαβουλεύσεις, καθώς ένα
σημαντικό ποσοστό της τάξης του
20,97% που απάντησε αρνητικά
είναι μέχρι 29 ετών. Ενδιαφέρον
αποτελεί και το γεγονός ότι το
67,59% όσων δεν θέλουν να συμ-
μετέχουν σε δημόσια διαβούλευση
είναι εργαζόμενοι, ενώ ποσοστό
που ξεπερνά το 90% γενικά απα-
ξιώνουν τη συμμετοχή τους σε τέ-
τοιες διαδικασίες.

Προσέλκυση νέων εθελοντών
Το υψηλό ποσοστό απαξίωσης

συμμετοχής σε διαδικασίες δημό-
σιας διαβούλευσης είναι ένα στοι-
χείο το οποίο το γραφείο Εθελον-
τισμού θα λάβει υπόψη του ώστε
να προωθήσει νέες και αποτελε-
σματικές πολιτικές όσο αφορά την
προσέλκυση νέων εθελοντών, όπως
ανέφερε ο κ. Γιαννάκη. Με την προ-
σπάθεια να ξεκινά κατά κύριο λόγο

από τα σχολεία όπου ήδη από το
2016 έχει διανεμηθεί εγχειρίδιο
εθελοντισμού μέσω του οποίου
προωθούνται βιωματικές πρακτικές
και πληροφόρηση με στόχο από
την παιδική κιόλας ηλικία να εν-
τυπώνεται στη συνείδηση των μα-
θητών η αξία του εθελοντισμού.
«Ήδη είμαστε σε καλό δρόμο, σε
καλύτερη επαγγελματική βάση του
πώς διαχειριζόμαστε αυτά τα θέ-
ματα και ευελπιστούμε ότι με τις
πολιτικές μας θα υπάρχει και η αν-
τίστοιχη αύξηση και του ενδιαφέ-
ροντος και της εμπλοκής των πο-
λιτών ειδικότερα των νέων στην
εθελοντική προσφορά με όλα τα
θετικά που συνεπάγεται αυτό»,
αναφέρει ο κ. Γιαννάκη. Η έρευνα
η οποία πραγματοποιήθηκε για
πρώτη φορά θα ενταχθεί πλέον
στα εργαλεία του γραφείου του Επι-
τρόπου Εθελοντισμού και θα διε-
ξάγεται κάθε χρόνο με στόχο να
παρατηρείται η τάση της κοινωνίας
ως προς τον εθελοντισμό. Ήδη σε
εξέλιξη βρίσκεται 2η έρευνα για
το 2016 τα αποτελέσματα της οποί-
ας θα είναι έτοιμα το καλοκαίρι.
Σημειώνεται ότι η έρευνα κάλυψε
δείγμα 4.357 νοικοκυριών και 9.984
μελών τους, ηλικίας 16 χρονών και
άνω.

Eκκλησιαστικές επιτροπές 
Το 24% των εθελοντών σε ορ-

γανωμένο επίπεδο, πρόσφερε εθε-
λοντική εργασία σε Συνδέσμους
Γονέων, Κοινοτικά και Δημοτικά
Συμβούλια, Εκκλησιαστικές Επι-
τροπές, Αθλητικούς Συλλόγους και
Κέντρα Νεότητας. Ακολουθεί ένα
14% η συμμετοχή σε εράνους, φι-
λανθρωπικές εκδηλώσεις και τα
κοινωνικά παντοπωλεία, 11% η
συμμετοχή σε παζαράκια συνδέ-
σμων για στήριξη ασθενών, καθα-
ριότητα, αιμοδοσία.

Εθελοντής ένας στους δέκα πολίτες στην Κύπρο
Ούτε το 2% δεν αγγίζει το ποσοστό που συμμετέχει σε δημόσια διαβούλευση, που αφορά τη συμμετοχή στη χάραξη πολιτικής

<<<<<<<

Τα πιο σημαντικά 
θέματα αφορούν το 
ποιες από τις κατηγορίες
εκπαιδευτικών που 
συμπλήρωσαν ήδη 30
μήνες στο εκπαιδευτικό
σύστημα, θα αναγνωρι-
στούν ως αορίστου χρό-
νου όπως επίσης και ποι-
ες είναι οι τελικές ανάγ-
κες στην εκπαίδευση. 

Κανονικά συνεχίζει
το Υπουργείο

Πηγές από το Υπ. Παιδείας ανέ-
φεραν στην «Κ» ότι η απόφαση
του Υπουργικού συμβουλίου να
καταστούν αορίστου χρόνου οι
μη μόνιμοι εκπαιδευτικοί που
έχουν εργαστεί στο εκπαιδευτικό
σύστημα πέραν των 30 μηνών,
έχει λύσει οριστικά το θέμα που
δημιουργείται με τους εκπαιδευ-
τικούς αυτούς. Όπως τονίστηκε,
η εξέλιξη αυτή έπρεπε να αίρει
όλες οι επιφυλάξεις για την πλή-
ρη εφαρμογή του νέου συστήμα-
τος διορισμών, αυτό όμως δεν
κατέστη δυνατό και υπήρξε και
πάλι η αναβολή στην ψήφιση των
κανονισμών. Όπως επισημαίνε-
ται από τις ίδιες πηγές, από την
αρχή της συζήτησης αυτού του
θέματος η θέση του υπουργείου
ήταν ότι θα έπρεπε «να δούμε με
ευαισθησία αυτούς τους εκπαι-
δευτικούς και αυτό πράξαμε. Μέ-
σα από τις διαδικασίες και τα δε-
δομένα και από τις συμβουλές
της Νομικής Υπηρεσίας, καταλή-
ξαμε όπως αναφέρει το Υπουρ-
γείο σε αυτή την εξέλιξη». Όπως
αναφέρθηκε στην «Κ» το Υπουρ-
γείο συνεχίζει εντατικά την ετοι-
μασία για τις πρώτες εξετάσεις,
στο πλαίσιο του νέου συστήματος
με σκοπό αυτές να λάβουν χώρα
μέσα στο ερχόμενο φθινόπωρο
βάσει και του προγράμματος που
είχε καθοριστεί. Σε ό,τι αφορά
τις διαμαρτυρίες από κοινοβου-
λευτικά κόμματα και οργανώσεις
που φαίνεται να καταγράφονται
για τη μη έγκυρη παρουσίαση
από το Υπουργείο καταλόγου ο
οποίος να δείχνει τις ανάγκες
που υπάρχουν στην εκπαίδευση
έτσι ώστε να ενημερωθούν οι εν-
διαφερόμενοι για τις θέσεις του
νέου συστήματος, το Υπουργείο
τονίζει ότι έχει δώσει κατά τη
διάρκεια των συζητήσεων στην
επιτροπή ενδεικτικό κατάλογο
για τις ανάγκες και ότι το αμέσως
επόμενο διάστημα θα προχωρή-
σει και στην παρουσίαση  του τε-
λικού καταλόγου με σκοπό να
διασαφηνιστούν και αυτές οι
απορίες και να υπάρξει η ψήφι-
ση των κανονισμών και η μετάβα-
ση στο νέο σύστημα διορισμών.  

Πηγές από το Υπουργείο Παιδείας ανέφεραν στην «Κ» ότι η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου να καταστούν αορίστου χρόνου οι μη μόνιμοι εκπαιδευτικοί
που έχουν εργαστεί στο εκπαιδευτικό σύστημα πέραν των 30 μηνών, έχει λύσει οριστικά το θέμα που δημιουργείται με τους εκπαιδευτικούς αυτούς.

Στο περίμενε οι κανονισμοί
του νέου συστήματος διορισμών 
Ευθύνες από ΠΟΕΔ στο Υπ. Παιδείας για τη νέα αναβολή, συνεχίζεται η προετοιμασία για τις πρώτες εξετάσεις

«Hδη είμαστε σε καλό δρόμο, σε καλύτερη επαγγελματική βάση του πώς διαχειριζόμαστε αυτά τα θέματα και ευελπι-
στούμε ότι με τις πολιτικές μας θα υπάρχει και η αντίστοιχη αύξηση και του ενδιαφέροντος και της εμπλοκής των πολι-
τών, ειδικότερα των νέων, στην εθελοντική προσφορά με όλα τα θετικά που συνεπάγεται αυτό», αναφέρει ο κ. Γιαννάκη.

<<<<<<<

Το 40% των εθελοντών
είναι άνεργοι, συνταξιού-
χοι, ή οικονομικά 
ανενεργοί πολίτες.

Ο εθελοντισμός 
σε αριθμούς

7,17%
συμμετείχε σε εθελοντική ερ-
γασία μέσω ενός οργανισμού 
ή οργανωμένου συνόλου. 

2,63%
συμμετείχε σε εθελοντική εργα-
σία με δική τους πρωτοβουλία. 

1,79%
συμμετείχε σε δημόσια 
διαβούλευση.
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  βετεράνος Τούρκος δημο-
σιογράφος Τζεγκίζ Τζαντάρ
(Cengiz Candar) σημείωσε

ότι ποτέ μια επίσκεψη Τούρκου
προέδρου ή πρωθυπουργού στον
Λευκό Οίκο δεν είχε κρατήσει τόσο
λίγη ώρα όσο η συνάντηση του Ρε-
τζέπ Ταγίπ Ερντογάν με τον Ντό-
ναλντ Τραμπ την περασμένη Τρίτη
– περίπου 22 λεπτά. Ενώ Τούρκοι
αξιωματούχοι δήλωναν ότι η συ-
νάντηση θα σηματοδοτούσε «αλ-
λαγή πορείας» μετά την ψυχρότητα
που χαρακτήριζε τις σχέσεις ΗΠΑ
- Τουρκίας στην εποχή Ομπάμα, ο
Τζαντάρ, γράφοντας στον ιστότοπο
Αλ Μονιτόρ, σχολίασε ότι «πολύ
πιθανώς, η Ιστορία θα καταγράψει
την πρόσφατη επίσκεψη του Ερν-
τογάν ως την πιο αποτυχημένη
προεδρική επίσκεψη στην Ουά-
σιγκτον που έγινε ποτέ». Η ψυχρο-
λουσία στις ΗΠΑ προστίθεται στις
ήδη κάκιστες σχέσεις του Τούρκου
ηγέτη με την Ευρωπαϊκή Ενωση,
και ιδιαιτέρως με τη Γερμανία.

Ο Ερντογάν είχε μεταβεί στην
Ουάσιγκτον σίγουρος ότι θα έπει-
θε τον Αμερικανό συνάδελφό του
(ο οποίος τον είχε συγχαρεί μά-
λιστα για το αποτέλεσμα του πρό-
σφατου δημοψηφίσματος) να συμ-
φωνήσει σε τρεις τουρκικές απαι-
τήσεις: οι ΗΠΑ να εγκαταλείψουν
τους Κούρδους συμμάχους τους
στη Συρία, να εκδώσουν τον αυ-
τοεξόριστο ιμάμη Φετουλάχ Γκιου-

λέν (τον οποίο ο κ. Ερντογάν θε-
ωρεί εγκέφαλο του περυσινού
αποτυχημένου πραξικοπήματος)
και να ελευθερώσουν έναν Τούρ-
κοϊρανό που οι Αρχές των ΗΠΑ
συνέλαβαν τον Μάρτιο του 2016
και ο οποίος (σύμφωνα με ανθρώ-
πους του Γκιουλέν) φέρεται να
είναι αναμειγμένος σε υπόθεση
διαφθοράς που αγγίζει τον Τούρκο
πρόεδρο. Ο Ερντογάν όχι μόνο
δεν πέτυχε κάποιον από τους στό-
χους του, αλλά ο Λευκός Οίκος
αποκάλυψε ότι ο κ. Τραμπ ζήτησε
την απελευθέρωση ενός Αμερι-
κανού πάστορα που συνελήφθη
στην Τουρκία τον περασμένο
Οκτώβριο με την υποψία πως συμ-
μετείχε σε «τρομοκρατική οργά-
νωση», χωρίς να του έχουν απαγ-
γελθεί κατηγορίες. Αμερικανικά
μέσα ενημέρωσης αποκάλυψαν
ότι ο Τραμπ και ο αντιπρόεδρος
Μάικ Πενς έθεσαν το θέμα του
πάστορα Αντριου Μπράνσον τρεις
φορές.

Αντί να σημειώσει υπερήφανη
νίκη, λοιπόν, ο Τούρκος πρόεδρος
υπέστη ήττα οδυνηρή. Οχι μόνον
αγνοήθηκαν οι δικές του αγωνίες,
αλλά δέχτηκε πίεση για τον Μπράν-
σον, η «Ουάσιγκτον Ποστ» φιλο-
ξένησε άρθρο του Γκιουλέν με
τίτλο «Η Τουρκία που δεν γνωρίζω
πια», και σωματοφύλακες του Τούρ-
κου προέδρου επιτέθηκαν σε ει-
ρηνική διαδήλωση έξω από την

κατοικία του Τούρκου πρεσβευτή,
με αποτέλεσμα να τραυματιστούν
εννέα άνθρωποι. Την Πέμπτη, ο
διακεκριμένος Ρεπουμπλικανός
γερουσιαστής και πρώην υποψή-
φιος για την προεδρία Τζον Μακέιν
απαίτησε «να πετάξουμε έξω» τον
Τούρκο πρέσβη. Σαν να μην έφθα-
ναν αυτά, την Πέμπτη αποκαλύ-
φθηκε ότι τον Ιανουάριο ο τέως
σύμβουλος του κ. Τραμπ, Μάικλ
Φλιν, ζήτησε από την κυβέρνηση
Ομπάμα να μην προχωρήσει στην
αποστολή όπλων στους Κούρδους
της Συρίας, που θα τους επέτρεπε
να συμμετάσχουν στην απελευ-
θέρωση της Ράκα, πρωτεύουσας
του αυτοαποκαλούμενου Ισλαμι-
κού Κράτους στη Συρία. Αυτό είναι
τουρκικό αίτημα και τότε ο Φλιν
δεν είχε αποκαλύψει ακόμη ότι η
Τουρκία τού είχε δώσει 500.000
δολάρια για να προωθεί τα συμ-
φέροντά της. Ο Φλιν βρίσκεται
στον πυρήνα του σκανδάλου που
κλονίζει την προεδρία Τραμπ, με
το FBI να διερευνά το ενδεχόμενο
η Ρωσία να επηρέασε την περυσινή
προεδρική εκλογή στις ΗΠΑ. Ο
πρόεδρος απέπεμψε τον διευθυντή
του FBI, Τζέιμς Κόουμι, μία εβδο-
μάδα πριν από τη συνάντηση με
τον Ερντογάν, προτού αποκαλυ-
φθεί ότι ο κ. Τραμπ είχε ζητήσει
από τον Κόουμι να σταματήσει
την έρευνα κατά του Φλιν. Ηταν
απίθανο, λοιπόν, ο κ. Τραμπ να

ενδώσει σε οποιαδήποτε πίεση
του Τούρκου προέδρου. Αντιθέτως,
τον συνέφερε να στρέψει τη συ-
ζήτηση στο ενδιαφέρον του για
τον πάστορα που κρατείται σε
μουσουλμανική χώρα. Την Πέμπτη,
η Αγκυρα απάντησε με την απαί-
τηση ο Αμερικανός σύνδεσμος για
τον πόλεμο εναντίον του Ισλαμικού
Κράτους να φύγει από την Τουρ-
κία.

Οπως και στις σχέσεις με τους
Ευρωπαίους, ο Ερντογάν δεν γνω-
ρίζει όρια. Κινδυνεύει να κάψει το
ισχυρότερο χαρτί του: τη γεωστρα-
τηγική θέση της Τουρκίας. Εάν εί-
ναι τόσο δύσκολη η συνεννόηση
μαζί του, οι σύμμαχοι θα βρουν
εναλλακτικές λύσεις. Οι δυσκολίες
του κ. Ερντογάν δεν λειτουργούν
αυτομάτως προς όφελος της Ελ-
λάδας. Η παραβίαση των ελληνι-
κών χωρικών υδάτων από δύο
τουρκικές πυραυλακάτους κοντά
στο Αγαθονήσι την Τρίτη, ενώ ο
κ. Ερντογάν επισκεπτόταν την
Ουάσιγκτον και τρεις ημέρες μετά
τη συνάντησή του με τον Αλέξη
Τσίπρα στην Κίνα, υπογραμμίζει
τους κινδύνους. Ακόμη πιο επι-
κίνδυνη, όμως, ίσως να είναι η
σύγχυση που επικρατεί γύρω από
τον Αμερικανό πρόεδρο. Μην ξε-
χνάμε ότι το 1974 η Τουρκία ει-
σέβαλε στην Κύπρο την ώρα που
το σκάνδαλο Ουότεργκεϊτ κορυ-
φωνόταν.

Ο

Δύσκολες μέρες για σουλτάνους
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Η επόμενη μέρα απαιτεί
νέο πολιτικό σχεδιασμό

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

  ατέστη πράγματι ανιαρή η
όλη διαδικασία «εξυγιάνσε-
ως» της οικονομίας διά της

υπερψηφίσεως μέτρων προσαρ-
μογής στα ευρωπαϊκώς ισχύοντα,
με την εκάστοτε κυβέρνηση να
επαγγέλλεται ανόρθωση, επιστρο-
φή εις την «κανονικότητα των
αγορών», και την αντιπολίτευση
να μάχεται για τα «συμφέροντα»
των πολιτών και αναξιοπαθούν-
των, σε μια διαρκή εναλλαγή των
ρόλων, εδώ και μία επταετία. Εάν
επρόκειτο για μια παράσταση θε-
ατρική, οι θεατές θα είχαν απο-
χωρήσει από την αίθουσα ύστερα
από την πρώτη πράξη. Αλλά υπο-
μένουν αυτή την παρωδία πολι-
τικού θεάματος από συνήθεια μάλ-
λον.

Η οικονομική προσαρμογή
προϋποθέτει σάρωση του οικο-
νομικού συστήματος, του γρα-
φειοκρατικού μηχανισμού, με
τρόπο βίαιο, διότι επί της ουσίας
καμία προσπάθεια δεν έγινε προς
την κατεύθυνση αυτή από την
εποχή που εντάχθηκε η χώρα
στην Ευρωπαϊκή Οικονομική Κοι-
νότητα.

Μια τέτοια όμως αλλαγή στον
χώρο της οικονομίας δημιουργεί
αδήριτη ανάγκη εκ βάθρων μετα-
βολής σκέψεως πολιτικής, νοο-
τροπίας, ρητορικής και δράσεως.
Πολλοί από τους ηγέτες των πο-
λιτικών κομμάτων, που σήμερα
εκπροσωπούνται στη Βουλή, αι-
σθάνθηκαν την ανάγκη να κινη-
θούν σε αυτό το επίπεδο, αλλά
ουδέν το νέο προέκυψε.

Καλό, ωστόσο, να αποφεύγον-
ται οι εύκολες επικρίσεις. Η δύναμη
αδρανείας ή, επιεικέστερα, της
συνήθειας είναι τρομακτική. Οι
μεγαλόπνοες ιδέες δεν αρκούν για
να ανατρέψουν μια κατεστημένη
αντίληψη πραγμάτων στην όποια
κοινωνία. 

Οσοι εμμένουν, απλώς και μό-
νον σε αυτές, διατρέχουν τον κίν-
δυνο να γίνουν γραφικοί ή έστω
ακατάληπτοι.

Σε όλα αυτά τα χρόνια των οδυ-
νηρών και βίαιων προσαρμογών
στον χώρο της οικονομίας δεν
εξουθενώθηκαν απλώς οι ασθενέ-
στερες κοινωνικά ομάδες. Αμείλι-
κτες υπήρξαν οι συνέπειες και στις

επιχειρήσεις. Η αντίληψη πραγ-
μάτων που ίσχυε με ελάχιστες με-
τατροπές εδώ και αιώνες, ο μετα-
πρατικός οικογενειακός τύπος οι-
κονομίας, κλείνει οριστικά τον κύ-
κλο του. 

Η τάξη των ελευθέρων επαγ-
γελματιών δεν είναι δυνατόν να
λειτουργεί στη βάση οθωμανικών
προδιαγραφών. Ο ατομικός και οι-
κογενειακός πλούτος δεν θα μπορεί
να επενδύεται σε ακίνητα, περίπου
κατά αποκλειστικότητα, όπως συ-
νέβαινε επί αιώνες.

Κατά συνέπειαν, εάν δεν δη-
μιουργηθεί νέα επιχειρηματική
αντίληψη, με παραγωγικό πυρήνα,
τότε οι επιβαλλόμενοι κανόνες οι-
κονομικής συμπεριφοράς, οι επεν-
δύσεις από το εξωτερικό θα εκλαμ-
βάνονται ως «ξένη κατοχή» και η
συζήτηση περί απωλείας της εθνι-
κής κυριαρχίας θα συνεχίζεται αε-
νάως.

Το κυριότερο όμως είναι ότι
εάν δεν υπάρξει νέα παραγωγική
επιχειρηματική αντίληψη, που
θα δημιουργήσει θέσεις εργασίας
και επί της ουσίας υποστηρικτές
των επιχειρούμενων αλλαγών σε
όλα τα επίπεδα της κοινωνίας,
δεν πρόκειται να διατυπωθεί νέος
πολιτικός λόγος. Διότι τα προβαλ-
λόμενα περί ανάγκης ενισχύσεως
της επιχειρηματικής δραστηριό-
τητος διά πρωτοβουλιών της όποι-
ας κυβερνήσεως είναι παλαιάς
κοπής. Στοχεύουν στη δημιουργία
θερμοκηπίου «ελεύθερης οικο-
νομίας».

Η άνθηση της επιχειρηματικής
δραστηριότητος μετά τον πόλεμο
στηρίχθηκε –εκτός από την οικο-
δομή– στις επιδοτήσεις των εξα-
γωγικών επιχειρήσεων. Το κράτος
δημιούργησε, με άλλα λόγια, θερ-
μοκήπιο επιχειρηματιών. Μόλις
η Ελλάς εντάχθηκε στην ΕΟΚ και
έπαυσαν αυτές –το «μαύρο» χρήμα
δηλαδή–, οι εξαγωγικές επιχειρή-
σεις μας κατέρρευσαν. 

Μόνον που η παγκοσμιοποι-
ημένη οικονομία είναι σήμερα πο-
λύ πιο άτεγκτη από τους κανόνες
της Ευρώπης. Αλλά με αυτό το θέ-
μα θα πρέπει να ασχοληθούν οι
«εκσυγχρονιστές», οι εξοικειωμέ-
νοι με την επιχειρηματική αντί-
ληψη.

Κ
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

    ια να μπει σε τροχιά ανάκαμ-
ψης από την παρακμιακή απο-
σύνθεση η ελλαδική κοινωνία,

απαιτούνται προϋποθέσεις που
δεν είναι ορατές ούτε και σε μεγάλο
βάθος χρόνου. Aπαιτείται, για πα-
ράδειγμα, να αποκτήσουμε κόμ-
ματα με διαφοροποιημένες πολι-
τικές ταυτότητες: διαφορετικές
ιεραρχήσεις προτεραιοτήτων, δη-
λαδή διαφοροποιημένα πολιτικά
προγράμματα, ιδιαιτερότητες κοι-
νωνικών στοχεύσεων.

Σήμερα, η πολιτική εξομοίωση
των κομμάτων έχει καταργήσει
έμπρακτα τον κοινοβουλευτισμό:
Στο κοινοβούλιο αντιπαρατίθενται
όχι πολιτικές, αλλά μόνο διαχειρι-
στικές πρακτικές και τεχνάσματα
εντυπωσιασμού. H λαϊκή απόφαν-
ση «όλοι ίδιοι είναι» επαληθεύεται
όχι μόνο σε επίπεδο ηθικής ποι-
ότητας του πολιτικού προσωπικού
(εξουσιολαγνείας, οικονομικής
ιδιοτέλειας, φτηνιάρικου ναρκισ-
σισμού), αλλά κυρίως στο επίπεδο
της ασκούμενης πολιτικής: Tο «σο-
σιαλιστικό» στην Eλλάδα κόμμα
(ή «κίνημα»!) άσκησε πολιτική του
πλέον αχαλίνωτου καπιταλισμού,
αλυσόδεσε τη χώρα στα «μνημό-
νια», εξυπηρέτησε σκανδαλωδέ-
στατα τη λογική και τις σκοπιμό-
τητες της «διεθνούς» τοκογλυφίας.
Tο κόμμα της «συντηρητικής» υπο-
τίθεται «παράταξης» συνεργάστηκε
εκθύμως με τους «σοσιαλιστές»,
πλειοδοτώντας σε συμμόρφωση
με τον αμοραλισμό και μηδενισμό
τού πιο μικρονοϊκού Iστορικού
Yλισμού. Δεν κράτησαν ούτε τα
προσχήματα, αναζητούσαν για αρ-
χηγό, κάθε φορά, τον πιο κατα-
φερτζή, και φυσικά έπεφταν από
τη μια λούμπα στην άλλη.

Tο καραγκιοζιλίκι ολοκληρώ-
θηκε με την πολυθρύλητη κυβί-
στηση (κοινώς κωλοτούμπα), όχι
μιας οποιασδήποτε, αλλά της «ρι-
ζοσπαστικής» Aριστεράς. H οποία
ζήτησε τη δημοψηφισματική έγ-
κριση του ριζοσπαστισμού της,
και μόλις ο λαός της την έδωσε, η
ίδια αδιάντροπα την αγνόησε για
την ηδονή της εξουσίας και μόνο.
Σήμερα, χωρίς αιδώ ή λύπην, ο κ.
Tσίπρας πανηγυρίζει τη νίκη του
τραπεζίτη Mακρόν στη Γαλλία
μαζί με τον κ. Mητσοτάκη.

Mε τέτοιο ασπόνδυλο πολιτικό
προσωπικό, ανθρώπους ανίδεους
και άσχετους με τα ουσιώδη, με
μηδενικές προϋποθέσεις κατάρ-
τισης, προετοιμασίας και ανιδιο-
τέλειας, πώς να συζητηθούν τα
προβλήματα ιστορικής επιβίωσης
του Eλληνισμού – το δημογραφικό,
η γλώσσα, η ιστορική συνείδηση,
η τοπική αυτοδιοίκηση, η δημο-

σιοϋπαλληλία ως κοινωνικό λει-
τούργημα, η Δικαιοσύνη και η δη-
μόσια τάξη ως ραχοκοκαλιά που
αρθρώνει κοινωνική συνοχή;

H κατεστημένη στην Eλλάδα
(τάχα και πολιτική) νοοτροπία και
γλώσσα δεν αφήνει περιθώρια ούτε
για τη στοιχειώδη λογική σύνδεση
των κοινωνικών συμπτωμάτων με
τα πολιτικά τους αίτια, επομένως
και με τη δυνατότητα πολιτικής
αντιμετώπισης της ραγδαία αυξα-
νόμενης αντικοινωνικής ψυχοπα-
θολογίας. Παραδειγματικές εικόνες,
άκρως συγκεκριμένες:

Θεσσαλονίκη, η οδός Mητρο-
πόλεως: Eίναι στενός σχετικά δρό-
μος, αλλά του εμπορικού κέντρου
της πόλης. Eπιφορτισμένος με λε-
ωφορειακές διαδρομές που απαι-
τούν οπωσδήποτε ένα τουλάχιστον
διάζωμα του δρόμου. Aπομένουν
δύο διαζώματα για την κυκλοφορία
των άλλων οχημάτων. Tο ένα έχει
καθιερωθεί, χρόνια τώρα, ως χώρος
στάθμευσης. Tο δεύτερο διάζωμα
καταλαμβάνεται από σταθμευμένα
σε δεύτερη σειρά ιδιωτικά αυτο-
κίνητα, με πυκνότητα που εντυ-
πωσιάζει σε οποιαδήποτε ώρα της
ημέρας.

Oπως είναι γνωστό, η αστυνομία
είναι ανύπαρκτη στο κέντρο των
ελλαδικών μεγάλων πόλεων, γε-
νικώς ανύπαρκτη όταν πρόκειται
για εξασφάλιση ευνομίας και «δη-
μόσιας τάξης». O έλεγχος και η
αξιολόγηση των δημόσιων λει-
τουργών των επιφορτισμένων με
την αστυνόμευση - προστασία
των πολιτών και της πόλης είναι

πολιτική ευθύνη που κρίνεται
(υποτίθεται) από την ψήφο των
πολιτών. Πολλές δεκαετίες τώρα
η ψήφος αξιολογεί αποκλειστικά
και μόνο την οικονομική διαχεί-
ριση. H ποιότητα της ζωής είναι
αμελητέο μέγεθος.

H οδός Mητροπόλεως στη Θεσ-
σαλονίκη είναι ένα από τα απει-
ράριθμα συμπτώματα βασανισμού
της ζωής μεγάλου αριθμού πολι-
τών, συμπτώματα που κανένας
δεν τα θέτει ως πολιτικά προβλή-
ματα. Oχι για να διευθετηθεί απο-
σπασματικά το συγκεκριμένο,
αλλά για να υπάρξουν μελετημένες
πολιτικές προτάσεις, πώς θα πάψει
το κράτος στην Eλλάδα να σιτίζει
απλώς τους λειτουργούς του (αστυ-
νομικούς) ερήμην του κοινού συμ-
φέροντος.

Aν καμιά πτυχή του πολύμορ-
φου και πολύτροπου βασανισμού
των πολιτών δεν συνιστά πολιτικό
πρόβλημα στην Eλλάδα, πώς είναι
δυνατό να συναχθούν πολιτικά
προτάγματα και προγράμματα από
συμπτώματα συμπεριφορικού
πρωτογονισμού των πολιτών; Δη-
λαδή: Tο να σταθμεύεις το ιδιωτικό
σου όχημα παράλληλα με άλλο
σταθμευμένο, δεύτερη σειρά, στην
οδό Mητροπόλεως στη Θεσσαλο-
νίκη, δεν είναι τροχαία παράβαση.
Eίναι δημόσια επίδειξη κτηνώδους
εγωκεντρισμού, χυδαίας αδιαφο-
ρίας για τους συνανθρώπους, βά-
ναυση κακουργία και παιδεμός
όσων ξεροσταλιάζουν όρθιοι στο
αργόσυρτο σημειωτόν των λεω-
φορείων της οδού Mητροπόλεως.

H κατ’ ευφημισμόν «Bουλή»
των Eλλήνων είναι μια παρωδία
βουλευτηρίου, φενάκη κοινοβου-
λευτισμού. Aτέλειωτες ώρες μα-
ραθώνιας περιττολογίας, με μο-
ναδικό στόχο το ποιος, αρχηγός
ή βουλευτής, θα κερδίσει τις εν-
τυπώσεις. Δεν τους ενδιαφέρει
ούτε καν η πολιτική, τους ενδια-
φέρει μόνο η επανεκλογή τους.
Aποκλείεται να συζητήσουν ποτέ
βασανιστικό της κοινωνίας πρό-
βλημα – για την οδό Mητροπόλεως,
λ.χ., ή την παράνοια θελημένης
και μεθοδικής καταστροφής των
πινακίδων και «σημάτων» της τρο-
χαίας από άκρη σε άκρη της χώρας,
κυνικές επιδείξεις απανθρωπίας.

Aποτέλεσε ποτέ πολιτικό πρό-
βλημα το γεγονός ότι το ελλαδικό
σχολείο και το πανεπιστήμιο ετοι-
μάζουν βανδάλους; Mε το σπρέι,
με τον σουγιά, με τον μαρκαδόρο,
θελημένα και πεισματικά, οι νέοι
της Eλλάδας καταστρέφουν ό,τι
είναι «δημόσιο», κοινωνικό αγαθό.
Aν αυτή η λοιμική ψυχοπάθεια
δεν είναι πρόβλημα πολιτικό, τι
θεωρούν πρόβλημα οι πολιτικοί
μας;

Oσο περισσότερο απομακρύ-
νονται από τα πραγματικά κοινω-
νικά προβλήματα οι επαγγελματίες
της εξουσίας τόσο το κενό που
δημιουργείται επωάζει απειλές.
Tο πολιτικό σύστημα δεν έχει να
προσφέρει εναλλακτική πρόταση
διακυβέρνησης, έχουν όλοι δοκι-
μαστεί. H λύση δεν μπορεί πια να
είναι ξαναζεσταμένη συνταγή. Aλ-
λά ούτε και λοχίας ή τραπεζίτης.

Γ

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ

Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ

Oδός Mητροπόλεως

  ψήφιση του τέταρτου μνημο-
νίου απαιτεί αποφάσεις και
νέο πολιτικό σχεδιασμό από

όλους. Απομένει, βεβαίως, το ζήτημα
του χρέους. Το πιθανότερο είναι ότι
θα βρεθεί κάποια λύση τον Ιούλιο.
Αν όμως οι Γερμανοί, και συγκεκρι-
μένα ο κ. Σόιμπλε, τραβήξουν το
σχοινί, θα θέσουν οι ίδιοι σε κίνδυνο
την ευρωπαϊκή πορεία της Ελλά-
δας.

Ασχετα από το ποιος κυβερνά
αυτόν τον τόπο, μια άρνηση στο
ζήτημα του χρέους θα αποτελεί
μια δεύτερη αδικία. Η πρώτη ση-
μειώθηκε όταν η κυβέρνηση Σα-
μαρά πέτυχε το πρωτογενές πλε-
όνασμα και το χρέος δεν ρυθμί-
σθηκε. Η επανάληψη της αδικίας
δεν μπορεί να είναι εθνικά απο-
δεκτή.

Μετά το χρέος απομένει να δια-
πιστώσουμε αν τα νούμερα βγαί-
νουν. Οι ειδήμονες το αμφισβητούν
και προβλέπουν ένα συνεχές τέλμα,
ενδεχομένως και ένα κραχ στη
συλλογή φόρων και εισφορών.

Ας υποθέσουμε ότι ούτε αυτό
συμβαίνει. Το ερώτημα είναι πότε
θα γίνουν εκλογές.

Το λογικό σενάριο είναι να διε-
ξαχθούν το φθινόπωρο του 2018,
πριν μπουν σε εφαρμογή τα μέτρα
που ψηφίσθηκαν το βράδυ της
Πέμπτης.

Κυβερνητικά στελέχη επιμέ-
νουν πως όχι, οι εκλογές θα γίνουν
στο τέλος της τετραετίας. Ισχυρί-
ζονται πως οι περικοπές στις συν-
τάξεις δεν αφορούν «πελάτες» τους
και με μεγάλη δόση κυνισμού προ-
βλέπουν ότι οι δικοί τους ψηφο-
φόροι θα χαίρονται ακούγοντας

την γκρίνια των θυμάτων των πε-
ρικοπών.

Σε αυτόν τον σχεδιασμό προ-
σθέτουν χιλιάδες διορισμούς, συ-
νεχή σκανδαλολογία και προσπά-
θειες διεμβολισμού ή και διάσπα-
σης της Ν.Δ. Η αλήθεια είναι ότι
στα χαρτιά η πολιτική μοιάζει πάν-
τοτε πολύ πιο εύκολη και προβλέ-
ψιμη. Η πραγματικότητα αιφνι-
διάζει και τσαλακώνει τα καλύτερα
σχέδια.

Νέο σχέδιο χρειάζεται, όμως,
και η αξιωματική αντιπολίτευση.
Τα δεδομένα άλλαξαν και η Ν.Δ.
έχει μπροστά της ένα ή δύο χρόνια
προκειμένου να παγιώσει την πρω-
τοκαθεδρία της στις δημοσκοπή-
σεις και, το κυριότερο, να πείσει
την κοινωνία ότι είναι έτοιμη να
κυβερνήσει.

Η τακτική του ώριμου φρούτου
δεν είναι επιλογή. Αυτό έχει απο-
δειχθεί παγκοσμίως. Δεν ταιριάζει
άλλωστε στον Κυριάκο Μητσοτάκη,
ο οποίος εξελέγη με εντολή ανα-
τροπών. Χρειάζονται νέα πρόσωπα
για να πεισθεί η κοινή γνώμη ότι
η Ν.Δ. δεν θα βασισθεί στα φθαρ-
μένα υλικά τού χθες.

Χρειάζονται, ενδεχομένως, ένα
νέο επιτελείο και μια ρητορική
που θα υπερβεί τις εμμονές με τη...
Βενεζουέλα, για να ανοιχθεί στην
κοινωνία και να μιλήσει στον κό-
σμο. Χρόνος υπάρχει τώρα για όλα
αυτά.

Αυτό που πρέπει να γίνει είναι
να ξαναεμπιστευθεί ο αρχηγός της
αξιωματικής αντιπολίτευσης τα
ένστικτα που τον έφεραν από αου-
τσάιντερ στη θέση όπου βρίσκεται
σήμερα.

Η

Διαφορετικά 
αλλά όμοια

Kυριακή 21 Mαΐου 2017
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Τα οικονομικά του μπακάλη
Tου ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

  κ των υστέρων, αποδεικνύεται ότι δεν
ήταν καθόλου περίεργο ότι η συζήτηση
του δ΄ μνημονίου στη Βουλή ξεκίνησε

με τον κακομοίρη εισηγητή της πλειοψηφίας
να δικαιολογείται ότι δεν γνωρίζει οικονο-
μικά, εκτός από τα «μπακαλίστικα» (δική
του η λέξη). Κρίνοντας από τα όσα απίθανα
ακολούθησαν επί διήμερο, η επιλογή του
Χρήστου Καραγιαννίδη ήταν η πιο ταιριαστή
εισαγωγή στο θέατρο του παραλόγου που
ακολούθησε. (Ακόμη και το ότι ο Καρα-
γιαννίδης εκλέγεται στη Δράμα περιέχει
συνδηλώσεις που πυκνώνουν την υφή του
έργου...)

Στο παρελθόν, ο συγκεκριμένος βουλευτής
είχε κάνει ένα σύντομο πέρασμα από την
επικαιρότητα, ως υπερασπιστής των κα-
ταληψιών της Βίλας Αμαλία. Εχει σπουδάσει
ηχοληψία σε ιδιωτική σχολή κινηματογρά-
φου που δεν υπάρχει πια, αλλά και στο
School of Audio Engineering, ένα ιδιωτικό
τεχνικό κολέγιο στο Λονδίνο. Περιέργως,
όμως, στο βιογραφικό του δεν αναφέρει τί-
ποτε σχετικό με τη μετέπειτα επαγγελματική
πορεία του. Μόνον για την «κοινωνική»
δράση του μας πληροφορεί, υποδηλώνοντας
μάλιστα περηφάνια, επειδή είναι «ο πρώτος
αριστερός βουλευτής που εξέλεξε η Δράμα
από το 1958». (Οχι ότι η συγκεκριμένη επι-
λογή περιποιεί ιδιαίτερη τιμή στη Δράμα,
αλλά αυτός έτσι νομίζει και είναι δικαίωμά
του...) Μαθαίνουμε πώς από μικρός οργα-
νώθηκε στην Αριστερά, πώς συμμετείχε
σε «όλες» (έχει σημασία το επίθετο...) τις
διαδικασίες για την ίδρυση του ΣΥΡΙΖΑ,
αλλά και πού αρθρογραφεί τακτικά. Ωστόσο,
ούτε λέξη για το πού έχει δουλέψει. Γιατί;

Προφανώς, από ντροπή. Και ντρέπεται,
επειδή ο άνθρωπος έχει δουλέψει στον
ιδιωτικό τομέα και όχι κάπου στο Δημόσιο,
όπως η αφρόκρεμα των συντρόφων του.
Γι’ αυτό και δεν αναφέρει συνδικαλιστική
δράση πουθενά στο βιογραφικό του. Κάποτε
λέγαμε ότι καμιά δουλειά δεν είναι ντροπή.
(Εγώ το λέω ακόμη – αναγκαστικά, λόγω
του κλάδου...) Ομως, για την κουλτούρα
που διαμόρφωσε η Αριστερά από τη Με-
ταπολίτευση και ύστερα, η δουλειά είναι
ντροπή· είναι μια δραστηριότητα που, υπό
συνθήκες καπιταλισμού, πρέπει να απο-

φεύγεται ή, αν αυτό δεν είναι δυνατόν, να
περιορίζεται δραστικά. Υπό συνθήκες Υπαρ-
κτού, όμως, η τέλεια ισορροπία για την επι-
βίωση είναι στο Δημόσιο, όπου δίπλα σε
εκείνους που πραγματικά δουλεύουν και
κάνουν –συχνά με αυτοθυσία– δουλειές
απαραίτητες για να στέκεται το κράτος
στα πόδια του, υπάρχουν και χιλιάδες πα-
ρασιτικές θέσεις χαμηλών απαιτήσεων και
προδιαγραφών, για αργόσχολους, ψηφο-
φόρους και «αγωνιστές» πάσης φύσεως
και παντός αθλήματος. Εκεί χώνεται ο ξύ-
πνιος αριστερός και δένει τον γάιδαρό του,
που λένε. Γιατί, λοιπόν, να μην ντρέπεται
ο Καραγιαννίδης, που δεν τα κατάφερε;

Ετσι εξηγούνται το εξαρχής απολογητικό
ύφος και τα ψελλίσματα για μπακαλίστικα
οικονομικά.

Το αληθινό πρόβλημα του βουλευτή Καρα-
γιαννίδη και του ΣΥΡΙΖΑ γενικώς είναι ότι
δεν κατέχουν ούτε καν τα οικονομικά του
μπακάλη. Μακάρι να συνέβαινε. Γιατί τα
οικονομικά του μπακάλη, δηλαδή της κοινής
λογικής, είναι η απαραίτητη αρχή, για να
ξεκινήσεις να καταλαβαίνεις. Οχι, προς
Θεού, ότι έχω παρόμοιες απαιτήσεις από
τον άνθρωπο τον Καραγιαννίδη, αλλά προς
δόξαν των περιφρονημένων οικονομικών
του μπακάλη να θυμίσω ότι, με βάση τις

αξίες ενός μπακάλη που ήξερε καλά τα οι-
κονομικά του (του πατέρα της), η Θάτσερ
έπιασε από τα κέρατα το πρόβλημα της
εποχής της και το έλυσε, μεταμορφώνοντας
πλήρως τη χώρα της.

Εδώ στον Υπαρκτό, όμως, περιφρονούμε
την κοινή λογική· είμαστε, είναι γνωστό,
ο εξυπνότερος λαός του κόσμου – γι’ αυτό
δε μας ζηλεύουν; Η κοινή λογική είναι
κοινή, το λέει τ’ όνομα· δεν τη χρειαζόμαστε.
Προτιμούμε ανώτερες καταστάσεις, όπως
το όνειρο, ακόμη χειρότερα, το όραμα και,
εν τέλει, όλη τη σχετική παπαρολογία θε-
ωρητικοποιημένη σε αήττητη ιδεοληψία.

Τέτοιου είδους κυβέρνηση επιλέξαμε ελεύ-
θερα δύο φορές. Κάποτε, προ δεκαετιών,
υπήρχε στο περιθώριο της πολιτικής ένας
γραφικός, ο οποίος επέμενε ότι το πρόβλημα
της Ελλάδας ήταν μορφωτικό. Το εννοούσε
από τα αριστερά – ότι, δηλαδή, αυτό εμ-
πόδιζε την «επιστημονικά» προδιαγεγραμ-
μένη νίκη του σοσιαλισμού. Είχε δίκιο, κα-
ταλαβαίνω τώρα, αν και είχε πιάσει το ζή-
τημα ανάποδα: το μορφωτικό πρόβλημα
είναι εκείνο που μας οδηγεί προς τον σο-
σιαλισμό.

Ε

ΤΕΥΧΟΣ 62|IOYNIOΣ 2017

Καλοκαιρινές 
μακαρονάδες 
και αφιέρωμα στα 
παιδικά γενέθλια

Σπαγγέτι με 

λεμονάτες 

γαρίδες και 

βότανα

ΦΑΛΗΡΕΥΣ
kassimatis@kathimerini.gr

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ

17-ELLADA_Master_cy  19/05/17  22:31  Page 17



18 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η A Φ Ι Ε Ρ Ω Μ Α Kυριακή 21 Μαΐου 2017

Το κείμενο που ακολουθεί είναι η σύν-
θεση μακράς αφήγησης του Αριστείδη
Αλαφούζου για τη ζωή του. Αναφέ-
ρεται στην παιδική και νεανική ηλικία
του μέχρι και τον Πόλεμο του ’40-
’41. Διατυπώθηκε στη βάση ερωτα-
ποκρίσεων συνέντευξης που είχε προ
ετών με τον Μιχάλη Ν. Κατσίγερα.

«Ο παππούς μου Αριστείδης Αλα-
φούζος ήταν εφοπλιστής. Είχε κάποτε
πέντε ιστιοφόρα μαζί. Ηταν εγκατε-
στημένος στη Μασσαλία και ερχόταν
στη Σαντορίνη κάθε τόσο. Το trade
των σαντορινιών καραβιών εκείνης
της εποχής ήταν πολύ καλό. Επαιρναν
ξυλεία από τη Σλοβενία, από το Τριέστι
και την έφερναν στη Σαντορίνη για
την κατασκευή βαρελιών του κρασιού.
Από τη Σαντορίνη μετέφεραν κρασί
στη Ρωσία και από τη Ρωσία επέστρε-
φαν με στάρι στη Σλοβενία. Και πάλι
ξυλεία...

Εχω πάει κι εγώ στο Τριέστι, μας
πήρε ο πατέρας μας και μας πήγε,
όλη την οικογένεια.

Ο παππούς μου έπαθε νέος κα-
ταρράχτη και ήρθε και έμεινε στο
νησί. Και εκεί είχε βάλει καπετάνιο
– ο ίδιος δεν ταξίδευε. Ο παππούς
μου είχε εφτά παιδιά, τρία αγόρια
και τέσσερα κορίτσια. Ενα γιο Γε-
ώργιο Αλαφούζο ο οποίος ήταν πο-
λιτικός μηχανικός, τον πατέρα μου
τον Γιάννη και άλλον έναν το Δη-
μήτριο ο οποίος πέθανε στη Ρωσία.
Οι κόρες του ήταν η Ειρήνη, η Κα-
τίνα, η Φλώρα και η Κούλα.

Ο πατέρας μου, Γιάννης Αλαφού-
ζος, έκανε δύο παιδιά· εμένα και την
αδελφή μου την Ειρήνη που ήταν
μεγαλύτερη από μένα 5-6 χρόνια. Η
μητέρα μου λεγόταν Κυριακή Πα-
ραβάλου, Σαντορινιά από την Οία,
αλλά γεννημένη στην Οδησσό. Ο
πατέρας της ήταν εγκατεστημένος
στη Ρωσία, ησχολείτο με τη ναυτιλία
και τροφοδοτούσε τα πλοία του ρω-
σικού στόλου.

Στον Πειραιά
Ο παππούς μου πέθανε το 1923.

Εγώ γεννήθηκα το 1924, αλλά φύγαμε
από τη Σαντορίνη το 1925, λόγω εκρή-
ξεως του ηφαιστείου και πήγαμε στον
Πειραιά. Αγόρασε ένα σπίτι η μητέρα
μου, επούλησε κάτι αμπέλια, γιατί
είχε κτηματική περιουσία, και αγό-
ρασε ένα σπίτι στον Αγιο Νείλο. Είχε
5-6 δωμάτια στη σειρά και μια αυλή.
Μέχρι να πάω σχολείο δεν έπαιζα με
παιδιά. Ηταν ζόρικια η μάνα μου. Δεν
άφηνε ούτε εμένα ούτε την αδελφή
μου να βγαίνουμε έξω. Οταν πήγα
στο σχολείο, στο Δημοτικό, έκανα
φίλους. Τα παιδιά ήταν Σαντορινιοί
από την Οία, ήταν Μυκονιάτες και
ήταν και Συμιακοί από τα Δωδεκά-
νησα. Με τα παιδιά παίζαμε βόλους,
είχαμε “Βασιλιά – Βεζύρη” και ποδό-
σφαιρο. Ημουν Ολυμπιακός. Η μητέρα
μου είχε ανύπαντρα αδέλφια. Ο πα-
τέρας μου ταξίδευε και η μητέρα μου
είχε έναν ανύπαντρο αδελφό ο οποίος
με είχε σαν παιδί του. Δικηγόρος στον
Πειραιά και κάθε Κυριακή με έπαιρνε
στο γήπεδο. Αθανάσιος Παράβαλος
λεγόταν. Στο Ποδηλατοδρόμιο, εδώ
που είναι το Καραϊσκάκη ήταν το Πο-
δηλατοδρόμιο και θυμάμαι καθόμαστε
σε ξύλινους πάγκους, σε ένα επίπεδο,
στο ίδιο επίπεδο με τους ποδοσφαι-
ριστές. Μ’ άρεσε πολύ το ποδόσφαιρο.
Θυμάμαι τους Ανδριανόπουλους, τον
Γιώργο, τον Λεωνίδα...

Περάσαμε πάρα πολύ δύσκολα χρό-
νια. Ημαστε φτωχοί, ο πατέρας μου
ήταν καπετάνιος, τότε ήταν λίγα τα
καράβια, μικρά... Το πρώτο καράβι,

ήταν υποπλοίαρχος σε ένα επιβατικό
“Κυκλάδες”, αν δεν κάνω λάθος του
Τόγια, που ερχόταν και από τη Σαν-
τορίνη.

Ο πατέρας μου με είχε πάρει μαζί
του στο βαπόρι, αλλά πηγαίναμε
και οικογενειακώς. Μαζί του όταν
με έπαιρνε κάναμε μικρά ταξίδια.
Θυμάμαι μια φορά με πήρε στο Στρα-
τώνι στη Χαλκιδική να φορτώσει
σιδηροπυρίτη με ένα εμπορικό.
Αλλά είχαμε πάει, μία φορά, η μητέρα
μου, η αδελφή μου κι εγώ όλοι μαζί
με το βαπόρι. Πρώτο λιμάνι ήτανε
το Σπλιτ στην Αδριατική και μετά
πήγαμε στο Τριέστι. Αυτό είναι γύρω
στο 1930-32.

Τα καλοκαίρια στη Σαντορίνη
Τα καλοκαίρια στη Σαντορίνη περ-

νάγανε απίστευτα ωραία. Πήγαινα
με τις θειες μου. Απίστευτα ωραία,
γιατί είχαν αμπέλια η οικογένεια της
μητέρας μου και ζώα. Μουλάρια, γαϊ-
δούρια. Ανέβαινα επάνω συνέχεια.
Εβγαζα και τα παπούτσια μου και
περπατούσα ξυπόλητος, με τις θειες
μου, και γινόταν από κάτω η πατούσα
μου σόλα. Απίστευτα ωραία. Θυμάμαι
αμυδρά, ήμουν πολύ μικρός, ένα κα-
λοκαίρι, η οικογένεια της μάνας μου
είχε κάποιο σπίτι στην Αρμένη, στο
οποίο πηγαίναμε και παραθερίζαμε.
Οχι με τη μητέρα μου, με κάτι θειες.
Σε μας τα παιδιά μας άρεσαν τα ζώα.
Να παίρνουμε ένα γαϊδούρι, ένα μου-
λάρι, να καθόμαστε επάνω, να πη-
γαίνουμε στ’ αμπέλια. Ηταν οι καλύ-
τερες στιγμές της ζωής μου.

Ο τρύγος, κύριε Κατσίγερα, ήταν
γιορτή. Ηταν γιορτή, διότι η οικογέ-
νεια η δική μου είχε την κάναβα, η
κάναβα δίπλα είχε χώρο μεγάλο, εί-
χαμε δίπλα ένα σπίτι μεγάλο και κάθε
βράδυ, απόγευμα που τελείωναν, ερ-
χόντουσαν οι επικεφαλής, οι εργάτες
και τρώγανε. Θυμάμαι που μαγει-
ρεύανε χοιρινό, ωραίο νόστιμο, ήταν
νόστιμα, με πατάτες και έτρωγα κι
εγώ. Ημαστε φτωχοί, τότε η τροφή
ήταν ακριβή και τρώγαμε μια φορά
την εβδομάδα, την Κυριακή, κρέας,

αρνί ψητό, και την Πέμπτη θυμάμαι
μας έκανε η μάνα μου πάλι κρέας
αλλά κιμά... Δυο φορές την εβδομάδα
τρώγαμε κρέας. Ημαστε φτωχοί.
Επαιρνε 3.000 ο πατέρας μου τον
μήνα. Ο εργάτης του λιμένος –είχαμε
στο σπίτι μας ένα υπόγειο στον Πει-
ραιά και το είχε νοικιάσει η οικογέ-
νεια ενός εργάτη που δούλευε στον
Οργανισμό– έπαιρνε 100 δρχ. την
ημέρα, τα ίδια με τον πατέρα μου.
Ηταν η περίοδος του ’30...

Το Κίνημα του ’35
Θυμάμαι το Κίνημα του ’35 που

έφυγε ο Βενιζέλος. Ημουν παιδί. Εγώ
κοιμόμουν. Το σπίτι μας ήταν κοντά
στην ακτή. Στην ακτή είχαν κατέβει
κανόνια, κατεβάσαν το πυροβολικό
και πυροβολούσε τον Στόλο που έφυ-
γε. Ο Στόλος έφυγε από τον Ναύσταθ-
μο. Αυτοί [οι κυβερνητικοί] κατέβασαν
κανόνια στην Πειραϊκή, στην παραλία
και τα ακούγαμε θυμάμαι αμυδρά.
Το πρωί όμως που ξύπνησα κατέβηκα
στην Πειραϊκή και είδα τα κανόνια
στη σειρά και τους φαντάρους, επειδή
είχαν ξενυχτήσει, να κοιμούνται.

Περιπέτεια υγείας
Είχα μια περιπέτεια στα παιδικά

μου χρόνια. Ημαστε και με τη μητέρα
μου στη Σαντορίνη. Η μητέρα μου
δεν εμπιστευόταν τους γιατρούς στην
Αθήνα. Είχα πάθει μικρός ιλαρά, την
οποία πληρώνω ώς τώρα. Αυτή η ιλαρά
μου άφησε ωτόρροια και είχαμε ένα
γιατρό, Νικόλαο Αλαφούζο. Ηταν εδώ
στην Αθήνα, αλλά ερχόταν και αυτός
στη Σαντορίνη τα καλοκαίρια. Και
θυμάμαι που με πήρε ο Νικόλαος και
με στρίμωξε, με κρατούσε η μάνα
μου, και με μαγειρικά σκεύη –υποθέ-
τω– μου ’κοψε τις αμυγδαλές. Το με-
γάλο μαρτύριο της ζωής μου ήταν ο
τρόπος που έγινε. Εκλαιγα εγώ τότε
και τελικά μου ξαναβγήκαν οι αμυ-
γδαλές και είχα και έως τώρα έχω πρό-
βλημα, και από εκεί έχω κουφαθεί.

Στο Β΄ Γυμνάσιο Πειραιώς
Ημουν καλός μαθητής. Συμμαθη-

τής μου ήταν και ο Τέτσης. Μου άρε-
σαν πιο πολύ νομίζω τα Μαθηματικά.
Η εφημερίδα “Ασύρματος” είχε δη-
μοσιεύσει τους καλύτερους μαθητές
των Γυμνασίων μας και θυμάμαι στη
Γ΄ Γυμνασίου ήμουν εγώ. Πήγαινα
στο Β΄ Γυμνάσιο Πειραιώς, στου
Βρυώνη, στην οδό Αφεντούλη και
Σωκράτους. Από τους καθηγητές ξε-
χώριζε ο Μαραβέλιας, στα Ελληνικά.
Οι μαθηματικοί δεν ήταν τίποτα. Εγώ
ήμουν καλύτερος από αυτούς.

Μας άρεσαν τα κορίτσια. Βέβαια
είχαμε και έρωτες. Ημουν και ερω-
τευμένος. Τα κορίτσια πηγαίνανε
στο Β΄ Θηλέων πιο κάτω, και περνά-
γανε την οδό Αλκιβιάδου. Ε, πιάναμε
κουβέντα...

Στη Νεολαία
Με τη Νεολαία της 4ης Αυγούστου

στην αρχή δεν τα πήγαινα καλά. Και
την κοπάναγα. Είχαμε μια φορά την
εβδομάδα Νεολαία, κάθε Τετάρτη.
Ηταν πολύ βαρετό και ανιαρό. Δεν
κάναμε τίποτα. Κάποια στιγμή κη-
ρύσσεται ο Πόλεμος και έχω μεγα-
λώσει κι εγώ και αρχίζω και βλέπω
τον Μεταξά σαν σωτήρα. Ολοι μας
τον βλέπαμε έτσι. Αφού κηρύχθηκε
ο Πόλεμος κάναμε έρανο για φανέλες
και τέτοια. Στον Πειραιά ήμουν ένας
απλός φαλαγγίτης και δεν ξέρω αν
είχα και στολή, δεν θυμάμαι να είχα
στολή.

Οταν ανεβήκαμε στην Αθήνα ήταν
πόλεμος και έπρεπε να πάω να πα-
ρουσιαστώ και παρουσιάστηκα αλλά
ήταν... μπάχαλο. Εγώ ήμουν... τίποτα,
ανθυποφαντάρος. Οταν πήγα εκεί
στην Αθήνα, στο Β΄ Γυμνάσιο, μου
λένε βαθμός; Λέω ομαδάρχης. Με
γράψαν λοιπόν ομαδάρχη πήρα τα
γαλόνια...

Ημουν φιλόδοξος, και ίσως αυτό
μου το ενέπνεε η μάνα μου. Δεν ήθελα
να πάω σε σχολή κοινή. Ηθελα να
πάω στη Σχολή Δοκίμων και μετά να
πάω καπετάνιος στην εμπορική ναυ-
τιλία. 

Εκανα φροντιστήριο στου Πάλλα,
στην Αθήνα. Εγινε όμως ο Πόλεμος,

έπαψε η Σχολή και έτσι στράφηκα
στο Πολυτεχνείο.

Εγκατάσταση στην Αθήνα
Στην Αθήνα ήρθαμε το φθινόπωρο

του ’40. Αγόρασε σπίτι η μητέρα μου.
Η μάνα μου είχε περιουσία, πούλαγε
και αγόραζε. Πούλησε αμπέλια. Ηταν
μια μονοκατοικία πιο μοντέρνα ας
πούμε, δεν είχε πια αυλή και στη
σειρά δωμάτια. Οδός Αιγέως, αριθμός
42, στον Αγιο Παντελεήμονα, κάτω
από την Αχαρνών. Γράφτηκα στο Β΄
Γυμνάσιο Αθηνών, Χέυδεν και Αχαρ-
νών. Στη Δ΄ τάξη. Φαίνεται ότι τρά-
βαγα και ωραία, ήμουν καλός. Αλλά
κλείσανε τα σχολεία. Αφού μπήκαν
οι Γερμανοί και εγκαταστάθηκαν
στην Αθήνα. Και μετά έκλεισε το Β΄
Γυμνάσιο, το καταλάβανε οι Γερμανοί
και μεταγράφηκα. Στην αρχή μας εί-
παν να πάμε στο Δ΄ Αρρένων, που
ήταν στην πλατεία Κουμουνδούρου.
Δεν μου άρεσε καθόλου. Και πήγα
και τελείωσα το Γυμνάσιο στο Η΄ Αρ-
ρένων. Αλλά δεν ήμουν καλός μαθη-
τής γιατί διάβαζα πια για το Πολυτε-
χνείο και είχα συγκεντρωθεί στα μα-
θήματα του Πολυτεχνείου.

Καλοκαίρι του ’40
Ο αδελφός του πατέρα μου είχε

ένα ωραίο σπίτι στο Μπογιάτι. Ο
Γεώργιος Αλαφούζος, πολιτικός μη-
χανικός διευθυντής του υπουργείου
Γεωργίας. Η μισθολογική διαφορά
των οικογενειών ήταν τεραστία.
Αγοράσαμε και εμείς ένα σπίτι στο
Μπογιάτι· πάλι πούλησε η μάνα
μου. Το καλοκαίρι του ’40 παραθε-
ρίζαμε στο Μπογιάτι. Εκεί η πλη-
ροφόρηση ήταν περιορισμένη. Μά-
θαμε για το “Ελλη”. Δεν είπανε ότι
το βούλιαξαν οι Ιταλοί. Ημασταν
και παιδιά δεν μας ενδιέφερε. Είχαμε
τις παρέες μας...

Το όνειρο 28ης Οκτωβρίου
Ηταν 26 Οκτωβρίου του ’40. Η μάνα

μου πήγε στους Δημήτρηδες του Πει-
ραιώς, επισκέψεις. 27 Οκτωβρίου ανέ-
βηκε στην Αθήνα. Εγώ ήμουν στο

σπίτι και διάβαζα Γεωμετρία όλη την
Κυριακή και το βράδυ αργά γύρισε
η μητέρα μου και θυμάμαι ότι είχε
ακούσει στο τρένο και στα σπίτια
που πήγε, ότι είναι λέει άσχημη η κα-
τάστασις. Αυτό το είχα ακούσει. Δεν
έδωσα σημασία. Επεσα, κοιμήθηκα
και το βράδυ κατά τη 1 η ώρα, 12.30-
1, ήταν λίγο πριν από την ώρα που
έπαιρνε το τελεσίγραφο ο Μεταξάς.
Βλέπω ένα όνειρο. Βλέπω τον Ηλιο
να γίνεται σαν δορυφόρος ας πούμε,
να γυρίζει γύρω γύρω, να σκάει και
να γίνεται σκοτάδι. Είχα τρομάξει
πάρα πολύ. Οταν ξύπνησα ήμουν έν-
τρομος και λέω “μαμά, πόλεμος”. Δεν
είχα κανένα στοιχείο να ερμηνεύσω
το όνειρο. Ηρθε πόλεμος. Σαν να μου
το πέρασε κάποιος. “Μαμά Πόλεμος”,
“κοιμήσου παιδάκι μου” μου λέει.

Το πρωί βάρεσαν οι σειρήνες και
με έπιασε μια κρίση. Κρίση, έτρεμα.
Ενα σημαντικό σημείο από τη ζωή
μου. Εσείς δεν το βρίσκετε σημαντικό,
εγώ όμως που το έζησα και το θυμά-
μαι...

Εχω σε ορισμένες στιγμές της ζωής
μου, έχω μία... τηλεπάθεια, κάτι,
κάπου πιάνομαι. Είχα τέτοιες ιδιότη-
τες. Α, δεν έχω πια. Πρέπει να σας
τα πω γιατί είναι βασικά. Δηλαδή
στην ιδιωτική μου ζωή έχουν παίξει
ρόλο αυτά... Είναι σημαντικότατο ση-
μείο της ζωής μου. Δηλαδή είναι από
αυτά που θα θυμάμαι για πάντα και
τα θυμάμαι ζωντανά.

Στις διαδηλώσεις της Νίκης
Με τις νίκες στην Αλβανία ενθου-

σιαζόμουν. Πήγαινα στις διαδηλώσεις.
Θυμάμαι εκείνο που μου έχει μείνει.
Κατέβαινε ο κόσμος και εκεί στην
Casa di Italia που ήταν απέναντι από
το Πολυτεχνείο, της αλλάξαν τα φώτα.
Ανεβαίνοντας την οδό Σταδίου, ήταν
ο Kauffmann, το βιβλιοπωλείο. Ο
Kauffmann είχε γράψει ένα χαρτί
“Δεν είμαι Γερμανός, είμαι...” δεν θυ-
μάμαι... “Δεν είμαι Γερμανός” για να
μην τον πειράξουν. Οι Ιταλοί τα μά-
ζεψαν και φύγαν... Στις διαδηλώσεις
ήμουν πρώτος. Κάθε μέρα.

Εκείνο όμως που ήταν τρομερό
ήταν όταν πέθανε ο Μεταξάς... Στην
κηδεία του ήμουν παράταξη στην
οδό Αμαλίας. Περνούσε η πομπή.
Ολος ο κόσμος έκλαιγε...

Ο πατέρας
Ο πατέρας μου δούλευε στη διάρ-

κεια του Πολέμου και κάποια στιγμή
βούλιαξαν το βαπόρι του έξω από
την Τζια οι Γερμανοί. Δεν πνίγηκαν.
Σταμάταγαν το βαπόρι με το υπο-
βρύχιο, τους έβαζαν και επιβιβά-
ζονταν στα ναυαγοσωστικά και
τους άφηναν. Δεν τους πνίγανε.

Ο πατέρας μου πέθανε 14 Δεκεμ-
βρίου 1941. Θυμάμαι ότι πήγαινα
κάθε μέρα για πολύ καιρό στον τάφο
του. Μόνο εγώ. Ξεκινούσα, έπαιρνα
το τραμ από ή πήγαινα με τα πόδια
στην Ομόνοια –δεν θυμάμαι ακρι-
βώς– γιατί δεν είχε πάντοτε και
έπαιρνα το τρένο. Τότε πέθαινε πο-
λύς κόσμος και δεν μπορούσαμε
να τον θάψουμε στην Αθήνα και
κανόνισε ο θείος μου και τον θάψαμε
στο νεκροταφείο του Πειραιώς. Και
κατέβαινα κάθε μέρα, μα για πολύ
καιρό και έπαιρνα έναν παπά και
του ψάλαμε ένα τρισάγιο. Και μετά
πέθανε η μάνα μου. Πήγαινα λιγό-
τερο, αλλά πήγαινα και στη μάνα
μου. Και δεν βλέπω τώρα άλλους
να πηγαίνουν στους γονείς, εγώ
πήγαινα πάρα πολύ στους γονείς
μου, όσο μπορούσα...».

Ο Αριστείδης Αλαφούζος αφηγείται...
Οι πρώτες αναμνήσεις από τον Πειραιά, τα μικρά ταξίδια με τον καπετάνιο πατέρα, ο τρύγος στη Σαντορίνη, ο Πόλεμος του ’40-’41

«Ημουν φιλόδοξος και ίσως αυτό μου το ενέπνεε η μάνα μου. Δεν ήθελα να πάω σε σχολή κοινή. Ηθελα να πάω στη Σχολή Δοκίμων και μετά να πάω καπε-
τάνιος στην εμπορική ναυτιλία. Εκανα φροντιστήριο στου Πάλλα, στην Αθήνα. Εγινε όμως ο Πόλεμος, έπαψε η Σχολή και έτσι στράφηκα στο Πολυτεχνείο».

Του ΧΡΙΣΤΟΥ ΝΤΟΥΜΑ*

Η τακτική και συχνή επικοινωνία που
διατηρούσα προσωπικά με τον Αρι-
στείδη Αλαφούζο είχε διακοπεί εν-
τελώς τους τελευταίους μήνες, αφού
σιγά σιγά, όμως σταθερά, απομα-
κρυνόταν από τον μάταιο τούτο κό-
σμο. Είχε ανοίξει τα πανιά του για
το μεγάλο ταξίδι προς την αγαπημένη
του Λένα, που ο αποχωρισμός της
του ήταν πλέον αβάσταχτος. Εφυγε,
λοιπόν, διακριτικά και με την αξιο-
πρέπεια που διέκρινε την προσω-
πικότητά του.

Τον Αριστείδη Αλαφούζο γνώρισα
με τη μεσολάβηση της αείμνηστης
αγαπημένης του Λένας. Στις επαφές
και τις συνομιλίες μαζί του με εν-
τυπωσίαζε το γεγονός ότι απέφευγε

να μιλάει για τον εαυτό του ή να
καταφέρεται κατά συνανθρώπων
του. Την ανυπόκριτη αγάπη του
για τον αδύναμο άνθρωπο τη με-
τέτρεπε, αθόρυβα πάντα, με αγα-
θοεργίες, τις οποίες μόνο οι απο-
δέκτες τους γνώριζαν.

Στην ιδιαίτερη πατρίδα του, τη
Σαντορίνη, περνούσε ένα μεγάλο
μέρος του χρόνου του και το φιλόξενο
σπίτι του στην Οία ήταν πάντα γε-
μάτο με φίλους που απολάμβαναν
τη ζεστασιά και την αγάπη του Αρι-
στείδη και της Λένας. Ελπίζω άλλοι,
πιο αρμόδιοι, θα αναφερθούν στην
παντοειδή προσφορά του στο νησί.
Σε μένα αναλογεί να αναδείξω μόνο
μία πτυχή αυτής της προσφοράς.

Από τη στιγμή που ο Αριστείδης
Αλαφούζος πληροφορήθηκε τις δυ-

σκολίες που αντιμετώπιζε το έργο
στον αρχαιολογικό χώρο του Ακρω-
τηρίου, μετατράπηκε σε ένθερμο
υποστηρικτή του και αρωγό παν-
τοιοτρόπως. Η ανάδειξη των προ-
βλημάτων μέσω της «Καθημερινής»
και η ευαισθητοποίηση της κοινής
γνώμης συνέβαλαν τα μέγιστα στη
διευκόλυνση του έργου μας. Ενα
από τα σοβαρότερα προβλήματα
ήταν η εξασφάλιση πόρων για τη
συντήρηση των τοιχογραφιών, που
επί δεκαετίες στοιβάζονταν στις
αποθήκες του αρχαιολογικού χώ-
ρου.

Με συνεχή χορηγία του Αριστείδη
Αλαφούζου, μέσω της Εταιρείας Στή-
ριξης Σπουδών Προϊστορικής Θήρας,
επί δεκαετίες επιτελέστηκε ένα πολύ
σημαντικό έργο: πολλές δεκάδες τε-

τραγωνικών μέτρων τοιχογραφίες
συντηρήθηκαν και αποκαταστάθη-
καν σε μεγάλες συνθέσεις. Αυτήν
την προσφορά του τη θεωρούσε υπο-
χρέωση απέναντι στο νησί του, στην
πατρίδα του, στην ανθρωπότητα,
χωρίς να διεκδικεί έστω και ένα ελά-
χιστο αντάλλαγμα. Είναι ακριβώς
αυτή η ανιδιοτελής συμπεριφορά
του που με έκανε να τον θεωρώ ευ-
πατρίδη. Ολοι οι εμπλεκόμενοι στη
μελέτη και ανάδειξη της προϊστορικής
πόλης στο Ακρωτήρι της Σαντορίνης,
που άμεσα ή έμμεσα γνωρίσαμε αυ-
τόν τον ευπατρίδη, του εκφράζουμε
την ευγνωμοσύνη μας. Ας είναι το
χώμα της Σαντορίνης του ελαφρό.

* Ο κ. Χρίστος Ντούμας είναι διευθυντής των
ανασκαφών στο Ακρωτήρι Θήρας.

Ο ευπατρίδης Αριστείδης Αλαφούζος
Του ΠΑΝΑΓΗ ΒΟΥΡΛΟΥΜΗ

Αφορμή για να γνωριστούμε ήταν ο πόλεμος που μου έκανε
η «Καθημερινή» όταν διοικούσα τον ΟΤΕ. Η αρχή της
σχέσης δεν υποσχόταν πολλά, αλλά γρήγορα αναπτύχθηκε
αμοιβαίος σεβασμός. Τα χρόνια που ήμουν στο διοικητικό
συμβούλιο της εφημερίδας, κατάλαβα καλύτερα τα κίνητρα
του δυναμικού και έξυπνου αυτού ανθρώπου. Είχε πάθος
με την Ελλάδα και φιλοδοξούσε να παίξει ρόλο στα κοινά.
Ιδεολόγος με πρακτική σκέψη και πείρα, σπάνιος συνδυασμός,
ήξερε τη δύναμη που του έδινε ο έλεγχος της «Καθημερινής».
Δεν τη χρησιμοποιούσε όμως για να κερδίσει χρήματα,
ούτε για να αυτοπροβληθεί. Θωράκισε την εφημερίδα οι-
κονομικά και με κατάλληλα στελέχη έτσι ώστε να γίνει ένα
πραγματικά ανεξάρτητο όργανο με διεθνές κύρος, πολύτιμο
για τον τόπο μας.

Οταν θα έχουν ξεχαστεί οι πλούσιοι και οι εφοπλιστές
της εποχής μας, θα επιζήσει η μνήμη του Αριστείδη Αλα-
φούζου για τη συμβολή του αυτή και για το παράδειγμά
του στην κοινωνία μας.

Είχε πάθος με την Ελλάδα
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Μοναδικό
φαινόμενο
στον χώρο
του Τύπου
Δέκα μαρτυρίες που φωτίζουν άγνωστες 
πτυχές του εκδότη Αριστείδη Αλαφούζου

Στο τιμόνι της «Κ» βρέθηκαν ξεχωριστές και διαφορετικές προ-
σωπικότητες από την ημέρα που πέρασε στα χέρια του Αριστείδη
Αλαφούζου έως τον θάνατό του. Τους ζητήσαμε να διηγηθούν
κάποιο περιστατικό το οποίο οι ίδιοι θεωρούν εμβληματικό του
τρόπου με τον οποίο λειτουργούσε ως εκδότης. Ανταποκρίθηκαν
σε αυτό μας το αίτημα και ο καθένας με τον δικό του τρόπο
φωτίζει άγνωστες πτυχές του. Λείπουν ασφαλώς οι μαρτυρίες
του Αντώνη Καρκαγιάννη και του Βαγγέλη Μπίστικα, οι οποίοι
δεν είναι πια μαζί μας.

Δημήτρης Παπαναγιώτου
Ηταν ο σωτήρας της «Κ»
Ο Αριστείδης Αλαφούζος υπήρξε ο σωτήρας της «Κα-
θημερινής», όταν την απέκτησε.

Θυμάμαι –μέσα στην αγωνία της επιβίωσης της
εφημερίδας– που μια μέρα ήρθε να με παραλάβει
με το αυτοκίνητό του ένας «άγνωστος». «Πού πη-
γαίνουμε; Στους Βαρδινογιάννηδες;», τον ερώτησα
(τότε είχαν ακουστεί αρκετά ονόματα υποψηφίων
ιδιοκτητών της «Καθημερινής»). Η απάντησή του
ήρθε απότομη: «Στου κ. Αλαφούζου»...

Ισως η λεπτομέρεια ήταν η αιτία που δεν υπήρξα
και τόσο συμπαθής στον Αριστείδη. Αλλά ας μη
μείνουμε στις λεπτομέρειες... Ο Αριστείδης Αλα-
φούζος υπήρξε όντως ο σωτήρας της «Καθημερινής».
Εβαλε αμέσως χρήματα πολλά και με την πάροδο
των ετών την άλλαξε εκδοτικά. Μένοντας, όμως,
πάντα η σοβαρή και αντικειμενική εφημερίδα με
τον θαρραλέο λόγο.

Οταν έφυγα εγώ από διευθυντής της εφημερίδος
–ήταν αυτό μέσα στις μοιραίες εξελίξεις– άλλαξε,
αν θυμάμαι καλά, τρεις διευθυντές. Σε ένα χρόνο
με κάλεσε να ξαναγυρίσω ως διευθυντής. Σε δέκα
μήνες παραιτήθηκα οικειοθελώς... Μέχρι που βρήκε
τον Παπαχελά, που σταθεροποίησε την εφημερίδα.
Σκύβω με σεβασμό μπροστά στην απώλεια του Αρι-
στείδη Αλαφούζου. Καλό ταξίδι Αριστείδη...

Νίκος Νικολάου
Εκτιμούσε τους ικανούς
Οταν ο Αριστείδης Αλαφούζος πήρε την καθημαγμένη
από το πέρασμα του Κοσκωτά «Καθημερινή», λίγοι
στην αγορά πίστευαν ότι η εφημερίδα μπορούσε
να επιβιώσει. Το προσωπικό ήταν ανάστατο και οι
δημοσιογράφοι με κάποιο όνομα ετοιμάζονταν για
μεταγραφές. Ημουν ο μόνος που είχα επαφή με τον
Αριστείδη και με την έγκριση και του Μίμη Παπα-
ναγιώτου, διευθυντού σύνταξης της «Κ», έφερνα
κάθε μέρα στους συναδέλφους μου τα όσα ενθαρ-
ρυντικά μού έλεγε ο νέος ιδιοκτήτης σχετικά με τα
σχέδιά του να φτιάξει μια μεγάλη εφημερίδα.

Κάθε μέρα, λοιπόν, ο Παπαναγιώτου συγκέντρωνε
τους συντάκτες και μου έλεγε να τους ενημερώσω.
Πολλοί ήταν δύσπιστοι και εξέφραζαν αμφιβολίες
για όσα τους έλεγα. Αλλοι έκαναν «αντάρτικο» και
δήλωναν ότι δεν θα δεχθούν να δουλέψουν με το
νέο αφεντικό. Πρωτοστατούσε ο Αντώνης Καρ-
καγιάννης, ο οποίος δήλωνε επιπόλαια ότι δεν
πρέπει να δουλέψουμε σε έναν εφοπλιστή που
πλούτιζε πνίγοντας τους ναύτες του, και παραι-
τήθηκε αμέσως.

Ο Αλαφούζος με ρώτησε την άλλη μέρα αν ειπώ-
θηκαν όντως τα επίθετα με τα οποία τον στόλισε ο
Καρκαγιάννης κι εγώ του είπα ότι, δυστυχώς, ελέχ-
θησαν. Τρεις μήνες αργότερα και αφού ο Αριστείδης
με είχε κάνει διευθυντή, του είπα ότι ο Καρκαγιάννης
ήταν καλός γραφιάς και ως αριστερός είχε ταλαι-
πωρηθεί πολύ με φυλακές και εξορίες. Ο Αριστείδης
αφού με άκουσε προσεκτικά μου είπε: «Εγώ εκτιμώ
τους ανθρώπους που τολμάνε να έχουν αντιρρήσεις.
Φέρ’ τον αμέσως πίσω». Ο Καρκαγιάννης γύρισε
πίσω, δούλεψε μέχρι τον θάνατό του στην εφημερίδα,
έγινε και διευθυντής για ένα διάστημα. Συνδέθηκε,
μάλιστα, με στενή φιλία με τον Αλαφούζο.

Αυτός ήταν ο Αριστείδης. Εκτιμούσε τους ικανούς
και όχι όσους τον κολάκευαν.

Παναγιώτης Δρακάτος
Αφιερώθηκε στην «Κ»
H ύπαρξη της «Καθημερινής» σήμερα συνδέεται
άμεσα με την ύπαρξη του Αριστείδη Αλαφούζου.
Ηταν ο επιχειρηματίας που τις κρίσιμες μέρες, που
στιγματίστηκαν από το «σκάνδαλο Κοσκωτά», εκ-
δήλωσε την επιθυμία να αγοράσει την εφημερίδα
και να αναλάβει όλες τις υποχρεώσεις που απέρρεαν
από την απόφαση αυτή. Ο διττός στόχος των συ-
ζητήσεων με το τότε επιτελείο της «Καθημερινής»
ήταν αφενός να μην σταματήσει η κυκλοφορία της

εφημερίδας και αφετέρου να υπερκεραστούν τα νο-
μικά εμπόδια που την κρατούσαν «δεμένη» στο
άρμα της Γραμμής Α.Ε., ικανή και αναγκαία συνθήκη
ώστε να μπορέσει να χρηματοδοτήσει τη λειτουργία
της ο Αριστείδης Αλαφούζος. Θέλω να σημειώσω
ότι από την πρώτη στιγμή ο Αριστείδης Αλαφούζος
αφιέρωνε περισσότερο χρόνο στην «Καθημερινή»
και πολύ λιγότερο στη ναυτιλιακή του δραστηριότητα
και βεβαίως, χάρη στην οικονομική του επιφάνεια
και το μεγάλο του πάθος, η εφημερίδα εξελίχθηκε,
εμπλουτίστηκε και παραμένει –όπως πάντα– ένα
εκδοτικό και δημοσιογραφικό έργο υψηλής ποιότητας
και κύρους.

Νίκος Σίμος
Με την κοινή λογική
Η διακριτική ενασχόληση με τα κοινά του ευπατρίδη
εφοπλιστή Αριστείδη Αλαφούζου πέρασε μέσα από
τη διάσωση μιας ιστορικής εφημερίδας, της «Κα-
θημερινής», κατά την πιο κρίσιμη φάση της πολυε-
τούς παρουσίας της στα ελληνικά πράγματα. Κα-
τόρθωσε με την οξυδέρκειά του, στη διοίκηση της
εφημερίδας, να διαφυλάξει και το κύρος της και την
ιστορικότητά της, χωρίς να αλλοιώσει τα χαρακτη-
ριστικά της ανεξαρτησίας της που την είχαν, δια-
χρονικά, καθιερώσει στη συνείδηση του αναγνω-
στικού κοινού ανεξάρτητα από τις πολιτικές του
προτιμήσεις και ανεξάρτητα από το ποιο έντυπο
επέλεγε για την ενημέρωσή του.

Ενδεικτικό χαρακτηριστικό της κοινής λογικής
που διείπε τις ενέργειες του Αριστείδη Αλαφούζου
στη διοίκηση της «Καθημερινής», ειδικώς κατά τα
πρώτα χρόνια της απόκτησής της, ήταν και η πα-
ραίνεση που πολλές φορές μας έδινε, για να ξεπε-
ράσουμε την «επαγγελματική μας διαστροφή», με
την οποία εμείς οι δημοσιογράφοι, όχι σπάνια, αξιο-
λογούμε τα πράγματα, εθισμένοι σε «οπτικές-κλισέ»:
«Ρωτάτε τη γνώμη κάποιου που δεν είναι ούτε πο-
λιτικός ούτε δημοσιογράφος... Θα κερδίσετε από
την ανεπηρέαστη από σκοπιμότητες και ιδεοληψίες,
άποψή του...». Πόσο δίκιο είχε...

Θέμος Αναστασιάδης
Μοναχικός ευεργέτης
Τις μέρες που παίζεται στα ζάρια ο τελευταίος απ’
τους πιο ιστορικούς τίτλους εφημερίδων της Ελλάδας,
μεταξύ αμφιλεγόμενων επιεικώς «επιχειρηματιών»,
του τζόγου, του λαθρεμπορίου, και ό,τι πιο σκοτεινής
δραστηριότητος υπάρχει, «βρήκε» να φύγει απ’ τη
ζωή ο Αριστείδης Αλαφούζος; Ακόμη πιο βαριά η
απώλεια. Η παρουσία του και μόνο θύμιζε παταγωδώς
το πώς ένας αυτοδημιούργητος επιτυχημένος Ελληνας
μπορεί να αναμειχθεί στα Μέσα Ενημέρωσης, κι όχι
μόνο να τα σώσει, αλλά και να τα καταστήσει πρότυπα,
χωρίς να ζητήσει ανταλλάγματα, ή να παριστάνει
τον «νταβατζή» σ’ όλους τους άλλους. Ηλθε, είδε,
χτυπήθηκε ύπουλα, πολέμησε, νίκησε. Με την εφη-
μερίδα, για την εφημερίδα. Αυτό δεν είχε ξαναγίνει,
στα χρονικά του ελληνικού Τύπου, και στη συνέχεια
όχι μόνο δεν ξανάγινε.., αλλά σαν να απέμεινε ανά-
δελφο! Σχεδόν όλοι οι άλλοι ενδιαφερόμενοι «κροίσοι»
κάνουν σήμερα το ακριβώς αντίθετο, φθάνοντας
μάλιστα στο σημείο να… προαναγγέλλουν χυδαία
δημοσίως την υφαρπαγή εφημερίδων και καναλιών
έναντι πολιτικών ή επιχειρηματικών ανταλλαγμάτων!
Με την εφημερίδα για καμία «παρτίδα».

Πέραν όμως της ειδικής του ποιότητας, που απε-
δείχθη εκ των πραγμάτων με τη συνολική πορεία
της «Καθημερινής», ο ασταμάτητος Αρ. Αλαφούζος
ήταν συχνά και δημοσιογραφικότερος των δημο-
σιογράφων. Α, πολύ... εκνευριστικό. Ολοι εμείς του
κλάδου που το παίζουμε παντογνώστες, και βρίσκαμε
αρχικά κάποιες ιδέες του περίεργες ή ανεφάρμοστες,
μάθαμε στην ουσία, με την καλή ή... με την ανάποδη,
από έναν «ξένο» πάρα πολλά. Με την εφημερίδα
για την εφημερίδα. Τώρα εκ των υστέρων, θεωρώ
μέγιστη ευλογία τη συνάντησή μου με τον Αριστείδη
Αλαφούζο, τον σύγχρονο Εθνικό Ευεργέτη. Απ’
τους τελευταίους. Αφησε όμως κληρονομιά, πέρα
απ’ την ορατή οικογενειακή: Πιστεύω και ελπίζω

ότι κι άλλοι άνθρωποι της ελεύθερης οικονομίας
εμπνέονται απ’ το παράδειγμά του, και θέλουν να
συμβάλουν στο να μην αφανισθούν οι ελεύθερες
φωνές όπως επιδιώκει το καθεστώς. Ευχαριστούμε
και καλό ταξίδι Αριστείδη! Απ’ τις εφημερίδες, για
τις εφημερίδες.

Πάνος Λουκάκος
Ευπατρίδης του Τύπου
Γνώρισα τον Αριστείδη Αλαφούζο και συνεργάστηκα
στενά μαζί του αρχικά ως αρθρογράφος και κατόπιν
ως διευθυντής της «Καθημερινής» στα χρόνια 1990
έως και 1994. Είχα προηγουμένως αλλά και κατόπιν
γνωρίσει και συνεργαστεί με τρεις από τους επιφα-
νέστερους εκδότες κεντρικών μέσων ενημέρωσης
σε επιτελικές ή διευθυντικές θέσεις. Ο Αριστείδης
Αλαφούζος διέφερε από αυτούς αλλά και από άλλους
ιδιοκτήτες μέσων ενημέρωσης στα ακόλουθα:

• Δεν επεδίωκε διά της εφημερίδας του οικονομικά
οφέλη. Αντίθετα, χρηματοδοτούσε εξ ιδίων την έκ-
δοση μιας ακριβής εφημερίδας. Και δεν είχε ούτε
ποτέ επεδίωξε να αποκτήσει επιχειρηματικά συμ-
φέροντα στην Ελλάδα.

• Δεν επεδίωκε διά της εφημερίδας του πολιτικά
οφέλη. Μου ζητούσε να υποστηρίζουμε όσους θε-
ωρούσε και θεωρούσαμε στο δημοσιογραφικό επι-
τελείο της «Καθημερινής» ότι ωφελούν τον τόπο.
Και ζητούσε να κατακρίνουμε όσους θεωρούσε
και θεωρούσαμε στην «Καθημερινή» ότι βλάπτουν.
Πέρα και πάνω από κόμματα.

Τα δύο αυτά δεδομένα τον κατέστησαν μοναδικό
φαινόμενο στον χώρο του ελληνικού Τύπου. Και
εξηγούν το γεγονός ότι ο Αριστείδης Αλαφούζος
υπήρξε ο εμπνευστής της εντιμότερης και με διαφορά
καλύτερης ελληνικής εφημερίδας. Από τότε που
την παρέλαβε έως και σήμερα. Ας είναι ελαφρύ το
χώμα που θα σκεπάσει αυτόν τον ευπατρίδη του
ελληνικού Τύπου.

Στάμος Ζούλας
Ποτέ για ίδιον συμφέρον
Καίτοι έχουν περάσει σχεδόν τριάντα χρόνια από
τότε, θυμάμαι πολύ καλά την πρώτη φράση που
μου είπε ο Αριστείδης Αλαφούζος, όταν πρωτοσυ-
ναντηθήκαμε ένα καλοκαιρινό βράδυ στο γραφείο
του στη Γλαύκη.

«Κύριε Ζούλα», μου είπε, «εγώ δεν θα χρησιμο-
ποιήσω ποτέ αυτήν την εφημερίδα για ίδιον συμ-
φέρον».

Μου έκανε εντύπωση, γιατί ούτε τον προκάλεσα
να μου πει κάτι τέτοιο, ούτε και είχε γίνει κάποια
αντίστοιχη συζήτηση στην εφημερίδα. Αυτό, ωστόσο,
που μπορώ να πω σήμερα στους αναγνώστες της
«Κ» ως ο αρχαιότερος εν ζωή συντάκτης της, είναι
ότι έκτοτε, αυτήν τη διαβεβαίωση ή, για να την πε-
ριγράψω ευκρινέστερα, αυτήν την αρχή που άκουσα
εκείνο το βράδυ και είναι αναγκαία προϋπόθεση
για να υπάρξει ανεξάρτητη δημοσιογραφία, ο Αρι-
στείδης Αλαφούζος την τήρησε απαρέγκλιτα και
μέχρι τέλους.

Αντώνης Καρακούσης
«Μόνο αυτό;»
«Κύριε Αριστείδη, αύριο έχω ραντεβού με τον πρω-
θυπουργό, να πάω στο Μέγαρο Μαξίμου και με
την ευκαιρία μου είπε να σας ρωτήσω αν θέλετε
κάτι, αν έχετε κάποιο αίτημα». Με κοίταξε με απο-
ρία, σήκωσε χαρακτηριστικά τους ώμους του,
«δεν θέλω τίποτε, δεν έχω κανένα από την κυ-
βέρνηση», μου απάντησε.

Πριν προλάβω να πω οτιδήποτε, το μάτι του
πετάρισε και συνέχισε: «Λάθος, έχω ένα αίτημα.
Θέλω να του πεις ότι ο κ. Αλαφούζος ενδιαφέρεται
για τον προβλήτα του λιμανιού της Θηρασιάς, να
επισκευαστεί ώστε οι 300 κάτοικοι του μικρού
νησιού να μπορούν να περνούν απέναντι στη
Σαντορίνη». «Κινδυνεύουν οι άνθρωποι τον χει-

μώνα, αποκλείονται όταν έχει φουρτούνα, δεν
μπορούν ούτε στον γιατρό να πάνε», πρόσθεσε.

Την επομένη όντως βρέθηκα στο Μέγαρο Μα-
ξίμου κι αφού είπαμε ό,τι είπαμε για τα τρέχοντα
της πολιτικής, με ρώτησε ο πρωθυπουργός τι
κάνει ο κ. Αλαφούζος κι αν έχω να μεταφέρω κά-
ποιο αίτημά του. «Το μόνο αίτημα, κ. Πρόεδρε,
που έχω να σας μεταφέρω είναι αυτό της επι-
διόρθωσης του λιμανιού της Θηρασιάς ώστε να
διευκολύνονται στις μετακινήσεις τους οι 300
κάτοικοι του μικρού νησιού. Αυτό είναι το μόνο
αίτημα, κ. Πρόεδρε». Με κοίταξε όλος απορία και
με εμφανή δυσπιστία: «Μόνο αυτό;» ξαναρώτησε.
«Μόνο αυτό, κ. Πρόεδρε», επέμεινα. Εξεπλάγη,
άλλα ανέμενε, σε άλλα είχε συνηθίσει. Τον απο-
χαιρέτησα κι έφυγα ήσυχος κι ευτυχισμένος.

Κ. Ι. Αγγελόπουλος
Ιστορική προσφορά
Ο εκλιπών εκδότης της «Καθημερινής», Αριστείδης
Αλαφούζος, ήταν ένας εξαιρετικά ενδιαφέρων άν-
θρωπος και η πολυετής συνεργασία μαζί του ήταν
μια ξεχωριστή εμπειρία. Είχε αναπτυξιακή «μαθη-
ματική» σκέψη (απόφοιτος ΕΜΠ γαρ), ήταν ευθύς
και καθαρός στις απόψεις του, ήταν απαιτητικός,
κάποτε και «δύσκολος» απέναντι στους συνεργάτες
του, αλλά σταθερά συνεργάσιμος, καθώς πάντοτε
ζητούσε να ακούει τις γνώμες όλων. Ηταν πολύ ευ-
γενής στη συμπεριφορά του και έζησε μακριά από
ματαιόδοξες κοσμικότητες, τύπος οικογενειάρχη
επιχειρηματία παλαιάς «σχολής». Πολλά και αξιο-
σημείωτα και ιστορικά ενδιαφέροντα θα μπορούσα
να πω, να θυμηθώ, από μια 17χρονη δημοσιογραφική
πορεία κοντά του, σχεδόν πάντοτε σε καιρούς «πε-
ρίεργους» και δύσκολους στα πεδία της πολυτάραχης
«ελληνικής ιδιαιτερότητας». Θα αναφερθώ πάντως
σε τούτο: Η μεγάλη και ιστορική προσφορά του
Αριστείδη Αλαφούζου στο πολιτικό πεδίο ήταν ότι
διέσωσε το 1988 και παρέδωσε ζωντανή και δυναμική
στη μεσαία αστική τάξη, την τόσο σκληρά δοκιμα-
ζόμενη σήμερα, την εμβληματική της εφημερίδα,
την «Καθημερινή».

Αλέξης Παπαχελάς
«Δύναμη της φύσης»
Είναι πολλές οι στιγμές και οι ιστορίες που έζησα με
τον Αριστείδη Αλαφούζο τα τελευταία δέκα χρόνια.
Ηταν μία «δύναμη της φύσης». Οι Δευτέρες ήταν οι
δύσκολες μέρες. Μία στις δύο επέμενε ότι η εφημερίδα
είχε ελλείψεις και πως είχε μείνει πίσω σε σχέση με
τον ανταγωνισμό. Συχνά είχε δίκιο. Αλλοτε ήταν
προφανές ότι το έκανε για να μας κρατάει σε εγρή-
γορση. Στο τέλος είχε γίνει κάτι σαν το παιχνίδι μας.
Το οποίο έφτασε στο απόγειό του, όταν μία μέρα
μας επιβράβευσε για το πόσο πλήρης ήταν η εφη-
μερίδα και ο Καρκαγιάννης απάντησε ότι «μάλλον
δεν την έχετε δει καλά, έχει πολλές ελλείψεις». Ο
Αλαφούζος χαμογέλασε με νόημα. Ηξερε προφανώς
ότι μόνο κάποιος με τη δική του δύναμη και αυτο-
πεποίθηση μπορούσε να είναι κυρίαρχος αυτού του
παιχνιδιού με τόσο ισχυρούς παίκτες.

Τον θυμάμαι πολλές φορές εξοργισμένο με τους
πολιτικούς μας. Η υπόθεση της COSCO τον θύμωσε
πραγματικά. Δεν είχε συμφέροντα με την Κίνα. Δεν
μπορούσε όμως να καταλάβει πώς μια νέα κυβέρνηση
μπορούσε να αθετήσει μία συμφωνία που είχε το
ελληνικό κράτος. «Αυτό δεν το καταλαβαίνω», μο-
νολογούσε και κατέληγε, «αν κάναμε τέτοια πράγματα
εμείς στη ναυτιλία, δεν θα μας είχε μείνει μισό
βαπόρι. Η υπογραφή σου είναι η αξιοπιστία σου,
άμα την πάρεις πίσω τέλειωσες».

Μέχρι πριν από περίπου δύο μήνες, στα 93 του,
ερχόταν κάθε μέρα στο γραφείο για την καθιερωμένη
απογευματινή σύσκεψη. Ακουγε, σχολίαζε, πείραζε
συστηματικά όσους εκτιμούσε ιδιαίτερα. Οταν εμείς
οι νεότεροι απελπιζόμασταν, μας έδινε κουράγιο.
«Δεν θα καταρρεύσουμε, θα δείτε. Και οι Ευρωπαίοι
δεν πρόκειται ποτέ να μας εγκαταλείψουν στη μοίρα
μας» έλεγε και πρόσθετε το κλασικό «να ξέρετε
κύριοι, η Ελλάς ποτέ δεν πεθαίνει».

Ο Αριστείδης Αλαφούζος με τον Γιώργο Κουμάντο και τον Αντώνη Καρκαγιάννη.
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Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΜΑΝΤΕΛΑ

Υπάρχουν τρία κρυφά αλλά ανοι-
κτά μέτωπα που σε ανύποπτο
χρόνο μπορεί να προκαλέσουν
μεγάλους πονοκεφάλους στην
κυβέρνηση. Κι ενδεχομένως, να
ανατρέψουν τους μάλλον προ-
φανείς εκλογικούς της σχεδια-
σμούς για πρόωρες κάλπες το
φθινόπωρο του 2018, επιταχύ-
νοντας τις όποιες εξελίξεις. Εν
τάχει, η πρώτη «παγίδα» είναι
σχετική με τα «κόκκινα» δάνεια
των τραπεζών, αλλά με τη σημε-
ρινή –κλασική– έννοια του όρου.
Ενδεχομένως λίγοι έχουν υπόψη
τους ότι προσεχώς τα πιστωτικά
ιδρύματα της χώρας πρέπει να
κάνουν προβλέψεις για πιθανές
επισφάλειες πριν καν αυτές προ-
κύψουν. Δηλαδή, να προβλέψουν
για «κόκκινα δάνεια», πριν αυτά...
κοκκινίσουν. Τι σημαίνει αυτό
πρακτικά; Μια επιπλέον επιβά-
ρυνση, που από μια πρώτη ματιά
υπολογίζεται στα περίπου 5 δισ.
ευρώ, αλλά αυτή είναι μια μάλλον
συντηρητική πρόβλεψη. Σύμφω-
να με άλλες εκτιμήσεις, το συγ-
κεκριμένο ποσό μπορεί να φτάσει
–υπό αρνητικούς όρους και προ-
ϋποθέσεις– ακόμα και στα 10 δισ.
ευρώ ή και παραπάνω.

Βεβαίως, ο αντίλογος εν προ-
κειμένω συνίσταται στο γεγονός
ότι ήδη ξεκινά το ξεκαθάρισμα
του ήδη προβληματικού χαρτο-
φυλακίου των τραπεζών, συνε-
πώς θα πάρουν από εκεί μια ανά-
σα. Ωστόσο, οι διαδικασίες γι’
αυτό το ξεκαθάρισμα δεν έχουν
ξεκινήσει ακόμα και ο χρόνος
πιέζει. Τραπεζίτες, στους οποίους
απευθύνθηκε η «Κ», για να σχο-
λιάσουν την υποχρέωση της πρό-
βλεψης των «κόκκινων» δανείων
στο άμεσο μέλλον, υποστήριξαν
πως «όντως, το θέμα υφίσταται»,
ωστόσο θα είναι αντιμετωπίσιμο,
κι αυτό γιατί «το κόστος θα επι-
μερισθεί σε τέσσερις - πέντε πε-
ριόδους», οπότε το βάρος θα είναι
πιο διαχειρίσιμο. Αλλωστε, λένε,
δεν υπάρχει πρόβλημα επάρκειας
κεφαλαίων.

Το πρόβλημα όμως παραμένει
κι αν προκύψει, κάπως πρέπει να
λυθεί. Σύμφωνα με μια εκδοχή,
το ενδεχόμενο σύναψης νέου δα-
νείου από τους θεσμούς είναι μια
προοπτική. Ωστόσο, μπορεί και
να μην είναι η μοναδική.

Το δεύτερο ανοικτό μέτωπο,
είναι αυτό της ΔΕΗ. Η κυβέρνηση
μπορεί να το υποβαθμίζει, ωστόσο
η διοίκηση της επιχείρησης γνω-
ρίζει καλύτερα από τον καθένα
ότι είναι μια κανονική νάρκη. Αν
μαζί με τις λιγνιτικές μονάδες,
που θα βγουν προς πώληση από
τον Σεπτέμβριο, μετά το market
test που είναι προγραμματισμένο
για τότε, δεν πουληθούν μαζί και
υδροηλεκτρικές, τότε δεν απο-
κλείεται τον Δεκέμβριο η ΔΕΗ να
βρεθεί προ οριστικού αδιεξόδου.

Με ό,τι κάτι τέτοιο μπορεί να
συνεπάγεται για την ελληνική
κοινωνία πρωτίστως και την οι-
κονομία κατ’ επέκτασιν. Εξ ου
και η πρόσφατη παρέμβαση του
επικεφαλής της επιχείρησης (σ.σ.:
μέσω συνέντευξής του στην «Κ»,

προ δύο εβδομάδων), η οποία εξέ-
φρασε δημόσια τις ανησυχίες
της. Προηγουμένως φρόντισε να
ενημερώσει, όπως μαθαίνουμε,
το Μέγαρο Μαξίμου και όχι μό-
νο.

Το τρίτο μέτωπο είναι, ενδε-
χομένως, το πιο γνωστό. Εχει να
κάνει με το ασφαλιστικό, αλλά
με μια συγκεκριμένη συνισταμένη
του: αυτή των εισφορών. Το στοί-
χημα για την είσπραξη των (πολύ)
αυξημένων εισφορών, που προ-
βλέπονται μέσω του τέταρτου
μνημονίου, είναι μεγάλο, ιδιαίτερα
από τη στιγμή που έχουν διαμορ-
φωθεί σχεδόν κατά 4% πιο ψηλά
από τον ευρωπαϊκό μέσο όρο,
ήδη τα έσοδα από τις εισπράξεις
τους διαμορφώνονται 4% πιο χα-
μηλά από τον μέσο όρο. Δεν απο-
κλείεται, μάλιστα, αυτή η «ύπου-
λη» ψαλίδα να μεγαλώσει ακόμα
περισσότερο στους μήνες που
έρχονται. Για την ακρίβεια, με
βάση την έως τώρα εμπειρία, η
προοπτική αυτή είναι σχεδόν δε-
δομένη.

Οι επιπτώσεις
Τα τρία παραπάνω προβλήματα,

που αυτή τη στιγμή διαφεύγουν
τη γενικότερη προσοχή, δεν απο-
κλείεται να πυροδοτήσουν τις πο-
λιτικές εξελίξεις στη χώρα νωρί-
τερα του αναμενομένου. Αν βε-
βαίως δεν αντιμετωπισθούν επαρ-
κώς και στην ώρα τους. Και σ’
αυτή την περίπτωση μάλλον θα
ανατρέψουν τις βασικές πολιτικές
στοχεύσεις του Ελληνα πρωθυ-
πουργού, από τώρα έως και το
φθινόπωρο του 2018, οπότε στε-
λέχη του επιτελείου του εκτιμούν
ότι κατά πάσα πιθανότητα θα
στηθούν οι επόμενες κάλπες στην
Ελλάδα. Ποιες είναι εν ολίγοις αυ-
τές οι στοχεύσεις; Αποκωδικο-
ποιώντας προθέσεις και κινήσεις
του κ. Αλέξη Τσίπρα, θα μπορού-
σαν να οριοθετηθούν ως εξής:

1ος ΣΤΟΧΟΣ: Το αφήγημα της
εξόδου της χώρας από τα μνη-
μόνια (σ.σ.: το τρέχον λήγει το
καλοκαίρι του 2018) και της επι-
στροφής στις αγορές κεφαλαίων.
Εκτιμάται ότι στον επόμενο έναν
χρόνο θα έχουν γίνει μία ή πε-
ρισσότερες μικρές εκδόσεις ομο-
λόγων. Το αφήγημα αυτό θα έχει
πρόσφορο έδαφος έως λίγο πριν
ξεκινήσει η εφαρμογή των σκλη-
ρών μέτρων που ψηφίσθηκαν
την Πέμπτη στη Βουλή και ο βα-
σικός αντίκτυπός τους υπολογί-
ζεται αρχές του 2019.

2ος ΣΤΟΧΟΣ: Η συνταγματική
αναθεώρηση, μέσω της οποίας
–πέραν όλων των άλλων– θα «πε-
ράσει» και η απλή αναλογική, με
την οποία θα γίνουν οι μεθεπό-
μενες εκλογές στην Ελλάδα (σ.σ.:
για να διασφαλιστεί ο ρόλος-κλειδί
του ΣΥΡΙΖΑ στις πολιτικές εξελί-
ξεις της χώρας).

3ος ΣΤΟΧΟΣ: Η καλλιέργεια
κλίματος σκανδαλολογίας, ανά
περίπτωση και βάση των γενικό-
τερων πολιτικών συνθηκών.

Το σίγουρο είναι ότι στο διά-
στημα που μεσολαβεί από τώρα
έως και το φθινόπωρο του 2018,
οι εξελίξεις θα είναι πολλές – και
όχι μόνο οικονομικές.

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Την ώρα που ο πρωθυπουργός Αλέ-
ξης Τσίπρας ετοιμάζεται να φορέσει
γραβάτα, ενόψει της ρύθμισης του
χρέους και της εξόδου στις αγορές,
αυτοί που κατ’ εξοχήν φορούν γρα-
βάτα κάθε μέρα στη δουλειά, οι
τραπεζίτες, συνιστούν προσοχή
και όχι βιαστικές κινήσεις, καθώς
ακόμη το έδαφος είναι επισφαλές.
Ενα λάθος μπορεί να κοστίσει ακρι-
βά, προειδοποιούν.

Το μήνυμα φαίνεται πως αρχίζει
να περνά στο οικονομικό επιτελείο
της κυβέρνησης και το σενάριο
της δυναμικής εξόδου στις αγορές
τον Ιούλιο προσγειώνεται. Υψηλό-
βαθμο στέλεχος του οικονομικού
επιτελείου, παρότι εκτιμά ότι τα
ελληνικά ομόλογα θα ενταχθούν
στο QE στο τέλος Ιουνίου με αρχές
Ιουλίου, σημειώνει ότι τα σχέδια
για την έξοδο στις αγορές περιο-
ρίζονται σε «δοκιμαστικές παρεμ-
βάσεις» το καλοκαίρι.

Oι αγορές αγαπούν το ρίσκο,
αλλά έπειτα από ένα σημείο θέλουν
ασφάλεια. Οι προσδοκίες τους είναι
αυτές που οδήγησαν έως τώρα τις
αποδόσεις των ελληνικών ομολό-
γων σε χαμηλά επίπεδα, καθώς
επένδυσαν σε μια λύση για το χρέος
και ένταξη στο QE. Σύμφωνα με
στέλεχος επενδυτικής εταιρείας,
«το QE έχει ήδη ενσωματωθεί στις
τιμές κατά 75% - 80». Από αυτό το
σημείο και πέρα, όμως, για να συ-
νεχίσουν να αντιδρούν θετικά, στις
πρώτες δημοπρασίες ομολόγων
του ελληνικού Δημοσίου, έπειτα
από τρία χρόνια αποχής, θα θέλουν
ασφάλεια. Την ασφάλεια που μόνο
μια πειστική ρύθμιση χρέους, η
οριστική απόφαση για ένταξη στο
QE, αλλά και η αποφασιστική εφαρ-
μογή των μέτρων που ψηφίστηκαν
μπορεί να εξασφαλίσει, όπως επι-
σημαίνουν.

Η κρίσιμη Δευτέρα
Προς το παρόν, όλα τα παραπάνω

είναι ζητούμενα. Σε πρώτη φάση,
τη Δευτέρα στο Eurogroup, το μπα-
λάκι είναι στο γήπεδο των δανει-
στών για μία απόφαση ελάφρυνσης
του χρέους. Ευρωπαίος αξιωματού-
χος έδινε πιθανότητες 50% - 50%
για μια λύση, ενώ στην Αθήνα δύο
πηγές με γνώση των διαπραγμα-
τεύσεων ανέβαζαν το ποσοστό στο
60% - 40% υπέρ της λύσης. Υψη-
λόβαθμη πηγή των δανειστών με-
τέφερε σε Ελληνα συνομιλητή της
την εκτίμηση ότι δύσκολα η Κριστίν
Λαγκάρντ θα θέσει σε κίνδυνο την
αξιοπιστία της, αποδεχόμενη μια
φόρμουλα χωρίς καμιά συγκεκρι-
μενοποίηση, όπως πιέζει έως τώρα
ο Βόλφγκανγκ Σόιμπλε. Μόνο αν
η Αγκελα Μέρκελ υπερκεράσει τον
υπουργό Οικονομικών της και ανα-
ληφθούν κάποιες συγκεκριμένες
δεσμεύσεις θα μπορέσει να υπάρξει
λύση, εκτιμούσε η πηγή.

Οι πληροφορίες για τις παρασκη-
νιακές διαβουλεύσεις σε υψηλό
επίπεδο το προηγούμενο διάστημα,
αλλά και το πολιτικό πλαίσιο της
απόφασης, ενόψει των γερμανικών
εκλογών τον Σεπτέμβριο, υπαγο-
ρεύουν την εκτίμηση ότι τελικά
θα βρεθεί μια λύση. «Πολύ δύσκολα

θα μείνει το ΔΝΤ έξω», σημειώνει
οικονομικός παράγων. Αν δεν συμ-
βεί τη Δευτέρα, εκτιμάται ότι θα
συμβεί μερικές εβδομάδες αργό-
τερα, ίσως στο επόμενο Eurogroup
της 15ης Ιουνίου, στο Λουξεμβούρ-
γο, ή σε κάποιο ενδιάμεσο.

Αν η λύση είναι αρκετά πειστική
για να συμμετάσχει το ΔΝΤ, τότε
θα επαρκεί μάλλον και για την Ευ-
ρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, ώστε
να αποφασίσει την ένταξη στο QE.
O Μάριο Ντράγκι, πάντως, έχει δια-
μηνύσει ότι δεν θέλει να βιαστεί
και να φανεί ότι παίρνει αποφάσεις
υπό πίεση. Αλλωστε, υπάρχουν μέ-

λη στο διοικητικό συμβούλιο της
ΕΚΤ που υποστηρίζουν ότι πρώτα
πρέπει να βγει η Ελλάδα στις αγο-
ρές, για να αποδειχθεί ότι την εμ-
πιστεύονται και μετά να ενταχθεί
στο QE.

Το αισιόδοξο σενάριο, υποστη-
ρίζει πηγή που γνωρίζει τη λειτουρ-
γία της Φρανκφούρτης, είναι η έν-
ταξη στο QE στο τέλος Ιουλίου.
Εναλλακτικά, υπάρχει και το σε-
νάριο του Σεπτεμβρίου. Τραπεζική
πηγή στην Αθήνα θεωρεί ότι το
δεύτερο είναι πιο πιθανό και το το-
ποθετεί, μάλιστα, μετά τις γερμα-
νικές εκλογές.

Στον δρόμο με τις αβεβαιότητες,
υπάρχει και ελληνικός ρόλος. Το
πολυνομοσχέδιο μπορεί να ψηφί-
στηκε, αλλά πρέπει και να εφαρ-
μοστεί, οι ιδιωτικοποιήσεις να προ-
χωρήσουν, τα μέτρα εκσυγχρονι-
σμού της δημόσιας διοίκησης και
της δικαιοσύνης να γίνουν πράξη.

Οι αγορές, στις οποίες τόσο πολύ
βιάζεται να βγει η κυβέρνηση για
να αποδείξει ότι επιστρέφουμε στην
ομαλότητα, ότι τα μνημόνια τελει-
ώνουν, θα εξαρτήσουν τη στάση
τους απ’ όλα τα παραπάνω. Δύο
τραπεζικές πηγές τονίζουν, επιπλέ-
ον, ότι αν η απόφαση για το χρέος
δεν έχει «δόντια» και είναι απλώς
προϊόν συμβιβασμού, δεν θα τύχει
θετικής υποδοχής.

Μια επιτυχημένη επιστροφή στις
αγορές ξεπερνά κατά πολύ τη ση-
μασία της άντλησης των κεφαλαίων
αυτής καθεαυτής (που θα είναι ού-
τως η άλλως περιορισμένα). Είναι
το σήμα ότι η Ελλάδα θα μπορεί
να αναχρηματοδοτεί τις ανάγκες
της μετά τη λήξη του μνημονίου
(στον βαθμό που αυτές δεν εξυπη-
ρετούνται από το πρωτογενές πλε-
όνασμα). 

Στην ουσία είναι το εισιτήριο
εξόδου από το μνημόνιο. Μόνο
έτσι, αποδεικνύοντας την αξιοπι-
στία της, θα μπορέσει να διεκδι-
κήσει το πέρασμα στη συνέχεια
στο καθεστώς της προληπτικής
γραμμής στήριξης ECCL, ως δικλίδα
ασφαλείας. Εξ ου και η προτροπή
για προσεκτικές κινήσεις. «Η αγορά
σήμερα τρέχει επειδή δεν έχουμε
κάνει κάτι στραβό. Ας μη δώσουμε
τώρα το λάθος μήνυμα...», προει-
δοποιεί υψηλόβαθμο στέλεχος με-
γάλης τράπεζας.

Ετοιμάζονται δοκιμαστικές
παρεμβάσεις το καλοκαίρι
Τι προβλέπει κορυφαίος αξιωματούχος, τι ετοιμάζει ο ΟΔΔΗΧ και το Eurogroup

Τρεις παγίδες
και τρεις στόχοι
για τον κ. Τσίπρα

O Μάριο Ντράγκι έχει διαμηνύσει ότι δεν θέλει να φανεί πως παίρνει αποφάσεις υπό πίεση για την ένταξη της Ελλάδος
στο QE.

Ο προγραμματισμός έως τον Αύγουστο

Αν η απόφαση για την ένταξη στο
QE από την Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα βγει τον Ιούλιο, όπως πι-
θανολογείται (συνεδριάσεις έχουν
προγραμματιστεί για τις 5 και τις 20
Ιουλίου, με τη δεύτερη να θεωρεί-
ται πιθανότερη), ο χρόνος για έξο-
δο στις αγορές πριν από τις διακο-
πές του Αυγούστου είναι περιορι-
σμένος.
Οι «δοκιμαστικές παρεμβάσεις»,
για τις οποίες μιλά το υψηλόβαθμο
στέλεχος του οικονομικού επιτε-
λείου, ίσως αποτελέσουν την
εναλλακτική. Τα σενάρια που έχει
καταστρώσει ο ΟΔΔΗΧ προβλέ-
πουν το ενδεχόμενο αναχρηματο-
δότησης ομολόγου του 2014, που
λήγει το 2019, καθώς και των ομο-
λόγων του PSI που λήγουν μεταξύ
του 2023 και του 2042. Πρόκειται
για κινήσεις μειωμένου ρίσκου και

επιπλέον, δεδομένου ότι τα επιτό-
κια είναι κοντά στα τρέχοντα επί-
πεδα, δεν συνεπάγεται αύξηση
του κόστους δανεισμού.
«Κάτι τέτοιο θα μπορούσε να γί-
νει», σημειώνει τραπεζική πηγή,
«αλλά για να έχει νόημα η έξοδος
στις αγορές πρέπει να αντληθούν
πρόσθετα κεφάλαια της τάξης των
2 - 3 δισ. ευρώ και να συμμετά-
σχουν και ξένοι».
Μια μικρή έκδοση με άντληση
πρόσθετων κεφαλαίων περιλαμ-
βάνεται επίσης στα σχέδια του ΟΔ-
ΔΗΧ, αλλά αυτή μπορεί να γίνει
αργότερα και σίγουρα μετά την
απόφαση για το QE. Aλλωστε,
υπάρχει και το ΔΝΤ το οποίο είναι
αντίθετο στην έξοδο στις αγορές
και την άντληση κεφαλαίων υψη-
λού κόστους, που επιβαρύνουν τη
βιωσιμότητα του χρέους.

Με μεγάλη καθυστέρηση, έπειτα από
σκληρές διαπραγματεύσεις και παρά
τις διαδηλώσεις στους δρόμους, η
ελληνική Βουλή υιοθέτησε επισήμως
τα μέτρα που απαιτούνται για το
κλείσιμο της δεύτερης αξιολόγησης.
Η ελληνική κυβέρνηση τώρα περι-
μένει από το Eurogroup τα μέτρα
ελάφρυνσης του χρέους.

Εχουμε ξαναβρεθεί στο σημείο αυ-
τό. Οι προσδοκίες της Ελλάδας για
ελάφρυνση χρέους από τους επίση-
μους πιστωτές ακόμα να εκπληρω-
θούν.

Εν τω μεταξύ, το ΔΝΤ εξακολουθεί
να διστάζει όσον αφορά τη συμμετοχή
του στο τρίτο πρόγραμμα. Πέραν των

μεταρρυθμίσεων, το Ταμείο απαιτεί
μείωση των δημοσιονομικών στόχων
και ελάφρυνση χρέους στα δάνεια
των Ευρωπαίων (όχι τα δικά του).

Με την υπογραφή του τρίτου προ-
γράμματος, οι Ευρωπαίοι υποσχέθη-
καν ότι θα χορηγήσουν νέες διευκο-
λύνσεις για το χρέος, που θα διασα-
φηνίζονταν προς το τέλος του προ-
γράμματος, υπό τον όρο ότι η Ελλάδα
θα τηρούσε τα συμφωνηθέντα. Το
πρόγραμμα ολοκληρώνεται σε περί-
που ένα χρόνο, συνεπώς έχει φτάσει
η ώρα των αποφάσεων για το τι θα
ακολουθήσει.

Υπάρχουν αναμφίβολα κάποιες κα-
λές ειδήσεις: οι επιδόσεις της οικο-

νομίας ήταν πολύ καλύτερες των προ-
βλέψεων τα τελευταία δύο χρόνια και
η ανάπτυξη αναμένεται να επιταχυνθεί
τα επόμενα χρόνια. Η ανεργία μει-
ώνεται – αν και με επώδυνα αργό τρό-
πο. Το πρωτογενές πλεόνασμα της
Ελλάδας υπερέβη σημαντικά τον στό-

χο που είχε τεθεί για το 2016. Καθώς
μάλιστα η οικονομία βρίσκεται μακριά
από τις πλήρεις της δυνατότητες, το
πρωτογενές πλεόνασμα προσαρμο-
σμένο ως προς την επίδραση του οι-
κονομικού κύκλου έφτασε πέρυσι το
εκπληκτικό 8,7% του ΑΕΠ. Πρόκειται
για έναν αξιοσημείωτο αριθμό, που
αποδεικνύει ότι η Ελλάδα έχει πετύχει
πραγματική δημοσιονομική προσαρ-
μογή. Τι έπεται λοιπόν; Το ελληνικό
δημόσιο χρέος παραμένει πάρα πολύ
υψηλό. Σύμφωνα με τα νεότερα προ-
γνωστικά της Ευρωπαϊκής Επιτροπής,
θα μειωθεί από 179% του ΑΕΠ το
2016 σε 174,6% το 2018. Ακόμα και
με ισοσκελισμένους προϋπολογι-

σμούς, οι ωριμάνσεις των επόμενων
ετών συνεπάγονται την ανάγκη νέου
δανεισμού. Με δεδομένο το επίπεδο
του χρέους, που βρίσκεται σε μεγάλο
βαθμό στα χέρια των επίσημων πι-
στωτών και την αβεβαιότητα που χα-
ρακτηρίζει την ελληνική πολιτική
και την οικονομία, δεν είναι λογικό
να θεωρούμε ότι η Ελλάδα θα μπο-
ρέσει να επιστρέψει σε βιώσιμο δα-
νεισμό από τις αγορές στο προσεχές
μέλλον.

Αυτό θέτει το Eurogroup προ ενός
πικρού διλήμματος: Να εφαρμόσει
ένα σχέδιο αναδιάρθρωσης του χρέους
αρκετά δραστικό που να επιτρέψει
την επιστροφή της Ελλάδας στις αγο-

ρές ή να συμφωνήσει σε ένα τέταρτο
πρόγραμμα διάσωσης και να συνεχίσει
να χρηματοδοτεί τη χώρα με προνο-
μιακούς όρους. Καμία από τις δύο αυ-
τές επιλογές δεν είναι ελκυστική για
τους Ευρωπαίους. Ωστόσο, δεδομένης
της οικονομικής και κοινωνικής κα-
ταστροφής που έχει υποστεί η Ελλάδα
από το 2008 και τη συμμόρφωση δια-
δοχικών ελληνικών κυβερνήσεων με
τις επιταγές του Eurogroup, έχει έλθει
η ώρα οι Ευρωπαίοι να τηρήσουν την
υπόσχεσή τους για το χρέος, δίνοντας
στη χώρα ελπίδα για το μέλλον.

* Ο κ. Ζολτ Νταρβάς είναι senior fellow στο
ινστιτούτο Bruegel στις Βρυξέλλες.

<<<<<<

Δεν είναι λογικό να θεω-
ρούμε ότι η Ελλάδα θα
μπορέσει να επιστρέψει
σε βιώσιμο δανεισμό από
τις αγορές στο μέλλον.

Γιατί η ρύθμιση του χρέους συνιστά ελπίδα
A Π Ο Ψ Η  Του ΖΟΛΤ ΝΤΑΡΒΑΣ*
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Της ΔΩΡΑΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Μετάθεση μερικών εβδομάδων, ακό-
μη και μέχρι τον Ιούλιο, εκτιμάται
ότι θα λάβουν οι οριστικές αποφά-
σεις για τη λήψη συγκεκριμένων
μεσοπρόθεσμων μέτρων για το χρέ-
ος. Παρά την κυβερνητική αισιο-
δοξία που εκδηλώθηκε εμφατικά
παραμονές της ψηφοφορίας στη
Βουλή για το νέο, δυσμενές πακέτο
μέτρων, με τον κ. Αλέξη Τσίπρα να
δηλώνει ότι τα νέα είναι τόσο καλά,
που θα αναγκαστεί να φορέσει γρα-
βάτα, οι εκτιμήσεις συγκλίνουν ότι
από την αυριανή συνεδρίαση του
Eurogroup θα προκύψει πιθανότατα
μια γενική δήλωση-διαπίστωση
των εταίρων, με την οποία θα ανα-
γνωρίζονται οι προσπάθειες της
ελληνικής κυβέρνησης και ότι έχουν
γίνει βήματα προς τη σωστή κα-
τεύθυνση και θα παραπέμπεται η
οριστικοποίηση των αποφάσεων

για το χρέος σε ένα επόμενο στάδιο.
Μια τέτοια εξέλιξη, και παρά το γε-
γονός ότι ο υπουργός Οικονομικών
Ευκλείδης Τσακαλώτος έχει εμφα-
νισθεί λίγο πιο συγκρατημένος όσον
αφορά τα αποτελέσματα του αυρια-
νού Eurogroup, σαφώς και προκαλεί
περιπλοκές στον κυβερνητικό σχε-
διασμό και στο αφήγημα με το οποίο
ήρθαν τα μέτρα στη Βουλή και ψη-
φίστηκαν, και αφορούσε οδικό χάρτη
άμεσης δρομολόγησης θετικών εξε-
λίξεων, με ένταξη των ελληνικών
ομολόγων στο πρόγραμμα ποσοτικής
χαλάρωσης της ΕΚΤ πολύ σύντομα
και την πιθανότητα εξόδου στις
αγορές, ακόμη και μέσα στον Ιούνιο.
Εφόσον οι τελευταίες εκτιμήσεις
επιβεβαιωθούν όσον αφορά το αυ-
ριανό Eurogroup, όλα αυτά μετα-
τίθενται, όπως και το «επενδυτικό
τσουνάμι» που η κυβέρνηση ανα-
μένει ότι θα ενεργοποιήσει η ολο-
κλήρωση της ανωτέρω διαδικασίας.

Οι εξελίξεις αυτές αναμφίβολα θα
επηρεάσουν το κλίμα στην ιδιαίτερα
πιεσμένη από τις εξελίξεις Κ.Ο. του
ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και στο εσωτερικό του
κόμματος. Παρά τη χωρίς απώλειες
υπερψήφιση των μέτρων στη Βουλή,
το κλίμα στην Κ.Ο. και στο κόμμα
είναι βαρύ. Οπως αναφέρουν κομ-
ματικά στελέχη, ο κύριος προβλη-
ματισμός που μεταφέρεται από τους
βουλευτές στην κυβερνητική και
κομματική ηγεσία είναι ότι κινδυνεύει
να χαθεί κάθε επικοινωνία με τη
βάση, ότι τους είναι πολύ δύσκολο
να συνομιλήσουν με τους πολίτες,
καθώς το αφήγημα των αντιμέτρων
και της προοπτικής εξόδου από την
κρίση δεν δείχνει να λειτουργεί. «Εάν
οι πολίτες δεν αρχίσουν να βλέπουν
στην καθημερινότητά τους αλλαγή
προς το καλύτερο, δεν μπορεί να αλ-
λάξει το κλίμα αυτό», αναφέρεται
σχετικά. Μέσα σε αυτό το κλίμα, μια
καθυστέρηση στην οριστικοποίηση

των μέτρων για το χρέος, που προ-
βλήθηκαν ως αντίβαρο για την ψή-
φιση των μέτρων, θα επιδεινώσει
την κατάσταση.

Παρά το γεγονός ότι η συμφωνία
υπερψηφίστηκε στη Βουλή, φαίνε-
ται ότι στο εσωτερικό του ΣΥΡΙΖΑ
υπάρχει κινητικότητα και διεργα-
σίες, όσον αφορά το μείγμα πολι-
τικής που ασκείται και τα μηνύματα
που εκπέμπει η κυβέρνηση. Ο Νίκος
Φίλης, με την ομιλία του στη συζή-
τηση για το πολυνομοσχέδιο, σκια-
γράφησε τους προβληματισμούς
που αναπτύσσονται σε μερίδα κομ-
ματικών στελεχών, προερχόμενων
κυρίως από τη λεγόμενη ομάδα των
«53+». Κατ’ αρχάς, αυτό που είπε
ο κ. Φίλης, οριοθετώντας τη διαφο-
ροποίηση με την επίσημη, υπεραι-
σιόδοξη κυβερνητική γραμμή, ήταν
ότι τα μέτρα που η κυβέρνηση έφερε
προς ψήφιση «σηματοδοτούν την
παραμονή της χώρας στο ασφυκτικό

μνημονιακό πλαίσιο», προσθέτοντας
ότι «η αλήθεια δεν μπορεί να υπο-
τάσσεται στις ανάγκες της επικοι-
νωνίας». Ο προβληματισμός που
ανέλαβε να διατυπώσει δημόσια ο
κ. Φίλης εκφράζεται από μερίδα στε-
λεχών που θεωρούν ότι βρίσκεται
σε εξέλιξη μια διαδικασία πλήρους
μετάλλαξης του ΣΥΡΙΖΑ, με απομά-
κρυνση από τις αριστερές καταβολές
του. Ακόμη και η προοπτική να φο-
ρέσει γραβάτα ο κ. Τσίπρας, εφόσον
ανακοινωθούν μέτρα για το χρέος,
εκλαμβάνεται από τα στελέχη αυτά
ως σημειολογική απεικόνιση της
εν λόγω μετεξέλιξης. Εξ ου και στη
συζήτηση για το χρέος ο κ. Φίλης
αναφέρθηκε στα μέτρα που ανα-
μένεται οι εταίροι και δανειστές να
ανακοινώσουν (ρύθμιση επιτοκίων,
αντικατάσταση δανείων του ΔΝΤ
από τον ESM, επιμήκυνση του χρό-
νου αποπληρωμής), με την παρα-
τήρηση ότι είναι μεν αναγκαία,

αλλά όχι ικανά για να βγει η χώρα
από την κρίση. Ζήτησε μάλιστα
ακολούθως διευκρίνιση εάν παρα-
μένουν στο τραπέζι της διαπραγ-
μάτευσης το «κούρεμα» του χρέους,
η ρήτρα ανάπτυξης, η περίοδος χά-
ριτος. Οι αρχικές, δηλαδή, διεκδι-
κήσεις του ΣΥΡΙΖΑ, που φαίνεται
ότι έχουν εγκαταλειφθεί από την
κυβέρνηση.

Για τη στροφή του ΣΥΡΙΖΑ και
τον κίνδυνο απομάκρυνσης από τις
αριστερές καταβολές του ασκείται
κριτική στο περιβάλλον του κ. Τσί-
πρα, στο επιτελείο που τον επηρε-
άζει στη λήψη αποφάσεων και τη
χάραξη στρατηγικής, κριτική που
θα ενταθεί στην περίπτωση καθυ-
στερήσεων ή γενικόλογων αναφο-
ρών σε σχέση με το χρέος. Και δεν
αποκλείεται να δρομολογήσει αλ-
λαγές στο κυβερνητικό σχήμα, προ-
κειμένου να κατευνασθεί η εσω-
κομματική αναταραχή.

Εκτός... χρόνου το αφήγημα για το χρέος 
Παρά την αισιοδοξία για λύση και «επενδυτικό τσουνάμι», τόσο οι κοινωνικές όσο, κυρίως, οι εσωκομματικές αντιδράσεις εντείνονται

Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΖΟΥΛΑ

Αλήθεια, σε ποιες χώρες εφαρμόζεται
η απλή αναλογική; Το ερώτημα δεν
διατυπώνεται άνευ λόγου, καθώς
πρόθεση της κυβέρνησης είναι να
την επιβάλει ως μόνιμο εκλογικό
σύστημα, εισηγούμενη να υπάρξει
σχετικό άρθρο ακόμη και στο Σύν-
ταγμα. Πληροφορίες, μάλιστα, που
δημοσίευσε η «Κ», θέλουν τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ να δρομολογεί δημοψήφισμα
για τη συνταγματική αναθεώρηση,
εντάσσοντας σε αυτό και ερώτημα
για την απλή αναλογική, με προφανή
στόχο να καταδείξει ότι η βούλησή
του απηχεί την επιθυμία της πλει-
οψηφίας.

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, όμως,
έχει ενδιαφέρον να δούμε σήμερα
πώς ψηφίζουν οι άλλες χώρες, θυ-
μίζοντας προηγουμένως την κεν-
τρική ιδέα του μοντέλου των ΣΥΡΙ-
ΖΑ-ΑΝΕΛ που θα εφαρμοσθεί στις

μεθεπόμενες εκλογές και θα επι-
βληθεί ως μόνιμο σύστημα αν στην
επόμενη Βουλή δεν υπάρξουν του-
λάχιστον 151 βουλευτές που θα συμ-
φωνήσουν να το αλλάξουν. Κατα-
νέμει όλες τις έδρες –δηλαδή και
τις 300– με απόλυτη αναλογικότητα
σε όσα κόμματα πιάσουν στην επι-
κράτεια πάνω από 3%. Γεγονός που
καθιστά βεβαίως την αυτοδυναμία
εντελώς αδύνατη, καθώς για να φτά-
σει ένα κόμμα μόνο του στις 151
έδρες, πρέπει να συγκεντρώσει άνω
του 48,5%.

Ας ξεκινήσουμε από τις χώρες
του G7 που έχουν κατά τεκμήριο
τα πιο επιτυχημένα εκλογικά μον-
τέλα. Στην Αμερική, τη Βρετανία
και τον Καναδά ισχύει ως γνωστόν
ένα αμιγώς πλειοψηφικό σύστημα
που ευνοεί τον δικομματισμό. Στις
ΗΠΑ, το κόμμα που κερδίζει τις
εκλογές σε κάθε πολιτεία παίρνει
στη Βουλή όλες τις έδρες της πολι-

τείας (όπως και ο πρόεδρος τους
εκλέκτορες), ενώ στη Βρετανία και
στον Καναδά βουλευτές εκλέγονται
όσοι με σχετική πλειοψηφία επι-
κρατούν στις μονοεδρικές περιφέ-
ρειες στις οποίες είναι χωρισμένη
η επικράτεια.

Απολύτως πλειοψηφικό –σε δύο
γύρους– είναι το σύστημα και στη
Γαλλία. Τα κόμματα κατεβάζουν την
πρώτη Κυριακή από έναν υποψήφιο
σε κάθε μονοεδρική περιφέρεια και
στην επαναληπτική διαγωνίζονται
μόνο όσοι έχουν άνω του 12,5% –
συνήθως 2 ή 3 υποψήφιοι– προκει-
μένου να εκλεγούν στη Βουλή οι
πρώτοι. Για να καταλάβει κανείς πό-
σο αποθαρρυντικά λειτουργεί αυτό
το σύστημα για τα ακραία κόμματα,
αρκεί μια λεπτομέρεια στην οποία
λίγοι έδωσαν σημασία. Η Μαρίν Λε-
πέν στο υπό διάλυση γαλλικό Κοι-
νοβούλιο διαθέτει μόλις 2 από τις
577 έδρες (αν και είχε πάρει 13,5%

στις προηγούμενες εκλογές), ενώ
και στις επικείμενες δεν έχει πολλές
ελπίδες να αυξήσει εντυπωσιακά
τις κοινοβουλευτικές δυνάμεις της,
καθώς στον β΄ γύρο όλα τα κόμματα
είναι βέβαιο ότι θα συνασπιστούν
εναντίον των υποψηφίων της.

Το γερμανικό μοντέλο, πάλι, έχει
την πρωτοτυπία οι ψηφοφόροι να
μπορούν να ψηφίζουν άλλον βου-
λευτή στις μονοεδρικές περιφέρειες
και διαφορετικό κόμμα στην επι-
κράτεια (εκλέγονται βουλευτές και
με λίστα). Και αυτό το σύστημα,
ωστόσο, αν και είναι αναλογικότερο
από τα προαναφερθέντα, έχει ως
φράγμα το 5% για να μπει ένα κόμ-
μα στη Βουλή, ευνοώντας έτσι τις
μεγάλες παρατάξεις.

Πλειοψηφικό είναι και το σύστημα
ακόμη μιας χώρας του G7, της Ια-
πωνίας, καθώς τα 2/3 των εδρών
της προκύπτουν από μονοεδρικές
περιφέρειες, ενώ το σύστημα

«ντοντ», που επίσης πριμοδοτεί τα
μεγάλα κόμματα εις βάρος των μι-
κρών, εφαρμόζουν Ισπανία και Πορ-
τογαλία.

Τέλος, ακόμη και στην Ιταλία,
που είχε ως πάγιο εκλογικό μοντέλο
την απλή αναλογική, οι πολιτικοί
της, διαπιστώνοντας ότι αυτή είχε
ως συνέπεια ο μέσος χρόνος ζωής
κάθε κυβέρνησης να είναι μόλις 10
μήνες, καθιέρωσαν τα τελευταία
χρόνια ένα από τα πλέον πλειοψη-
φικά συστήματα. Το πρώτο κόμμα
–ή ο συνασπισμός κομμάτων που
θα κερδίσει– παίρνει το 55% των
εδρών ανεξαρτήτως του ποσοστού
του!

Με τα δεδομένα αυτά, το ερώτημα
είναι ποιο άραγε μοντέλο είναι αυτό
που ενέπνευσε τον ΣΥΡΙΖΑ; Η απάν-
τηση μπορεί να βρεθεί μόνον σε κά-
ποιες βορειοευρωπαϊκές χώρες, κα-
θώς σε αυτές όντως υπάρχουν ανα-
λογικά συστήματα. Με δύο σημαν-

τικές διαφορές όμως. Η πρώτη είναι
ότι το όριο που έχουν ακόμη και αυ-
τές οι χώρες για να μπει ένα κόμμα
στη Βουλή είναι μεγαλύτερο του 3%
(το σύνηθες είναι 5%, ενώ στην Πο-
λωνία φτάνει το 7%), με συνέπεια
να αποθαρρύνεται η καταστροφική
πολυδιάσπαση της Βουλής.

Η δεύτερη διαφορά είναι ακόμη
πιο ουσιώδης. Στις χώρες αυτές
υπάρχει εδώ και δεκαετίες κουλ-
τούρα κυβερνητικών συνεργασιών,
δηλαδή η ανάγκη συναίνεσης είναι
εμπεδωμένη και στους πολιτικούς
και στους πολίτες.

Με αυτό, όμως, το δεδομένο άλλο
είναι το ερώτημα που οφείλει να
απαντήσει ο ΣΥΡΙΖΑ. Αν επιθυμεί
την απλή αναλογική για να ενθαρ-
ρύνει μια τέτοια κουλτούρα συναί-
νεσης και όχι για να εκβιάσει την
παραμονή του στην εξουσία, γιατί
άραγε δεν την καλλιέργησε ήδη εδώ
και δύο χρόνια;

Απλή αναλογική στις χώρες του ανεπτυγμένου κόσμου δεν υπάρχει

Της ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΙΑΣ ΠΕΛΩΝΗ

«Με την αξιοπιστία μιας υπεύθυνης
δύναμης και με την εμπιστοσύνη
της ελληνικής κοινωνίας, εμείς θα
διεκδικήσουμε μικρότερα και ρεα-
λιστικότερα πλεονάσματα από αυτά
στα οποία έχετε δεσμεύσει τη χώρα».
Ηταν αισθητή η διαφοροποίηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη από το βήμα
της Ολομέλειας την περασμένη Πέμ-
πτη. Δεν είναι η πρώτη φορά που
μιλάει για την ανάγκη μείωσης των
πλεονασμάτων. Συνήθως, όμως, η
σχετική διαπίστωση συνοδευόταν
από την επισήμανση ότι θα τηρήσει
τις συμφωνίες της χώρας.

Το ότι ο πρόεδρος της Ν.Δ. φρόν-
τισε να μην το επαναλάβει και μά-
λιστα το ότι επέλεξε το ρήμα «διεκ-
δικώ» ήταν συνειδητή επιλογή. Εξί-
σου συνειδητή επιλογή ήταν ο επί-
σης αισθητά υψηλότερος τόνος που
υιοθέτησε έναντι των δανειστών,
κατηγορώντας μάλιστα τον Αλέξη
Τσίπρα ότι έχει συνάψει «ιερά συμ-
μαχία» μαζί τους. Προφανώς, ο κ.
Μητσοτάκης δεν θα σκίσει τα μνη-
μόνια, ούτε υπόσχεται ότι θα το κά-
νει. Δεν φιλοδοξεί να ασκήσει αν-
τιπολίτευση από νεο-αντιμνημο-
νιακό μετερίζι. Επιδιώκει, όμως, να
αναδείξει τις ευθύνες των δανειστών
για την υπερφορολόγηση «Φραν-
κενστάιν» στην οποία έχουν συνο-
μολογήσει, αδιαφορώντας για την
καταστροφή που συντελείται στην
οικονομία με συνέπεια τον «αφα-
νισμό» της παραγωγικής Ελλάδας
και την «εξολόθρευση» της μεσαίας
τάξης και των νέων. Κυρίως, επειδή

πιστεύει ότι το πρόγραμμα και τα
συγκεκριμένα πλεονάσματα «δεν
βγαίνουν», αλλά και επειδή εκτιμά
ότι μπορεί να συζητήσει με τους
εταίρους και να πετύχει κάτι καλύ-
τερο. Το βασικό επιχείρημα είναι
ότι, στο τέλος της ημέρας, το μείγμα
πολιτικής δεν είναι υπόθεση της
τρόικας, αλλά της ελληνικής κυβέρ-
νησης, και αυτή μπορεί να το αλλάξει
επιλέγοντας μείωση των φόρων και
συμμάζεμα των κρατικών δαπανών.

Κανένας στον τρίτο όροφο της
Πειραιώς δεν πιστεύει ότι ο κ. Τσίπρας
θα μπορέσει να «γυρίσει» την οικο-
νομία, ώστε να λάβει σάρκα και οστά
το success story που ευαγγελίζεται.
Την ίδια ώρα, παρότι δεν λέγεται επι-
σήμως, η Πειραιώς δεν κρύβει και
την ενόχληση για το success story
που αναπαράγεται και από ευρωπαϊ-
κές πρωτεύουσες για καθαρά δικούς
τους εκλογικούς λόγους, καθώς επι-
χειρούν να κλωτσήσουν ακόμη μία
φορά το τενεκεδάκι (kick the can)
του ελληνικού ζητήματος. Κάποιοι
στο Μοσχάτο μιλούν για «δόγμα Μέρ-
κελ», υπονοώντας ότι το εν λόγω
αφήγημα είναι ιδιαίτερα βολικό ενό-
ψει των γερμανικών εκλογών.

Κοινωνικές συμμαχίες
Την ίδια ώρα, η κλιμάκωση των

τόνων έναντι της κυβέρνησης, αλλά
και των δανειστών, για το λάθος μείγ-
μα δημοσιονομικής πολιτικής, εκτι-
μάται ότι ενισχύει τη δυνατότητα
του κ. Μητσοτάκη να εδραιώσει κοι-
νωνικές συμμαχίες με ομάδες με τις
οποίες έχει ήδη σχέση, όπως οι (ελεύ-
θεροι) επαγγελματίες, ενώ θέτει βά-

σεις και για νέα ανοίγματα. Υπενθυ-
μίζεται ότι ο πρόεδρος της Ν.Δ. δεν
έμεινε μόνο στην καταδίκη της πο-
λιτικής της κυβέρνησης σε ό,τι αφορά
τους επαγγελματίες.

Δεσμεύθηκε ότι θα μειώσει τους
φόρους και τις ασφαλιστικές τους
εισφορές. Η φάση θεωρείται ιδανική
και για το άνοιγμα και σε ομάδες
όπως οι εργαζόμενοι του ιδιωτικού

τομέα, οι νέοι, οι συνταξιούχοι και
–γιατί όχι;– και οι δημόσιοι υπάλ-
ληλοι, ομάδα που είχε στηρίξει τον
ΣΥΡΙΖΑ, αλλά η οποία εκτιμάται
ότι θα διαρρήξει τους δεσμούς της
με το κυβερνών κόμμα, καθώς επί-
σης πλήττεται από το τέταρτο μνη-
μόνιο. Κοινή συνισταμένη της εν
λόγω στρατηγικής, στη βάση της
οποίας θα συνεχιστούν οι περιοδείες
και οι επαφές του προέδρου της
Ν.Δ. με την κοινωνία, είναι η ισχυρή
πεποίθηση ότι το πρόγραμμα «δεν
βγαίνει». Σε αυτή την κατεύθυνση,
η Ν.Δ. θα συνεχίσει τη δυναμική
αντιπολίτευση, με παράλληλη πε-
ριγραφή του δικού της θετικού σχε-
δίου για έξοδο από την κρίση.

Τούτων δοθέντων, ο πρόεδρος
της Ν.Δ. υπογραμμίζει το δικό του
θετικό αφήγημα για έξοδο από την

κρίση, στο οποίο θα δίνει όλο και
μεγαλύτερο βάρος το επόμενο διά-
στημα και το οποίο θα κορυφωθεί
στην πορεία προς την επόμενη ΔΕΘ.
Η ήπια, σχεδόν ανεπαίσθητη αλλαγή
της φρασεολογίας δεν είναι συμ-
πτωματική, καθώς το «πρόγραμμα»
έχει αντικατασταθεί από το εθνικό
σχέδιο εξόδου από την κρίση. Την
Πέμπτη στην Ολομέλεια ο κ. Μη-
τσοτάκης το έκανε πιο συγκεκρι-
μένο, μιλώντας για το «ελληνικό
σχέδιο μιας ευρωπαϊκής Ελλάδας».
Δεν είναι παρά η παράφραση πα-
λαιότερης δέσμευσής του για ένα
εθνικό σχέδιο μεταρρυθμίσεων για
την ανασυγκρότηση της χώρας, ελ-
ληνικής ιδιοκτησίας, το οποίο δεν
θα υπαγορεύεται από το «μαστίγιο»
των δανειστών και θα υπερβαίνει
τις μνημονιακές απαιτήσεις.

«Διεκδικητική»
στροφή στη στάση
του Κ. Μητσοτάκη
Ανάδειξη των ευθυνών Τσίπρα - δανειστών

<<<<<<

Ο πρόεδρος της Ν.Δ. 
θα εστιάσει στον «αφανι-
σμό» της παραγωγικής 
Ελλάδας και στην «εξο-
λόθρευση» της μεσαίας 
τάξης και των νέων.

Ο πρόεδρος της Ν.Δ. υπογραμμίζει το δικό του θετικό αφήγημα για έξοδο από την κρίση, στο οποίο θα δίνει όλο και
μεγαλύτερο βάρος το επόμενο διάστημα.

Ψήφος εμπιστοσύνης
από τους επενδυτές
Μπορεί η απειλή του Grexit να
ξεθωριάζει στη συνείδηση των
ξένων επενδυτών μετά την ολο-
κλήρωση της αξιολόγησης, αλλά
οι ανησυχίες για την πορεία της
πραγματικής οικονομίας παραμέ-
νουν. Αυτός είναι και ο ένας από
τους λόγους του αυξημένου εν-
διαφέροντος μεγάλων διαχειρι-
στών κεφαλαίων να συναντη-
θούν με τον Κυριάκο Μητσοτάκη
την περασμένη Δευτέρα στο Λον-
δίνο. Ο άλλος είναι η εύλογη επι-
θυμία τους να γνωρίσουν την
«επόμενη μέρα» στην Ελλάδα.
«Στο κάτω κάτω, όλα δείχνουν
πως όχι μόνον θα είναι ο επόμε-
νος πρωθυπουργός, αλλά και
πως οι όποιες σοβαρές υπερα-
ξίες θα προκύψουν μέσα από την
επιτάχυνση του μεταρρυθμιστι-
κού momentum που υπόσχεται»,
αναφέρει στην «Κ» ένας από
τους συνδαιτυμόνες του αρχηγού
της αξιωματικής αντιπολίτευσης
στο breakfast που έγινε στο ξε-
νοδοχείο Savoy του Λονδίνου. Το
διοργάνωσε η Bank of America
Merrill Lynch και η προσέλευση
ήταν μεγάλη. Μεταξύ των περί-
που 40 παρευρεθέντων ήταν εκ-
πρόσωποι οίκων όπως οι Brevan
Howard, DeShaw, Fidelity, Blue-
crest, Algebris, Coal Pension Tru-
stees, Finisterre, Pharo, Glen
Point, Macrosynergy, Element,
EMSO, Ice Canyon, Anchorage,
Marshall Wace, Alphadyne, Moo-
re, Rokos Capital, Davidson
Kempner, H2O, Gemsstock, GIC
και Obey. Το breakfast στο Savoy,
όμως, δεν ήταν το μόνο ραντε-
βού στο Λονδίνο με επενδυτές.
Εγιναν άλλα δύο. Το μεσημέρι η
Morgan Stanley διοργάνωσε
γεύμα στο Four Seasons με περί
τα 15 μεγάλα ονόματα όχι μόνον
από τον επενδυτικό χώρο αλλά
και από τον επιχειρηματικό και
νομικό κόσμο. 
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Tης ανταποκρίτριάς μας 
στις ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ
ΕΛΕΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗ

Τον Μάιο του 2012, ο Φρανσουά
Ολάντ έχει μόλις εκλεγεί πρόεδρος
της Γαλλίας. Βρίσκεται στο αερο-
πλάνο για την πρώτη του επίσκεψη
στο Βερολίνο. Λίγα λεπτά μετά την
απογείωση, κεραυνός χτυπάει το
προεδρικό αεροσκάφος, αναγκά-
ζοντάς το να επιστρέψει σε γαλλικό
έδαφος. Πολλοί μιλούν για το πε-
ριστατικό αυτό ως ένα σημάδι σε
μια σχέση που τελικά ποτέ δεν απο-
γειώθηκε, με τη χημεία ανάμεσα
στον κ. Ολάντ και την κ. Μέρκελ
να είναι σχεδόν ανύπαρκτη. Ακόμα
και στην πρώτη τους συνάντηση,
εκείνο τον Μάιο, η Γερμανίδα πο-
λιτικός δεν δίστασε να «παγώσει»
οποιαδήποτε σχέδια είχε ο τότε
νέος Γάλλος πρόεδρος για επίτευξη
περισσότερης χαλάρωσης και ευε-
λιξίας των δημοσιονομικών κανό-
νων της Ε.Ε.

Σε αντίθεση με τον προκάτοχό
του, ο Εμανουέλ Μακρόν δύσκολα
θα μπορούσε να έχει μία πιο θερμή
υποδοχή στο Βερολίνο στο πρώτο
του ταξίδι στο εξωτερικό, καθώς η
κ. Μέρκελ τον υποδέχτηκε σχεδόν
με ενθουσιασμό. «Υπάρχει μαγεία
σε κάθε νέα αρχή», φαίνεται να είπε
στον νέο Γάλλο πρόεδρο, αναφερό-
μενη σε ένα απόφθεγμα του Ερμαν
Εσσε, προσθέτοντας όμως ότι «η
μαγεία έχει διάρκεια μόνο όταν
υπάρχουν αποτελέσματα».

Στα επόμενα πέντε χρόνια ο Εμα-
νουέλ Μακρόν θα κληθεί να αποδείξει
κατά πόσον η γαλλογερμανική μη-
χανή που κινεί την Ε.Ε. από την ίδρυ-
σή της θα πάρει μία νέα ώθηση ή η
γαλλική μηχανή θα συνεχίσει να
σβήνει με καταστροφικές πλέον συ-
νέπειες για όλη τη Γηραιά Ηπειρο.
Θα τον βοηθήσει άραγε το Βερολίνο

με αυτή την ώθηση, με ποιο τρόπο,
σε ποιους τομείς και γιατί;

Παρόλο που στο Βερολίνο παρα-
κολουθούσαν τις γαλλικές εκλογές
με κομμένη την ανάσα, μόλις φάνηκε
ότι το ακροδεξιό κόμμα της Μαρίν
Λεπέν δεν θα βγει πρώτο, άρχισαν
να ακούγονται όλο και περισσότερο
οι γερμανικές φωνές που τόνιζαν
ότι «δεν θα ξεκινήσουμε συζητήσεις
με το Παρίσι που ξεπερνούν τις κόκ-
κινες γραμμές μας». Και αυτές δεν
είναι άλλες από τα γνωστά γερμανικά
θέματα ταμπού, όπως η συζήτηση
για τη δημιουργία ευρωομολόγου,
την ανάγκη θέσπισης ενός κοινού

υπουργού Οικονομικών της Ευρω-
ζώνης ή τη χαλάρωση των δημο-
σιονομικών στόχων.

Από την άλλη, όμως, στα υψηλά
κυβερνητικά κλιμάκια του Βερολί-
νου γνωρίζουν ότι αν δεν πετύχει
ο νέος Γάλλος πρόεδρος, σε δυο-
τρία χρόνια οι φόβοι για το τι θα
γίνει στη Γαλλία θα επανέλθουν
δριμύτεροι και θα έχουν και οι ίδιοι
πλέον μέρος της ευθύνης. «Υπάρχει
η επιθυμία στην καγκελαρία να
υποστηρίξει τον Μακρόν», λέει ο
διευθυντής μελετών του Ινστιτού-
του EPC στις Βρυξέλλες, Γιάννης
Εμμανουηλίδης, καθώς, όπως προ-
σθέτει, «αυτό που φοβούνται πε-
ρισσότερο είναι η αποτυχία του».

Αυτό όμως που είναι ξεκάθαρο σε
Παρίσι, Βερολίνο και Βρυξέλλες είναι

ότι για να γίνει οποιαδήποτε συζή-
τηση με την κ. Μέρκελ (σε περίπτωση
επανεκλογής της) ο κ. Μακρόν θα
πρέπει να αποδείξει ότι πρώτα θα
κάνει μεταρρυθμίσεις στο σπίτι του
και μετά θα ζητήσει άλλες από τους
εταίρους του. «Δεν μπορεί να ζητήσει
ευρωπαϊκές μεταρρυθμίσεις αν δεν
αποδείξει ότι μπορεί πρώτα να κάνει

τις απαραίτητες μεταρρυθμίσεις σε
εθνικό επίπεδο», λέει ο επικεφαλής
του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος
στο Κοινοβούλιο, κ. Μ. Βέμπερ, και
επαναλαμβάνει πολλές φορές ο Γερ-
μανός πολιτικός ότι «πρώτα πρέπει
να γίνει η δουλειά στο Παρίσι και
μετά στις Βρυξέλλες».

Το σκεπτικό αυτό δεν είναι άγνω-

στο στον κ. Μακρόν. Ενας από τους
πιο κοντινούς του συμβούλους στα
οικονομικά θέματα, ο οικονομολόγος
Ζαν Πισανί Φερί, έλεγε σε μια εκ-
δήλωση την περασμένη εβδομάδα
στις Βρυξέλλες πως «η δουλειά ξε-
κινάει στο σπίτι λύνοντας τα εσω-
τερικά προβλήματα» και ότι ο κ. Μα-
κρόν «δεν έχει καμία διάθεση να
πει στους γείτονες και εταίρους του
ότι θα πρέπει να του λύσουν τα προ-
βλήματά του».

Αλλωστε ο κ. Μακρόν έχει του-
λάχιστον έξι μήνες για να δείξει ότι
είναι αποφασισμένος να βάλει σε
τάξη τα του οίκου του, καθώς οποι-
οσδήποτε συμβιβασμός μεταξύ Βε-
ρολίνου και Παρισιού δεν μπορεί
να γίνει πριν από τις αρχές του επό-
μενου έτους, αφού έχει ορκιστεί η
νέα γερμανική κυβέρνηση. Μέχρι
τότε θα έχει και ο κ. Μακρόν τον
χρόνο να παρουσιάσει μερικά επι-
τεύγματα που θα δείξουν την πυγμή
και την αποτελεσματικότητά του
στην κ. Μέρκελ, πριν ξεκινήσει οποι-
αδήποτε διαπραγμάτευση με το Βε-
ρολίνο.

Τρεις κατηγορίες
Οποια και να είναι αυτή η περαι-

τέρω συνεργασία δεν θα είναι «επα-
ναστατική», τονίζει ο κ. Εμμανουη-
λίδης, αλλά μία «πραγματικά φιλό-
δοξη δέσμη μέτρων» που θα συμ-
φέρει και τις δύο πλευρές και εστιάζει
τη μελλοντική συνεργασία στις πα-
ρακάτω τρεις βασικές κατηγορίες.

1. Οικονομία, εμβάθυνση Ευρωζώ-
νης αλλά και της πραγματικής οι-
κονομίας. Ο κ. Μακρόν θα προσπα-
θήσει να βάλει λίγο φρέσκο αέρα
στην οικονομική πολιτική της Ευ-
ρωζώνης, ενώ αναμένεται να ζητήσει
περισσότερη δημοσιονομική ευελιξία
και αύξηση των επενδύσεων. «Είναι
πιθανό να συζητηθεί η δημιουργία
ενός προϋπολογισμού της Ευρωζώ-

νης που θα συνδεθεί με την ανά-
πτυξη των υποδομών και τον οποίο
θα μπορούσαν να χρησιμοποιήσουν
οι χώρες που κάνουν μεταρρυθμί-
σεις», δηλαδή όποια χώρα κάνει με-
ταρρυθμίσεις στην οικονομία της
να «επιβραβεύεται» με κεφάλαια για
επενδύσεις στις υποδομές της από
ένα νέο ταμείο της Ευρωζώνης. Στην
πραγματική οικονομία, ο κ. Εμμα-
νουηλίδης αναφέρει ότι θα μπορού-
σαν να ολοκληρωθούν οι μεταρρυθ-
μίσεις στην κοινή αγορά αλλά και
στην ενεργειακή ένωση. Οσον αφο-
ρά τη δημιουργία ενός υπουργού
Οικονομικών της Ευρωζώνης, ο κ.
Σόιμπλε ήδη απέρριψε μία τέτοια
πρόταση λέγοντας ότι δεν είναι ανα-
γκαίο, αλλά η σκέψη για μονιμοποί-
ηση του προέδρου του Eurogroup
βρίσκεται ακόμα στο τραπέζι.

2. Ασφάλεια. Περισσότερη συνερ-
γασία στην εξωτερική ασφάλεια,
χωρίς όμως να αναμένουμε κάτι ρι-
ζοσπαστικό όπως την ίδρυση ενός
ευρωπαϊκού στρατού. Οι Γερμανοί,
σύμφωνα με τον κ. Εμμανουηλίδη,
έχουν να κερδίσουν πολλά από τους
Γάλλους στον τομέα αυτό, καθώς η
Γερμανία δεν έχει τη γαλλική στρα-
τηγική δύναμη. Η Γαλλία είναι πολύ
πιο έτοιμη και από πλευράς εξοπλι-
σμού αλλά και στρατηγικής κουλ-
τούρας να επέμβει σε περιπτώσεις
ανάγκης απ’ ό,τι οι Γερμανοί. Οταν
μιλάμε για συμφωνία Γαλλίας - Γερ-
μανίας δεν είναι μόνο το ευρωπαϊκό
σκέλος της αλλά και το διμερές,
όπως συνεργασία στις αμυντικές
προμήθειες αλλά και σε κοινές ασκή-
σεις ή στρατιωτικές δυνάμεις.

3. Μεταναστευτικό. Περισσότερη
συνεργασία στην προστασία των
εξωτερικών συνόρων. «Δεν είναι
το θέμα που θα διαμορφώσει όλη
τη γαλλογερμανική συμφωνία, αλλά
παραμένει σημαντικό», καταλήγει
ο κ. Εμμανουηλίδης.

Το νέο γαλλογερμανικό στοίχημα
Ο Μακρόν πρέπει πρώτα να αποδείξει ότι θα κάνει εσωτερικές μεταρρυθμίσεις πριν ζητήσει βοήθεια από το Βερολίνο

<<<<<<

«Υπάρχει η επιθυμία στην
καγκελαρία να υποστηρί-
ξει τον Μακρόν», λέει ο δι-
ευθυντής Μελετών του Ιν-
στιτούτου EPC στις Βρυ-
ξέλλες, Γ. Εμμανουηλίδης.

Θερμή υποδοχή στο Βερολίνο επεφύλαξε στον Γάλλο πρόεδρο Εμανουέλ
Μακρόν η Γερμανίδα καγκελάριος Αγκελα Μέρκελ.
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Του NICHOLAS KRISTOF
THE NEW YORK TIMES

Συμπτώματα προϊούσας αποσύν-
θεσης εμφανίζει η προεδρία Τραμπ.
Αφού απομάκρυνε τον Τζέιμς Κόου-
μι από τη διεύθυνση του FBI, ο
πρόεδρος Τραμπ υποχρεώθηκε να
δεχθεί, το βράδυ της Τετάρτης,
τον διορισμό του Ρόμπερτ Μίλερ
ως ειδικού ανακριτή για τις ενδε-
χόμενες σχέσεις συνεργατών του
με τη Μόσχα. 

Ο Μίλερ είναι πραγματικός
εφιάλτης για τον Τραμπ: ο εισαγ-
γελέας που διηύθυνε το FBI επί
12 χρόνια απολαμβάνει σεβασμό
και από τα δύο κόμματα για τις
ικανότητες και την ακεραιότητά
του. Αν ο Τραμπ νόμιζε ότι απο-
μακρύνοντας τον Κόουμι θα απαλ-
λασσόταν από ένα αγκάθι, τώρα
βρίσκεται πεσμένος σε μια συστά-
δα από ασπαλάθους.

Το πρώτο μάθημα που πήραμε
είναι ότι η πίεση τελικά αποδίδει
καρπούς. Ηταν η πίεση της κοινής
γνώμης που ανάγκασε, σε πρώτο
χρόνο, τους Ρεπουμπλικανούς να
οπισθοχωρήσουν αναφορικά με
την ανάκληση της μεταρρύθμισης
Ομπάμα στην Υγεία (Obamacare).
Η ίδια πίεση εγγυάται ώς ένα βαθμό
μια αμερόληπτη διερεύνηση του
προβλήματος που έχει προκύψει.

Ασφαλώς, δεν μπορούμε να γνω-
ρίζουμε τι θα ανακαλύψει ο Μίλερ.
Ο πρόεδρος Τραμπ έχει αρνηθεί
κατ’ επανάληψη οποιαδήποτε συν-
διαλλαγή με το Κρεμλίνο. Κάποιοι
εκ των Δημοκρατικών υποθέτουν
ότι θα έρθει στο φως κάποιου είδους
μυστική συμφωνία μεταξύ του Ντό-
ναλντ Τραμπ και του Βλαντιμίρ
Πούτιν, αλλά πολλοί έξυπνοι άν-
θρωποι με τους οποίους μίλησα
εκτιμούν ότι η εικόνα που θα προ-
κύψει θα είναι πολύ λιγότερο σα-
φής. Υποθέτουν ότι θα υπάρξουν
ενδείξεις συνδιαλλαγής για κάποι-
ους βοηθούς του Τραμπ στην προ-
εκλογική του εκστρατεία, ίσως και

κάποιες οικονομικές διασυνδέσεις,
αλλά όχι και ενδείξεις χειροπιαστής
συναλλαγής, που να εμπλέκει τον
ίδιο τον πρόεδρο.

Οι πλέον εκτεθειμένοι εκ των
συνεργατών του Τραμπ φαίνεται
να είναι ο πρώην σύμβουλος Εθνι-
κής Ασφαλείας Μάικλ Φλιν και ο
Πολ Μάναφορτ, που χρημάτισε
επικεφαλής της προεκλογικής εκ-
στρατείας του προέδρου. Το NBC
ανέφερε ότι και οι δύο έχουν κλη-
τευθεί για να δώσουν εξηγήσεις.

Επιπλέον, ρεπορτάζ της Wash-
ington Post έκανε λόγο για κασέ-
τες, όπου ο επικεφαλής των Δη-
μοκρατικών στη Βουλή, Κέβιν Μα-
κάρθι, φέρεται να δηλώνει, τον
περασμένο Ιούνιο, στον πρόεδρο
του σώματος Πολ Ράιαν ότι κατά
τη γνώμη του ο Τραμπ εισέπραττε
χρήματα από τον Πούτιν. Τόσο ο
Μακάρθι όσο και ο Ράιαν, αρχικά,
διέψευσαν το ρεπορτάζ, αλλά όταν
έγινε γνωστό ότι η εφημερίδα είχε
στα χέρια της κασέτες, υποστή-
ριξαν ότι επρόκειτο περί αστεϊ-
σμού.

Πολλοί κίνδυνοι
Σε κάθε περίπτωση, οι επόμενοι

μήνες κρύβουν πολλούς κινδύνους.
Ενας από αυτούς είναι να παρα-
λύσει και να αποδυναμωθεί η Αμε-
ρική από τις έρευνες του Μίλερ
και τις υποψίες που θα πλανώνται
στην ατμόσφαιρα – κάτι που εξηγεί
εν μέρει τη μεγάλη πτώση στο Χρη-
ματιστήριο της Νέας Υόρκης, την
Τετάρτη. Από αυτή την κατάσταση
είναι πιθανόν να προσπαθήσουν
να επωφεληθούν ξένες δυνάμεις.
Θα ανησυχούσα για τις δραστη-
ριότητες της Ρωσίας στην Ουκρανία
και στις Βαλτικές χώρες, σε κάθε
περίπτωση δε οφείλουμε να κατα-
στήσουμε σαφές ότι θα συνεργα-
στούμε με τους συμμάχους μας για
να απαντήσουμε σε οποιαδήποτε
πρόκληση.

Ενας άλλος κίνδυνος μπορεί να
προέλθει από έναν ασταθή, οχυ-

ρωμένο στον Λευκό Οίκο, παρα-
νοϊκό πρόεδρο. Στα θέματα εσω-
τερικής πολιτικής, οι πρόεδροι πε-
ριορίζονται από το Κογκρέσο και
τη Δικαιοσύνη, επομένως η δυνη-
τική ζημιά είναι ελεγχόμενη. Αλλά
στην εξωτερική πολιτική ο πρό-
εδρος έχει πολύ μεγάλο βαθμό ελευ-
θερίας.

Το 1974, όταν κατέρρεε η προ-
εδρία του, ο Ρίτσαρντ Νίξον έπινε
πολύ και οι βοηθοί του ανησυχού-
σαν ότι γινόταν ασταθής. Αυτός
ο φόβος οδήγησε τον υπουργό
Αμυνας Τζέιμς Σλέσινγκερ να δώσει
μυστικές οδηγίες στη στρατιωτική
ηγεσία να μην εκτελέσει ενδεχό-

μενη διαταγή του Λευκού Οίκου
για πυρηνικό πλήγμα, εκτός αν
υπήρχε επιβεβαίωση από τον ίδιο
ή από τον Χένρι Κίσινγκερ. Αντι-
συνταγματικό, αλλά σοφό. Επι-
πλέον, ο Σλέσινγκερ είχε εκπονήσει
μυστικά σχέδια για ανάπτυξη στρα-
τευμάτων στην Ουάσιγκτον στο
ενδεχόμενο περιπλοκών με την
αλλαγή στον Λευκό Οίκο.

Η κυβέρνηση έχει τη συνταγ-
ματική δυνατότητα να απομακρύ-
νει τον πρόεδρο με απόφαση της
πλειοψηφίας των μελών της βάσει
της 25ης Τροπολογίας (αν ο πρό-
εδρος αρνηθεί, η απόφαση πρέπει
να επικυρωθεί από τα δύο τρίτα
κάθε σώματος του Κογκρέσου).
Μια παρόμοια ψηφοφορία είναι
απίθανο να συμβεί, ελπίζω όμως
τα μέλη της κυβέρνησης να έχουν
ανταλλάξει κινητά τηλέφωνα ώστε
να επικοινωνήσουν γρήγορα, εάν
η έκτακτη σύγκληση του υπουρ-
γικού συμβουλίου καταστεί ανα-
γκαία για το έθνος μας.

Των GLENN THRUSH
MAGGIE HABERMAN
THE NEW YORK TIMES

Οι δυσάρεστες ειδήσεις ακολούθη-
σαν η μία την άλλη την Τρίτη στον
Λευκό Οίκο, προκαλώντας τον πα-
νικό των βοηθών του προέδρου. Η
αποκάλυψη ότι ο πρόεδρος Τραμπ
γνωστοποίησε απόρρητες πληρο-
φορίες, που προήλθαν από το Ισ-
ραήλ, σε Ρώσους αξιωματούχους,
κατάφερε ένα ακόμη ισχυρό πλήγμα
στην ομάδα συμβούλων του Λευκού
Οίκου, η οποία δεν είχε συνέλθει
από το φιάσκο της απόλυσης του
διευθυντή του FBI, Τζέιμς Κόουμι.
Σαν μην έφταναν όλα αυτά, η ημέρα
συνεχίσθηκε με την αποκάλυψη
ότι ο πρόεδρος είχε ασκήσει πιέσεις
στον Κόουμι, ώστε αυτός να θέσει
στο αρχείο έρευνα για τις επαφές
του πρώην συμβούλου εθνικής
ασφάλειας Μάικλ Φλιν με τη Ρω-
σία.

Η τάση του προέδρου να δημι-
ουργεί χάος σε συνδυασμό με την
αδιαφορία του για τις συμβάσεις
της προεδρίας, έχει προκαλέσει
σύγχυση και τριβές μεταξύ των
συμβούλων του. Την ίδια στιγμή,
η διάθεση του Τραμπ –σύμφωνα
με πηγές του Λευκού Οίκου– είναι
κακή, με αποτέλεσμα να στρέφεται
εναντίον των συμβούλων του, ακό-
μη και του γαμπρού του, Τζάρεντ

Κούσνερ. Σε στιγμές οργής, ο Τραμπ
φέρεται να αποκαλεί την ομάδα
του «ανίκανους», γεγονός που προ-
μηνύει, σύμφωνα με συνεργάτες
του, σημαντικές αλλαγές προσω-
πικού.

Πάντως ο εκπρόσωπος Τύπου
Σον Σπάισερ βρίσκεται στην πρώ-
τη γραμμή της προεδρικής οργής.
Το βράδυ της Δευτέρας, δημοσιο-
γράφοι άκουγαν ανώτατα στελέχη
της προεδρίας να ανεβάζουν τους
τόνους στα γραφεία τους, καθώς
συζητούσαν πώς να διαχειρισθούν
την αποκάλυψη της Washington
Post για τη διαρροή απόρρητων
πληροφοριών από τον Τραμπ
στους Ρώσους προσκεκλημένους
του.

Στην προσπάθειά τους να πε-
ριορίσουν τις επιπτώσεις από την
αποκάλυψη, ο Σπάισερ και άλλοι
σύμβουλοι του Τραμπ αποφάσισαν
να αναθέσουν την ενημέρωση των
δημοσιογράφων στον απόστρατο
αντιστράτηγο και σύμβουλο εθνι-
κής ασφάλειας Μακμάστερ, ελπί-
ζοντας ότι με την επιλογή ανώτα-

του αξιωματούχου, η εκδοχή του
Λευκού Οίκου για τα γεγονότα θα
αποκτούσε ξεχωριστό βάρος.

Στο Κογκρέσο, όμως, όλα έδει-
χναν ότι οι Ρεπουμπλικανοί βου-
λευτές, που είχαν τηρήσει κομμα-
τική πειθαρχία μετά την απόλυση
του Κόουμι από τη διεύθυνση του
FBI, είχαν εξαντλήσει την υπομονή
τους, ζητώντας από τον Τραμπ να
αναλάβει πρωτοβουλίες για να ξε-
περασθεί η κρίση.

«Ριζικές αλλαγές πρέπει να γί-
νουν αμέσως στον Λευκό Οίκο»,
έλεγε ο Ρεπουμπλικανός γερου-
σιαστής Πάτρικ Τούμι, ζητώντας
από τον πρόεδρο Τραμπ να διορίσει
Δημοκρατικό ως επικεφαλής του
FBI. Την Τρίτη, ο επικεφαλής της
Ρεπουμπλικανικής πλειοψηφίας
στη Γερουσία, Μιτς Μακόνελ, απη-
ύθυνε έκκληση στον Τραμπ να
λειτουργεί «λιγότερο δραματικά»,
ενώ πιο αυστηρός εμφανίσθηκε ο
γερουσιαστής Μπομπ Κόρκερ: «Εί-
ναι προφανές ότι βρίσκονται σε
κατάσταση πανικού και πρέπει να
βρουν αμέσως τρόπο να διαχειρι-
σθούν όλα όσα συμβαίνουν».

Οι περισσότεροι σύμβουλοι του
Τραμπ, παρότι εμφανίζονται δη-
μόσια να στηρίζουν τον πρόεδρο,
κατ’ ιδίαν συμφωνούν με την εκτί-
μηση του γερουσιαστή Κόρκερ. Τα
στελέχη αυτά μιλούν πλέον ανοικτά
στους δημοσιογράφους, καταγγέλ-

λοντας τη ζημιά που υπέστη η κυ-
βέρνηση τις τελευταίες εβδομάδες
και περιγράφοντας την κόπωση
που νιώθουν από τις συνεχείς προ-
σπάθειες να υπερασπισθούν τα
ατοπήματα και τις παρορμήσεις
του προέδρου.

Η τελευταία αυτή κρίση σημει-
ώνεται σε ιδιαίτερα κακή στιγμή
για την κυβέρνηση, καθώς η ομάδα
των συμβούλων του θα έπρεπε να
ασχολείται αποκλειστικά με τη
διοργάνωση της πρώτης επίσημης
επίσκεψης του Τραμπ σε Μέση
Ανατολή και Ευρώπη την ερχόμενη
εβδομάδα.

Ολοένα και περισσότεροι σύμ-
βουλοι του Τραμπ εκτιμούν ότι ο
πρόεδρος μοιάζει απρόθυμος ή ανί-
κανος να μείνει μακριά από στείρες
αντιπαραθέσεις και αντιπαραγω-
γικά ξεσπάσματα, όπως αυτά που
σημάδεψαν την προεκλογική του
εκστρατεία. 

Ορισμένοι δε φοβούνται πλέον
να αφήνουν μόνο του τον πρόεδρο
σε συναντήσεις του με ξένους ηγέ-
τες, καθώς μπορεί να προβεί σε
άτοπες ή ακόμη και επικίνδυνες
δηλώσεις. Ο στρατηγός Μακμάστερ
έχει προσπαθήσει επανειλημμένως
να παρέμβει προσεκτικά σε δηλώ-
σεις του πολιτικού του προϊσταμέ-
νου, απομακρύνοντας τον Τραμπ
από διπλωματικά επικίνδυνες κα-
ταστάσεις.

Σε επικίνδυνα
μονοπάτια
η προεδρία
του Τραμπ
Τι μπορεί να αποκαλύψει η έρευνα για 
τις σχέσεις συνεργατών του με τη Ρωσία

Προεδρική οργή κατά των συμβούλων

<<<<<<

Ποιες μυστικές οδηγίες
είχε δώσει ο τότε
υπουργός Αμυνας, όταν
κατέρρεε η προεδρία τού
Ρίτσαρντ Νίξον το 1974.

Η τάση του Αμερικανού προέδρου Ντόναλντ Τραμπ να δημιουργεί χάος, σε
συνδυασμό με την αδιαφορία του για τις συμβάσεις της προεδρίας, έχει προ-
καλέσει σύγχυση και τριβές μεταξύ των συμβούλων του.

<<<<<<

Ριζικές αλλαγές στον
Λευ κό Οίκο ζητούν 
ήδη στε λέ χη των
Ρεπουμπλικανών.

Η πρωθυπουργός της Βρετανίας,
Τερέζα Μέι, αποκάλυψε πριν από
μερικές ημέρες τις βασικές προ-
εκλογικές δεσμεύσεις της και το
πολιτικό της όραμα, τονίζοντας
ότι πρόκειται να περιορίσει το
μεταναστευτικό ρεύμα αλλά και
να βγάλει τη Βρετανία από την
Ε.Ε., επισημαίνοντας ότι πρόκειται
να οικοδομήσει τη βρετανική
αξιοκρατία βοηθώντας τους φτω-
χούς και αίροντας όλα τα εμπόδια
προς την κοινωνική κινητικότη-
τα.

Στην πραγματικότητα, η πλατ-
φόρμα της κυρίας Μέι για τις
εκλογές της 8ης Ιουνίου σημα-
τοδοτεί μια μεγάλη διαφορά από
τις προηγούμενες θέσεις των συν-
τηρητικών κυβερνήσεων. Οπως
η ίδια τόνισε, η εγκατάλειψη της
Ε.Ε. δημιουργεί την πιθανότητα
«ανοικοδόμησης μιας ισχυρότε-
ρης, δικαιότερης και ευδαίμονος
Βρετανίας» με βάση «ένα νέο συμ-
βόλαιο ανάμεσα στην κυβέρνηση
και στον λαό».

Σύμφωνα με το μανιφέστο του
Συντηρητικού Κόμματος, οι με-
τανάστες θα περιοριστούν στις
100.000, μία υπόσχεση που το
κόμμα έχει σπάσει ήδη από το
2010. Ωστόσο, δεν προσδιορίζεται
η ημερομηνία κατά την οποία η
Βρετανία θα πρέπει να προσεγ-
γίσει τον στόχο αυτόν. Πολλοί
Βρετανοί, που κατά τον περα-
σμένο χρόνο ψήφισαν υπέρ της
εγκατάλειψης της Ε.Ε., είχαν ως
κίνητρο τον έλεγχο της μετανά-
στευσης η οποία τον τελευταίο
καιρό κορυφώθηκε.

Αυθαίρετος στόχος
Οταν η Βρετανία θα εγκαταλεί-

ψει την Ε.Ε., το νωρίτερο το 2019,
θα έχει μεγαλύτερο έλεγχο σε αυ-
τούς που κινούνται προς τη χώρα.
Πολλοί οικονομολόγοι ισχυρίζον-
ται πως ο στόχος των «δεκάδων
χιλιάδων» είναι αυθαίρετος και
ότι μπορεί να εμποδίσει τις εται-
ρείες από το να προσλαμβάνουν
κάποιους εργάτες με στοιχειώδη
προσόντα και ικανότητες. Ο Πολ
Τζονσον, επικεφαλής της συμ-
βουλευτικής εταιρείας Fiscal Stu-
dies, δήλωσε ότι η περικοπή της
μετανάστευσης θα προκαλέσει
ένα επιπλέον κόστος στους εργο-
δότες και στην οικονομία.

Η πλατφόρμα του Συντηρητι-
κού Κόμματος υποδεικνύει ότι η
Βρετανία πρόκειται να ενταχθεί
στις διαπραγματεύσεις «με ένα
πνεύμα πραγματικής συνεργα-
σίας» και θα καταβάλει τα οφει-
λόμενα «με βάση έναν δίκαιο δια-
κανονισμό των δικαιωμάτων του
Ηνωμένου Βασιλείου και των υπο-
χρεώσεών του». Το ποσό που θα
κληθεί να πληρώσει η Βρετανία
θα είναι ένα από τα κομβικά θέ-
ματα των διαπραγματεύσεων για
την αποχώρησή της από την Ε.Ε.

Η Μέι δεσμεύτηκε να επιτύχει
στις διαπραγματεύσεις για το Bre-
xit, μια κίνηση η οποία εγκυμονεί

πολλούς κινδύνους για τη βρετα-
νική οικονομία. Αξίζει να σημει-
ωθεί ότι η αξία της στερλίνας κα-
ταρρακώθηκε από τη στιγμή που
οι Βρετανοί ψήφισαν να εγκατα-
λείψουν την Ευρωπαϊκή Ενωση.
Το οικονομικό όραμα της κυρίας
Μέι εμπεριέχει κάποιες απόψεις
που θυμίζουν περισσότερο αυτές
του κεντροαριστερού Εργατικού
Κόμματος παρά τις πολιτικές του
Συντηρητικού Κόμματος, στο
οποίο οι δημοσκοπήσεις δίνουν
σημαντικό προβάδισμα.

Μεταξύ των δεσμεύσεων που
περιέχονται στο μανιφέστο των
Συντηρητικών ξεχωρίζουν ο ισο-
σκελισμός του προϋπολογισμού
έως το 2025, η αύξηση του κα-
τώτατου εγγυημένου εισοδήμα-
τος, έτσι ώστε αυτό να φθάσει
το 60% του μέσου μηνιαίου μι-

σθού έως το 2020, η αύξηση των
ετήσιων δαπανών υγείας κατά 8
δισ. στερλίνες έως το 2022, η αύ-
ξηση των εισφορών επιχειρήσεων
που προσλαμβάνουν μετανάστες,
η κατάργηση της επιδότησης χει-
μερινής θέρμανσης για εύπορους
συνταξιούχους, η επιπλέον χρη-
ματοδότηση σχολείων στην Αγ-
γλία κατά 4 δισ. στερλίνες έως το
2022 και η ψήφιση νόμου στη
Βουλή για κατάργηση του έφιππου
κυνηγιού αλεπούς.

Σε μία προσπάθεια να απο-
κρούσει κατηγορίες στελεχών
του κόμματός της, που εκτιμούν
ότι το προεκλογικό μανιφέστο
είναι υπερβολικά αριστερό και
απομακρύνει το κόμμα από τις
αρχές της Μάργκαρετ Θάτσερ, η
κ. Μέι είπε την Πέμπτη: «Η Θά-
τσερ ήταν Συντηρητική, εγώ είμαι
Συντηρητική και αυτό είναι ένα
Συντηρητικό μανιφέστο».

Αυστηρή κριτική άσκησε στο
μανιφέστο των Συντηρητικών ο
επικεφαλής των Εργατικών, Τζέ-
ρεμι Κόρμπιν. «Η κ. Μέι επιτίθεται
κατά των συνταξιούχων σε τρία
μέτωπα: καταργώντας την ασφά-
λεια των συντάξεών τους, αφαι-
ρώντας την επιδότηση θέρμανσης
και επιβάλλοντας χρεώσεις σε
όσους χρειάζονται την αρωγή
των κοινωνικών υπηρεσιών»,
είπε ο κ. Κόρμπιν.

REUTERS

Η σουηδικήεισαγγελία ανακοίνωσε
προχθές πως βάζει στο αρχείο την
έρευνα για βιασμό εις βάρος του
ιδρυτή του ιστότοπου WikiLeaks
Τζούλιαν Ασάντζ, κλείνοντας μια
δικαστική υπόθεση που διαρκεί
από το 2010. Ωστόσο η βρετανική
αστυνομία ανακοίνωσε, σύμφωνα
με το Ρόιτερς, πως ο Ασάντζ θα
συλληφθεί εάν βγει από την πρε-
σβεία του Ισημερινού στο Λονδίνο.
«Η εισαγγελέας Μαριάνε Νάι απο-
φάσισε να βάλει στο αρχείο την
έρευνα εις βάρος του Τζούλιαν
Ασάντζ για βιασμό», αναφέρει η
εισαγγελία σε ανακοίνωση που
εξέδωσε. Ο επίλογος αυτός είναι
μια νίκη για τον 45χρονο Αυστραλό,
ο οποίος ανέκαθεν αρνούνταν τις
κατηγορίες που είχε διατυπώσει
εις βάρος του τον Αύγουστο του

2010 μια 30χρονη Σουηδή. Ο
Ασάντζ έχει καταφύγει από το
2012 στην πρεσβεία του Ισημερι-
νού στο Λονδίνο, ελπίζοντας να
διαφύγει το ευρωπαϊκό ένταλμα
σύλληψης που είχε εκδώσει εις
βάρος του η Σουηδία. Ο Ασάντζ
καταγγέλλει έναν ελιγμό με στόχο
να εκδοθεί τελικά στις ΗΠΑ, όπου
κινδυνεύει με δίωξη για τη δημο-
σιοποίηση εμπιστευτικών στρα-
τιωτικών και διπλωματικών εγ-
γράφων. Τον Νοέμβριο, έπειτα
από πολλές διαδικαστικές περι-
πλοκές, είχε καταθέσει στο Λονδίνο
σε έναν εισαγγελέα από τον Ιση-
μερινό παρουσία Σουηδών δικα-
στικών. Και είχε επαναλάβει πως
είναι εντελώς αθώος, καθώς οι σε-
ξουαλικές σχέσεις με τη μηνύτρια
ήταν κατ’ αυτόν συναινετικές.

Στο αρχείο η έρευνα για βιασμό
κατά του Τζούλιαν Ασάντζ

«Η Θάτσερ ήταν Συντηρητική, εγώ
είμαι Συντηρητική και αυτό είναι
ένα Συντηρητικό μανιφέστο», είπε
η η κ. Μέι.

Νέο συμβόλαιο
μέσω Brexit
υπόσχεται η Μέι
Στόχος, ο περιορισμός των μεταναστών
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Της ΕΥΡΥΔΙΚΗΣ ΜΠΕΡΣΗ

«Αυτή την εβδομάδα, η παλιά δημοκρατία
πέρασε στην Ιστορία. Βρισκόμαστε σε
εντελώς αχαρτογράφητα ύδατα». Η δια-
πίστωση του κύριου άρθρου της εφημε-
ρίδας Die Presse συνοψίζει τις κατακλυ-
σμιαίες αλλαγές που συνέβησαν τις τε-
λευταίες ημέρες στην πολιτική σκηνή
της Αυστρίας. Αλλαγές που έχουν μεγάλες
πιθανότητες να καταλήξουν στη συμμε-
τοχή του ακροδεξιών καταβολών κόμμα-
τος FPOe στην επόμενη κυβέρνηση της
χώρας.

Η κλωστή από την οποία κρεμόταν εδώ
και μήνες ο κυβερνητικός συνασπισμός
Σοσιαλδημοκρατών - Λαϊκού Κόμματος
κόπηκε όταν ο κεντροδεξιός αντικαγκε-
λάριος Μιτερλένερ υπέκυψε στον ανοικτό
πόλεμο νεύρων που υφίστατο από το εσω-
τερικό του κόμματός του και παραιτήθηκε.
Η κατάρρευση του κυβερνητικού συνα-
σπισμού δεν είναι μια προσωρινή κατά-
σταση που θα μπορούσε να αντιστραφεί
μετά τις πρόωρες εκλογές της 15ης Οκτω-
βρίου, αντιθέτως οι πρόωρες εκλογές είναι
μια έκφραση του γεγονότος ότι ο συνα-
σπισμός αυτός εξεμέτρησε το ζην.

Η απορριπτική διάθεση προς τα κα-
τεστημένα κόμματα της Κεντροδεξιάς
και της Κεντροαριστεράς, που λόγω μα-
κροχρόνιας συγκυβέρνησης έχουν ταυ-
τιστεί μεταξύ τους στη συνείδηση πολλών
ψηφοφόρων, έχει πάρει πολλές μορφές.
Η πιο χαρακτηριστική είναι η άνοδος
του αντιμεταναστευτικού και ευρωσκε-
πτικιστικού FPOe, που δίνει την εντύ-
πωση ότι έχει εγκαταλείψει τις πιο ακραί-
ες θέσεις του προκειμένου να εισέλθει
στην κυβέρνηση.

Παράλληλα, όμως, η ανάγκη για πολι-
τική ανανέωση πυροδότησε μία εντυπω-
σιακή εξέλιξη στο Λαϊκό Κόμμα. Ο πυ-
λώνας του αυστριακού δικομματισμού,
που πλέον βρίσκεται πίσω από τους σο-
σιαλδημοκράτες και το FPOe στις σφυγ-
μομετρήσεις, έδωσε γην και ύδωρ στον
30χρονο υπουργό Εξωτερικών Σεμπάστιαν
Κουρτς. Ο Κουρτς δεν αναδείχθηκε απλώς

νέος επικεφαλής του κόμματος (ο νεότερος
στην Ιστορία), αλλά ταυτόχρονα το με-
τέτρεψε σε προσωποπαγές, μετονομά-
ζοντας το ψηφοδέλτιο σε «Λίστα Σεμπά-
στιαν Κουρτς - Νέο Λαϊκό Κόμμα». Ανα-
φέροντας αρχικά ότι δεν ενδιαφέρεται
για την ηγεσία «σε αυτήν τη φάση», ο
Κουρτς έπεισε τους βαρώνους του κόμ-
ματος και τις τοπικές και επαγγελματικές
ενώσεις που αποτελούν τη ραχοκοκαλιά
του να του δώσουν λευκή επιταγή στην
κατάρτιση των ψηφοδελτίων, στη δια-
πραγμάτευση με τους πιθανούς κυβερ-
νητικούς εταίρους, στον σχηματισμό της
κυβέρνησης κ.ο.κ.

Ενας λόγος για τον οποίο η Αυστρία
έχει διατηρήσει μεγάλο μέρος του κοι-
νωνικού της κράτους και τα κλειστά

επαγγέλματα παραμένουν κλειστά είναι
η αποκεντρωμένη λήψη των αποφάσε-
ων, με τις τοπικές και επαγγελματικές
ενώσεις να ασκούν ουσιαστικό έλεγχο
επί του Λαϊκού Κόμματος και τα συν-
δικάτα να ασκούν ουσιαστικό έλεγχο
επί των Σοσιαλδημοκρατών. Ο Κουρτς
φιλοδοξεί να σπάσει το μοντέλο αυτό,
μιμούμενος, τρόπον τινά, τις μεταρ-
ρυθμιστικές εξαγγελίες του Εμανουέλ
Μακρόν στη Γαλλία.

Ενώ, όμως, ο Μακρόν εξελέγη πρόεδρος
σηκώνοντας τη σημαία της αντίθεσης
στο Εθνικό Μέτωπο της Μαρίν Λεπέν, ο
Κουρτς είναι πανέτοιμος να συγκυβερ-
νήσει με το FPOe και το μόνο για το οποίο
πασχίζει είναι να αναδειχθεί καγκελάριος
ο ίδιος και όχι ο επικεφαλής του FPOe,

Χάιντς Κρίστιαν Στράχε. Ενας από τους
λόγους που οι βαρώνοι του Λαϊκού Κόμ-
ματος δεν έφεραν αντιρρήσεις στον
Κουρτς είναι ότι με τις αλλαγές που προ-
ωθεί, υπολογίζουν ότι θα έρθουν πιο
κοντά στην εξουσία, διεμβολίζοντας την
εκλογική βάση του φιλελεύθερου κόμ-
ματος NEOS και στερώντας από τους Σο-
σιαλδημοκράτες την επιλογή συγκυβέρ-
νησης με τους Πρασίνους και το NEOS.

Η κατεδάφιση του αυστριακού πολι-
τικού σκηνικού δεν τελειώνει εδώ. Σε αν-
τίθεση με αδελφά κόμματα ανά την Ευ-
ρώπη, οι Αυστριακοί Σοσιαλδημοκράτες
εξετάζουν σοβαρά μια συγκυβέρνηση με
το FPOe, βήμα που, αν υλοποιηθεί, θα
βουλιάξει και τον δεύτερο, σοσιαλδημο-
κρατικό πυλώνα σε βαθιά κρίση.

Τέλος o μήνας
του μέλιτος 
για τον Σουλτς
Οι τοπικέςεκλογές στη Ρηνανία-Βεστφαλία
ανέκαθεν θεωρούνταν πρόκριμα για τις
ομοσπονδιακές στη Γερμανία. Γι’ αυτό άλ-
λωστε η συντριπτική ήττα των Σοσιαλδη-
μοκρατών (SPD) της πρωθυπουργού του
κρατιδίου Χανελόρε Κραφτ, την περασμένη
Κυριακή, αναμένεται να έχει ευρύτερες
επιπτώσεις για το SPD του Μάρτιν Σουλτς,
η εικόνα του οποίου ξεφουσκώνει αργά και
σταθερά ύστερα από ένα παρατεταμένο
δημοσκοπικό μήνα του μέλιτος.

Ηδη, Γερμανοί αναλυτές θεωρούν δεδο-
μένη μια νέα θητεία της καγκελαρίου Αγκελα
Μέρκελ μετά την αναμέτρηση του Σεπτεμ-
βρίου, ενώ απομακρύνεται η πιθανότητα
ενός ακόμη μεγάλου
συνασπισμού και
πληθαίνουν οι ενδεί-
ξεις ότι το φθινόπωρο
θα εγκατασταθεί στο
Βερολίνο μια κυβέρ-
νηση συνεργασίας
της Ενωσης Χριστια-
νοδημοκρατών/Χρι-
στιανοκοινωνιστών
(CDU/CSU) με τους
Ελεύθερους Δημο-
κράτες (FDP), τον αγα-
πημένο εταίρο της
συντηρητικής παρά-
ταξης. Φαίνεται πως
το SPD ακόμη δεν έχει
καταφέρει να συνέλ-
θει από τη μεταρρυθμιστική ατζέντα 2010
του Γκέρχαρντ Σρέντερ, η οποία βρίσκεται
μεν πίσω από το οικονομικό θαύμα των τε-
λευταίων ετών, αλλά αποξένωσε το κόμμα
από την παραδοσιακή εκλογική του βάση.

Αξίζει να σημειωθεί ότι η Ρηνανία-Βε-
στφαλία υπήρξε με ελάχιστες εξαιρέσεις
προπύργιο των Σοσιαλδημοκρατών και το
SPD συγκέντρωνε παραδοσιακά πάνω από
40-42% των ψήφων, ενώ την περασμένη
Κυριακή εξασφάλισε μόλις 31,2%. Η Frank-
furter Allgemeine Zeitung θυμίζει πως το
2005 ο Σρέντερ προκήρυξε πρόωρες εκλογές
όταν το κόμμα του έχασε τις τοπικές εκλογές
στη Ρηνανία-Βεστφαλία, για πρώτη φορά
από το 1966.

Σε αχαρτογράφητα νερά η Αυστρία
Η διάσπαση του Λαϊκού Κόμματος και των Σοσιαλδημοκρατών φέρνει στο προσκήνιο την Ακροδεξιά

<<<<<<

Aναλυτές θε-
ωρούν δεδο-
μένη μια νέα
θητεία Μέρ-
κελ, αυτή τη
φορά με τους
«αγαπημέ-
νους» της
Ελεύθερους
Δημοκράτες.

Η ανάγκη για πολιτική ανανέωση στο Λαϊκό Κόμμα, που πλέον ακολουθεί δημοσκοπικά Σοσιαλδημοκράτες και FPOe, έδωσε γην και
ύδωρ στον Σεμπάστιαν Κουρτς.
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Αυτό το τρόπαιο ποιος θα το πάρει τελικά;
Μετά από χρόνια το ζευγάρι του τελικού Κυπέλλου αποτελείται από δύο ομάδες που διεκδίκησαν μέχρι το τέλος και το πρωτάθλημα

Έχοντας πετύχει τον κυριότερο στό-
χο των εγχώριων αγωνιστικών υπο-
χρεώσεων, ο ΑΠΟΕΛ κατέρχεται
στον τελικό με την κατάλληλη ψυ-
χολογία. Επιπρόσθετα και παρά
το γεγονός ότι ένας τελικός κυπέλ-
λου είναι παιχνίδι με ιδιαιτερότητες,
η έδρα του φετινού τελευταίου
αγώνα της διοργάνωσης, το ΓΣΠ,
δίνει ένα πλεονέκτημα στην ομάδα
της Λευκωσίας, έστω με ίδιο τον
αριθμό φιλάθλων των δύο ομάδων,
έστω με τη Δυτική κερκίδα στη
διάθεση των φίλων του Απόλλωνα.
Γενική η εκτίμηση και αρκετές
φορές επιβεβαιωμένη στα τελευ-
ταία παιχνίδια πρωταθλήματος,
πως ο ΑΠΟΕΛ του τελευταίου δι-
μήνου πολύ απέχει σε θέμα καλής
απόδοσης, από το προηγούμενο
διάστημα της φετινής περιόδου.
Εμφανή τα σημάδια της κούρασης
και του ντεφορμαρίσματος, για
αρκετούς ποδοσφαιριστές, αν και
η αγωνιστική ετοιμότητα σημαν-
τικών παικτών που απουσίασαν
από πολλά παιχνίδια λόγω τραυ-
ματισμού, μπορεί να διαφοροποι-
ήσει σε σημαντικό βαθμό την αγω-
νιστική εικόνα. Στα αρνητικά και
οι διαφαινόμενες εξελίξεις με πο-
δοσφαιριστές, των οποίων τα συμ-
βόλαια τελειώνουν και με λιγοστές
τις πιθανότητες ανανέωσής τους. 

Αγωνιστική ετοιμότητα
Από τον αγώνα της προτελευ-

ταίας αγωνιστικής με την Ομόνοια,
μεσολαβεί ένα δεκαήμερο μέχρι
τον τελικό της ερχόμενης Τετάρ-
της. Χρονικό διάστημα κατά το
οποίο, με την ανάλογη διαχείριση
αλλά και ξεκούραση, μπορεί να
επιτευχθεί ένα καλύτερο αποτέ-
λεσμα στο βαθμό ετοιμότητας, σε
σχέση με την αγωνιστική εικόνα
των προηγούμενων αγώνων. 

Ο προπονητής
Το μεγαλύτερο ίσως ερωτημα-

τικό, σε σχέση με τα στοιχεία που
μπορεί να διαμορφώσουν τις πι-
θανότητες υπέρ της μιας ή της άλ-
λης ομάδας, για την κατάκτηση
του τροπαίου. Από τη μία, η «αδυ-
ναμία» του Τόμας Κρίστιανσεν να
επιβληθεί στη… σκακιέρα της τα-
κτικής, έναντι του αντίπαλου προ-
πονητή, Σωφρόνη Αυγουστή, στα
δύο από τα τέσσερα ντέρμπι πρω-
ταθλήματος με τον Απόλλωνα,
όπως και γενικότερα στα ντέρμπι

και με τους δύο βασικούς αντιπά-
λους για τον τίτλο (Απόλλωνα και
ΑΕΚ). Από την άλλη, η αβεβαιότητα
ως προς την επόμενη μέρα και το
μέλλον της συνεργασίας Τόμας
Κρίστιανσεν – ΑΠΟΕΛ. Λογική και
αναμενόμενη, θα έπρεπε να ήταν,
η ανακοίνωση για τη συνέχιση
της παρουσίας στην τεχνική ηγε-
σία του ΑΠΟΕΛ, ενός προπονητή
που κατέκτησε τον τίτλο, διεκδικεί
το νταμπλ και έχει οδηγήσει την
ομάδα μέχρι τη φάση των «16»
του Europa League. Το οικονομικό
δεν φαίνεται να είναι η μοναδική
αιτία για τη μη ύπαρξη τελικής
κατάληξης, μέχρι στιγμής, στο όλο
θέμα και όλα αυτά, αναπόφευκτα,
μπορεί να επηρεάσουν τη δουλειά
ενός προπονητή.

Το πλάνο του τελικού
Είναι η πέμπτη φετινή αναμέ-

τρηση των δύο ομάδων. Θα είναι
η πέμπτη φορά που ο ΑΠΟΕΛ θα
επιχειρήσει να αντιμετωπίσει με
επιτυχία τις γρήγορες αντεπιθέσεις
του Απόλλωνα, τους επικίνδυνους
επιθετικούς του αλλά και τον Ντα
Σίλβα, ο οποίος κόντρα στους γα-
λαζοκίτρινους, συνήθως, κάνει
μεγάλες εμφανίσεις. Αδύνατο ση-
μείο για τον ΑΠΟΕΛ, στους φετι-
νούς (και όχι μόνο) αγώνες κόντρα
στον Απόλλωνα, η δυνατότητα να
επιβληθεί, να δημιουργήσει ρήγ-
ματα στην αντίπαλη άμυνα και να
φτιάξει ευκαιρίες. Αν το πλάνο σε
αυτό τον τομέα αποδειχθεί πετυ-
χημένο, οι πιθανότητες επιτυχίας
αυξάνονται κατακόρυφα.

Παίκτες κλειδιά
Αν το τελευταίο παιχνίδι του

Πιέρου Σωτηρίου αποδειχθεί και
σημαδιακό, θα είναι ένα στοιχείο
που μπορεί να καθορίσει την τε-
λική έκβαση του τελικού. Από τη
δραστηριότητα των ποδοσφαιρι-
στών του στα δύο άκρα, ο ΑΠΟΕΛ
υπερτέρησε πολλές φορές των αν-
τιπάλων του. Με ψηλότερο τον
βαθμό ετοιμότητας για τον Εφραίμ,
μετά την αποθεραπεία του, ο Τόμας

Κρίστιανσεν μπορεί να ελπίζει σε
μια καταλυτική παρουσία από την
όποια επιλογή του στα δύο άκρα
(Εφραίμ, Βάντερ, Αλωνεύτης, Γιαν-
νιώτας). Και φυσικά, σημαντικό
ρόλο θα πρέπει να διαδραματίσουν
οι μόνιμα καθοριστικοί ποδοσφαι-
ριστές στη μεσαία γραμμή, Μοράις
και Βινίσιους.

Επιπρόσθετο άγχος δεν υπάρ-
χει, μετά την κατάκτηση του πρω-
ταθλήματος και την εξασφαλισμέ-
νη παρουσία στα προκριματικά
του Champions League. Επιπρό-
σθετα, το κίνητρο για την πρώτη
φετινή νίκη σε βάρος του Απόλ-
λωνα και μετά από τρεις αποτυ-
χημένες προσπάθειες στα καθο-
ριστικά ντέρμπι του πρωταθλή-
ματος, λογικά «φτιάχνει» καλή ψυ-
χολογία, για μια ομάδα, ούτως ή
άλλως, έμπειρη σε κρίσιμα παι-
χνίδια, από τα οποία κρίνονται
τίτλοι.

4 Πρόβλεψη: Στις δύο προηγούμενες
παρουσίες του ΑΠΟΕΛ σε τελικό,
με Ερμή και ΑΕΛ, ο ΑΠΟΕΛ είχε
τον τίτλο του φαβορί. Κάτι τέτοιο
αυτή τη φορά δεν ισχύει, ούτε
όμως και ο ΑΠΟΕΛ υστερεί, με
βάση τα αποτελέσματα των προ-
ηγούμενων φετινών αγώνων κόν-
τρα στον Απόλλωνα. Πιο απλά, στο
50-50 και βλέπουμε…

Γιώργος Λογίδης

Τη λες και ομάδα κυπέλλου. Και
δεν θα σε αποκαλέσει κανείς τρελό.
Άμα από το 2010 μέχρι και φέτος,
έχει καταφέρει να πάει τέσσερις
φορές στον τελικό κατακτώντας
το τρεις, τότε δεν έχεις άλλη επι-
λογή από το να δείξεις σεβασμό. 

Πόσο μάλλον δε, όταν ο φετινός
Απόλλωνας έδειξε ότι όχι μόνο
μπορεί να κοντράρει τον ΑΠΟΕΛ
αλλά του έχει πάρει και τον αέρα.
Όποιος το αμφισβητεί, ας δει τα
μεταξύ τους αποτελέσματα. Τρεις
νίκες, μια ισοπαλία. Μια χαρά και
δύο τρομάρες. Άμα κιόλας υπολο-
γίσεις ότι ο «θεός» έπαιξε ίσως το
πιο δελεαστικό ποδόσφαιρο στο
μεγαλύτερο μέρος του φετινού
πρωταθλήματος, τότε το κοντέρ
των πιθανοτήτων απέναντι στον
ΑΠΟΕΛ για το ποιος θα πάρει το
«κύπελλο του αναψυκτικού» γρά-
φει 50-50. 

Το βασικό όπλο της ομάδας εί-
ναι ακριβώς η θέληση της να κλεί-
σει τη χρονιά μ’ ένα τρόπαιο. Άμα
δηλαδή στον ΑΠΟΕΛ υπάρχει εν-
δεχομένως ένα σχετικό βόλεμα
λόγω της κατάκτησης του 5ου συ-
νεχόμενου, στον Απόλλωνα ούτε
και που σκέφτονται ότι θα κλείσει
η χρονιά χωρίς μια φιέστα. 

Από την άλλη στην προσπάθειά
του αυτή υπάρχει και ένα σημαν-
τικό μειονέκτημα. Πέραν της δε-
δομένης κούρασης που υπάρχει,

οι ιατροί της ομάδας απασχολούν-
ται με εφτά ποδοσφαιριστές, δύο
εκ των οποίων είναι αμφίβολοι. 

Στο ΓΣΠ την ερχόμενη Τετάρτη
δεν θα βρίσκονται οι Μακρίδης,
Αγγελή, Γκιέ, Μπεντόγια και Γκό-
μες, ενώ κανείς δεν μπορεί να γνω-
ρίζει κατά πόσο θα τα καταφέρουν
οι αμφίβολοι Χάμπος και Βασιλείου. 

Αγωνιστική ετοιμότητα
Είναι το τελευταίο ματς της

χρονιάς, έχουν απέναντι τον ΑΠΟ-
ΕΛ, είναι τελικός κυπέλλου, όποιος
νομίζει ότι δεν θα τα δώσουν όλα
για να το γιορτάσουν στην πόλη,
τότε μάλλον θα πρέπει ν’ ασχο-
ληθεί με το Survivor ή το φεστιβάλ
των Καννών. Στο Κολόσσι γυαλίζει
το μάτι τους και γι’ αυτό συντρέ-
χουν χίλιοι δύο λόγοι. 

Ο προπονητής
Δεν είναι σπάνιο φαινόμενο, ο

προπονητής μιας ομάδας να είναι
και το αστέρι της. Πότε ανέλαβε,
πότε κατάφερε να κερδίσει την
εμπιστοσύνη όλων ακόμη και εχ-
θρών, ο Σωφρόνης Αυγουστή στον
πρώτο τελικό της καριέρας του
στον πάγκο είναι το άτομο που θα
συγκεντρώσει τα φώτα της δημο-
σιότητας. 

Όσοι δε τον γνωρίζουν έχουν
να λένε ότι νυχτο-ξημερώνεται
προσπαθώντας να φτιάξει την ψυ-
χολογία των παικτών. Όχι δηλαδή
πως τακτικά πήγε άσχημα, αντι-
θέτως, αλλά στην ψυχολογία ο
«κάττος» είναι γάτα. Άσε κιόλας
που άμα καταφέρει να έρθει Λε-
μεσό νικητής, τότε ο Σωφρόνης
θα μπει σφήνα ανάμεσα στους
«θρύλους» του «θρύλου». 

Το πλάνο του τελικού
Όσον αφορά το πλάνο, δύσκολα

θα ξεφύγει από το 4-2-3-1. Ως προς
το ποιοι παίκτες θα το εφαρμό-
σουν, τίθεται ένα θέμα νοουμένου
ότι υπάρχουν αρκετοί τραυματίες.
Για παράδειγμα η θέση του αρι-
στερού μπακ εν τη απουσία του
Γκόμες και ίσως του Βασιλείου θα

κληθεί να καλύψει μια λύσης εξ
ανάγκης. Δεν αποκλείεται να είναι
ο Μάριο Σέρτζιο όπως τουλάχιστον
τον χρησιμοποίησε ο Σωφρόνης
στο ματς με την Ανόρθωση. 

Εάν όντως παρθεί αυτή η από-
φαση και όχι του Πελαγία που
είναι επίσης μια λύση, τότε ο Πέδρο
θα πάει δεξιά της άμυνας ενώ στα
στόπερ σίγουρες επιλογές λογί-
ζονται οι Ρομπέρζ και Βινίσιους
που θα βρίσκονται μπροστά του
Βάλε. Ως αμυντικό χαφ σίγουρο
θα κινηθεί ο Σακέτι ενώ αν ο Χάμ-
πος δεν προλάβει, τότε ο Σεμέδο
θα αποτελέσει τον παρτενέρ του.
Μπροστά τους θα είναι σίγουρα
ο Ντα Σίλβα ενώ στα πλάγια του
θα κινούνται ο Παπουλής ίσως και
ο Σαρδινέρο. Στην κορυφή δύσκο-
λα ο Πιεχ θα πάρει τη θέση του
Μάγκλιτσα που μοιάζει το απόλυτο
φαβορί για να κινείται ως επιθε-
τικός κορυφής. 

Παίκτες κλειδιά
Και μπάλα να μην ξέρεις, εύκολα

διαπιστώνεις ότι ο Ντα Σίλβα μπο-
ρεί να καθορίσει την εξέλιξη του
αγώνα. Το έχει άλλωστε αποδείξει
πολλάκις ότι άμα είναι στη μέρα
ο 34χρονος μπορεί να κάνει τον
αντίπαλο ν’ αναρωτιέται πώς μπο-
ρεί να τον σταματήσει. 

Κάτι παρόμοιο συμβαίνει και
με τον Παπουλή. Ο Ελλαδίτης ιδι-
αίτερα στα μεγάλα παιχνίδια δίνει
πάντα το παρών του και δεν απο-
κλείεται να κάνει ζημιά ανά πάσα
στιγμή. Ένας ακόμη σημαντικός
παίκτης είναι αναμφισβήτητα και
ο Μπρούνο Βάλε. Ο έμπειρος πορ-
τιέρο το έχει άλλωστε ξανακάνει
σε τελικό… να δώσει δηλαδή με
την εμφάνιση του το τρόπαιο στην
ομάδα. Όποιος ξεχνάει, ας παρα-
κολουθήσει τον τελικό με την ΑΕΛ
το 2013. 

Μπορεί να μην είναι το μεγάλο
αστέρι της ομάδας αλλά η απόδοση
του θα καθορίσει πολλά. Ο λόγος
για τον Ζοάο Πέδρο που τον λες
και πασπαρτού στα χέρια του Σω-
φρόνη. Είτε παίξει δεξιά της άμυ-
νας, είτε ως εξτρέμ ακόμη και ως
κεντρικός χαφ ο Πορτογάλος είναι
ζωτικής σημασίας παίκτης για το
πλάνο του προπονητή. 

4 Πρόβλεψη: 1Χ2. Λόγω πόλης…
Απόλλων

Χρίστος Ζαβός 

Την ερχόμενη Τετάρτη (στις 18:30) στο ΓΣΠ, στον τε-
λευταίο αγώνα της σεζόν 2016 – 2017, ο ΑΠΟΕΛ, με
άριστη ψυχολογία μετά την κατάκτηση του πρωτα-
θλήματος, θ’ αναμετρηθεί με τον περσινό Κυπελλούχο
Απόλλωνα στον 75ο τελικό Κυπέλλου Κύπρου ΚΟΚΑ
– ΚΟΛΑ. Οι γαλαζοκίτρινοι της Λευκωσίας έχουν κα-
τακτήσει 21 φορές το τρόπαιο του Κυπέλλου και οι

κυανόλευκοι της Λεμεσού οκτώ φορές. Από την
περίοδο 2009 -2010 ο Απόλλωνας έφτασε τέσσερεις
φορές στον τελικό και πήρε την κούπα τις τρεις εξ
αυτών.

Στην σεζόν που διανύουμε, οι δύο διεκδικητές του
Κυπέλλου, αναμετρήθηκαν τέσσερεις φορές, τρεις
για το Πρωτάθλημα και μία φορά για το Σούπερ Καπ)

με τον Απόλλωνα να είναι αήττητος με τρεις νίκες
και μια ισοπαλία (δεν υπολογίζουμε βέβαια τον χθεσινό,
τελευταίο αγώνα στο Πρωτάθλημα). Είναι επίσης
πολύ σημαντικό ότι μετά από πολλά χρόνια, το ζευγάρι
του τελικού Κυπέλλου αποτελείται από δύο ομάδες
που διεκδίκησαν μέχρι το τέλος και τον τίτλο του
πρωταθλητή. Θα πρέπει ακόμα να σημειώσουμε ότι,

μετά από χρόνια, τον τελικό Κυπέλλου θα διαιτητεύ-
σουν Κύπριοι διαιτητές. Στην ανάλυση των «μονο-
μάχων» που ακολουθεί, εστιάζουμε στα πλεονεκτήματα
και τις αδυναμίες τους, τον βαθμό αγωνιστικής ετοι-
μότητάς τους, στο πλάνο του τελικού, στην ψυχολογία
τους καθώς και στους παίκτες «κλειδιά» που μπορούν
να κάνουν τη διαφορά. 

<<<<<<<

Εμφανή τα σημάδια
κούρασης και ντεφορ-
μαρίσματος, για αρκε-
τούς ποδοσφαιριστές. 

<<<<<<<

Το βασικό όπλο είναι
ακριβώς η θέληση της
ομάδας να κλείσει τη
χρονιά μ’ ένα τρόπαιο.

ΑΠΟΕΛ: Με τον αέρα πρωταθλητή Απόλλων: Του έχει πάρει τον αέρα

Στην σεζόν που διανύουμε, οι δύο διεκδικητές αναμετρήθηκαν τέσσερεις φο-
ρές, τρεις για το Πρωτάθλημα και μία φορά για το Σούπερ Καπ με τον Απόλλωνα
να είναι αήττητος με τρεις νίκες και μια ισοπαλία
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Οξύμωρο
Για τέταρτο συνεχόμενο μήνα ο Σωφρό-
νης Αυγουστή ψηφίστηκε καλύτερος προ-
πονητής του μήνα από τον Σύνδεσμο Προ-
πονητών, ενώ αναδείχθηκε και κορυφαίος
για τη σεζόν 2016-17 από τον ΠΑΣΠ. Οι
ατομικές διακρίσεις θα είναι πάντα εκεί
για να του θυμίζουν την εντυπωσιακή
παρθενική του παρουσία στους πάγκους,
ανεξάρτητα αν θα τελειώσει τη χρονιά με
τίτλο ή όχι. Αυτό θα το μάθουμε την ερχό-
μενη Τετάρτη. Στην περίπτωση, πάντως,
που ο Απόλλωνας χάσει το κύπελλο, τότε
Σωφρόνης θα σαρώσει όλες τις ατομικές
διακρίσεις και την ίδια ώρα θα μείνει με...
άδεια χέρια ο προπονητής που θα στε-
φθεί νταμπλούχος και ο οποίος οδήγησε
την ομάδα του στους «16» του Γιουρόπα
Λιγκ! Το ακόμα πιο οξύμωρο της υπόθε-
σης είναι το γεγονός ότι ο Τόμας Κρίστιαν-
σεν αναδείχθηκε κορυφαίος προπονητής
της προηγούμενες δύο σεζόν, όταν τερ-
μάτιζε 2ος με την ΑΕΚ, και δεν θα κερδί-
σει τον συγκεκριμένο τίτλο στην κορυ-
φαία του σεζόν σαν προπονητής!

* * * * *

Προσοχή!
Απαραίτητες υπενθυμίσεις, κάθε χρόνο
τέτοια εποχή. Πολλές «μεταγραφές» κα-
ταγράφονται κατά τους καλοκαιρινούς μή-
νες, πολύ λιγότερες ανακοινώνονται επί-
σημα και παρουσιάζονται στους αγωνιστι-
κούς χώρους. Πολλές ομάδες ενδιαφέ-
ρονται για συγκεκριμένους ποδοσφαιρι-
στές, λίγες όμως υποβάλλουν σχετικές
προτάσεις. Πολλές μεταγραφικές κινή-
σεις θεωρούνται «βόμβες», πολύ λίγες
όμως κάνουν «θόρυβο» στον αγωνιστικό
χώρο. Πολλές οι οικονομικές υπερβάσεις
που γίνονται, για την απόκτηση κάποιων
ποδοσφαιριστών, πολλές και οι μεγάλες
τρύπες που μένουν στα ταμεία, αφού τις
περισσότερες φορές η αγωνιστική υπέρ-
βαση μένει στα λόγια και στα χαρτιά.

Αχάριστοι ισοβίτες
Όσο εύκολα αποθεώνουμε, άλλο τόσο
εύκολα μηδενίζουμε. Και ακόμα πιο εύ-
κολα ξεχνάμε. Δυστυχώς αυτή είναι η
πραγματικότητα στον μικρόκοσμο του
κυπριακού ποδοσφαίρου, όπως και
στην κοινωνία μας γενικότερα. Θα μπο-
ρούσαμε να παραθέσουμε πολλά παρα-
δείγματα. Παραδείγματα προπονητών ή
ποδοσφαιριστών (ακόμα και προ-
έδρων/παραγόντων) οι οποίοι έχουν
προσφέρει τα μέγιστα στις ομάδες
τους. Άτομα που άφησαν και την ψυχή
τους εκεί που δούλεψαν και με την
πρώτη στραβή, με μια κακή εμφάνιση,
μετά ένα κακό αποτέλεσμα ή μια κακή
σεζόν, ο κόσμος τους έστησε στον τοί-
χο. Αν η αχαριστία ήταν ποινικό αδίκη-
μα, τότε η μισή (ποδοσφαιρική) Κύπρος
θα ήταν σήμερα πίσω από τα σίδερα και
αρκετοί από εμάς θα ήμασταν και ισοβί-
τες! Αυτοί είμαστε και δεν θα αλλάξου-
με ποτέ.

Μαζεμένες ανακοινώσεις
Το φινάλε των αγωνιστικών υποχρεώσε-
ων των ομάδων αναμένεται να φέρει
σειρά εξελίξεων, μιας και ήδη η προερ-
γασία που έχει γίνει σε αρκετές είναι ση-
μαντική. Όπως δείχνουν τα πράγματα, οι
περισσότερες ομάδες θα κάνουν αρκε-
τές διαφοροποιήσεις στα ρόστερ τους.

* * * * *

Υπάρχει φωτιά;
Συζητήσεις επί συζητήσεων για την αγω-
νιστική συμπεριφορά κάποιων ομάδων
ειδικά στο Β΄ γκρουπ. Αφήνονται διάφο-
ρα υπονοούμενα από παράγοντες ομά-
δων για παιχνίδια που τους επηρέασαν,
οργανωμένους οπαδούς ακόμα και εξω-
διοικητικούς σωματείων. Για όλα αυτά,
φαίνεται πως οι αρμόδιοι σφυρίζουν
αδιάφορα αφού κάθε που τελειώνει η
χρονιά αυτά ακούμε αλλά ποτέ δεν είδα-
με κάποιον να την πληρώνει. 

Το «Παπ» αιμοδότης
Η Ανόρθωση δεν κατάφερε για τέταρτη
συνεχόμενη σεζόν να βγει στην Ευρώπη,
αλλά αυτό δεν σημαίνει πως θα μείνει το
«Αντώνης Παπαδόπουλος» θα μείνει χω-
ρίς ευρωπαϊκά ματς. Η ΑΕΛ το επέλεξε
για να δώσει αγώνες, ενώ είναι πολύ πι-
θανόν και η ΑΕΚ, αν περάσει στον τρίτο
γύρο, να παίξει σε αυτό. Ένα από τα πολ-
λά καλά που προσφέρει το ιδιόκτητο γή-
πεδο στην Ανόρθωση είναι και αυτό.

* * * * *

Δεν βιάζεται
Έχει χρόνο μπροστά του ο Πάμπος Χρι-
στοδούλου και δεν βιάζεται για τον σχε-
διασμό στην Ομόνοια. Αναμένεται ότι θα
το τραβήξει μέχρι τέλος Ιουνίου. Με την
έναρξη της προετοιμασίας αναμένεται
πληρότητα. Ποιοι θα φύγουν; Αύριο θα
ξέρουμε… 

* * * * *

Χριστοφή 
Το σήριαλ «Δημήτρης Χριστοφή» συνε-
χίζεται. Ούτε το… Κυπριακό να ήταν. Από
την Ομόνοια λένε ότι αυτήν την εβδομά-
δα το σήριαλ θα έχει αίσιο τέλος. Περι-
μένουμε… Είναι και αυτό του τεχνικού δι-
ευθυντή. Και αυτό εκκρεμεί. 

* * * * *

Μπερδεύεσαι… 
Διαβάζεις το ρεπορτάζ του ΑΠΟΕΛ και
νομίζεις ότι διαβάζεις το ρεπορτάζ της
ΑΕΛ. Λίγο να μην κατέχεις, μπερδεύεσαι.
Ρόμο, Φορτούνα και Λούκας φιγουρά-
ρουν στα του ΑΠΟΕΛ κάνοντάς σε ν’ ανα-
ρωτιέσαι μήπως η ΑΕΛ, έχει γίνει δορυ-
φόρος του ΑΠΟΕΛ. Όλα αυτά φυσικά αν
ισχύουν. Γιατί είναι αλήθεια ότι ο καθέ-
νας γράφει ό,τι του κατέβει στο μυαλό.
Ας περιμένουμε όμως.

Και ένα ματς 
της προκοπής

Πάει καιρός να δούμε ένα
ματς της προκοπής. Β΄ φάση
λένε, συνεχόμενα ντέρμπι λέ-
νε, αλλά μπάλα δεν είδαμε.
Με τις ομάδες να είναι πεθα-
μένες από την κούραση, δεν
είδαμε και κάτι που να μας
ικανοποιεί. 
Όσον αφορά δε την ατμόσφαι-
ρα που επικρατεί στα γήπεδα
σε παιχνίδι ντέρμπι… πως εί-

ναι τη Μεγάλη Παρασκευή η διάθεση; Κάτι τέτοιο. 
Παρακολουθείς ΑΠΟΕΛ - Ομόνοια και βάζεις
σπίρτα στα μάτια για να μην κλείσουν μήπως και
αποφύγεις τον ύπνο. Το ίδιο συνέβη και στα πε-
ρισσότερα ματς των πλέι-οφ τρομάρα μας. 
Στο ματς της επόμενης Τετάρτης έχω την εντύ-
πωση ότι θα αποζημιωθούμε. Πέραν του ότι ανα-
μετρώνται οι δύο καλύτερες ομάδες του πρωτα-
θλήματος, το γεγονός ότι μέσα από 90 λεπτά
οδηγείσαι σ’ έναν τίτλο, διαφοροποιεί το όλο θέ-
μα προς το καλύτερο. 
Στον ΑΠΟΕΛ είναι εξαρτημένοι από τις κατακτή-
σεις τίτλων συνεπώς δύσκολα θα αφήσουν την
ευκαιρία να πάει χαμένη. Θα το παλέψουν όσο
γίνεται και ας φλερτάρει η ομάδα με τον κορε-
σμό. 
Από την άλλη ο Απόλλωνας έχει μια ψύχωση. Όχι
μονάχα για το πώς θα πάρει έναν ακόμη τίτλο,
αλλά κυρίως στην αμφισβήτηση για την κυριαρ-
χία του αντιπάλου τα τελευταία χρόνια. 
Αναμένεται δηλαδή «σκοτωμός» στο πλαίσιο του
ποδοσφαίρου. Πάθος, δύναμη, ατομικές ενέρ-
γειες και πάει λέγοντας. Κακά τα ψέματα σε τέ-
τοιου είδους παιχνίδια, παίζει ρόλο και ο παίκτης
ατομικά. Επ’ αυτού και οι δύο ομάδες διαθέτουν
τέτοιους. Μπορεί δηλαδή με μια προσωπική
ενέργεια είτε του Ντα Σίλβα, είτε του Εφραίμ να
καθοριστεί η τύχη του αγώνα. 
Φαβορί σε τέτοια παιχνίδια δύσκολα μπορεί κα-
νείς να προβλέψει. Ισοδύναμες ομάδες, το ίδιο
κίνητρο, παραδοσιακοί πρωταγωνιστές ιδιαίτερα
τα τελευταία χρόνια, δεν χωράει πουθενά πρό-
βλεψη. 
Πέραν τούτου, αναμένεται κιόλας να μυρίσει πο-
δόσφαιρο και στις κερκίδες. Όχι όπως τα ντέρμ-
πι του πρωταθλήματος που ο κόσμος πάει σε
μπαρ και καφετέριες για να τα παρακολουθήσει. 
Περιμένουμε ένα ωραίο ματς. Ένα ματς της προ-
κοπής που έχει όλα τα στοιχεία για να γραφτεί
στην ιστορία. Άντε και «ο καλύτερος ας κερδίσει»
που λεν και οι ποδοσφαιράνθρωποι του τόπου.

Aλλη μια 
ευκαιρία...

Το σκηνικό λίγο πολύ το ίδιο
κάθε χρόνο. Ολοκληρώνεται η
αγωνιστική περίοδος, αναδει-
κνύονται οι νικητές, τόσο στον
πρώτο όσο και στον δεύτερο
όμιλο, πανηγυρίζουν οι πρωτα-
θλητές και αυτοί που παραμέ-
νουν στην κατηγορία και φω-
νάζουν αμφισβητώντας (γενι-
κώς) οι υπόλοιποι.
Κάθε χρόνο τέτοια εποχή τα
ίδια. Σαν ηχογραφημένα μηνύ-

ματα που μεταδίδονται ξανά και ξανά. Για ομάδες
που μονίμως είτε ευνοούνται είτε αδικούνται, για
παρασκήνια, προσυνεννοημένους αγώνες και
προαποφασισμένα αποτελέσματα, αναλόγως προ-
τιμήσεων, γνωριμιών, συμμαχιών και συμφερόν-
των. Και όλα αυτά, συνοδευόμενα πάντα, από την
παραδοχή για την αναγκαιότητα αλλαγών, κάθαρ-
σης και εξυγίανσης του κυπριακού ποδοσφαίρου.
Όλα όμως για λίγες μόνο μέρες, μέχρι να καταλα-
γιάσει ο «θόρυβος», να κοπάσουν οι πανηγυρισμοί
των νικητών, μέχρι να εκλείψει η ανάγκη κάποιων
να αποδώσουν κάπου την αποτυχία.
Το νέο πρωτάθλημα θα αρχίσει το Σαββατοκύρια-
κο 19-20 Αυγούστου, όπως άρχισε και το φετινό,
τον περασμένο Αύγουστο, όπως άρχισαν και τα
προηγούμενα των πολλών τελευταίων χρόνων.
Χωρίς καμιά διαφοροποίηση σε διαδικασίες, χω-
ρίς καμιά αλλαγή σε πρόσωπα, επιτροπών ή κέν-
τρων λήψης σημαντικών αποφάσεων για το κυ-
πριακό ποδόσφαιρο. Ο καθένας και ειδικά όσοι
κάθε καλοκαίρι βγαίνουν μπροστά εξαγγέλλοντας
πρωτοβουλίες για αλλαγές, καλώντας σε συσπεί-
ρωση και συνασπισμό άλλες ομάδες, κατά ένα πα-
ράδοξο τρόπο θα πάψουν να ασχολούνται με το
κοινό καλό και συμφέρον του κυπριακού ποδο-
σφαίρου. Θα κοιτάξουν τα του οίκου τους και θα
δοκιμάσουν ξανά την τύχη τους και αναλόγως της
εξέλιξης του νέου πρωταθλήματος θα διαφανεί σε
ποια «πλευρά» θα βρεθούν του χρόνου τέτοια
εποχή.
Τώρα είναι η ώρα κύριοι. Αν πραγματικά ενδιαφέ-
ρεστε για το καλό του κυπριακού ποδοσφαίρου
αποδείξτε το. Κάντε μια προσπάθεια έστω. Τρόποι
υπάρχουν, η θέληση και η αποφασιστικότητα σας
είναι που αμφισβητείται και όχι άδικα. 
Ιδού η Ρόδος κύριοι. Διαφορετικά, του χρόνου τέ-
τοια εποχή, ακόμη πιο λίγους θα μπορείτε να πεί-
σετε. Γιατί η αξιοπιστία του κυπριακού ποδοσφαί-
ρου δεν εξαρτάται από το όποιο αποτέλεσμα στο
τέλος μιας περιόδου, γιατί μετά την απομάκρυνση
από το ταμείο, ουδέν λάθος αναγνωρίζεται… 

ΑΠΟΨΕΙΣ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Το καλύτερο «γκολ»
Τους ποδοσφαιριστές στην Κύπρο και ειδικά τους κύπριους, πολλές φορές
τους έχουμε κατακρίνει και για πολλά θέματα. Αυτή τη φορά οφείλουμε να
τους συγχαρούμε! Η ίδρυση του πρώτου φιλανθρωπικού ιδρύματος των ποδο-
σφαιριστών αποτελεί την καλύτερη αιτία για κάτι τέτοιο. Το ίδρυμα «Γκολ στη
ζωή» αποτελεί την καλύτερη ευκαιρία για τους ποδοσφαιριστές να ανταποδώ-
σουν για όλα όσα έχουν κερδίσει όλα αυτά τα χρόνια και όχι μόνο από οικονομι-
κής πλευράς. Ειδικά αν η προσπάθειά τους αυτή, κρατήσει και εδραιωθεί στη
συνείδηση των κυπρίων φιλάθλων και γενικότερα της κυπριακής κοινωνίας.

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΓΙΩΡΓΗ

ΑΜΚΕ ενόψει (29 Μαΐου- 3 Ιουνίου)
και το Κυπριακό μπάσκετ υποβάλλεται
και αυτό, (γιατί δεν είναι το μόνο
άθλημα που παρακάθεται σε δοκιμα-
σία), σε εξετάσεις. Οι Εθνικές ομάδες
Ανδρών και Γυναικών προετοιμάζον-
ται για να επανέλθουν στη σύναξη
των μικρών κρατών Ευρώπης που θα
γίνει στο Σαν Μαρίνο μετά από τε-
τραετή απουσία. Και θέλουν αυτή η
παρουσία να είναι, αν όχι αισθητή,
τουλάχιστον αξιοσημείωτη. 

«Πάμε εκεί με στόχο κατά πρώτον
το μετάλλιο και κατά δεύτερο το χρυ-
σό», δηλώνει στην «Κ» ο ομοσπον-
διακός προπονητής Παναγιώτης Γιαν-
ναράς, που έπιασε δουλειά αυτός και
οι συνεργάτες του, Νικόλας Παπαδό-
πουλος και Νίκος Λαμπρίας, από τις
8 του τρέχοντα μήνα, προσπαθώντας
να φτιάξουν ένα σύνολο που θα με-
ταβεί στο Σαν Μαρίνο, οπλισμένο
όσο το δυνατό καλύτερα, για την υλο-
ποίηση των στόχων.

Δεν είναι εύκολα τα πράγματα. Οι
αντίπαλοι συνηγορούν προς τούτο.
Επίσης, την εκτίμηση, στηρίζουν τα
λόγια του ομοσπονδιακού: «Πάμε να
αντιμετωπίσουμε, κατά σειρά Ισλαν-
δία, Λουξεμβούργο, Μαυροβούνιο,
Ανδόρα, Σαν Μαρίνο. Η δυσκολία έγ-
κειται και στο ότι δεν θα έχουμε την
ευκαιρία να μελετήσουμε επαρκώς
και από κοντά τους τρεις κυριότερους
μας αντιπάλους, γιατί παίζουμε με
αυτούς τα τρία πρώτα ματς. Μπαί-
νουμε από την αρχή στα βαθιά, με
Ισλανδία, Λουξεμβούργο, Μαυροβού-
νιο. Η Ισλανδία, αν παρουσιαστεί
όπως στο Ευρωμπάσκετ θα είναι αξιό-
μαχη, το Λουξεμβούργο αποτελεί ερω-
τηματικό, γιατί δεν ξέρουμε με πόσους
Αμερικανούς θα παρουσιαστεί (δι-
καιούται να παίξει στους ΑΜΚΕ με
όσους θέλει με την προϋπόθεση να
βρίσκονται στη χώρα για τρία χρόνια),
ενώ το Μαυροβούνιο διαθέτει νεαρά
παιδιά που παίζουν στην Ισπανία και
άλλα μεγάλα ευρωπαϊκά πρωταθλή-
ματα». 

Τα δεδομένα της δικής μας ομάδας;
«Είναι αρνητικό για μας το γεγονός

ότι έχουμε κάποιους παίκτες κατα-
πονημένους. Όμως θα προσπαθή-
σουμε να βρούμε ισορροπία. Φέρ-
νοντας άπαντες στο ίδιο επίπεδο.
Έχουμε πλεονέκτημα από την προ-
ηγούμενη φορά που μαζευτήκαμε
λόγω συγκεκριμένων συνθηκών, 15
μέρες πριν από τη διοργάνωση», κα-
ταλήγει ο Παναγιώτης Γιανναράς. 

Κράμα παλιών και νέων 
Παρατηρώντας κανείς τη λίστα

των κληθέντων παικτών, διαπιστώνει
την ύπαρξη ενός κράματος παλιών
και νέων. Ήταν καιρός για μερική
ανανέωση, γιατί για πολλά χρόνια,
για λόγους που δεν είναι του παρόντος
κειμένου, βλέπαμε τα ίδια πρόσωπα.
Αποχώρησαν φέτος μετά από πολλά
χρόνια οι Παναγιώτης Τρισόκκας, (το
ανακοίνωσε και επίσημα), Ανδρέας
Πηλαβάς, Γιώργος Παλάλας και Τόλης
Κασκίρης.

Νέα πρόσωπα είναι οι Πέτρος Πα-
παμιχαήλ (95), Ρομπέρτο Μαντοβά-
νι,(94) Παναγιώτης Μάρκου (96), Κων-
σταντίνος Πηλακούτας (91), Τάιρελ
Μπιγκς (86)

Στις προπονήσεις λαμβάνουν μέρος
οι εξής καλαθοσφαιριστές: Ανδρέας
Σιζόπουλος, (83, ΑΕΚ), Άντονι Κινγκ
(85, Koeln Rh. Stars), Άρης Κορωνίδης,
(82, Απόλλωνας), Βασίλης Κούνας (84,
ΑΠΟΕΛ), Γιώργος Θεοχαρίδης (85, Κε-
ραυνός), Γιώργος Νεοφύτου, (83, Κε-
ραυνός) Ιάκωβος Παντελή (85, ΑΕΚ),
Κωνσταντίνος Πηλακούτας (91, Μα-
κεδονικός), Μιχάλης Κουμής, (96,
ΑΕΚ), Νίκος Στυλιανού (88, Κεραυνός),
Παναγιώτης Μάρκου, (96, Κεραυνός),
Πέτρος Παπαμιχαήλ, (95, ΕΘΑ) Ρομ-
πέρτο Μαντοβάνι (94, RMU), Σάιμον
Μιχαήλ (92, Κεραυνός), Στέφανος
Ηλιάδης (94, USF), Τάιρελ Μπιγκς (86,
ΑΕΚ), Χρίστος Λοϊζίδης (91 ΕΘΑ), Ηρα-
κλής Πιττάκας (84, Απόλλωνας). 

Η Εθνική ομάδα θα δώσει πέντε
αγώνες. Στις 30 Μαΐου με Ισλανδία,
στις 31 Μαΐου με Λουξεμβούργο, στην
1η Ιουνίου με Μαυροβούνιο, στις 2
Ιουνίου με Ανδόρρα και στις 3 Ιουνίου
με Σαν Μαρίνο. Η αποστολή αναχωρεί
στις 28 Μαΐου και επιστρέφει στις 5
Ιουνίου. 

Οι «εξετάσεις»
του μπάσκετ
Οι Εθνικές Ανδρών και Γυναικών της Κύπρου 
ετοιμάζονται για τους ΑΜΚΕ στο Σαν Μαρίνο 

Δύσκολο έργο έχει και η Εθνική γυναικών
που άρχισε την προετοιμασία της στις
27 Απριλίου. Δύσκολο και γιατί η ομάδα
δραστηριοποιήθηκε μετά από τέσσερα
χρόνια αλλά και λόγω αντιπάλων. Λου-
ξεμβούργο, Ισλανδία Μάλτα είναι οι ομά-
δες που θα αντιμετωπίσουν οι κοπέλες.
Η συμμετοχή του Λουξεμβούργου που
δήλωσε συμμετοχή την τελευταία στιγμή
αντί της Ανδόρας διαφοροποιεί τα πράγ-
ματα προς το δυσχερέστερο για την ομά-
δα μας γιατί το Λουξεμβούργο είναι ανώ-
τερος αντίπαλος. 

«Είμαι ικανοποιημένη γιατί επανα-
δραστηριοποιείται η Εθνική γυναικών
για πρώτη φορά μετά το 2013. Το χρονικό
διάστημα της προετοιμασίας που έχουμε
είναι μόνο πέντε βδομάδες, αλλά πιστεύω
ότι το κίνητρο που δίνεται στις κοπέλες
με το ότι φοράνε το εθνόσημο είναι ση-
μαντικό. Είναι πιο δύσκολα τα πράγματα
για μας με τη συμμετοχή του Λουξεμ-
βούργου, αντί της Ανδόρας. Είναι ση-
μαντικό για μας το πρώτο ματς με τη
Μάλτα. Αν το κερδίσουμε βλέπουμε τα
πράγματα καλύτερα. Θα πάμε στο Σαν
Μαρίνο στις 28 Μαΐου για να καταφέ-
ρουμε το καλύτερο δυνατό για την Εθνική
μας». Αυτά λέει η προπονήτρια της ομά-
δας Κάλια Παπαδοπούλου, που πραγ-
ματοποιεί το επίσημο της ντεμπούτο
στον πάγκο. 

Η Εθνική βρέθηκε στην Αθήνα το πε-
ρασμένο τριήμερο, (Πέμπτη - Σάββατο),

όπου έδωσε φιλικά παιχνίδια με τον ΠΑΟ,
την Ηλιούπολη και το Μοσχάτο. Φιλικά
που σαφώς και θα τη βοηθήσουν στην
επίσημη της υποχρέωση. Το πρόγραμμα
στους ΑΜΚΕ έχει ως εξής: Στις 30 Μαΐου
θα γίνει η πρώτη αναμέτρηση κόντρα
στην Μάλτα, στις 31 Μαΐου το ματς με
το Λουξεμβούργο και την 1η Ιουνίου αυτό
με την Ισλανδία.

Νέο αίμα
Νέο αίμα στην ομάδα. Στο συγκρότημα

που θα μεταβεί στο Σαν Μαρίνο συμμε-
τέχουν για πρώτη φορά νέα κορίτσια σε
μια προσπάθεια φρεσκαρίσματος του
εθνικού συγκροτήματος. Πρόκειται για
τις Πέτρα Ορλοβιτς (90), Έλενα Πηλα-
κούτα (2000), Αντριάνα Κασάπη (2000),
Ελένη Οικονομίδου (97), Τιάνα Ράτζα (97)

Την αποστολή αποτελούν οι Σοφία
Θεολόγου (88,Κεραυνός), Αντρεα Πιτσιλ-
λίδου (89, Κεραυνός), Κούλα Νικοδήμου
(86, Κεραυνός), Χαρά Ρουσάκη (87, Κε-
ραυνός), Χριστιάνα Μενελάου (90, ΑΕΛ),
Πέτρα Ορλοβιτς (90, ΑΕΛ), Λουκία Λάρκου
(88, ΑΕΛ), Ζωή Αγαπίου (83, ΑΕΛ), Έλενα
Αντωνίου, (89, Απόλλωνας), Έλενα Πη-
λακούτα (89, ΕΝΑΔ), Αντριάνα Κασάπη
(2000, Ζήνωνας), Ελένη Οικονομίδου (97,
Κρόνος Αγ. Δημητρίου), Σταύρια Κόνιαλη
(93, Αθηναϊκός), Τιάνα Ράτζα (97 USA). 

Οι αριθμοί στις παρενθέσεις αντιπρο-
σωπεύουν τη χρονολογία γέννησης των
παικτών και παικτριών.

Τέσσερα χρόνια σιγής

«Πάμε στο Σαν Μαρίνο  με στόχο κατά πρώ-
τον το μετάλλιο και κατά δεύτερο το χρυ-
σό», δηλώνει στην «Κ» ο ομοσπονδιακός
προπονητής Παναγιώτης Γιανναράς.

«Είμαι ικανοποιημένη γιατί επαναδραστη-
ριοποιείται η Εθνική γυναικών για πρώτη
φορά μετά το 2013, δηλώνει  η προπονή-
τρια της ομάδας Κάλια Παπαδοπούλου.
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Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΤΤΙΧΗ

Το περασμένο Σάββατο (13/5), ο ΑΠΟΕΛ
πανηγύρισε για πέμπτη σερί σεζόν και για
26η στην ενενηντάχρονη ιστορία του, την
κατάκτηση του Πρωταθλήματος, μία αγω-
νιστική πριν από το τέλος του. Παρακο-
λουθώντας από κοντά την πορεία των γα-
λαζοκιτρίνων προς τον τίτλο, θα δώσουμε,
στο αφιέρωμα που ακολουθεί, τα στοιχεία
εκείνα που έκαναν τη διαφορά για τον
ΑΠΟΕΛ και τον διατήρησαν στην κορυφή
του ποδοσφαίρου μας. 

Η ποιότητα του δυναμικού του
Παρά το ότι ο ΑΠΟΕΛ έδωσε τους πε-

ρισσότερους αγώνες σε μια αγωνιστική
περίοδο (60 αγώνες όσους και η Ρεάλ), άν-
τεξε και υλοποίησε τον σημαντικότερο
στόχο του, βασιζόμενος στην ποιότητα
του «πλούσιου» δυναμικού του. Διαθέτει
σπουδαίους παίκτες στο ρόστερ του με
πολλές αρετές, εμπειρία στον πρωταθλη-
τισμό αλλά και με άφθονο ταλέντο. Το έμ-
ψυχο δυναμικό του αξιολογείται ως πολύ
καλύτερο από τους ανταγωνιστές του ποι-
οτικά αλλά και… ποσοτικά. 

Ο ιπτάμενος Ολλανδός 
Από τους πολυτιμότερους της κατά-

κτησης του πρωταθλήματος ο τερματο-
φύλακας Μπόι Βάτερμαν ο οποίος είναι

και πρώτος παίκτης των πρωταθλητών σε
χρόνο συμμετοχής. Αγωνίστηκε στους 34
από τους 35 αγώνες στο Πρωτάθλημα (3060
λεπτά) και είχε σχεδόν σε όλους εξαιρετική
απόδοση. Σε 16 από τους 24 αγώνες δεν
δέχτηκε τέρμα. Ξεχώρισε με την απίστευτη
ικανότητά του στο να πασάρει σωστά
στους συμπαίκτες του με τα πόδια. 

Είναι.. παντού ο αρχηγός 
Υπερπολύτιμος στην κατάκτηση ενός

ακόμα τίτλου και ο αρχηγός της ομάδας
Νούνο Μοράις. Ήταν στην ενδεκάδα σε
33 αγώνες και όπως και τις προηγούμενες
χρονιές ξεχώρισε για το πάθος, τον δυνα-
μισμό αλλά και την άριστη δουλειά που
κάνει στην αναχαίτιση των αντιπάλων. 

Έθελξε ο Πιέρος
Ιδιαίτερη αναφορά θα κάνουμε και στον

πρώτο σκόρερ της ομάδας με 21 τέρματα
τον Πιέρο Σωτηρίου, ο οποίος έθελξε με
την εντυπωσιακή πρόοδό του και συνέβαλε
τα μέγιστα στην υλοποίηση των στόχων
του ΑΠΟΕΛ. 

Η μεγάλη έκπληξη – αποκάλυψη
Στους παίκτες που διακρίθηκαν ιδιαίτερα

είναι και ο νεαρός διεθνής αμυντικός Νι-
κόλας Ιωάννου. Περίμενε υπομονετικά
την ευκαιρία και όταν ο Τόμας Κρίστιανσεν
τον έβαλε στην ομάδα, όχι μόνο ανταπο-

κρίθηκε στις μεγάλες απαιτήσεις αλλά
έγινε σε χρόνο ρεκόρ αναντικατάστατος
αφήνοντας άφωνους όσους βιάστηκαν να
τον κρίνουν. 

Βοήθησαν πολύ και αυτοί
Πολύ μεγάλη συμβολή στην κατάκτηση

του πρωταθλήματος είχαν επίσης οι έμ-
πειροι Κύπριοι, Μερκής, Εφραίμ, Αλωνεύτης
όπως και οι Βινίσιους, Μιλάνοφ και Βάντερ.
Βοήθησαν αλλά όχι στον βαθμό που όλοι

περίμεναν και οι Μπερτόλιο, Γιαννιώτας,
Λάγο, Ντε Καμάργκο και Αστίθ. 

Αρνητικό πρόσημο 
Όσο για τους παίκτες που αποκτήθηκαν

τον Ιανουάριο, τον περισσότερο χρόνο
συμμετοχής είχαν οι Μπαράλ, Κάνιας αλλά
χωρίς να δώσουν το κάτι παραπάνω. Ο
Εμπεσίλιο προς το τέλος έδειξε πολύ καλά
στοιχεία και μάλλον θα είναι ο μόνος από
τους τέσσερεις που θα παραμείνει στον
«Αρχάγγελο».

Ο Τόμας Κρίστιανσεν
Όσο για τον προπονητή της ομάδας

τον Τόμας Κρίστιανσεν ασφαλώς και θα
πρέπει να πιστωθεί με την κατάκτηση του
τίτλου όπως βέβαια και με την καταπλη-
κτική πορεία και τα κατορθώματα του
ΑΠΟΕΛ στο Europa League. Όπως φάνηκε
και από τις δηλώσεις των παικτών του,

κέρδισε την εκτίμηση και τον σεβασμό
τους. Ασφαλώς και έκανε λάθη αλλά και
ποιος δεν κάνει δουλεύοντας με τόσο με-
γάλη πίεση και απαιτήσεις;

Εμπειρία, αποφασιστικότητα
Εκτός από την ποιότητα του δυναμικού

του ο ΑΠΟΕΛ έχει αποκτήσει στον 21ο αι-
ώνα και άλλα θετικά στοιχεία που τον βοή-
θησαν να χτίσει την «αυτοκρατορία» του.
Απέκτησε τεράστια εμπειρία αλλά και
πολύ δυνατό χαρακτήρα νικητή – πρωτα-
θλητή που τον βοηθά όταν τα πράγματα
δυσκολεύουν και η πίεση μεγαλώνει, όχι
απλώς να στέκεται ξανά όρθιο αλλά και
να συνεχίζει με μεγάλη αποφασιστικότητα
και προσήλωση την πορεία του για την
υλοποίηση των στόχων του. Στοιχεία που
όπως και στις προηγούμενες περιόδους,
οι διώκτες του δεν είχαν τουλάχιστον στον
βαθμό που τα διαθέτει ο ΑΠΟΕΛ.

Με την εμπειρία,
την ποιότητα και
τον πολύ δυνατό
χαρακτήρα του
Τα στοιχεία που έστεψαν τον ΑΠΟΕΛ πρωταθλητή
για 5η σερί σεζόν και 26η στην ιστορία του

1η ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΗ
Ανόρθωση – ΑΠΟΕΛ ............0-0
ΗΜΙΧΡΟΝΟ: –
Σκόρερ: –

2η ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΗ
ΑΠΟΕΛ – Ερμής ....................3-0
ΗΜΙΧΡΟΝΟ: 1-0
ΣΚΟΡΕΡ: Μοράις 39΄, Γιαννιώτας
79΄, Εφραίμ 90΄+4

3η ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΗ
Νέα Σαλαμίνα – ΑΠΟΕΛ........0-4
ΗΜΙΧΡΟΝΟ: 0-1
Σκόρερ: Σωτηρίου 27΄, 79΄, Ντε
Καμάργκο 83΄, Εφραίμ 90΄

4η ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΗ
ΑΠΟΕΛ – Αναγέννηση ..........2-0
ΗΜΙΧΡΟΝΟ: 0-0
Σκόρερ: Ντε Καμάργκο 58΄, Βάν-
τερ 78΄

5η ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΗ
Αρης – ΑΠΟΕΛ......................0-3
ΗΜΙΧΡΟΝΟ: 0-1
Σκόρερ: Γιαννιώτας 45΄ ,Βινίσι-
ους 59΄ , Μερκής 79΄ 

6η ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΗ
ΑΠΟΕΛ-Δόξα ......................2-0
ΗΜΙΧΡΟΝΟ: 0-0
Σκόρερ: Εφραίμ 83΄, Γιαννιώτας
89΄

7η ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΗ
ΑΕΖ – ΑΠΟΕΛ........................1-4
ΗΜΙΧΡΟΝΟ: 0-2
Σκόρερ: Πάγκαλος 90  / Μπερτό-
λιο 8΄, Σωτηρίου 21΄, Εφραίμ
76΄, 83΄

8η ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΗ
ΑΠΟΕΛ – Εθνικός ................2-0
ΗΜΙΧΡΟΝΟ: 0-0
Σκόρερ: Σωτηρίου 56΄ , 75΄ 

9η ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΗ
ΑΕΚ – ΑΠΟΕΛ ........................1-1
ΗΜΙΧΡΟΝΟ: 0-0
Σκόρερ: Αλβες 66΄ / Βινίσιους
60΄ 

10η ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΗ
ΑΠΟΕΛ – Καρμιώτισσα..........4-1
ΗΜΙΧΡΟΝΟ: 1-1
Σκόρερ: Σωτηρίου 13΄, 55΄, Αλω-
νεύτης 73΄, Μπρεσάν 90΄ / Πό-
λιανετς 36΄

11η ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΗ
ΑΕΛ – ΑΠΟΕΛ ......................1-0
ΗΜΙΧΡΟΝΟ: 0-0
Σκόρερ: Αρουαμπαρένα (π.) 86΄ 

12η ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΗ
ΑΠΟΕΛ – Απόλλων ................1-1
ΗΜΙΧΡΟΝΟ: 0-0
Σκόρερ: Μπερτόλιο 90+5 / Ντα
Σίλβα 64΄ 

13η ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΗ
Ομόνοια – ΑΠΟΕΛ ................1-4
ΗΜΙΧΡΟΝΟ: 0-3
Σκόρερ: Μαργκάσα 54΄ /Εφραίμ
18΄ (π.), Σωτηρίου 34΄ , 38΄ , Βι-
νίσιους 67΄ 

14η ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΗ
ΑΠΟΕΛ – Ανόρθωση..............2-1
ΗΜΙΧΡΟΝΟ: 1-0
Σκόρερ: Ντε Καμάργκο 41΄ ,
Αστίθ 89΄ / Γκονσάλβες 90΄ +1

15η ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΗ
Ερμής – ΑΠΟΕΛ ....................1-1
ΗΜΙΧΡΟΝΟ: 1-0
Σκόρερ: Μασίνουα 9΄ / Μπερτό-
λιο 78΄ 

16η ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΗ
ΑΠΟΕΛ – Νέα Σαλαμίνα ........1-0
ΗΜΙΧΡΟΝΟ: 0-0
Σκόρερ: Ντε Καμάργκο 47΄ 

17η ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΗ
Αναγέννηση – ΑΠΟΕΛ ..........2-4
ΗΜΙΧΡΟΝΟ: 0-2
Σκόρερ: Βέσλεμ 70΄, Μπριζίτο
71΄ / Αλωνεύτης 10΄, Βινίσιους
17΄ , 60΄, Γιαννιώτας 73΄ 

18η ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΗ
ΑΠΟΕΛ – Αρης......................5-0
ΗΜΙΧΡΟΝΟ: 3-0
Σκόρερ: Σωτηρίου 24΄ , 28΄ , 54΄
(π.), Εφραίμ 37΄ , 89΄ 

19η ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΗ
Δόξα – ΑΠΟΕΛ......................0-2
ΗΜΙΧΡΟΝΟ: 0-1
Σκόρερ: Ντε Καμάργκο 32΄ , Σω-
τηρίου 79΄ 

20η ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΗ
ΑΠΟΕΛ-ΑΕΖ ........................7-0
ΗΜΙΧΡΟΝΟ: 5-0
Σκόρερ: Αλωνεύτης 5΄ , Μπαράλ
7΄ , 45΄ , Σωτηρίου 11΄ , Μερκής
15΄ , Ντε Καμάργκο 70΄ , 85΄ 

21η ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΗ
Εθνικός – ΑΠΟΕΛ..................2-3
ΗΜΙΧΡΟΝΟ: 1-2
Σκόρερ: Χατζηβασίλης 13΄, Πιν-
σέλι 90+3 / Ντε Καμάργκο 23΄,
Αστίθ 38΄, Γιαννιώτας 78΄ 

22η ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΗ
ΑΠΟΕΛ – ΑΕΚ ........................1-1
ΗΜΙΧΡΟΝΟ: 0-1
Σκόρερ: Σωτηρίου 75΄ / Τολεμές
37΄ 

23η ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΗ
Καρμιώτισσα – ΑΠΟΕΛ..........0-1
ΗΜΙΧΡΟΝΟ: 0-1
Σκόρερ: Μπερτόλιο 5΄ 

24η ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΗ
ΑΠΟΕΛ – ΑΕΛ ......................3-0
ΗΜΙΧΡΟΝΟ: 1-0
Σκόρερ: Βινίσιους 34΄ , Μοράις
78΄ , Ντε Καμάργκο 90+4

25η ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΗ
Απόλλων – ΑΠΟΕΛ ..............2-0
ΗΜΙΧΡΟΝΟ: 1-0
Σκόρερ: Μαγκλίτσα 43΄ , Ζοάο
Πέδρο 90+6

26η ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΗ
ΑΠΟΕΛ – Ομόνοια ................2-1
ΗΜΙΧΡΟΝΟ: 2-0
Σκόρερ: Σωτηρίου 44΄ π., Μπα-
ράλ 45΄ +2 π. / Ντάρμπισαϊρ 87΄ 

27η ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΗ
Ανόρθωση – ΑΠΟΕΛ ............0-1
ΗΜΙΧΡΟΝΟ: 0-1
Σκόρερ: Σωτηρίου 8΄ 

28η ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΗ
ΑΠΟΕΛ-ΑΕΛ ........................2-0
ΗΜΙΧΡΟΝΟ: 1-0
Σκόρερ: Σωτηρίου 45΄ +4 π. Κά-
νιας 48΄ 

29η ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΗ
ΑΕΚ – ΑΠΟΕΛ........................2-1
ΗΜΙΧΡΟΝΟ: 0-1
Σκόρερ: Μυτίδης 81΄ , Λαρένα
90΄ +2 / Μοράις 8΄ 

30η ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΗ
ΑΠΟΕΛ – Ομόνοια ................1-0
ΗΜΙΧΡΟΝΟ: 1-0
Σκόρερ: Εμπεσίλιο 4΄ 

31η ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΗ
Απόλλων – ΑΠΟΕΛ ..............1-0
ΗΜΙΧΡΟΝΟ: 1-0
Σκόρερ: Παπουλής 41΄ 

32η ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΗ
ΑΠΟΕΛ – Ανόρθωση..............1-1
ΗΜΙΧΡΟΝΟ: 0-1
Σκόρερ: Γιαμπερέ 87΄ / Καλδε-
ρόν 36΄ 

33η ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΗ
ΑΕΛ – ΑΠΟΕΛ ......................1-4
ΗΜΙΧΡΟΝΟ: 0-2
Σκόρερ: Μιτρέα 88΄ / Βάντερ
17΄, Εμπεσίλιο 45΄ +1, Σωτηρίου
76΄ , 89΄ 

34η ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΗ
ΑΠΟΕΛ – ΑΕΚ ......................0-0
ΗΜΙΧΡΟΝΟ: –
Σκόρερ: –

35η ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΗ
Ομόνοια – ΑΠΟΕΛ ................1-3
ΗΜΙΧΡΟΝΟ: 1-1
Σκόρερ: Ντάρμπισαϊρ 9΄ / Αλω-
νεύτης 37΄ , Σωτηρίου 65΄ π.,
Βάντερ 90΄ +2

Οι ποδοσφαιριστές, τα μέλη της τεχνικής ηγεσίας και οι διοικούντες τον ΑΠΟΕΛ, πανηγύρισαν με έντονο τρόπο την κατάκτηση του 26ου.

<<<<<<<

Απέκτησε τεράστια εμπειρία
αλλά και πολύ δυνατό χαρα-
κτήρα νικητή – πρωταθλητή
που τον βοηθά όταν
τα πράγματα δυσκολεύουν.

Έγινε χαμός, πανζουρλισμός στα αποδυτήρια του ΑΠΟΕΛ μετά το τέλος του
ντέρμπι των «αιωνίων».

Ασίστ Πρωταθλήματος
Φακούντο Μπερτόλιο 9 
Στάθης Αλωνεύτης 9
Βάντερ Βιέιρα 8
Γιώργος Εφραίμ 7
Ιγκόρ Ντε Καμάργκο 5
Γιάννης Γιαννιώτας 5
Ζίφκο Μιλάνοφ 3
Ρενάν Μπρεσάν 2
Νούνο Μοράις 2
Βινίσιους 2
Πιέρος Σωτηρίου 2

Ο πρώτος σκόρερ με 21 τέρ-
ματα Πιέρος Σωτηρίου.

Όνομα Συμ/χές Αλλαγή Ενδεκάδα Γκολ Κίτρινες Λεπτά

Μπόι Βάτερμαν 34 0 34 0 1 3060
Νούνο Μοράις 33 0 33 3 4 2881
Πιέρος Σωτηρίου 32 1 31 21 4 2634
Ζίφκο Μιλάνοφ 27 1 26 0 7 2430
Ινιάκι Αστίθ 27 1 26 2 4 2287
Βινίσιους 26 1 25 6 2 2173
Γιώργος Μερκής 20 2 18 2 4 1629
Βάντερ Βιέιρα 27 8 19 3 4 1609
Γιάννης Γιαννιώτας 28 9 19 5 7 1578
Γιώργος Εφραίμ 25 8 17 8 3 1559
Νικόλας Ιωάννου 16 0 16 0 4 1440
Στάθης Αλωνεύτης 27 13 14 4 0 1354
Ρομπέρτο Λάγο 17 1 16 0 1 1351
Καρλάο 15 0 15 0 5 1306
Φακούντο Μπερτόλιο 25 11 14 4 5 1248
Ιγκόρ ντε Καμάργκο 26 15 11 9 2 1132
Ρότζερ Κάνιας 12 1 11 1 2 982
Νεκτάριος Αλεξάνδρου 11 1 10 0 0 903
Κώστας Αρτυματάς 14 6 8 0 2 823
Νταβίδ Μπαράλ 12 7 5 3 1 581
Σεντρίκ Γιαμπερέ 6 2 4 1 0 405
Ρενάν Μπρεσάν 6 3 3 1 1 340
Αντρέα Ορλάντι 9 6 3 0 0 339
Λορένζο Εμπεσίλιο 8 5 3 2 1 292
Μάριο Σέρτζιο 3 2 1 0 0 107
Ούρκο Πάρντο 1 0 1 0 0 90
Κύπρος Χριστοφόρου 1 0 1 0 0 90
Βασίλης Παπαφώτης 2 2 0 0 0 27

ΣΤΑΤΙΣΤΙΚΑ ΠΟΔΟΣΦΑΙΡΙΣΤΩΝ ΤΟΥ ΑΠΟΕΛ ΣΤΟ ΠΡΩΤΑΘΛΗΜΑ
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ΔΙΑΒΑΣΤΕ

Πόλος έλξης για ξένους
τα εξοχικά στην Ελλάδα
Θετικά ξεκίνησε το 2017 για την αγορά
εξοχικών κατοικιών από ξένους. Σύμφω-
να με στοιχεία της Τράπεζας της Ελλάδος,
κατά το δίμηνο Ιανουάριος - Φεβρουάριος
η εισροή κεφαλαίων από το εξωτερικό
για την αγορά κατοικιών στην Ελλάδα αυ-
ξήθηκε με ετήσιο ρυθμό της τάξεως του
56,7%. Σελ. 16

ΟΙΝΟΠΟΙΙΑ

Κρασί από τον τόπο τους
προτιμούν οι Κύπριοι
Τεράστια βήματα προόδου έχει κάνει η κυ-
πριακή οινοποιία, ενώ έχει βελτιωθεί αι-
σθητά η ποιότητα των αμπελώνων, γεγονός
που αναμένεται να οδηγήσει σε αύξηση των
εξαγωγών οι οποίες είχαν σημειώσει μικρή
μείωση. Ενθαρρυντική είναι και η στροφή
των κυπρίων στα ντόπια κρασιά. Σελ. 6

ΕΛΛΑΔΑ

«Κόκκινα φιλέτα» 
στα χέρια τραπεζών
Στην αγορά των ακινήτων μπαίνουν οι τρά-
πεζες στην Ελλάδα, υιοθετώντας το κυπρια-
κό μοντέλο, δηλαδή την απόκτηση ακινήτων
«φιλέτων» σε νησιά ή ακριβές περιοχές, με
στόχο την πώληση ή αξιοποίησή τους. Ηδη
έχουν επιλεγεί 10.000 ακίνητα τα οποία θα
περάσουν στον έλεγχό τους. Σελ. 9

ΔΙΕΘΝΗ

Η αβεβαιότητα δεν
πτοεί τους πλούσιους
Οι πλουσιότεροι άνθρωποι παγκοσμίως θε-
ωρούν ότι μπορούν να διαχειριστούν την πε-
ριουσία τους με ελάχιστες ή μηδενικές απώ-
λειες, παρότι ανησυχούν για τους κινδύνους.
Πόρισμα έρευνας της UBS Wealth Manage-
ment, η οποία βασίζεται σε 2.842 εκατομμυ-
ριούχους από επτά χώρες. Σελ. 13
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Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Βραχυ-
Αξιολόγησης πρόθεσμο πρόθεσμο

Χρέος Χρέος

DBRS B R-4
Fitch BΒ- B
Moody’s B1 NP
S&P BB+ B

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

A N Α Λ Υ Σ Η / Tου ΜΠΑΜΠΗ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

Κινδυνεύσαμε να ξαπλώσουμε ημιθανείς
το 2010 και να κηρυχθεί το κράτος μας
σε πτώχευση. Είναι επιεικώς απαράδεκτο
να συντηρείται το πρόβλημα –και μάλιστα
με παρόμοια ένταση– επτά χρόνια αργό-
τερα. 

Η αντιμετώπιση του χρέους πέρασε
διαφορετικές φάσεις, που επηρέασαν κα-
θοριστικά την ικανότητα της χώρας να
αντιμετωπίσει και όλα τα άλλα προβλήματά
της. Ορισμένοι πιστεύουν, εκ των υστέρων,
ότι ίσως να ήταν αποτελεσματικότερο να
είχαν καλυφθεί οι ζημίες που θα προκα-
λούσε η πτώχευση του κράτους μας, παρά
αυτό το μπλέξιμο των Ευρωπαίων πολι-
τικών με τους δικούς μας πολιτικούς. Αυτό
βεβαίως θα ήταν μια ευθεία παραδοχή
ανικανότητας για την Ευρωζώνη και θα
είχε, προφανώς, επιταχύνει και οξύνει τις
αρνητικές εξελίξεις που είχαμε λίγο αρ-
γότερα με τις Ιρλανδία, Πορτογαλία, Ισπα-
νία και Κύπρο.

Ακόμη σήμερα, ενώ όλη η Ευρωζώνη
βρίσκεται σε ανοδική πορεία, ο μεγάλος
φόβος είναι η Ιταλία. Πρόκειται για τον
πράγματι σημαντικό λόγο που ακόμη έχει
η ΕΚΤ για να συνεχίζει το QE. Δεν είναι
τυχαίο ότι η γερμανική πλευρά απεχθά-
νεται τα αρνητικά επιτόκια, δηλαδή την
απώλεια δισεκατομμυρίων εις βάρος των
παχυλών γερμανικών αποταμιεύσεων,
όπως φαίνεται από τα υπονοούμενα για
τον Ιταλό Ντράγκι.

Το ελληνικό χρέος ρυθμίστηκε με τρόπο
μοναδικό τον Μάρτιο του 2012, όταν με
τις πλάτες (και τα λεφτά) των Ευρωπαίων
απαιτήσαμε από τους κατόχους ελληνικών
ομολόγων να χάσουν τα μισά τους χρήματα
από όσα μας είχαν, μόλις πριν από λίγα
χρόνια, δανείσει. Λίγους μήνες αργότερα,
κατόπιν επικίνδυνων πιέσεων του ΔΝΤ,
το «κούρεμα» εκείνο διευρύνθηκε περαι-
τέρω ώστε το Ταμείο να θεωρήσει το ενα-
πομείναν χρέος μας, «βιώσιμο».

Πρόκειται για conditio sine qua non,
δηλαδή όρο άνευ της ικανοποιήσεως του
οποίου το κράτος μας δεν μπορεί να επι-
στρέψει στις αγορές κεφαλαίων, ούτε άλ-
λωστε στο QE, που αποτελεί προϋπόθεση.
Η σημερινή κυβέρνηση, διά των λαθών
της, προκάλεσε την κατάργηση της ελεύ-
θερης κίνησης των κεφαλαίων και οδήγησε
το ΔΝΤ στην άρση του πιστοποιητικού
βιωσιμότητας του χρέους λίγο πριν το
ανόητο δημοψήφισμα του 2015. 

Με αποτέλεσμα η χώρα να βυθιστεί σε
νέα ύφεση και να χρειαζόμαστε έκτοτε
μία ακόμη μεγαλύτερη, δηλαδή πιο γεν-
ναιόδωρη, άρα πολιτικώς δυσκολότερη
απομείωση των χρεών μας. 

Η νέα διευθέτηση του ελληνικού άγους
κατέστη, τους τελευταίες μήνες, δυσκο-
λότερη εξαιτίας του θράσους με το οποίο
ο κ. Τσίπρας ζητεί από τους Ευρωπαίους
πολίτες να βάλουν, ξανά, το χέρι στην
τσέπη.

Δυσκολότερη η νέα ευρω-γενναιοδωρία

ΔΙΕΘΝΗ

Πολλά τα
κέρδη για
αμερικανικές
τράπεζες

Σελ. 12

Η Ιταλία αποφάσισε να χαρίσει πάνω από 100 μοναστήρια, κάστρα, πέτρινους πύργους, πανδοχεία και σιδηροδρομικούς σταθμούς σε
επενδυτές που προτίθενται να καλύψουν το κόστος ανακαίνισής τους. Στόχος της κυβέρνησης είναι να αξιοποιηθούν παλαιά ακίνητα, πολλά
από τα οποία βρίσκονται σε ιστορικές περιοχές, προκειμένου να μην αχρηστευθούν και να συμβάλουν στην ανάπτυξη της χώρας, όπου η
ανεργία των νέων φθάνει το 40%. Στη φωτογραφία, το κάστρο του 13ου αιώνα Καστέλο Φοντάνα στη βόρεια Ιταλία. Σελ. 12

Η Ιταλία χαρίζει κάστρα

Τη θέσηότι το Γενικό Σχέδιο Υγείας
με επιλογές είναι προτιμότερο γιατί
δίνει τη δύναμη στον πολίτη, δια-
τυπώνει σε συνέντευξη στην «Κ»
ο πρόεδρος του Συνδέσμου Ασφα-
λιστικών Εταιρειών Κύπρου Αν-
δρέας Κρητιώτης. Επισημαίνει ότι
με αυτό τον τρόπο κυρίαρχος θα

είναι ο πολίτης και όχι τα κόμματα
και οι εταιρείες. Αναφέρει ότι ο
πολίτης θα έχει το δικαίωμα να
επιλέξει ανάμεσα σε διαφορετικούς
παροχείς ασφάλισης υγείας, δη-
μόσιους και ιδιωτικούς και αν δεν
είναι ικανοποιημένος από την εξυ-
πηρέτηση θα μπορεί να αλλάξει

παροχέα αντί να μένει για πάντα
εγκλωβισμένος σε ένα μονοπω-
λιακό σύστημα. Αναφέρει ακόμα
ότι με το μονοασφαλιστικό θα δα-
πανήθούν εκατομμύρια ευρώ των
φορολογουμένων, θα σπαταληθεί
χρόνος και κόπος, καθώς και πόροι
του Δημοσίου, αφού τελικά θα οδη-

γηθεί στην αποτυχία. Για τις εται-
ρείες αναφέρει ότι το αποτέλεσμα
θα είναι κακό, αφού θα συρρικνω-
θούν οι εργασίες τους και θα χα-
θούν θέσεις εργασίας. Ταυτόχρονα
αφήνει αιχμές ότι το ΓεΣΥ είναι
προϊόν ευκαιριακών πολιτικών
συμβιβασμών. Σελ. 4

ΓεΣΥ με επιλογές ευνοεί τον πολίτη
Ανδρέας Κρητιώτης: Το μονοασφαλιστικό οδηγεί σε συρρίκνωση εργασιών και απώλεια θέσεων εργασίας

Πιέζουν με
δημοπρασίες
για να πετύχουν
αναδιαρθρώσεις
Ως άσκηση πιέσεων για αναδιαρθρώσεις
των προβληματικών δανείων και λιγό-
τερο ως θεσμός φαίνεται να λειτουργούν
οι πλειστηριασμοί ακινήτων. Η απήχηση
της οποίας έτυχαν είναι πενιχρή, με το
ενδιαφέρον των πολιτών να είναι λιγο-
στό. Οι δημοπράτες εκτιμούν ότι ο λόγος
για την εξέλιξη αυτή είναι η ελλιπής
πληροφόρηση των εν δυνάμει αγορα-
στών. Σελ. 3

Προσφορές
για υποδομές
φυσικού αερίου
Με τη μέθοδο του BOT θα προχωρήσει
η Δημοκρατία στην ανάπτυξη δικτύου
υποδομών για μεταφορά φυσικού αερίου
για τις ανάγκες της εσωτερικής αγοράς.
Το Υπουργικό Συμβούλιο εξουσιοδότησε
τη ΔΕΦΑ να βάλει και πάλι μπροστά τις
διαδικασίες ώστε η Λευκωσία να προ-
λάβει το 2020 και να μην κινδυνεύει με
πρόστιμα για ρύπους. Σελ. 7

<<<<<<<

Αιχμές για ευκαιρια-
κούς πολιτικούς 
συμβιβασμούς. 

<<<<<<<

Η σημερινή κυβέρνηση, 
διά των λαθών της, προκά-
λεσε την κατάργηση της
ελεύθερης κίνησης των 
κεφαλαίων και οδήγησε 
το ΔΝΤ στην άρση του πιστο-
ποιητικού βιωσιμότητας 
του χρέους λίγο πριν 
το ανόητο δημοψήφισμα
του 2015.
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ΔΗΚΤΗΣ
diktis@kathimerini.com.cy

Το τελευταίο διάστημα δύο χώρες
θέτουν σε αμφισβήτηση τις σχέσεις
τους με την Ευρωπαϊκή Ενωση
(Ε.Ε.). Αναφέρομαι στη Μεγάλη
Βρετανία, που είναι μέλος της Ε.Ε.
και μέσω του περυσινού δημοψη-
φίσματος ακολουθεί πορεία εξόδου
από την ένωση, και στην Τουρκία,
που είναι χώρα υπό ένταξη και απο-
μακρύνεται από την Ε.Ε.

Η πορεία απομάκρυνσης από
την Ε.Ε. σημαίνει υποτίμηση της
ισοτιμίας των εθνικών νομισμάτων
των δύο χωρών έναντι του ευρώ.
Κι αυτό γιατί η ευρωπαϊκή οικονο-
μία είναι ισχυρότερη και μια απο-
μάκρυνση από την Ευρώπη επη-
ρεάζει τις ευρωπαϊκές επενδύσεις
στις δύο χώρες, το εμπόριό τους
με την Ευρώπη και, φυσικά, τις
επενδύσεις των κατοίκων-επιχει-
ρήσεων των δύο χωρών, οι οποίοι,
κρίνοντας ότι η ευρωπαϊκή οικο-
νομία έχει καλύτερη προοπτική,
αλλάζουν το τοπικό νόμισμα σε ευ-
ρώ.

Οι περιπτώσεις των δύο χωρών,
όπως αυτές καταγράφονται στη
διακύμανση της ισοτιμίας τους
έναντι του ευρώ, είναι διαφορετι-
κές.

Η στερλίνα 10 μήνες μετά το βρε-
τανικό δημοψήφισμα είχε υποτι-
μηθεί κατά 15% και κυμαίνεται αρ-
κετά χαμηλότερα του 0,90. Θα έλεγα
ότι η ισοτιμία του βρετανικού νο-
μίσματος έναντι του ευρώ ήταν χα-
μηλότερα το 2008 (στο 0,95).

Αυτό δείχνει ότι ναι μεν οι προ-
οπτικές της βρετανικής οικονομίας
υποχωρούν σε σχέση με εκείνες
της περιόδου που η Μεγάλη Βρε-
τανία δεν είχε θέσει θέμα ευρώ,
αλλά εξακολουθεί να κινείται σε
ευρωπαϊκούς ρυθμούς. Κι αυτό συ-
νεχίζεται ακόμα και τώρα, που η
Μεγάλη Βρετανία ενεργοποιεί το
άρθρο 50 της συνθήκης της Ε.Ε.
Επιπροσθέτως, το αποτέλεσμα του
δημοψηφίσματος μέχρι τώρα έχει
μεν μειώσει την αγοραστική δύ-
ναμη των Βρετανών στο εξωτερικό,
αλλά ταυτόχρονα έχει επηρεάσει
θετικά τη βρετανική οικονομία
(βελτίωσε την ανταγωνιστικότητα,
προσάρμοσε και εξακολουθεί να
προσαρμόζει τις τιμές των ακινή-
των, χωρίς να υπάρχει κατάρρευση
τιμών, μειώνει την εξάρτηση της
οικονομίας από τον τραπεζικό το-
μέα).

Η κίνηση της ισοτιμίας δείχνει
αυξημένη πιθανότητα η Μεγάλη

Βρετανία να παραμείνει εντός της
ευρωπαϊκής ομπρέλας, στο τέλος.
Αυτή η εκτίμηση υποστηρίζεται
και από το γεγονός ότι δεν έχει κα-
ταγραφεί γεωπολιτική μετατόπιση
της Μεγάλης Βρετανίας σε σχέση
με την Ε.Ε. στους τομείς της άμυνας,
της οικονομίας, των θεσμών και
του πολιτισμού.

Πιο συγκεκριμένα, η Μεγάλη
Βρετανία εξακολουθεί να έχει ηγε-
τικό ρόλο στο ΝΑΤΟ και στην ευ-
ρωπαϊκή άμυνα και δεν έχουμε κα-
μία μετακίνηση στα θέματα της οι-
κονομίας, των θεσμών και του πο-
λιτισμού.

Για την τουρκική λίρα η κατά-
σταση είναι διαφορετική. Δεν έχει
καταγραφεί μόνο συνεχή υποτί-
μηση του τουρκικού νομίσματος
(το ευρώ έχει ανατιμηθεί άνω του
135%), αλλά υπάρχει μετατόπιση
στα θέματα της οικονομίας, της
πολιτικής, των θεσμών και του πο-
λιτισμού. Πληθαίνουν οι ενδείξεις
ότι η Τουρκία λοξοδρομεί από τη
φιλοδυτική πορεία στα θέματα άμυ-
νας και πολιτικής και αυτό κατα-
γράφεται στην αγορά του κινεζικού
πυραυλικού συστήματος, στην εν
εξελίξει συμμαχία με τη Ρωσία και
στην πρόθεσή της να ενταχθεί στο
μπλοκ της Σαγκάης. Μπορεί ο Ερν-
τογάν να επαγγέλλεται την ελεύ-
θερη οικονομία, αλλά οι πρόσφατες
συλλήψεις Τούρκων επιχειρηματιών
ή το κλείσιμο ξένων εταιρειών, των
οποίων ο Τούρκος συνέταιρος ήταν

οπαδός του Γκιουλέν ή οι διώξεις
των οικονομικών αναλυτών που
εκδίδουν αρνητικές εκθέσεις για
την τουρκική οικονομία, δείχνουν
σταδιακή μετατόπιση και στη λει-
τουργία της οικονομίας. Τέλος, πα-
ρατηρείται μετατόπιση σε θέματα
θεσμών και πολιτισμού. 

Η Τουρκία μετεξελίσσεται σε ισ-
λαμικό καθεστώς, υπάρχει σταδιακή
υποχώρηση του κοσμικού κράτους
με ταυτόχρονη επικυριαρχία των
ιμάμηδων και της σαρίας, σχεδιά-
ζεται η επαναφορά της θανατικής
ποινής, η μαντίλα επιβάλλεται στον
γυναικείο πληθυσμό και τελευταία
επεκτείνεται και στις ένοπλες δυ-
νάμεις, υπάρχει εκ των βάθρων κα-
τάρρευση των θεσμών, με δικαιο-
λογία τη συμμετοχή στο πραξικό-
πημα, και ο πρόεδρος της Δημο-
κρατίας μετεξελίσσεται σε σουλ-
τάνο. Καταγράφεται, λοιπόν, γεω-
πολιτική μετακίνηση της Τουρκίας,
η οποία απομακρύνεται από την
Ευρώπη και προσεγγίζει την Ανα-
τολή. Αρα, η κατάσταση στην Τουρ-
κία είναι διαφορετική, συγκριτικά
με εκείνη της Μεγάλης Βρετανίας,
και η μετατόπιση που καταγράφεται
στην Τουρκία δύσκολα αναστρέ-
φεται.

* Ο κ. Βασίλης Καραγιάννης είναι σύμβουλος
επιχειρήσεων σε θέματα στρατηγικού σχε-
διασμού και διεθνών εργασιών, μέλος της
Επιτροπής Απασχόλησης του Ελληνοαμερι-
κανικού Εμπορικού Επιμελητηρίου.

Μας την είπε το Bloomberg
Η Λεμεσός είναι λέει η Μόσχα της Μεσογείου.
Δηλαδή αν ζούσε σήμερα ο Τσέχοφ και έγραφε
τις «Τρεις αδελφές» τι θα έλεγε; Στη Λεμεσό
αδερφές μου στη Λεμεσό; Να σοβαρευτούμε λί-
γο…

••••
Κάνουν κόμμα
Πάντως δεν είναι τυχαίο πως Ρώσοι με κυπρια-
κή υπηκοότητα ετοιμάζουν κόμμα στην Κύπρο.
Κάτι τέτοια βλέπουν τα δίκτυα και δε λένε να μας
αφήσουν σε ησυχία. Αλλά αυτή έτσι κι αλλιώς
την έχουμε χάσει, από τότε που η Σάββια έγινε
το μεγαλύτερό μας πρόβλημα. 

••••
Τους λείπει κάτι 
Ερευνήσαμε τις κύριες ειδήσεις αυτής της εβδο-
μάδας σε όλες τις κύριες οικονομικές σελίδες
των χωρών μελών της Ε.Ε. Διαπιστώσαμε ότι δεν
έχουν γενικό Ελεγκτή. Να το κοιτάξετε παιδιά,
δεν ξέρετε πόσο πιο μεγάλο εύρος θα αποκτήσει
η ειδησιογραφία σας. Όλα από εμάς τα περιμέ-
νετε;

••••
Τραπεζικές πρακτικές
από τα παλιά 
Πέντε χρυσά παιδιά (golden boyz) των τραπεζών
έλαβαν συνολικές αμοιβές που ξεπερνούν τα
11,5 εκατ. ευρώ για το έτος 2015 σύμφωνα με έκ-

θεση της Ευρωπαϊκής Τραπεζικής Αρχής: «EBA
Report on high earners 2015», αν θέλετε να την
ψάξετε. Μάλιστα ένας εξ αυτών έλαβε συνολική
ετήσια αμοιβή 3,5 εκατ. ευρώ. Κάποιες τράπεζες
που βρίσκονταν μέχρι πρότινος στον αναπνευ-
στήρα και με τους πλέον προβληματικούς ισολο-
γισμούς σε ολόκληρη την υφήλιο (σ.σ. όχι μόνο
την Ε.Ε.) καταφέρνουν να φιγουράρουν πρώτες
για τις πλουσιοπάροχες αμοιβές που προσφέ-
ρουν. Ούτε στις εποχές που έβρεχε ρωσικές κα-

ταθέσεις δεν υπήρχαν τέτοιες αμοιβές. Η Κρύ-
σταλ τι λέει;

••••
Ξυπνάει ο γίγας
Το ΧΑΚ άρχισε να ξυπνά από τον λήθαργο. Ωστό-
σο ο όγκος παραμένει…. κακοήθης. Μη με ρωτά-
τε άλλα. Θα τα πω όταν έρθει η ώρα. 

••••
Ο ανώτατος εκτελεστικός 
Ο ανώτατος εκτελεστικός σύμβουλος της Εκ-
κλησίας Public Ltd (AKA Archbishop) δήλωσε
στην κρατική τηλεόραση ότι παραμένει διακαής
του πόθος η δημιουργία μιας τράπεζας με μονα-
δικό μέτοχο τον ίδιο. Δεν ξέχασε μάλιστα να ανα-
φέρει πως η τράπεζα θα εποπτεύεται από την
ΚΤΚ… ενώ προηγουμένως την εποπτεία είχε
προφανώς η Ιερά Σύνοδος. Ο ανώτατος ανέφερε
ακόμα πως η Εκκλησία έχασε πολλά εκατομμύ-
ρια στην Τράπεζα Κύπρου και την Ελληνική. Να
σημειώσουμε ότι η πλειοψηφία του Δ.Σ. της Ελ-
ληνικής διοριζόταν από τον Ανώτατο ενώ και ο
Μάκης Κεραυνός ήταν δική του επιλογή. Τελικά
τι πήγε στραβά στην Αγία Τράπεζα; 

••••
Στο ένα δισ.
Σιγά και αθόρυβα η Logicom έχει μετεξελιχθεί
ως η μεγαλύτερη κυπριακή εταιρεία που φέτος
αναμένεται να ξεπεράσει το ένα δισ. σε τζίρο.
Όχι βέβαια σε λειτουργία στην Κύπρο, αλλά στο
εξωτερικό. Εύγε. 

Δρόμοι παράλληλοι

A Π Ο Ψ Η  Του ΜΙΧΑΛΗ ΟΛΥΜΠΙΟΥ

Οι χειρισμοί στο Κυπριακό
θα καθορίσουν την ανάπτυξη

A Π Ο Ψ Η  Του ΒΑΣΙΛΗ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ*

Το ΔΝΤ χαιρέτισε τη συνετή δημο-
σιονομική πολιτική της Κύπρου
καθώς και τις δηλώσεις του υπουρ-
γού Οικονομικών Χάρη Γεωργιάδη
για διαβούλευση με το Ταμείο με
σκοπό την εξόφληση του δανείου
ύψους 280 εκατ. ευρώ ώστε να η
κυπριακή κυβέρνηση να εξοικονο-
μήσει περίπου 3 εκατ. ετησίως από
την διαφορά επιτοκίου που προ-
κύπτει από δανεισμό που μπορεί
να εξασφαλίσει η χώρα μας από τις
αγορές. Τα καλά νέα για μεγαλύτερη
ανάπτυξη το πρώτο τρίμηνο του
2017 από την αναμενόμενη που
φτάνει το 3,3% δημιουργεί προσ-
δοκίες για μεγαλύτερη μείωση της
ανεργίας και καλύτερα φορολογικά
έσοδα. Οι βασικότεροι πυλώνες
ανάπτυξης είναι ο τουρισμός, οι
κατασκευές και ο τομέας των υπη-
ρεσιών. Οι εξελίξεις αυτές δημιουρ-
γούν επίσης προσδοκίες για βελ-
τίωση της κατάστασης με τα μη
εξυπηρετούμενα δάνεια και ανα-
βάθμιση της κυπριακής οικονομίας
σε επενδυτικό επίπεδο από τους
οίκους αξιολόγησης. Αυτό σημαίνει
περισσότερες ξένες επενδύσεις και
φθηνότερο κόστος δανεισμού. Επι-
πρόσθετα, η βελτίωση του οικονο-
μικού κλίματος θα βοηθήσει και
τον Συνεργατισμό ο οποίος ετοι-
μάζεται για εισαγωγή των μετοχών
του στο ΧΑΚ πριν από το τέλος του
έτους. Το κράτος θα καταστεί με-
γαλομέτοχος της δεύτερης μεγα-
λύτερης εισηγμένης και κερδοφόρας
συστημικής τράπεζας όπου μελ-
λοντικά η πώλησή της θα αποφέρει
σημαντικά έσοδα που θα βοηθή-
σουν στη μείωση του δημόσιου
χρέους που παραμένει κοντά στο
100% του ΑΕΠ. 

Όλα αυτά βεβαίως υπό την αί-
ρεση της πολιτικής σταθερότητας.
Ωστόσο αυτό που πολλοί από εμάς
θεωρούμε δεδομένο ίσως να απο-
τελέσει τον καθοριστικό παράγοντα
που δυνατόν να ανατρέψει τη θετική
πορεία της οικονομίας. Στο ενδε-
χόμενο αυτό έκανε αναφορά και ο
Νίκος Ρολάνδης, ο γηραιότερος εν
ζωή πρώην υπουργός Εξωτερικών
που διακρίνεται τόσο στην Κύπρο
όσο και στο εξωτερικό για τις συ-
νετές και ρεαλιστικές εκτιμήσεις
του στο Κυπριακό. Ο λανθασμένος
χειρισμός του θέματος των υδρο-
γονανθράκων από την κυπριακή
κυβέρνηση σε σχέση με τις στρα-
τηγικές επιδιώξεις της Τουρκίας
ίσως οδηγήσει σε ένα θερμό επει-
σόδιο στην πράσινη γραμμή. Ένα

τέτοιο ενδεχόμενο θα ανατρέψει
τη θετική πορεία του τουρισμού
και θα παγώσει για κάποιο χρονικό
διάστημα τις επενδύσεις. Η ανά-
πτυξη θα καθηλωθεί και ο εφιάλτης
της ανεργίας θα επανέλθει. Η όποια
πολιτική διαχείριση μιας τέτοιας
πιθανής εξέλιξης δεν θα μπορέσει
να αποκαταστήσει την επενδυτική
εμπιστοσύνη στην κυπριακή οικο-
νομία. Αναλόγως μάλιστα των πο-
λιτικών εξελίξεων είναι δυνατό η
κυπριακή οικονομία να υποβαθμι-
στεί από τους οίκους αξιολόγησης
σε βαθμό μάλιστα που να χαθεί
ακόμα και η πρόσβαση στις αγορές
για δανεισμό. Η έκρηξη στο Μαρί
θα φαντάζει ως ένα μικρό ατύχημα.
Οι οικονομικές συνέπειες από εν-
δεχόμενες εχθροπραξίες του κα-
τοχικού στρατού θα αναβιώσει κα-
ταστάσεις που μπορεί να οδηγήσουν
την πολιτική ηγεσία σε εσωστρέφεια
και αποπροσανατολισμό από τη
λύση. Σε ένα τέτοιο ενδεχόμενο θα
έχουμε σημαντικές αυξήσεις στις
αμυντικές δαπάνες και απομάκρυν-
ση από την προοπτική λύσης στο
Κυπριακό. Η κυπριακή κυβέρνηση
θα πρέπει να σταθμίσει πολύ σο-
βαρά το ενδεχόμενο αυτό στο οποίο
μάλιστα και ο ίδιος ο Πρόεδρος της
Δημοκρατίας έκανε αναφορά. Στα
Κατεχόμενα ο «πρωθυπουργός»
του καθεστώτος εκτιμά ότι μπορεί
να υπάρξει θερμό επεισόδιο αν δεν
υπάρξει μια νέα διεθνής διάσκεψη
μέχρι το τέλος Ιουνίου. Όσο και αν
δεν μας αρέσουν οι άμεσες ή έμ-
μεσες απειλές που προέρχονται
από την Τουρκία οι κίνδυνοι πα-
ραμένουν αυξημένοι. Ο διεθνής
παράγοντας αναμένει κινήσεις και
από τις δύο πλευρές ενώ δεν θα δι-
καιολογήσει τη στασιμότητα και
το πάγωμα των συνομιλιών επειδή
θα διεξαχθούν εκλογές στην Κυ-
πριακή Δημοκρατία σε δέκα μήνες.
Η πρόοδος στο Κυπριακό είναι εξαι-
ρετικά σημαντική καθώς σύμφωνα
με πολύ αξιόπιστες διεθνείς πηγές
θα κλείσει σύντομα ο κύκλος της
εκκρεμότητας αυτού του χρόνιου
πολιτικού προβλήματος και θα ανα-
ζητηθούν άλλες λύσεις που δεν θα
είναι καθόλου ευνοϊκές για τη χώρα
μας. Το διακύβευμα είναι τεράστιο.
Μόνο η προσήλωση στη λύση αντί
τις εκλογές μπορεί να φέρει τα απο-
τελέσματα για τα οποία η ιστορία
θα μας καταστήσει όλους υπόλο-
γους. 
Ο κ. Μιχάλης Ολύμπιος είναι
οικονομολόγος.

Τι να πεις και τι να αφήσεις… 

<<<<<<

Η πορεία απομάκρυν-
σης της Βρετανίας και
της Τουρκίας από την
Ε.Ε. σημαίνει υποτίμη-
ση της ισοτιμίας των
εθνικών τους νομισμά-
των έναντι του ευρώ.

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Υποτίμηση νομίσματος

Υποτίμηση ενός νομίσματος καλείται
η μείωση της αξίας του σε σχέση με

κάποιο άλλο νόμισμα,
αφού απαιτείται μι-
κρότερη ποσότητα
του ενός για απόκτη-
ση μιας μονάδας του
άλλου. 
Στην αγορά συναλλάγ-
ματος αναφέρεται ως

μείωση της συναλλαγματικής ισοτι-
μίας, δηλαδή της τιμής σύμφωνα με
την οποία ανταλλάσσονται τα νομί-
σματα.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 
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Ακόμα μια σημαντική διάκριση απέσπασε η
Deloitte Κύπρου αυτή τη φορά στα Ευρωπαϊκά Φο-
ρολογικά Βραβεία 2017 του διεθνούς φήμης περιο-
δικού International Tax Review (ITR) όπου ανακη-
ρύχθηκε ‘Φορολογικός Οίκος της Χρονιάς για την
Κύπρο για το 2017’ (Cyprus Tax Firm of the Year). Το
σχετικό βραβείο παρέλαβε εκ μέρους του Οίκου ο
κ. Πιερής Μάρκου, συνέταιρος, επικεφαλής του τμή-
ματος φορολογικών και νομικών υπηρεσιών της De-
loitte, στην επίσημη τελετή απονομής που πραγμα-
τοποιήθηκε την Πέμπτη 18 Μαίου στο ξενοδοχείο
Savoy στο Λονδίνο. Η νέα βράβευση ενέχει ιδιαίτερη
σημασία για τη Deloitte δεδομένου ότι επιτυγχάνεται
για τέταρτη φορά τα τελευταία πέντε χρόνια.

“Είμαστε πολύ υπερήφανοι για τη διάκριση μας
αυτή. Αποτελεί επιβράβευση της συστηματικής μας
δουλειάς και της αφοσίωσης μας στην άρτια κατάρτιση

και εξειδίκευση των στελεχών μας, καθώς και στην
παροχή ποιοτικών και καινοτόμων υπηρεσιών προς
τους πελάτες μας. Η συγκεκριμένη επαναλαμβανόμενη
αναγνώριση μας ενθαρρύνει να θέσουμε ακόμα
υψηλότερους στόχους”, δήλωσε ο κ. Μάρκου. 

Στον ίδιο θεσμό του International Tax Review,
στο δίκτυο εταιρειών της Deloitte απονεμήθηκαν
συνολικά 24 βραβεία, τα περισσότερα από κάθε
άλλο οργανισμό.

Η παροχή φορολογικών υπηρεσιών αποτελεί
μια από τις κυριότερες υπηρεσίες που παρέχει η
Deloitte τόσο στην Κύπρο όσο και στο εξωτερικό,
με ιδιαίτερη έμφαση στη φορολογία εταιρειών, φο-
ρολογία φυσικών προσώπων, θέματα ΦΠΑ και θέματα
διεθνούς φορολογικού σχεδιασμού τόσο για διεθνείς
οργανισμούς όσο και για Κυπριακές επιχειρήσεις
με δραστηριότητες στο εξωτερικό.

Διάκριση για την Deloitte: Αναδείχθηκε
Φορολογικός Οίκος στην Κύπρο για το 2017 

Στα βραβεία του International Tax Review (ITR) στο Λονδίνο 

 

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Κοντεύουμε στη συμπλήρωση ενός
χρόνου από την έναρξη των πλει-
στηριασμών στην Κύπρο, οι οποίοι,
κρίνοντας εκ του αποτελέσματος,
φαίνεται να έχουν λειτουργήσει πε-
ρισσότερο ως άσκηση πιέσεων για
αναδιαρθρώσειςτων προβληματικών
δανείων και λιγότερο ως θεσμός. Η
απήχηση της οποίας έτυχαν είναι
πενιχρή, με το ενδιαφέρον των πο-
λιτών να είναι λιγοστό και αυτόαπο-
δεικνύεται από τις πράξεις που έγι-
ναν. Από τις 500 και πλέον δημο-
πρασίες ακινήτων, χωραφιών, εμ-
πορικών ακινήτων που έχουν γίνει
σε ένα ενδεκάμηνο, οι πράξεις  πε-
ριορίζονται σε χαμηλά διψήφια νού-
μερα.Η κουλτούρα του κύπριου αγο-
ραστή δενσυνάδει με την κουλτούρα
των δημοπρασιών ακινήτων που
διαθέτουν τα πιστωτικά ιδρύματα.
Δημοπράτες με τους οποίους μίλησε
η «Κ» και οι οποίοι είναι οι πλέον
αρμόδιοι για να εκφέρουν γνώμη
επί της διαδικασίας, υπογραμμίζουν
ότι δυστοκία δεν παρουσιάζεται
μόνο στην κουλτούρα του κύπριου
αγοραστή. Από την αντίπερα όχθη,
τραπεζικές πηγές τονίζουν την «Κ»
πως εάν υπάρξει σύγκριση μεταξύ
αριθμού αναδιαρθρώσεων που έχουν
επιτευχθεί και πράξεων πλειστη-
ριασμών, διαφαίνεται πως οι πρώτες
είναι πολλαπλάσιες από τις πράξεις.
Εξηγούν ότι από την ψήφιση και
εφαρμογή του νόμου για τις εκποι-
ήσεις, τον Ιούνιο του 2016, τους δό-
θηκε ένα σημαντικό όπλο για να
ασκούν αποτελεσματικά πίεση στους
δανειολήπτες που δεν συμμορφώ-
νονται. Εντούτοις με τη σειρά τους,
επιβεβαιώνουν την πενιχρή απή-
χηση που τυγχάνουν οι δημοπρασίες
μέχρι στιγμής, αν και όπως σημει-
ώνουν διατίθενται πλέον ακίνητα
τα οποία είναι άκρως ελκυστικά και
δεν περιορίζονται προς διάθεση

μόνο χωράφια ή εμπορικά ακίνητα
τα οποία είναι σε άσχημη κατάστα-
ση. Αναφορικά με τα ημιτελή εμπο-
ρικά ακίνητα, οι τράπεζες επιση-
μαίνουν ότι με τον νόμο που ψηφί-
στηκε προ εβδομάδων από την Ολο-
μέλεια της Βουλής, τους δίδεται η
δυνατότητα να τα αναβαθμίσουν
και να τα επεκτείνουν, ώστε να απο-
κτήσουν περισσότερη αξία, αλλά
και να τα ενοικιάζουν μέχρι να τα
πωλήσουν.

Μειωμένη η ζήτηση
Τη θέση ότι το κλίμα στις δημο-

πρασίες δεν έχει αλλάξει, υπογραμ-
μίζει ο δημοπράτης Γεώργιος Μου-
σκίδης, παρουσιάζοντας τη συνολική
εικόνα. «Θεωρώ ότι ο λόγος που τυγ-
χάνουν λιγοστής ζήτησης είναι πως

δεν λαμβάνουν αρκετή δημοσιότητα.
Οι εν δυνάμει αγοραστές δεν έχουν
ικανοποιητική πληροφόρηση για
τα εν λόγω ακίνητα, είτε λέγονται
οικιστικά, είτε εμπορικά, είτε χω-
ράφια. Δεν υπάρχει μια συγκεκρι-
μένη ιστοσελίδα στην οποία παρου-
σιάζονται όλα τα ακίνητα που δια-
τίθενται προς δημοπρασία. Εντού-
τοις, το Υπουργείο Εσωτερικών και
η κάθε τράπεζα έχει το δικό της τμή-
μα που ασχολείται και παρουσιάζει
τα ακίνητα και ο κάθε αγοραστής
δεν έχει μια ξεκάθαρη εικόνα με τα
ακίνητα συνολικά. Επίσης, πιστεύω
ότι και οι ίδιες οι τράπεζες δεν προ-
ωθούν σωστά τη διαδικασία, δια-
φημίζοντάς την».

Άλλο ζήτημα το οποίο ήγειρε ο
κ. Μουσκίδης είναι ότι οι τιμές των

ακινήτων δεν είναι ελκυστικές. «Οι
τράπεζες δεν έχουν ελκυστικές τιμές
στα ακίνητα και δεν υπάρχει ουσια-
στικό κίνητρο μεταξύ των αγορα-
στών να στραφούν στις δημοπρα-
σίες. Αντιθέτως, η διαδικασία χρη-
σιμοποιείται ως μοχλός πίεσης προς
τους δανειολήπτες, ώστε να βρουν
ενδιάμεση λύση για το ακίνητό τους
και να μην βγει σε δημοπρασία».

Αναφορικά με τον τύπο των ακι-
νήτων που διατίθενται, ο δημοπρά-
της είπε ότι «η πλειοψηφία αυτών
είναι χωράφια, αλλά κατά καιρούς
βγαίνουν διαμερίσματα, καταστή-
ματα και κατοικίες, αλλά όχι κατοικίες
που απευθύνονται στο ευρύ κοινό.
Οι κατοικίες αυτές είναι μεγάλης
αξίας που απευθύνονται σε μικρού
εύρους αγοραστές.

Οι πλειστηριασμοί φέρνουν αναδιαρθρώσεις
Πενιχρή η ζήτηση – Εφαρμόζονται για άσκηση πίεσης σε όσους έχουν προβληματικά δάνεια, αναφέρουν πηγές

Η σολομώντεια λύση στην υποχρέ-
ωση της οδηγίας της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής για επιβολή ΦΠΑ με συν-
τελεστή 19% στις αγοραπωλησίες
οικοδομήσιμης γης από άτομα που
ασκούν επιχείρηση, θα δοθεί όπως
φαίνεται από πρόταση του Συνδέ-
σμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύ-
πρου.
Θα χρησιμοποιήσουν το παραθυρά-
κι που αφήνει η Κομισιόν μέσω της
εναρμονιστικής οδηγίας, ώστε να
καθορίσει το κάθε κράτος, αναλό-
γως πάντα των γηγενών συνθηκών
του, τι θεωρεί οικοδομήσιμη γη. Γι’
αυτό εξάλλου και από την επιβολή
ΦΠΑ, σύμφωνα με το νομοσχέδιο,
εξαιρούνται κτηνοτροφικά τεμάχια,
προστατευόμενες και δασικές πε-
ριοχές. Σύμφωνα με πληροφορίες
της «Κ», ο ΣΕΛΚ έχει αποστείλει
πρόταση στο Υπουργείο Οικονομι-
κών, που προνοεί όπως οικοδομή-
σιμη γη να θεωρείται μόνο όποιο
τεμάχιο εξασφαλίζει πολεοδομική
άδεια, δηλαδή αν θα χτιστεί εντός

το τεμαχίου κάποιο ακίνητο. Εντού-
τοις, αν και το Υπουργείο Οικονομι-
κών, σύμφωνα με τις ίδιες πληρο-
φορίες, δεν παρουσιάζεται θετικό
στην πρόταση, υποστηρίζοντας πως
θα περιοριστεί αρκετά ο αριθμός
των ακινήτων που θα επιβάλλεται
το 19% και ενδεχομένως να υπάρ-
ξει πρόβλημα με την Κομισιόν, το
Κοινοβουλευτικό Σώμα έχει αντίθε-
τη άποψη και είναι απόλυτα θετικό
στην προσαρμογή αυτή. Η Κομισιόν
με επιστολές της έχει προειδοποι-
ήσει ότι πρέπει η Κύπρος να συμ-
μορφωθεί, αφού η περίοδος χάρι-
τος που της είχε δοθεί , έχει λήξει
από τον Ιανουάριο 2008. Η Κύπρος
μαζί με άλλες 11 χώρες είχε ζητήσει
και είχε λάβει εξαίρεση για τη φο-
ρολόγηση των οικοπέδων. Το πρό-
στιμο που μπορεί να επιβληθεί εί-
ναι μεγάλο. Μπορεί να αφορά
εφάπαξ ποσό και ταυτόχρονα ένα
ποσό από 100.000 μέχρι 300.000
ευρώ ημερησίως, ανάλογα με την
τελική απόφαση που θα ληφθεί.

Λευκωσία
22.05.2017 - Λύμπια - Τέσσερα Χωράφια
22.05.2017 - Κοκκινοτριμιθιά - Χωράφι
30.05.2017 - Στρόβολος - Οικόπεδο

Λεμεσός
23.05.2017 - Άγιος Αθανάσιος - Δύο Χωράφια (2)
23.05.2017 - Μονή - Χωράφι
23.05.2017 - Ύψωνας - Πέντε Χωράφια (5)
25.05.2017 - Κάτω Πολεμίδια - Χωράφι
25.05.2017 - Ζακάκι - Οικόπεδο
25.05.2017 - Γερμασόγια - Κατάστημα
30.05.2017 - Σιλίκου - Χωράφι (Οικιστική ζώνη Η3)
30.05.2017 - Κολόσσι - Χωράφι (Οικιστικό)
30.05.2017 - Άγιος Θεράπων - Τρία Χωράφια (3)
31.05.2017 - Γερμασόγια - Δύο Χωράφια (3)
31.05.2017 - Νεάπολη - Διώροφο Κτήριο Αυλή
31.05.2017 - Πεντάκωμο - Δύο Χωράφια (2)
31.05.2017 - Μέσα Γειτονιά - Οικόπεδο

Λάρνακα
31.05.2017 - Ψεματισμένος - Χωράφι
31.05.2017 - Τερσεφάνου - Δύο Χωράφια (2)

Πάφος
26.05.2017 - Τίμη - Χωράφι
26.05.2017 - Τάλα - Οικόπεδο
26.05.2017 - Κονιά - Χωράφι
26.05.2017 - Άγιος Δημητριανός - Χωράφι
29.05.2017 - Κάθικας - Χωράφι
29.05.2017 - Κελοκέδαρα - Δύο Χωράφια (2)
29.05.2017 - Λάσα - Χωράφι
31.05.2017 - Πάνω Παναγιά - Χωράφι (Οικιστικό και

ζώνη προστασίας)
31.05.2017 - Λύσος - Χωράφι
31.05.2017 - Γουδί - Τέσσερα Χωράφια (4)

Αμμόχωστος
Καμία δημοπρασία εντός Μαΐου

Ο γόρδιος δεσμός του ΦΠΑ 19%
στις αγοραπωλησίες οικοδομήσιμης γης

Ειδοποιήσεις Πλειστηριασμών
Βάσει στοιχείων από το Υπουργείο Εσωτερικών για τις δημοπρασίες που ακολουθούν

Πηγή: Υπουργείο Εσωτερικών

Δεν διαφημίζουν τους πλειστηριασμούς γι’ αυτό και η ζήτηση παραμένει
μικρή, υπογραμμίζει ο δημοπράτης Γεώργιος Μουσκίδης στην «Κ».
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companies grow from millions to billions.  
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Συνέντευξη στον
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Μετά και την υπογραφή της κα-
ταρχήν συμφωνίας που αφορά το
ύψος των συνεισφορών της κάθε
πλευράς για τη λειτουργία του Γε-
νικού Σχεδίου Υγείας, κυβέρνηση
και κοινωνικοί εταίροι, πλην της
ΟΕΒ η οποία επιφυλάχθηκε να
απαντήσει αργότερα, αποδέχθηκαν
τις εξής συνεισφορές για το ΓεΣΥ,
υπό τον όρο της νομοθετικής ρύθ-
μισης τους. 

Εισφορές εργαζομένων 2,65%,
εισφορές εργοδοτών 2,9%, εισφο-
ρές κράτους 4,7 %, εισφορές αυ-
τοεργοδοτουμένων 4% και οι ει-
σφορές συνταξιούχων / εισοδημα-
τιών στο 2,65%. Το μόνο που απο-
μένει είναι τα κοινοβουλευτικά
κόμματα να λάβουν υπόψη τους
την υπογραφείσα συμφωνία και
να ψηφίσουν τα εκκρεμούντα νο-
μοσχέδια για το ΓεΣΥ και την αυ-
τονόμηση των δημοσίων νοση-
λευτηρίων.

Μιλώντας στην «Κ» στην πρώτη
του συνέντευξη μετά την ανάληψη
των καθηκόντων του ως προέδρου
του Συνδέσμου Ασφαλιστικών Εται-
ρειών Κύπρου ο κ. Ανδρέας Κρη-
τιώτης τονίζει ότι μέσω ισχυρής
εποπτείας μπορεί να συνυπάρξει
ο ιδιωτικός και δημόσιος τομέας
σε ένα Γενικό Σχέδιο υγείας, ενώ
παράλληλα υποστηρίζει ότι το Πο-
λυασφαλιστικό σύστημα έχει πολ-
λαπλά οφέλη έναντι του Μονοα-
σφαλιστικού, αν και δηλώνει ότι
από τότε που ανακοινώθηκε η μο-
νοπωλιακή εκδοχή του ΓεΣΥ αυ-
ξήθηκαν τα νέα συμβόλαια περισ-
σότερο από 15%.
–Πώς βλέπετε να διαμορφώ-
νεται η αγορά από τη κάθοδο
νέων εταιρειών στην Κύπρο
στον ασφαλιστικό κλάδο αλλά
και από το ενδεχόμενο συγ-
χωνεύσεων και εξαγορών;

–Η κυπριακή ασφαλιστική αγο-
ρά, ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά τον γε-
νικό κλάδο, ήταν ανέκαθεν ελεύ-
θερη και ανταγωνιστική. Εφόσον
ο ανταγωνισμός παραμένει σε θε-
μιτό πλαίσιο είναι ευπρόσδεκτος

και θετικός, κυρίως για τους κα-
ταναλωτές. Αναπόφευκτα όμως,
σε μια μικρή αγορά στην οποία
δραστηριοποιούνται 37 εταιρείες
και έχουν εγγραφεί με βάση το δι-
καίωμα παροχής ελεύθερων υπη-
ρεσιών άλλες 504, είναι θέμα χρό-
νου να υπάρξει εκλογίκευση. Πα-
ράλληλα, η επιβεβλημένη Φερεγ-
γυότητα ΙΙ αποτελεί ένα πλέγμα
κανονισμών το οποίο ενθαρρύνει
τη δημιουργία μεγάλων μονάδων.
–Tο μεγάλο στοίχημα για τις
ασφαλιστικές εταιρείες είναι
το μοντέλο εισαγωγής του ΓΕ-
ΣΥ. Για τις εταιρείες τι σημαίνει
η υιοθέτηση του μονοασφαλι-
στικού μοντέλου;

–Οι ασφαλιστικές εταιρείες, εδώ
και πολλά χρόνια, ανταποκρινό-
μενες στις ανάγκες και προσδοκίες

των πελατών τους, επένδυσαν και
ανέπτυξαν ένα σύστημα ασφάλισης
υγείας που λειτουργεί σήμερα καλά
και εξυπηρετεί 235.000 ασφαλι-
σμένους. Δεν ξέρει κανένας καλύ-
τερα από εμάς την ασφάλιση υγεί-
ας. Έχουμε συσσωρεύσει γνώση,
εμπειρία και το καλύτερο ανθρώ-
πινο δυναμικό, ενώ η συνεργασία
μας με τους άλλους παράγοντες
της υγείας είναι υποδειγματική.
Γνωρίζουμε καλύτερα από κάθε
άλλον την ανάγκη παροχής ποι-
οτικής εξυπηρέτησης και με ποιους
τρόπους μπορεί να συγκρατηθεί
το κόστος χωρίς αυτό να έχει επί-
πτωση στην ποιότητα των υπηρε-
σιών. Καταλαβαίνετε λοιπόν την
απορία μας όταν έρχονται στο τρα-

πέζι των αποφάσεων ανεφάρμο-
στες διακηρύξεις, προϊόντα ευκαι-
ριακών πολιτικών συμβιβασμών,
χωρίς ουσιώδεις προϋποθέσεις.
Σήμερα οι πολιτικοί εκπρόσωποι,
συχνά ιδιωτικώς και κάποτε δη-
μοσίως, μας λένε: «Γνωρίζουμε ότι
το άλλο σύστημα θα ήταν ορθότερο
αλλά δυστυχώς μόνο αυτό μπο-
ρούμε να συμφωνήσουμε υπό τις
περιστάσεις. Το ψηφίζουμε και
στη συνέχεια το βελτιώνουμε».
Δηλαδή να δαπανήσουμε εκατομ-
μύρια ευρώ των φορολογουμένων
σε μια μαύρη τρύπα, να σπαταλή-
σουμε ατελείωτο χρόνο και κόπο,
πόρους του Δημοσίου, για να αναγ-
καστούμε να ξαναγυρίσουμε στην
αρχή.

Ξέρετε, εμείς δεν θέλουμε να
κοροϊδεύουμε τον κόσμο. Λογο-
δοτούμε κάθε μέρα στους πελάτες
μας. Και αυτοί με τη σειρά τους
απαιτούν ποιότητα και αποτελε-
σματικότητα. Δεν είναι παράξενο
που από τότε που ανακοινώθηκε
η μονοπωλιακή εκδοχή του ΓεΣΥ
αυξήθηκαν τα νέα συμβόλαια πε-
ρισσότερο από 15%. Για τις εται-
ρείες το αποτέλεσμα θα είναι κακό:
συρρίκνωση εργασιών και απώλεια
θέσεων εργασίας. Για τον πολίτη
όμως θα είναι πολύ χειρότερο: η
ισοπέδωση προς τα κάτω στην ποι-
ότητα της περίθαλψης δεν θα λύσει
τα προβλήματα των δημοσίων νο-
σηλευτηρίων. Αντίθετα θα τα με-
ταφέρει και στα ιδιωτικά. Αναγ-
καστικά η πολιτεία, δηλαδή ο φο-
ρολογούμενος πολίτης, θα επιδοτεί
συνέχεια το σύστημα για να το
κρατά ζωντανό. Στο τέλος έχει δη-
μιουργήσει ένα νέο ΙΚΑ προορι-
σμένο να χρεοκοπήσει. Μετά από
10 χρόνια πάλι θα λέμε τι έφταιξε
και θα ζητάμε ιδιωτική παρέμβαση.
Γιατί λοιπόν να το βελτιώσουμε
αργότερα και δεν το κάνουμε σω-
στό από τώρα;
–Γιατί θεωρείτε ότι η δική σας
πρόταση είναι καλύτερη για
τον πολίτη και την οικονομία
ευρύτερα;

–Το Γενικό Σχέδιο Υγείας με
επιλογές είναι προτιμότερο γιατί
καταρχάς δίνει τη δύναμη στον

πολίτη. Ο πολίτης είναι κυρίαρχος:
ούτε τα κόμματα ούτε οι εταιρείες.
Πρώτον, ο πολίτης έχει το δικαίωμα
να επιλέξει ανάμεσα σε διαφορε-
τικούς παροχείς ασφάλισης υγείας,
δημόσιους και ιδιωτικούς. Αν ο
πολίτης δεν είναι ικανοποιημένος
από την εξυπηρέτηση θα μπορεί
να αλλάξει παροχέα αντί να μένει
για πάντα εγκλωβισμένος σε ένα
μονοπωλιακό σύστημα. Αυτό υπο-
χρεώνει τους φορείς να γίνονται
καλύτεροι, πιο ευέλικτοι, και συγ-
κρατεί το κόστος που στα μονο-
πώλια εκτοξεύεται. Ο πολίτης κρα-
τά στα χέρια του ένα πανίσχυρο
συμβόλαιο. Γνωρίζει τους ανθρώ-
πους που είναι επιφορτισμένοι με
την εξυπηρέτησή του. Γνωρίζει τα
δικαιώματά του και διατηρεί το δι-
καίωμα να στείλει τον παροχέα
στη δικαιοσύνη και να απαιτήσει
αποζημίωση, εάν η άλλη πλευρά
παραβεί τις συμβατικές της υπο-
χρεώσεις. Ποιες πιθανότητες έχει
να δικαιωθεί σε ένα μονοπωλιακό
σύστημα;

Δεύτερον, απαλλάσσει τους
235.000 ήδη ασφαλισμένους στον
ιδιωτικό τομέα πολίτες από το δί-
λημμα να πληρώνουν διπλή εισφο-
ρά ή από το να διακόψουν την
ασφάλιση ή –ακόμη χειρότερο–
τη θεραπεία τους λόγω οικονομικής
αδυναμίας. Κάτι τραγικό για μια
χώρα που διατείνεται ότι έχει κοι-

νωνική πολιτική. Τρίτον, γιατί οι
ίδιες οι ασφαλιστικές εταιρείες
υποχρεώνονται να μην κάνουν
διακρίσεις και να ασφαλίζουν όλους
ανεξάρτητα από ηλικία ή ιατρικό
ιστορικό. Αυτό σημαίνει ότι είναι
υποχρεωμένες να παρέχουν σε
όλους επαρκή και καλής ποιότητας
ιατροφαρμακευτική περίθαλψη,
στην οποία οι πελάτες θα έχουν
πρόσβαση έγκαιρα και με την ελά-
χιστη δυνατή ταλαιπωρία.
–Η υιοθέτηση μοντέλου πο-
λυασφάλισης / πολυασφαλι-
στικού μοντέλου, διασφαλίζει
τη ποιότητα υπηρεσιών προς
τους πολίτες;

–Πολύ περισσότερο από το μο-
νοπωλιακό. Ακριβώς γιατί θεσμο-
θετεί τον πλουραλισμό και την πίε-
ση του ανταγωνισμού για διαρκή
βελτίωση. Αντίθετα, όταν υπάρχει
μονοπώλιο, γιατί ο φορέας να ασχο-
ληθεί να αλλάξει; Ξέρετε πολλές
υπηρεσίες του δημοσίου που αυ-
τοβελτιώνονται; Επίσης το πολυα-
σφαλιστικό περιλαμβάνει μηχανι-
σμούς που ελέγχουν και συγκρα-
τούν το κόστος. Γνωρίζετε έναν
κυβερνητικό φορέα που ελέγχει
και μειώνει το κόστος του; Ένα
μοντέλο που δίνει στον πολίτη επι-
λογή και το δικαίωμα να αλλάζει
τον φορέα που δεν τον εξυπηρετεί,
αποτελεί, όπως λέει η μελέτη του
Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας

«ισχυρό κίνητρο για να καταστήσει
τους φορείς θετικούς στις προσ-
δοκίες του κοινού». Ιδίως σε θέματα
που το κοινό μπορεί εύκολα να με-
τρήσει και να συγκρίνει.
–Πώς μπορεί να συνυπάρξει
ιδιωτικός και δημόσιος τομέας
σε ένα Γενικό Σχέδιο Υγείας;

–Μέσα από μια καλή συνεργα-
σία που θεσμοθετείται και έχει
ισχυρή εποπτεία. Η συνεργασία
αυτή είναι σήμερα, στα θέματα
υγείας, πιο απαραίτητη από ποτέ.
Τη συνεργασία επιβάλλει εξάλλου
η ορθολογική αξιοποίηση των πό-
ρων και υποδομών για συγκράτηση
του κόστους αλλά και η αγορά πα-
ροχής ιατρικής περίθαλψης που
με ταχείς ρυθμούς εξελίσσεται.
Αυτή είναι η τάση διεθνώς τόσο
στον τομέα των συντάξεων όσο
και της υγείας. Μόνο μέσα από μια
τέτοια συνεργασία ιδιωτικού και
δημόσιου ο πολίτης μπορεί να έχει
βιώσιμες και επαρκείς συντάξεις
όπως και βιώσιμα και καλά συστή-
ματα υγείας. Το κράτος μόνο δεν
μπορεί πλέον να ανταποκριθεί.
Ξεκινήσαμε καθυστερημένα τη
δημιουργία του ΓεΣΥ στον τόπο
μας. Γι’ αυτό έχουμε μια ιστορική
ευκαιρία να κάνουμε το άλμα μπρο-
στά αντί να υιοθετήσουμε ένα πα-
ρωχημένο σχέδιο που όλες οι σύγ-
χρονες χώρες σταδιακά εγκατα-
λείπουν.

Προϊόν πολιτικών
ευκαιριακών
συμβιβασμών το ΓεΣΥ
Ανδρέας Κρητιώτης: Μονοασφαλιστικό ισούται με
συρρίκνωση εργασιών και απώλεια θέσεων εργασίας

<<<<<<<

Οι ασφαλιστικές 
εταιρείες έχουν 
επενδύσει και έχουν
αναπτύξει ένα σύστημα
ασφάλισης υγείας 
που λειτουργεί και 
εξυπηρετεί 235.000
ασφαλισμένους. 

Το Γενικό Σχέδιο Υγείας με επιλογές είναι προτιμότερο γιατί καταρχάς δίνει τη δύναμη στον πολίτη. Ο πολίτης είναι κυ-
ρίαρχος: ούτε τα κόμματα ούτε οι εταιρείες, τονίζει ο πρόεδρος του Συνδέσμου Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου.

–Τι πλάνα έχετε τώρα που λά-
βατε τα ηνία του Συνδέσμου;

–Όραμα του ΣΑΕΚ είναι η ισχυ-
ρή, κερδοφόρα και αναπτυσσό-
μενη βιομηχανία που τυγχάνει
της εμπιστοσύνης του κοινού, πα-
ρέχει υψηλής ποιότητας προστα-
σία και συμβάλλει ουσιαστικά στην
οικονομία και την κοινωνία. Αυτό
το όραμα καθορίζει τις προσπά-
θειες τις δικές μου αλλά και των
συναδέλφων μου στο Δ.Σ. Είναι
μεγάλες οι προκλήσεις στον κλάδο
μας. Το δίλημμα είναι προσαρμογή
ή παρακμή. Πέρα από το γεγονός
ότι έχουμε να αντιμετωπίσουμε
τα εσωτερικά θέματα που δημι-
ούργησε η οικονομική κρίση και
το δυσχερές επενδυτικό περιβάλ-
λον, είμαστε υποχρεωμένοι να αν-

ταποκριθούμε στο νέο νομοθετικό
οικοσύστημα που δημιουργείται
με μια σειρά αυστηρότερων νο-
μοθετικών ρυθμίσεων από την Ευ-
ρώπη. 

Παράλληλα, μόνιμη μεταβλητή
παραμένει η εξέλιξη της τεχνολο-
γίας, του διαδικτύου και των υπη-
ρεσιών που αναφύονται από αυτή
τη χρήση.

Στο άμεσα σχέδιά μας είναι οι
νέες νομοθετικές ρυθμίσεις που
αφορούν τη διανομή ασφαλιστι-
κών προϊόντων και που κινούνται
στο ίδιο σκεπτικό της Φερεγγυό-
τητας ΙΙ -αυστηρότερο πλαίσιο
λειτουργίας και εποπτείας -με επί-
κεντρο την προστασία του κατα-
ναλωτή και φέρνουν σημαντικές
αλλαγές. Παράλληλα, θα εισαγά-

γουμε καινοτόμους θεσμούς όπως
η Συνεχής Επαγγελματική Κατάρ-
τιση, ο νέος Κανονισμός για τα
Προσωπικά Δεδομένα και άλλοι.

Στόχος μας είναι επίσης να ορ-
γανώσουμε ένα ολοκληρωμένο
πρόγραμμα αντιμετώπισης της
ασφαλιστικής απάτης και να εφαρ-
μόσουμε ένα Σχέδιο Δράσης για
την ενίσχυση των σχέσεων της
ασφαλιστικής βιομηχανίας με τους
καταναλωτές.

Τέλος, ιδιαίτερες προκλήσεις
φέρνει το θέμα του ΓεΣΥ και η επι-
κείμενη μεταρρύθμιση του νομι-
κού πλαισίου που αφορά τις συν-
τάξεις το οποίο περιλαμβάνει την
εγκαθίδρυση ανεξάρτητης Επο-
πτικής Αρχής Ασφαλίσεων και
Συντάξεων.

Το δίλημμα είναι προσαρμογή ή παρακμή
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Της ΑΡΙΑΝΑΣ ΧΑΡΙΛΑΟΥ 

Προχωρά κανονικά η διαδικασία
για την αγορά ηλεκτρισμού και δη
για την εκμετάλλευση νέων ανα-
νεώσιμων πηγών ενέργειας, μετά
και από την ολοκλήρωση της δη-
μόσιας διαβούλευσης σε σχέση με
την «ενδιάμεση λύση». Η Ρυθμι-
στική Αρχή Ενέργειας Κύπρου ανα-
κοίνωσε την έγκριση του πρωτο-
κόλλου μεταξύ Διαχειριστή Συστή-
ματος Μεταφοράς και διαχειριστή
Συστήματος Δικτύου, καθώς και
την έγκριση των προτεινόμενων
αναθεωρημένων Κανόνων αγοράς
ηλεκτρισμού. Το εν λόγω μοντέλο,
το οποίο είναι εναρμονισμένο με
τις ευρωπαϊκές Οδηγίες αναμένεται
να εφαρμοστεί πλήρως το 2019 και
προνοεί τη σύναψη διμερών συμ-
βολαίων μεταξύ παραγωγών και
προμηθευτών, ήτοι, μια light αγορά
ενέργειας. Πιο συγκεκριμένα, ο πα-
ραγωγός θα έχει τη δυνατότητα
να έρθει σε συμφωνία με τον δια-
χειριστή για να πουλάει ενέργεια,
γεγονός το οποίο σύμφωνα με τους
αρμόδιους φορείς που όχι μόνο θα
δημιουργήσει νέες μονάδες ανα-
νεώσιμων πηγών ενέργειας, αλλά
θα φέρει και νέα πνοή στην αγορά,
σπάζοντας επί της ουσίας το μέχρι
τώρα μονοπώλιο της Αρχής Ηλε-
κτρισμού Κύπρου. Σύμφωνα με τα
συμφωνηθέντα, όσοι επιθυμούν
θα έχουν τη δυνατότητα επιλογής

προμηθευτή. Στα τελικά στάδια
της δημόσιας διαβούλευσης, μια
διαδικασία η οποία διήρκησε από
τα μέσα του Μαρτίου μέχρι τα μέσα
Απριλίου 2017, εκφράστηκαν ει-
σηγήσεις και προτάσεις, τόσο από
πλευράς Νομοθετικής και Εκτελε-
στικής εξουσίας, όσο και από την
ΑΗΚ αλλά και τους εμπλεκόμενους
φορείς για τις ρυθμίσεις του εν
λόγω σχεδίου. 

Τις απόψεις τους στη δημόσια
διαβούλευση εξέφρασαν η ΑΗΚ,
σαν Διαχειριστής Συστήματος Δια-
νομής, σαν Παραγωγή ΑΗΚ, σαν
Προμήθεια ΑΗΚ, σαν Ιδιοκτήτης

Συστήματος Διανομής ΑΗΚ, ο Δια-
χειριστής Συστήματος Μεταφοράς
Κύπρου, το Υπουργείο Ενέργειας,
η Ομοσπονδία Εργοδοτών Βιομη-
χάνων, η συντεχνία ΣΕΠΑΗΚ, ο
Σύνδεσμος Αιολικής Ενέργειας Κύ-
πρου, ο Σύνδεσμος Βιοαερίου Κύ-
πρου και οι ιδιωτικές εταιρείες πα-
ραγωγής ηλεκτρισμού F.E. First
Electric, Alfa Mediterranean και
Easy Power, η Hermes Airports, η
Τσιμεντοποιία Βασιλικού, ο λογι-
στής Γιώργος Σχίζας και ο μηχα-
νολόγος και ηλεκτρολόγος μηχα-
νικός Γιώργος Πετούσης.

Ανταγωνιστική αγορά 
Σε δηλώσεις του στην «Κ» ο

πρώην πρόεδρος της ΡΑΕΚ Γιώργος
Σιαμμάς ανέφερε πως το γενικό
πλαίσιο του σχεδίου αφορά στη
λειτουργία παραγωγής ενέργειας
και από άλλες εταιρείες πλην της
ΑΗΚ, ώστε η αγορά να γίνει πιο
ανταγωνιστική, δηλαδή οι προμη-
θευτές να παρέχουν στους πελάτες
τους ηλεκτρική ενέργεια, την οποία
αγοράζουν από τους παραγωγούς.
Αναφορικά με τον τρόπο εκκαθά-
ρισης, εάν κάποιος παραγωγός πα-
ραγάγει μια συγκεκριμένη ποσό-
τητα ενέργειας σε ένα χρονικό διά-
στημα και παραγάγει λιγότερη,
τότε δημιουργούνται τα λεγόμενα
ανισοζύγια, τα οποία όπως προνοεί
το σχέδιο θα εκκαθαρίζονται ανά-
λογα με την τιμή. Το ίδιο ισχύει

και για τους προμηθευτές, εάν
υπάρχει επίσης μεγάλη απόκλιση
στις πωλήσεις. Η light αγορά ενέρ-
γειας, εξήγησε ο κ. Σιαμμάς είναι
ένα απλό σύστημα, το οποίο θα
βοηθήσει στην προώθηση νέων
μονάδων ανανεώσιμων πηγών
ενέργειας, τονίζοντας παράλληλα
ότι η Κύπρος ενέταξε τις ανανεώ-
σιμες πηγές στην αγορά πριν τις
εντάξουν άλλες χώρες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. 

Ο πρώην πρόεδρος της ΡΑΕΚ
σημείωσε πως ο διαχειριστής έχει
υποχρέωση μέχρι το 2019 να προ-
χωρήσει στην αγορά λογισμικού
για να μπορέσει να θέσει σε λει-
τουργία το κανονικό μοντέλο, το
οποίο συνάδει πλήρως με το ευ-
ρωπαϊκό. 

πισημαίνει ταυτόχρονα ότι το
εν λόγω μοντέλο προνοεί την αδει-
οδότηση νέων εταιρειών (υπάρχουν
ήδη εταιρείες που αδειοτήθηκαν),
οι οποίες θα παράγουν ηλεκτρισμό

είτε με συμβατικά μέσα, είτε με
ανανεώσιμες πηγές. Έπειτα, σύμ-
φωνα με την ευρωπαϊκή Οδηγία,
θα έχουν τη δυνατότητα να συνά-
ψουν διμερή συμβόλαια με τους
προμηθευτές. Η μεταβατική ρύθ-
μιση προνοεί επίσης την καταμέ-
τρηση της ηλεκτρικής ενέργειας
ανά μήνα, λόγω του ότι δεν υπάρ-
χουν τα απαραίτητα λογισμικά
αλλά και μετρητές. 

Το νέο μοντέλο της αγοράς ηλε-
κτρισμού χαρακτηρίζεται απλό από
τον κ. Σιαμμά, εξηγώντας πως με
αυτό τον τρόπο μπορούν να λει-
τουργήσουν κάποια έργα παραγω-
γής, κυρίως ανανεώσιμων πηγών
ενέργειας, ενώ αν καταφέρουν οι
εν λόγω εταιρείες προμήθειας να
δραστηριοποιηθούν στον συγκε-
κριμένο τομέα θα δίνουν αρκετές
επιλογές στους καταναλωτές. Την
ίδια ώρα, όπως είπε, θα ανοίξει την
ευρύτερη αγορά ηλεκτρισμού. Η
δυνατότητα επιλογής προμηθευτή

είναι βασική πρόνοια της ευρω-
παϊκής οδηγίας», ανέφερε ο πρώην
πρόεδρος της ΡΑΕΚ. 

«Ευρωπαϊκό μοντέλο» 
Σύμφωνα με την Ευρωπαϊκή

Οδηγία που καλείται η Κύπρος να
εφαρμόσει, οι στόχοι της εσωτε-
ρικής αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας
υλοποιούνται σταδιακά σε όλη την
Ευρώπη από το 1999, στοχεύοντας
στην παροχή πραγματικών επιλο-
γών σε όλους τους καταναλωτές
της Ευρωπαϊκής Ένωσης είτε είναι
πολίτες είτε είναι επιχειρήσεις. Η
εν λόγω οδηγία δεν θα συμβάλει
στην παροχή νέων επιχειρηματι-
κών ευκαιριών και στην αύξηση
του διασυνοριακού εμπορίου, ώστε
να επιτευχθούν κέρδη σε απόδοση,
ανταγωνιστικές τιμές, υψηλότερα
πρότυπα παρεχομένων υπηρεσιών
και να ενισχυθεί ταυτόχρονα η
ασφάλεια του εφοδιασμού και η
αειφορία.

Ολοταχώς προς
«ενδιάμεση» 
αγορά ενέργειας 
Ολοκληρώθηκε η δημόσια διαβούλευση για 
το νέο μοντέλο που αναμένεται να εφαρμοστεί το 2019

<<<<<<<

Ο παραγωγός θα έχει τη
δυνατότητα να έρθει σε
συμφωνία με τον δια-
χειριστή για να πωλεί
ενέργεια, γεγονός το
οποίο σύμφωνα με τους
αρμόδιους φορείς που
όχι μόνο θα δημιουργή-
σει νέες μονάδες ανανε-
ώσιμων πηγών ενέργει-
ας, αλλά θα φέρει και
νέα πνοή στην αγορά.

Η light αγορά ενέργειας, εξήγησε ο πρώην πρόεδρος της ΡΑΕΚ, είναι ένα απλό σύστημα, το οποίο θα βοηθήσει στην
προώθηση νέων μονάδων ανανεώσιμων πηγών ενέργειας.
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Δεκαπέντε χρόνια συμπληρώνονται
φέτος από την ίδρυση του πρώτου
γραφείου της Microsoft στην Κύ-
προ. Μια πορεία δημιουργική.
Ωστόσο η Microsoft δεν εφυση-
χάζει και θέτει όλο και υψηλότε-
ρους στόχους στην ανεύρεση αξιό-
πιστων τεχνολογικών λύσεων, ενώ
παράλληλα συνεχίζει να επενδύει
στον άνθρωπο μέσω του προγράμ-
ματος Εταιρικής Κοινωνικής Ευ-
θύνης. Μιλώντας στην «Κ» ο Co-
untry Manager της Microsoft Κύ-
πρου, Γιώργος Πετρακίδης, ανα-
φέρει ότι στη Microsoft κοιτάζουν
σταθερά προς την κατεύθυνση
της καινοτομίας, καθώς υπογραμ-
μίζει πως η στρατηγική στροφή
στο Cloud βοήθησε την εταιρεία
να προσεγγίσει τους πελάτες της
προτείνοντάς τους νέες λύσεις.
Τονίζει ότι παρά τις δυσκολίες των
τελευταίων χρόνων η Microsoft
Κύπρου κάνει σταθερά βήματα
ανάπτυξης. Υπογραμμίζει ακόμα
ότι, στο μέλλον οι επιχειρήσεις θα
συνεχίσουν τις προσπάθειες δια-
φοροποίησης και ενίσχυσης των
ανταγωνιστικών τους πλεονεκτη-
μάτων, με την τεχνολογία να είναι
ο βασικός τους σύμμαχος.
–Ποιος ήταν ο σταθμός «ορό-
σημο» για την εταιρεία;

–Είναι δύσκολο να σκεφτώ ένα
σταθμό ορόσημο, καθώς από το
2002, όταν η Microsoft ίδρυσε το
πρώτο της γραφείο στην Κύπρο,
έχει πυροδοτήσει μια σειρά ενερ-
γειών, με αποτέλεσμα σήμερα να
θεωρείται ως ένας αξιόπιστος σύμ-
μαχος του σύγχρονου «ψηφιακού
επιχειρείν», καθώς και ο παροχέας
τεχνολογικών λύσεων που άλλαξε
τόσο τον τρόπο που εργαζόμαστε,
όσο και τον τρόπο που επικοινω-
νούμε καθημερινά. Έχει επίσης

καταγράψει σημαντικούς σταθ-
μούς στην πορεία της, έναν απ’
τους οποίους αποτελεί και η υπο-
γραφή ενός μνημονίου συνεργα-
σίας  τον Ιανουάριο του 2008, με-
ταξύ του τότε υπουργού Εμπορίου,
κυρίου Αντώνη Μιχαηλίδη και
του οραματιστή Bill Gates, στο
πλαίσιο μιας συνάντησης κορυφής
στο Φόρουμ Ευρωπαίων Κρατικών
Ηγετών της Microsoft. Ακολούθως,
τo 2012, η Microsoft Κύπρου στη-
ρίξε την Κυπριακή Προεδρία του
Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, ως ενεργός χορηγός, ενώ το
2014 προσέφερε την τεχνογνωσία
της για να  εκπαιδεύσει το τμήμα
Ηλεκτρονικού εγκλήματος της
Αστυνομίας Κύπρου, ως προς την
τεχνολογία PhotoDNA, για να βοη-
θήσει στις προσπάθειες πάταξης
της παιδικής πορνογραφίας. Σή-
μερα, η Microsoft θέτει όλο και
υψηλότερους στόχους στην ανεύ-
ρεση αξιόπιστων τεχνολογικών
λύσεων, ενώ παράλληλα συνεχίζει
να επενδύει στον άνθρωπο μέσω
του προγράμματος Εταιρικής Κοι-
νωνικής Ευθύνης.
–Τι είναι αυτό που ξεχώρισε
τη Microsoft, προσδίδοντας
της την αξιοπιστία που απο-
λαμβάνει σήμερα τόσο σε ιδιω-
τικό όσο και σε επαγγελματικό
επίπεδο; 

–Στη Microsoft κοιτάζουμε στα-
θερά προς την κατεύθυνση της
καινοτομίας. Η στρατηγική στρο-
φή στο Cloud μας βοήθησε να
προσεγγίσουμε τους πελάτες μας
προτείνοντάς τους νέες λύσεις.
Και παρά το γενικότερο οικονομικό
κλίμα, μετά από μια δύσκολη πε-
ρίοδο, τα τελευταία χρόνια ως Mi-
crosoft Κύπρου, κάνουμε σταθερά
βήματα ανάπτυξης. 

–Ποιος ο ρόλος της Microsoft
στο digital transformation που
χαρακτηρίζει την εποχή μας; 

–Oι περισσότεροι άνθρωποι,
σήμερα, διαθέτουν πιο πολλές
από μια συσκευές - tablet, κινητό
κ.ά - καθώς και ψηφιακά μέσα,
ώστε να πραγματοποιούν τις συ-
ναλλαγές τους και να έχουν πρό-
σβαση στην πληροφορία οποι-
αδήποτε στιγμή, όπου κι αν βρί-
σκονται. Το γεγονός αυτό δημι-
ουργεί την ανάγκη υιοθέτησης
σύγχρονων τεχνολογικών λύσεων,
που να δίνουν τη δυνατότητα στις
εταιρείες να γίνονται πιο αντα-
γωνιστικές και συμβατές με τα
νέα δεδομένα. Χαρακτηριστικό

παράδειγμα είναι οι τραπεζικοί
οργανισμοί, οι οποίοι έχουν εξε-
λίξει σε σημαντικό βαθμό τον τρό-
πο εξυπηρέτησης των πελατών
τους, μέσω υπηρεσιών, όπως, e-
banking, m-banking και private
banking. Προς αυτή την κατεύ-
θυνση τo cloud computing είναι
μια τρέχουσα πραγματικότητα,
όπως καταγράφεται και από πολ-
λούς αναλυτές σήμερα. Με τη χρή-
ση του, τόσο η διαχείριση όσο και
η αποδοτικότητα των συστημά-
των, εφαρμογών και λύσεων, επι-
τυγχάνεται με σαφώς γρηγορό-
τερους ρυθμούς και με το λιγότερο
δυνατό λειτουργικό κόστος. Ταυ-
τόχρονα, βελτιώνεται η εμπειρία

των πελατών, αφού εξυπηρετούν-
ται πιο αποτελεσματικά, ενώ επω-
φελούνται και οι ίδιοι από τη μεί-
ωση των δαπανών. Επιπλέον, οι
επιχειρήσεις είναι σε θέση να
αξιοποιήσουν καλύτερα τις δυνα-
τότητες του ανθρώπινου δυναμι-
κού τους, απασχολώντας το σε
πιο παραγωγικούς ρόλους. 

Όσον αφορά τη διαχείριση και
ασφάλεια των δεδομένων που
αποθηκεύονται στο cloud, η Mi-
crosoft έχει διασφαλίσει την προ-
στασία και την ιδιωτικότητα, ανα-
πτύσσοντας βέλτιστες πρακτικές,
μέτρα ασφαλείας και αυστηρές
πολιτικές προστασίας. Μάλιστα,
είναι μια από τις πρώτες εταιρείες

τεχνολογίας που είναι διαπιστευ-
μένες  με το διεθνές πρότυπο cloud
data privacy (ISO/ IEC 27018), το
οποίο αποδεικνύει τη δέσμευσή
της για την προστασία των δεδο-
μένων των πελατών της. 
–Ποιες είναι οι εκτιμήσεις σας
για τις εξελίξεις στην τεχνολο-
γία και με ποιο τρόπο τοποθε-
τείται η Microsoft σε αυτό το
πλαίσιο;

–Στο μέλλον οι επιχειρήσεις
θα συνεχίσουν τις προσπάθειες
διαφοροποίησης και ενίσχυσης
των ανταγωνιστικών τους πλεο-
νεκτημάτων. Η τεχνολογία απο-
τελεί ήδη έναν απαραίτητο σύμ-
μαχο προς αυτή την κατεύθυνση.
Γι’ αυτό, η μεγάλη πρόκληση σή-
μερα για τις εταιρείες είναι πόσο
γρήγορα θα αποφασίσουν να υιο-
θετήσουν σύγχρονες λύσεις τε-
χνολογίας, που θα τους δώσουν
το προβάδισμα. Μέσα από το clo-
ud, που θα συνεχίσει να απασχολεί
τις επιχειρήσεις, αναδύονται νέες
τάσεις, όπως το business intelli-
gence και analytics. Επιπλέον, το
internet of things (IoT), που βρί-
σκεται σε στάδιο διαμόρφωσης,
σύμφωνα με πολλούς αναλυτές
θα σημειώσει προσεχώς σημαν-
τική ανάπτυξη.
–Πώς συνεχίζεται λοιπόν η υλο-
ποίηση του οράματος και για
τα επόμενα 15 χρόνια; 

–H Microsoft Κύπρου, όπως
και η Microsoft γενικότερα, θα
συνεχίσει να οδηγεί τις εξελίξεις
του αύριο και θα συνεχίζει να
ερευνά νέες τεχνολογικές δυνα-
τότητες με απώτερο σκοπό πάν-
τοτε να προσφέρει λύσεις οι οποίες
ενδυναμώνουν το κάθε άτομο και
τον κάθε οργανισμό να επιτύχουν
περισσότερα.

Προχωρά και αναπτύσσεται η Microsoft Κύπρου
Γιώργος Πετρακίδης: Διασφαλισμένη η προστασία και η ιδιωτικότητα των δεδομένων που αποθηκεύονται στο cloud

Στο μέλλον οι επιχειρήσεις θα συνεχίσουν τις προσπάθειες
διαφοροποίησης και ενίσχυσης των ανταγωνιστικών τους
πλεονεκτημάτων, με την τεχνολογία να αποτελεί ήδη έναν απαραίτητο
σύμμαχο προς αυτή την κατεύθυνση, υπογραμμίζει ο Country Manager
της Microsoft Κύπρου.

Της ΑΡΙΑΝΑΣ ΧΑΡΙΛΑΟΥ

Για ανάγκηεδραίωσης της ταυτότητας
του κυπριακού κρασιού κάνουν λόγο
οι αρμόδιοι φορείς, ώστε η παραγωγή
αλλά και οι εξαγωγές να κινηθούν
σε μια αυξητική πορεία στο εγγύς
μέλλον ενισχύοντας το τουριστικό
προϊόν και κατ’ επέκταση την οικο-
νομία του τόπου. Σύμφωνα με τα
στοιχεία του Τμήματος Αμπελουρ-
γίας του Υπουργείου Γεωργίας, Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος,
η Κύπρος εξήγαγε 1,01 εκατ. λίτρα
κρασί το 2015, παρουσιάζοντας μεί-
ωση σε σχέση με τα προηγούμενα
χρόνια. Σύμφωνα με τον υπουργό

Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και
Περιβάλλοντος Νίκο Κουγιάλη, η
εξαγωγή των κρασιών είναι πολύ
δύσκολη, αφού η κυπριακή οινοποιία
είναι μικρή σε μέγεθος. Εξέφρασε
την άποψη πως η ποικιλία, που θα
μπορούσε να προωθηθεί στο εξω-
τερικό σε μεγαλύτερο βαθμό είναι
η Κουμανταρία, η οποία παράγεται
σε συγκεκριμένη γεωγραφική πε-
ριοχή σε ικανοποιητικές ποσότητες.
Από την πλευρά του, ο πρόεδρος
του Συνδέσμου Οινοποιών Κύπρου
Χαράλαμπος Παναγιώτου ανέφερε
στην «Κ» πως η μείωση που παρου-
σιάστηκε στις εξαγωγές για τα έτη

2014-2015 είχε και τα οφέλη της,
αφού οδήγησε τον αμπελοοινικό
τομέα στη βελτίωση της ποιότητας
της ντόπιας ποικιλίας κρασιού. Πα-
ράλληλα εξέφρασε ικανοποίηση για
την εξέλιξη του αμπελουργικού το-
μέα αλλά και τον εκσυγχρονισμό
των γεωργικών εκμεταλλεύσεων μέ-
σω της παροχής συμβούλων, τεχνο-
γνωσίας και εμπειρογνωμοσύνης. 

Επίσης δημιουργήθηκαν σύγ-
χρονες μονάδες, όπου με τις κατάλ-
ληλες μεθόδους παράγεται εξαίρετο
κρασί, την ώρα που ο Κύπριος κα-
ταναλωτής άρχισε να εκτιμά περισ-
σότερο τις κυπριακές ποικιλίες. Σκο-
πός του κλάδου είναι να αναδείξει
τα ποιοτικά και γευστικά χαρακτη-
ριστικά του κυπριακού κρασιού,
ευελπιστώντας στην καλύτερη συ-
νεργασία μεταξύ των αρμοδίων για
την ανταλλαγή γνώσεων, την επί-
λυση των προβλημάτων του τομέα,
αλλά και την κατάρτιση ενός στρα-
τηγικού πλάνου για το μέλλον. Ταυ-
τόχρονα έχουν δαπανηθεί και επεν-
δυθεί χρήματα από το Υπουργείο
Γεωργίας στο πλαίσιο τηςδιαχείρισης

και αξιολόγησης των Μέτρων του
Εθνικού Προγράμματος Στήριξης
της Αμπελουργίας (ΕΠΣΑ) 2014-
2018, στην οποία περιλαμβάνεται
και Μέτρο Στήριξης της Καινοτομίας
επιδιώκοντας στην αναπτυξιακή
πορεία του κλάδου. 

Ανθίζει η κυπριακή ποικιλία
Σε δηλώσεις του στην «Κ», ο

υπουργός Γεωργίας Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Περιβάλλοντος Νίκος
Κουγιάλης έκανε αναφορά στηστρο-
φή των καταναλωτών προς τους
κυπριακούς οίνους, τονίζοντας πως
η κυπριακή οινοποιία έχει κάνει τε-
ράστια βήματα προόδου, ενώ έχει
βελτιωθεί σημαντικά και η ποιότητα
των αμπελώνων μας. Παράλληλα
έγινε μεγάλη προσπάθεια για στρο-
φή σε καλλιέργεια γηγενών κυπρια-
κών ποικιλιών όπως Γιαννούδι, το
Σπούρτικο, η Κανέλλα και το Ξυνι-
στέρι, οι οποίες δίνουν εξαιρετικά
κρασιά, τα οποία μας επιτρέπουν
κυρίως να διαφοροποιηθούμε και
να ξεχωρίσουμε από άλλες χώρες
και κατ’ επέκταση να δώσουμε την

ταυτότητα που έλειπε από τα κυ-
πριακά κρασιά. 

Η Κύπρος μπορεί να καταστεί
ένας οινολογικός τουριστικός προ-
ορισμός, σημείωσε ο υπουργός,
αφού ενισχύσουμε τον αμπελοοινικό
μας τομέα, βελτιώσουμε και ανα-
δείξουμε τις γηγενείς μας ποικιλίες
και τις αξιοποιήσουμε περισσότερο.
«Ο αμπελουργικός τομέας μπορεί
να ενισχύσει το τουριστικό μας προ-
ϊόν και κατ’ επέκταση την οικονομία
του τόπου, γι’ αυτό καταρτίζουμε
σε συνεργασία με τους αμπελουρ-
γούς, τους οινοποιούς και όλους
τους εμπλεκόμενους φορείς ένα
εθνικό στρατηγικό σχέδιο για να
δώσουμε μεγαλύτερη ώθηση στον
τομέα. Παράλληλα στηρίζουμε αυτή
τη προσπάθεια, δηλαδή την ανά-
πτυξη της αμπελουργίας της οινο-
ποιίας αλλά και του αγροτουρισμού
μέσα από ένα εύρωστο πρόγραμμα
18 εκατ. ευρώ που αφορά την τε-
τραετία 2015-2018», είπε. Ξεκαθά-
ρισε δε ότι το συγκεκριμένο πρό-
γραμμα λειτουργεί ευεργετικά για
τον τόπο, αφού κάθε ευρώ που δα-

πανείται πολλαπλασιάζεται και μέσα
από αυτό το πρόγραμμα, το οποίο
θα συνεχίσει και την επόμενη τε-
τραετία με παρόμοια δαπάνη μπορεί
να ενισχύσει τις επιχειρήσεις, να
δημιουργήσει θέσεις εργασίας, να
βελτιώσει τις υποδομές και τις συν-
θήκες ανάπτυξης στις αγροτικές
περιοχές, ενώ ταυτόχρονα να ενι-
σχύσει περισσότερο το τουριστικό
προϊόν και συγκεκριμένα την αμ-
πελουργία και την οινοποιία. 

Χρειάζεται συνεννόηση 
Ερωτηθείς για τα πλεονεκτήματα

που έχει η χώρα μας σε σχέση με
άλλες χώρες, ο πρόεδρος του Συν-
δέσμου ΟινοποιώνΚύπρου ανέφερε
στην «Κ» πως η Κύπρος παράγει
κρασί από αρχαιοτάτων χρόνων λό-
γω των κλιματολογικών συνθηκών
αλλά και της μορφολογίας του εδά-
φους. Η ηλιοφάνεια και η θερμο-
κρασία της χώρας είναι στοιχεία
που συντείνουν στην άριστη παρα-
γωγή του οίνου. Ταυτόχρονα οι γε-
ωλογικές και δειγματολογικές συν-
θήκες παίζουν σημαντικό ρόλο στην
παραγωγή του σταφυλιού. Από εκεί
και πέρα, αυτό που χρειάζεται είναι
ο ανθρώπινος παράγοντας, ο οποίος
με την σωστή τεχνολογία, τη γνώση
και την εμπειρία θα δημιουργήσει
υψηλής ποιότητας κρασί, τόνισε ο
κ. Παναγιώτου. «Σε αυτό συντείνει
και η στροφή των Κυπρίων προς τις
ντόπιες ποικιλίες κρασιών, οι οποίες
χρόνο με το χρόνο βελτιώνονται για
να ικανοποιήσουν στον μέγιστο
βαθμό τους καταναλωτές, οι οποίοι
άρχισαν να τις εκτιμούν περισσό-
τερο». Με αυτά τα δεδομένα, ο Κύ-
πριος πλέον έχει περισσότερες γευ-
στικές απαιτήσεις, οπόταν και ο
κλάδος άρχισε την επαναπάτριση
και την αναβίωση ποικιλιών, οι οποί-
ες είχαν χαθεί μέσα στα χρόνια. 

Αν και η κυπριακή οινοποιία κα-
ταγράφει πολύ καλή πορεία τα τε-
λευταία χρόνια, ο κ. Παναγιώτου
εξέφρασε την άποψη πως έχουμε
αρκετό δρόμο μέχρι να φτάσουμε
τα επίπεδα γνώσης των άλλων χω-
ρών, προσθέτοντας πως χρειάζεται
περισσότερη δουλειά και συνεν-

νόηση μεταξύ του κράτους και των
παραγωγών, ώστε να οδηγηθούμε
στο επιθυμητό αποτέλεσμα. Η συγ-
κεκριμένη βιομηχανία έχει ανάγκη
εδραίωσης ταυτότητας, ώστε να
προωθηθεί στο εξωτερικό και απο-
φέρει πολλαπλάσια οφέλη στο κρά-
τος. Η κατανάλωση του κρασιού
στην Κύπρο παρουσιάζει μια στα-
διακή άνοδο τα τελευταία χρόνια,
σημείωσε, παρόλο που ο κλάδος
έχει αναγκαστικά στραφεί προς τα
εισαγόμενα για να συμπληρώσει
τις ανάγκες. Γι’ αυτό το λόγο, είπε,
χρειάζεται η ταυτότητα που λείπει
εδώ και χρόνια από τα κυπριακά
κρασιά. 

Κατανάλωση
Σύμφωνα με τα στοιχεία του Τμή-

ματος Αμπελουργίας η κατανάλωση
κρασιού έχει αρχίσει την αυξητική
της τάση από το 2012. Αναλυτικό-
τερα, το 2012 η κατανάλωση του
κυπριακού κρασιού ήταν στα 17,1
εκατ. λίτρα, το 2013 ανήλθε στα 18
εκατ., το 2014 σταθεροποιήθηκε,
ενώ το 2015 ανέβηκε περαιτέρω
στα 18,5 εκατ. λίτρα. Όσον αφορά
τις εκτάσεις οινοποιήσιμων ποικι-
λιών οίνου, παρουσιάζεται μείωση,
σύμφωνα με τα στοιχεία. Συγκεκρι-
μένα, το 2010 υπήρχαν 9.782 εκτάρια
γης, το 2011 μειώθηκαν στα 9.058
εκτάρια, το 2012 στα 8.605, το 2013
μειώθηκαν στα 8.417 και τέλος το
2014 έφτασαν τα 7.870 εκτάρια.

Αξίζει να αναφερθεί πως η Κύ-
προς παράγει Οίνο Προστατευόμε-
νης Προέλευσης που είναι η Κου-
μανδαρία, Προστατευόμενης Γεω-
γραφικής Ένδειξης που είναι Το-
πικός Οίνος Πάφου και Λεμεσού
και ποικιλιακούς όπως Ξυνιστέρι,
Μαραθεύτικο, Πρωμάρα. Παράλ-
ληλα, οι οινοποιήσιμες ποικιλίες
είναι οι εξής: Ξυνιστέρι, Μάλαγα,
Σπούρτικο, Παλομίνο, Semillon, Ch-
ardonnay, Sauvignon Blanc, ντόπιο
μαύρο, Μαραθεύτικο, Όφθαλμο,
Λευκάδα, Γιαννούδι Carignan noir,
Grenache noir, Μatapo, Cabernet
Franc, Cabernet Suvignon, Shiraz,
Merlot noir, Σουλτανίνα και Alicante
bouchet.

Στροφή στις τοπικές ποικιλίες κρασιού
Η κυπριακή οινοποιία έχει κάνει τεράστια βήματα προόδου, ενώ έχει βελτιωθεί σημαντικά και η ποιότητα των αμπελώνων

<<<<<<<

Η Κύπρος μπορεί να 
καταστεί ένας οινολογι-
κός τουριστικός προορι-
σμός, σημείωσε 
ο υπουργός Γεωργίας,
αφού ενισχύσουμε 
τον αμπελοοινικό μας
τομέα, βελτιώσουμε 
και αναδείξουμε τις 
γηγενείς μας ποικιλίες
και τις αξιοποιήσουμε
περισσότερο.

Σύμφωνα με τα στοιχεία του Τμήματος Αμπελουργίας η κατανάλωση κρασιού έχει αρχίσει την αυξητική της τάση από
το 2012.

<<<<<<<

Οι τραπεζικοί οργανι-
σμοί, έχουν εξελίξει 
σε σημαντικό βαθμό
τον τρόπο εξυπηρέτη-
σης των πελατών τους,
μέσω υπηρεσιών,
όπως, e-banking, 
m-banking και 
private banking.
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Ενώ τα κόμματα παίρνουν θέσεις για τις εκλογές

Η άνοδος του ΧΑΚ και 
η εικόνα των εταιρειών

Αρχίζουν νέες εκστρατείες
κατά της φοροδιαφυγής

Οι Κύπριοι επιστρέφουν
τις καταθέσεις στις τράπεζες
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ΤΡΑΠΕΖΕΣ

Οι μεγάλες προκλήσεις για
την κυβέρνηση Αναστασιάδη

Τι θα «τρέξει» το επόμενο 8μηνο 
για κυπριακό, ενέργεια, οικονομία
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Με το μοντέλο που ακολουθήθηκε
για την κατασκευή και εκμετάλ-
λευσης των δύο αεροδρομίων της
Κύπρου από ιδιώτες θα προχωρήσει
η Δημοκρατία στην ανάπτυξη δι-
κτύου υποδομών για τη μεταφορά
φυσικού αερίου (Φ.Α.) για τις ανάγ-
κες της εσωτερικής αγοράς ενέρ-
γειας. Ενάμιση χρόνο μετά το επί-
σημο ναυάγιο και της δεύτερης
προσπάθειας για προμήθεια Φ.Α.,
γνωστής και ως ενδιάμεσης λύσης,
η κυβέρνηση επανέρχεται στο όλο
θέμα αλλάζοντας αυτή τη φορά τη
μεθοδολογία με την ελπίδα ότι οι
προσπάθειες θα ευοδωθούν. Το
Υπουργικό Συμβούλιο άναψε ήδη
το πράσινο φως εξουσιοδοτώντας
τη Δημόσια Εταιρεία Φυσικού Αε-
ρίου (ΔΕΦΑ) να βάλει και πάλι μπρο-
στά τις διαδικασίες εκείνες προ-
κειμένου η Λευκωσία να προλάβει
το 2020 χρονιά κατά την οποία η
Κύπρος κινδυνεύει με πρόστιμα
για ρύπους εάν δεν εισάγει Φ.Α.
για σκοπούς παραγωγής ηλεκτρικής
ενέργειας. Σε σχέση με τις δύο προ-
ηγούμενες προσπάθειες αυτή τη
φορά η κυβέρνηση κόβει στα δύο
την όλη διαδικασία κάνοντας δια-
χωρισμό της προμήθειας Φ.Α. από
τη μεταφορά του. Πρακτική που
θα οδηγήσει στην προκήρυξη δύο
ξεχωριστών διαγωνισμών οι οποίοι

όμως στην ουσία συσχετίζονται
μεταξύ τους. Με τον τρόπο αυτό
το κυβερνητικό επιτελείο ευελπι-
στεί ότι θα ξεπεράσει τους σκοπέ-
λους που είχε να αντιμετωπίσει τις
προηγούμενες φορές και είχαν να
κάνουν με τις αναγκαίες ποσότητες

και τον χρόνο σύμβασης αγοράς
Φ.Α. Η επιλογή της μεθόδου του
Β.Ο.Τ. (Build Operate Transfer) για
τις υποδομές μεταφοράς του Φ.Α.
πιστεύεται ότι θα επενεργήσει θε-
τικά στην ολοκλήρωση και της άλ-
λης διαδικασίας που είναι η αγορά
και προμήθεια της εσωτερικής αγο-
ράς με φθηνό καύσιμο που σε πλή-
ρη ανάπτυξη θα επεκταθεί για επαγ-

γελματική αλλά και οικιακή χρή-
ση.

Με τη μέθοδο του BOT
Λαμβάνοντας υπόψη την από-

φαση του Υπουργικού Συμβουλίου
η ΔΕΦΑ ως αναθέτουσα αρχή των
δύο διαγωνισμών σε συνεργασία
με τη Ρυθμιστική Ενέργειας Κύπρου
(ΡΑΕΚ) θα βγουν με προσφορές
προκειμένου να αναζητήσουν ιδιώ-
τη ή ιδιώτες επενδυτές οι οποίοι
θα αναλάβουν το κόστος κατα-
σκευής των υποδομών μεταφοράς
Φ.Α. με ταυτόχρονη εκμετάλλευσή
τους για μια χρονική περίοδο. Να
υπενθυμίσουμε ότι στα αεροδρόμια
που ακολουθήθηκε το ίδιο μοντέλο
ανάπτυξης η παραχώρηση έγινε
για περίοδο 25 χρόνων. Μετά την
εκπνοή της περιόδου εκμετάλλευ-
σης το όλο έργο θα περιέλθει στην
πλήρη κυριότητα του κράτους το
οποίο θα αναλάβει και τη διαχεί-
ριση. Με βάση το ρυθμιστικό πλαί-
σιο της αγοράς φυσικού αερίου ο
εφοδιασμός της εσωτερικής αγοράς
θα πραγματοποιηθεί σε δύο φάσεις.
Η εκκίνηση θα γίνει από την πα-
ραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας, με
βασικό πελάτη την Αρχή Ηλεκτρι-
σμού Κύπρου (ΑΗΚ) και στη συνέ-
χεια θα επεκταθεί και σε άλλους
τομείς, όπως τον εμπορικό τομέα
(π.χ. ξενοδοχεία), μικρές βιομηχα-
νικές και βιοτεχνικές μονάδες και

τέλος, τον οικιακό τομέα. Σε πλήρη
ανάπτυξη της αγοράς παραγωγής
ηλεκτρικής ενέργειας σημαντικό
κομμάτι θα δοθεί και σε ιδιωτικές
εταιρείες. 

Τα υπέρ και κατά
Στο Υπουργείο Ενέργειας επι-

κρατεί αισιοδοξία ότι η τρίτη προ-
σπάθεια δεν θα έχει την τύχη των
προηγούμενων δύο. Ένα βασικό
πρόβλημα που οδήγησε σε ναυάγιο
τις δύο πρώτες διαδικασίες ενδιά-
μεσης λύσης Φ.Α. ήταν ότι δεν
υπήρχε μια ισορροπία ποσοτήτων,
χρονικής διάρκειας σύμβασης σε
συνάρτηση με τις ανάγκες της εσω-
τερικής αγοράς. Σύμφωνα με τον
υπουργό Ενέργειας Γιώργο Λακ-
κοτρύπη με την αλλαγή διαδικασίας
θα γίνει επιτρεπτό ο συγκερασμός
μιας μακροχρόνιας σύμβασης προ-
μήθειας φυσικού αερίου με μικρό-
τερες ποσότητες από ό,τι στις προ-
ηγούμενες προσπάθειες. Το ναυάγιο
της δεύτερης προσπάθειας για ει-
σαγωγή Φ.Α. επισημοποιήθηκε τον

Φεβρουάριο του 2016. Τότε η κυ-
βέρνηση μετά από ευρεία σύσκεψη
στο Προεδρικό Μέγαρο αποφάσισε
να μην κάνει αποδεχτεί την τελική
πρόταση της Vitol που ήταν η μόνη
που είχε μείνει στο παιχνίδι των
διαπραγματεύσεων. Ένας βασικός
λόγος ήταν ότι τότε αναγκαζόταν
η Δημοκρατία να αυξάνει συνεχώς
τις ποσότητες για μακροχρόνια
συμβόλαια, σε σημείο που όπως
είχε επισημάνει και ο Γιώργος Λακ-
κοτρύπης, να προκαλούσε και υπέρ-
μετρο ρίσκο για την Αρχή Ηλεκτρι-
σμού, που σε πρώτη φάση θα είναι
ο κύριος καταναλωτής του καυσί-
μου και στη συνέχεια, ο κυριότερος.
Στους σχεδιασμούς που έχουν γίνει
σημαντικό κομμάτι θεωρείται η
δυνατότητα κάλυψης των αρχικά
ελάχιστων ποσοτήτων του συμβο-
λαίου προμήθειας Φ.Α. με τη συμ-
πληρωματική μέθοδο γνωστή και
ως spot-market.

Τα δίκτυα υποδομών
Οι υποδομές μεταφοράς Φ.Α. πέ-

ρα από τους αγωγούς περιλαμβάνουν
και το σταθμό αποϋγροποίησης σε
παράκτια περιοχή. Από εκεί εάν και
εφόσον δεν γίνεται αποθήκευση
του αποϋγροποιημένου Φ.Α. στη
μονάδα επεξεργασίας μέσω αγωγού
το ΦΑ θα μεταφέρεται σε άλλο χώρο
αποθήκευσης στη στεριά απ’ όπου
μέσω αγωγού θα καταλήξει αρχικά
στο Βασιλικό και στις μονάδες πα-
ραγωγής της ΑΗΚ. Το δίκτυο του
αγωγού θα επεκτείνεται μέχρι τη
Δεκέλεια και την άλλη μονάδα πα-
ραγωγής της ΑΗΚ. Το τελευταίο
κομμάτι του αγωγού βρίσκεται υπό
την αίρεση κατασκευής δεύτερης
μονάδας αποϋγροποίησης στη Δε-
κέλεια. Το όλο έργο θα πρέπει να
έχει ολοκληρωθεί μέχρι το 2020
προκειμένου να αποφευχθούν κυ-
ρώσεις από την Ε.Ε. για ρύπους.
Σύμφωνα με τον υπουργό Ενέργειας
εκτός από το Φ.Α. ως καύσιμο υπάρ-
χουν όμως και άλλες μέθοδοι που
αφορούν αντιρρυπαντικές τεχνο-
λογίες, τις οποίες έχει αρχίσει να
μελετά η Αρχή Ηλεκτρισμού.

Η μονάδα αποϋγροποίησης Φ.Α. καθώς και ο αγωγός που θα το μεταφέρει στη στεριά η κατασκευή τους θα πρέπει να
έχει ολοκληρωθεί μέχρι το 2020. Τόσο ο διαγωνισμός για τις υποδομές όσο και της προμήθειας ΦΑ θα τρέχουν παράλ-
ληλα.

Η ΡΑΕΚ βγαίνει 
σε προσφορές 
για υποδομές Φ.Α.
Με τη μέθοδο του BOT η κατασκευή του αγωγού
μεταφοράς για σκοπούς παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας

Vacancy – Associate/Project Leader 
(Nicosia, Cyprus)

Responsible for:
• Leading project teams on advisory/asset management related transactions;
• Developing solutions to difficult or complex client situations to ensure goals and
objectives are met;
• Leading the preparation and production of client deliverables including data analyses,
asset reviews and presentations;
• Assuming client responsibility; building and managing successful client relationships,
generating positive client feedback on quality, value, delivery and results;
• Team leader - developing work plans and coordinating daily work and engagement
team activities;
• Effectively directing, coaching, motivating and evaluating project team members;

Important attributes:
• 8 - 10 years of relevant experience in a transactions advisory role;
• Experience in Management Consulting/ Advisory will be considered an advantage; 
• Postgraduate degree in Finance/Accounting or Business Administration;
• Exposure to the Banking and/or Real Estate industry will be considered an advantage; 
• Self-directed, independent thinker that can creatively and effectively drive a project
to completion;
• Strong management skills; ability to influence and engage direct and indirect reports;
• Proven ability to multi-task, work under pressure and meet strict deadlines;
• Strong communication, analytical and data organisation/interpretation skills;
• Good knowledge of Microsoft Office applications;
• Fluent in Greek and English.

The Company
Resolute assists clients in optimizing recoveries from non-performing loans and real
estate exposures. Headquartered in London, the firm is active across Europe and the
CIS, with teams in Russia, Turkey, Cyprus, Greece, Romania, Bulgaria, Italy and the UK.

Compensation Package
Resolute offers a competitive compensation package that comprises of base salary,
bonus and full medical insurance.

Apply 
Alexis Thomas (Director)
alexis.thomas@res-am.com

<<<<<<<

Η απόφαση του Υπουρ-
γικού Συμβουλίου πι-
στεύεται ότι θα αποτελ-
ματώσει το θέμα προμή-
θειας της εσωτερικής
αγοράς με Φ.Α. που σε
πρώτη φάση θα χρησι-
μοποιηθεί για την παρα-
γωγή ηλεκτρικού ρεύ-
ματος από την ΑΗΚ.
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Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Ραγδαία υποχώρηση μέσα σε μόλις δύο
χρόνια σημειώνει η μέση μηνιαία δαπάνη
των ελληνικών νοικοκυριών για τις αγο-
ρές από το σούπερ μάρκετ. Σύμφωνα
με τα στοιχεία που παρουσίασε χθες ο
διευθύνων σύμβουλος της MRB Hellas,
κ. Δημήτρης Μαύρος, ενώ το 2015 η
μέση μηνιαία δαπάνη στο σούπερ μάρκετ
ήταν 280 ευρώ, τώρα πλέον είναι 239
ευρώ. Το διαρκώς συρρικνούμενο εισό-
δημα σε συνδυασμό με το γεγονός ότι
πλέον ο Ελληνας καταναλωτής κυνηγά
τις προσφορές, διότι έτσι «εκπαιδεύθηκε»
από τους λιανεμπόρους και τους προ-
μηθευτές αποτελούν τις βασικές αιτίες
για την «ελάφρυνση» του καλαθιού, με
επακόλουθο τη μείωση τζίρου και πε-
ριθωρίου κέρδους για τις εταιρείες του
κλάδου.

Σύμφωνα με την έρευνα «ShopperH-
ood Study» που παρουσίασε χθες ο κ.
Μαύρος στο πλαίσιο του 12ου Συνεδρίου
του ECR Hellas (σύνδεσμος προμηθευ-
τών και λιανεμπόρων), οι καταναλωτές
πλέον όχι μόνο πάνε λιγότερες φορές
τον μήνα στο σούπερ μάρκετ (9 έναντι
10 το 2015), αλλά ξοδεύουν και λιγότερα
(26,5 ευρώ το μέσο «καλάθι» φέτος
έναντι 28 ευρώ το 2015). Αξίζει να ση-
μειωθεί, άλλωστε, ότι ένα 36% δηλώνει
ότι δεν πάει με λίστα αγορών στο σούπερ
μάρκετ, όχι διότι πρόκειται να κάνει
πολλά ψώνια, ακριβώς διότι είναι τόσο
λίγα αυτά που προμηθεύεται και απλώς
τα απομνημονεύει.

Τα συμπεράσματα της έρευνας που
σκιαγραφούν το «ψυχογράφημα» του
καταναλωτή σήμερα είναι ακόμη πιο
ζοφερά. Το 52% εκτιμά ότι η χώρα θα
βγει από την κρίση έπειτα από 8 χρόνια,
ενώ ένας στους τέσσερις εκτιμά ότι αυτό
δεν θα συμβεί ποτέ. Στην ερώτηση, επί-
σης, για το εάν κάνοντας προσεκτικό-
τερες αγορές, δεν στερείται η οικογένειά
του, απαντά θετικά το 38% έναντι 44%
το 2015. Το ποσοστό φέτος δεν είναι
μικρότερο, διότι δεν χρειάζεται οι κα-
ταναλωτές να είναι πιο «συντηρητικοί»
στις αγορές τους, αλλά διότι ακόμη και
λιγότερες δαπάνες να κάνουν στο σούπερ
μάρκετ πάλι η οικογένειά τους θα στε-
ρείται βασικών ειδών. Ας σημειωθεί,
άλλωστε, ότι το 41,6% είναι έτοιμο να
περικόψει δαπάνες για την αγορά προ-
ϊόντων σούπερ μάρκετ εκτός τροφίμων
και το 22,5% και για τρόφιμα. Πρόκειται
κυρίως για συνταξιούχους, ανέργους,
αλλά και δημοσίους υπαλλήλους στην
Αθήνα, στη Θεσσαλονίκη και στα νησιά
του Ιονίου.

Ο τζίρος λιανεμπόρων και προμηθευ-
τών υποχωρεί και εξαιτίας της υπερβο-
λικής εστίασης του κλάδου στις προ-
σφορές, ενέργεια που εντάθηκε και
μπροστά στο άγχος να καταλάβουν το
μερίδιο του «Μαρινόπουλου». Βάσει της
έρευνας, το 51% πλέον των καταναλωτών
περιμένει να αγοράσει ένα προϊόν μέχρι
αυτό να διατεθεί σε προσφορά, ενώ το
αντίστοιχο ποσοστό το 2015 ήταν 42%.
Μάλιστα, οι καταναλωτές συχνά εντο-
πίζουν τις προσφορές πριν καν επισκε-

φθούν το σούπερ μάρκετ και πλέον σε
μεγάλο βαθμό επιλέγουν κατηγορία –
ανάλογα με το αν γίνεται προσφορά–
και όχι μάρκα προϊόντος. «Οι προσφορές,
έτσι όπως γίνονται, έχουν επισκιάσει

τη σχέση καταναλωτή - σούπερ μάρκετ,
έχει ποδοπατήσει τη λογική έννοια των
προσφορών. Οι μάρκες έχουν “θολώ-
σει”», επισήμανε χαρακτηριστικά ο επι-
κεφαλής της MRB Hellas.

Εκοψαν δαπάνες
41 ευρώ τον μήνα
τα νοικοκυριά 
για σούπερ μάρκετ
Η μέση αξία αγορών έπεσε από 
280 ευρώ το 2015 στα 239 ευρώ φέτος

Το 51% πλέον των καταναλωτών περιμένει να αγοράσει ένα προϊόν μέχρι αυτό να
διατεθεί σε προσφορά, βάσει έρευνας της MRB Hellas.

AS
SO

CI
AT

ED
 P

RE
SS

Αύξηση στις πωλήσεις
ασφαλιστηρίων ζωής
Οι πωλήσεις επενδυτικών προγραμμάτων, που ενισχύ-
θηκαν κατά 65,3%, ήταν η βασική αιτία για την αύξηση
των ασφαλιστικών εργασιών του κλάδου ζωής το πρώτο
τρίμηνο του έτους, που έκλεισε με άνοδο 3,5% σε σχέση
με το αντίστοιχο περυσινό τρίμηνο. Η τάση αυτή κα-
ταδεικνύει και τη στροφή της ασφαλιστικής αγοράς
στη διάθεση ασφαλιστικών προϊόντων χωρίς εγγυήσεις,
τα οποία θα αποτελέσουν πειστική λύση για αποταμί-
ευση.

Σύμφωνα με τα στοιχεία της Ενωσης Ασφαλιστικών
Εταιρειών Ελλάδος (ΕΑΕΕ), τα ασφάλιστρα του κλάδου
ζωής διαμορφώθηκαν στα 472,8 εκατ. ευρώ στο τέλος
του πρώτου τριμήνου του 2017 και εκτός από τα επεν-
δυτικά προγράμματα, ανοδικά κινήθηκαν και οι πωλήσεις
ομαδικών προγραμμάτων που αύξησαν τις εργασίες
τους κατά 29,3%. Αντίθετα, σημαντική ήταν η πτώση
των παραδοσιακών αποταμιευτικών προγραμμάτων, οι
εργασίες των οποίων υποχώρησαν κατά 9,6% και είναι
σαφής ένδειξη των δυσκολιών και των οικονομικών
προβλημάτων που αντιμε-
τωπίζουν τα ελληνικά νοι-
κοκυριά, στερώντας τους
τη δυνατότητα συστημα-
τικής αποταμίευσης, παρά
το κενό που αφήνει πίσω
της η συρρίκνωση του κοι-
νωνικού κράτους.

Από τα στοιχεία της
ΕΑΕΕ σε σχέση με την πο-
ρεία των εργασιών του κλά-
δου γενικών ασφαλίσεων,
επιβεβαιώνεται η σταδιακή
αποκλιμάκωση της πίεσης
που ασκείται στον τομέα της ασφάλισης αυτοκινήτου,
τα ασφάλιστρα του οποίου έχουν υποχωρήσει έως και
40% τα τελευταία χρόνια. 

Στο πρώτο τρίμηνο του έτους η μείωση των ασφαλί-
στρων για την υποχρεωτική ασφάλιση αστικής ευθύνης
διαμορφώθηκε στο -4,7% σε σχέση με το αντίστοιχο
περυσινό τρίμηνο, ενώ ανοδικά κατά 4,5% διαμορφώ-
θηκαν τα ασφάλιστρα για τις συμπληρωματικές καλύψεις
του κλάδου αυτοκινήτου, όπως η ασφάλιση πυρός, κλο-
πής, η θραύση κρυστάλλων κ.λπ.

Τα ασφάλιστρα του δεύτερου σημαντικότερου κλάδου
των γενικών ασφαλίσεων, της ασφάλισης πυρός, υπο-
χώρησαν κατά 2,6%, καταγράφοντας επίσης μικρή απο-
κλιμάκωση της πίεσης που δέχονται οι ασφαλιστικές
εργασίες. Τα συνολικά ασφάλιστρα των γενικών ασφα-
λίσεων διαμορφώθηκαν στα 489 εκατ. ευρώ με οριακή
πτώση κατά 0,6% σε σχέση με το αντίστοιχο περυσινό
τρίμηνο.

<<<<<<

Στροφή της
ασφαλιστικής
αγοράς 
στη διάθεση
ασφαλιστικών
προϊόντων 
χωρίς εγγυήσεις.

Ελλειμμα σε κεφάλαια κίνησης αντι-
μετωπίζει μία στις τέσσερις εταιρείες,
ενώ ίδιο είναι το ποσοστό των εταιρει-
ών που δεν μπορούν να καλύψουν τα
δάνεια και τους στόχους τους από τα
λειτουργικά τους έσοδα. Το σημαντικό
πρόβλημα ρευστότητας που προκαλεί
δυσλειτουργίες στην καθημερινότητα
των επιχειρήσεων, πολλώ δε μάλλον
εμποδίζει την περαιτέρω ανάπτυξή
τους παρουσίασε χθες στο συνέδριο
του ECR Hellas ο κ. Θανάσης Ξύνας,
assurance partner της Grant Thorn-
ton. Σύμφωνα με τον ίδιο, το συνολικό
έλλειμμα σε κεφάλαια κίνησης ανέρ-

χεται σε 12 δισ. ευρώ, ενώ οι συνολι-
κές ανάγκες χρηματοδότησης φτά-
νουν τα 25 δισ. ευρώ. Με βάση τα
στοιχεία από τα οικονομικά αποτελέ-
σματα των εταιρειών προκύπτει ότι οι
πωλήσεις το 2016 υποχώρησαν σε 49
κλάδους κατά 5,3%, ενώ στις εισηγμέ-
νες η μείωση ήταν 1,1% (μη συμπερι-
λαμβανομένου του κλάδου των πετρε-
λαιοειδών). Μειώσεις παρουσιάστη-
καν κυρίως στους κλάδους αρτοποιίας
και υπολογιστών, ενώ από την άλλη
αυξήθηκαν οι επιδόσεις του κλάδου
μίσθωσης αυτοκινήτων, κάτι που απο-
δίδεται στην ενίσχυση του τουρισμού.

Πρόβλημα ρευστότητας 
έχει μία στις τέσσερις εταιρείες
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Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

Ενεργά στην αγορά ακινήτων μπαί-
νουν οι τράπεζες, υιοθετώντας το
κυπριακό μοντέλο, δηλαδή την
απόκτηση των ακινήτων φιλέτων,
σε νησιά ή ακριβές περιοχές, με
στόχο την πώλησή τους ή τη δια-
χείρισή τους. 

Αμεσος στόχος είναι 10.000 ακί-
νητα, τα οποία έχουν ήδη επιλεγεί
και θα περάσουν στην κυριότητα
των τραπεζών είτε μέσα από αναγ-
καστικά μέτρα είτε με τη συναίνεση
των οφειλετών για την οικειοθελή
παράδοσή τους στο πλαίσιο συμ-
φωνίας που θα προβλέπει την απαλ-
λαγή τους από το βάρος της οφειλής
τους.

Πρόκειται για τα πρώτα οικιστικά
ακίνητα που έχουν ήδη επιλεγεί
μέσα από τον τεράστιο όγκο της
ακίνητης περιουσίας, που φέρει προ-
σημείωση και υπολογίζεται ότι πε-
ριλαμβάνει 500.000 σπίτια, κατα-
στήματα, εμπορικά και βιομηχανικά
ακίνητα ή ακόμη και αγροτεμάχια.
Τόσα (500.000) είναι και τα δάνεια
που βρίσκονται σήμερα στο «κόκ-
κινο» και τα οποία έχουν ως υποθήκη
ακίνητη περιουσία. 

Οι τράπεζες συνδέουν ευθέως
πλέον την αντιμετώπιση του προ-

βλήματος των «κόκκινων» δανείων
με μια αποτελεσματική αγορά ακι-
νήτων, παραπέμποντας στο κυπρια-
κό μοντέλο που προέταξε αυτή την
προσέγγιση.

Το μοντέλο
Σημειώνεται ότι στην Κύπρο

εκτός από τις πωλήσεις δανείων
για την εξυγίανση των τραπεζικών
χαρτοφυλακίων, προωθούνται συμ-
φωνίες ανταλλαγής χρέους με ακί-

νητα (debt for asset swaps), μια
πρακτική που σε συνδυασμό με τα
φορολογικά και άλλα κίνητρα, που
έχει θεσμοθετήσει η κυβέρνηση,
αποσκοπεί στη μείωση των μη εξυ-
πηρετούμενων δανείων μέσω και
της αναβίωσης της αγοράς ακινή-
των. 

Το μοντέλο έχει δοκιμαστεί τόσο
στην Ισπανία όσο και στην Ιρλαν-
δία, που είναι δύο χαρακτηριστικά
παραδείγματα χωρών που αντιμε-

τώπισαν το οξύ πρόβλημα στα τρα-
πεζικά χαρτοφυλάκια και την πτώ-
ση της αγοράς των ακινήτων μέσα
από την ενεργή διαχείριση μεγάλων
οικιστικών μπλοκ ή εμπορικών φι-
λέτων.

Η διαχείριση
Αρωγός άλλωστε στην προσπά-

θεια των τραπεζών στη χώρα μας
θα είναι οι εταιρείες διαχείρισης
«κόκκινων» δανείων, που μετά την

ψήφιση του πολυνομοσχεδίου δι-
ευρύνουν τη δραστηριότητά τους,
που δεν θα εξαντλείται στη δια-
χείριση του δανείου, αλλά θα επε-
κταθεί και στη διαχείριση ακινή-
των. Στο πλαίσιο του διευρυμένου
έργου που θα μπορούν πλέον να
αναλάβουν είναι η εκμίσθωση, η
συντήρηση και η επίβλεψη των
ακινήτων που έχουν περιέλθει στη
κυριότητα των τραπεζών και φυ-
σικά η πώλησή τους ή εν γένει η
αξιοποίησή τους.

Χαρακτηριστικό παράδειγμα
προς αυτή την κατεύθυνση θα απο-
τελέσει η εταιρεία Cepal, που είναι
σύμπραξη της Alpha Bank και της
Lindorff (που εξαγόρασε την ισπα-
νική Aktua) και η οποία ανέπτυξε
αυτό το μοντέλο στην ισπανική
αγορά. 

Η Cepal που έχει ξεκινήσει τη
δραστηριότητά της στην ελληνική
αγορά, αναπτύσσει σχέδιο συνερ-
γασίας με μεσιτικά γραφεία, προ-
κειμένου να μπορεί να πουλήσει
τα ακίνητα για λογαριασμό των
τραπεζών ή ακόμη και του οφειλέτη,
ενώ στην πλήρη ανάπτυξή της η
εταιρεία αναμένεται να δημιουρ-
γήσει και δίκτυο συνεργατών για
τη συντήρηση ή την ανακατασκευή
αυτών των ακινήτων, προκειμένου
να διατεθούν σε καλύτερες τιμές.

Οι τιμές
Οι τράπεζες θεωρούν, άλλωστε,

ότι σε μεγάλο βαθμό η διόρθωση
των τιμών στα ακίνητα έχει ολο-
κληρωθεί και στον βαθμό που η οι-
κονομία μπει σε τροχιά ανάπτυξης,
θα δημιουργηθούν προϋποθέσεις
σταδιακής ανάκαμψης και των τι-
μών. 

Με δεδομένο μάλιστα ότι τα
10.000 ακίνητα που θα αναλάβουν,
είναι ακίνητα πρώτης ζήτησης, η
μεταβίβαση τους ή η αξιοποίησή
τους θα δώσει ώθηση στην αγορά.
Τα σχέδια των τραπεζών αναμένεται
να βοηθηθούν και από την ηλεκτρο-
νική διενέργεια των πλειστηρια-
σμών, μέσω της πλατφόρμας που
θα λειτουργήσει από τον Σεπτέμβριο
και δεν είναι τυχαίο ότι αντίστοιχες
πρωτοβουλίες, δρομολογούν και μο-
νομερώς οι ίδιες οι τράπεζες.

etzortzi@kathimerini.gr

Διαγραφές «κόκκινων» δανείων
με ανταλλαγή ποιοτικών ακινήτων
Οι τράπεζες έχουν ήδη εντοπίσει 10.000 «φιλέτα» σε νησιά και ακριβές περιοχές

<<<<<<

Σε περίπτωση μη συμ-
φωνίας του ιδιοκτήτη-
οφειλέτη, τα ακίνητα 
θα περνούν στην κυριό-
τητα των τραπεζών 
μέσω αναγκαστικών
μέτρων.

Βελτιώνονται οι συνθήκες ρευ-
στότητας για τις εγχώριες τρά-
πεζες και για την οικονομία μετά
την ολοκλήρωση της συμφωνίας
κυβέρνησης - θεσμών.

Χθες, η Τράπεζα της Ελλάδος
(ΤτΕ) ανακοίνωσε ότι η ΕΚΤ ενέ-
κρινε την πρότασή της για τη
μείωση του ορίου άντλησης ρευ-
στότητας μέσω του έκτακτου
μηχανισμού (ELA) στα 45,3 δισ.
ευρώ από 46,5 δισ. ευρώ που
ήταν στο τέλος Απριλίου. Σύμ-
φωνα με στελέχη τραπεζών, η
μείωση αυτή αντανακλά τη στα-
θεροποίηση, και μικρή βελτίωση,
των καταθέσεων και την ενί-
σχυση των συναλλαγών στη δια-
τραπεζική αγορά. 

Σύμφωνα με τις ίδιες πηγές,
μετά τη συμφωνία, βελτιωμένη
εμφανίζεται η εικόνα των κατα-
θέσεων κυρίως επιχειρήσεων,
ενώ οι αναλήψεις μετρητών
έχουν επανέλθει σε φυσιολογικά
επίπεδα. 

Η ψήφιση των μέτρων, ση-
μειώνουν, ανοίγει τον δρόμο για
την εξειδίκευση των μέτρων για
το χρέος τα οποία με τη σειρά
τους ανοίγουν τον δρόμο για
την ένταξη της χώρας στο πρό-
γραμμα ποσοτικής χαλάρωσης,
εξελίξεις που θα έχουν πολύ με-
γάλη ψυχολογική, και όχι μόνο,
επίδραση. Οι επιτελείς των τρα-
πεζών σημειώνουν ότι η συμ-
φωνία οδηγεί στη σταθεροποί-
ηση της οικονομίας και ενισχύει
την εμπιστοσύνη που αποτελούν
τις βάσεις για την επιστροφή
της χώρας σε αναπτυξιακή τρο-
χιά.

Σημειώνεται ότι στο πρώτο
τρίμηνο του 2017 οι καταθέσεις
μειώθηκαν κατά περίπου 2 δισ.
ευρώ λόγω της αβεβαιότητας
και της ανησυχίας για την ολο-
κλήρωση της αξιολόγησης. Ο
Ιανουάριος και ο Φεβρουάριος
ήταν «άσχημοι» μήνες με ση-
μαντικές εκροές καταθέσεων
(αλλά και επιδείνωσης της ποι-
ότητας χαρτοφυλακίων των τρα-
πεζών), ενώ τον Μάρτιο σημει-
ώθηκε μικρή βελτίωση. Ο Απρί-
λιος ήταν μάλλον ουδέτερος,
ενώ ο Μάιος δεν ξεκίνησε ιδι-
αίτερα θετικά, εικόνα όμως που
άλλαξε μετά το πρώτο 10ήμερο.
Στη βελτίωση των συνθηκών

ρευστότητας και στην ενίσχυση
της εμπιστοσύνης συμβάλλει η
μείωση του «ελληνικού κινδύ-
νου», κάτι που αποτυπώνεται
στη μεγάλη αποκλιμάκωση των
αποδόσεων των ελληνικών ομο-
λόγων αλλά και στη σημαντική
άνοδο του Χρηματιστηρίου Αθη-
νών.

Σύμφωνα με τις τράπεζες, οι
συνθήκες από εδώ και πέρα τόσο
στο μέτωπο των καταθέσεων
όσο και ευρύτερα στην οικονο-
μία μπορούν να βελτιωθούν εν-
τυπωσιακά. Οπως σημειώνουν,
η νέα συμφωνία είναι πολύ δια-
φορετική από ό,τι έχουμε δει

μέχρι τώρα, καθώς, αφενός πε-
ριλαμβάνει πρόσθετα μέτρα που
διασφαλίζουν την επίτευξη των
δημοσιονομικών στόχων σε βά-
θος χρόνου και αφετέρου, απο-
φασιστικές κινήσεις για την ανα-
κούφιση του δημόσιου χρέους,
στοιχεία κρίσιμα για την απο-
κατάσταση της επενδυτικής εμ-
πιστοσύνης. 

Την αισιοδοξία ενισχύει ο δρα-
στικός περιορισμός του πολιτι-
κού κινδύνου, καθώς όλα αυτά
τα δύσκολα μέτρα, οι δραστικές
παρεμβάσεις στο συνταξιοδο-
τικό, τα μέτρα απελευθέρωσης
των αγορών και οι ευρύτατες
ιδιωτικοποιήσεις συμφωνήθη-
καν και θα υλοποιηθούν από μια
αριστερή κυβέρνηση. 

Ακόμα και στο ενδεχόμενο
έκτακτων πολιτικών εξελίξεων
δεν υπάρχει στον ορίζοντα καμία
αντιμνημονιακή δύναμη που θα
μπορούσε να εκτροχιάσει την
πορεία της χώρας, όπως έγινε
το 2015.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑΔΟΓΙΑΝΝΗΣ

Η συμφωνία με 
τους θεσμούς βελτιώνει
τη ρευστότητα
των ελληνικών τραπεζών

Αργεί η άρση των capital controls, εκτιμούν οι τράπεζες
Μικρό καλάθι κρατούν οι τράπεζες
για τη χαλάρωση των κεφαλαιακών
περιορισμών. Μπορεί η συμφωνία
να αλλάζει άρδην τα δεδομένα και
να βελτιώνει δραστικά της προ-
οπτικές, ωστόσο όπως σημειώνουν
οι τράπεζες, θα πρέπει να ακολου-
θήσουν αρκετοί μήνες θετικών ει-
δήσεων και υλοποίησης των με-
ταρρυθμίσεων προκειμένου να
παγιωθεί η αίσθηση ότι τα χειρό-
τερα είναι πίσω και να ενισχυθεί
η πεποίθηση ότι η χώρα μπαίνει
σε τροχιά ανάπτυξης. 

Σε ό,τι αφορά τις καταθέσεις πε-
ριμένουν βελτίωση αλλά όχι θεα-
ματικές αλλαγές, καθώς η εμπι-
στοσύνη των πολιτών έχει δεχθεί
ισχυρά πλήγματα και θα απαιτηθεί
χρόνος για να επουλωθούν οι πλη-

γές. Επιπλέον, είναι δύσκολο να
δούμε σοβαρές εισροές καταθέ-
σεων όσο τα «κόκκινα» δάνεια πα-
ραμένουν σε τόσο υψηλά επίπεδα,
δημιουργώντας αμφιβολίες για
την κεφαλαιακή επάρκεια των τρα-
πεζών. 

Μόνο όταν τα «κόκκινα» δάνεια
μειωθούν ουσιαστικά και φύγει
από τον ορίζοντα το φάσμα μιας

νέας ανακεφαλαιοποίησης θα δη-
μιουργηθούν οι προϋποθέσεις για
σημαντική επιστροφή καταθέσε-
ων. Ολα αυτά απαιτούν χρόνο και
ακριβώς γι’ αυτό η Τράπεζα της
Ελλάδος επέμεινε σε μια συντη-
ρητική προσέγγιση, ζητώντας ο
οδικός χάρτης για τη σταδιακή
χαλάρωση και άρση των περιορι-
σμών στην κίνηση κεφαλαίων να
μην περιλαμβάνει συγκεκριμένο
χρονοδιάγραμμα.

Υπενθυμίζεται ότι ο οδικός χάρ-
της, που αποτελούσε προαπαιτού-
μενο, περιλαμβάνει μία σειρά προ-
ϋποθέσεων, που ουσιαστικά πα-
ραπέμπουν στο τέλος της κρίσης
και στην πλήρη αποκατάσταση
της εμπιστοσύνης. 

Στην πράξη, τονίζουν στελέχη

τραπεζών, η άρση των capital con-
trols θα εξαρτηθεί από τη συνέπεια
εφαρμογής του νέου προγράμμα-
τος, των μεταρρυθμίσεων και των
ιδιωτικοποιήσεων για τα οποία
έχει δεσμευθεί η ελληνική κυβέρ-
νηση. 

Σύμφωνα με τον οδικό χάρτη,
σε πρώτο χρόνο στόχος είναι η άρ-
ση της απαγόρευσης ανοίγματος
τραπεζικών λογαριασμών από επι-
χειρήσεις και νοικοκυριά αλλά και
η σταδιακή αύξηση των σωρευτι-
κών αναλήψεων μετρητών. Σε επό-
μενο στάδιο στόχος είναι η πλήρης
απελευθέρωση των αναλήψεων
μετρητών και η αύξηση των ορίων
για τη μεταφορά κεφαλαίων στο
εξωτερικό.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑΔΟΓΙΑΝΝΗΣ

<<<<<<

Θα χρειαστούν αρκετοί
μήνες για να πειστούν
οι καταθέτες 
ότι τα χειρότερα 
έχουν περάσει.

<<<<<<

Στα 45,3 δισ. από
46,5 δισ. ευρώ
μειώθηκε το όριο
άντλησης
ρευστότητας 
από τον Μηχανισμό
Εκτακτης 
Ανάγκης (ELA).
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Της ΧΡΥΣΑΣ ΛΙΑΓΓΟΥ

Περιβάλλον πλήρους ασυλίας στο
λαθρεμπόριο καυσίμων τουλάχιστον
μέχρι το τέλος του 2018 δημιουργεί
η νέα παράταση της ολοκλήρωσης
του συστήματος εισροών-εκροών
από την Ανεξάρτητη Αρχή Δημο-
σίων Εσόδων. Το επιχειρησιακό
σχέδιο της αρμόδιας αρχής που δη-
μοσιεύτηκε στο ΦΕΚ προβλέπει ότι
το σύστημα ανάλυσης και αξιοποί-
ησης δεδομένων παρακολούθησης
του συστήματος εισροών-εκροών
στα καύσιμα θα ολοκληρωθεί μέχρι
τις 31/12/2018. Αυτό σημαίνει ότι
στην καλύτερη των περιπτώσεων,
το σύστημα εισροών-εκροών που
έχουν εγκαταστήσει τα πρατήρια
σε όλη τη χώρα από τα τέλη του
2014 και για το οποίο έχουν δαπα-
νηθεί συνολικά (δημόσιοι και ιδιω-
τικοί πόροι) περί τα 150 εκατ. ευρώ,
δεν πρόκειται να λειτουργήσει πριν
από τις αρχές του 2019. Ο σχεδια-
σμός της Αρχής Δημοσίων Εσόδων
έχει προκαλέσει απογοήτευση στο
υγιές κομμάτι της αγοράς καυσίμων
που πιέζεται από την πτώση της
ζήτησης και τον αθέμιτο ανταγω-
νισμό των παραβατών. Εκπρόσωποι
της αγοράς με τους οποίους συνο-
μίλησε η «Κ» εκτιμούν ότι η κατά-
σταση που διαμορφώνεται θα ενι-
σχύσει το λαθρεμπόριο και την πα-
ραβατικότητα, ενώ επισημαίνουν
ότι το γεγονός πως οι έλεγχοι από
τα αρμόδια κλιμάκια είναι σχεδόν
ανύπαρκτοι μπορεί να οδηγήσει σε
ανεξέλεγκτες καταστάσεις. Επιση-

μαίνουν επίσης ότι οι αδυναμίες
του συστήματος εισροών-εκροών
είχαν επισημανθεί στους αρμόδιους
κυβερνητικούς φορείς από τον Μάιο
του 2016. Για παράδειγμα, αναφέ-
ρουν ότι δεν υπάρχει τρόπος επι-
κοινωνίας των συστημάτων εισρο-
ών-εκροών στις φορολογικές απο-
θήκες των εταιρειών εμπορίας με
το πληροφοριακό σύστημα της Γε-
νικής Γραμματείας Πληροφοριακών
Συστημάτων. Επίσης, οι πρατηρι-
ούχοι παραλαμβάνουν ποσότητες
καυσίμων, αλλά πληκτρολογούν μό-
νοι τους στο σύστημα τα στοιχεία
της παραλαβής (ποσότητα καυσίμου,
είδος και εταιρεία προμήθειας).

Εκπρόσωποι της αγοράς δυσκο-
λεύονται να εξηγήσουν τις καθυ-
στερήσεις στην εφαρμογή του νόμου
για την πάταξη του λαθρεμπορίου
που θεσπίστηκε από το 2012, ενώ
εκφράζουν απορία για το γεγονός
ότι η πρωτοβουλία του ΣΕΕΠΕ να
αναδείξει προβλήματα παραβατι-
κότητας του κλάδου με τη συνδρομή
του ΕΜΠ, σε μια προσπάθεια να
προστατέψει τους έντιμους επιχει-
ρηματίες, στοχοποιήθηκε με απειλές
ακόμη και για εισαγγελική έρευνα.

Την αγορά προβληματίζουν επί-
σης τα επίσημα στοιχεία για τη ζή-
τηση καυσίμων το πρώτο τρίμηνο
του 2017, που δείχνουν υποχώρηση
των καυσίμων κίνησης (βενζίνες
και ντίζελ) κατά 2% και αύξηση της
αδασμολόγητης αγοράς (εξαγωγές
και ναυτιλιακά καύσιμα) κατά 26%,
με κύριο χαρακτηριστικό, όπως επι-
σημαίνουν τα ΕΛΠΕ στη συνοδευ-

τική ανακοίνωση των αποτελεσμά-
των τριμήνου που ανακοίνωσαν
προχθές, την αύξηση των πωλήσεων
ναυτιλιακών καυσίμων.

Το πετρέλαιο που προορίζεται
για τη ναυτιλία είναι αδασμολόγητο
και μπορεί να διοχετευθεί παρά-
νομα στην αγορά από εταιρείες εμ-
πορίας ή τους μεταφορείς βυτιο-
φόρων ή πλωτών μέσων (σλέπια)
και να πωλείται ως πετρέλαιο κί-
νησης. Στην περίπτωση των εξα-
γωγών πετρελαίου κίνησης ή βεν-
ζινών η δυνατότητα για λαθρεμ-

πόριο αφορά καύσιμα που ενώ δη-
λώνονται με προορισμό εξωτερικές
αγορές καταλήγουν στα πρατήρια
εντός της χώρας.

Σε ό,τι αφορά τις εκκρεμότητες
για την ολοκλήρωση του θεσμικού
πλαισίου πάταξης του λαθρεμπο-
ρίου:
• Εκκρεμεί η έκδοση ΚΥΑ που αφο-
ρά το σύστημα εισροών-εκροών
στις φορολογικές αποθήκες σχετικά
με τον τρόπο, τον χρόνο, το είδος,
τη συχνότητα αποστολής και τη
γραμμογράφηση των δεδομένων
που θα αποστέλλονται στη ΓΓΠΣ.
• Η έκδοση ΚΥΑ για τον καθορισμό
των προδιαγραφών, της διαδικασίας
και των λεπτομερειών για την ολο-
κλήρωση του συστήματος GPS σε
βυτιοφόρα και πλωτά μέσα.
• Η ΚΥΑ για εφαρμογή συστήματος
εισροών-εκροών σε όλους τους το-
μείς της εφοδιαστικής αλυσίδας
καυσίμων.

Mέχρι το 2018 
το πάρτι
λαθρεμπορίας
στα καύσιμα
Από το 2019 η ανάλυση δεδομένων
του συστήματος εισροών-εκροών

<<<<<<

Το σύστημα εισροών-
εκροών έχει εγκατα-
σταθεί στα πρατήρια
όλης της χώρας 
από τα τέλη του 2014.

Εκπρόσωποι της αγοράς με τους οποίους συνομίλησε η «Κ» εκτιμούν ότι η κα-
τάσταση που διαμορφώνεται θα ενισχύσει το λαθρεμπόριο και την παραβατικό-
τητα, ενώ επισημαίνουν ότι το γεγονός πως οι έλεγχοι από τα αρμόδια κλιμάκια
είναι σχεδόν ανύπαρκτοι μπορεί να οδηγήσει σε ανεξέλεγκτες καταστάσεις.

Οι υψηλοί φόροι διώχνουν τους ξένους ταξιδιώτες
Του ΣΤΑΘΗ ΚΟΥΣΟΥΝΗ

Το ενδεχόμενο να υπάρχουν επι-
πτώσεις στον ελληνικό τουρισμό,
αν επιβαρυνθεί περαιτέρω με φό-
ρους, επισημαίνουν υψηλόβαθμα
στελέχη ξένων ταξιδιωτικών οργα-
νισμών, ενώ ανησυχία έχουν προ-
καλέσει για ακυρώσεις κρατήσεων
οι απεργιακές κινητοποιήσεις σε
κλάδους που επηρεάζουν τις μετα-
φορές. Το κώδωνα του κινδύνου
για την υπερφορολόγηση του του-
ρισμού στην Ελλάδα χτύπησε για
δεύτερη φορά μέσα σε λίγους μήνες
υψηλόβαθμο στέλεχος της Tui, ση-
μειώνοντας ότι οι τουρίστες δεν θα
έρθουν για διακοπές αν αυξάνονται
συνεχώς οι φόροι στην Ελλάδα. Και
όλα αυτά ενώ τα μηνύματα για τον
ελληνικό τουρισμό τη φετινή σεζόν
τόσο από την Tui όσο και από άλλους
ξένους οργανισμούς είναι ιδιαίτερα
θετικά. Στην εξέλιξη αυτή έχει συμ-
βάλει η κρίση του τουρκικού του-
ρισμού. Ενδεικτική είναι σχετική
αναφορά του ομίλου Tui, που ση-

μειώνει σε σχέση με την καλοκαι-
ρινή περίοδο ότι η μειωμένη ζήτηση
για την Τουρκία και την Αίγυπτο
αντισταθμίστηκε από την αύξηση
της ζήτησης για την Ελλάδα, την
Ισπανία, την Κύπρο και άλλες χώρες.

Αλλωστε, η Tui έχει στόχο να με-
ταφέρει φέτος στην Ελλάδα επι-
πλέον 210.000 τουρίστες σε σχέση
με το 2016. Σύμφωνα με στοιχεία
του Ινστιτούτου του Συνδέσμου Ελ-
ληνικών Τουριστικών Επιχειρήσεων,
για το διάστημα Ιανουαρίου-Απρι-
λίου οι διεθνείς αεροπορικές αφίξεις
στα κυριότερα αεροδρόμια της χώ-
ρας παρουσίασαν αύξηση κατά 14%
σε σχέση με την ίδια περίοδο πέρυσι.
Παράλληλα, η TripAdvisor ανακοί-
νωσε χθες από το Λονδίνο τους δη-
μοφιλέστερους τη φετινή σεζόν
προορισμούς για τους Βρετανούς
τουρίστες. Στη λίστα με τους 10
κορυφαίους προορισμούς κοντινών
αποστάσεων η Κρήτη κατέλαβε τη
δεύτερη θέση και η Σαντορίνη την
τέταρτη θέση. Την πρώτη θέση κα-
τέλαβε η Ιμπιζα της Ισπανίας. Το
ταξίδι στην Κρήτη, αν κλειστεί
τώρα για την περίοδο από 29 Μαΐου
έως 4 Ιουνίου, κοστίζει 1.241 ευρώ
(έκπτωση 44%) και στη Σαντορίνη
3.064 ευρώ (έκπτωση 16%). Κορυ-
φαίος μακρινός προορισμός για

τους Βρετανούς αναδείχθηκε το
Μπαλί. Πάντως, στον γερμανικό
Τύπο υπάρχουν και δημοσιεύματα
για ακυρώσεις κρατήσεων σε ελλη-
νικά νησιά που δεν διαθέτουν αε-
ροδρόμιο, λόγω της απεργίας της
Πανελλήνιας Ναυτικής Ομοσπον-
δίας, η οποία κρατά δεμένα τα πλοία
σε όλα τα λιμάνια της χώρας. Επίσης,
αρνητικά σχολιάστηκε η ταλαιπωρία
που υπέστησαν οι ξένοι τουρίστες
χθες στο κέντρο της Αθήνας ως απο-
τέλεσμα των κινητοποιήσεων. Στο
μεταξύ, τα κρίσιμα ζητήματα που
αφορούν τον τουρισμό αναμένεται
να συζητηθούν κατά τη σημερινή
συνεδρίαση της γενικής συνέλευσης
του ΣΕΤΕ. Στην πρωινή συνεδρίαση
θα μιλήσει ο πρόεδρος της Νέας Δη-
μοκρατίας Κυριάκος Μητσοτάκης,
ενώ στην απογευματινή συνεδρίαση,
αντί του πρωθυπουργού Αλέξη Τσί-
πρα, έχει προγραμματιστεί να μι-
λήσει ο αντιπρόεδρος της κυβέρ-
νησης Γιάννης Δραγασάκης, πα-
ρουσία του Προέδρου της Δημο-
κρατίας Προκόπη Παυλόπουλου.

Προτάσεις για την αξιοποίηση των
πολιτιστικών και θρησκευτικών πό-
ρων της χώρας, που μπορούν να
αποτελέσουν σημαντικό κεφάλαιο
του εγχώριου τουριστικού προϊόντος
και της ανταγωνιστικότητάς του
σε διεθνές επίπεδο, περιλαμβάνει
η έκθεση του Κέντρου Προγραμ-
ματισμού και Οικονομικών Ερευνών.
Σύμφωνα με την έκθεση, η αντα-
γωνιστικότητα του τουριστικού
προϊόντος μειώθηκε σε σχέση με
προηγούμενα χρόνια, συνολικά. Σε
σχέση με ορισμένες ανταγωνίστριες
χώρες, όπως η Πορτογαλία και η
Ιταλία, βρίσκεται σε χαμηλότερες
θέσεις, αν και ξεπερνά άλλες χώρες,
όπως η Αίγυπτος και η Τουρκία. Πιο
συγκεκριμένα, στον πυλώνα που
αναφέρεται στους πολιτιστικούς
πόρους, η Ελλάδα βρίσκεται αρκετά
πίσω από τους ανταγωνιστές της,
παρότι είναι ψηλά στην κατάταξη
για τα Μνημεία της Παγκόσμιας
Πολιτιστικής Κληρονομιάς. Ο εμ-

πλουτισμός του τουριστικού προ-
ϊόντος αποτελεί επιτακτική ανάγκη
για την ανταγωνιστικότητά του σε
διεθνές επίπεδο. Σε αυτό το πλαίσιο,
το εθνικό τουριστικό προϊόν θα
πρέπει να αναδιαμορφωθεί και από
το μοντέλο «ήλιος και θάλασσα» να
αρχίσει να ικανοποιεί ένα ευρύτερο
σύνολο αναγκών. Κατά την έκθεση,
εφόσον ο ανταγωνισμός στο επίπεδο
των τιμών είναι δύσκολο να επι-
τευχθεί, έχοντας ως αντιπάλους την
Τουρκία, την Αίγυπτο, την Πορτο-
γαλία, η στροφή σε ένα ποιοτικότερο
και πιο σύνθετο προϊόν είναι σκό-
πιμη. Σε αυτήν την κατεύθυνση
μπορεί να συμβάλουν ο πολιτισμικός
τουρισμός και οι επιμέρους μορφές
του, ο αστικός, ο θρησκευτικός κ.λπ.
Η περίπτωση του Μουσείου της
Ακρόπολης ανέδειξε τη δυναμική
που υφίσταται στον τομέα του πο-
λιτιστικού τουρισμού και ως προς
τον εισερχόμενο αλλά και τον εσω-
τερικό τουρισμό.

Προτάσεις για την ενίσχυση
του πολιτιστικού τουρισμού

Στον γερμανικό Τύπο εμφανίστη-
καν δημοσιεύματα για ακυρώσεις
κρατήσεων σε ελληνικά νησιά που
δεν διαθέτουν αεροδρόμιο, λόγω
απεργίας της Πανελλήνιας Ναυτι-
κής Ομοσπονδίας.

Οι εξαγωγείς προβλέπουν πλεόνασμα στο ισοζύγιο εμπορικών συναλλαγών φέτος
Πλεόνασμα στο ισοζύγιο εμπορικών
συναλλαγών το 2017 προβλέπει ο
Πανελλήνιος Σύνδεσμος Εξαγωγέων
(ΠΣΕ), πρόβλεψη η οποία, αν επι-
βεβαιωθεί, θα σημαίνει μείωση, βε-
βαίως, του δημοσιονομικού ελλείμ-
ματος, καθώς και αύξηση του ΑΕΠ.
Βεβαίως, οι έως τώρα ενδείξεις δεν
είναι θετικές, καθώς το έλλειμμα
του εμπορικού ισοζυγίου (σε ό,τι
αφορά μόνο τις συναλλαγές για αγα-
θά και όχι για υπηρεσίες) διευρύν-
θηκε το πρώτο τρίμηνο του τρέ-
χοντος έτους κατά 44,8%.

Πού βασίζει την αισιοδοξία του
ο ΠΣΕ; Οπως ανέφερε χθες η πρό-
εδρος του συνδέσμου Χριστίνα Σα-
κελλαρίδη, μιλώντας στην ετήσια
γενική συνέλευση της κεντρικής
εξαγωγικής οργάνωσης της χώρας,
κυρίως στην αναθεώρηση προς τα

πάνω των εκτιμήσεων για τις ελλη-
νικές εξαγωγές. Ειδικότερα, η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή αναθεώρησε τις
εκτιμήσεις για την πορεία των ελ-
ληνικών εξαγωγών αγαθών και υπη-
ρεσιών τόσο για το 2017, από αύξηση
3,7% σε αύξηση 3,8%, όσο και για
το 2018, προβλέποντας αύξηση 4,2%
αντί για 4%. Σύμφωνα με την πρό-
εδρο του ΠΣΕ, η εν λόγω αύξηση
αντιστοιχεί σε έσοδα από εξωστρε-
φείς δραστηριότητες (εξαγωγές,
τουρισμός, μεταφορές κ.ά.) 56,1 δισ.
ευρώ ή ποσοστό 30,2% του ΑΕΠ
της χώρας. Πρόκειται, στην ουσία,
για αύξηση των εσόδων κατά 2 δισ.
ευρώ σε σύγκριση με το 2015 και
αύξηση του ΑΕΠ κατά περισσότερο
από μία μονάδα. Η πρόεδρος του
ΠΣΕ, ωστόσο, εμφανίστηκε ακόμη
πιο αισιόδοξη χθες. «Ο ΠΣΕ εκτιμά

ότι αν διατηρηθούν οι τρέχοντες
ρυθμοί αύξησης των εξαγωγών του
α΄ τριμήνου του έτους, κλείσουν οι
εκκρεμότητες της αξιολόγησης και

κυρίως αν ενταχθεί εγκαίρως η χώρα
στο πρόγραμμα ποσοτικής χαλά-
ρωσης, με ταυτόχρονη χαλάρωση
και των capital controls, οι επιδόσεις

θα είναι ακόμα υψηλότερες και η
συνεισφορά των εξωστρεφών κλά-
δων της οικονομίας στο ΑΕΠ θα αγ-
γίξει τις δύο ποσοστιαίες μονάδες»,
επισήμανε χθες στη διάρκεια της
γενικής συνέλευσης. Αναφερόμενη,
πάντως, στο κακό από πλευράς ελ-
λείμματος πρώτο τρίμηνο, η κ. Σα-
κελλαρίδη υποστήριξε: «Παρά τις
αρνητικές εξελίξεις του πρώτου τρι-
μήνου στο εμπορικό ισοζύγιο, οι
προβλέψεις για επίτευξη πλεονά-
σματος στο άθροισμα των εξωστρε-
φών κλάδων της ελληνικής οικο-
νομίας έως τα τέλη του έτους θα
πρέπει να σηματοδοτήσουν και τη
μετάβαση στον οριστικό μετασχη-
ματισμό του αναπτυξιακού της προ-
τύπου, μέσα από την επανεκκίνηση
της παραγωγικής της μηχανής, με
πυλώνα τη μεταποίηση και βασικό

γνώμονα την υποκατάσταση μέρους
των εισαγωγών. Ο ΠΣΕ επιβεβαι-
ώνεται όταν εδώ και καιρό επιμένει
στο τρίπτυχο: Εμπιστοσύνη, Επεν-
δύσεις, Εξαγωγές, που θα αποτελέσει
τον οδικό χάρτη για έξοδο από την
κρίση και για βιώσιμη ανάπτυξη».

Υπενθυμίζεται ότι, σύμφωνα με
τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, οι ελλη-
νικές εξαγωγές τον Μάρτιο του 2017
αυξήθηκαν κατά 31% σε σύγκριση
με τον Μάρτιο του 2016, ενώ, μη
συμπεριλαμβανομένων των πετρε-
λαιοειδών και των πλοίων, αυξή-
θηκαν κατά 6,3%. Συνολικά, στο
τρίμηνο Ιανουαρίου - Μαρτίου 2017
οι εξαγωγές αυξήθηκαν κατά 20,3%
σε σχέση με το αντίστοιχο τρίμηνο
του 2016, ενώ, εξαιρουμένων των
πετρελαιοειδών και των πλοίων,
αυξήθηκαν κατά 5,9%.

Ο ΠΣΕ εκτιμά ότι αν διατηρηθούν οι τρέχοντες ρυθμοί αύξησης των εξαγω-
γών του α΄ τριμήνου του έτους, οι επιδόσεις θα είναι ακόμα υψηλότερες.

Τον έντονο προβληματισμό τους
για την επόμενη μέρα της οικο-
νομίας και της αγοράς στην Ελ-
λάδα εκφράζουν οι oικονομικοί
διευθυντές εταιρειών που δρα-
στηριοποιούνται στη χώρα, σύμ-
φωνα με την ευρωπαϊκή έρευνα
CFO της Deloitte για το πρώτο
τρίμηνο του 2017, παρά τα αι-
σιόδοξα μηνύματα που έρχονται
από την υπόλοιπη Ευρώπη.

Συγκεκριμένα, σύμφωνα με
στοιχεία της ευρωπαϊκής έρευνας
που διεξάγει η Deloitte με τη συμ-
μετοχή 1.580 CFO (οικονομικοί
διευθυντές) από 19 ευρωπαϊκές
χώρες, συμπεριλαμβανομένης
της Ελλάδας, η ανασφάλεια για
το μέλλον της οικονομίας στη
χώρα παραμένει έκδηλη, με τον
μέσο όρο των απαντήσεων να
εκφράζει την απαισιοδοξία ανα-
φορικά με τις οικονομικές προ-
οπτικές των εταιρειών στην Ελ-
λάδα, σε σχέση με το προηγού-
μενο διάστημα.

Στην ερώτηση «Πώς θα χαρα-
κτηρίζατε τα επίπεδα της οικο-
νομικής αβεβαιότητας που αν-
τιμετωπίζουν οι επιχειρήσεις»,
το 82% των ερωτηθέντων από
την ελληνική αγορά απάντησε
«εξαιρετικά υψηλά», ενώ ανα-
φορικά με το αν η τρέχουσα πε-
ρίοδος είναι κατάλληλη ώστε να
πάρει μια εταιρεία επιχειρημα-
τικά ρίσκα, το 82% των CFO
απάντησε αρνητικά. Παράλληλα,
το 80% των CFO στην Ελλάδα
υποστηρίζει την υιοθέτηση κοι-
νών οικονομικών και πολιτικών
πρακτικών στην Ε.Ε.

Την ίδια στιγμή που η πλει-
οψηφία των οικονομικών διευ-
θυντικών στελεχών στην Ελλάδα
εκφράζει την ανησυχία για το
μέλλον, 61% των ερωτηθέντων
αναφορικά με το κλίμα της αγο-
ράς στη χώρα μας, απάντησαν
πως προβλέπουν αύξηση εσόδων
για τις εταιρείες τους τους επό-

μενους 12 μήνες, ενώ το 34%
προβλέπει αύξηση των προσ-
λήψεων, έναντι μόλις 18% που
προβλέπει μείωση.

Σε ό,τι αφορά τις στρατηγικές
προτεραιότητες των οικονομικών
διευθυντών, αναφορικά με τις
επιχειρήσεις που δραστηριοποι-
ούνται στην Ελλάδα, για τον επό-
μενο χρόνο, ο έλεγχος του κό-
στους, η ευρύτερη ανάπτυξη του
οργανισμού και η εισαγωγή νέων

προϊόντων και υπηρεσιών στην
αγορά παραμένουν στην κορυφή
των προτιμήσεων, ενώ η μείωση
του λειτουργικού κόστους και η
επέκταση σε νέες αγορές ακο-
λουθούν. Αναφορά γίνεται επίσης
στους παράγοντες που μπορούν
να επηρεάσουν αρνητικά τις επι-
χειρήσεις στην Ελλάδα τους επό-
μενους μήνες, με τους ερωτη-
θέντες CFO να θεωρούν πως η
προοπτική της οικονομίας, οι γε-
ωπολιτικές εξελίξεις, η μείωση
της ζήτησης, καθώς και η έλλειψη
κεφαλαίων, μπορεί να έχουν αρ-
νητικό αντίκτυπο στην οικονομία
της χώρας.

Τέλος, όσον αφορά το ενδε-
χόμενο εξόδου κάποιας ακόμα
χώρας από την Ε.Ε., 29% των
«Ελλήνων» CFO θεωρούν μια τέ-
τοια εξέλιξη πιθανή, σε σύγκριση
με το 33% του συνόλου των Ευ-
ρωπαίων CFO που θεωρεί πιθανό
το συγκεκριμένο ενδεχόμενο.

Εντονη αβεβαιότητα
για το μέλλον
των επιχειρήσεων

<<<<<<<

Το 80% των CFO στην
Ελλάδα υποστηρίζει
την υιοθέτηση κοινών
οικονομικών και πολι-
τικών πρακτικών στην
Ε.Ε., σύμφωνα με την
έρευνα της Deloitte.
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Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Τις 970.328 έφτασαν οι εγγεγραμμένοι
στα μητρώα του ΟΑΕΔ άνεργοι τον
Απρίλιο, ανεξάρτητα από το εάν δη-
λώνουν ότι αναζητούν εργασία ή
όχι, αριθμός που εμφανίζεται μει-
ωμένος κατά 22.318 άτομα σε σχέση
με τον ίδιο μήνα, ένα χρόνο πριν,
και κατά 97.965 άτομα σε σχέση με
τον Μάρτιο του τρέχοντος έτους.

Η έναρξη της θερινής τουριστικής
περιόδου αλλά και τα προγράμματα
κοινωφελούς εργασίας που «τρέχουν»
έδωσαν ώθηση στην αγορά εργασίας,
η οποία το τελευταίο διάστημα εμ-
φανίζει μικρά σημάδια ανάκαμψης,
όπως φαίνεται και από τα στοιχεία
της ΕΛΣΤΑΤ και του συστήματος
«Εργάνη». 

Οπως επισημαίνουν οι ειδικοί,
πρόκειται για αύξηση της εποχικής
απασχόλησης, η οποία συμβάλλει
σημαντικά κάθε χρόνο τέτοια εποχή
στη μείωση των εγγεγραμμένων
ανέργων του Οργανισμού.

Είναι χαρακτηριστικό ότι ακόμα
και οι επιδοτούμενοι άνεργοι μει-
ώθηκαν κατά 25.341 μέσα σε ένα
μήνα, με αποτέλεσμα πλέον, σχεδόν
ένας στους 8 ανέργους να λαμβάνουν
το σημαντικά χαμηλό επίδομα, ήτοι
116.085 άτομα τον Απρίλιο, έναντι
141.426 τον Μάρτιο. Ακόμη κι έτσι,
βέβαια, ο αριθμός των ανέργων πα-
ραμένει σε πολύ υψηλά επίπεδα που
δεν αφήνουν περιθώρια εφησυχα-
σμού.

Αργή αποκλιμάκωση
Οπως προκύπτει, άλλωστε, από

τις παραδοχές του μεσοπρόθεσμου
προγράμματος που ψηφίστηκε την
Πέμπτη από τη Βουλή, η απασχό-
ληση τα επόμενα χρόνια και έως το
2021 θα αυξάνεται με σχετικά χαμηλό
ρυθμό κι έτσι η ανεργία θα μειωθεί
σταδιακά  έως το 16,3% το 2021, σε
εθνικολογιστική βάση. Αναλυτικά,
για το 2017 το ποσοστό ανεργίας
προβλέπεται να κλείσει στο 21% και
να αποκλιμακωθεί στο 19,8% το
2018, στο 18,3% το 2019, στο 17,1%
το 2020 και στο 16,3% το 2021, ενώ

η αύξηση της απασχόλησης από
1,4% το τρέχον έτος, θα ανέβει 1,7%
και 1,8% τα έτη 2018 και 2019 αντί-
στοιχα, για να πέσει εκ νέου στο
1,4% το 2020 και να προσγειωθεί
στο 1% το 2021.

Για τον Απρίλιο τα επίσημα στοιχεία
του ΟΑΕΔ δείχνουν πως από τους συ-
νολικά 970.328 εγγεγραμμένους ανέρ-
γους, οι 865.209 εμφανίζονται να ανα-
ζητούν εργασία και οι 105.119 όχι.
Ο αντίστοιχος αριθμός των εγγεγραμ-

μένων ανέργων τον Απρίλιο του 2016
ήταν 992.646, με τους «αναζητούντες»
να ανέρχονται σε 865.209 άτομα, και
οι «μη αναζητούντες» σε 105.119. 

Σταθερά σε υψηλά επίπεδα δια-
τηρείται ο αριθμός των μακροχρόνια
ανέργων, που κατά τον Απρίλιο ανήλ-
θε σε 529.457, ή 54,56% του συνόλου
των εγγεγραμμένων ανέργων. Ακόμη
και από το υποσύνολο των επιδο-
τούμενων και όσων δηλώνουν ότι
αναζητούν εργασία, οι 496.349 (πο-
σοστό 57,37%) είναι εγγεγραμμένοι
στο μητρώο του ΟΑΕΔ για χρονικό
διάστημα ίσο ή και περισσότερο των
12 μηνών και 368.860 (ποσοστό
42,63%) για διάστημα μικρότερο των
12 μηνών.

Γυναίκες, η πλειονότητα 
Από τα υπόλοιπα στοιχεία προκύ-

πτει ότι οι γυναίκες που έχουν βρεθεί

χωρίς δουλειά είναι συντριπτικά πε-
ρισσότερες από τους άνδρες, καθώς
ανέρχονται σε 601.443 άτομα ή
61,98% του συνόλου. Η πλειονότητα
των ανέργων, δηλαδή 381.482 άτομα
ή 39,31% προέρχεται από την ηλι-
κιακή ομάδα μεταξύ 30-44 ετών. Ως
προς το εκπαιδευτικό επίπεδο, σχε-
δόν οι μισοί και συγκεκριμένα το
46,49% που αντιστοιχεί σε 451.178
άτομα είναι δευτεροβάθμιας εκπαί-
δευσης.

Από το σύνολο των επιδοτούμενων
ανέργων, οι 80.805 (ποσοστό 69,61%)
προέρχονται από κοινές επιχειρήσεις,
4.804 (ποσοστό 4,14%) είναι οικο-
δόμοι, 25.487 (ποσοστό 21,96%) είναι
εποχικοί τουριστικών επαγγελμάτων,
4.680 (ποσοστό 4,03%) είναι εποχικοί
λοιποί (προέρχονται κυρίως από
αγροτικά επαγγέλματα) και 259 (πο-
σοστό 0,22%) είναι εκπαιδευτικοί.

Μείωση ανέργων κατά 98.000
με μοχλό τον τουριστικό κλάδο
Ενίσχυση απασχόλησης τον Απρίλιο, με την έναρξη της τουριστικής περιόδου

Οδηγίες και διευκρινίσεις σχετικά με τις προϋποθέσεις που
ισχύουν για την προαιρετική συνέχιση της ασφάλισης σε
τακτικούς και μετακλητούς υπαλλήλους και λειτουργούς
του Δημοσίου και της Βουλής, των ΝΠΔΔ και των ΟΤΑ α΄
και β΄ βαθμού, ιερείς και υπαλλήλους των εκκλησιών, καθώς
και στελέχη των Ενόπλων Δυνάμεων, των Σωμάτων Ασφαλείας
και του Πυροσβεστικού Σώματος παρέχει απόφαση που υπο-
γράφει ο αναπληρωτής υπουργός Οικονομικών Γιώργος Χου-
λιαράκης.

Η απόφαση περιγράφει το δικαίωμα στην προαιρετική
συνέχιση της ασφάλισης από την 1η Ιανουαρίου 2017 και
μετά για κύρια σύνταξη ή/και επικουρική ή/και για ασθένεια
σε είδος και σε χρήμα. Ειδικότερα, η υπουργική απόφαση
θέτει ως προϋποθέσεις για την υπαγωγή στην προαιρετική
συνέχιση της ασφάλισης τις εξής:

α) Εχει πραγματοποιήσει στην υποχρεωτική ασφάλιση
τουλάχιστον 5 έτη ή 1.500 ημέρες, εκ των οποίων τουλάχιστον
ένα έτος ή 300 ημέρες εν-
τός της τελευταίας πριν
από την υποβολή της αί-
τησης πενταετίας και υπο-
βάλλει τη σχετική αίτησή
του μέσα σε προθεσμία 12
μηνών από την τελευταία
ασφάλισή του. Ή έχει
πραγματοποιήσει οποτε-
δήποτε στην υποχρεωτική
ασφάλιση 10 έτη ή 3.000
ημέρες ασφάλισης, ανε-
ξάρτητα από τον χρόνο
υποβολής της αίτησης για
προαιρετική συνέχιση της
ασφάλισης.

β) Εχει διακόψει ή διακόπτει καθ’ οιονδήποτε τρόπο (π.χ.
παραίτηση, λύση σύμβασης, διαγραφή από τη ΔΟΥ, διαγραφή
από τον οικείο επαγγελματικό σύλλογο, προκειμένου για
δημοσίους υπαλλήλους λύση της υπαλληλικής σχέσης και
για στρατιωτικούς αποστρατεία) την υποχρεωτική ασφάλιση
στον ΕΦΚΑ.

γ) Κατά την υποβολή της αίτησης ο ασφαλισμένος δεν
είναι ανάπηρος.

δ) Ειδικά οι αυτοαπασχολούμενοι και οι ασφαλισμένοι
του πρώην ΟΓΑ δεν έχουν οφειλή από οποιαδήποτε αιτία
προς τον ασφαλιστικό φορέα ή, σε περίπτωση οφειλής, να
έχουν υπαχθεί σε καθεστώς ρύθμισης.

Για την προαιρετική συνέχιση της ασφάλισης καταβάλλεται
μηνιαία εισφορά ως εξής:

α) Οι μισθωτοί καταβάλλουν το σύνολο της ασφαλιστικής
εισφοράς εργαζόμενου-εργοδότη στο ύψος που έχει διαμορ-
φωθεί και ισχύει κατά τον χρόνο υπαγωγής στην προαιρετική
ασφάλιση. Το ποσοστό υπολογίζεται επί του μέσου όρου των
μηνιαίων αποδοχών επί των οποίων καταβλήθηκαν ασφαλι-
στικές εισφορές κατά το τελευταίο 12μηνο πριν από τη
διακοπή της υποχρεωτικής ασφάλισης.

β) Οι αυτοαπασχολούμενοι καταβάλλουν το ποσοστό ει-
σφοράς που προβλέπεται για τους ασφαλισμένους που έχουν
συμπληρώσει πέντε έτη ασφάλισης. Η μηνιαία εισφορά υπο-
λογίζεται επί του μέσου όρου του εισοδήματος επί του οποίου
καταβλήθηκαν ασφαλιστικές εισφορές το τελευταίο δωδε-
κάμηνο πριν από τη διακοπή της υποχρεωτικής ασφάλισης,
αναπροσαρμοζόμενων κατά τον παρακάτω τρόπο: για το
διάστημα έως και το 2020 κατά τη μεταβολή του μέσου
ετήσιου γενικού δείκτη τιμών καταναλωτή της Ελληνικής
Στατιστικής Αρχής (ΕΛΣΤΑΤ) και για το διάστημα από το
2021 και εφεξής με βάση τον δείκτη μεταβολής μισθών που
υπολογίζεται από την ΕΛΣΤΑΤ.

Οι προϋποθέσεις 
για την προαιρετική
συνέχιση της ασφάλισης

Σε ό,τι αφορά τους μισθωτούς, καταβάλλουν το σύνολο της
ασφαλιστικής εισφοράς εργαζόμενου-εργοδότη στο ύψος
που έχει διαμορφωθεί και ισχύει κατά τον χρόνο υπαγωγής
στην προαιρετική ασφάλιση.

Μόνο μέσω τραπεζών η πληρωμή μισθών στον ιδιωτικό τομέα
Υποχρεωτικά μέσω τραπεζικών λο-
γαριασμών θα γίνεται από 1η Ιουνίου
η πληρωμή των αποδοχών των ερ-
γαζομένων στον ιδιωτικό τομέα. Αυτό
προβλέπει κοινή υπουργική απόφαση
που συνυπογράφουν ο υπουργός Οι-
κονομικών Ευκλείδης Τσακαλώτος
και η υπουργός Εργασίας Εφη Αχτσιό-
γλου.

Σύμφωνα με την απόφαση, η κα-
ταβολή των αποδοχών στους λογα-
ριασμούς των δικαιούχων μισθωτών
γίνεται με οποιονδήποτε τρόπο, συμ-
περιλαμβανομένης της χρήσης ηλε-

κτρονικών μέσων πληρωμής ή πα-
ρόχων υπηρεσιών πληρωμών. Ο νό-
μος 4387/2016 (νόμος Κατρούγκαλου)
ορίζει μάλιστα, ότι από 1/7/2016 οι
αποδοχές των εργαζομένων στον
ιδιωτικό τομέα, καθώς και οι ασφα-
λιστικές εισφορές και ο φόρος μι-

σθωτών υπηρεσιών κατατίθενται
από τους εργοδότες μέσω τραπεζικού
λογαριασμού και μεταφέρονται αν-
τιστοίχως και αποδίδονται από την
οικεία τράπεζα στους λογαριασμούς
των δικαιούχων μισθωτών, των Φο-
ρέων Κοινωνικής Ασφάλισης και του

Δημοσίου. Για τον σκοπό αυτό κάθε
υπόχρεος εργοδότης θα πρέπει να
υπογράψει σχετική σύμβαση με τρά-
πεζα που θα επιλέξει.

Κυρώσεις
Με την υπουργική απόφαση ξε-

καθαρίζεται ότι σε εργοδότες που
τυχόν παραβούν την υποχρέωση
καταβολής των αποδοχών των ερ-
γαζομένων αποκλειστικά σε τραπε-
ζικό λογαριασμό τους, θα επιβάλ-
λονται κυρώσεις από το Σώμα Επι-
θεώρησης Εργασίας. Αρχικά προ-
βλέπεται εύλογη προθεσμία για συμ-
μόρφωση προς τις διατάξεις είτε
λαμβάνονται άμεσα διοικητικά μέτρα
και επιβάλλονται κυρώσεις. Ο νόμος
προβλέπει πρόστιμο για καθεμία
παράβαση από 300 έως και 50.000
ευρώ με αιτιολογημένη πράξη.

Σύμφωνα με το υπουργείο Εργα-
σίας, η καταβολή των αποδοχών των
εργαζομένων στον ιδιωτικό τομέα
αποκλειστικά στους τραπεζικούς λο-
γαριασμούς τους θα περιορίσει φαι-
νόμενα μη καταβολής αποδοχών, δί-
νοντας τη δυνατότητα για πιο απο-
τελεσματικό έλεγχο και καταπολέ-
μηση της παραβατικότητας στην
αγορά εργασίας.

Να σημειωθεί δε, ότι ανάλογη διά-
ταξη που ψηφίστηκε με τον νόμο
Κατρούγκαλου το 2017, υπήρχε σε
νόμο Λοβέρδου - Κουτρουμάνη του
2010, όμως ποτέ δεν υπεγράφη η
αναγκαία υπουργική απόφαση που
θα την έθετε σε εφαρμογή.

<<<<<<

Οι επιχειρήσεις 
οφείλουν να εφαρμό-
σουν το μέτρο από 
την 1η Ιουνίου.

<<<<<<

Σε υψηλά επίπεδα δια-
τηρείται ο αριθμός των
μακροχρόνια ανέργων,
που κατά τον Απρίλιο
ανήλθε σε 529.457.

<<<<<<

Το μέτρο αφορά
δημοσίους
υπαλλήλους σε
ασφάλιση για κύρια
σύνταξη ή/και
επικουρική ή/και 
για ασθένεια σε
είδος και σε χρήμα.

Ο νόμος προβλέπει πρόστιμο για καθεμία παράβαση από 300 έως και 50.000
ευρώ με αιτιολογημένη πράξη.
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Στην προσπάθειά της να συντηρήσει
παλαιά κτίρια σε ιστορικές περιοχές
της ιταλικής περιφέρειας, η Υπη-
ρεσία Κρατικών Ακινήτων χαρίζει
100 μοναστήρια, κάστρα, πέτρινους
πύργους, πανδοχεία και σιδηρο-
δρομικούς σταθμούς.

Οποιος, όμως, δεχθεί αυτή τη
δελεαστική προσφορά θα πρέπει
να αναλάβει το κόστος συντήρησης
και ανακαίνισης, με συγκεκριμένες
προδιαγραφές για την εκτέλεση
των εργασιών. Στα κτίρια προς
αξιοποίηση περιλαμβάνονται το
Καστέλο ντι Μοντεφιόρε του 13ου
αιώνα στην περιφέρεια Μάρκε, το
Καστέλο ντι Μπλέρα στην περι-
φέρεια του Λάτιο και ένα παλαιό
σχολικό κτίριο στην Απουλία. Τέ-
τοιας φύσεως επενδύσεις μπορούν
να δημιουργήσουν θέσεις εργασίας
στην Ιταλία, όπου η ανεργία των
νέων προσεγγίζει το 40%. Προ-
βλέπεται να προσληφθούν κυρίως
άτομα έως 40 ετών. Οι ενδιαφερό-
μενοι επενδυτές θα πρέπει, όμως,
να παρουσιάσουν λεπτομερή σχέ-
δια για την ανακαίνιση και τη με-
τατροπή των παραμελημένων κτι-
ρίων σε ελκυστικούς προορισμούς
για τουρίστες.

Η Ιταλία προσπαθεί να μιμηθεί
την Ισπανία, η οποία προσελκύει
χιλιάδες τουρίστες λόγω του «Δρό-
μου του Αγίου Ιάκωβου», ο οποίος,
διαμέσου πολλών πόλεων της Ευ-
ρώπης, καταλήγει στον Καθεδρικό
Ναό του Σαντιάγο δε Κομποστέλα

στη Γαλικία της Βορειοδυτικής
Ισπανίας, όπου βρίσκονται θαμμένα
τα ιερά λείψανα του Αποστόλου
Ιακώβου. Η διαδρομή αυτή είναι
γνωστή από τον ένατο αιώνα και
αναγνωρίστηκε το 1985 από την
UNESCO ως Μνημείο Παγκόσμιας
Πολιτιστικής Κληρονομιάς.

Τα περισσότερα από τα 40 ακί-
νητα που διατίθενται προς επένδυση
στην Ιταλία βρίσκονται κοντά σε
ιστορικά μονοπάτια ή σε ποδηλα-
τικές διαδρομές. Μία από αυτές τις

διαδρομές είναι η Αππία Οδός, ένας
αρχαίος δρόμος (φτιάχτηκε το 321
π.Χ.) που συνδέει το Μπρίντιζι στη
Νοτιοανατολική Ιταλία με τη Ρώμη.
Ακόμα μία ιστορική διαδρομή που
βρίσκεται δίπλα σε παλαιά ακίνητα
είναι η Via Francigena, που ενώνει
τη Ρώμη με το Παρίσι. Ο «Δρόμος
του Αγίου Βενέδικτου» είναι ακόμη
μία προσκυνηματική διαδρομή που
περνάει από τα βουνά της Ούμπρια
στην Κεντρική Ιταλία.

«Ο τουρισμός δραστηριοτήτων,

που περιλαμβάνει περιπατητικές
και ποδηλατικές διαδρομές, έχει
μεγάλη απήχηση και θέτει τις κα-
τάλληλες προδιαγραφές για την
αξιοποίηση παλαιών, ιστορικών
ακινήτων, όπως κάστρα και εγκα-
ταλελειμμένοι σιδηροδρομικοί
σταθμοί», σχολιάζει ο Ρομπέρτο
Ρέτζι, διευθυντής της Υπηρεσίας
Κρατικών Ακινήτων στην Ιταλία.
Αν το πρόγραμμα στεφθεί με επι-
τυχία, τότε η Ρώμη σκοπεύει να
διαθέσει ακόμη 100 παλαιά ακίνητα
για αξιοποίηση το 2018 και άλλα
100 το 2019. «Ελπίζουμε ότι θα
συμμετάσχουν νέοι στην ανακαί-
νιση και στην ανανέωση αυτών
των ακινήτων, με παροχές που θα
ωφελήσουν τις αγροτικές περιοχές
και τον τοπικό τουρισμό», συμ-
πλήρωσε ο κ. Ρέτζι.

Η ιταλική κυβέρνηση ελπίζει,
επίσης, με αυτή την κίνηση να
στρέψει την προσοχή των τουρι-
στών στις περιφέρειες και να βοη-
θήσει στην αποσυμφόρηση κλα-
σικών προορισμών, όπως η Βενετία,
η Φλωρεντία και η Ρώμη. Ακόμα
μία πρωτοβουλία της ιταλικής κυ-
βέρνησης, στο πλαίσιο του στρα-
τηγικού σχεδίου τουρισμού, είναι
η διάθεση φάρων για τη μετατροπή
τους σε ξενοδοχεία μπουτίκ, εστια-
τόρια ή μουσεία. Αρκετοί από αυ-
τούς τους φάρους βρίσκονται στις
ακτές της Σαρδηνίας ή σε απότομες
βουνοπλαγιές με θέα ακτογραμμές
της χώρας.

<<<<<<

Οι αποδέκτες 
της προσφοράς θα
πρέπει να αναλάβουν 
το κόστος συντήρησης
με συγκεκριμένες
προδιαγραφές.

Η Ιταλία χαρίζει πύργους
και κάστρα για ενίσχυση
της τουριστικής βιομηχανίας
Στόχος, η δημιουργία θέσεων εργασίας για ηλικίες έως 40 ετών
και η προσέλκυση νέων επενδυτικών κεφαλαίων

Η ΕΚΤ προσπαθεί να ξεμπλοκάρει την τραπεζική ένωση
Η τραπεζική ένωση των μελών της
Ευρωζώνης δεν ολοκληρώθηκε πέ-
ρυσι επιτυχώς, με αποτέλεσμα οι
προσπάθειες διαμόρφωσης πλήρους
τραπεζικής ένωσης να αποδεικνύον-
ται ανεπαρκείς.

Σε αυτό το συμπέρασμα κατέληξε
έκθεση της ΕΚΤ, η οποία παροτρύνει
τα κράτη-μέλη να προχωρήσουν
στην εκπόνηση σχεδίων που θα επι-
τρέψουν την δημιουργία μιας πλή-
ρους τραπεζικής ένωσης και μιας
ενιαίας κεφαλαιαγοράς μεταξύ των
χωρών του ενιαίου οικονομικού
μπλοκ. Στην τελευταία έκθεση της
ΕΚΤ, που σχετίζεται με την αξιολό-
γηση του διαμοιρασμού κινδύνων
των τραπεζών των 19 μελών της Ευ-
ρωζώνης, η ΕΚΤ σημειώνει ότι υπήρ-
ξαν σημαντικοί παράγοντες που ανέ-
στειλαν την πρόοδο για τη χρημα-
τοπιστωτική ολοκλήρωση των χωρών
της Ευρωζώνης, η οποία είχε κατα-
γραφεί τα χρόνια μετά τη χρηματο-
πιστωτική κρίση. Αυτό το γεγονός
αποδίδεται, σύμφωνα με την έκθεση,
«στα διαφορετικά οικονομικά απο-
τελέσματα των επιμέρους κρατών,
στη μειωμένη δυνατότητα αποτρο-
πής των παγκόσμιων κινδύνων και
στην πολιτική αβεβαιότητα». Οι δύο
καθοριστικοί παράγοντες, όμως, για
να καταστούν οι οικονομίες της Ευ-
ρωζώνη πιο ανθεκτικές απέναντι σε

ενδεχόμενα οικονομικά σοκ, όπως
η οικονομική ύφεση, τα τραπεζικά
προβλήματα και η μειωμένη επεν-
δυτική κίνηση, είναι η χρηματοπι-
στωτική ολοκλήρωση και ο μεγαλύ-
τερος διαμοιρασμός κινδύνου μεταξύ
των χρηματοπιστωτικών ιδρυμάτων.
Μετά την κρίση του 2010, η Ευρω-
ζώνη εκπόνησε σχέδια με στόχο να

δημιουργήσει μια τραπεζική ένωση
η οποία θα αποβλέπει στην εγγύηση
των καταθέσεων και στην εφαρμογή
κοινών κανόνων για τις τράπεζες.
Ωστόσο, μεγάλη αντίσταση στην
ολοκλήρωση του εν λόγω στόχου
προέβαλε η Γερμανία, εξαιτίας των
πολιτικών της διαφορών με τα υπό-
λοιπα κράτη-μέλη της Ευρωζώνης.

Σύμφωνα με τον αντιπρόεδρο της
ΕΚΤ Βίτορ Κονστάνσιο, «η τραπεζική
ένωση και η ένωση κεφαλαιαγορών
αποτελούν τις δύο πολιτικές πρω-
τοβουλίες που θα λειτουργήσουν
καταλυτικά για τη χρηματοπιστωτική
ολοκλήρωση τα επόμενα χρόνια».
Η σχετική έκθεση της ΕΚΤ επιση-
μαίνει, μεταξύ άλλων, ότι ο επιμε-
ρισμός κινδύνων των κρατών-μελών
της Ευρωζώνης παραμένει ακόμη
χαμηλός, ενώ οι τράπεζες της Ευ-
ρωζώνης δεν συμβάλλουν στον επι-
μερισμό των οικονομικών κινδύνων
του χρηματοπιστωτικού κλάδου. Εν
τω μεταξύ, ο πρωθυπουργός της
Ισπανίας Μαριάνο Ραχόι, σε σχετική
πρόταση που απέστειλε στις Βρυ-
ξέλλες, αναφέρθηκε στην ανάγκη
για περαιτέρω χρηματοπιστωτική
ολοκλήρωση εντός της Ευρωζώνης,
για τη συλλογικοποίηση του χρέους
και για τη δημιουργία κοινού προ-
ϋπολογισμού αντιμετώπισης των οι-
κονομικών κινδύνων. Παρότι και ο
νέος πρόεδρος της Γαλλίας Εμανουέλ
Μακρόν έχει εκφράσει την επιθυμία
δημιουργίας ενός κοινού προϋπο-
λογισμού εντός της Ευρωζώνης, ο
κ. Ραχόι πηγαίνει ένα βήμα παρα-
πέρα, εκτιμώντας ότι η από κοινού
διαχείριση του χρέους αποτελεί βα-
σικό παράγοντα ενίσχυσης της τρα-
πεζικής ένωσης.

Οι διοικήσεις ορισμένων τραπεζών
της Ευρωζώνης βρίσκονται «σε
άρνηση» όσον αφορά τα προβλή-
ματα που αντιμετωπίζουν με τα
μη εξυπηρετούμενα δάνεια, δή-
λωσε η κ. Ντανιέλ Νουί, επικεφα-
λής του μηχανισμού τραπεζικής
εποπτείας της Ευρωπαϊκής Κεν-
τρικής Τράπεζας. «Σε όλες τις χώ-
ρες της Ευρωζώνης υπάρχουν...
τράπεζες που δεν τα καταφέρνουν
τόσο καλά, είναι όμως προσηλω-
μένες στην αντιμετώπιση των
προβλημάτων τους. Επειτα υπάρ-
χουν και άλλες που βρίσκονται
σε κάποιου είδους “άρνηση” και
θα πρέπει να αλλάξουν ώστε να
βελτιωθούν», δήλωσε η κ. Νουί,
μιλώντας στη φινλανδική εβδο-
μαδιαία εφημερίδα Talouselama.
Απαντούσε σε ερώτηση σχετικά
με το αίτημα κρατικής διάσωσης
της ιταλικής τράπεζας Monte dei
Paschi di Siena και την αποτυχία
να εξυγιανθεί ο τραπεζικός τομέας
στην Ιταλία και τη Γερμανία. Υπό
το βάρος μεγάλου ύψους μη εξυ-
πηρετούμενων δανείων και εξαι-
τίας της αδυναμίας να ανακεφα-
λαιοποιηθεί από τις αγορές, η δι-
οίκηση της Monte dei Paschi είχε
αναγκαστεί στις 24 Δεκεμβρίου

να ζητήσει κρατική διάσωση από
την ιταλική κυβέρνηση. Το κόστος
της διάσωσης υπολογίζεται σε
τουλάχιστον 8,8 δισ. ευρώ, ωστόσο
το σχέδιο αναδιάρθρωσης της
τράπεζας δεν έχει ακόμα εγκριθεί
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και
την ΕΚΤ. Στις αρχές της εβδομά-
δας, η κ. Νουί είχε δηλώσει ότι
«είναι απαραίτητη» η διεξαγωγή
επιπρόσθετων διαπραγματεύσεων
για τη Monte dei Paschi σχετικά
με τις ζημίες της τράπεζας. Ενα
πρόβλημα που θα μπορούσε να
αποδειχθεί καθοριστικής σημα-
σίας είναι ότι στα 8,8 δισ. που έχει
ζητήσει η Monte dei Paschi πε-
ριλαμβάνονται και μελλοντικές
απώλειες της τράπεζας από την
πώληση μη εξυπηρετούμενων δα-
νείων. Πολλοί αναλυτές επιση-
μαίνουν πως η λεγόμενη «προλη-
πτική ανακεφαλαιοποίηση», που
έχει εγκρίνει η ΕΚΤ για τη Monte
Paschi, δεν μπορεί να περιλαμ-
βάνει την κάλυψη μελλοντικών
ζημιών μιας τράπεζας. Την Τε-
τάρτη, ο πρόεδρος της Monte dei
Paschi Αλεσάντρο Φαλσιάι είχε
δηλώσει πως παραμένει «πολύ αι-
σιόδοξος» σχετικά με την έγκριση
του αιτήματος της τράπεζας.

Μη συνεργάσιμες τράπεζες 
για τα «κόκκινα» δάνεια

Στα κτίρια που η ιταλική κυβέρνηση δίνει προς αξιοποίηση περιλαμβάνονται το Καστέλο ντι Μοντεφιόρε
(φωτ.) του 13ου αιώνα στην περιφέρεια Μάρκε, το Καστέλο ντι Μπλέρα στην περιφέρεια του Λάτιο και ένα πα-
λαιό σχολικό κτίριο στην Απουλία.

Ο αντιπρόεδρος της ΕΚΤ Βίτορ Κονστάνσιο επισημαίνει ότι «η τραπεζική
ένωση και η ένωση κεφαλαιαγορών αποτελούν τις δύο πολιτικές πρωτο-
βουλίες που θα λειτουργήσουν καταλυτικά για τη χρηματοπιστωτική ολο-
κλήρωση τα επόμενα χρόνια».

Επενδύσεις σε ιστορικά ξενοδοχεία
Ο αριθμός των ξενοδοχείων-μελών
του δικτύου που λειτουργεί σε
ιστορικά κτίρια της Ευρώπης ανα-
μένεται να φθάσει και να ξεπερά-
σει κατά τη χρονιά που διανύουμε
τα 500.

Η πρόεδρος του διοικητικού συμ-
βουλίου του δικτύου Βαρβάρα Αυδή
αναφέρει στην «Κ» ότι πρόσφατα
εντάχθηκαν 11 νέα μέλη, εκ των
οποίων από τρία βρίσκονται στη
Γερμανία και στην Ιρλανδία, από
δύο στην Ιταλία και από ένα στην
Ελλάδα, στη Σουηδία και στο Μαυ-
ροβούνιο. Το ελληνικό ξενοδοχείο

Serenissima Boutique Hotel στα
Χανιά λειτουργεί σε ένα βενετσιά-
νικο αρχοντικό του 16ου αιώνα.

Επίσης, το επόμενο χρονικό διά-
στημα θα αξιολογηθεί η ένταξη πε-
ρίπου 30 ιστορικών ξενοδοχείων
από την αγορά της Ολλανδίας, ενώ
θα ενταχθούν και άλλα ξενοδοχεία
από τη Γερμανία. Σημειώνεται ότι
η κ. Αυδή, που είναι για δεύτερη
φορά πρόεδρος του ευρωπαϊκού
δικτύου, είναι ιδρύτρια και του ελ-
ληνικού δικτύου ιστορικών ξενο-
δοχείων Υάδες Greek Historic Ho-
tels, το οποίο διαθέτει 19 μέλη.

Το ευρωπαϊκό δίκτυο ιδρύθηκε
το 1997 ως μη κερδοσκοπικός ορ-
γανισμός, με στόχο την προβολή
της μοναδικής ευρωπαϊκής πολι-
τιστικής κληρονομιάς και την αναλ-
λοίωτη διατήρησή της στο μέλλον.

Σύμφωνα με τις αρχές του δι-
κτύου, κάθε ξενοδόχος του δικτύου
είναι ο κύριος θεματοφύλακας της
πολιτιστικής κληρονομιάς του τό-
που, μέσω της μετατροπής του
κτίσματος που διαθέτει σε ξενο-
δοχειακή μονάδα και της ενημέ-
ρωσης των επισκεπτών για την
ιστορία του.

Υψηλή η κερδοφορία των τραπεζών στις ΗΠΑ, λόγω αύξησης επιτοκίων από Fed
Στα 11 δισ. δολάρια τον χρόνο υπο-
λογίζεται ότι θα φθάσουν τα κέρδη
των αμερικανικών τραπεζών, χάρη
στις αυξήσεις των επιτοκίων που
έχει ήδη αποφασίσει η Federal Re-
serve. 

Ωστόσο, η αλλαγή έχει επηρεάσει
μόνον τους δανειολήπτες στις ΗΠΑ,
που καταβάλλουν μεγαλύτερες δό-
σεις εξαιτίας της αύξησης των επι-
τοκίων, καθώς οι τράπεζες συγ-
κεντρώνουν στα ταμεία τους τα
κέρδη χωρίς να χορηγούν καλύτε-
ρες αποδόσεις στους καταθέτες.
Κι όπως επισημαίνουν πρώην στε-
λέχη του ομίλου Citigroup, οι αμε-
ρικανικές τράπεζες έχουν πλεόνα-
σμα καταθέσεων, εν μέρει επειδή
έχουν περιορίσει τον δανεισμό.

Σχετικό ρεπορτάζ των Financial

Times αναφέρει ότι στην Bank of
America υπάρχουν καταθέσεις
αξίας 812 δισ. δολαρίων, που έχουν,
όμως, τοκισθεί το πρώτο τρίμηνο
του 2017, ακριβώς όσο και στο αμέ-
σως προηγούμενο τρίμηνο, με ένα
ισχνό επιτόκιο της τάξης τού 0,14%.

Ταυτοχρόνως, όμως, η δεύτερη
μεγαλύτερη από πλευράς ενεργη-
τικού τράπεζα των ΗΠΑ έχει αυ-

ξήσει τα επιτόκια χορηγήσεων, με
αποτέλεσμα τα καθαρά έσοδά της
από τους τόκους να έχουν φτάσει
στα 11,1 δισ. δολάρια στο ίδιο χρο-
νικό διάστημα των πρώτων τριών
μηνών του έτους. 

Εν ολίγοις, τα έσοδά της από
τους τόκους είναι κατά 766 εκατ.
δολάρια υψηλότερα από τα αντί-
στοιχα του προηγούμενου τριμή-
νου.

Την πρώτη φορά που η Fed αύ-
ξησε τα επιτόκια του δολαρίου τον
Δεκέμβριο του 2015, οι αμερικα-
νικές τράπεζες πιέστηκαν να μοι-
ραστούν το κέρδος με τους κατα-
θέτες τους.

Η βρετανική εφημερίδα επιση-
μαίνει, όμως, ότι τα επιτόκια πα-
ρέμειναν σε εξαιρετικά χαμηλά

επίπεδα για παρατεταμένο χρονικό
διάστημα και ως εκ τούτου πολλοί
αναλυτές εκφράζουν φόβους ότι
αυτή τη φορά οι τράπεζες δεν θα
είναι εξίσου συνεπείς.

Δεν θα μπορούν να το κάνουν
επ’ άπειρον, βέβαια, ενώ παράλληλα
οι καταθέτες έχουν τη δυνατότητα
να μεταφέρουν τις αποταμιεύσεις
τους σε λογαριασμούς με υψηλό-
τερη απόδοση. 

Ορισμένοι αναλυτές του τραπε-
ζικού κλάδου προβλέπουν πως
πολύ περισσότερες καταθέσεις θα
στραφούν στο e-banking, στις υπη-
ρεσίες τραπεζικής μέσω Διαδι-
κτύου, που ενδεχομένως θα εξω-
θήσουν τις τράπεζες να παρέχουν
καλύτερες προσφορές στους πε-
λάτες τους.

Την πρώτη φορά που η Fed αύξησε τα επιτόκια του δολαρίου, τον Δεκέμ-
βριο του 2015, οι αμερικανικές τράπεζες πιέστηκαν να μοιραστούν το κέρ-
δος με τους καταθέτες τους.

<<<<<<

Οι τράπεζες
συγκεντρώνουν κέρδη,
χωρίς να προσφέρουν
καλύτερες αποδόσεις
στους καταθέτες.
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Σε ένα ευμετάβλητο πολιτικοοικο-
νομικό περιβάλλον, οι πλουσιότεροι
άνθρωποι παγκοσμίως θεωρούν
ότι μπορούν να διαχειριστούν την
περιουσία τους με ελάχιστες ή και
με μηδενικές απώλειες, παρότι
είναι ανήσυχοι για τους κινδύνους
που ελλοχεύουν. 

Σε αυτό το πόρισμα καταλήγει
έρευνα της UBS Wealth Manage-
ment, η οποία βασίζεται σε 2.842
εκατομμυριούχους από επτά χώρες,
με επενδυμένα περιουσιακά στοι-
χεία τουλάχιστον ενός εκατομμυ-
ρίου δολαρίων. 

Οι συμμετέχοντες στην έρευνα
του ελβετικού τραπεζικού ομίλου
δηλώνουν αφενός πολύ προβλη-
ματισμένοι για το παγκόσμιο χρη-
ματοπιστωτικό σύστημα, αφετέρου
δείχνουν ότι διαθέτουν αυτοπε-
ποίθηση σε ό,τι αφορά την ικανό-
τητά τους να αντιμετωπίσουν τις
όποιες δυσκολίες, όπως αναφέρεται
από το Reuters.

Από την έρευνα της UBS προκύ-
πτει ότι το 82% των ερωτηθέντων
θεωρεί ότι διανύουμε την πιο απρό-
βλεπτη περίοδο στην ιστορία. Πάνω
από το ένα τέταρτο των 2.842 εκα-
τομμυριούχων ερωτηθέντων επα-
νεξετάζει το χαρτοφυλάκιο με τις
επενδύσεις του. Περίπου οι μισοί
σκοπεύουν να το κάνουν, αλλά δεν
το έχουν πράξει ακόμη. Ενδιαφέρον
προκαλεί το γεγονός ότι πάνω από
τα τρία τέταρτα (77%) των εκατομ-
μυριούχων που απάντησαν στις
ερωτήσεις της UBS θεωρούν ότι
«μπορούν να αξιολογήσουν με ακρί-
βεια τον χρηματοπιστωτικό κίνδυνο
από γεγονότα που προκαλούν αβε-
βαιότητα». Το 51% αναμένει βελ-
τίωση της οικονομικής κατάστασής
του το επόμενο 12μηνο, αντί του
13% που εκτιμά πως θα υπάρξει
επιδείνωση. Πάνω από τους μισούς
(57%) εκ των 2.842 εκατομμυριού-
χων δηλώνουν αισιόδοξοι για την
επίτευξη των μακροπρόθεσμων
στόχων τους, ενώ μόνο 11% είναι
απαισιόδοξοι.

«Οι περισσότεροι εκατομμυρι-
ούχοι έχουν την πεποίθηση ότι θα
ξεπεράσουν την υψηλή μεταβλη-
τότητα που προκαλείται από την
αβεβαιότητα, χωρίς την παραμικρή
απώλεια», αναφέρεται στην έκθεση
της UBS. «Οι οικονομικοί και χρη-
ματοπιστωτικοί κίνδυνοι τους ανη-
συχούν και έχουν ισχυρές αμφι-
βολίες για το παγκόσμιο επιχειρη-
ματικό και χρηματοπιστωτικό σύ-
στημα. 

Εν τούτοις, πορεύονται ολοταχώς
με αυτοπεποίθηση στο μέλλον»,
αναφέρει η UBS. Και όμως, επιση-
μαίνει ο ελβετικός τραπεζικός όμι-
λος, το 75% των συμμετεχόντων
στην έκθεση κρίνει πως το ρευστό
είναι η ασφαλέστερη επιλογή, «πα-
ρά το ότι αναμένεται να παρου-
σιάσει χαμηλότερες αποδόσεις σε
σχέση με άλλες επενδυτικές επι-

λογές, λόγω της αύξησης του πλη-
θωρισμού». 

Ενα ακόμη ενδιαφέρον συμπέ-
ρασμα από την έρευνα της UBS
είναι ότι οι ηλικιακά νεότεροι εκα-
τομμυριούχοι τείνουν να είναι πιο
συντηρητικοί στις επενδυτικές
επιλογές τους από τους μεγαλύ-

τερους. Οι περιουσίες των πιο εύ-
πορων στον ανεπτυγμένο κόσμο
έχουν αυξηθεί αρκετά μετά τη δε-
καετία του 1980. Σειρά μελετών
που έχουν γίνει από ερευνητικά
κέντρα, οικονομικά ινστιτούτα και
διεθνείς οργανισμούς αποδεικνύουν
ότι έχει διευρυνθεί η εισοδηματική
ανισότητα, με την ενίσχυση των
πλουσιοτέρων και την αποδυνά-
μωση των οικονομικά ασθενέστε-
ρων, αλλά και της ευρύτερης με-
σαίας τάξης. Η εισοδηματική ανι-
σότητα έχει ενταθεί μετά τη χρη-
ματοπιστωτική κρίση, επειδή μει-
ώθηκε, παράλληλα, το πραγματικό
εισόδημα της μεσαίας τάξης.

Μία από τις πιο χαρακτηριστικές
έρευνες είναι αυτή του ΟΟΣΑ, βά-
σει της οποίας το 10% των πλου-

σιότερων στις 20 χώρες του ανε-
πτυγμένου κόσμου έχει 9,6 φορές
υψηλότερα εισοδήματα από το
φτωχότερο 10%. 

Το πλουσιότερο 10% κρατάει
στα χέρια του το 50% όλου του
πλούτου στον ανεπτυγμένο κόσμο.
Το επόμενο 50% κρατάει σχεδόν
όλο το υπόλοιπο του πλούτου, και
το 40% των νοικοκυριών με τη χα-
μηλότερη οικονομική επιφάνεια
κατέχει το 3% που απομένει από
τον πλούτο στον ανεπτυγμένο κό-
σμο. 

Παρά τις αντίξοες συνθήκες των
τελευταίων ετών, μετά τη χρημα-
τοπιστωτική κρίση και την κρίση
χρέους, οι πιο εύποροι του κόσμου
διατήρησαν τις περιουσίες τους
αμετάβλητες ή τις ενίσχυσαν.

Η αβεβαιότητα παγκοσμίως 
δεν πτοεί τους εκατομμυριούχους
Μπορούν πλέον να διαχειριστούν την περιουσία τους με ελάχιστες απώλειες

<<<<<<

Οι ηλικιακά νεότεροι
εκατομμυριούχοι τεί-
νουν να είναι πιο συντη-
ρητικοί στις επενδυτι-
κές επιλογές τους από
τους μεγαλύτερους.

Στο Μόντε Κάρλο δένουν τα πανάκριβα σκάφη τους μερικοί από τους πλουσιότερους ανθρώπους σε όλο τον κόσμο,
οι οποίοι διατηρούν ισχυρές επιφυλάξεις για το παγκόσμιο επιχειρηματικό και χρηματοπιστωτικό σύστημα. Παρ’ όλα
αυτά, βλέπουν με αυτοπεποίθηση το μέλλον.

Το Brexit έχει αρχίσει να πλήττει τα
οικονομικά των Βρετανών, λίγες
εβδομάδες πριν από τις εκλογές,
καθώς η άνοδος του πληθωρισμού
οδηγεί σε αύξηση του κόστους δια-
βίωσης τη στιγμή που οι πραγματικοί
μισθοί μειώθηκαν για πρώτη φορά
από το 2014. Η άνοδος του πληθω-
ρισμού στο 2,7% τον Μάιο, το υψη-
λότερο επίπεδο από τον Σεπτέμβριο
του 2013, αποτελεί δοκιμασία για
τα βρετανικά νοικοκυριά με απο-
τέλεσμα τα διαθέσιμα μετρητά τους
να μειωθούν με τον ταχύτερο ρυθμό
των τελευταίων δυόμισι ετών, σύμ-
φωνα με στοιχεία της εταιρείας IHS
Markit. Ηδη υπάρχουν σημάδια
πως ορισμένα νοικοκυριά καταφεύ-
γουν σε νέο δανεισμό προκειμένου
να αντιμετωπίσουν τα οικονομικά
προβλήματα. Η κατάσταση γίνεται
ακόμη δυσκολότερη εξαιτίας της
πρώτης μείωσης των πραγματικών
μισθών, τον Μάιο, από το 2014. Οι

ονομαστικοί μισθοί αυξήθηκαν το
πρώτο τρίμηνο με ρυθμό 2,1%,
ωστόσο αν υπολογιστεί και ο πλη-
θωρισμός την ίδια περίοδο, τότε οι
πραγματικοί μισθοί μειώθηκαν κατά
0,2%. Πρόκειται για την πρώτη πτώ-
ση των πραγματικών μισθών στη
Βρετανία από το τρίτο τρίμηνο του
2014. Μάλιστα η ονομαστική αύ-
ξηση 2,1% του πρώτου τριμήνου
είναι η χαμηλότερη που καταγρά-
φεται από το τρίτο τρίμηνο του
2016, παρά το γεγονός πως η ανεργία
στη Βρετανία έχει υποχωρήσει στο
χαμηλότερο επίπεδο από το 1975.
«Δύσκολα μπορώ να φανταστώ από
πού θα προέλθει η ανάκαμψη των
μισθών στη Βρετανία», σχολίασε ο
Μάρτιν Μπεκ, οικονομολόγος της
εταιρείας συμβούλων Oxford Con-
sultancy. Τα πραγματικά εισοδήματα
στη Βρετανία είναι σήμερα χαμη-
λότερα απ’ ό,τι ήταν πριν από δέκα
χρόνια.

Οι Βρετανοί αισθάνονται
στις τσέπες τους το Brexit

Οι υποτονικές επενδύσεις συγκρατούν
την αύξηση της παραγωγικότητας,
με επιπτώσεις στην ανάπτυξη και
στη βελτίωση του βιοτικού επιπέδου
των πολιτών του ανεπτυγμένου κό-
σμου, σύμφωνα με έρευνα του ΟΟΣΑ.
Παράλληλα, η μερική απασχόληση
έχει επεκταθεί στις χώρες του G7,
με επιπτώσεις στο πραγματικό ει-
σόδημα μιας μεγάλης μερίδας του
πληθυσμού. Υποτονικές επενδύσεις,
χαμηλή παραγωγικότητα και αύξηση
της μερικής απασχόλησης είναι όλα
κομμάτια ενός «παζλ» που έχει απο-
γοητεύσει τους πολίτες του G7, στους
οποίους είχαν υποσχεθεί μεγαλύτερη
ανάπτυξη και ευημερία. Ο ΟΟΣΑ
προειδοποιεί ότι εξασθενεί η σχέση
παραγωγικότητας με τα πραγματικά
εισοδήματα των εργαζομένων. Δη-
λαδή μια αύξηση της παραγωγικό-
τητας δεν οδηγεί, απαραιτήτως, σε
ενίσχυση των πραγματικών μισθών,
προκαλώντας πτώση του ποσοστού
εργασίας στο εθνικό εισόδημα. Ο
ΟΟΣΑ τονίζει πως οι εξελίξεις αυτές
λαμβάνουν χώρα αρκετά χρόνια
πριν από τη χρηματοπιστωτική κρί-
ση του 2007-09. Ομως, η γενικευμένη
επιβράδυνση των ρυθμών αύξησης
της παραγωγικότητας είναι, επίσης,
συνέπεια της υποχώρησης των επεν-
δύσεων μηχανολογικού εξοπλισμού
μετά την κρίση του 2007-09. Οι
τάσεις αυτές έχουν αρνητικό αντί-
κτυπο στην εργατική αλλά και μεσαία
τάξη της Δύσης. Κάτι που αντανα-
κλάται στην άνοδο του λαϊκισμού
που παρατηρείται τα τελευταία χρό-

νια, επισημαίνουν πολιτικοί και οι-
κονομικοί αναλυτές. Η άνοδος της
απασχόλησης εάν ληφθεί υπόψη σε
μεμονωμένη βάση, δεν αντικατο-
πτρίζει την πραγματική κατάσταση
στην αγορά εργασίας. Ο ΟΟΣΑ κα-
ταλήγει στο συμπέρασμα πως υπάρ-
χει μεγάλη αύξηση της μερικής απα-
σχόλησης, ένα φαινόμενο που «χτυ-
πά» περισσότερο τις θέσεις εργασίας
με χαμηλή παραγωγικότητα που δεν
απαιτούν μεγάλες δεξιότητες. Κατά
συνέπεια, η όποια ενίσχυση της απα-
σχόλησης είναι παραπλανητική, κα-
θώς δεν αφορά πάντα θέσεις εργα-
σίας πλήρους απασχόλησης. Με
άλλα λόγια, η ενίσχυση της απασχό-
λησης σε συνδυασμό με τη μείωση
του μέσου όρου των ωρών εργασίας
ανά άτομο οδηγούν στο συμπέρασμα
πως έχει αυξηθεί η μερική απασχό-
ληση. Πρόσφατα, η Διεθνής Οργά-
νωση Εργασίας (ILO) είχε υπογραμ-
μίσει πως το 75% όλων των εργαζο-
μένων, σε παγκόσμια κλίμακα, απα-
σχολείται με συμβάσεις προσωρινής
ή μερικής απασχόλησης.

Υψηλότερη παραγωγικότητα της
εργασίας εμφανίζουν οι ΗΠΑ, όπου
το ΑΕΠ ανά εργατοώρα υπολογίζεται
στα 68,3 δολάρια. Ακολουθεί η Γαλλία
με παραγωγικότητα εργασίας στα
67,6 δολάρια και η Γερμανία στα
66,6 δολάρια. Η Ιαπωνία, όπου η
παραγωγικότητα της εργασίας πε-
ριορίζεται στα 45,5 δολάρια, βρί-
σκεται στη χαμηλότερη θέση μεταξύ
των χωρών του G7, όπου ο μέσος
όρος φθάνει τα 51,1 δολάρια.

Εκρηκτικό κοκτέιλ στις
πλούσιες οικονομίες του G7

Η ιαπωνική οικονομία αναπτύχθηκε
με ρυθμό 2,2% το πρώτο τρίμηνο
του 2017 επιτυγχάνοντας την υψη-
λότερη ανάπτυξη εδώ και ένα έτος.
Ακόμη σημαντικότερο είναι πως
ήταν το πέμπτο συνεχόμενο τρίμηνο
με ανάπτυξη, επίδοση που είναι η
καλύτερη της τελευταίας δεκαετίας.

Η αγορά είχε προβλέψει ρυθμό
ανάπτυξης 1,7% το πρώτο τρίμηνο,

ωστόσο η ενίσχυση των εξαγωγών
αλλά και της εσωτερικής κατανά-
λωσης είχε ως αποτέλεσμα την επί-
τευξη ρυθμού ανάπτυξης 2,2%. Το
2006 είχε καταγραφεί ανάπτυξη για
έξι συνεχόμενα τρίμηνα την εποχή
που η Τράπεζα της Ιαπωνίας (BoJ)
ολοκλήρωνε το προηγούμενο πρό-

γραμμα ποσοτικής χαλάρωσης. «Η
οικονομία αναπτύσσεται με καλό
ρυθμό χάρη τόσο στην εσωτερική
όσο και στην εξωτερική ζήτηση»,
σχολίασε ο Κιοχέι Μορίτα, επικε-
φαλής οικονομολόγος της Credit
Agricole. «Η καταναλωτική δαπάνη
παραμένει σχετικά αδύναμη και έχει

περιθώριο βελτίωσης. Ομως η οικο-
νομία πέρασε την τάξη, τόσο εξε-
τάζοντας τον ρυθμό ανάπτυξης όσο
και εξετάζοντας την ποιότητα της
ανάπτυξης», πρόσθεσε. Τα θετικά
στοιχεία θα ενθαρρύνουν τους Ιά-
πωνες κεντρικούς τραπεζίτες που
ελπίζουν πως πλέον η ιαπωνική οι-

κονομία έχει συγκεντρώσει αρκετή
ορμή ώστε να οδηγήσει ανοδικά τον
πληθωρισμό προς τον στόχο του
2%. 

Η ιαπωνική οικονομία δείχνει και
πάλι σημάδια ζωής, με τις εξαγωγές
και τη βιομηχανική παραγωγή να
ευνοούνται από την άνοδο της εξω-
τερικής ζήτησης. Ο πληθωρισμός
βέβαια μόλις και μετά βίας αυξήθηκε
διότι οι ιαπωνικές εταιρείες δεν αυ-
ξάνουν τους μισθούς, πιέζοντας με
αυτό τον τρόπο την Τράπεζα της Ια-
πωνίας να συνεχίσει το πρόγραμμα
ποσοτικής χαλάρωσης ώστε να ενι-
σχύει την οικονομία. Η ιδιωτική κα-
τανάλωση, η οποία συνεισφέρει πε-
ρίπου το 60% του ΑΕΠ, αυξήθηκε
κατά 0,4% το πρώτο τρίμηνο χάρη
στην ισχυρή ζήτηση για κινητά τη-
λέφωνα και είδη ρουχισμού. Ωστόσο
οι ονομαστικοί μισθοί μειώθηκαν
κατά 0,2%. Οι εξαγωγές αυξήθηκαν
κατά 2,1%, συνεισφέροντας 0,1%
στο ΑΕΠ, σημάδι πως η ανάκαμψη
των ασιατικών και ευρωπαϊκών οι-
κονομιών υποστηρίζει την ανάκαμ-
ψη της ιαπωνικής οικονομίας.

REUTERS

Ανάπτυξη για πέμπτο τρίμηνο στην Ιαπωνία

Στα 31 δισ. ευρώ έφτασαν οι προ-
σφορές στη δημοπρασία 30ετών
ομολόγων που εξέδωσε την Τρίτη
η Γαλλία με στόχο να αντλήσει 7
δισ. ευρώ. Πρόκειται για ομόλογα
που θα λήξουν το 2048. Η κυβέρ-
νηση της Γαλλίας είχε εδώ και καιρό
ανακοινώσει ότι επίκειτο η δημο-
πράτηση ιδιαιτέρως μακροπρόθε-
σμου χρέους εντός του έτους. Οπως
επισημαίνουν οικονομικοί αναλυ-
τές, η εξαιρετική επιτυχία της δη-
μοπρασίας καταδεικνύει το κλίμα
που επικρατεί στην αγορά μετά
την εκλογή του Εμανουέλ Μακρόν.
Είναι σαφές ότι οι επενδυτές επι-
δεικνύουν μεγάλο ενδιαφέρον για
το γαλλικό χρέος.

Παράλληλα, η Ισπανία συντάσ-
σεται με όσους ζητούν αναμόρφω-
ση της Ευρωζώνης με από κοινού
ανάληψη του κινδύνου και των
υποχρεώσεων. Ο Ισπανός πρωθυ-
πουργός, Μαριάνο Ραχόι, υπέβαλε
στην Κομισιόν πρόταση με την
οποία ζητεί την ολοκλήρωση της
τραπεζικής ένωσης και την έκδοση
ευρωομολόγων αλλά και έναν προ-
ϋπολογισμό που να αποτρέπει νέες
κρίσεις και κοινό μηχανισμό προ-
στασίας των ανέργων. Στο πλαίσιο
της πρότασής της προς την Κομι-
σιόν, η ισπανική κυβέρνηση τονίζει
πως η αρχιτεκτονική της Ευρωζώ-

νης απεδείχθη ευάλωτη στα οικο-
νομικά σοκ, ενώ το γεγονός ότι δεν
διαθέτει τους αναγκαίους μηχανι-
σμούς ώστε να μπορεί να απορροφά
τους κραδασμούς μιας κρίσης, είχε
ως αποτέλεσμα «να εκτιναχθεί στα
ύψη η ανεργία σε όσες χώρες επλή-
γησαν ιδιαιτέρως από την κρίση».

Ετσι, η Μαδρίτη προτείνει να
εφαρμοστούν άμεσα όσες μεταρ-
ρυθμίσεις έχουν ήδη συμφωνηθεί
σε ό,τι αφορά τη νομισματική ένω-
ση, δηλαδή ένας ενιαίος μηχανι-
σμός εκκαθάρισης τραπεζών και
ένα κοινό σύστημα ασφάλισης κα-
ταθέσεων. Παράλληλα, όμως, προ-
τείνει να εναρμονιστούν οι κανόνες
του τραπεζικού συστήματος ώστε
να αντιμετωπιστεί το πρόβλημα
των μη εξυπηρετούμενων δανείων.
Ζητεί να θεσπιστεί ένας κοινός
προϋπολογισμός της Ευρωζώνης
που θα μπορεί να χρησιμοποιηθεί
ως «εργαλείο σταθεροποίησης»
χωρίς, ωστόσο, να ανάγεται σε «μό-
νιμο εργαλείο μεταφοράς πόρων».
Ο κοινός αυτός προϋπολογισμός
θα διοχετευθεί αρχικά μέσω ενός
μηχανισμού επενδύσεων και αρ-
γότερα μέσω ενός κοινού προγράμ-
ματος ασφάλισης έναντι ενδεχό-
μενου ανεργίας το οποίο θα συμ-
πληρώνει τα εθνικά επιδόματα
ανεργίας.

Aνάρπαστα τα 30ετή
ομόλογα της Γαλλίας
με προσφορές 31 δισ.

Οι εξαγωγές αυξήθηκαν κατά 2,1% ενώ η ιδιωτική κατανάλωση, η οποία συ-
νεισφέρει περίπου το 60% του ΑΕΠ, ενισχύθηκε κατά 0,4%.

<<<<<<

Η ενίσχυση των εξαγω-
γών και της κατανάλω-
σης έφερε ανάπτυξη
2,2% το πρώτο τρίμηνο
φέτος.
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Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Σε τροχιά ανάκαμψης εισέρχονται
οι τιμές ενοικίασης καταστημάτων
στους δημοφιλέστερους εμπορι-
κούς δρόμους της Αθήνας, τάση
η οποία προβλέπεται να ενισχυθεί
τους επόμενους μήνες, καθώς απο-
καθίσταται σταδιακά η οικονομική
σταθερότητα. 

Ως εκ τούτου, ενισχύεται και η
κατάταξη της Αθήνας σε σχέση
με άλλες μεγάλες ευρωπαϊκές πό-
λεις. Σύμφωνα με στοιχεία της
εταιρείας παροχής υπηρεσιών ακι-
νήτων Colliers International, με
το πέρας του 2016, η μέση τιμή
ενοικίασης καταστημάτων στην
Αθήνα (δημοφιλέστερες εμπορικές
οδοί) είχε ανέλθει σε 130 ευρώ/τ.μ.
σε μηνιαία βάση.

Πρόκειται για μέγεθος ανάλογο
της Κωνσταντινούπολης, όπου το
κόστος ανέρχεται σε 133 ευρώ/τ.μ.
και υψηλότερο σε σχέση με τις
υπόλοιπες βαλκανικές πόλεις. Χα-
ρακτηριστικά, αναφέρεται ότι το
κόστος ενοικίασης ενός εμπορικού
καταστήματος στο Βελιγράδι (Σερ-
βία) ανέρχεται σε 100 ευρώ/τ.μ.,
ενώ στη Σόφια της Βουλγαρίας το
σχετικό κόστος δεν ξεπερνά τα
53 ευρώ/τ.μ. Στα Τίρανα της γει-
τονικής Αλβανίας, το μέσο ενοίκιο
είναι ακόμα χαμηλότερο, καθώς
δεν ξεπερνά τα 40 ευρώ/τ.μ. Στον
αντίποδα, στο Λονδίνο το κόστος
είναι πολλαπλάσιο, ξεπερνώντας

τα 1.560 ευρώ/τ.μ., ενώ στο Μιλάνο
της Ιταλίας το μηνιαίο ενοίκιο αγ-
γίζει τα 1.050 ευρώ/τ.μ. Σε άλλες
πόλεις του ευρωπαϊκού Νότου,
στη Λισσαβώνα το κόστος είναι
85 ευρώ/τ.μ., ενώ στη Μαδρίτη
αγγίζει τα 240 ευρώ/τ.μ.

Μάλιστα, αν ληφθεί υπ’ όψιν
μόνο η οδός Ερμού, που είναι και
ο ακριβότερος δρόμος στην Ελ-
λάδα, η εικόνα είναι ακόμα καλύ-
τερη. Σύμφωνα με στοιχεία φο-
ρέων της αγοράς, στην Ερμού το
μέσο μηνιαίο κόστος ενοικίασης

ανέρχεται σήμερα σε 210
ευρώ/τ.μ., καταγράφοντας άνοδο
7,7%, κατά τη διάρκεια του τελευ-
ταίου έτους. Υπενθυμίζεται ότι
στο απόγειο της αγοράς, τα ενοίκια
των καταστημάτων στην Ερμού
είχαν βρεθεί στο επίπεδο των 360
ευρώ/τ.μ., κατατάσσοντάς την σε
έναν από τους δέκα ακριβότερους
εμπορικούς δρόμους παγκοσμίως.
Σήμερα, μετά και την τελευταία
αυτή άνοδο, η Ερμού βρίσκεται
στην 25η θέση (στοιχεία ετήσιας

έρευνας εμπορικών δρόμων της
Cushman & Wakefield), βελτιώ-
νοντας την κατάταξή της κατά
δύο θέσεις, σε σχέση με το 2015.
Σημειωτέον ότι κατά την περίοδο
κορύφωσης της κρίσης, τα ενοίκια
στην Ερμού είχαν υποχωρήσει
έως τα 150 - 160 ευρώ/τ.μ., ενώ
αυξημένη ήταν και η διαθεσιμό-
τητα καταστημάτων.

Σύμφωνα με στοιχεία αναλυτών
του κλάδου, η ανάκαμψη των εμ-
πορικών ακινήτων στις δημοφιλείς
εμπορικές «πιάτσες» πιστοποιείται
και από το γεγονός ότι ο δείκτης
διαθεσιμότητας κενών καταστη-
μάτων έχει πλέον περιοριστεί σε
μόλις 5%, έναντι διψήφιων ποσο-
στών έως και πριν από λίγα χρόνια.
Η χαμηλή διαθεσιμότητα αφορά
τόσο τα καταστήματα στο κέντρο
της Αθήνας, δηλαδή στο τρίγωνο
Ερμού - Κολωνάκι - Σύνταγμα, όσο
και στα προάστια της πόλης (Κη-
φισιά και Γλυφάδα). Η εξέλιξη
αυτή οφείλεται στην σημαντική
πτώση των ενοικίων, τα οποία μει-
ώθηκαν κατά 50% κατά μέσον
όρο, προτού σταθεροποιηθούν
σταδιακά, καθώς ήδη από το δεύ-
τερο μισό του 2014 άρχισε η επα-
νατοποθέτηση αλυσίδων, που
έσπευσαν να επωφεληθούν των
χαμηλών τιμών και της πλήρους
απουσίας του «αέρα» που είχε κυ-
ριαρχήσει τα προηγούμενα χρόνια
και είχε εκτινάξει το κόστος ενοι-
κίασης χώρων.

<<<<<<

Στην Ερμού, 
το μέσο μηνιαίο 
κόστος ενοικίασης
ανέρχεται σήμερα 
σε 210 ευρώ/τ.μ.

Στο 1/10 του Λονδίνου
οι τιμές των εμπορικών
ακινήτων στην Αθήνα
Στα 133 ευρώ το κόστος στην Κωνσταντινούπολη,
ενώ στα Τίρανα δεν ξεπερνάει τα 40 ευρώ

Σε νέους μπελάδες και σε φάση κάθαρσης η Deutsche Bank
Την ώρα που η Deutsche Bank κα-
τηγορείται για παραποίηση των λο-
γιστικών στοιχείων της προβλημα-
τικής ιταλικής τράπεζας Monte dei
Paschi, κατά τη χθεσινή εισήγησή
του ο πρόεδρος της τράπεζας Πάουλ
Αχλαϊτνερ εξέφρασε την επιθυμία
να καταλογιστούν ευθύνες σε προ-
ηγούμενα ανώτατα στελέχη της δι-
οίκησης της τράπεζας, ώστε να πλη-
ρώσουν για τις ζημίες που προκά-
λεσαν στη φήμη της τράπεζας. Στο
στόχαστρο των Αρχών βρίσκεται
άλλη μία φορά η μεγαλύτερη γερ-
μανική τράπεζα, καθώς σε δίκη που
έγινε τον Δεκέμβριο στο Μιλάνο, η
Deutsche Bank και η επενδυτική
εταιρεία Normura Holdings κατη-
γορούνται ότι απέκρυψαν τις ζημίες
της Monte dei Paschi, προτού ζη-
τήσει τη βοήθεια του κράτους για
να σωθεί. Δεκατρείς πρώην διευ-
θυντές της Deutsche Bank, της Nor-
mura Holdings και της Montei dei
Paschi κατηγορήθηκαν για αναληθή
λογιστικά στοιχεία και χειραγώγη-
σης της αγοράς. Συγκεκριμένα, η
Deutsche Bank και η Normura Hol-
dings κατηγορούνται ότι πραγμα-

τοποίησαν σύνθετες συναλλαγές
παραγώγων, προκειμένου να καλύ-
ψουν τις δυσθεώρητες ζημίες της
ιταλικής τράπεζας, η οποία δημο-

σιοποίησε ψευδή οικονομικά στοι-
χεία μεταξύ 2008 - 2012. Μετά την
αποκάλυψη του εν λόγω σκανδάλου
το 2013 από το Bloomberg, η ιταλική
τράπεζα αναθεώρησε τα οικονομικά
της στοιχεία και προχώρησε δύο
φορές σε αυξήσεις μετοχικού κε-
φαλαίου. Ωστόσο, οι νομικές εμ-
πλοκές της γερμανικής τράπεζας
δεν έχουν τελειωμό, καθώς τον
Οκτώβριο έξι τωρινοί και πρώην δι-
ευθυντές της τράπεζας είχαν ήδη
κατηγορηθεί στο πλαίσιο δίκης που
έγινε στο Μιλάνο, ότι συνέβαλαν
στην παραποίηση των λογιστικών
στοιχείων της ιταλικής τράπεζας,
μέσω μιας συμφωνίας που είναι
γνωστή ως «Santorini».

Το πιο σημαντικό, όμως, ζήτημα
που ανακύπτει, είναι ότι οι παραπάνω
κατηγορίες για την Deutsche Bank
εντείνονται, καθώς ενδέχεται να έρ-
θει εκ νέου αντιμέτωπη με κατηγο-
ρίες περί σύστασης διεθνούς εγκλη-
ματικής οργάνωσης κατά τη διάρκεια
εκείνης της περιόδου. Σύμφωνα με
δημοσίευμα του Bloomberg, οι ει-
σαγγελείς, χρησιμοποιώντας απόρ-
ρητα εσωτερικά έγγραφα και emails

της τράπεζας, προσπαθούσαν να
πείσουν μια τριμελή ομάδα δικαστών,
ότι, εκτός από τις κατηγορίες περί
ύποπτων συναλλαγών παραγώγων,
υπάρχουν πρόσθετα σοβαρά επιβα-
ρυντικά στοιχεία εναντίον της. Οι
εισαγγελείς υποστηρίζουν ότι τα εγ-
κλήματα χειραγώγησης της αγοράς,
για τα οποία κατηγορείται η Deutsche
Bank, διεπράχθησαν από έναν διεθνή
οργανισμό που δραστηριοποιείται
σε επτά χώρες. Ωστόσο, εξαιτίας αυ-
τού του γεγονότος, η ποινή ενδέχεται
να είναι υψηλότερη σε περίπτωση
που η τράπεζα καταδικαστεί. Ο δι-
κηγόρος της τράπεζας Τζουζέπε Ια-
νακόνε προσπάθησε να αντικρούσει
τις αιτιάσεις, δηλώνοντας ότι δεν
υπάρχει σαφής σχέση μεταξύ των
κατηγοριών για χειραγώγηση της
αγοράς και των θεωρούμενων επι-
βαρυντικών στοιχείων. Στον απόηχο,
λοιπόν, της σωρείας νομικών σκαν-
δάλων στα οποία είναι αναμεμειγ-
μένη η γερμανική τράπεζα, ο CEO
της Τζον Κράιαν δήλωσε στην ετήσια
γενική συνέλευση των μετόχων ότι
«πρέπει να δώσουμε πνοή ζωής στην
Deutsche Bank».

Πρόστιμο ύψους 110 εκατ. ευρώ
επέβαλε χθες η Κομισιόν στην
αμερικανική εταιρεία Facebook
για παραπλάνηση των κανονι-
στικών αρχών το 2014. 

Το πρόστιμο αφορά στην εξα-
γορά της εταιρείας WhatsApp
από τη Facebook. Η Κομισιόν δεν
αίρει την έγκριση της εξαγοράς
(έναντι 22 δισ. δολαρίων), κρί-
νοντας πως «οι λανθασμένες ή
παραπλανητικές πληροφορίες
που είχε δώσει η Facebook δεν
είχαν επίπτωση στο αποτέλεσμα
της εγκριτικής απόφασης», σύμ-
φωνα με ανακοίνωση Τύπου. 

Ωστόσο, με το πρόστιμο στη
Facebook «στέλνεται σαφές μή-
νυμα σε εταιρείες ότι πρέπει να
συμμορφώνονται με όλες τις πτυ-
χές των ευρωπαϊκών κανόνων
περί συγχωνεύσεων, συμπερι-
λαμβανομένης της υποχρέωσης
να δίνουν σωστές πληροφορίες»,
είπε η επίτροπος Ανταγωνισμού
Μαργκρέτε Βεστάγκερ. 

Μιλώντας στο Βουκουρέστι, η

κ. Βεστάγκερ πρόσθεσε ότι το
γεγονός πως η Facebook συνερ-
γάστηκε με την Κομισιόν οδή-
γησε στη μείωση του προστίμου.
Η Facebook βρέθηκε στο στόχα-
στρο της Κομισιόν όταν είχε ανα-
κοινώσει τον περασμένο Αύγου-
στο πως θα αντλήσει στοιχεία
από την υπηρεσία αποστολής
μηνυμάτων WhatsApp και θα τα
μεταφέρει στις διαφημιστικές
πλατφόρμες στο Facebook και
στο Instagram. 

To 2014 η Facebook είχε δια-
βεβαιώσει την Κομισιόν πως δεν
μπορεί να συνδυάσει στοιχεία
από το WhatsApp με άλλες υπη-
ρεσίες. 

Εκπρόσωπος Τύπου της Face-
book δήλωσε χθες πως η εταιρεία
«ενήργησε καλή τη πίστει» και
τις επαφές που είχε με την Επι-
τροπή. «Τα λάθη που κάναμε το
2014 δεν ήταν εκ προθέσεως και
η επιτροπή επιβεβαίωσε πως δεν
επηρέασαν τη διαδικασία ελέγχου
της συγχώνευσης».

Πρόστιμο 110 εκατ. ευρώ 
από Κομισιόν σε Facebook

Η Deutsche Bank κατηγορείται ότι
απέκρυψε τις ζημίες της Monte dei
Paschi, προτού η δεύτερη ζητήσει τη
βοήθεια του κράτους για να σωθεί.

Εναλλακτικές επενδύσεις σε ακίνητα
Οι επενδύσεις σε εναλλακτικές κα-
τηγορίες επενδυτικών ακινήτων,
όπως π.χ. οι φοιτητικές κατοικίες,
τα συγκροτήματα φιλοξενίας και
περίθαλψης ηλικιωμένων, εξελίσ-
σονται στη νέα ανερχόμενη τάση
στην ευρωπαϊκή αγορά ακινήτων.
Σύμφωνα με ανάλυση της Savills
Investment Management, οι εν λό-
γω κατηγορίες ακινήτων ευνοούνται
από την εξέλιξη των δημογραφικών
στοιχείων και από τη συνεχιζόμενη
συγκέντρωση πληθυσμού στα με-
γάλα αστικά κέντρα. Ως εκ τούτου,
οι προοπτικές αύξησης των ενοι-
κίων είναι ευνοϊκές για τα επόμενα
χρόνια, ενώ σημαντικό δέλεαρ για
τους επενδυτές είναι και το γεγονός

ότι προσφέρουν στους διαχειριστές
κεφαλαίων την ευκαιρία να διευ-
ρύνουν το χαρτοφυλάκιο των ακι-
νήτων τους και να βελτιώσουν με
τον τρόπο αυτό τη διασπορά κιν-
δύνου. Πάντως, ήδη, η ζήτηση που
καταγράφεται έχει συμπιέσει τις
αποδόσεις, οι οποίες δεν ξεπερνούν
πλέον το 6%, ενώ μάλιστα αναμέ-
νεται περαιτέρω συμπίεση, καθώς
η αγορά ωριμάζει. 

Σύμφωνα με τη Savills, η μεγα-
λύτερη αγορά αναμένεται να είναι
η βρετανική, ενώ έπονται εκείνες
της Γερμανίας, της Γαλλίας, της Ολ-
λανδίας, των σκανδιναβικών χωρών
(προεξαρχούσης της Σουηδίας), αλ-
λά και της Ισπανίας, που θεωρείται

από τις ανερχόμενες αγορές. Είναι
χαρακτηριστικό ότι μόνο στη Με-
γάλη Βρετανία επενδύθηκαν σχεδόν
10 δισ. ευρώ το 2015 για την από-
κτηση τέτοιου είδους ακινήτων.
Στη Γερμανία, οι αντίστοιχες εισ-
ροές κεφαλαίων διαμορφώθηκαν
σε 5,2 δισ. ευρώ, ενώ στη Σουηδία
σε 3,5 δισ. ευρώ. Η τάση αυτή προς
νέες κατηγορίες επενδύσεων εξη-
γείται και λόγω του έντονου αντα-
γωνισμού που επικρατεί μεταξύ
των θεσμικών επενδυτών για τις
πιο συμβατικές αγορές, δηλαδή
εκείνες των κτιρίων γραφείων, εμ-
πορικών ακινήτων (κέντρα, κατα-
στήματα), αλλά και αποθηκευτικές
εγκαταστάσεις (logistics).

Ο φόβος επιβολής κυρώσεων στην Τεχεράνη «παγώνει» συμφωνίες εξόρυξης
Σε λιγότερο από 100 εκατ. δολάρια
ανέρχεται η αξία των σχεδίων εξό-
ρυξης που υλοποιούνται αυτή τη
στιγμή στο Ιράν και έχουν προ-
κύψει από συμφωνίες ανάμεσα
στην Τεχεράνη και σε ξένες εται-
ρείες εξορύξεων. Στην πλειονότητά
τους παραμένουν «παγωμένες»
σχεδόν όλες οι συμφωνίες εξόρυ-
ξης στη χώρα, καθώς οι επιχειρή-
σεις από την Ευρώπη μέχρι την
Ασία διστάζουν να συνεργαστούν
με το Ιράν.

Σύμφωνα με τον Ιρανό υφυπουρ-
γό Βιομηχανίας, Ορυχείων και Εμ-
πορίου του Ιράν Μεχντί Καρμπα-
σιάν, εκείνο που φοβούνται είναι
το ενδεχόμενο να επιβληθούν νέες
κυρώσεις κατά της χώρας. Ο λόγος
είναι ότι μετά την ανάδειξη νέου
προέδρου στις ΗΠΑ έχει αλλάξει
και η στάση της χώρας προς την
Τεχεράνη. Παραμένει, προς το πα-
ρόν, άπιαστο όνειρο ο στόχος να

προσελκύσει ξένες επενδύσεις 50
δισ. δολ. έως το 2022.

«Φοβούμενες μήπως βρεθούν
στη “μαύρη” λίστα μετά την επα-
ναφορά των κυρώσεων, οι επιχει-
ρήσεις με τις οποίες συνήψαμε
συμφωνίες έχουν αναστείλει σχε-
δόν όλες τις συμφωνίες και τηρούν
στάση αναμονής», τόνισε ο κ.
Καρμπασιάν, αναφερόμενος στα
παρεπόμενα της αλλαγής κλίματος
ανάμεσα στην Τεχεράνη και στην
Ουάσιγκτον, μετά την ανάληψη
της εξουσίας στις ΗΠΑ από τον

Ντόναλντ Τραμπ. Πρόκειται για
εταιρείες ορυχείων από την Ιταλία
και τη Γαλλία μέχρι τη Βραζιλία
και την Αυστραλία, που ενδιαφέρ-
θηκαν για το Ιράν το 2015, όταν
οι ΗΠΑ και οι σύμμαχοί τους ετοι-
μάζονταν να άρουν τις οικονομικές
κυρώσεις. Τότε, αυτές οι εταιρείες
σχεδίαζαν να διπλασιάσουν την
παραγωγή χάλυβα της χώρας έως
το 2025. Γι’ αυτόν ακριβώς τον
λόγο επισκέπονταν τότε την Τε-
χεράνη εκπρόσωποι επιχειρήσεων
της Γερμανίας, της Γαλλίας και
της Ολλανδίας. 

Εν τω μεταξύ, όμως, μετά την
εκλογή Τραμπ έχει εκτροχιαστεί
πλήρως η προσέγγιση με την Ουά-
σιγκτον. Ο Αμερικανός πρόεδρος
επέβαλε νέες οικονομικές κυρώ-
σεις κατά του Ιράν, μετά τις πυ-
ρηνικές δοκιμές στις οποίες προ-
χώρησε η Τεχεράνη στις αρχές
του έτους. Παράλληλα, Αμερικανοί

γερουσιαστές προωθούν νομο-
σχέδιο για την επιβολή αυστηρό-
τερων κυρώσεων.

Σύμφωνα με σχετική έρευνα
που εκπόνησε το 2013 η αμερικα-
νική Γεωλογική Επιθεώρηση, στο
Ιράν υπάρχουν περισσότερα από
5.000 ενεργά ορυχεία, κυρίως ιδιω-
τικά. Η ίδια έκθεση καταλήγει στο
συμπέρασμα πως οι τομείς των
ορυχείων και της μεταποίησης,
με προεξάρχουσες τις βιομηχανίες
χάλυβα και τσιμέντου, αντιπρο-
σωπεύουν το 13% του ΑΕΠ της
χώρας, όταν οι υδρογονάνθρακες
δεν υπερβαίνουν το 16%. Μεταξύ
των σχεδίων που έχουν «παγώσει»
συγκαταλέγεται και η επέκταση
δύο μονάδων χάλυβα, στο Ισπαχάν
και στο Ορμοζγκάν, των οποίων
η αξία υπολογίζεται στα 400 εκατ.
ευρώ το καθένα σύμφωνα με τον
κ. Καρμπασιάν.

BLOOMBERG
Με την παρούσα παγιωμένη κατάσταση παραμένει άπιαστο όνειρο ο στόχος
της Τεχεράνης να προσελκύσει ξένες επενδύσεις 50 δισ. δολ. έως το 2022.

<<<<<<

Μετά την εκλογή
Τραμπ οι σχέσεις 
Ιράν-ΗΠΑ έχουν
αρχίσει να γίνονται
εξαιρετικά δύσκολες.

OIK_14-DIETHNH_Master_cy  19/05/17  19:42  Page 14



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     15Δ Ι Ε Θ Ν ΗKυριακή 21 Μαΐου 2017

Ο Ντόναλντ Τραμπ θέλει να περιο-
ρίσει τις προσλήψεις εξειδικευ-
μένων ξένων εργαζομένων από
αμερικανικές εταιρείες και γι’ αυτό
επανεξετάζει το καθεστώς ταχείας
χορήγησης βίζας. Ως εκ τούτου,
οι εταιρείες που προσλαμβάνουν
εξειδικευμένους μηχανικούς πλη-
ροφορικής από την Ινδία, την Κο-
λομβία ή το Μεξικό, σκέπτονται
να αλλάξουν στρατηγική. Για πα-
ράδειγμα, σκέπτονται να μεταφέ-
ρουν τις δραστηριότητές τους στο
Μεξικό ή να ενισχύσουν τις ήδη
υπάρχουσες, όπως αναφέρουν δη-
μοσιεύματα των Financial Times
και Washington Post. Πρόκειται
κυρίως για εταιρείες υψηλής τε-
χνολογίας και εταιρείες συμβούλων
επιχειρήσεων.

Επιχειρηματική κινητικότητα
Η Infosys, η ινδική εταιρεία που

παρέχει υπηρεσίες υψηλής τεχνο-
λογίας με καθεστώς υπεργολαβίας,
έφερε τους περισσότερους ξένους
εργαζομένους στις ΗΠΑ από το
2010 έως το 2014 με το καθεστώς
ταχείας χορήγησης βίζας.

Τα στοιχεία συγκέντρωσε ο Ρό-
νιλ Χάιρα, καθηγητής Δημόσιας
Πολιτικής στο Πανεπιστήμιο Χά-
ουαρντ και παρουσίασε στο Κογ-

κρέσο των ΗΠΑ, αναφέρουν οι Fi-
nancial Times. Συγκεκριμένα, η
Infosys προσέλαβε περισσότερα
από 30.000 άτομα, ενώ περισσό-
τερα από 25.000 άτομα προσκά-
λεσαν στις ΗΠΑ για εργασία οι
εταιρείες Cognizant Tech Solu-
tions, Tata Consulting Services
και Wipro.

Ανησυχώντας ότι δεν θα μπο-

ρούν να συνεχίσουν την ίδια πο-
λιτική, ορισμένες αμερικανικές
εταιρείες σκέπτονται να επεκτεί-
νουν τις δραστηριότητές τους στον
Καναδά, σύμφωνα με τους FT. Aλ-
λες επιλέγουν το Μεξικό λόγω εγ-
γύτητας, χαμηλότερου εργατικού
κόστους, καλής γνώσης των αγ-
γλικών και υψηλής εξειδίκευσης.

Στο Μεξικό ο κλάδος υπηρεσιών
πληροφορικής έφθασε σε αξία τα
20 δισ. δολάρια πέρυσι και θα ξε-

περάσει σε ανάπτυξη τον αντί-
στοιχο στην Ινδία, με ετήσιο ρυθ-
μό 15%. Η εταιρεία ArkusNexus
επεκτείνει τις δραστηριότητές
της πέραν του αμερικανικού εδά-
φους στην πόλη Τιχουάνα της με-
ξικανικής πολιτείας Μπάχα Κα-
λιφόρνια, ενώ η ελβετική Luxoft
θα αυξήσει τις δραστηριότητές
της στο Μεξικό.

Στην Γκουανταλαχάρα, την πρω-
τεύουσα της μεξικανικής πολιτείας
Χαλίσκο, oι ινδικές εταιρείες In-
fosys και HCL ενίσχυσαν την πα-
ρουσία τους, η IBM είναι επιχει-
ρηματικά παρούσα εδώ και 90
χρόνια, και η αμερικανική Oracle
διατηρεί γραφεία για να προσλαμ-
βάνει μηχανικούς λογισμικού.

Η κυβέρνηση της πολιτείας
Μπάχα Καλιφόρνια σε συνεργασία
με επιχειρηματικές ενώσεις προ-
τείνει θέσπιση ευνοϊκής νομοθε-
σίας για ξένες επιχειρήσεις που
θα έρθουν στο Μεξικό και θα προσ-
λαμβάνουν έως και 90% ξένους
μηχανικούς πληροφορικής.

Ως αντάλλαγμα, οι αμερικανικές
εταιρείες θα δεσμευθούν να εκ-
παιδεύσουν Μεξικανούς φοιτητές
και να επιμορφώσουν εργαζομέ-
νους στη χώρα της Κεντρικής
Αμερικής.

<<<<<<

Εξειδικευμένοι μηχα-
νικοί πληροφορικής 
προέρχονται από 
την Ινδία, την Κολομβία
και το Μεξικό.

Εταιρείες τεχνολογίας
στις ΗΠΑ εξετάζουν
μετακόμιση στο Μεξικό
Ενόψει περιορισμών Τραμπ για έκδοση βίζας
σε ξένους εργαζομένους σε αμερικανικούς ομίλους

Κινεζικές επενδύσεις 500 δισ. δολ. στον Δρόμο του Μεταξιού
Στα 500 δισ. δολ. ενδέχεται να φθά-
σουν οι επενδύσεις της Κίνας στον
νέο Δρόμο του Μεταξιού την επό-
μενη πενταετία, ενώ παράλληλα
ανοίγονται μεγάλες προοπτικές για
την παγκόσμια επιρροή του Πεκί-
νου, δεδομένης της στροφής των
ΗΠΑ προς τον απομονωτισμό. Σε
αυτήν την εκτίμηση καταλήγουν
σε σχετική έκθεσή τους στελέχη
του ομίλου της ελβετικής τράπεζας
Credit Suisse, που εκτιμούν ότι τα
περισσότερα από αυτά τα κινεζικά
κεφάλαια θα καταλήξουν σε ανα-
πτυσσόμενες χώρες της Ασίας.

Σύμφωνα με τη Σεν Χου, αναλύ-
τρια της ελβετικής τράπεζας με
έδρα στο Χονγκ Κονγκ, το ύψος
των επενδύσεων της Κίνας στις 62
χώρες του Νέου Δρόμου του Μετα-
ξιού θα είναι από 313 δισ. έως 502
δισ. δολ. μέσα στα επόμενα πέντε
χρόνια. Στην Αφρική, το Πεκίνο θα
επεκτείνει τις ήδη εκτεταμένες
επενδύσεις του κατά περίπου 79
δισ. δολάρια σε 13 χώρες. Το μεγα-
λύτερο μέρος των κινεζικών κεφα-
λαίων θα καταλήξουν, πάντως, σύμ-
φωνα τόσο με τη Σεν αλλά και με
άλλους αναλυτές της ελβετικής τρά-
πεζας, σε Ινδία, Ρωσία, Ινδονησία,
Ιράν, Αίγυπτο, Φιλιππίνες και Πα-
κιστάν. 

Το επίσημο κινεζικό πρακτορείο
Ξινχουά ανέφερε πως η Κίνα έχει
ήδη επενδύσει πάνω από 50 δισ.

δολάρια στον Νέο Δρόμο του Με-
ταξιού από το 2013, οπότε και εγ-
καινίασε αυτήν την πρωτοβουλία
ο Κινέζος πρόεδρος Σι Ζινπίνγκ.
Στο πλαίσιο αυτής της πρωτοβου-
λίας, οι κινεζικές επιχειρήσεις έχουν
δημιουργήσει 56 οικονομικές και
εμπορικές ζώνες στις χώρες του
Νέου Δρόμου του Μεταξιού, από
τις οποίες προκύπτουν φορολογικά
έσοδα σχεδόν 1,1 δισ. δολαρίων.

Η εν λόγω αναλύτρια εκτιμά πως
«το μέλλον της Κίνας διαγράφεται

πολλά υποσχόμενο», καθώς η ανα-
δίπλωση της Ουάσιγκτον και η απο-
χώρησή της από πολυμερείς συμ-
φωνίες δημιουργεί μεγάλες ευκαι-
ρίες για το Πεκίνο. Προβλέπει, έτσι,
ότι «οι επενδύσεις της Κίνας στο
εξωτερικό μπορούν να είναι ακόμη
πιο σημαντικές για τον υπόλοιπο
κόσμο» στην παρούσα συγκυρία.
Σε ό,τι αφορά το εκτιμώμενο ύψος
των επενδύσεων, οι αναλυτές της
ελβετικής τράπεζας βασίστηκαν σε
υπολογισμούς σχετικά με τη ζήτηση

και την προσφορά, κυρίως σε ό,τι
αφορά τα έργα υποδομών. Απορ-
ρέουν, όμως, εν μέρει και από τη
στάση του Κινέζου προέδρου, που
έχει συγκαλέσει σύνοδο κορυφής
των 62 χωρών του Δρόμου του Με-
ταξιού για τις 14 και τις 15 Μαΐου.

Μετά την εκλογή Τραμπ και την
απόφασή του να αποσύρει τις ΗΠΑ
από διεθνείς εμπορικές συμφωνίες,
ο Κινέζος πρόεδρος αναδεικνύεται
σε υπερασπιστή του ελεύθερου εμ-
πορίου και μεθοδεύει την ενίσχυση
του διεθνούς ρόλου της Κίνας. Υπε-
ραμύνθηκε, άλλωστε, του ελεύθερου
εμπορίου στο φετινό Παγκόσμιο
Οικονομικό Φόρουμ στο Νταβός,
ενώ σε κείμενό του στο περιοδικό
Bloomberg Businessweek τόνισε
πως η Κίνα θα προωθήσει δυναμικά
την ανοικτή οικονομία και το ελεύ-
θερο εμπόριο. 

Σημειωτέον, ότι σε άρθρο του
που δημοσιεύθηκε στο περιοδικό
της Λαϊκής Τράπεζας της Κίνας,
China Finance, ο διοικητής της κεν-
τρικής τράπεζας Τζου Ξιαοτσουάν
ανέφερε ότι για τις επενδύσεις στον
νέο Δρόμο του Μεταξιού θα χρη-
σιμοποιηθούν τα νομίσματα των
χωρών της περιοχής και όχι δολάρια
ή άλλα μεγάλα διεθνή νομίσματα,
κάτι που θα μειώσει τον συναλλαγ-
ματικό κίνδυνο και θα ενισχύσει
τη χρηματοπιστωτική σταθερότητα
αυτών των χωρών.

Κατά 14% μειώθηκαν το πρώτο
τρίμηνο οι πωλήσεις αυτοκινή-
των της μεγαλύτερης αυτοκινη-
τοβιομηχανίας στον κόσμο, της
νοτιοκορεατικής Hyundai, στην
Κίνα, σε σύγκριση με την αντί-
στοιχη περίοδο του 2016. 

Ραγδαία πτώση κατά 36% ση-
μείωσαν, άλλωστε, στην Κίνα οι
πωλήσεις της Kia. Στο ίδιο χρο-
νικό διάστημα, όμως, οι συνο-
λικές πωλήσεις αυτοκινήτων
στη μεγαλύτερη αγορά αυτοκι-
νήτων του κόσμου αυξάνονταν
κατά 4%. Οπως επισημαίνουν
οι Financial Times, αιτία είναι
το καταναλωτικό μποϊκοτάζ που
εξαπέλυσε το Πεκίνο κατά της
Νότιας Κορέας, μετά την από-
φαση της Σεούλ να αναπτύξει
αμερικανική αντιπυραυλική ομ-
πρέλα, για να προστατευθεί από
τυχόν επιθέσεις της Βόρειας Κο-
ρέας. Πρόκειται για πάγια τα-
κτική στην οποία καταφεύγει η
Κίνα κατά των αντιπάλων της,
μέσω της οποίας συχνά επιτυγ-
χάνει τους στόχους της, καθώς
γνωρίζει πώς να πλήττει οικο-
νομικά και πολιτικά. 

Την επιστρατεύει εδώ και πε-
ρισσότερο από 100 χρόνια. Εν-
δεικτική ήταν η απόφαση που
έλαβε το 1905 ο πρόεδρος των

ΗΠΑ Θίοντορ Ρούζβελτ, να τρο-
ποποιήσει νόμο που περιόριζε
τη μετανάστευση Κινέζων στην
Αμερική, καθώς είχε προηγηθεί
ένα «ιδιαιτέρως επιζήμιο» μποϊ-
κοτάζ στο αμερικανικό βαμβάκι.
Αυτή τη φορά δεν έχουν πληγεί
μόνον οι αυτοκινητοβιομηχανίες
της Νότιας Κορέας, που είδαν
να μειώνονται ραγδαία οι πω-
λήσεις τους στην κινεζική αγορά. 

Εξίσου έχει πληγεί ο τουρι-
στικός τομέας της Νότιας Κορέ-
ας, που συντηρείτο κυρίως από
Κινέζους τουρίστες. Ολος ο του-
ριστικός κλάδος της, ξενοδοχεία,
τουριστικά γραφεία και υποδο-
μές που έως τώρα εξυπηρετού-
σαν τους Κινέζους τουρίστες,
είδε εν μια νυκτί να μειώνονται
ραγδαία τα έσοδά του. 

Το Πεκίνο είχε δώσει εντολή
στα ταξιδιωτικά γραφεία να μη
στέλνουν πλέον γκρουπ τουρι-
στών στη Νότια Κορέα. 

Ετσι, ο αριθμός των Κινέζων
τουριστών στη Νότια Κορέα μει-
ώθηκε σε 1.000 από 7.500 την
ημέρα, σε λιγότερο από μία εβδο-
μάδα. Η κατάσταση είναι παρό-
μοια στη Σεούλ, όπου οι άλλοτε
προσφιλείς στους Κινέζους πε-
ριοχές εμπορικών κέντρων έχουν
ερημωθεί.

Μποϊκοτάζ από Κινέζους
σε νοτιοκορεατικά Ι.Χ.

Το Πεκίνο πρόκειται να επεκτείνει τις επενδύσεις του σε 13 χώρες στη
Μαύρη Ηπειρο κατά 79 δισ. δολάρια.

Γεύμα στην Τιχουάνα, δείπνο στις ΗΠΑ
Η γειτνίαση Μεξικού - ΗΠΑ αποδει-
κνύεται αμοιβαία επωφελής, επιση-
μαίνουν οι FT. Ο Ανχελ Σάντσες, συ-
νιδρυτής του Κέντρου Ανάπτυξης
Καινοτομίας στο Μεξικό, λέει χαρα-
κτηριστικά: «Βλέπουμε ότι οι απο-
στάσεις είναι μικρές. Οι πωλητές, οι
συνεταίροι και οι προμηθευτές ξεκι-
νούν το πρωί από το Σαν Ντιέγκο της
Καλιφόρνιας και σε 45 λεπτά φτάνουν
στην Τιχουάνα της Μπάχα Καλιφόρ-
νια. Συναντιούνται με την ομάδα τους
εδώ, δουλεύουν μαζί, το μεσημέρι
πάμε για γεύμα και επιστρέφουν στις

ΗΠΑ για το βραδινό». Ανάλογη εμ-
πειρία περιγράφει και ο Μπίσμαρκ
Λέπε, επικεφαλής της Wizeline, η
οποία παρέχει υπηρεσίες λογισμικού
σε πολυεθνικές εταιρείες. Διατηρεί
γραφεία στο Σαν Φρανσίσκο και στην
Γκουανταλαχάρα, αλλά οι δραστηριό-
τητές της στο Μεξικό αναπτύσσονται
ταχύτερα απ’ ό,τι στις ΗΠΑ. «Οταν
πριν από επτά χρόνια ήρθα στο Με-
ξικό, με ρωτούσε η διοίκηση της εται-
ρείας μου αν στη χώρα υπήρχαν μη-
χανικοί πληροφορικής», λέει ο κ. Λέπε.
«Ακόμα και σήμερα πολλοί στη Σίλικον

Βάλεϊ δεν καταλαβαίνουν ότι το Μεξικό
είναι κόμβος τεχνολογίας και όχι άντρο
εμπόρων ναρκωτικών». Πάντως, από
την πολιτική Τραμπ για μείωση των
ξένων εργαζομένων και αύξηση των
Αμερικανών δεν θα ωφεληθεί μόνο
το Μεξικό αλλά και οι ΗΠΑ. Η Ιnfosys
θα κατασκευάσει 4 κέντρα ανάπτυξης
τεχνολογίας εκεί, θα προσλάβει 10.000
Αμερικανούς έως το 2020 και σε συ-
νεργασία με πανεπιστημιακά ιδρύματα
θα εκπαιδεύσει την επόμενη γενιά
εργαζομένων με ειδίκευση στην τε-
χνολογία.

ΟΣΛΟ. Ο 58χρονος Κγιέλ Ινγκε Ρέκε,
δέκατος πλουσιότερος άνθρωπος
της Νορβηγίας, ανακοίνωσε τη
Δευτέρα ότι θα «επιστρέψει στην
κοινωνία το μεγαλύτερο μέρος»
του πλούτου του, ξεκινώντας με
τη ναυπήγηση ωκεανογραφικού
ερευνητικού σκάφους 181 μέτρων,
ικανού να αλιεύει και να αποτε-
φρώνει έως και πέντε τόνους πλα-
στικού ημερησίως. 

Ο Ρέκε απέκτησε την περιουσία
του, που υπολογίζεται κοντά στα
2 δισ. δολάρια, χάρη στους φυσι-
κούς πόρους των ωκεανών, αρχικά
ως ψαράς και εν συνεχεία ως ιδιο-
κτήτης στόλου γιγάντιων αλιευτι-
κών και επενδυτής στη δεύτερη
μεγαλύτερη πετρελαϊκή εταιρεία
της Νορβηγίας.

Σε μία σπάνια συνέντευξη στην

εφημερίδα Aftenposten, ο Ρέκε
ανακοίνωσε ότι υπέγραψε την εν-
τολή ναυπήγησης του σκάφους
REV, το οποίο θα μεταφέρει βαθυ-
σκάφη για τη μελέτη των ωκεανών
σε βάθος έως 6.000 μέτρων, μη
επανδρωμένα αεροσκάφη για ενα-
έρια σάρωση, και θέσεις για 30
κοντέινερ τα οποία θα περιλαμβά-
νουν το καθένα ένα πλήρες ερευ-
νητικό εργαστήριο, δίνοντας τη
δυνατότητα σε πολλαπλές ερευ-
νητικές ομάδες να εργάζονται ταυ-
τόχρονα. «Οι ωκεανοί είναι άγνω-
στοι», είπε ο Ρέκε, «η απόσταση
από την κατανόηση ενός προβλή-
ματος έως τη λύση του είναι μικρή».
Ο επικεφαλής του ομίλου εταιρειών
AKER παραδέχθηκε ότι έχει ξοδέψει
ο ίδιος «υπερβολικά πολύ χρόνο»
για τη μελέτη και τον σχεδιασμό

του σκάφους.Το εγχείρημα έχει
την περιβαλλοντική σφραγίδα της
WWF Νορβηγίας, η οποία έχει ήδη
συνεργαστεί με τον Ρέκε στην κα-
τασκευή αλιευτικού σκάφους για
κριλ στα ανοικτά της Ανταρκτικής,
με πρακτικές λιγότερο επιζήμιες
για το περιβάλλον απ’ ό,τι οι συμ-
βατικές τακτικές αλίευσης.

«Είμαστε απολύτως ανεξάρτητοι,
συνεχίζουμε να διαφωνούμε με τις

εξορύξεις πετρελαίου και θα συ-
νεχίσουμε να αμφισβητούμε τον
Ρέκε όταν διαφωνούμε μαζί του»
δήλωσε η επικεφαλής της οργά-
νωσης Νίνα Γένσεν, που ήταν πα-
ρούσα στη συνέντευξη με την
Aftenposten.

Χθες η WWF κέρδισε το αντι-
βραβείο «Greenwashing of the
Year» (πράσινο ξέπλυμα της χρο-
νιάς) από την οργάνωση Survival
International, που ασχολείται με
την προστασία των ιθαγενών φυ-
λών που έχουν απομείνει στον πλα-
νήτη. Η Survival υποστήριξε ότι
κακώς προσέφερε η WWF τη σφρα-
γίδα της στις επτά εταιρείες που
αποψιλώνουν δάση στα οποία κα-
τοικούν Πυγμαίοι στην Κεντρική
Αφρική.

BBC
O Κγιέλ Ινγκε Ρέκε με τον πρώην πρόεδρο των Ηνωμένων Πολιτειών Μπιλ
Κλίντον το 2007.

Σύμπραξη δισεκατομμυριούχου - WWF
<<<<<<

O Νορβηγός Κγιέλ Ινγκε
Ρέκε αποφάσισε να επι-
στρέψει στην κοινωνία 
το μεγαλύτερο μέρος 
του πλούτου του.
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«Ακίνητα και τουρισμός οι πνεύμονες της οικονομίας»
A N A Λ Υ Σ Η  Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Είναι με μεγάλη ικανοποίηση που
βλέπουμε την οικονομία να αποκτά
μια δυναμική που μας οδηγεί σταθερά
σε πορεία πλήρους ανάκαμψης. Φαί-
νεται πως για δεύτερη συνεχόμενη
χρονιά η οικονομία «τρέχει» με ρυθμό
μεγέθυνσης κοντά στο 3%. Όλοι οι
δημοσιονομικοί δείκτες αποτυπώ-
νουν τη θετική εικόνα. Και η ανεργία
που –αν και ακόμη ψηλή– μειώθηκε
σχεδόν κατά ένα τρίτο σε σχέση με
το ψηλότερο ποσοστό που έφθασε
πριν από τέσσερα χρόνια. Η δε τάση
της είναι καθαρά πτωτική.

Ο ρυθμός ανάπτυξης της οικονο-
μίας κατά το 1ο τρίμηνο του 2017
ήταν κοντά στο 3,3% ενώ με μει-
ωμένες φορολογίες, το κράτος ει-
σπράττει περισσότερα χρήματα –
είτε ως αποτέλεσμα της ανάπτυξης
και της μείωσης της ανεργίας ή/ και
λόγω καλύτερης φοροεισπρακτικής
ικανότητας. Δημιουργήθηκε ένα ου-
σιαστικό – υπό τις περιστάσεις –
πλεονασματικό απόθεμα πέραν του
€1δισ., γεγονός που επιτρέπει τη
διοχέτευση κάποιων κεφαλαίων προς
αναπτύξεις έργων υποδομής που
χρειάζεται ο τόπος και που θα ενδυ-
ναμώσουν περαιτέρω την ανάπτυξη.

Με ορθολογιστική διαχείριση του
δημοσίου χρέους πετύχαμε μείωση
του κόστους του –όπως αυτό απο-
τυπώνεται από τα επιτόκια δανει-
σμού– σε σημείο που σύντομα ανα-
μένεται η εξόφληση μέρους του ακρι-
βού πλέον δανεισμού από το ΔΝΤ
και αντικατάστασή του από τις αγο-
ρές με επιτόκιο κάτω του 3%. Ως
αποτύπωση του επί του ΑΕΠ, σύν-
τομα αναμένεται το δημόσιο χρέος
να πέσει κάτω από το 100%.

Όλα αυτά είναι επακόλουθο της
αυστηρής δημοσιονομικής πειθαρ-
χίας και σωστής οικονομικής πολι-
τικής από πλευράς κυβέρνησης και
δη του Υπουργείου Οικονομικών
αφενός, και του ιδιωτικού τομέα αφε-
τέρου. Κανένας δεν μπορεί να μειώσει
τη μεγάλη συνεισφορά του ιδιωτικού
τομέα. Αυτός είναι που εν μέσω θυελ-
λών του πρόσφατου παρελθόντος,
ενθαρρύνθηκε και πίστεψε στη σο-
βαρότητα, στην πειθαρχία και στη
σταθερότητα της δημόσιας οικονο-
μικής πολιτικής και επένδυσε και
επενδύει σε τομείς που δημιουργούν
οικονομική ανάπτυξη.

Μετά το σοβαρό πλήγμα στον το-
μέα των υπηρεσιών, το (μη σοβαρό)

μοντέλο που είχαμε κτίσει επί σειρά
δεκαετιών πετάχτηκε στον κάλαθο
των αχρήστων. Οι πνεύμονες της
κυπριακής οικονομίας τροφοδοτούν-
ται από οξυγονωμένο αίμα μέσω του
τουρισμού και του τομέα των ακι-
νήτων. Ο τουρισμός, σαν μια ανερ-
χόμενη δύναμη μετά τη μετάλλαξη
της κυπριακής οικονομίας από μιας
σχεδόν αμιγώς αγροτικής, πετύχαινε
μια ραγδαία αύξηση στην έλκυση
επισκεπτών ανά έτος: από 350.000
επισκέπτες το 1980, έφθασε στα 2,7
εκατομμύρια το 2001. Ακολούθως,
από το 2002 μέχρι και το 2014 είχε
μέσο όρο ετήσιων αφίξεων της τάξης
των 2,35 εκατομμυρίων τουριστών.
Το 2015 οι αφίξεις τουριστών αυξή-
θηκαν στα 2,66 εκατομμύρια, ενώ
το 2016 με 3,19 εκατομμύρια τουρί-
στες ήταν η καλύτερη χρονιά στην
ιστορία της Κύπρου. Η προοπτική
φαίνεται πραγματικά ανεξάντλητη
δεδομένου ότι το 2017 αναμένονται
πέραν των 3,4 εκατομμυρίων του-
ριστών. Οι κακόπιστοι και οι «πα-
ναϋρκότες» θα πουν για την τύχη
μας λόγω των εξελίξεων στην περιοχή
και πως τάχα αυτό είναι πρόσκαιρο.
Οι σοβαροί το βλέπουν διαφορετικά.

Αφενός βλέπουν την κρίση στην πε-
ριοχή και τη μετατρέπουν σε ευκαιρία
με άμεσο όφελος – τόσο σε προσω-
πικό, όσο και σε εθνικό επίπεδο.
Αφετέρου, βλέπουν ότι σε βάθος
χρόνου η αναστάτωση στην περιοχή
(με μεγάλα περιθώρια ασφάλειας)
δεν θα αλλάξει. Συνεπώς επενδύουν
πιο βαθειά στην ανάπτυξη αυτού
του προϊόντος. Γι’ αυτό βλέπουμε
ανακαινίσεις υφιστάμενων τουρι-
στικών μονάδων, αλλά και ανέγερση
νέων έτσι ώστε να ικανοποιηθεί η
έλλειψη τουριστικών κλινών. 

Είναι με ιδιαίτερη χαρά που βλέπω
αυτού του είδους των επενδύσεων
επειδή το τουριστικό μας προϊόν
ήταν ξεπερασμένο σε αντίληψη και
αισθητική και άρα μη ελκυστικό. Με
αυτή την αναβάθμιση βάζουμε σαν
χώρα πλώρη για τα επόμενα χρόνια.
Παράλληλα και άμεσα, δημιουργείται
οικονομική δραστηριότητα μέσω
των κατασκευαστικών εταιρειών
που στο τέλος της ημέρας αποτυ-
πώνεται μέσω αύξησης της απασχό-
λησης και δραστηριοποίησης πολλών
τομέων της οικονομίας.

Η αγορά των ακινήτων είναι ενι-
σχυτική της ανάπτυξης που σημει-

ώνεται. Το 2013 σημειώθηκαν πε-
ρίπου 8.000 μεταβιβάσεις με συνολική
αξία σχεδόν €1,35 δισ. Το 2014 ση-
μειώθηκαν περίπου 8.600 μεταβι-
βάσεις με συνολική αξία σχεδόν €1,7
δισ. Το 2015 σημειώθηκαν περίπου
10.540 μεταβιβάσεις με συνολική
αξία σχεδόν €2,1 δισ. Το 2016 ση-
μειώθηκαν περίπου 13.540 μεταβι-
βάσεις με συνολική αξία σχεδόν €4
δισ. Τους πρώτους τέσσερις μήνες
του 2017 σημειώθηκαν περίπου 3.600
μεταβιβάσεις με συνολική αξία σχε-
δόν €1 δισ.

Οι πιο πάνω συναλλαγές έγιναν
σε συνθήκες ανοιχτής αγοράς και
σε συνθήκες ανταλλαγής χρέους με
ακίνητα. Η ουσία είναι πως αυτά τα
ακίνητα με αυτές τις αξίες άλλαξαν
χέρια δημιουργώντας οικονομική
δραστηριότητα και μείωση του ιδιω-
τικού χρέους. Ναι μεν φορτώνει τις
τράπεζες με ακίνητα, αλλά από την
άλλη τις αποφορτίζει από μη εξυπη-
ρετούμενα δάνεια, δίνοντας παράλ-
ληλα την ευκαιρία σε άτομα και επι-
χειρήσεις να δοκιμάσουν μια νέα
αρχή, πολλά πιο υποσχόμενη. Το
βάρος είναι στις τράπεζες για να κά-
νουν σωστή διαχείριση αυτού του

χαρτοφυλακίου ακινήτων που πλέον
έχουν στους ισολογισμούς τους. Τα
κυβερνητικά κίνητρα φαίνεται πως
εξελικτικά πιάνουν τόπο ενθαρρύ-
νοντας τις επενδύσεις. Κάποια από
αυτά δεν μπορούν να θεωρηθούν
μόνιμα. Καλό είναι αυτό να το έχουμε
υπόψη μας όταν σχεδιάζουμε τα επό-
μενα βήματά μας. Δεν θέλουμε να
δούμε ημιτελείς αναπτύξεις ψηλών
κτηρίων επειδή απέτυχαν να βρουν
αγοραστές. Δεν θέλουμε να βλέπουμε
κενά κτήρια. Δεν θέλουμε λάθη του
παρελθόντος. Το «άππωμα» κάποιων
καλό θα είναι να ξεφουσκώσει. 

Επίσης, πιο σημαντικό είναι να
μη δημιουργούμε σύγχυση και αβε-
βαιότητα στην αγορά. Το λέω επειδή
μπήκαμε σε προεκλογικό κλίμα. Δεν
αξίζει για οποιονδήποτε λόγο να χα-
λάσουμε αυτή τη θετική πορεία της
οικονομίας. Όποιος και να είναι Πρό-
εδρος, θα βρει μπροστά του συν-
τρίμμια που δεν θα του επιτρέπουν
να κάνει και πολλά… Το δις εξαμαρ-
τείν ουκ ανδρός σοφού.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO, APS Andreou Property Strategy -
Chartered Surveyors.

H OTEglobe και η κινεζική Hutchison
Global Communications Limited (HGC)
ένωσαν τις δυνάμεις τους για την παροχή
μιας μοναδικής λύσης διεθνούς διασύν-
δεσης μεταξύ Ευρώπης και Ασίας. Οι δύο
εταιρείες συμφώνησαν στην αξιοποίηση
των εκτεταμένων δικτύων και των υπη-
ρεσιών δεδομένων τους, συμπεριλαμβα-
νομένων των δικτύων κορμού στην Ασία
και στην Ευρώπη αντίστοιχα. Η συνερ-
γασία περιλαμβάνει επίσης και το νέο
υποθαλάσσιο καλώδιο Asia-Africa-Euro-
pe-1 (AAE-1), στο οποίο η OTΕglobe είναι
ιδρυτικό μέλος. Στόχος είναι να προσφέ-
ρουν υπηρεσίες διασύνδεσης μεταξύ
Ασίας και Ευρώπης σε μεγάλους παίκτες
π.χ. τηλεπικοινωνιακούς οργανισμούς
αλλά και μεγάλους χρήστες όπως Google,
Netflix κ.ά. Τα δίκτυα των δύο εταιρειών
διασυνδέθηκαν στους κόμβους της OTE-
globe στη Φρανκφούρτη και της HGC
στη Σιγκαπούρη, ενώ στο μέλλον θα προ-
στεθούν νέοι κόμβοι μεγάλων ασιατικών
πόλεων, μεταξύ των οποίων και το Χονγκ
Κονγκ.

OTEglobe και
Hutchison 
ενώνουν τις
δυνάμεις τους

Στην αγορά εξοχικών κατοικιών
στην Ελλάδα επιστρέφουν οι ξένοι
Αυξήθηκε κατά 56,7% η εισροή κεφαλαίων τους πρώτους δύο μήνες του 2007

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Με τους καλύτερους οιωνούς ξεκίνησε το
2017 για την αγορά εξοχικών κατοικιών, κα-
θώς το αγοραστικό ενδιαφέρον από το εξω-
τερικό φαίνεται πως έχει επιστρέψει στο
υψηλότερο επίπεδο των τελευταίων ετών.
Οπως προκύπτει από τα στοιχεία που συγ-
κεντρώνει η Τράπεζα της Ελλάδος, κατά το
φετινό πρώτο δίμηνο (Ιανουάριος - Φεβρουά-
ριος) η εισροή κεφαλαίων από το εξωτερικό
για την αγορά κατοικιών στην Ελλάδα αυ-
ξήθηκε με ετήσιο ρυθμό της τάξεως του
56,7%. Μάλιστα, η ΤτΕ έσπευσε να αναθε-
ωρήσει προς τα πάνω τα στοιχεία της σχετικά
με τα αντίστοιχα μεγέθη του 2016. Ειδικότερα,
κατά το προηγούμενο έτος η ετήσια αύξηση

των εισροών κεφαλαίων από το εξωτερικό,
με κατεύθυνση την εγχώρια αγορά κατοικίας,
ήταν εντέλει 45,3%, δηλαδή 270 εκατ. ευρώ
έναντι 250 εκατ. ευρώ, που ήταν η αρχική
εκτίμηση (186 εκατ. ευρώ το 2015). Σε κάθε
περίπτωση, η μεγάλη άνοδος του πρώτου
διμήνου του 2017 επιβεβαιώνει τις προβλέψεις
των φορέων της αγοράς, που ανέμεναν ση-
μαντική αύξηση της ζήτησης στην αγορά
κατοικίας από το εξωτερικό, τόσο για την

απόκτηση βίζας από πολίτες εκτός Ε.Ε., όσο
και για τη δραστηριοποίηση στην αγορά
βραχυπρόθεσμων ενοικιάσεων μέσω ηλε-
κτρονικών πλατφορμών, όπως η Airbnb. Το
γεγονός δε ότι η αύξηση των πρώτων μηνών
καταγράφηκε στη λιγότερο τουριστική πε-
ρίοδο του έτους και εν μέσω εντεινόμενης

αβεβαιότητας, αναφορικά με την πορεία των
διαπραγματεύσεων μεταξύ της κυβέρνησης
και των δανειστών, κρίνεται ακόμα πιο ση-
μαντικό. Πλέον, μετά και την επίτευξη συμ-
φωνίας λίγο πριν από την έναρξη της θερινής
περιόδου, κρίνεται ιδιαίτερα θετική εξέλιξη,
που θα αυξήσει ακόμα περισσότερο τις συ-

ναλλαγές από το εξωτερικό. Ενας ακόμα
λόγος της ανόδου του αγοραστικού ενδια-
φέροντος είναι και η ελκυστικότητα των
ελληνικών εξοχικών κατοικιών. Σύμφωνα
με στοιχεία της Global Property Guide, η
μέση τιμή πώλησης μιας υψηλών προδια-
γραφών εξοχικής κατοικίας, επιφάνειας 120
τ.μ., στην Ελλάδα στοιχίζει περί τα 2.700
ευρώ/τ.μ., κατατάσσοντας τη χώρα σε έναν
από τους πλέον ελκυστικούς προορισμούς
στη Μεσόγειο, καθώς στην Ιταλία το κόστος
απόκτησης ενός ακινήτου ανάλογων προ-
διαγραφών είναι σχεδόν υπερδιπλάσιο και
ανέρχεται σε 5.800 ευρώ/τ.μ. Αντίστοιχα,
στην Ισπανία το κόστος αγγίζει τα 4.400 ευ-
ρώ/τ.μ. και στη γειτονική Τουρκία τα 3.000
ευρώ/τ.μ. Αντιθέτως, φθηνότερα πωλούνται
τα εξοχικά στην Πορτογαλία (2.500 ευρώ/τ.μ.),
στην Κύπρο (1.500 ευρώ/τ.μ.) και σε βαλ-
κανικές χώρες, όπως η Ρουμανία (1.600 ευ-
ρώ/τ.μ.) και η Βουλγαρία (1.250 ευρώ/τ.μ.).

Σε ό,τι αφορά τις τιμές στην αγορά εξο-
χικών κατοικιών φέτος, στην πλειονότητα
των περιοχών, η τάση είναι σταθεροποιητική.
Σύμφωνα με στελέχη της αγοράς ακινήτων,
συνήθως οι συμφωνίες επιτυγχάνονται με
έκπτωση της τάξεως του 10%-15% από την
αρχικά ζητούμενη τιμή και μετά τη σχετική
διαπραγμάτευση. Ο κανόνας αυτός ισχύει
για ποιοτικά ακίνητα σε δημοφιλείς περιοχές.
Ωστόσο υπάρχουν και εξαιρέσεις, όπως π.χ.
η αγορά της Μυκόνου, όπου ορισμένοι πω-
λητές αυξάνουν, έστω και λίγο, τις ζητούμενες
τιμές, καθώς η ζήτηση αυξάνεται συνεχώς,
ενώ έχουν εκλείψει και οι διαπραγματεύσεις,
θυμίζοντας την περίοδο πριν από την οι-
κονομική κρίση.

<<<<<<

Η μεγάλη υποχώρηση των
τιμών τα τελευταία χρόνια
έχει δημιουργήσει σημαν-
τικές ευκαιρίες.

Tο πρώτο δίμηνο του έτους η εισροή κεφαλαίων από το εξωτερικό για την αγορά κατοικιών
στην Ελλάδα αυξήθηκε με ετήσιο ρυθμό της τάξεως του 56,7%.

Του DAVID W. DUNLAP THE NEW YORK
TIMES

Η Νέα Υόρκη πρόκειται να αποκτήσει
τρεις νέες γέφυρες, με τις οποίες
οι ειδικοί ευελπιστούν ότι θα λυθεί
το κυκλοφοριακό πρόβλημα. Ηδη
οι νέες αυτές δομές μεταβάλλουν
το αστικό τοπίο.

Τον τελευταίο μισόν αιώνα, οι
συρμάτινες γέφυρες, γέφυρες με
καλωδιώσεις, πολλαπλασιάζονταν
ανά τον κόσμο. Είναι εύκολες και
οικονομικές στην ανοικοδόμησή
τους και μοιάζουν συνήθως πανέ-
μορφες με τους κομψούς πυλώνες
τους και τα ακτινωτά τους σύρμα-
τα. Ομως τέτοια οικοδομήματα
δεν είχαν φτάσει στην Νέα Υόρκη,
τουλάχιστον μέχρι τώρα.

Την Τρίτη το βράδυ η κυκλοφορία
ανάμεσα στο Μπρούκλιν και το
Κουίνς πρόκειται να απλοποιηθεί,
καθώς θα περνάει από μία διπλή
συρμάτινη γέφυρα στο Νιούταουν
Κρικ αποσυμφορίζοντας την για
πολλούς μισητή γέφυρα Κοτσιού-
σκο, μια παράξενη δομή ηλικίας
78 ετών. Οι οδηγοί θα μπορούν να
περάσουν ανάμεσα από τους δύο
τσιμεντένιους πυλώνες που στέ-
κονται στην ακτή του Μπρούκλιν
και μοιάζουν να αγκαλιάζουν τον
ουρανό. Πενήντα έξι σύρματα, τα
οποία ανοίγονται ακτινωτά από
τους πυλώνες, υποστηρίζουν τη
γέφυρα με τις έξι λωρίδες κυκλο-
φορίας, που στέκεται περίπου τριάν-
τα μέτρα πάνω από την επιφάνεια
των υδάτων. Το καλοκαίρι η γέφυρα

Κοτσιούσκο πρόκειται να γκρεμι-
σθεί με ελεγχόμενη έκρηξη. 

Μία δεύτερη γέφυρα, η οποία
θα κρέμεται από ένα δεύτερο ζευ-
γάρι πυλώνων, πρόκειται να την
αντικαταστήσει, και το πρόγραμμα,
το οποίο έχει κόστος που ανέρχεται
στα 825 εκατομμύρια δολάρια, πρό-
κειται να ολοκληρωθεί μέχρι τις
αρχές του 2020. Ωστόσο, τα πράγ-
ματα έχουν συνέχεια και μέσα
στους ερχόμενους μήνες η πρώτη
από τις δύο γέφυρες που θα ενώ-
νουν το Στέιτεν Αϊλαντ με την πόλη
Ελίζαμπεθ του Νιου Τζέρσεϊ, αν-
τικαθιστώντας τη γέφυρα Γκόθαλς,
πρόκειται να δοθεί στην κυκλο-
φορία. Μέσα στο 2018 η Νέα Γέ-
φυρα της Νέας Υόρκης πρόκειται
να αντικαταστήσει τη γέφυρα Τα-

πάν Ζι, πάνω από τον ποταμό Χάν-
τσον, περίπου 16 χιλιόμετρα βο-
ρείως του Μπρονξ.

Κι οι τρεις νέες γέφυρες κατα-
σκευάζονται υπό την εποπτεία του
κυβερνήτη Αντριου Μ. Κουόμο, ο
οποίος ελέγχει το πολιτειακό υπουρ-
γείο Συγκοινωνιών και άλλες υπη-
ρεσίες, αλλά και υπό την εποπτεία
του κυβερνήτη Κρις Κρίστι του
Νιου Τζέρσεϊ.

Οπως επισήμανε ο Κουόμο, η τε-
χνολογία με τις καλωδιώσεις που
θα χρησιμοποιηθεί για την κατα-
σκευή των γεφυρών σημαίνει ότι
θα αντέξουν στον χρόνο.

«Δεν έχουμε οικοδομήσει γέφυ-
ρες εδώ και αρκετό καιρό και κατά
τη διάρκεια αυτού του χρονικού
διαστήματος εμφανίστηκαν οι πρώ-

τες γέφυρες με καλωδιώσεις», επι-
σημαίνει ο Γκάι Νόρντενσον, μη-
χανικός στη Νέα Υόρκη και καθη-
γητής στο Πανεπιστήμιο Πρίνστον.
Αξίζει να σημειωθεί ότι η Νέα Υόρκη
διαθέτει δύο τέτοιες κρεμαστές πε-
ζογέφυρες. Ανάλογες κατασκευές
έχουν κατασκευασθεί και στην
Τάμπα Μπεϊ της Φλόριντα, στον
ποταμό Μισισιπή στη Λουιζιάνα,
στον ποταμό Τσαρλς στη Μασα-
χουσέτη και στον ποταμό Κούπερ
στη Νότια Καρολίνα. 

Επίσης τέτοιες κατασκευές υπάρ-
χουν στο Μεξικό και τον Καναδά,
καθώς και σε Ισπανία, Ρωσία, Νορ-
βηγία, Ελλάδα, Γερμανία και Γαλλία,
Βιετνάμ, Νότια Κορέα, Ιαπωνία,
όπως εξάλλου και σε πολλές τοπο-
θεσίες της Κίνας.

Τρεις νέες γέφυρες θα «ανακουφίσουν» τη Νέα Υόρκη

Ενας εργάτης περπατάει δίπλα στη
γέφυρα Κοτσιούσκο στη Νέα Υόρκη.

OIK_16-REAL ESTATE_Master_cy  19/05/17  22:02  Page 12



ΖΩΗ
ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΣ • ΕΠΙΣΤΗΜΗ • ΤHΛΕΟΡΑΣΗ

Κ Υ Ρ Ι Α Κ Η 2 1  Μ Α Ϊ Ο Υ 2 0 1 7

ΘΕΑΤΡΟ
Φον Δημητράκης από
τους Αντι-Δρώντες
Η θεατρική ομάδα Αντι-Δρώντες που τιμήθηκε με
το Πρώτο Βραβείο στο 29ο Φεστιβάλ Ερασιτεχνι-
κού Θεάτρου του ΘΟΚ πέρυσι συνεχίζει να αντιδρά
καλλιτεχνικά και επανέρχεται με το πάντα επίκαιρο
έργο του Δημήτρη Ψαθά «Φον Δημητράκης». Σελ. 5

ΒΡΑΒΕΙΑ
Με ευρωπαϊκή πιστοποίηση
17 κυπριακά φεστιβάλ
Πριν από μερικές ημέρες ανακοινώθηκαν τα φεστιβάλ
που έλαβαν τη διάκριση EFFE Label 2017-2018. Ο εκτελε-
στικός διευθυντής του Κυπριακού Κέντρου του Διεθνούς
Ινστιτούτου Θεάτρου κ. Χρίστος Γεωργίου, εκπροσώπησε
το ΚΚΔΙΘ, το κομβικό σημείο του EFFE στην Κύπρο. Σελ. 3

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

Ανοιξε τις πύλες
της η 57η
Μπιενάλε 

Σελ. 4

ΒΙΒΛΙΟ

Η αυταρχική
Τουρκία

του Ερντογάν
Σελ. 8

Πάμε (λοιπόν) σαν άλλοτε...
Το ελαφρό τραγούδι παίρνει μια γλυκιά εκδίκηση, προσφέροντας χαμόγελο σε μια κοινωνία που κοντεύει να το ξεχάσει

Ρεμίξ και
«πειραγμένα»

Τους τελευταίους 17 μήνες
έχουν κυκλοφορήσει 23 cd με
παλιά, ελαφρά τραγούδια και
αρχοντορεμπέτικα, λέει ο Πέ-
τρος Δραγουμάνος, δημιουργός
του πολύτιμου αρχείου «Ελλη-
νική Δισκογραφία» και του mu-
siconline.gr. Το πιο πολυδια-
σκευασμένο είναι το «Ζητάτε
να σας πω», που αριθμεί πάνω
από 22 διαφορετικές ηχογρα-
φημένες εκδοχές – από τη Δα-
νάη έως την Αρλέτα, την Τάνια
Τσανακλίδου, την Ανδριάνα
Μπάμπαλη, τη Μαρίζα Ρίζου,
τον Βασιλικό. Πρωταθλητές
των ρεμίξ αναδεικνύονται οι
Stereomatic, που έχουν οπλί-
σει με ηλεκτρονική ρυθμική
βάση, μεταξύ άλλων, τις αυ-
θεντικές ηχογραφήσεις των
«Αναπνοή μου» (Αλέκα Κα-
νελλίδου), «Αλίμονο σε σένα»
(Ζωζώ Σαπουντζάκη) και «Η
σκλάβα» (Τζένη Βάνου). Οι
σύγχρονοι τραγουδοποιοί
φλερτάρουν με το παλιό ελα-
φρό τραγούδι με πρωτότυπο
τρόπο. Ο Στάθης Δρογώσης
στο «Ηρθες αργά», οι Φοίβος
Δεληβοριάς και Μανώλης Φά-
μελλος έχουν πει αντίστοιχα
τον «Γλάρο» και το «Ας ερχό-
σουν για λίγο» σαν σύγχρονες,
γλυκόπικρες μπαλάντες.

Μετά το «Πόσο λυπάμαι»
με τη Σοφία Βέμπο, οι Imam
Baildi «πείραξαν» τώρα το
«Χαρά μου», το οποίο είχε ξα-
ναφέρει στο προσκήνιο πα-
λιότερα ο Γιώργος Νταλάρας.
Διότι μπορεί το ελαφρό ρε-
περτόριο να επιστρέφει μέσ’
από νεανικά συγκροτήματα,
αλλά πολλοί δημοφιλείς τρα-
γουδιστές το είχαν αναδείξει
και στο παρελθόν με ολόκληρα
άλμπουμ. Από το «Πάμε σαν
άλλοτε» της Μαργαρίτας Ζορμ-
παλά, το «Latin» του Γ. Ντα-
λάρα και το «Fifties και ξερό
ψωμί» του Λουκιανού Κηλαη-
δόνη. Eνα νέο τέτοιο άλμπουμ
είναι το «Χθες το βράδυ», όπου
ο τζαζίστας Δημήτρης Καλαν-
τζής συνεργάζεται με τις Ελλη
Πασπαλά, Αθηνά Ρούτση, αλ-
λά και την Αλέκα Κανελλίδου
στο «Θα ’θελα να ’μουνα εκεί-
νη που αγαπάς». Η επιστροφή
στο ελαφρό ρεπερτόριο είναι
διεθνής τάση. Οχι μόνο διά-
σημοι ερμηνευτές της τζαζ,
όπως οι Νταϊάνα Κραλ και
Μάικλ Μπουμπλέ, αλλά και
σημαντικοί ρόκερ όπως ο
Μπράιαν Φέρι και ο Ροντ Στι-
ούαρτ ηχογραφούν εδώ και
χρόνια άλμπουμ με μελωδίες
του ’30 και του ’40. Ενώ ο
Μπομπ Ντίλαν κυκλοφόρησε
μόλις ακόμα ένα άλμπουμ, και
μάλιστα αυτή τη φορά τριπλό,
με τίτλο «Triplicate» με «κλα-
σικά αμερικανικά τραγούδια»
– αυτά που η έκρηξη του ροκ
στη δεκαετία του ’60 είχε βάλει
στο περιθώριο. Αν ζούσε σή-
μερα ο Φρανκ Σινάτρα, θα χα-
μογελούσε σαρδόνια...

Της ΓΙΩΤΑΣ ΣΥΚΚΑ

Την Πρωτομαγιά του 2010, δεκά-
δες αγόρια και κορίτσια χόρευαν
σε αθηναϊκές πλατείες στον ρυθμό
του σουίνγκ γιορτάζοντας το 1ο
Gypsy Jazz Festival - Djangofest.
Εκατό χρόνια μετά τη γέννηση
του Ντζάνγκο Ράινχαρτ, το αρι-
στοτεχνικό, εγκάρδιο τσιγγάνικο
σουίνγκ έμοιαζε να ταιριάζει από-
λυτα στην Αθήνα της κρίσης. Για-
τί, δηλαδή, ταίριαζαν καλύτερα
οι λαμπρές ορχήστρες σουίνγκ
στη Νέα Υόρκη του μεσοπολεμι-
κού κραχ; Αλλά μήπως και στις
δικές μας, ακόμα πιο δύσκολες
στιγμές, δεν στροβιλίζονταν χο-
ρεύοντας οι άνθρωποι;

Να, λοιπόν, που τα τελευταία
χρόνια, το ελαφρό τραγούδι γνω-
ρίζει την πιο γλυκιά εκδίκησή
του. Τραγούδια σαν τα «Ξύπνα,
αγάπη μου» και «Πόσο λυπάμαι»
του Κώστα Γιαννίδη, «Ζητάτε να
σας πω» του Αττίκ, «Τι είναι αυτό
που το λένε αγάπη» του Τάκη
Μωράκη και άλλα των Γιάννη
Σπάρτακου, Μιχάλη Σουγιούλ,
Γιώργου Μουζάκη και Μίμη Πλέσ-
σα γνωρίζουν αλλεπάλληλες δια-
σκευές από καλλιτέχνες και νέα
συγκροτήματα: Gadgo Dilo,
Swing Shoes, Crime Swing In-
vestigation, Μαρίζα Ρίζου, Πέννυ

Μπαλτατζή (των Penny and the
Swingin’ Cats) κ.ά.

Και όχι μόνο: Την περασμένη
εβδομάδα, ο Δώρος Δημοσθένους
παρουσίασε στο Passport Κερα-
μεικός το «Ο Elvis συναντά τον
Μουζάκη». Στις 27, 28 και 29 του
μηνός ο Γιώργης Χριστοδούλου
παρουσιάζει στην Οικία Κατα-
κουζηνού τα άγνωστα τραγούδια
που έγραψε ο Αττίκ όσο ζούσε
στο Παρίσι. Στις 12 Ιουνίου, στον
κήπο της Πειραιώς 260, ο Δαυίδ
Ναχμίας προτείνει να ταξιδέψουμε
στην παλιά Αθήνα «υπό τις με-
λωδίες του Αττίκ, της Δανάης,
της Βέμπο και του Σουγιούλ». Ενώ
κάθε Τετάρτη και Πέμπτη, από
τις 7/6, ο Φοίβος Δεληβοριάς μάς
καλεί σε μια σύγχρονη «Μάντρα
του Αττίκ» με έναν μόνιμο θίασο
από μάγους, μπουρλέσκ χορεύ-
τριες, κορίτσια με κιθαρόνια, αλλά
και με γκεστ σταρ από τη Νατάσ-
σα Μποφίλιου έως τον Αργύρη
Μπακιρτζή και τον Αγγελο Πα-
παδημητρίου.

Κάτι από τους ποιητές
«Παρότι καταλάβαινα ότι ο Ατ-

τίκ ήταν ιδιοφυΐα και ο Σουγιούλ
ένας εξαίρετος μελωδός, το ελα-
φρό τραγούδι ήταν το τελευταίο

που πήρα στα σοβαρά», παραδέ-
χεται ο Φ. Δεληβοριάς. «Ομως,
μελετώντας στιχουργούς όπως ο
Σακελλάριος και ο Τραϊφόρος,
που έγραφαν πλέον και επιθεω-
ρήσεις, είδα ότι διατηρούσαν τον
απόηχο του Παλαμά και του Δρο-
σίνη. Υπήρχε στο μέτρο και στη
μελαγχολία των στίχων τους κάτι
από την ομορφιά των ποιητών
του Μεσοπολέμου».

Στη δε μελωδία που τους αγ-
κάλιαζε, υπήρχε μια γενναιοδωρία
που δεν έχει ακόμη ξοδευτεί στις
δεκαετίες. Εχει την εξήγησή του:
Μετά τη μεταπολίτευση, το ελα-

φρό τραγούδι αντιμετωπίστηκε
με πολλή καχυποψία. Η αλήθεια
είναι ότι, στη μετριότερη εκδοχή
του, καθρέφτιζε όντως την αναλ-
γησία ενός μέρους της αστικής
τάξης μπροστά στα κατοχικά αλλά
και εμφυλιακά δεινά που ταλά-
νισαν την ελληνική κοινωνία.
Ομως, μαζί με τα ξερά κάηκαν
και τραγούδια που ήταν πάντοτε
χλωρά, ολόδροσα. Αυτά τα τρα-
γούδια αναβιώνουν σήμερα. Αλ-
λωστε, οι ρυθμοί ταγκό, τσα τσα,
σουίνγκ και μάμπο στους οποίους
πολύ συχνά ανάλαφρα βαδίζουν,
είναι βούτυρο στο ψωμί των σύγ-

χρονων συγκροτημάτων.
«Στη σημερινή επιστροφή του

ελαφρού τραγουδιού έπαιξε με-
γάλο ρόλο και η κρίση», πιστεύει
ο Φ. Δεληβοριάς. «Οπως ακριβώς
μετά τη Μικρασιατική Καταστρο-
φή, έτσι και τώρα οι άνθρωποι
γύρισαν σε μια φτώχεια που δεν
είχαν υπολογίσει. Και παιδιά που
ήταν έτοιμα να φύγουν έξω να
σπουδάσουν, έμειναν εδώ και άρ-
χισαν να παίζουν gipsy swing.
Αγκάλιασαν αυτό που λέμε vin-
tage, σαν ζεστό κουκούλι ώσπου
να τελειώσει η κρίση. Είναι ένας
τρόπος να ξαναέρθει το χρώμα

σε μια πόλη που το έχασε».
Το χρώμα, πριν η ζωή καταν-

τήσει μια στυγνή λογιστική –
αυτό αποζητά να επαναφέρει η
μόδα του ελαφρού τραγουδιού.
Με γλυκόπικρη μουσικότητα, αλ-
λά και με χιούμορ, σαν μια ήπια,
ευγενική αντίσταση απέναντι
στο μούδιασμα που μας έχει κα-
ταβάλει. Ισως και απέναντι στο
στερεότυπο τραγούδι της διεκ-
δίκησης, που μοιάζει τα τελευταία
χρόνια να έχει διαψευσθεί, όσο
και η ίδια η διεκδίκηση, όπως,
τουλάχιστον, αλαζονικά και ψεύ-
τικα μάς είχε διαφημιστεί.

Μαρίζα Ρίζου και Δημήτρης Καλαντζής, δύο μουσικοί που ερμηνεύουν από Τάκη Μωράκη και Σπάρτακο έως Σουγιούλ και Πλέσσα.

Οι Gadgo Dilo είναι μία από τις μπάντες που διασκευάζουν παλαιές επιτυχίες του ελαφρού τραγουδιού, από Κώστα Γιαννίδη έως Τάκη Μωράκη κ.ά.

“Καινούργια συγκροτήματα
και καλλιτέχνες, και μαζί
τους η νέα γενιά, ανακαλύ-
πτουν ξανά τις γενναιόδωρες
μελωδίες του Αττίκ και του
Γιαννίδη και στροβιλίζονται
στον ρυθμό του σουίνγκ.
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«… Και πάλιν κατενόησα εν τοις μνήμασι
και είδον τα οστά τα γεγυμνωμένα», και
συνέχιζε την ψαλμουδία χωρίς να σκέ-
φτεται ούτε τη ζέστη ούτε τον στενό χώρο
στον οποίο είχε συγκεντρωθεί ολόκληρο
το χωριό ο παπα-Θεοδόσης «… εξέλθωμεν
και ίδωμεν εν τοις τάφοις, ότι γυμνά οστέα
ο άνθρωπος, σκωλήκων βρώμα και δυσω-
δία»… Θέλεις η ζέστη, θέλεις το πολύ
λιβάνι και η σκόνη και φυσικά η συγκί-
νηση... παρ’ τον κάτω φαρδύ-πλατύ…

Έτρεξε η μάνα του, «σήκω, γιόκα μου,
και δεν είναι τίποτα, τώρα, τώρα θα φύ-
γουμε» του ψιθύρισε, και ο παπα-Θεοδόσης
μετά από μία ολιγόλεπτη παύση και με
στραβή ματιά, συνέχισε να ψάλλει… «ο
τον θάνατον καταπατήσας, τον δε διάβολον
καταργήσας και ζωήν τω κόσμω σου δω-
ρησάμενος»… τον μικρό τον σήκωσαν
γρήγορα-γρήγορα και τον πήγαν στο στέ-
γαστρο που υπήρχε λίγο πιο πέρα, του
έδωσαν ένα ποτήρι νερό και τον άφησαν
εκεί. «Πάρε υπομονή, ακόμα λίγο, εσύ
μείνε δαμέ». Έκανε όπως του είπε η μάνα
του, άλλωστε δεν του άρεσε να τριγυρίζει
και μόνος του στο νεκροταφείο. Μόνος
του στον ξύλινο πάγκο παρατηρούσε τον
συγκεντρωμένο κόσμο στο μνήμα λίγο
πιο πέρα, περιεργαζόταν τους φρεσκοκτι-

σμένους τάφους και τους σωρούς από
χώμα, και άκουγε τον παπα-Θεοδόση να
λέει «Πάντα κόνις, πάντα τέφρα…», πο-
θαύμαζε τα πανύψηλα κυπαρίσσια που
όριζαν την περίμετρο του νεκροταφείου
και περίμενε τη μάνα του… Μέσα σε όλα
και μάλλον για να ξεγελάσει τον φόβο του
σκεφτόταν πόσες φορές πήγε με τους φί-
λους του αργά το απόγευμα ώς την ξερο-
λιθιά του νεκροταφείου και ξαναγύρισαν
πίσω, επειδή φοβήθηκαν να περάσουν τη

σιδερένια πόρτα του. Πόσες φορές προ-
σπάθησε ο Γιαννής να τους τρομάξει όταν
κάτι σούρουπα καθόντουσαν στην πλατεία
και ακούγανε τις ιστορίες του, φαινόταν
ότι θα γίνει μεγάλος λαφαζάνης. Μα φυσικά
και ποτέ δεν πίστεψε αυτά που του ’λεγε
ο Γιαννής, ότι τάχα μου είχε μπει μεσάνυχτα
μέσα και του έδειχνε ως αποδεικτικό ένα
μικρό σταυρό που είχε πάρει από κάποιον
τάφο, μα φυσικά και δεν τον πίστευε, μπο-
ρεί να ήταν μικρός, αλλά δεν ήταν παλαβός,
κανείς δεν μπαίνει το βράδυ στο νεκρο-
ταφείο… Παραπέρα ο παπα-Θεοδόσης
συνέχιζε «το δε σώμα τη παρά σου δημι-
ουργηθείση φύσει δοθήναι», και να κλά-
ματα, και να φωνές… ταράχτηκε, είπαμε,
δεν του άρεσε να πηγαίνει εκεί, αμέσως
σκέφτηκε να φτιάξει μια ιστορία για να
την πει το απόγευμα στην πλατεία στον
Γιαννή και στους άλλους, έτσι να ξεφύγει
λιγάκι. Θα πρέπει να την κάνει πολύ τρο-
μαχτική όμως την ιστορία του, εμ τι, μόνο
ο Γιαννής θα λέει ιστορίες τρομαχτικές…
Μα ώσπου να σκεφτεί την ιστοριούλα του,
άκουσε τη βροντερή φωνή του παπα-Θε-
οδόση «Δεύτε τελευταίον ασπασμόν, δώμεν
αδελφοί τω θανόντι […] Αιωνία σου η
μνήμη, αξιομακάριστε και αείμνηστε αδελ-
φέ ημών» και μετά από λίγο έφτασε η

μάνα του «άτε, γιόκα μου, πάμε». Η μάνα
του φρόντιζε τους τάφους όσων δεν είχαν
δικολογιά στο χωριό, άναβε τα καντήλια,
ξεχορτάριαζε τους απεριποίητους τάφους,
έπλενε με τη σίκλα τα πέτρινα κιβούρια.
Τον έπαιρνε συχνά κοντά της, μα εκείνος
δεν έλεγε να συνηθίσει… δεν τον άφηνε
και να τη βοηθάει, δεν ήταν δουλειές για
μικρά παιδιά αυτές, αναγκαστικά όμως
τον έπαιρνε μαζί της, κι ας της λιποθυμούσε
φορά παρά φορά…

«Άντε, δώστε του ένα πάτσο, φέρτε και
λίγο νερό, το έχει συνήθειο από παιδί»,
είπε ο Γιαννής, «πού να δείτε πόσο φοβόταν
με τις ιστορίες μου» συμπλήρωσε. Όταν
συνήλθε για τα καλά και αφού του πέταξαν
ένα ποτήρι νερό στο πρόσωπο είδε τον
Γιαννή και χωρίς να το καταλάβει έψαξε
να βρει το στέγαστρο, τη σιδερένια πόρτα
και τη μάνα του να του λέει «λίγο ακόμα
και φεύγουμε», αναζητούσε να αφουγ-
κραστεί τη φωνή του παπα-Θεοδόση, μα
τίποτα από αυτά δεν έβρισκε, έβλεπε μόνο
ένα άσχημο χώρο, έναν βρώμικο οικόπεδο.
Δεν ήταν σε καμία περίπτωση αυτό το νε-
κροταφείο του χωριού του, μόνο ο Γιαννής
κατάλαβε τι έψαχνε και του ψιθύρισε στ’
αφτί «το απόγευμα θα σου πω μια ιστορία
που δεν την έχεις ξανακούσει…»

ΕΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Τα ψηλά κυπαρίσσια 

ΧΑΡΑΚΤΙΚΗ
«Μυθολογία» στο Μουσείο Χαρακτικής
Το Μουσείο Χαρακτικής Χαμπή στα Πλατανίστεια. ανοίγει τις συλλογές
του και προτείνει στους επισκέπτες μία έκθεση με έργα χαρακτικής τα
οποία εμπνέονται από την αρχαία ελληνική μυθολογία. Εκτίθενται έργα δια-
φόρων τεχνικών, που χρονολογούνται από τον 17ο αιώνα μέχρι σήμερα, κα-

θώς και εικονογραφημένα με χαρακτικά βιβλία. Θα
παρουσιαστούν χαρακτικά των William Hogarth,
καταξιωμένων καλλιτεχνών του 17ου και 18ου αι-
ώνα, αλλά και χαρακτικά σύγχρονων καλλιτεχνών
από Αγγλία, Ιταλία, Ρουμανία, Ελλάδα και Κύπρο,
συμπληρώνουν με νέα πνοή τα έργα των παλιών:
Στας Παράσκου, Pino Pandolfini, Παναγιώτη Γράβ-
βαλου, Σαράντη Καραβούζη, Φρίξου Παπαντωνί-

ου, Ανδρέα Χαραλαμπίδη, Χρίστου Κάλφα, Παναγιώτη Λάρκου, Χρίστου
Φουκαρά, Rodica Lomnasan, Rebecca Merry. Κέντρο Χαρακτικής Χαμπή,
Πλατανίστεια Λεμεσού. Η έκθεση θα παραμείνει μέχρι τις 16 Ιουνίου.
Πληροφορίες τηλ. 25222772, info@hambisprintmakingcenter.org.cy.

H Alpha Square και η Λεβέντειος Πινακοθήκη παρουσιά-
ζουν ένα νέο θεατρικό έργο, βασισμένο στην πραγματική
σχέση δύο εικαστικών θρύλων, του Φράνσις Μπέικον και
του Λούσιαν Φρόιντ. Πρόκειται για την τρίτη θεατρική συ-
νεργασία με εικαστική θεματολογία, μετά το «Κόκκινο»
του John Logan, σε σκηνοθεσία Ανδρέα Αραούζου, όπου
ο Βαρνάβας Κυριαζής ενσάρκωσε τον εκρηκτικό Μαρκ
Ρόθκο, και την «Αόρατη Όψη» του Donald Margulies, σε
σκηνοθεσία Βαρνάβα Κυριαζή, όπου ο Ανδρέας Αραού-
ζος υποδύθηκε τον μη-υπαρκτό ζωγράφο Jonathan Wax-
man. Το θεατρικό έργο «bacon\freud» θα παρουσιαστεί
τον Μάιο για πρώτη φορά και το υπογράφει η Ανθή Ζαχα-
ριάδου (συγγραφέας των ιστορικών θεατρικών «Caterina:
Last Queen of Cyprus» και «Eleonora of Cyprus»). Οι Κυ-
ριαζής και Αραούζος αυτή τη φορά συν-σκηνοθετούν και
υποδύονται τους Μπέικον και Φρόιντ, αντίστοιχα, ενώ η
Έλενα Κατσούρη σκηνογραφεί. Πρεμιέρα: Σάββατο, 6
Μαΐου, ώρα 8:30 μ.μ. Αμφιθέατρο «Κωνσταντίνος Λεβέν-
της», Λεβέντειος Πινακοθήκη, Λευκωσία. Παραστάσεις:
Κάθε Τετάρτη 8:30 μ.μ., Σάββατο 8:30 μ.μ. και Κυριακή
6:30 μ.μ. Πληροφορίες www.alphasquare.com.cy,
www.facebook.com/alphasquare. 

ΓΛΩΣΣΟ-ΣΥΝΑΝΤHΣΕΙΣ
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΓΕΩΡΓΙΟΥ

Εσπεράντο: μία
τεχνητή γλώσσα

HURRICANE
Το ζαχαροπλαστείο
των αναμνήσεών μας
Το Πολιτιστικό Ίδρυμα θέλοντας να
τιμήσει τη γειτονιά που το φιλοξενεί
εδώ και 32 χρόνια και μέσα στο πλαί-
σιο της μελέτης και της έρευνας της
άυλης πολιτιστικής κληρονομιάς διορ-
γανώνει διάλεξη για τα 75 χρόνια προ-
σφοράς του παραδοσιακού ζαχαρο-
πλαστείου «Hurricane». Ομιλήτρια η
Αναστασία Σιακαλλή, δημοσιογρά-
φος-ερευνήτρια. Πέμπτη, 25 Μαΐου,
ώρα 7:30 μ.μ. Πολιτιστικό Ιδρυμα Τρα-
πέζης Κύπρου, Φανερωμένης 86-90,
Λευκωσία. Πληροφορίες 22128157, in-
fo@cultural.bankofcyprus.com. 

Το Τμήμα Αρχαιοτήτων σε συνεργασία με
το Ίδρυμα Φοίβος Σταυρίδης – Αρχεία Λάρ-
νακας θα παρουσιάσει στο Εθνολογικό
Μουσείο Χατζηγεωργάκη Κορνέσιου την ει-
καστική έκθεση «Unspeakable: Μουσεία
και αμφιλεγόμενες ιστορίες: τα μουσεία μι-
λούν για εκείνα που δεν λέγονται». Την επι-
μέλεια της Έκθεσης έχει ο διευθυντής του
Ιδρύματος Φοίβος Σταυρίδης. Για την έκθε-
ση προσκλήθηκαν εικαστικοί της σύγχρο-
νης κυπριακής τέχνης να παρουσιάσουν έρ-
γα τους στους χώρους του μουσείου. Στην
έκθεση συμμετέχουν με έργα τους οι Εύ-
ρος Ευρυβιάδης, Μελίνα Σουκιούρογλου,
Αντώνης Τζιαρρίδης, Μαρία Ιωάννου, Μα-
ρία Αναξαγόρα, Χριστίνα Σιακόλα, Άννα
Φωτιάδου, Ορέστης Κάλβαρης, Χουρίκ Το-

ροσιάν και Λοΐζος Ολύμπιος. Εθνολογικό
Μουσείο (Οικία Χατζηγεωργάκη Κορνέσι-
ου), Πατριάρχου Γρηγορίου 20, Λευκωσία.
Διάρκεια έκθεσης έως 19 Ιουλίου. 

Ο μεγάλος Έλληνας δημιουργός και ερμη-
νευτής Κώστας Χατζής σφράγισε μια ολό-
κληρη εποχή υπηρετώντας πιστά και με δι-
εισδυτικό λόγο το κοινωνικό τραγούδι για πε-
ρισσότερες από τέσσερις δεκαετίες έρχεται
στο πλαίσιο των εκδηλώσεων «Εις Λή-
δραν17» για μία μοναδική εμφάνιση στο Ni-
cosia Down Town για να παρουσιάσει ένα μο-
ναδικό μουσικό ταξίδι, μέσα από τη λυρικό-
τητα και την ευαισθησία των στίχων και της
μουσικής των τραγουδιών, που σημάδεψαν
μια ολόκληρη εποχή.. Με ένα τρόπο ξεχωρι-
στό όταν βρίσκεται απέναντι στο κοινό επι-
κοινωνεί μ’ έναν μοναδικό τρόπο μαζί του. Ο
Κώστας Χατζής είναι μια ιδιαίτερη περίπτω-
ση στην ιστορία του ελληνικού τραγουδιού.
Με την κιθάρα και την ιδιότυπη φωνή του
ήταν ουσιαστικά ο πρώτος που τραγούδησε
μπαλάντες με κοινωνικό περιεχόμενο. Μαζί
του τραγουδούν η Μαρία Αλεξίου και η Αντω-
νία Χατζίδη. Την ορχήστρα διευθύνει ο μαέ-
στρος Γιώργος Παγιάτης. Παρασκευή 26
Μαΐου, ώρα 10:30 μ.μ. Nicosia Downtown Li-
ve, Εμμανουήλ Ροΐδη 2, Στρόβολος, Λευκω-
σία. Πληροφορίες και κρατήσεις 99810011.

ΜΟΥΣΙΚΗ

Ο Κώστας Χατζής ερμηνεύει

ΘΕΑΤΡΟ

«bacon\freud»

ΟΓιώργοςΓεωργίουείναιΥποψήφιος, Διδάκτορας
Τμήματος Επιστημών Αγωγής (ειδ. Εκπαίδευση/Γλωσ-
σολογία), Πανεπιστήμιο Κύπρου.
georgiou.georgos@ucy.ac.cy
Facebook: Γλωσσο-Συναντήσεις

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ
Unspeakable: Σύγχρονες εικαστικές παρεμβάσεις 

Η Εσπεράντο αποτελεί μία τεχνητή γλώσσα,
μία ποικιλία δηλαδή που δεν εξελίχθηκε
με φυσικό τρόπο αλλά με προκαθορισμό
των γλωσσικών της επιπέδων από συγκε-
κριμένους ανθρώπους. Η γλώσσα Εσπε-
ράντο δημιουργήθηκε το 1887 από τον ρω-
σο-εβραίο οφθαλμίατρο Λουδοβίκο Λάζαρο
Ζάμενχοφ ο οποίος ήταν γνωστός με το
ψευδώνυμο δρ Εσπεράντο. Η αρχική ιδέα
πίσω από την κατασκευή της γλώσσας βρι-
σκόταν στη διευκόλυνση της επικοινωνίας
ανάμεσα σε ανθρώπους με διαφορετικές
μητρικές γλώσσες. Υπολογίζεται ότι σήμερα
υπάρχουν το πολύ δύο εκατομμύρια ομι-
λητές της Εσπεράντο ανά το παγκόσμιο
ενώ υπάρχουν και 1000 με 2000 άνθρωποι
που μαθαίνουν τη γλώσσα εκ γενετής. Οι
τελευταίοι είναι γνωστοί με το όνομα ντε-
νασκούλοϊ και κατακτούν την Εσπεράντο
ως μητρική μέσω της οικογένειάς τους με
τον ίδιο τρόπο που κατακτούν τις φυσικές
μητρικές τους γλώσσες άλλα παιδιά.

Γλωσσολογικά χαρακτηριστικά
Αν προσέξει κανείς τη γλώσσα, θα δια-

πιστώσει ότι πρόκειται για ένα απλό γλωσ-
σικό σύστημα στο οποίο λείπουν οι ιδιω-
ματισμοί και οι γραμματικές ανωμαλίες.
Το λεξιλόγιό της είναι κατά κύριο λόγο ρο-
μανικό και δευτερευόντως επηρεασμένο
από τις γερμανικές γλώσσες ώστε να δι-
ευκολύνεται η χρήση της από άτομα που
κατάγονται από Ευρώπη, Αμερική ή/και
Ωκεανία. Για παράδειγμα, η εσπεραντική

φράση La imperiestro pretendis, ke li estas
filo de la drako (Ο αυτοκράτορας θεωρούσε
τον εαυτό του υιό του δράκου) θυμίζει λα-
τινογενείς γλώσσες. Επίσης, η γραμματική
της Εσπεράντο είναι εξαιρετικά απλή: για
παράδειγμα υπάρχει μόνο ένα άρθρο (la),
τα ουσιαστικά έχουν κατάληξη –ο, τα επί-
θετα –a, τα επιρρήματα σε –e, όλα τα ρή-
ματα είναι ομαλά κ.ά. Οι όροι της πρότασης
ακολουθούν τη σειρά υποκείμενο-ρήμα-
αντικείμενο με τα επίθετα να βρίσκονται
είτε πριν είτε μετά από το ουσιαστικό που
προσδιορίζουν. Το αλφάβητό της συνίστα-
ται από 28 γράμματα και είναι ελαφρώς
διαφοροποιημένο από αυτό της λατινικής
με την προσθήκη διακριτικών σημείων
πάνω στα φθογγικά σύμβολα. Φωνολογικά
αποτελείται από 22 σύμφωνα, πέντε φω-
νήεντα και δύο ημιφωνήεντα που σε συν-
δυασμό με τα φωνήεντα σχηματίζουν έξι
διφθόγγους. Όσον αφορά στην προφορά,
οι λέξεις προφέρονται όπως ακριβώς γρά-
φονται και τα φωνήματα είναι δανεισμένα
από τις σλαβικές γλώσσες.

Επίσημο στάτους
Κι όμως, η Εσπεράντο αποτελεί τη συ-

νεπίσημη γλώσσα (μαζί με την αγγλική)
σε ένα έθνος της υφηλίου, στη Δημοκρατία
της Μολοσσίας που βρίσκεται έξω από το
Ντέιτον της Νεβάδα των ΗΠΑ. Θα ήταν
λογικό να μην έχετε ξανακούσει αυτή τη
χώρα μιας και πρόκειται για ένα μη-ανα-
γνωρισμένο μικροέθνος που αριθμεί μόλις
3 κατοίκους σε 2,5 εκτάρια γης. Το «κράτος»
αυτό δημιουργήθηκε το 1977 από τον
Kevin Baugh και αποτελείται μόνο από
το δικό του σπίτι και κάποια παρακείμενα
χωράφια. Ο «πρόεδρος» συχνά «κυβερνά»
με απόλυτο τρόπο απαγορεύοντας τους
θαλάσσιους ελέφαντες, τα κρεμμύδια κα-
θώς και άλλα πολλά! Η Δημοκρατία μάλιστα
διαθέτει και δική της ιστοσελίδα η οποία
παραδίδει δωρεάν διαδικτυακά μαθήματα
για την εκμάθηση της Εσπεράντο! Η Εσπε-
ράντο, αν και τεχνητή γλώσσα, έχει κα-
ταφέρει να διαδοθεί ανά την υφήλιο και
να τυγχάνει χρήσης σε διάφορους τομείς
όπως το θέατρο, η μουσική, η λογοτεχνία
αλλά και σε πολλές άλλες εκφάνσεις του
πολιτισμού. Μέχρι το 2015, η Βικιπαίδεια
συμπεριλάμβανε περισσότερα από 200.000
άρθρα στην Εσπεράντο. Αξίζει να σημει-
ωθεί ότι η Εσπεράντο αποτελεί την πρώτη
γλώσσα διδασκαλίας σε ένα πανεπιστη-
μιακό ίδρυμα, τη Διεθνή Ακαδημία Επι-
στημών του Σαν Μαρίνο. Το συστατικό
της επιτυχίας της έγκειται στο πεντάπτυχο
διεθνότητα – ουδετερότητα – ισοτιμία –
ευκολία – ζωντάνια που τη χαρακτηρίζει.

ΦΕΣΤΙΒΑΛ
Interspace - Sites
Embodied Cyprus
Στη Στέγη Χορού Λευκωσίας θα πα-
ρουσιαστεί τι Sites Embodied Cyprus,
στην οποία Κύπριοι καλλιτέχνες συμ-
μετέχοντες του εργαστηρίου θα μι-
λήσουν για την εμπειρία της συμμε-
τοχής τους στο φεστιβάλ και το εργα-
στήρι Eco Art Incubator υπό την κα-
θοδήγηση της Denise Kenney και της
Nancy Holmes. Θα προβληθούν οπτι-
κογραφημένα έργα site specific που
δημιουργήθηκαν in situ στην Ανδρο-
λίκου και την περιοχή του Ακάμα και
νεοδημιουργηθέντα βίντεο από συμ-
μετέχοντες καλλιτέχνες. Θα προλογί-
σει η Αριάννα Οικονόμου σε συνερ-
γασία με την Justyna Ataman για
τους στόχους και την δουλειά που
έχει επιτευχθεί. Τετάρτη, 24 Μαΐου,
ώρα 8:00 - 10:00 μ.μ. Στέγη Χορού
Λευκωσίας, Αγορά Αγίου Ανδρέα
Παρθενώνος 25, Άγιος Ανδρέας,
Λευκωσία.
Πληροφορίες τηλέφωνο 70005035,
dancehouselefkosia@gmail.com. 
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Τα φεστιβάλ γενικά μπορεί να θε-
ωρηθούν και ως εναλλακτική μορφή
τουρισμού, μιας και το καθένα από
αυτά έχει το δικό του κοινό, τις
δικές του απαιτήσεις και τη δική
του δυναμική. Η Κύπρος φαίνεται
ότι έχει μπει για τα καλά στον ευ-
ρωπαϊκό φεστιβαλικό χάρτη, μιας
και 17 κυπριακά φεστιβάλ πιστο-
ποιήθηκαν με το EFFE Label 2017-
2018. Η ανακοίνωση των 715 τι-
μώμενων φεστιβάλμε το EFFE Label
2017-2018 έγινε στις 4 Μαΐου 2017
στο Βισμπάντεν της Γερμανίας,
από τη Διεθνή Κριτική Επιτροπή
και τον πρόεδρό της Σερ Τζόναθαν
Μιλς, κατά τη διάρκεια της Συνόδου
των Φεστιβάλ του European Festival
Association και του EFFE MeetUp,
που φιλοξένησετο Rheingau Musik
Festival. Στη διαδικασία απόκτησης
του EFFE Label 2017-2018 συμμε-
τείχαν εκατοντάδες φεστιβάλ από
39 χώρες, τα οποία υπέβαλαν αίτηση
στην ανοικτή πρόσκληση που απη-
ύθυνε το EFFE, τον χειμώνα του
2016. Τα τρία κριτήρια που έπρεπε
να πληρούν οι διοργανώσεις που
έλαβαν μέρος ήταν: η καλλιτεχνική
δέσμευση, η ενεργός συμμετοχή
των φεστιβάλ στις κοινότητές τους
και να έχουν ευρωπαϊκή και διεθνή
θεώρηση.

Στην αξιολόγηση των προτάσεων
που κατατέθηκαν πήραν μέρος 95
εμπειρογνώμονες, μέλη της Γνω-
μοδοτικής Επιτροπής κάθε χώρας,
οι οποίοι είχαν επιλεγεί από ταεθνι-
κά κομβικά σημεία του προγράμ-
ματος που για την Κύπρο ήταν το
Κυπριακό Κέντρο του Διεθνούς Ιν-

στιτούτου Θεάτρου (ΚΚΔΙΘ), οι
οποίοι βαθμολόγησαν τις υποβλη-
θείσες αιτήσεις της χώρας τους και
παρουσίασαν τα αποτελέσματα
στη Διεθνή Επιτροπή Αξιολόγησης,
η οποία και απέμεινε τα EFFE Label
2017-2018 στα φεστιβάλ. Τα φε-
στιβάλ που λαμβάνουν την πιστο-
ποίηση EFFE Label αυτομάτως θα
αναγνωριστούν από την Ε.Ε. και
θα επωφεληθούν ποικιλοτρόπως.
Έχοντας την πιστοποίηση θα μπο-
ρούν να τη χρησιμοποιήσουν στις
δικές τους εκστρατείες επικοινωνίας
και προώθησης του φεστιβάλ. Επί-
σης, αποκτούν μια θέση στην πλατ-
φόρμα του EFFE (EFFE Festival Gui-
de, www.effe.eu), μέσω της οποίας
επιτρέπεται στους ευρωπαίους πο-
λίτες και στους καλλιτέχνες η άμεση
πρόσβαση σε χρήσιμες ειδήσεις
και πληροφορίες για τα κορυφαία
πολιτιστικά φεστιβάλτης Ευρώπης.
Παράλληλα, με βάση τις αξιολογή-
σεις των μελών των Εθνικών Γνω-
μοδοτικών Επιτροπών, η Διεθνής
Επιτροπή Αξιολόγησης θα επιλέξει
και τα υποψήφια φεστιβάλ στα
οποία θα απονεμηθεί το Βραβείο
EFFE 2017-2018. Το Βραβείο EFFE
θα δοθεί στα φεστιβάλ που με την
καινοτομία τους κατευθύνουν νέες
καλλιτεχνικές τάσεις και οι νικητές
θα ανακοινωθούν σε ειδική τελετή,
η οποία θα πραγματοποιηθεί στις
18 Σεπτεμβρίου 2017 στις Βρυξέλ-
λες.

Ενθάρρυνση
Ο κ. Χρίστος Γεωργίου, εκτελε-

στικός διευθυντής του ΚΚΔΙΘ και
επικεφαλής του Προγράμματος EF-
FE στην Κύπρο, σημείωσε πως το

Κυπριακό Κέντρο του Διεθνούς Ιν-
στιτούτου Θεάτρου συνεχίζει να
είναι το κομβικό σημείο του προ-
γράμματος στην Κύπρο, με στόχο
την προώθηση του ΕFFE σε εθνικό
επίπεδο, την ενθάρρυνση των το-
πικών φεστιβάλ για συμμετοχή
τους στην Πλατφόρμα και τη σύ-
σταση της Εθνικής Γνωμοδοτικής
Επιτροπής. Μέσα από την αίτηση
υποβολής τα ενδιαφερόμενα φε-
στιβάλ είχαν την ευκαιρία να ανα-
λύσουν και να επεξηγήσουν τα επι-
τεύγματα και τα κίνητρά τους, στους
τομείς που το κάθε φεστιβάλ ειδι-
κεύεται, αλλά και να παρουσιάσουν
την αναπτυξιακή στρατηγική τους.

Μάλιστα, στην πρώτη φάση του
προγράμματος, που πραγματοποι-
ήθηκε την περίοδο 2014/2015, υπέ-
βαλαν αίτηση 21 κυπριακά φεστι-
βάλ, από τα οποία 11 τιμήθηκαν
με την ευρωπαϊκή πιστοποίηση
EFFE. Στη δεύτερη φάση και τα 17
κυπριακά φεστιβάλ που υπέβαλαν
αίτηση τιμήθηκαν με το EFFE Label
2017-2018, τιμώντας πανηγυρικά
την πολιτιστική δημιουργία στην
Κύπρο. Είναι σημαντικό να σημει-
ωθεί ότι 10 εκ των κυπριακών φε-
στιβάλ έχουν διακριθεί με το EFFE
Label και στις δύο φάσεις του προ-
γράμματος. Ο κ. Γεωργίου μάς είπε
ότι απώτερος στόχος είναι η συ-
νεργασία με τους αρμόδιους κρα-
τικούς φορείς και μηχανισμούς για
έμπρακτη στήριξη, προβολή και
προώθηση των διακριθέντων κυ-
πριακών φεστιβάλ εντός και εκτός
Κύπρου. Το πρόγραμμα συνεχίζεται
με γοργούς ρυθμούς. Συνεχής ενη-
μέρωση για την εξέλιξή του, καθώς
και για τα επόμενα βήματα που θα

ακολουθήσουν θα γίνεται μέσω
του ΚΚΔΙΘ. 

Την Εθνική Γνωμοδοτική Επι-
τροπή της Κύπρου αποτελούσαν
οι: Γιώργος Γεωργής, καθηγητής
Πανεπιστημίου Κύπρου και Πανε-
πιστημίου Νεάπολις, πρώην Πρέ-
σβης της Κύπρου στην Ελλάδα,
Μαρίνα Σχίζα, πολιτιστική αρχι-
συντάκτρια, εφημερίδα «Ο Φιλε-
λεύθερος» και Τάκης Χατζηδημη-
τρίου, πρόεδρος ΙΚΜΕ (Ίδρυμα Κοι-
νωνικοπολιτικών Μελετών). 

Φεστιβαλική πύλη
Το Πρόγραμμα EFFE – Europe

for Festivals, Festivals for Europe,
μια πρωτοβουλία του European Fe-
stivals Association (EFA) αποτελεί
μια πολιτιστική πύλη για πολίτες
και επαγγελματίες, για να ανακα-
λύψουν τα ευρωπαϊκά φεστιβάλ
και να εμπλακούν σε αυτή την ευ-
ρωπαϊκή πλατφόρμα. Είναι μια νέα
διεθνής πλατφόρμα η οποία συνδέει
μεταξύ τους τα φεστιβάλ με ουσια-
στική δέσμευση στις τέχνες, τις
κοινότητές τους και τα ευρωπαϊκά
ιδεώδη. Πρωτίστως το EFFE ανα-
γνωρίζει το αριστεύειν στο καθη-
μερινό έργο αυτών των φεστιβάλ
σε τοπικό επίπεδο σε όλη την Ευ-
ρώπη. Το πρόγραμμα EFFE είναι
μια αμφίδρομη διαδικασία. Πηγάζει
από τους δημιουργούς των φεστιβάλ
και κατευθύνεται προς αυτούς. Η
επιτυχία της πιλοτικής διοργάνωσης
του EFFE Label και Award έβαλε
τα θεμέλια, ώστε τα επόμενα τρία
χρόνια να προετοιμάσουν το πέμ-
πτο Ευρωπαϊκό Βραβείο Πολιτι-
σμού, το Ευρωπαϊκό Βραβείο Φε-
στιβάλ.

Ευρωπαϊκή διαπίστευση
για 17 κυπριακά φεστιβάλ 
Το EFFE Label βραβεύει διοργανώσεις που προωθούν νέες καλλιτεχνικές τάσεις

1. Apollon International Arts Festival
2. Buffer Fringe Performing Arts Festi-
val
3. Διεθνές Φεστιβάλ Ταινιών Κινουμέ-
νων Σχεδίων Υπαίθρου (Countryside
Animafest Cyprus)
4. Φεστιβάλ Σύγχρονου Χορού Κύπρου
(Cyprus Contemporary Dance Festival)
5. Διεθνές Φεστιβάλ Κινηματογράφου
Κινηματογραφικές Μέρες – Κύπρος Cy-
prus (Film Days – International Film Fe-
stival)
6. Cyprus Rialto World Music Festival
7. Μουσικό Χωριό Φέγγαρος και Φεστι-
βάλ Φέγγαρος (Fengaros Music Village
and Fengaros Festival)
8. Διεθνές Φεστιβάλ Αρχαίου Ελληνι-
κού Δράματος (International Festival of
Ancient Greek Drama)

9. International Motion Festival Cyprus
10. Διεθνές Φεστιβάλ Μουσικής Δωμα-
τίου Φάρος (International Pharos Ch-
amber Music Festival)
11. Διεθνές Φεστιβάλ Σύγχρονης Μου-
σικής Φάρος (International Pharos Con-
temporary Music Festival) 
12. Διεθνές Φεστιβάλ Ταινιών Μικρού
Μήκους Κύπρου (The International Sh-
ort Film Festival of Cyprus) 
13. Διεθνές Φεστιβάλ ΚΥΠΡΙΑ (KYPRIA
International Festival)
14. Φεστιβάλ Λόφου (Lofou August Fe-
stival)
15. Nicosia Pop Up 
16. Φεστιβάλ Χορού & Παραστατικών
Τεχνών No_body (No_body Dance/Mo-
vement & Performance Arts Festival)
17. The Afro Banana Republic Festival

Τα 17 κυπριακά φεστιβάλ που
λαμβάνουν το EFFE Label 2017-2018

Από το EFFE MeetUp 2017, το οποίο πραγματοποιήθηκε στο Βισμπάντεν. ©EFFE

Το Διεθνές Φεστιβάλ Αρχαίου Ελληνικού Δράματος
είναι ένα από τα 17 φεστιβάλ που έλαβαν την πιστο-
ποίηση EFFE Label 2017-2018. 
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Της απεσταλμένης μας στη ΒΕΝΕΤΙΑ
ΜΑΡΓΑΡΙΤΑΣ ΠΟΥΡΝΑΡΑ

Η αλήθεια είναι κάπου στη μέση. Η
φετινή επίτροπος της 57ης Μπιενάλε
Βενετίας, η πενηντάρα Γαλλίδα Κρι-
στίν Μασέλ, με θητεία στο Κέντρο
Πομπιντού, έγραψε στο εισαγωγικό
της μανιφέστο ότι η διοργάνωση
του 2017, με πρόταγμα τον ανθρω-
πισμό, είναι μια έκθεση «με τους
καλλιτέχνες, για τους καλλιτέχνες
και από τους καλλιτέχνες», παρα-
φράζοντας τον γνωστό ορισμό της
δημοκρατίας από τον Λίνκολν (στη
θέση των καλλιτεχνών βάλτε τη
λέξη «λαός»). Το πρακτορείο Blo-
omberg, από την άλλη, βλέπει τα
πράγματα διαφορετικά, και στην
κριτική για την Μπιενάλε έχει τίτλο:
«Βενετία: ιδού το μέρος όπου ο παγ-
κόσμιος πλούτος πάει για να αγο-
ράσει το next big thing στην τέ-
χνη».

Τι είδαμε φέτος στη Γαληνοτάτη;
Το corpus των εικαστικών που επέ-

λεξε η Μασέλ συγκροτεί μια εκδοχή
της τέχνης που δεν μοιάζει καθόλου
με τη σκοτεινή, δυστοπική και απει-
λητική για το μέλλον μας αφήγηση
που είχαμε δει το 2015 από τον επι-
μελητή Οκούι Ενβέζορ. Ο Νιγηρια-
νός είχε κατηγορηθεί ότι έκανε την
πιο άσχημη Μπιενάλε στην ιστορία
του θεσμού. Η Γαλλίδα παρουσιάζει
μια ελαφριά, χαρούμενη, τακτοποι-
ημένη σε κουτάκια αίσθηση της ει-
καστικής δημιουργίας, χωρίς ανα-
τροπές, βαριά πολιτική και έργα
που σοκάρουν. Και ο τίτλος που
διάλεξε άλλωστε παραπέμπει ακρι-
βώς σε αυτό το μείγμα. «Viva Arte
Viva».

Η έκθεση στο Αρσενάλε και στη
μεγάλη κεντρική αίθουσα των
Τζαρντίνι είναι χωρισμένη σε εννέα
ενότητες με εύληπτες επικεφαλίδες
(το περίπτερο της χαράς και του
φόβου, της γης, των χρωμάτων, των
σαμάνων κ.λπ.). Παρουσιάζονται
έργα 120 καλλιτεχνών, με τους 103

εξ αυτών να συμμετέχουν για πρώτη
φορά σε Μπιενάλε Βενετίας. Ανά-
μεσά τους και ο Ελληνας Γιώργος
Σαπουντζής, από τους καλύτερους
εικαστικούς της νέας γενιάς που
κάνει καριέρα στο εξωτερικό, με
μια εγκατάσταση και ένα βίντεο.

Υπάρχουν λίγο-πολύ μεγάλα ονό-
ματα, όπως η περίφημη Κίκι Σμιθ
(την ξέρουμε καλά στην Ελλάδα
χάρις στον Δάκη Ιωάννου και στον
Δημήτρη Δασκαλόπουλο), ο Γκαμ-
πριέλ Ορόσκο που έχει κάνει ένα
από τα πιο ωραία έργα της διοργά-
νωσης, ο Φραντς Βεστ και ο Ολα-
φουρ Ελίασον. Ο Δανοϊσλανδός ει-
καστικός έφερε στη Βενετία ένα
πρότζεκτ που ξεκίνησε το 2015, ως
τη δική του απάντηση στη μετα-
νάστευση. Σε ένα εργαστήριο έχει
δεκάδες μετανάστες και αιτούντες
άσυλο στην Ευρώπη να κατασκευά-
ζουν πράσινες λάμπες led, τις οποίες
κάποιος μπορεί να αγοράσει. «Η
Μπιενάλε πρέπει να λειτουργεί σαν
το μικροσκόπιο του τι συμβαίνει
στον κόσμο. Δεν μπορεί να είναι
μακριά από την κοινωνία», υπο-
γραμμίζει σε μια συνέντευξη στην
οποία μιλάει για το εγχείρημά του.

Εθνικές συμμετοχές
Μέσα στο χάος των έργων, εντυ-

πωσιάστηκα πολύ με τα έργα του
Τσέχου Λούμπος Πλνι (1961), που
έχει εμμονή με την ανατομία του
ανθρώπινου σώματος, και από πέντε
ετών ζωγράφιζε παρατηρώντας νε-
κρά ζώα σε αποσύνθεση. Η δουλειά
του δεν είναι καθόλου μακάβρια
αλλά ποιητική και λεπταίσθητη.
Ωραίο είναι και το βίντεο του Αρ-
γεντίνου Σεμπάστιαν Ντίαζ Μορά-
λες, με έναν άνδρα που αιωρείται
μέσα στα σύννεφα, καθώς και μια
εγκατάσταση με 2.400 κασέτες (εκεί-
νες τις παλιές) που έχει κάνει η καλ-
λιτέχνις από τη Σαουδική Αραβία
Μάχα Μαλού. Γενικά, η Μασέλ έχει
δώσει βαρύτητα στη χειροτεχνία,
και πολλά έργα μάς ξαναγυρίζουν
απλοϊκά ή πιο σύνθετα στην ικα-
νότητα του ανθρώπου να μπορεί
να δημιουργεί με τα χέρια του. Από
αυτή την άποψη, η έκθεσή της δεν
έχει την ψυχρότητα των εννοιακών
έργων αλλά τη θέρμη του εργοχεί-
ρου. Οι εθνικές συμμετοχές –στις
οποίες δεν εμπλέκεται η Μασέλ
αλλά οι εθνικοί επίτροποι– είναι
διαμοιρασμένες στο Αρσενάλε και
τα Τζαρντίνι όπως πάντα. Το βρα-
βείο φέτος κέρδισε το γερμανικό
περίπτερο, στο οποίο παρουσιά-
στηκε μια περφόρμανς με τίτλο
«Φάουστ», σε σύλληψη της καλλι-
τέχνιδος Ανε Ιμχοφ. Το βασικό της
χαρακτηριστικό ήταν η αρχιτεκτο-
νική παράμετρος. Ολόκληρο το πά-

τωμα του περιπτέρου είχε καλυφθεί
με διάφανο γυαλί, σε απόσταση
λίγων δεκάδων εκατοστών από το
έδαφος. Αυτό δημιουργούσε ένα
ασφυκτικό μετζοπάτωμα σαν σάν-
τουιτς ανάμεσα στο χώμα και τα
πόδια των θεατών, στο οποίο μετά
βίας χωρούσαν τα ανθρώπινα ξα-
πλωμένα σώματα. Σε αυτόν λοιπόν
τον χώρο, ομάδα από νεαρά αγόρια
και κορίτσια χορευτές, υπό την
ήχο έντονης, βίαιης μουσική και
των γαβγισμάτων αληθινών σκυ-
λιών που ήταν σε ένα κλουβί, πα-
ρουσίαζαν την περφόρμανς, που
άλλους ενθουσίασε και άλλους άφη-
σε αδιάφορους.

Τις γενικές εντυπώσεις πάντως
κέρδισαν το αυστραλέζικο περίπτε-
ρο, το αμερικανικό και εκείνο της
Γεωργίας. Στην Αυστραλία, η πρώτη
Αβορίγινας καλλιτέχνις που εκπρο-
σωπεί τη χώρα, η Tρέισι Μόρφατ,
γυρίζει στο παρελθόν και στην ιστο-
ρία του εποικισμού της ηπείρου για
να διηγηθεί τη βία και τη θλίψη που

εξακολουθούν και σήμερα να στοι-
χειώνουν όσους χρειάζεται να φύ-
γουν από την πατρίδα τους ή να
δεχθούν την επιβολή ενός κυρίαρ-
χου. Στο πιο έξυπνό της βίντεο έχει
βάλει πρόσωπα γνωστών σταρ του
παγκόσμιου κινηματογράφου να
κάνουν γκριμάτσες φόβου και αγω-
νίας, βλέποντας σημερινά πλάνα
από βάρκες με μετανάστες. Ομως
και η δική της καλλιτεχνική δουλειά,
που είναι φωτογραφίες και στυλ
από βίντεο, έχουν εκπληκτική αι-
σθητική με καλλιτεχνική αυταξία.

Στο αμερικανικό περίπτερο, ο
Μαρκ Μπράντφορντ γεμίζει τον
αύλειο χώρο με χώματα (και λίγα
σκουπίδια), για να δώσει την αί-
σθηση της εγκατάλειψης. Στο εσω-
τερικό παρουσιάζει γιγαντιαίες γλυ-
πτές αφαιρετικές εγκαταστάσεις,
αλλά το σπουδαιότερο είναι ότι
αποδομεί τον μύθο της σύγχρονης
Αμερικής, ξεφλουδίζοντας τον μικρό
τρούλο του περιπτέρου, που μοιάζει
ξεκοιλιασμένος, έτοιμος να πέσει

στο κεφάλι του θεατή. Μαύρος,
γκέι, πολιτικοποιημένος, ο Μπράντ-
φορντ καλείται να κάνει τέχνη στην
εποχή του Τραμπ. Ηδη εδώ και πολ-
λά χρόνια δίνει χρήματα από τα
κέρδη του σε καλλιτέχνες και σε
κοινωνικά πρότζεκτ, και στη Βενετία
θα υποστηρίξει για τα επόμενη έξι
έτη ένα πρόγραμμα για επανένταξη
Ιταλών κρατουμένων. 

Η Γεωργία έκλεψε τις καρδιές,
με ένα ωραίο απλό περίπτερο μέσα
στο Αρσενάλε. Εμπνευσμένος από
το τραυματικό παρελθόν της χώρας,
ο καλλιτέχνης Vajiko Chachkhiani
(δεν έχω ιδέα πώς προφέρεται το
όνομα) μεταφέρει ένα ολόκληρο
ξύλινο σπιτάκι με τα έπιπλά του
από τη γεωργιανή εξοχή στη Βε-
νετία. Οι θεατές μπορούν να φτά-
σουν μέχρι το κατώφλι, ή να δουν
από τα παράθυρα, τη συνεχόμενη
βροχή να διαπερνά τη στέγη και
να πέφτει στο πάτωμα. Είναι ένα
έργο βαθιά υπαρξιακό που ενθου-
σίασε τους πάντες.

Περισσότερο 
εργόχειρο 
εφέτος στην
Μπιενάλε
Η «Κ» μεταφέρει τις εντυπώσεις της 
από την εικαστική Βενετία...

Το περίπτερο της Γεωργίας στο Αρσενάλε. Εμπνευσμένος από το τραυματικό παρελθόν της χώρας, ο καλλιτέχνης Vajiko Chachkhiani μεταφέρει ένα
ολόκληρο ξύλινο σπιτάκι με τα έπιπλά του από τη γεωργιανή εξοχή στη Βενετία. Εργο βαθιά υπαρξιακό, που ενθουσίασε τους πάντες.

Εργο της Kiki Smith, φιλοτεχνημένο την περίοδο 2009-2014, με μεικτά μέσα. Η δουλειά της είναι γνωστή στην
Ελλάδα χάρις στον Δάκη Ιωάννου και στον Δημήτρη Δασκαλόπουλο.

Charles Atlas, «Η τυραννία της συνείδησης (The Tyranny of Consciousness)», έργο του 2017, πεντακάναλη βίντεο-
εγκατάσταση που διαρκεί περίπου είκοσι πέντε λεπτά.

Γιώργος Σαπουντζής, «Τα γλυπτά δεν μπορούν να φάνε», εγκατάσταση με μεικτά μέσα. Από τους καλύτερους εικα-
στικούς που κάνουν καριέρα στο εξωτερικό, συμμετείχε στην Μπιενάλε με μία εγκατάσταση και με ένα βίντεο.

Η κυπριακή
συμμετοχή

Η Κύπρος εκπροσωπείται στην
57η Μπιενάλε Τέχνης της Βενε-
τίας με τον καλλιτέχνη Πόλυ Πεσ-
λίκα. Παράλληλα θα φιλοξενη-
θούν σειρά από παρεμβάσεις και
ανταλλαγές με την καλλιτεχνική
ομάδα Νεωτερισμοί Τουμάζου, τη
συγγραφέα Mirene Arsanios και
τον κεραμίστα Βαλεντίνο Χαρα-
λάμπους. Ο Jan Verwoert, επιμε-
λητής της κυπριακής συμμετοχής,
σημειώνει για τον καλλιτέχνη Πό-
λυ Πεσλίκα «ανταποκρινόμενος
στην Ανοικτή Πρόσκληση, ο Πεσ-
λίκας πρότεινε μια σειρά από ιδέ-
ες που απηχούν έντονα το πνεύμα
της επιμελητικής προσέγγισης και
με βάση την καλλιτεχνική του
πρακτική, πείθει για τη δυνατότη-
τα της ζωγραφικής να μεταδώσει
την ένταση μιας στοιχειώδους εμ-
πειρίας» και συμπληρώνει για τις
παράλληλες δράσεις «λίγοι θα
μπορούσαν να ενσαρκώσουν την
εντόπια ευφυΐα της διεθνούς συ-
ναλλαγής καλύτερα από την καλ-
λιτεχνική ομάδα ‘Νεωτερισμοί
Τουμάζου’ (Μαρία Τουμάζου, Μα-
ρίνα Ξενοφώντος, Ορέστης Λα-
ζούρας)». Για τον κεραμίστα Βα-
λεντίνο Χαραλάμπους ο επιμελη-
τής αναφέρει ότι έχει γίνει διδά-
σκαλος και πηγή έμπνευσης για
πολλούς που τον έχουν επισκε-
φτεί στο εργαστήρι του και γνωρί-
ζει πώς λειτουργούν τα κυπριακά
χώματα όταν αυτά μετατρέπονται
σε χρωστική ουσία. Η Mirene Ar-
sanios είναι μια καλλιτέχνης συγ-
γραφέας από τη Βηρυτό, με βάση
της τη Νέα Υόρκη η οποία διηγεί-
ται την ιστορία των στιγμών εκεί-
νων όπου η βιογραφία συναντά
την ιστορία. Η  κυπριακή συμμετο-
χή, σύμφωνα με τον Jan Verwo-
ert, επικαλείται ένα συγκεκριμέ-
νο πνεύμα: αναφέρεται στην ανα-
τολική Μεσόγειο ως μια ζώνη
όπου οι ταξιδιώτες συναντούν ο
ένας τον άλλο, καθώς οι πορείες
τους διασταυρώνονται. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

“Το πρακτορείο Bloom-
berg στην κριτική του
για την Μπιενάλε έχει
τίτλο: «Βενετία: ιδού το
μέρος όπου ο παγκό -
σμιος πλούτος πάει για
να αγοράσει το next big
thing στην τέχνη».

TEXNES-04 ΘΕΑΤΡΟ_Master_cy  19/05/17  15:10  Page 4



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     5Θ Ε Α Τ Ρ ΟKυριακή 21 Μαΐου 2017

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η ομάδα των Αντι-Δρώντων αποτε-
λείται από κατά κύριο λόγο νέους
ερασιτέχνες ηθοποιούς που αγαπούν
τη θεατρική τέχνη. Η ομάδα αυτή
μοιράζεται τις ίδιες καλλιτεχνικές
αγωνίες γι’ αυτό αντιδρούν, δημι-
ουργούν και θέτουν ως πρόταγμα
την Τέχνη. Η ομάδα  δημιουργήθηκε
το 2014 και από τότε προσπαθούν
με σταθερά βήματα να βρίσκονται
στο καλλιτεχνικό προσκήνιο, υπη-
ρετώντας με τον καλύτερο δυνατό
τρόπο το θέατρο, αλλά και άλλες

παραστατικές τέχνες (οι Αντι-δρών-
τες έχουν δημιουργήσει και κινη-
ματογραφικό εργαστήρι και ετοι-
μάζονται για την προβολή της πρώ-
της παραγωγής τους). 

Ως θεατρική ομάδα έκαναν το
ντεμπούτο τους, ανεβάζοντας  χρο-
νιά τη θεατρική παράσταση «Δυό-
μισι φόνοι και ένα μπουλντόγκ»
των Ρέππα-Παπαθανασίου, η οποία
σημείωσε επιτυχία και παράλληλα
έδειξε ότι η ομάδα ήθελε πράγματι
να δημιουργήσει. Την περίοδο 2015-
2016 ανέβασαν τη δεύτερή τους
δουλειά, τη φαρσοκωμωδία του

Ζωρζ Φεντώ «Ξενοδοχείο ο Παρά-
δεισος». Η παράσταση αυτή ανέβασε
τον πήχη για τους Αντι-Δρώντες,
μιας και κατάφεραν να διακριθούν
στο 29ο Φεστιβάλ Ερασιτεχνικού
Θεάτρου του ΘΟΚ λαμβάνοντας το
Πρώτο Βραβείο.

Από το 2015 που οι Αντι-Δρώντες
πέρασαν κάτω από τη στέγη της
εταιρείας Re-Actors Production &
Art Studio συνεχώς προσπαθούν
για την παραγωγή, προώθηση και
ανάπτυξη πολιτιστικών δρώμενων,
συναφών με τις τέσσερεις παρα-
στατικές τέχνες: του θεάτρου, του
κινηματογράφου, της μουσικής και
του χορού. Ο ιθύνων νους των Αν-
τι-Δρώντων Βασίλης Χατζηστυλλής
σε παλαιότερή του συνέντευξη στην

«Κ» είχε πει ότι η ομάδα του αντι-
δράει στη φθορά, στη μιζέρια και
στην καταβαράθρωση κάθε αξίας
και ότι στοχεύει στην αυθεντική
ανθρώπινη επαφή. Αυτούς ακριβώς
τους στόχους η ομάδα τους υπηρετεί
κατά γράμμα, και η επιλογή του ρε-
περτορίου της το αποδεικνύει. Φέτος
ανεβάζουν τον «Φον Δημητράκη»,
την κωμωδία του Δημήτρη Ψαθά,
που όπως σημειώνεται από τον σκη-
νοθέτη της παράστασης δεν είναι
μία καθαρόαιμη  κωμωδία καθότι
είναι ένα κείμενο άκρως τραγικό,
με εμβόλιμα κωμικά στοιχεία. 

Το βόλεμα και η αντίδραση
Ο Βασίλης Χατζηστυλλής στο

σκηνοθετικό του σημείωμα ανα-

φέρει ότι οι χαρακτήρες δρουν ή
αδρανούν μέσα στους δύο επινοη-
μένους σκηνικούς χώρους του «έξω»
και του «έσω». Οι Αντι-δρώντες επι-
θυμούν να υπηρετηθεί στον μέγιστο
βαθμό η τεράστια δυναμική του
κειμένου. Ο Ψαθάς κατάφερε να
γράψει ένα κείμενο που περισσό-
τερο από μισό αιώνα μετά παρα-
μένει επίκαιρο, μιας και δυστυχώς
οι άνθρωποι θα έκανα οτιδήποτε
προκειμένου να ανέλθουν στην
εξουσία, ανεξαρτήτως κόστους, πέ-
ρα από ιδεολογίες, από την άλλη
φυσικά δεν έλειπαν και δεν λείπουν
και οι εξαιρέσεις, οι ιδεολόγοι. Στο
κείμενο του Δημήτρη Ψαθά θίγεται
με τον πιο δυνατό τρόπο η διαρκώς
επανερχόμενη εποχή του βολέμα-

τος, του εφησυχασμού, της πατρι-
δοκαπηλίας, των καρεκλοκενταύ-
ρων, των δημαγωγών και των λα-
οπλάνων που είναι έτοιμοι να που-
λήσουν ως και τη ψυχή τους στον
διάβολο για να ανέβουν στον «με-
γάλο τους θρόνο». Έχει δίκιο ο νε-
αρός σκηνοθέτης όταν σημειώνει
ότι ο θεατής όταν ακούει τη φράση
διά στόματος Φον Δημητράκη «θέλω
τους Γερμανούς μου» δεν μπορεί
παρά να νιώσει άβολα, να τον κάνει
να σκεφτεί ότι ο κόσμος και οι άν-
θρωποι δύσκολα αλλάζουν. Καθόλου
τυχαία δηλαδή η επιλογή των Αν-
τι-Δρώντων στο έργο του Δημήτρη
Ψαθά «Φον Δημητράκης», ένα έργο
που καλεί το κοινό να συναισθανθεί
και να ζυγίσει τις καταστάσεις ώστε

να μη ζήσει τα επίχειρα των άλογων
πράξεων της όποιας εξουσίας.

Αγωνία για την εξουσία
Ο «Φον Δημητράκης» είναι ένα

κείμενο τραγικό, με ποικίλα εμβόλιμα
κωμικά στοιχεία του Δημήτρη Ψαθά,
το οποίο γράφτηκε το 1946. Πρόκειται
για ένα έξοχο και άκρως επίκαιρο
θεατρικό έργο, το οποίο αφήνει διαρ-
κώς την αίσθηση ότι γράφτηκε στις
μέρες μας. Το μεγάλο όνειρο του Δη-
μήτρη Χαρίτου, στα χρόνια της γερ-
μανικής κατοχής στην Ελλάδα (1941-
1944), είναι να γίνει, πάση θυσία,
ένας υψηλός κρατικός αξιωματούχος.
Στον βωμό των πολιτικών του φιλο-
δοξιών, ο «ήρωας» ή καλύτερα ο «αν-
τι-ήρωας» του Ψαθά δεν διστάζει να
κάνει μέχρι και την ψυχή του στο
διάβολο και να προσκυνήσει τους
Γερμανούς κατακτητές, προκειμένου
να ανέλθει, με το όποιο τίμημα, στη
λατρεμένη εξουσία. Προς αυτή την
κατεύθυνση, επιστρατεύει κάθε δυ-
νατό μέσον, αγνοώντας ωστόσο ότι
τα δύο του παιδιά, ο Αλέκος και η
Άννα, συμμετέχουν ενεργά στην
Αντίσταση. Όταν πια ανεβαίνει στην
πολυπόθητη καρέκλα του Υπουρ-
γείου Κρατικής Ασφαλείας, τα πράγ-
ματα ανατρέπονται εντελώς απροσ-
δόκητα και ο ίδιος παραμένει τραγικά
μετέωρος, έχοντας να αντιμετωπίσει
ένα μεγάλο δίλημμα: να επιλέξει ή
την υψηλή του θέση ή την τιμή της
πατρίδας.

Φον Δημητράκης, ο Αντι-ήρωας του Ψαθά  
Η Θεατρική ομάδα «Αντι-Δρώντες» πέρυσι κέρδισε το Πρώτο Βραβείο στο 29ο Φεστιβάλ Ερασιτεχνικού Θεάτρου του ΘΟΚ  

Ο Δημήτρης Ψαθάς κατάφερε να γράψει ένα κείμενο που περισσότερο από μισό αιώνα μετά παραμένει περίεργα επίκαιρο.

“Ο «Φον Δημητράκης»
δεν είναι μία καθαρόαιμη
κωμωδία καθότι είναι ένα
κείμενο άκρως τραγικό,
με εμβόλιμα κωμικά
στοιχεία, σημειώνει
ο σκηνοθέτης Βασίλης
Χατζηστυλλής.

info

Ο «Φον Δημητράκης», του Δη-
μήτρη Ψαθά ανεβαίνει σε σκηνο-
θεσία Βασίλη Χατζηστυλλή στο
Πολιτιστικό Κέντρο «Μελίνα Μερ-
κούρη», στη Λευκωσία. Παραστά-
σεις 21-25 Μαΐου, ώρα 8:30 μ.μ. 
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ΟΔΟΙΠΟΡΙΚΟ
ΑΝΤΖΗ ΣΑΛΤΑΜΠΑΣΗ
Μπερλίν
εκδ. Πόλις, σελ. 105

Η Αντζη Σαλταμπάση, δη-
μοσιογράφος στο επάγ-
γελμα, βρέθηκε στο Βερο-
λίνο το 2011-2012 υπότρο-
φος ενός ευρωπαϊκού
προγράμματος. Εζησε τις
αντιφάσεις της γερμανικής
κοινωνίας ερχόμενη σε

επαφή με τις ιδιαιτερότητες της δικής της οι-
κογένειας. Ξεκινώντας ένα οδοιπορικό ανα-
ζήτησης του εαυτού με τη βοήθεια Γερμανού
ψυχαναλυτή, πηγαίνοντας τα παιδιά της σε
εβραϊκό σχολείο, λόγω εβραϊκής ταυτότητας
του Ελληνα συζύγου, καταλήγει να αναζητή-
σει τους παλιούς ενοίκους της συνοικίας όπου
διαμένει, ερχόμενη σε επαφή με τους Εβραί-
ους της περιοχής. Ενδιαφέρον και συγκινητι-
κό οδοιπορικό, παράγει όμως ενστάσεις, λό-
γω της συναισθηματικής της φόρτισης.

ΜΑΡΙΑΛΕΝΑ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

ΚΟΜΙΚ
ΚΩΣΤΑΣ ΖΑΧΟΠΟΥΛΟΣ-VINCENZO BALZANO
Το Σύννεφο
μτφρ.: Νίκος Καμπουρόπουλος
εκδ. Webcomics, σελ. 144

Σε ένα μετααποκαλυπτι-
κό περιβάλλον, ένα αγόρι
πετάει στους αιθέρες κα-
βάλα στον φτερωτό του
λύκο. Το αγόρι ξεκινά ένα
ιλιγγιώδες ταξίδι ανάμεσα
στα σύννεφα, αναζητών-
τας μια σφαίρα που μπορεί

να αλλάξει τον σκιερό κόσμο προς κάτι ηλιό-
λουστο. Υπάρχει ελπίδα για κάτι τέτοιο, αρκεί
η σφαίρα να μην πέσει σε λάθος χέρια. Ο σε-
ναριογράφος Ζαχόπουλος χρησιμοποιώντας
μια γλώσσα λυρική, αφηγείται απνευστί μια
φανταστική περιπέτεια λυτρωτικής αναζήτη-
σης. Από τη μεριά του, ο Balzano απεικονίζει
μέσα από εντυπωσιακά καρέ έναν κόσμο
θαυμάτων. Οι δυο τους καταφέρνουν ένα πα-
ραμυθένια όμορφο graphic novel.

ΣΠΥΡΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ

ΠΟΙΗΣΗ
ΔΙΟΝΥΣΗΣ ΚΑΨΑΛΗΣ
Μαύρη καγκελόπορτα και άλλες ιστορίες
εκδ. Αγρα, 2017, σελ. 65

Ο τίτλος της τελευταίας
ώριμης ποιητικής συλλογής
του Διονύση Καψάλη
(1952) προδιαθέτει για το
περιεχόμενο των ιστοριών
του, οι οποίες συμπυκνώ-
νουν εικόνες, σκηνές που
συνδέουν την αρχή της

ύπαρξης με το τέλος, το πριν με το μετά – αυτό
το άγνωστο, που απορροφούν και επανεμφα-
νίζουν έργα σπουδαίων ποιητών και πεζογρά-
φων, αλλά και τους μουσικούς «υπαινιγμούς
του τέλους», με την προσδοκία της αναγέννη-
σης, που υπόσχεται η Πέμπτη Συμφωνία του
Μπετόβεν. Εργα που συνομιλούν με τη θεματι-
κή του ποιητή, ο οποίος εδώ καταπιάνεται με
ζητήματα όπως το γρήγορο πέρασμα του χρό-
νου, η σταδιακή φθορά, ο θάνατος, η μνήμη, η
λήθη, η ματαιότητα των πραγμάτων.

ΧΡΥΣΑ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

ΤΑΞΙΔΙ
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΧΙΛΛ
ΓΚΕΜΠΕΛΙΑ
(αναμνήσεις από την έρημο του Σινά)
εκδ. Αγρα, σελ. 35

Ο συγγραφέας σε ηλικία
δώδεκα ετών ταξίδεψε
στο Ορος Σινά, ήρθε σε
επαφή με τους Βεδουί-
νους της περιοχής και για
μια δεκαετία συνδέθηκε
στενά μαζί τους. Το βιβλίο
αυτό περιγράφει την εμ-

πειρία του από την έρημο, το ταξίδι στα βάθη
της νύχτας και τη σχέση του με τον Ρατζάπ και
τους Βεδουίνους. Ενα ταξίδι αυτογνωσίας και
φιλοσοφίας για τη σχέση του ανθρώπου με τα
ζώα, τους λιγοστούς ανθρώπους καθώς και τα
ήθη των Βεδουίνων. Οπως ο ίδιος γράφει,
«μέσα στην έρημο χωρίς τη βοήθεια του άλ-
λου είσαι χαμένος. Και όμως μέσα στην έρη-
μο, ακόμα και όταν είσαι μόνος, δεν νιώθεις
μόνος ποτέ».

ΜΑΡΙΑΛΕΝΑ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

ΞΕΝΗ ΠΕΖΟΓΡΑΦΙΑ
ΕΜΙΛ ΖΟΛΑ
Η πλημμύρα
μτφρ.: Μανώλης Πιμπλής
εκδ. Ποικίλη Στοά, 2017, σελ. 64

Ενα χαρακτηριστικό δείγ-
μα της νατουραλιστικής
γραφής, του κύριου εκ-
προσώπου της, το διήγημα
αυτό, στο οποίο καταδει-
κνύεται η εξάρτηση του
ατόμου από τη φύση, κα-
θώς και η σταδιακή απειλή

των φυσικών φαινομένων που είναι δυνατόν
να μετατρέψουν την τακτοποιημένη καθημε-
ρινότητα και τις ευτυχισμένες στιγμές των
μελών μιας οικογένειας σε τρόμο και όλε-
θρο. Το αίσθημα της επιβίωσης, αλλά και η
αδυναμία του ανθρώπου να ελέγξει και να
ορίσει τις δυνάμεις της φύσης. Ο αφηγητής
διηγείται πώς ένα βράδυ του Μαΐου πλημμύ-
ρισε ο ποταμός Γαρούνα και παρέσυρε στον
θάνατο ανθρώπους και ζώα.

ΧΡΥΣΑ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

ΕΚΔΟΣΕΙΣ

KΡITIKH / Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

ΕΡΣΗ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΥ
Μπορείς;
εκδ. Πατάκη, σελ. 748

 Το ερώτημα του τίτλου απευθύνεται ξε-
κάθαρα στον αναγνώστη. Μοιάζει να
τον προκαλεί η συγγραφέας, μπορείς
άραγε να μπεις μέσα σε αυτό το αλλόκοτο
βιβλίο, να κρυφοκοιτάξεις, σαν κλεπτο-
μανής της απαραβίαστης ιδιωτικότητας,
την ηλεκτρονική αλληλογραφία δύο
αγνώστων, να γίνεις και εσύ μέρος της,
να γράψεις στα κενά, να φανταστείς τα
μυστικά στα αποσιωπητικά, μπορείς τε-
λικά να διαβάσεις το μυθιστόρημα που
κρυπτογραφούν τα emails ενός άντρα
και μιας γυναίκας; Η Ερση Σωτηροπούλου,
αναμφίβολα, μπορεί. Χάρη στη συγγρα-
φική της αφοβία μπορεί να προτείνει
στον αναγνώστη ένα βιβλίο που περι-
παίζει την αμηχανία του. Η αμηχανία
είναι ακαριαία, από την πρώτη κιόλας
σελίδα. Η λογοτεχνία παρεισδύει αίφνης
στο ηλεκτρονικό ταχυδρομείο. Το ακα-
τέργαστο παρόν αξιώνει την αχρονία
του πεποιημένου χρόνου. Οι δύο αλλη-
λογράφοι ανταλλάσσουν το μείζον και
το έλασσον της καθημερινότητάς τους,
συνθέτοντας με τη συνεργία της συγ-
γραφέως μια διακεκομμένη αφήγηση,
που στοιχειοθετείται από ελλείψεις, απού-
σες τελείες και ανοικτές παρενθέσεις.

«Είσαι... καταδικασμένη να γράφεις.

Είσαι... καταδικασμένη να ερωτεύεσαι.
Το ενδιαφέρον βέβαια είναι ότι και τα
δύο δεν χωράνε πουθενά προς δόξα της
τραγικότητας του εγώ», λέει ο άντρας και
η γυναίκα απαντά: «Καταδικασμένη σ’
αυτά που αναφέρεις, και την ίδια στιγμή
τα θέλω όλα. Ολα όχι σαν ένδειξη απλη-
στίας, αλλά ως επιβεβαίωση ελευθερίας».

Γράφοντας ο ένας στον άλλο, οι δύο
εραστές δεν αποκαλύ-
πτουν τόσο την ερωτική
τους περιπέτεια όσο το
ξάφνιασμα, την έκστα-
ση και την απορία τους
για όλα όσα εκτυλίσ-
σονται στα διάκενά της.
Μολονότι η σωματική
σχέση είναι πανταχού
παρούσα, εκείνο που
βαραίνει στις σελίδες
είναι το επιπλέον, η
ζωή, η γραφή και η αλυ-
σιτελής σύζευξή τους.
Η γυναίκα, μια συγγρα-
φέας, και ο άντρας, ένας
οινοπαραγωγός, μοιρά-
ζονται στην αλληλογραφία τους τοπία,
εντυπώσεις, ποιήματα, όνειρα, φωτο-
γραφίες, ταινίες, έργα τέχνης και μουσικά
κομμάτια. Σε αυτές τις ανταλλαγές υπο-
φώσκουν περιοχές της ύπαρξής τους
αδιερεύνητες από την περιέργεια της
σάρκας. Μια λαχτάρα για το ωραίο που

υπερβαίνει την ερωτική επιθυμία.
«Κάθε εικόνα δεν έχει μια λανθάνουσα

αινιγματική μορφή;» ρωτάει τον άντρα
η γυναίκα, Φάρσα το παρωνύμιό της.
Η στοχαστικότητα της γυναικείας φωνής,
διάστικτη από τα μειδιάματα της ειρω-
νείας, παρασύρει τον συνομιλητή σε
ένα παιχνίδι του μυαλού, της φαντασίας
και της γλώσσας. Παρακινώντας ο ένας

τον άλλον δοκιμάζουν
τρόπους έκφρασης και
γλωσσικές μεταμφιέ-
σεις, μεταπηδούν από
τον ερωτομανή λυρισμό
στη γύμνια του επεί-
γοντος, ανιχνεύουν σε
αναμνήσεις σπαράγμα-
τα ποίησης προκαλών-
τας τη μνήμη να ψευ-
δομαρτυρήσει, αποζη-
τούν την αισθητική
στην εικονογραφία του
ρέοντος χρόνου, εν ολί-
γοις και οι δύο μαζί
απεργάζονται τη μετάλ-
λαξη του έρωτά τους

σε γραφή· μια γραφή που διερωτάται
διαρκώς για τις κατευθύνσεις στις οποίες
εξωθείται και τις εμμονές που τη διε-
γείρουν. Ο έρωτάς τους είναι υπερκι-
νητικός στην προσπάθειά του να κα-
λύψει ιλιγγιώδεις γεωγραφικές αποστά-
σεις και την ίδια στιγμή ένας «μαραθώ-

νιος ακινησίας», όπως κάθε διαδρομή
σε απάτητες γραμμές.

«Πρακτικά και (λίγο) βαρετά...», το
θέμα μιας συνομιλίας. Η παρένθεση
και τα αποσιωπητικά μαρτυρούν την
υπόρρητη θυμηδία της αλληλογραφίας.
Κανένα μυθιστόρημα δεν ερωτοτροπεί
αποκλειστικά με το υψηλό. Στη λογο-
τεχνία το βάθος αναβλύζει από τα ρηχά,
οι κορυφώσεις ορθώνονται από κατα-
κόρυφες πτώσεις. Τόσο η γυναίκα όσο
και ο άντρας διακατέχονται από την
αγωνία της γλώσσας να θηρεύσει το
ανείπωτο. «Και βέβαια γελάω πολύ (με
το ύφος)», παραδέχεται η Φάρσα, δε-
ξιοτέχνις στην υπονόμευση των λεκτι-
κών παρεκτροπών. Η τέχνη, λέει στον
συνεργό των διανοητικών της πανουρ-
γιών, «χρειάζεται ελαττώματα, πρέπει
προηγουμένως να έχει τσαλαπατηθεί
από αδυναμίες».

Ασφαλώς δεν ξαφνιάζεται ιδιαίτερα η
Φάρσα, όταν αντιλαμβάνεται ότι μία από
τις νύχτες με τον εραστή της εισχωρεί
επίμονα στο κείμενο το οποίο δουλεύει.
Κάθε της γραπτό όπως και κάθε της μή-
νυμα προς τον εραστή της είναι ένα και
το αυτό, ένα ακόμα ψεύδος των λέξεων.
«Γράφω στο παρόν, σ’ ένα ιλιγγιώδες πα-
ρόν που μπορεί να τα χωρέσει όλα. Οπου
μια στιγμή είναι μια ζωή. Σε θέλω εδώ,
τώρα, μέσα μου. Αυτό είναι το παρόν της
γραφής».

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΓΙΑΝΝΗ ΜΠΑΣΚΟΖΟ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ / Του ΝΙΚΟΥ ΔΑΒΒΕΤΑ

Πικρολέμονα
Δεν πάει πολύς καιρός που ξεφυλλίζοντας
μια βρετανική εφημερίδα, το βλέμμα μου
σκόνταψε σε μια καταχώριση του Τουρ-
κοκυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (ή
κάποιου παρόμοιου) που διαφήμιζε τα
ρόδινα ακρογιάλια της κατεχόμενης Κε-
ρύνειας, με ένα λυρικό απόσπασμα από
το μυθιστορηματικό χρονικό «Πικρολέ-
μονα» του Λόρενς Ντάρελ. Υπενθυμίζω
πως το εν λόγω βιβλίο γράφτηκε, σχεδόν
εν θερμώ, το 1956 και κυκλοφόρησε τον
επόμενο χρόνο στη Μ. Βρετανία, καρπός
της τριετούς παραμονής του συγγραφέα
στην Κύπρο και της εμπλοκής του στον
αγώνα του κυπριακού λαού για αυτοδιά-
θεση, από τη νευραλγική θέση του διευ-
θυντή του Γραφείου Πληροφοριών της
βρετανικής διοίκησης. Είχε προηγηθεί
βεβαίως η σύντομη σταδιοδρομία του
στο Παγκύπριο Γυμνάσιο της Λευκωσίας,
ως καθηγητή αγγλικών, ή κατ’ άλλους,
ως «πράκτορα» και «πληροφοριοδότη του
εχθρού».

Στην εμβληματική τετραλογία του
«Αλεξανδρινό κουαρτέτο», το πρώτο μέ-
ρος της οποίας γράφεται παράλληλα με
τα «Πικρολέμονα», μας δίνει συμπλη-
ρωματικές εικόνες της ειδυλλιακής νη-
σιωτικής φύσης που τον συνεπήρε: «Eνας
ουρανός ίδιο γυμνό ζεστό μαργαριτάρι
ως το μεσημέρι, γρύλοι που φωλιάζουν
σε σκιερές γωνιές και ο άνεμος που απο-
γυμνώνει τα μεγάλα πλατάνια. Δραπέ-
τευσα σε τούτο νησί, με λίγα βιβλία...».
Το μεσογειακό φως, «φως που διυλίζει
το άρωμα της λεμονιάς» και η θάλασσα,
«καθώς σμαλτώνει με την υγρασία της
τον αιθέρα», είναι η καταφυγή του και
συνάμα η νέα πηγή έμπνευσης για να
χτίσει τις μυθιστορηματικές ζωές της
Τζαστίν και του Μπαλτάσαρ, που έχει
στα σκαριά.

«Φίλος του άλλου πολέμου», σύμφωνα
με τον ποιητικό χαρακτηρισμό του Γιώρ-
γου Σεφέρη, ο Ντάρελ κατεβαίνει από
την Κέρκυρα –μαζί με τον Χένρι Μίλερ–
στην Αθήνα, το καλοκαίρι του 1939 και

η πρώτη συνάντησή του με τον κύκλο
του χαλκέντερου Γιώργου Κατσίμπαλη
–τον «Κολοσσό του Μαρουσιού»– πραγ-
ματοποιείται, πού αλλού, στο Μαρούσι,
μέρα σημαδιακή, 2 Σεπτέμβρη, όταν επι-
βεβαιώνεται η εισβολή των χιτλερικών
στρατευμάτων στην ανυπεράσπιστη
Πολωνία. Ο Σεφέρης σημειώνει στο ημε-
ρολόγιό του (Μέρες Γ΄) τη νωπή εντύ-
πωση: «Ο Ντάρελ, ένας κοντός στέρεος
νέος. Εξυπνο κεφάλι σατιρικού».

Ο Μίλερ, με την κήρυξη του πολέμου
θα επιστρέψει στην Αμερική, ο Ντάρελ
όμως, σε νέα πια καθήκοντα, θα στρα-
τευθεί ολόψυχα στον συμμαχικό αγώνα.
Αυτή την κοινή αντιφασιστική πορεία
θα επικαλεσθεί και ο Γιώργος Σεφέρης,
στον φίλο του άλλου πολέμου, όταν δε-

καπέντε έτη αργότερα αντιληφθεί την
υποκριτική στάση του στο κυπριακό ζή-
τημα. Εκ των υστέρων, δεν είναι λίγοι
εκείνοι στο νησί που θα χρεώσουν στον
«φιλέλληνα» Ντάρελ μια σειρά από «προ-
δοτικές πολιτικές»: Από την αναβάθμιση
του τουρκικού στοιχείου («το κούρδισμα
των αγάδων»), έως την ιδέα του διαμε-
λισμού και τη χάραξη της «πράσινης
γραμμής»! Πολιτικές που, σύμφωνα με
τους επικριτές του, προσπάθησε να προ-
ωθήσει ή να δικαιώσει μέσα από το βιβλίο
του «Πικρολέμονα».

Η μεταστροφή του παλιού συνοδοι-
πόρου πρέπει να προβλημάτισε ιδιαίτερα
τον Γιώργο Σεφέρη όταν επισκέφθηκε
το νησί και συναντήθηκε μαζί του (δια-
σώζεται και η σχετική φωτογραφία). Ο

έτερος Βρετανός φίλος Μορίς Κάρντιφ,
που κράτησε εντιμότερη στάση στο
θέμα του κυπριακού απελευθερωτικού
αγώνα, του εκμυστηρεύτηκε ότι μετά
τη θητεία του στη Γιουγκοσλαβία του
Τίτο, ο Ντάρελ γύρισε αγνώριστος, για
την ακρίβεια «γύρισε εθνικιστής», αυτός
που «μούντζωνε τους Εγγλέζους στρα-
τηγούς στο Κάιρο και δήλωνε pacifist!».
Βάρυνε στη σκέψη του ο «ψυχρός πό-
λεμος» ή κάτι βαθύτερο, προσωπικό,
που έπρεπε να «ξεπληρώσει» στη λαβω-
μένη αυτοκρατορία; Ποιος ξέρει. Ο Ντά-
ρελ δεν ξαναμίλησε για την κυπριακή
του περίοδο.

Ωστόσο τα «Πικρολέμονα» είναι κι
ένα λογοτεχνικό έργο, δημιούργημα
ενός ξεχωριστού πεζογραφικού ταλέντου.
Πώς λοιπόν ξεχωρίζουμε το έργο από
το πρόσωπο, την αποικιοκρατική οπτική
από την οπτική της μυθιστορίας; Τα γνή-
σια καλλιτεχνικά έργα δεν φτιάχνονται
με το πολιτικό «πιστεύω» αλλά με το αι-
σθητικό, και το αισθητικό πρόταγμα
είναι φανερό ακόμη και στις σελίδες του
βιβλίου όπου αδικείται κατάφωρα η ελ-
ληνοκυπριακή πλευρά. Η μεταφορική
γλώσσα προέχει, είναι διαρκές μέλημα
του Βρετανού συγγραφέα, κάτι που δεν
λαμβάνουμε σοβαρά υπόψη μας όταν
κρίνουμε το συγκεκριμένο βιβλίο αλλά
και το αψεγάδιαστο «Αλεξανδρινό κουαρ-
τέτο».

Ξανακοιτάζοντας την τουρκοκυπριακή
διαφημιστική καταχώριση, συλλογίζομαι
ότι έπειτα από εξήντα ολόκληρα χρόνια,
αν κάτι μας εμποδίζει να λησμονήσουμε
την ασυνεπή στάση του Ντάρελ, δεν
είναι κάποιες «ατυχείς» σελίδες του στα
γινωμένα πια «Πικρολέμονα», μα το γε-
γονός πως κάθε αυγή –Ελληνοκύπριοι
και Ελλαδίτες περαστικοί– εξακολου-
θούμε να αντικρίζουμε την τουρκική
σημαία στη ράχη του Πενταδάκτυλου.

Τελευταίο βιβλίο του Νίκου Δαββέτα, το μυθιστό-
ρημα «Ωστικό κύμα», εκδ. Πατάκη.

Ο Γιάννης Μπασκόζος είναι δημοσιογράφος
και συγγραφέας. Εχει σπουδάσει Μαθηματικά,
έχει εκπονήσει διδακτορικό στο ΕΚΠΑ με
τίτλο «Πολιτιστικές τάσεις στη μεταπολίτευση»,
εργάζεται από το 1983 ως δημοσιογράφος
σε ημερήσια και εβδομαδιαία έντυπα ενώ δι-
ευθύνει το ηλεκτρονικό περιοδικό «Ο Ανα-
γνώστης». «Οι ιστορίες από το Μετς» (Κέδρος)
είναι η τρίτη του συλλογή διηγημάτων.

Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό πλάι στο
κρεβάτι σας;
«Τα γεγονότα» του Φίλιπ Ροθ (Πόλις), με εκ-
πλήσσει η δύναμη της αυτο-παρατήρησης και
το «Στον φεγγίτη του μυαλού του Μιχαήλ Μη-
τσάκη» (Λέμβος), μυθιστορηματική βιογρα-
φία του ξεχασμένου αυτού συγγραφέα από
τον Κώστα Ξ. Γιαννόπουλο.
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας θα θέλατε
να είστε και γιατί;
Δεν ταυτίζομαι με τους ήρωες, μόνο κάποιους
τους αγαπώ. Οταν ήμουν μικρός με είχε συνε-
πάρει ο Γιάννης Αγιάννης, φοβόμουν όμως να
γίνω σαν αυτόν. Αργότερα μ’ άρεσε ο Βέρθε-
ρος του Γκαίτε για τον ρομαντισμό του που
φτάνει στα όρια. Πριν από λίγα χρόνια ο Μι-
σέλ Μαρνί, ο μικρός βιβλιόφιλος ήρωας του
Γκενασιά στη «Λέσχη των αθεράπευτα αισιό-
δοξων».
Με ποιον συγγραφέα ή ποιητή θα θέλατε να
δειπνήσετε;
Θα ήθελα να κουτσόπινα συζητώντας με τον
Δημοσθένη Βουτυρά και την παρέα του στου
Μήτσου, ένα παλιό διασκεδαστήριο απέναντι
από την Πύλη του Αδριανού.
Ποιο ήταν το τελευταίο βιβλίο που σας έκανε
να θυμώσετε;
Δεν θυμώνω ποτέ με τα βιβλία. Εχω φετίχ με
αυτά, αγαπώ ακόμα και αυτά που δεν μ’ αρέ-
σουν.
Και το τελευταίο που σας συγκίνησε;
Της Μέριλιν Ρόμπινσον «Ρουθ» (Μεταίχμιο),
μια ελεγεία για τον κόσμο των κοριτσιών, χα-
μένων στα βάθη του πουθενά. Από τα ωραι-
ότερα της τελευταίας χρονιάς
Ποιο κλασικό βιβλίο δεν έχετε διαβάσει και
ντρέπεστε γι’ αυτό;
Είναι αρκετά αυτά που δεν έχω διαβάσει. Δεν
ντρέπομαι, ελπίζω να έχω χρόνο να τα διαβά-
σω.
Οι «Ιστορίες του Μετς» είναι καθαρόαιμα διη-
γήματα ή/και μνήμες προσωπικές, βιωματι-
κές;
Είναι διηγήματα που στηρίζονται σε βιώματα.
Οπως παρατηρεί κάπου ο Ροθ, με ενδιέφερε
να ξαναδώ «τις αναμνήσεις των γεγονότων
ως αναμνήσεις φανταστικών απεικονίσεων
γι’ αυτά», σήμερα.
Παραδόξως, δεν υπάρχουν πολλά μυθοπλα-
στικά βιβλία για το Μετς. Χτυπάει πρωτιά το
δικό σας;
Δεν είμαι ο πρώτος. Ο Σωτήρης Δημητρίου
στα «Οπωροφόρα της Αθήνας» και ο Αντώνης
Γκόλτσος, στην «Αφιέρωση» πιο αναλυτικά,
έχουν αναφερθεί στην περιοχή. Προσωπικά,
θέλησα να τη δω σαν έναν μύθο της γενιάς
μου ή καλύτερα της παρέας μου.
Εχετε Fb, Twitter κτλ; Εάν ναι, εμποδίζουν ή
εμπλουτίζουν το γράψιμο και το διάβασμα;
Συμμετέχω στα κοινωνικά δίκτυα, κυρίως ως
διαχειριστής του «Αναγνώστη», αλλά σπάνια
μπαίνω στις συζητήσεις. Μάλλον χάνεις χρό-
νο αναλισκόμενος σε αυτά τα, γοητευτικά κα-
τά τα άλλα, καφενεία.

Το ιλιγγιώδες παρόν

Aν κάτι μας εμποδίζει να λησμονήσουμε την ασυνεπή στάση του Λόρενς Ντάρελ, εί-
ναι το γεγονός πως κάθε αυγή εξακολουθούμε να αντικρίζουμε την τουρκική σημαία
στη ράχη του Πενταδάκτυλου.
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NEA ΥΟΡΚΗ
Στην Πέμπτη Λεωφόρο, ανάμεσα και
πάνω από τα πλήθη, αυτή η «Μπαλαρί-
να» είναι ένα νέο αξιοθέατο. Τοποθε-
τημένη στο Ροκφέλερ Σέντερ, η «Μπα-
λαρίνα» έρχεται ως νέο καλλιτεχνικό
ορόσημο σε μια διαδρομή που έχει

ταυτιστεί με την ποπ κουλτούρα εδώ
και δεκαετίες. Είναι έργο του Τζεφ
Κουνς και θα παραμείνει σε αυτήν τη
θέση έως τις 2 Ιουνίου. Κατασκευασμέ-
νη από νάιλον, η τεράστια «Μπαλαρί-
να» έχει ύψος σχεδόν 14 μέτρα και εί-
ναι ευδιάκριτη από μακριά. Είναι η νέα

φωτογραφική τρέλα των ημερών κα-
θώς το εφήμερον της παρουσίας της
όσο και το νεορομαντικό, συναισθημα-
τικό αποτύπωμά της συγκινούν τους χι-
λιάδες τουρίστες και μη, που περνούν
έξω από το Ροκφέλερ Σέντερ. Πρωτο-
βουλία του Public Art Fund, που προ-

καλεί δημόσια τέχνη στον δρόμο και
συγκεκριμένα στο Ροκφέλερ Σέντερ, η
«Μπαλαρίνα» (ο τίτλος του έργου είναι
«Seated Ballerina») σηματοδοτεί την
επιστροφή του Τζεφ Κουνς στον δημό-
σιο χώρο της Νέας Υόρκης, αλλά και
στον καλό «αναγνωρίσιμο» εαυτό του.

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΝΤΙΣ ΑΜΠΕΜΠΑ
H διεθνής φωνή της Αιθιοπίας
Φωτογραφημένος στο σπίτι του, στην
Αντίς Αμπέμπα, ο 41χρονος τραγουδι-
στής Teddy Afro είναι μια διεθνής προ-
σωπικότητα της Αιθιοπίας. Το άλμπουμ
του με τίτλο «Ethiopia» έχει ανεβεί
ψηλά στα τσαρτ όχι μόνο για την ελκυ-
στική μείξη της ρέγκε με την αιθιοπική
ποπ μουσική αλλά και για τον πολιτικό
σχολιασμό. Χάρη σε αυτόν ο Teddy
Afro κρίθηκε από το καθεστώς «προ-
κλητικός» έως και «αμφιλεγόμενος».
Το πραγματικό του όνομά είναι Tewo-
dros Kassahun και συνεχίζει ακάθε-
κτος το έργο του ως μια χαρισματική
προσωπικότητα που συγκρούεται με
ό,τι κρατάει πίσω την πατρίδα του.

ΣΙΔΝΕΪ
Ο μπρουταλισμός διχάζει
Γνωστό ως The Sirius Βuilding, στο
μπρουταλιστικό ύφος των ’60 και ’70, με
θέα την Οπερα του Σίδνεϊ, είναι ένα από
τα πολλά αυτής της σχολής που αμφισβη-
τούνται διεθνώς. Μερικά έχουν κατεδα-
φιστεί και άλλα προκαλούν κινήσεις για
τη σωτηρία τους. Είναι κτίρια από γυμνό
μπετόν και ορισμένα έχουν αρχιτεκτονική
σημασία. Η διαμάχη συνεχίζεται και τα
διεθνή Μέσα στέλνουν φωτογραφίες.

ΒΕΝΕΤΙΑ
Στα φώτα της Μπιενάλε
To γλυπτό της Αμερικανίδας Carole A. Fe-
uerman με τίτλο «Monumental Quan»
έχει προκαλέσει την προσοχή καθώς εί-
ναι ευανάγνωστο και εκ πρώτης όψεως
ελκυστικό. Βρίσκεται σε ένα από τα πολ-
λά καλλιτεχνικά πάρκα της 57ης Μπιενά-
λε της Βενετίας, όπου οι διάφορες εκθέ-
σεις στους Κήπους και στο Αρσενάλε θα
συνεχίσουν να προσελκύουν το διεθνές
κοινό έως τις 26 Νοεμβρίου.

GOTHA, ΓΕΡΜΑΝΙΑ
Οι Γάλλοι ζωγράφοι του «Πούσκιν»
Κοσμοσυρροή προκαλεί στη Γερμανία,
στο Ducal Museum της Gotha, η έκθεση
που έρχεται από το Μουσείο Πούσκιν της
Μόσχας. Είναι εστιασμένη στους Γάλλους
ζωγράφους της συλλογής του ρωσικού
μουσείου, από τον 17ο και 18ο αιώνα, έρ-
γα που στην πλειονότητά τους παρουσιά-
ζονται για πρώτη φορά στη Γερμανία. Στη
φωτογραφία, το πορτρέτο του Μολιέρου,
έργο του Charles Le Brun.

Ακούστε τώρα μια ιστορία που υποτίθεται ότι συ-
νέβη πριν από λίγα χρόνια στη Ρωσία του Πούτιν:
ένας νεαρός Ρώσος –ας τον ονομάσουμε Νικο-
λάι– έρχεται στη Μόσχα από την επαρχία για
σπουδές. Νοικιάζει ένα δωμάτιο σε μικρό διαμέ-
ρισμα όπου ήδη μένει ένας άλλος –άγνωστός του–
φοιτητής. Ενα βράδυ, επιστρέφοντας σπίτι, ακούει
φωνές. Ερχονται από την κρεβατοκάμαρα του
συγκατοίκου του, εν μέσω εκκωφαντικής ρωσικής
πανκ. Ο Νικολάι συνειδητοποιεί πως ακούει γυ-
ναικείες κραυγές· κραυγές πόνου. Η πόρτα είναι
μισάνοιχτη, τη σπρώχνει απαλά και αντικρίζει
τον συγκάτοικό του με άλλους δύο αγνώστους
να βιάζουν μια κοπέλα πεσμένη μπρούμυτα πάνω
σ’ ένα αναμαλλιασμένο στρώμα στο λερό δάπεδο.
Το δωμάτιο ζέχνει χνώτο βότκας και ιδρώτα. Οταν
αντιλαμβάνονται την παρουσία του, τον προσκα-
λούν με άναρθρες κραυγές να «πάρει κι αυτός
ένα μεζέ». Ο Νικολάι το βάζει στα πόδια.

Το θερμόμετρο στη Μόσχα αγγίζει το μηδέν,
όμως ο Νικολάι είναι ήδη κάθιδρος όταν φτάνει
στο πιο κοντινό αστυνομικό τμήμα. Ξέπνοος, ει-
σβάλλει μέσα σε ένα γραφείο με ενστόλους και
καταγγέλλει τι συμβαίνει εκείνη ακριβώς τη στιγμή
στο συγκεκριμένο δια-
μέρισμα μιας συγκεκρι-
μένης οδού της Μό-
σχας. Οι αστυνομικοί
κοιτάζονται παραξενε-
μένοι μεταξύ τους, όταν
ένας από αυτούς σκάει
ένα πονηρό χαμόγελο
και λέει στον Νικολάι:
«Και μας το λες για να
κάνουμε τι; Πώς και δεν πήρες κι εσύ μέρος;
Μήπως είσαι τίποτα αδελφή;».

Δεν ξέρω αν η ιστορία είναι αληθινή – ώς πέρα
για πέρα αληθινή μού τη διηγήθηκαν. Επίσης,
δεν ξέρω τι γίνεται μετά: αν ο Νικολάι επέστρεψε
στο διαμέρισμα ή, κυρίως, τι απέγινε η κοπέλα.
Σαν να μην έχει όμως σημασία το μετά. Σαν να
έχει σημασία μόνον αυτή η παγερή αίσθηση ότι
όλος ο κόσμος γύρω σου κάτι έχει πάθει και νο-
μίζεις πως έχεις ξυπνήσει μέσα σε ένα κακό
όνειρο: αυτή η τελική ατάκα των Ρώσων αστυ-
νομικών, οι λέξεις τους που σε διαπερνούν σαν
ραδιενέργεια. Ολο αυτό το κακό μεταπηδά από
τις λέξεις και βρίσκεται μέσα σου, ροκανίζοντας
το ηθικό σου όπως το σαράκι το καθαρό ξύλο.

Το ξέρω διότι αυτή την ιστορία σκέφτομαι
κάθε φορά που πλένω τη μόλις ενός έτους κόρη
μου στο μπάνιο του σπιτιού μου στην Αθήνα.
Τις στιγμές που την κρατώ στην αγκαλιά μου,
θυμάμαι ξαφνικά εκείνο το κορίτσι της φρικτής
ιστορίας από τη Μόσχα του Πούτιν και σκέφτομαι
πως και αυτό το κοριτσάκι κάποτε ήταν ένα μωρό
όπως η κόρη μου και ίσως ένας πατέρας όπως
εγώ να τη φρόντιζε με την ίδια στοργή. Συχνά,
αισθάνομαι το μυαλό μου ανασκολοπισμένο από
την παράλογη σκληρότητα της ιστορίας της Μό-
σχας και όταν κάποιες νύχτες ξαπλώνω, ένα αί-
σθημα τρόμου με καταλαμβάνει. Ερχεται απ’ το
πουθενά, με ακολουθεί, μα ησυχάζω όταν ξέρω
πως το κοριτσάκι μου κοιμάται ήσυχα στο διπλανό
δωμάτιο κι εγώ είμαι ανά πάσα στιγμή στο πλάι
του για να το προστατέψω.

Υπάρχει μονάχα ένα κομμάτι απ’ το οποίο δεν
μπορεί κανένας να προστατέψει κανέναν: από τη
βία των λέξεων. Η πιο τρομακτική σκηνή στην
ιστορία εκτυλίσσεται στο αστυνομικό τμήμα. Οι
λέξεις επικυρώνουν τη βιαιοπραγία και επιβεβαι-
ώνουν ότι το άγνωστο κορίτσι δεν βιάστηκε μόνο
μία φορά.

Συνέβη
στη Μόσχα

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ
Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

ΧΟΛΙΓΟΥΝΤ
Η ξαδέλφη μου Ραχήλ
Η νέα κινηματογραφική μεταφορά του
πολυδιαβασμένου μυθιστορήματος, γοτ-
θικού μυστηρίου, «Η ξαδέλφη μου Ρα-
χήλ» ξαναφέρνει τη Δάφνη ντι Μοριέ σε
μια νέα γενιά θεατών και αναγνωστών.
Με τη Ρέιτσελ Βάις στον επώνυμο ρόλο
(ρόλο που κρατούσε η Ολίβια ντε Χάβι-
λαντ στην πρώτη μεταφορά), η νέα «Ξα-
δέλφη μου Ραχήλ» είναι μια ταινία του
Ρίτσαρντ Μίτσελ, που προγραμματίζεται
να βγει στη διεθνή αγορά στις 9 Ιουνίου.
Παίζουν ακόμη, Ιαν Γκλεν, Σαν Κάφλιν
και Χόλιντεϊ Γκρέιντζερ. Το μυθιστόρημα
κυκλοφόρησε το 1951.
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Kυριακή 21 Μαΐου 2017

Η «Μπαλαρίνα» (που ξαποσταίνει) του Τζεφ Κουνς

<<<<<<

Αυτή η παγερή
αίσθηση ότι ξυ-
πνάς και ότι βρί-
σκεσαι μέσα σε
ένα κακό όνειρο.
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XΡΟΝΟΓΡΑΜΜΗ / Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Ενα 24ωρο με τη στιχουργό, συγγραφέα Αγαθή Δημητρούκα
07.00: Λίγο πριν λίγο μετά, με ξυπνάνε
δύο γάτοι κι ένας σκύλος που τους αρέσει
να κοιμούνται μαζί μου. Ωσπου να φάνε
το πρωινό τους, κατεβάζω μια κούπα
καφέ για να πάρω μπρος. Επειτα, κρα-
τώντας στο ένα χέρι τη δεύτερη κούπα
καφέ και στο άλλο το λουρί του σκύλου,
βγαίνουμε τη βόλτα μας, με τους δύο
γάτους να ακολουθούν ελεύθεροι. Αυτή
η ώρα είναι ο μόνος χρόνος ξεγνοιασιάς
και πραότητας που μου χαρίζει η πολύ-
πλοκη ζωή μου.

08.00: Στα πεταχτά, βλέπω ειδήσεις και
emails. Αν δεν αρκεί το μαγειρεμένο
από την προηγούμενη μέρα, συμπλη-
ρώνω, ώστε ν’ αφήσω φαγητό για τον
γιο μου και τον πατέρα του, που κοι-
μούνται ακόμα, καθότι ξενύχτηδες. Γρά-
φω στον πίνακα τις δουλειές που θα μοι-
ραστούν. Ως σύγχρονος νομάς, φορτώνω
στ’ αυτοκίνητο τον υπολογιστή και δύο
τσάντες ΙΚΕΑ: μία με καθαρά ταψιά, κα-
τσαρόλες και τάπερ, και μία με άπλυτα.

09.00: Είμαι ήδη στο τιμόνι, παρέα με
μια τρίτη κούπα καφέ, με μια σοκολάτα
αμυγδάλου και τον ΒΗΜΑ FM. Λόγω πα-
λαιότητας αυτοκινήτου, οδηγώ στη δεξιά

λωρίδα και, στα φανάρια, απαντώ στο
κινητό μόνο σε ονόματα, όχι σε αριθμούς:
είναι η ώρα των τραπεζών.

10.00: Εχω βάλει πλυντήριο, έχω χαμηλώσει
τηλέφωνα, έχω ανοίξει υπολογιστή, έχω
αραδιάσει μπουκαλάκια με φυσικά δάκρυα
και κολλύρια για την επιπεφυκίτιδα και
κάθομαι στο γραφείο μου για να δουλέψω
ως συγγραφέας ή ως στιχουργός. Δουλεύω
σαν να αυτοεξορίζομαι στο κείμενο και
ν’ ακούω τη φωνή του μέσα από την
ανάσα των γλυκών φαντασμάτων μου.

13.00: Διάλειμμα για να ξαναδώ ειδήσεις
και μηνύματα στον υπολογιστή, να μιλήσω
με κάποιον συνεργάτη ή με την οικογένειά
μου, ν’ απλώσω τα ρούχα, να φάω κάτι
στο πόδι και να ψωνίσω.

14.00: Ξαναπιάνω αυτό που έκανα πριν ή
ασχολούμαι με το έργο του Νίκου Γκάτσου,
ως κληρονόμος του.

16.00: Ξεγελάω την κούραση μ’ ένα φρού-
το, πίνω τον τέταρτο καφέ –νερομπού-
λι– και απαντώ στα επίμονα τηλεφωνή-
ματα των εισπρακτικών. Καθώς με κά-
νουν πύραυλο, θυμίζοντάς μου ότι ζούμε

μια νέα φεουδαρχία με δεσπότες και
δουλοπάροικους, ανοίγω και τον δεύτερο
υπολογιστή κι αρχίζω να μεταφράζω:
στη μία οθόνη το ισπανικό κείμενο και
τα ισπανικά λεξικά, στην άλλη το ελλη-
νικό κείμενο και τα ελληνικά λεξικά.

19.00: Τσιμπολογώντας κάτι για βραδινό,
ετοιμάζω το φαγητό της επομένης: ταψί
στον φούρνο για μας, κατσαρόλα για
τον σκύλο. Αργότερα, ξαναπιάνω τη με-
τάφραση ή διαβάζω κάποιο βιβλίο, συ-
νήθως με θέμα σχετικό μ’ αυτό που με-
ταφράζω ή γράφω.

22.00: Ρίχνω άλλη μια ματιά σε ειδήσεις
και μηνύματα, ποστάρω κάτι στο Face-
book, μιλάω με κάποιον βραδινό φίλο
και, καθώς ετοιμάζω τα πράγματά μου
για να επιστρέψω στην οικογένεια, όλη
μου η ζωή περνάει σαν ταινία κι αρχίζω
να μαστιγώνω τον εαυτό μου: ώς πότε
θα εμπιστεύεσαι διπρόσωπους κι αδί-
στακτους; Ως πότε θα υποχωρείς με το
αίσθημα «ενός αδύναμου κοριτσιού που
το ’χε η φωτιά σημαδέψει»; Ως πότε θα
παραδίνεσαι στη λεηλασία; Πάρ’ το από-
φαση, άλλαξαν τα μέτρα και τα σταθμά,
κάνε την έξοδό σου!

23.00: «Στον πλάνητα οι δρόμοι ευθείς
φαντάζουν» κι εγώ, ξαναφορτώνοντας
στ’ αυτοκίνητο τον έναν υπολογιστή
και τις δύο τσάντες ΙΚΕΑ, μία με καθαρά
ρούχα και μία με φαγητά, ξανακάθομαι
στο τιμόνι παρέα μ’ έναν πέμπτο καφέ
για ώρα ανάγκης και τη φωνή του Μάκη
Προβατά στο ραδιόφωνο.

01.00: Εχοντας απολαύσει μία ολόκληρη
ώρα οικογενειακής συνοχής, αλλά και
βουλιμίας, ξανανοίγω τον υπολογιστή,
ώστε, μέσω Skype, με τον ποιητή Αρ-
μάντο Ρομέρο να αναλύσουμε μεταφρα-
στικά προβλήματα στην ποίηση του
Γκάτσου, καθώς και σύγχρονα κοινωνικά
ζητήματα.

02.00: Κοιμάμαι πια τόσο κουρασμένη,
που χάνω κάθε αίσθηση χώρου, τόπου
και προσανατολισμού.

  • Οι δύο τελευταίες μεταφράσεις-ανθολογή-
σεις της Αγαθής Δημητρούκα είναι: «Τα πόδια
σου αγγίζω στο σκοτάδι», με ανέκδοτα ποι-
ήματα του Πάμπλο Νερούδα, και «Χίλιες ερω-
τικές στιγμές στο έργο του Φεδερίκο Γκαρθία
Λόρκα» (εκδ. Πατάκη).

«Δουλεύω σαν να αυτοεξορίζομαι στο
κείμενο και ν’ ακούω τη φωνή του μέσα
από την ανάσα των γλυκών φαντασμάτων
μου», λέει η στιχουργός και συγγραφέας
Αγαθή Δημητρούκα για τις ώρες που περ-
νάει μπροστά στον υπολογιστή.
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Της ΣΤΑΥΡΟΥΛΑΣ ΣΚΑΛΙΔΗ

Χάριν ευθυμίας, τον ρώτησα εάν ζού-
σε από τα βιβλία του, εάν θα άφηνε
τη Σουηδία και την επιτυχημένη
του καριέρα ως δικηγόρου, για να
έρθει –ας πούμε– σε ένα ελληνικό
νησί και να γράφει τα αστυνομικά
του μυθιστορήματα. Γέλασε και
απάντησε ότι ήδη εδώ και τέσσερις
μήνες, παραιτήθηκε από τη δουλειά
του, κατέθεσε τη νομική του ταυ-
τότητα, και θα φύγει με τη γυναίκα
του και τα τρία τους παιδιά για τη
Μαγιόρκα. Εκεί θα αφιερωθεί στη
γραφή, στα σενάρια για τηλεοπτικές
σειρές και ταινίες, στα μυθιστορή-
ματά του που ακροβατούν ανάμεσα
στο θρίλερ και το μυστήριο.

Ο Γενς Λαπίντους, ένας από τους
εκπροσώπους της έκρηξης της
αστυνομικής λογοτεχνίας από τη
σκανδιναβική χερσόνησο, ήρθε
στην Ελλάδα, με αφορμή την έκ-
δοση στα ελληνικά από το Μεταίχ-
μιο του έργου του «Στοκχόλμη»,
σε μετάφραση από τα σουηδικά
του Γρηγόρη Κονδύλη.

Ευγενής, εύστροφος, επικοινω-
νιακός, άνθρωπος του σήμερα –
από τους προνομιούχους στη χώρα
του, όπως δεν θα σταματήσει να
τονίζει ο ίδιος με ειλικρίνεια–, προσ-
γειωμένος στην τωρινή πραγματι-

κότητα, ζει το όνειρο της απογεί-
ωσης της συγγραφικής του καριέ-
ρας, γνωρίζοντας τεράστια εμπο-
ρική επιτυχία. Αποδίδει την άνθηση
αυτή –στην οποία ο ίδιος συμμε-
τέχει ενεργά– στη διάσταση, την
αντίφαση που υπάρχει ανάμεσα
στις πολύ «ασφαλείς» κοινωνίες
του ευρωπαϊκού Bορρά και της
ύπαρξης τους εγκλήματος εντός
τους, κάτι που δεν θα το δούμε στο
Μεξικό ή στη Νότια Αφρική.

Εκεί, μέσα σ’ αυτή τη σύγκρουση
της ασφάλειας και της νομιμότητας
με την παραβατικότητα και το έγ-
κλημα, βρίσκει χώρο να αναπτυχθεί
και η λογοτεχνία. Μας το εξηγεί εκ

των έσω, ως δικηγόρος εγκληματιών
στη χώρα του. Επισημαίνει ότι ο
συνήγορος υπεράσπισης είναι υπο-
χρεωμένος να είναι απόλυτα ειλι-
κρινής μόνο απέναντι στον πελάτη
του και όχι αναγκαστικά προς τον
νόμο, την πολιτεία ή τη δικαιοσύνη.
Αυτό το φέρνει και στα μέτρα της
λογοτεχνίας.

Ο συγγραφέας οφείλει να είναι
έντιμος απέναντι στον εαυτό του
και άρα τον αναγνώστη του. Δίνει
βέβαια και την «εύκολη», όπως την

ονοματίζει μόνος του, απάντηση
για την τεράστια αυτή άνοδο της
αστυνομικής λογοτεχνίας από τα
μέρη του, αποδίδοντάς την στο φαι-
νόμενο Στιγκ Λάρσον και τη θρυλική
του πια τριλογία που πυροδότησε
την περαιτέρω εξέλιξη.

Ο «μύθος» της παιδείας
Τα σκανδιναβικά αστυνομικά βι-

βλία στέκονται πολύ κριτικά απέ-
ναντι στην κοινωνία, με άλλους
συγγραφείς όπως ο Aρνε Νταλ να

έχουν αυτό το στοιχείο πολύ έντονο
και άλλους λιγότερο, όπως η Καμίλα
Λάκμπεργκ, θεωρεί ο Γενς Λαπίν-
τους. Μιλάει διεξοδικά για τις αν-
τιφάσεις της σουηδικής κοινωνίας,
καταρρίπτοντας και τον μύθο του
σούπερ εκπαιδευτικού συστήματος,
όταν λέγοντας τόσο πολλά για το
έγκλημα και τις μεγάλες κοινωνικές
ανισότητες που αναπτύσσονται
στη χώρα, τολμώ να του πω «Και
το σχολείο; Πού είναι σε όλα αυτά;
Το σούπερ σύστημα που νομίζουμε
εμείς εδώ ότι έχετε;».

Για να πάρω την απάντηση «Μα,
αυτό είναι μόνο για τους προνομι-
ούχους». Του αναπτύσσω μια μικρή
θεωρία που έχω, ότι το νουάρ και
το σύγχρονο ευρωπαϊκό αστυνομικό
μυθιστόρημα, είτε γαλλικό είτε ιτα-
λικό είτε σκανδιναβικό, είναι σήμερα
ό,τι ήταν για τη λογοτεχνία του
19ου αιώνα το μυθιστόρημα. Το
σκέφτεται λίγο και συμφωνεί. Το
δικαιολογεί στην πορεία, γιατί βλέπει
ότι τα αστυνομικά ιχνηλατούν τις
τοιχογραφίες των σύγχρονων κοι-
νωνιών, αναρωτιούνται, ψάχνουν
το γιατί, αλλά παρακάτω ξαναστέ-
κεται στο «Εγκλημα και τιμωρία»
του Ντοστογιέφσκι, όταν θα μιλήσει
για τους αγαπημένους του συγγρα-
φείς και τα έργα που τον σημάδε-
ψαν. Αυτό είναι ένα απ’ αυτά.

Ο ίδιος έχει λάβει την τακτοποι-
ημένη, συγκροτημένη κλασική παι-
δεία του δυτικού πολιτισμού και
φαίνεται αυτό στον δομημένο τρόπο
σκέψης του, αν και όταν γράφει,
είναι πιο χαοτικός, αποκαλύπτει.
Είναι εντυπωσιακό να τον ακούς
να περιγράφει πώς η σουηδική κοι-
νωνία βασίστηκε, δομήθηκε πάνω
στο ξύλο και τον χάλυβά της. Σαν
στοιχείο που φέρνει στο φως και
πλευρές της ψυχοσύνθεσης των
ανθρώπων του Βορρά.

Ο συγγραφέας, ωστόσο, αποδει-
κνύεται πιο μεσογειακός στην αί-
σθηση που αφήνει με την πιο ζεστή
του στάση και την προσήνειά του.
Αλλωστε στα βιβλία του αναπτύσ-
σονται πολύ υψηλές θερμοκρασίες,
το αίμα βράζει και χύνεται, οι κα-
ταστάσεις ξεφεύγουν από τον έλεγ-
χο, οι εξελίξεις εκρήγνυνται κυριο-
λεκτικά. Ποιος ξέρει, ίσως η σουη-
δική κοινωνία ως αντίβαρο –βαλβίδα
στη χύτρα ταχύτητας της κοινωνίας
τους– στην όλη παροιμιώδη συγ-
κρότησή της να χρειάζεται τη λο-
γοτεχνία ως αντισταθμιστικό πα-
ράγοντα που φέρνει στο φως τις
απορρυθμίσεις και αφήνει τους
ανθρώπους να ανασάνουν λίγο
πιο ελεύθεροι, όσο άναρχα και
χαοτικά θέλουν μέσα από τις σε-
λίδες ενός βιβλίου.

Το σκανδιναβικό όνειρο θα ζει... πλέον στη Μαγιόρκα
Ο Γενς Λαπίντους ήλθε στην Ελλάδα και αναφέρεται στην έκρηξη της αστυνομικής λογοτεχνίας και στις κοινωνικές ανισότητες

“Είναι εντυπωσιακό να τον
ακούς να περιγράφει πώς
η σουηδική κοινωνία δο-
μήθηκε πάνω στο ξύλο
και τον χάλυβά της. Σαν
στοιχείο που φέρνει στο
φως και πλευρές της ψυ-
χοσύνθεσης των ανθρώ-
πων του Βορρά.

Ο Γενς Λαπίντους, ένας από τους εκπροσώπους της έκρηξης της αστυνομικής
λογοτεχνίας από τη σκανδιναβική χερσόνησο.

ΑΧΜΕΤ ΙΝΣΕΛ
Η νέα Τουρκία του Ερντογάν. Από το
δημοκρατικό όνειρο στην αυταρχική
εκτροπή
μτφρ.: Ρίτα Κολαΐτη
εκδ.: Διάμετρος, σελ. 248

Της ΣΙΣΣΥΣ ΑΛΩΝΙΣΤΙΩΤΟΥ

Κυκλοφορεί και στο youtube ένα
ασπρόμαυρο φιλμ μικρού μήκους
σε σενάριο - σκηνοθεσία Sinan Ge-
tin υπό τον τίτλο «Να είσαι ευτυ-
χισμένος. Είναι διαταγή - Be happy!
It’s an order!»: Βρισκόμαστε στις
2 Νοεμβρίου του 1934 σε ένα χωριό
της Ανατολής. Εκείνα τα χρόνια η
κυβέρνηση της Τουρκικής Δημο-
κρατίας είχε απαγορεύσει να παί-
ζεται τουρκική μουσική στο ραδιό-
φωνο, με στόχο να γίνει γνωστή

και να «υιοθετηθεί» η δυτική μου-
σική. Η νεαρά δημοκρατία προ-
σπαθούσε να καθιερώσει τη δυτική
κουλτούρα στη θέση της τουρκικής.
Μια οικογένεια γλεντάει παίζοντας
με σάζι και τουμπερλέκι έναν τοπικό
ρυθμό όταν ένοπλοι αστυνομικοί
εισβάλλουν στο σπίτι κραδαίνοντας
όπλα. «Σταματήστε αμέσως!» ακού-
γεται να λέει ο επικεφαλής στην
περικυκλωμένη από οπλισμένους
στρατιώτες οικογένεια, «δεν ξέρετε
ότι απαγορεύονται αυτά; Από δω
και στο εξής θα διασκεδάζετε μόνον
με δυτικούς συνθέτες!».

Με το ημιαγαθό-ημιμπερδεμένο
με τις εντολές ύφος των χωροφυ-
λάκων της εποχής, που γνωρίζουμε
κι εμείς από τον ελληνικό κινημα-
τογράφο, αρχίζει να διαβάζει τους
επιτρεπόμενους συνθέτες με τρο-
μερά και διασκεδαστικά προβλή-
ματα στην προφορά των ονομάτων
τους. Γιόχαν Σεμπάστιαν Μπαχ,
Βέρντι, Ρίχαρντ Βάγκνερ, Φραντς
Σούμπερτ, Σοπέν, Τσαϊκόφσκι,
Μπραμς, Μάλερ και άλλα τρανταχτά
δυτικά ονόματα ανακοινώνονται
στην οικογένεια και τους οργανο-
παίκτες, οι οποίοι ατενίζουν με
αμήχανο και φοβισμένο ύφος τους
ένστολους και τις παράξενες εντολές
που, με τη σειρά τους, προσπαθούν
να επιβάλουν κάτι που δεν κατα-
λαβαίνουν.

«Γιατί τραγουδάτε λες και είσαστε
τίποτα χωρικοί;» ρωτάνε τους... χω-
ρικούς. «Θα εκμοντερνιστούμε και
θα δυτικοποιηθούμε! Το καλό που
σας θέλω! Και θα ’μαστε κι ευτυ-
χισμένοι! Επισήμως! Χαμογελάτε
ρε! Δε βλέπω να χαμογελάτε. Μήπως
είσαστε τίποτα επαναστάτες εναν-
τίον της κυβέρνησής μας; Παίξτε
Μότσαρτ!» φωνάζει ο επικεφαλής
στα διστακτικά μούτρα της γιαγιάς,
του παππού, των μικρών παιδιών
και σύσσωμης της αγροτικής οι-
κογένειας στην Ανατολία. Οι ορ-
γανοπαίκτες ξεκινούν με τα ανατο-
λίτικα όργανα να παίζουν τη συμ-
φωνία Νο 40.

«Δε μου φαίνεται δυτικό αυτό»,
λέει ο χωροφύλακας, «πώς μπορεί
να είναι δυτικό με τέτοιο ρυθμό;
Παίξτε Μπετόβεν», διατάσσει και
η συμφωνία Νο 9 του μεγάλου μου-
σουργού εκτρέπεται σε ένα τσιφτε-
τέλι που φέρνει επιτέλους χαμόγελα
στην οικογένεια, ενώ παρασύρει
τους χωροφύλακες σε λικνίσματα
μαζί με τα όπλα και τον επικεφαλής
να μονολογεί «αφού είναι δυτική
πώς μπορεί να μ’ αρέσει τόσο; Τόσο
καλός είν’ αυτός ο Μπετόβεν»; Στο
τέλος, φυσικά, οικογένεια και χω-

ροφύλακες έχουν γίνει μια χαρού-
μενη ομάδα που χαμογελά και λι-
κνίζεται στην ανατολίτικη διασκευή
της 9ης. Θα μπορoύσε να είναι hap-
py end εάν, στην ιστορική πραγ-
ματικότητα της γείτονος, αντανα-
κλούσε μια κάποια ψυχική ενότητα
ως προς τον στόχο της εκδυτικο-
ποίησης με σαφείς αναφορές στα
εθνικά χαρακτηριστικά.

Απειλή για την ασφάλεια
Από την εποχή των Νεοτούρκων

όμως (οι προσπάθειες εκσυγχρο-
νισμού των οποίων «διαδέχθηκαν»
τους αγώνες για την καθιέρωση
Συντάγματος των νεοοθωμανιστών
του 1876), μια συνεχής προσπάθεια
εκδυτικισμού σήμαινε και τη συ-
νεχή σύγκρουση με την πραγμα-
τικότητα της Ανατολής, ακόμα και
όταν ο Σουλτάνος αντικαταστάθη-
κε, το 1922, από τον ιδρυτή και
πρώτο πρόεδρο της Τουρκικής Δη-
μοκρατίας, Κεμάλ Ατατούρκ.

Από το Ιουλιανό πραξικόπημα
του 2016, συγγραφείς, ακαδημαϊκοί,
δημοσιογράφοι, εκπαιδευτικοί, δι-
κηγόροι, υπέρμαχοι των ανθρωπί-
νων δικαιωμάτων αλλά και δημόσιοι
λειτουργοί απολύονται, συλλαμβά-
νονται και φυλακίζονται υπό το
πρόσχημα των «σχέσεων με τρο-
μοκρατική οργάνωση» ή της «απει-
λής για την ασφάλεια του κράτους».
Ενα αντιπραξικοπηματικό καθε-
στώς εγκαθίσταται από και υπό τον
Ταγίπ Ερντογάν ο οποίος: «με έναν
νεοεθνικιστικό λόγο που τροφο-

δοτείται από τις αναμνήσεις του
οθωμανικού μεγαλείου και υψώ-
νοντας διαρκώς το λάβαρο του κα-
ταπιεσμένου, από τη χριστιανική
Δύση και τις σκοτεινές σιωνιστικές
δυνάμεις, μουσουλμάνου, συνεχίζει
το έργο της επιβολής του Ισλάμ
στον δημόσιο βίο και τον μετασχη-
ματισμό των πολιτισμικών οροσή-
μων που κληρονόμησε από τον κε-
μαλικό μοντερνισμό, του οποίου
οι πυλώνες είναι μια αμφίθυμη κο-
σμικότητα και η ιεροποίηση του
κράτους υπό την προστασία του
στρατού», όπως σημειώνει ο Αχμέτ
Ινσέλ.

Αυτή τη στιγμή ο βαθύς εσωτε-
ρικός διχασμός της τουρκικής κοι-
νωνίας ανάμεσα στους υποστηρι-

κτές και τους αντιπάλους του Ερν-
τογάν δημιουργεί ακραία πόλωση,
στη δημιουργία της οποίας ο ίδιος
ο Ερντογάν έχει, ενσυνειδήτως και
σκοπίμως, συμβάλει τα μάλα. Στην
εισαγωγή του βιβλίου, στην οποία
έχουν προστεθεί διευκρινίσεις ει-
δικά για τους Ελληνες αναγνώστες,
ο συγγραφέας θέτει ένα βασικό
ερώτημα: «Μολονότι τα σύμβολα
που υπεισέρχονται στη ρητορική
της εξουσίας αλλάζουν αισθητά με
τη μετάλλαξη του κεμαλικού κρά-
τους σε κράτος ελεγχόμενο από
συντηρητικούς μουσουλμάνους, ο
αυταρχισμός συνεχίζει να αναπα-
ράγεται και να δεσπόζει. Αραγε οι
λόγοι της διαιώνισης του αυταρχι-
σμού θα πρέπει να αναζητηθούν
κυρίως στην αμφίθυμη σχέση του
Ισλάμ με τη νεωτερικότητα και με
την πολιτική ή στις απογοητεύσεις
και τους αποκλεισμούς που επιφέρει
μια νεωτερικότητα εκ των άνω και
μια δημοκρατία που αποσκοπεί
στην αλλαγή της κοινωνίας»;

Η οποιαδήποτε σχετική ανάλυση
απαιτεί τη διαρκή συνεκτίμηση
και των δύο ερωτημάτων και είναι
δύσκολο να αποφύγει κανείς τη
σύγκριση ανάμεσα στην, διαμορ-
φωμένη τα τελευταία χρόνια, ελ-
ληνική και τουρκική πραγματικό-
τητα επισημαίνοντας έναν κοινό
τόπο: Κανένας από τους δύο λαούς
δεν φαίνεται να κατάφερε την
«απορρόφηση» της Δυτικής Δημο-
κρατίας, των ευθυνών και δικαιω-
μάτων που αυτή συνεπάγεται.

Κλίνοντας η ελληνική κοινωνία
προς την εσχατολογία της Αριστε-
ράς και η τουρκική προς την εσχα-
τολογία του Ισλάμ, κατόρθωσαν
και οι δύο να απομονώσουν εαυτούς
από το δυτικό γίγνεσθαι επιλέγον-
τας ό,τι τους προσφέρει προστασία
και ελπίδα...άνωθεν και χωρίς την
προσπάθεια ενστερνισμού της ατο-
μικής και κοινωνικής ευθύνης, την
προσπάθεια οικοδόμησης ενός εσω-
τερικού εαυτού (διαβάστε τις συ-
νεντεύξεις των Νίκου Καλαποθάκου
9/08/2015, Βασίλη Μπογιατζή
24/04/2016 και Χρυσόστομου Στα-
μούλη 14/05/2017 στον Αντώνη
Παγκράτη στο Τέχνες και Γράμματα
της «Κ»).

Μια ανάλυση των ιστορικών δε-
δομένων που το 2002 έφεραν το
ρεύμα του πολιτικού Ισλάμ στην
εξουσία καθώς και την άσκηση αυ-
τής από το ΑΚΡ με τον Ερντογάν
στον ρόλο ενός ιδιότυπου σουλτά-
νου και ιδρυτή μιας «Νέας Τουρ-
κίας», είναι το εξαιρετικά ενδιαφέ-
ρον αντικείμενο του βιβλίου.

Ολα τα κεφάλαια (μεταξύ των
οποίων: οι μαίανδροι του δυτικό-
τροπου εκσυγχρονισμού, η αμφι-
θυμία του δυτικισμού, η εμφάνιση
των ισλαμιστικών κομμάτων, το
κουρδικό ζήτημα, η οικονομική
κρίση και η απομάκρυνση από την
Ε.Ε.) είναι διαρθρωμένα και γύρω
από την προσωπικότητα Ερντογάν,
αποτελώντας μια ιδιαίτερα ενδια-
φέρουσα έκδοση για τον Ελληνα
αναγνώστη.

Η νέα
αυταρχική
Τουρκία
του Ερντογάν
Απομακρύνεται από τη δημοκρατία
και τις αρχές της δυτικής κουλτούρας

Αφιξη του Ταγίπ Ερντογάν στην Κωνσταντινούπολη στις 5 Μαρτίου του 2017.

“Οι λόγοι της διαιώνισης
του δεσποτισμού θα
πρέπει να αναζητηθούν
κυρίως στην αμφίθυμη
σχέση του Ισλάμ με
τη νεωτερικότητα.
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Στο «Αφτερλωβ» ο πρωτάρης
στις μεγάλου μήκους ταινίες
Στέργιος Πάσχος δημιουργεί μια
ερωτική ιστορία αλλιώτικη –αλλά

ουσιαστικά πολύ ίδια– από τις άλλες. Ο
τριαντάχρονος Νίκος καλεί την πρώην κο-
πέλα του  Σοφία για ολιγοήμερες  διακο-
πές στο πολυτελές, άδειο, σπίτι ενός φί-
λου του, κάπου στα βόρεια προάστια. Τα
πράγματα θα πάρουν περίεργη τροπή όταν
εκείνος θα αποφασίσει να την κλειδώσει
στο στούντιο του σπιτιού, ανακοινώνοντας
πως δεν θα την αφήσει να φύγει προτού
συζητήσουν τους λόγους του χωρισμού
τους.  Ο Χάρης Φραγκούλης και η Ηρώ
Μπέζου τα δίνουν όλα, ερμηνεύοντας και
με αρκετή δόση αυτοσχεδιασμού, προκει-
μένου να πετύχουν τον αυθεντικό «χαμό»
ενός ζευγαριού που τσακώνεται, φιλιώνει,
αγαπά και μισεί ταυτόχρονα. Ενα συνηθι-
σμένο σχήμα ερωτικής ιστορίας αποκτά
αλατοπίπερο και, παρ’ όλες τις (αρκετές)
υπερβολές του, αφήνει τελικά μιαν αίσθη-
ση  δημιουργικής φρεσκάδας  που αποζη-
μιώνει τον θεατή.

Στο «Στέφαν Τσβάιχ: Αποχαιρε-
τισμός στην Ευρώπη», ο σπου-
δαίος Γερμανός συγγραφέας βιο-
γραφείται, με έμφαση στα χρόνια

της αυτοεξορίας του πριν και κατά τη διάρ-
κεια του Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου. Υστερα
από την άνοδο των ναζί, ο Εβραίος Τσβάιχ
καταφεύγει μαζί με τη γυναίκα του στην
άλλη πλευρά του Ατλαντικού, περνώντας
μεταξύ άλλων από την Αργεντινή, τη Βραζι-
λία και τη Νέα Υόρκη. Η ταινία της Μαρία
Σρέιντερ αναλύει τον χαρακτήρα του συγ-
γραφέα τοποθετώντας τον στο κάδρο ενός
κόσμου, ο οποίος βυθίζεται όλο και περισ-
σότερο στη δίνη του πολέμου και της αγριό-
τητας. Πρωταγωνιστούν οι Γιόσεφ Χάντερ,
Μπάρμπαρα Σούκοβα, Αένε Σβαρτς.

TO BAΡΟΜΕΤΡΟ
ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Μετά τον «Προμηθέα» του 2012, ο Ρίντλεϊ
Σκοτ ορκιζόταν σχεδόν πως εκείνη ήταν
απλώς μια αυτοτελής ιστορία και όχι η
αρχή μιας νέας, «Alien» τριλογίας, διά
χειρός του ιδίου. Φυσικά κανείς δεν τον
πίστεψε· ήταν άλλωστε τόσο προφανές
το άνοιγμα εκείνης της ταινίας σε ένα
σίκουελ, ώστε το μόνο που περιμέναμε
ήταν η ημερομηνία κυκλοφορίας του
πρώτου τρέιλερ. Αν και ομολογουμένως
άργησε λίγο, το «Alien: Covenant» είναι
εδώ, στοχεύοντας να εντυπωσιάσει ακόμα
και τους «πιστούς» του θρίλερ επιστη-
μονικής φαντασίας που καθόρισε την
πορεία του είδους στα τέλη της δεκαετίας

του 1970. Το επιτυγχάνει όμως;
Το νέο φιλμ ξεκινά στο αποικιακό σκά-

φος «Covenant», στους άδειους διαδρό-
μους του οποίου περιπλανιέται ο συν-
θετικός Γουόλτερ (Μάικλ Φασμπέντερ),
υπεύθυνος για το πλήρωμα αλλά και τους
2.000 επίδοξους εποίκους της αποστολής,
που βρίσκονται σε βαθιά ύπνωση. Το
πράγμα αρχίζει να στραβώνει εξαιτίας
μιας προσωρινής βλάβης, η οποία ξυπνάει
το πλήρωμα, για να ακολουθήσει η λήψη
ενός μυστηριώδους σήματος από κάποιον
κοντινό πλανήτη. Πιστεύοντας πως έχουν
ανακαλύψει έναν αχαρτογράφητο νέο
κόσμο, οι ήρωές μας κατευθύνονται προς
τα εκεί, μόνο και μόνο για να μάθουν –
αναμενόμενα– πως οι άγνωστοι κόσμοι
καμιά φορά πρέπει απλώς να αφήνονται
στην ησυχία τους.

Γενικά δεν υπάρχουν πολλές εκπλήξεις
στο «Alien: Covenant». Η ένταση χτίζεται
με προσοχή, αν και ακαδημαϊκά, από τον
μάστορα Σκοτ, ωστόσο το σενάριο δεν
το βοηθά αρκετά. Ολες σχεδόν οι στροφές
και οι ανατροπές της αφήγησης είναι
αναμενόμενες, ακόμα και οι ομολογου-
μένως σοκαριστικές chestburster σκηνές,
έχουν κατά κάποιο τρόπο προοικονομη-
θεί. Από την άλλη, αυτές οι τελευταίες,
όπως και οτιδήποτε σχετίζεται με ειδικά
εφέ, είναι τόσο εντυπωσιακές που ανε-
βάζουν από μόνες τους τα επίπεδα του
τρόμου, κάτι το οποίο ήταν ολοφάνερα
επιδίωξη των δημιουργών της ταινίας.
Στα θετικά και οι πειστικές ερμηνείες

των Κάθριν Γουότερσον («Εμφυτο ελάτ-
τωμα») και Μπίλι Κράνταπ σε δύο από
τους πρωταγωνιστικούς ρόλους.

Η τεχνητή νοημοσύνη
Το πιο ενδιαφέρον στοιχείο πάντως

εδώ, όπως άλλωστε και στον «Προμηθέα»,
είναι ο Μάικλ Φασμπέντερ. Για να είμαστε
πιο ακριβείς, η διπλή του ερμηνεία, αφού
εκτός από τον χαρακτήρα του Γουόλτερ,
υποδύεται και τον μηχανικό Ντέιβιντ, ο
οποίος αποτελεί και τον συνδετικό κρίκο
με το προηγούμενο μέρος της αφήγησης.
Μοναδικός κάτοικος του κόσμου που

ανακαλύπτει η νέα αποστολή, ο Ντέιβιντ
είναι στην πραγματικότητα η φιγούρα
γύρω από την οποία χτίζεται ο εφιάλτης
του νέου «Alien»· είναι φανερό πως πλέον
δεν μιλάμε τόσο για τρόμο μπροστά στο
εξωγήινο τέρας, αλλά περισσότερο για
την πολύ πιο σύγχρονη άβυσσο της τε-
χνητής νοημοσύνης. Από αυτή την άποψη,
τη φιλοσοφική-ηθική, η ταινία του Σκοτ
είναι επιτυχημένη. Το πρόβλημα είναι
πως στον δρόμο μέχρι εκεί ξεχνάει μερικά
βασικά συστατικά του θρίλερ φαντασίας.
Οπως για παράδειγμα την ίδια την έννοια
της φαντασίας...

Το σκοτεινό 
σύμπαν
του «Alien»
Ο αχαρτογράφητος νέος κόσμος, το τέρας
και η άβυσσος της τεχνητής νοημοσύνης

Alien: Covenant * * ½
ΤΡΟΜΟΥ
Σκηνοθεσία: Ρίντλεϊ Σκοτ
Ερμηνείες: Μάικλ Φασμπέντερ, Κάθριν
Γουότερστον, Μπίλι Κράνταπ, Ντέμιαν
Μπιχίρ

Ο Μάικλ Φασμπέντερ (σε πρώτο πλάνο) είναι ο μεγάλος πρωταγωνιστής του νέου
«Alien», υποδυόμενος δύο διαφορετικές εκδόσεις του ίδιου ανθρωπόμορφου ρομπότ.
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ΡΙΚ1          ΤHΛ.: 22862000 ΡΙΚ2          ΤHΛ.: 22862000

07.00 Θεία λειτουργία
Απευθείας σύνδεση. 

10.00 MEGAONE Kids
11.30 H μαμά λείπει ταξίδι 

για δουλειές - (E)
Ελληνική κωμική σειρά.

12.30 Dr Ιπποκράτης - (E)
Κωμική σειρά
με τους Σταύρο Λούρα, 
Δανάη Χρίστου, κ.ά.

13.20 FΑΚΑΤΕτους - (Ε)
Σατιρική εκπομπή. 

14.50 Ξένη ταινία
16.30 Dot. (Dream it.do it)

Το πιο φρέσκο μαγκαζί-
νο της κυπριακής τηλεο-
ρασης. 

18.20 Τροχός της τύχης - (E)  
Tηλεπαιχνίδι με τον Πέ-
τρο Πολυχρονίδη
και την Τζούλια Νόβα.    

20.20 EIΔHΣEIΣ
21.20 Ξένη ταινία
23.10 The Twilight Saga: 

Xαραυγή - Mέρος 2
(The Twilight Saga: 
Breaking Dawn) 
Περιπέτεια με τους Κρί-
στεν Στιούαρτ, Ρόμπερτ
Πάτινσον, κ.ά.  

01.00 Την τύχη μου μέσα - (E)
Κωμική σειρά, με τις
Αντρούλα Ηρακλέους,
Άννα Μονογιού, κ.ά.

02.00 Μουσικό κουτί - (E) 
Ψυχαγωγική εκπομπή 
με τον Γιώργο Ρούσσο.

04.00 Ξυπνήσατε; - (E)
Ψυχαγωγική εκπομπή,
με την Αλεξία Αναστασί-
ου και το Μιχάλη
Σοφοκλέους.   

05.40 Οι κληρονόμοι - (E)
Ελληνική σειρά.

MEGAONE  ΤHΛ.: 22477777 ANT1         ΤHΛ.: 22200200

07.05 Βουράτε γειτόνοι - (E)
Κυπριακή σειρά.

08.20 Παιδική ζώνη
08.50 Kάνε παζάρι - (E)

Τηλεπαιχνίδι με την Ντο-
ρέττα Παπαδημητρίου.

09.45 Masterclass
Eκπομπή μαγειρικής
με τον Βαγγέλη Δράσκα.

10.40 Happy traveller 
Eκπομπή μαγειρικής,
με τον Ευτύχη Μπλέτσα. 

11.35 Παραδοσιακή βραδιά
13.45 Τhe Social Media  Show

Εκπομπή για τον κόσμο 
των social media, με τον 
Μάρκο Κωμοδρόμο. 

14.40 Προορισμός Ευτυχία
Ταξιδιωτική εκπομπή
με την Ευτυχία Ανδρέου. 

15.40 Πρίγκιπας - (E)
Σατιρική εκπομπή.

16.45 Κάνε παζάρι - (E)
17.35 The X Factor 2 - (E) 

(Chairs 4)
18.00 Γεγονότα σε συντομία
18.10 The X Factor 2

(Συνέχεια) 
20.15 Τομές στα γεγονότα
21.15 Survivor 

Ψυχαγωγικό 
τηλεπαιχνίδι επιβίωσης
με το Σάκη Τανιμανίδη.

23.45 Θύρα Σίγμα    
00.15 Τίτλοι ειδήσεων
00.20 Θύρα Σίγμα - (Συνέχεια) 
01.45 The first 48 hours - (Ε)

Σειρά ντοκιμαντέρ.
02.30 Sex and the city - (Ε)

Kωμική σειρά.
03.10 Σε φόντο κόκκινο - (Ε)

Κοινωνική σειρά.
04.30 Μαγείρισσα

άμεσης βοήθειας - (Ε)

ΣΙΓΜΑ       ΤHΛ.: 22580100 MAD          ΤHΛ.: 22472472 MOVIES BEST

07.05 5000 ψέματα
08.50 Αγάπη και αίμα
10.25 Η κόρη του ήλιου
12.10 Χαρούμενο ξεκίνημα
13.50 Ο ακτύπητος κτυπήθηκε
15.25 Έλα στο θείο
17.05 Ένα τανκς στο κρεβάτι

μου
18.50 Η ζωή με τον Άλκη
20.25 Η Ρένα είναι «Οφ-Σάιντ»
22.00 Τζένη Τζένη
23.50 Το έξυπνο πουλί

07.55 Space dogs
Kωμωδία.

09.40 Material girls
Kωμωδία

11.30 Δοκιμασία
Eλληνική ταινία.

13.20 Danielle Steel’s Changes
Δραματική ταινία.         

15.10 Safe Harbor
Δραματική ταινία.         

17.00 Τηλεαγορά
18.35 Αrpa Cola News
19.10 My boyfriend’s dogs

Kωμική ταινία.         
21.00 Ξένη ταινία
23.00 Ξένη ταινία
01.00 Aβάσταχτη γοητεία

21.30 FameLab 21.20 The Twilight Saga 20.00 Υοur Face Sounds Familiar 21.15 Survivor 

ΑLPHA      ΤHΛ.: 22212400

21.15 Πάμε πακέτο 21.00 Before I Wake

20.25 Η Ρένα είναι «Οφ-Σάιντ»

CAPITAL    ΤHΛ.: 25577577

07.50 Παιδική ζώνη
09.40 Επιτέλους Σ/Κ

Με τη Ναταλία Γερμανού
12.30 Τηλεαγορά
13.40 Αποκαλυπτικά
17.10 ΑNNITAgr
19.45 Cookeat

Εκπομπή μαγειρικής.
20.35 EIΔHΣEIΣ
20.50 Tο ταξίδι της ζωής
21.45 Ξένη ταινία
23.30 Ξένη σειρά
01.15 Άστρα είναι
02.45 Συνοικέσια ο «γάμος»
03.50 Video Clips

TV PLUS    ΤHΛ.: 22600600

GREEK CINEMA

Ε Ι Δ Α Ν

Παραμύθι
αλλιώς

Alpha, 11/05
21,0%

71.010

Μπρούσκο

ΑΝΤ1, 08/05
27,8%

77.080

Δίδυμα φεγγάρια

ΑΝΤ1, 08/05
24,9%

89.130

Survivor III

Sigma, 09/05
43,2%

132.310

Eurovision Song
Contest 2017 Final

ΡΙΚ1, 13/05
57,7%

136.170

5

4

3

2

1

08.30 The Last Rites Of Joe May
10.30 Rudderless
12.20 The Lost Medallion: 

The Adventures Of Billy
Stone

14.00 Ali
16.35 Blackway aka Go With

Me
18.05 7 Chinese Brothers
19.20 The Silent Mountain
21.00 Before I Wake
22.45 Naked Lunch
00.45 Abroad
02.20 No God No Master
04.00 Hollywood’s Best Film 

Directors
04.30 Match Point
06.40 The Silent Mountain

07.30 Θεία λειτουργία
10.00 Στην άκρη του 

παράδεισου - (E)
Σειρά εποχής.   

11.00 Γενιές της σιωπής - (E)
Σειρά εποχής.

12.00 Έργα και ημέρες - (E)
Πρόγραμμα με θέματα
ιστορίας και πολιτισμού,
με τη Μαρία Αγγελίδου.

13.00 Μάθε τέχνη κι άστηνε
Ψυχαγωγική εκπομπή.

13.30 Αμύνεσθαι περί Πάτρης
14.00 EIΔHΣEIΣ
14.10 Σάββατο κι απόβραδο

Ψυχαγωγική εκπομπή
16.00 Τετ - Α - Τετ - (E)

Talk show.
17.00 Με οδηγό την Ελπίδα-(E)
17.30 Σπίτι στη φύση, ΙΙ 

Περιβαλλοντική εκπομπή.
18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.15 Ο Αζουλής

Κυπριώτικο σκετς, με
τους Πάμπο Χαραλάμ-
πους, Ανδρέα Παπαμιχα-
λόπουλο,κ.ά.   

19.20 Χωρίς αποσκευές
Ψυχαγωγική εκπομπή με
τον Σάββα Πούμπουρα. 

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.30 Ποτέ χωρίς την κόρη μου

(Νot without my daugh-
ter). Δραματική ταινία,
με τους Σάλι Φιλντ, 
Άλφρεντ Mολίνα, κ.ά.     

23.30 EIΔHΣEIΣ 
23.45 Στην άκρη του 

παράδεισου - (E)
00.45 Χωρίς αποσκευές - (E)
01.15 Μάθε τέχνη κι άστηνε (E)
01.45 EIΔHΣEIΣ
03.15 Αμύνεσθαι περί Πάτρης
03.45 Έργα και ημέρες - (E)

07.00 Morning Hits
09.00 Super Mad Hits Intl
10.00 Zone Classix 00s
10.30 Greek Super Heroes
11.00 Greatest Hits 4 Sundays
13.00 Xρονομηχανή 90s
13.30 Brand New Clips
14.30 30 Best Videos
16.30 MAD Top - (E)
17.30 Rock On Mixer
18.30 Super Mad Hits Intl
20.30 Λάικ στα λαϊκά
21.30 Greek Super Heroes
22.00 Zone Classix 00s
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07.00 Τα μαύρα μάθκια - (Ε) 
07.45 60΄ Ελλάδα - (Ε)

Mε τον Νίκο Μάνεση.
09.00 Οικογενειακές ιστορίες

Αυτοτελείς ιστορίες.
09.45 Σπίτι μου σπιτάκι μου

Ψυχαγωγική εκπομπή 
με την Κωνσταντίνα 
Σπυροπούλου. 

13.00 Deal - (Ε)
Τηλεπαιχνίδι.

13.45 Στην υγειά μας ρε παιδιά
Ψυχαγωγική εκπομπή με
τον Σπύρο Παπαδόπουλο.

16.00 60΄ Ελλάδα - (Ε)
Mε τον Νίκο Μάνεση.

17.00 To σόι σου - (Ε)
Κωμική σειρά με τις Μίρ-
κα Παπακωνσταντίνου,
Ρένια Λουιζίδου, κ.ά. 

17.50 ΕΙΔΗΣΕΙΣ
18.00 Μην αρχίζεις 

τη μουρμούρα - (Ε)
Κωμική σειρά

18.45 Παραμύθι... αλλιώς - (Ε)
Κωμική σειρά μεσαιωνι-
κής εποχής, με τους Κα-
τερίνα Παπουτσάκη, 
Νίκο Κουρή, κ.ά. 

19.30 Τα μαύρα μάθκια
Κυπριακή σειρά εποχής
με τους Σίμο Τσιάκκα,
Στέλιο Καυκαρίδη, κ.ά.

20.15 ΑLPHA NEWS
21.15 Πάμε πακέτο - (E)
22.45 Λούης Night Show - (E)
00.30 World party - (E)
01.30 Οικογενειακές 

ιστορίες - (E)
02.15 Υπέροχα πλάσματα
03.45 Οι ιστορίες του 

αστυνόμλου Μπέκα - (Ε)
04.30 10η εντολή - (Ε)
05.15 Quizdom the show - (Ε)

07.00 Καραμπόλα
07.30 Τανγκό για τρεις
08.20 Λύκε, λύκε είσαι εδώ;
09.30 Καλές δουλειές
10.10 Mamma Mia
11.15 Εργαζόμενη γυναίκα

Eλληνική σειρά. 
12.10 Oι συμμαθητές

Eλληνική σειρά.
14.00 So You Think You 

Can Dance - 
Βootcamp - (E) 

15.40 Αίγια... Fuxia! - (E)
Κυπριακή σειρά.

16.15 Follow
Eκπομπή με  την
Αφροδίτη Γεωργίου.  

17.00 Lucky Room
Tηλεπαιχνίδι 
με το Γιώργο Λιάγκα.

17.55 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10 Οι συμμαθητές, ΙΙΙ

Κωμική σειρά, με τους
Κρατερό Κατσούλη,
Μαριάννα Τουμασάτου.  

19.00 Tα νέα του ANT1
20.00 Υοur Face Sounds 

Familiar - (4η σεζόν).
Ψυχαγωγικό talent sh-
ow, με τη Μαρία 
Μπεκατώρου.                 

00.20 Τίτλοι ειδήσεων
00.30 Game of Thrones, ΙV

Ξένη σειρά.
«Τhe Lion and the Rose». 

01.40 Τρίχες - (E)
Ελληνική κωμική σειρά.

02.30 Ιωάννα της καρδιάς - (E)
Κοινωνική σειρά
με τις Γιούλικα Σκαφιδά,
Ρένια Λουιζίδου, κ.ά.

03.20 Tα νέα του ANT1 - (E)
04.20 Kαι... Sera, Sera - (E)
05.10 Όσο υπάρχει αγάπη - (E)

07.30 Παιδική ζώνη
α. Ο λαχός και η χελώνα
β. Mάγια η μέλισσα
γ. Χίθκλιφ ο γάτος
δ. Άρθουρ
ε. Ντετέκτιβ Νόντι
στ. Ντένις ο τρομερός
ζ. H μικρή εξερευνήτρια
η. Ολίβια
θ. Ο ταχυδρόμος Πατ
ι. Χάιντι
κ. Στη χώρα του Γιατί - (Ε)
λ. Στρουμφάκια
μ. Ο τρελός κόσμος 
του Τεξ Έιβερι
ν. Αστυνόμος Σαΐνης
ξ. Τα σούπερ ζωάκια

13.35 Παιδική ζώνη - (Ε)
16.00 100 καλές πράξεις για 

τον Έντι ΜακΝτάουτ
(100 deeds for  
Eddie MacDowed, I)
Οικογενειακή σειρά.

16.30 Το αστέρι του ωκεανού
(Ocean star). 
Oικογενειακή σειρά, 
με τους Τζάρεντ Ντάπε-
ρις, Τζέισον Σμιθ, κ.ά.

17.00 Ζωολογικοί κήποι
από όλο τον κόσμο
(Ultimate Zoo). 
Σειρά ντοκιμαντέρ. 

17.45 Tελικός Κυπέλλου
Χειροσφαίρισης
Απευθείας μετάδοση από
το Στάδιο Ελευθερία.

19.45 Ζoo Art
20.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
21.30 To ταλέντο στην επικοι-

νωνία της Επιστήμης
(FameLab). 

23.30 EIΔHΣEIΣ (αγγλική)
23.40 EIΔHΣEIΣ (τουρκική)
23.50 ΓΙΟΥΡΟΝΙΟΥΣ

21.30 Ποτέ χωρίς την κόρη μου

Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΜΠΟΥΓΑ

Στις 19 Φεβρουαρίου προβλήθηκε
στο HBO το πρώτο επεισόδιο της
σειράς «Crashing» με πρωταγωνιστή
τον stand-up κωμικό Pete Holmes.
Τον γνωρίζουμε τη στιγμή που ανα-
καλύπτει ότι η γυναίκα του τον απα-
τά και του εξομολογείται ότι έχει
κουραστεί να τον συντηρεί οικο-
νομικά όσο αυτός προσπαθεί να
πραγματοποιήσει το όνειρό του,
που είναι να γίνει διάσημος κωμικός.
Μοιραία οδηγούνται στον χωρισμό
και εκείνος αναγκάζεται να περνάει
τα βράδια του σε καναπέδες φίλων
του στη Νέα Υόρκη – έτσι πήρε η
σειρά τον τίτλο της (το «crash» είναι
το ρήμα που υποδηλώνει στην αργ-
κό ότι κάποιος φιλοξενείται στον
καναπέ κάποιου άλλου). Ταυτόχρονα
παρακολουθούμε τις προσπάθειές
του για την καθιέρωσή του στον
σκληρό χώρο του stand-up.

Ο κεντρικός ήρωας και οι περι-
πέτειές του έχουν μεγάλη ομοιότητα
με ένα κομμάτι του πραγματικού
παρελθόντος του πρωταγωνιστή.
Αυτό δεν είναι κάτι πρωτότυπο για
τη σύγχρονη παραγωγή κωμικών
σειρών στις ΗΠΑ. Εδώ και μια επτα-
ετία, τα τηλεοπτικά δίκτυα εγκα-
ταλείπουν τις ακριβότερες παρα-
γωγές τύπου sit-com, επενδύοντας
σε μικρότερες και δίνοντας στους
κωμικούς την απόλυτη ελευθερία
να διηγηθούν εναλλακτικές ιστορίες
με τον δικό τους ιδιαίτερο τρόπο.
Και συνήθως βγαίνουν κερδισμένοι
όλοι: τόσο το τηλεοπτικό δίκτυο
και οι δημιουργοί όσο και εμείς, οι
θεατές. Παρακολουθώντας αυτές
τις σειρές υπάρχει η διάχυτη αί-
σθηση πως αυτό που καταλήγει
στις οθόνες μας είναι μια κάποια
δραματοποιημένη εκδοχή του εαυ-
τού των πρωταγωνιστών-δημιουρ-
γών, οι οποίοι με πρόσχημα την
κωμωδία παρουσιάζουν τις πιο πι-
κρές, μύχιες και τολμηρές σκέψεις
τους, χρησιμοποιώντας ως μέσο
μια ελαφρώς αλλαγμένη εκδοχή
των βιωμάτων τους.

Μία τέτοια επιτυχημένη σειρά
είναι το «Master of None» του Aziz
Ansari, που προβλήθηκε τον Νο-
έμβριο του 2015 και περιμένουμε
τη δεύτερη σεζόν μέσα στον Μάιο.

Η σειρά επικεντρώνεται στην κα-
ταγραφή της καθημερινότητας ενός
τριαντάρη ηθοποιού στη Νέα Υόρκη
φτιάχνοντας μια πιστή και αστεία
αναπαράσταση της πραγματικότη-
τας των millenials. Υπάρχουν όλα
τα γνώριμα στοιχεία, όπως η κοι-
νωνική αδεξιότητα που διέπει τις
διαπροσωπικές σχέσεις και κάνει
κάθε επεισόδιο ξεκαρδιστικό. Οι
καλύτερες στιγμές της σειράς, όμως,
είναι αυτές που ο Ansari μιλάει για
τη φυλετική του ταυτότητα. Το επει-
σόδιο που αφιέρωσε στους γονείς
του που ήρθαν στις ΗΠΑ από την
Ινδία είναι τόσο αστείο όσο και τρυ-
φερό. Ενώ όταν αποφάσισε να ασχο-
ληθεί με τη δυσκολία κάθε ηθοποιού
διαφορετικής φυλής να ξεφύγει από
τα συνεπακόλουθα στερεότυπα στο
παίξιμό του έγινε πιο αιχμηρός,
αλλά εξίσου εύστοχος.

Το «One Mississippi» της Tig No-
taro, παρότι ανήκει και αυτό σε
αυτήν την κατηγορία σειρών, ξε-
χωρίζει από τις υπόλοιπες λόγω
του σκληρού θέματος που πραγ-
ματεύεται. Συναντούμε την πρω-
ταγωνίστρια κατά τη διάρκεια της
αποθεραπείας της από διπλή μα-
στεκτομή, τη στιγμή που πληρο-
φορείται ότι η μητέρα της είναι
ετοιμοθάνατη. Η επιστροφή στο
πατρικό της προκαλεί μια ακολου-
θία γεγονότων και σκέψεων έντο-
νης συναισθηματικής φόρτισης
που, σε συνδυασμό με κάποιες
άσχημες αναμνήσεις από τα παιδικά
της χρόνια, δημιουργούν μια ελεγεία
στην απώλεια και στη διαχείριση
του πένθους τέτοιας αυθεντικότη-
τας και έντασης που δεν συναντά
κανείς ούτε στις καλύτερες δρα-
ματικές σειρές.

«Νέα κωμωδία» μέσα από τη ζωή
Η τελευταία τάση στις αμερικανικές τηλεοπτικές σειρές - Στόχος δεν είναι πάντα το γέλιο και η ψυχαγωγία

Στο σημείοαυτό θα ήταν παράλειψη
να μην αναφέραμε τον Louis C.K.,
ο οποίος θεωρείται και ο «πατέρας»
αυτού του είδους κωμικής δραμα-
τουργίας. Στην σειρά «Louie», που
άρχισε να προβάλλεται το 2010,
υποδύεται μια πολύ κοντινή εκδοχή
του εαυτού του: έναν χωρισμένο
κωμικό γύρω στα 45, ο οποίος προ-
σπαθεί να είναι καλός πατέρας για
τις δύο ανήλικες κόρες του, ενώ την
ίδια στιγμή αναζητεί ταίρι σε μια
περίοδο που –όπως συχνά μας υπεν-
θυμίζει– η εμφάνισή του βρίσκεται
σε συνεχόμενη παρακμή. Η αχανής
Νέα Υόρκη δεν αποδεικνύεται σύμ-
μαχος σε αυτόν τον αγώνα, ούτε δι-
ευκολύνει την κοπιώδη καθημερι-
νότητά του. Σε κάθε επεισόδιο της
σειράς, παρότι τα πλάνα είναι πολλές
φορές ονειρικά ή και υπερρεαλιστι-
κά, υπάρχει διάχυτο ένα αίσθημα
ειλικρίνειας που αποκομίζει ο θεατής
από τον Louis C.K. και μια υποδόρια
πίστη ότι αυτό που παρακολουθούμε
στην οθόνη είναι η αποτύπωση ενός
βιωμένου στιγμιότυπου. Το ίδιο άλ-
λωστε συμβαίνει και στα stand-up
σόου του. Η αμεσότητα και η ειλι-
κρίνεια σε συνδυασμό με τη διαρκή
εκτόξευση αυτοσαρκαστικών αστεί-
ων καθιέρωσαν τον Louis C.K. ως
την κορυφαία κωμική φωνή των τε-
λευταίων ετών. Ολοι οι προαναφερ-
θέντες δημιουργοί χρησιμοποιούν
για τις σειρές τους υλικό που έχει
δοκιμαστεί στην πιο άμεση και
«σκληρή» σκηνή ενός θεάτρου ή
ενός comedy club. Πρόσφατο πα-
ράδειγμα ο μονόλογος του Aziz An-
sari στο Saturday Night Live, μία
ημέρα μετά την ορκωμοσία του
Ντόναλντ Τραμπ, όπου αναφέρθηκε
στον νέο πρόεδρο και στον ρατσι-
σμό, και το συγκλονιστικό «Hello,
I have cancer» της Tig Notaro όπου
ήταν η κύρια πηγή του «One Mis-
sissippi».

Η αποτύπωση της ζωής των δη-
μιουργών στην οθόνη γεννά μια
μετα-μυθοπλασία που έχει ως απο-
τέλεσμα σε αυτές τις σειρές να μην

υπάρχουν αστεία που δεν προκα-
λούν ένα σφίξιμο, ούτε γέλιο χωρίς
ένα παράλληλο κράτημα. Επίσης,
αποτυπώνεται ξεκάθαρα πόσο άλ-
λαξε το είδος τα τελευταία χρόνια.
Στόχος αυτής της «νέας κωμωδίας»
δεν είναι πάντα το γέλιο και πολλές
φορές ούτε καν η ψυχαγωγία. Κάτω
από τη στενή κατηγοριοποίηση
της «κωμικής σειράς» οι δημιουργοί
έρχονται αντιμέτωποι με μια δια-
θλασμένη εκδοχή της πραγματι-
κότητας και του εαυτού τους.

Αμεσότητα, ειλικρίνεια
και αυτοσαρκασμός

Το επιτυχημένο «Master of None»
του Aziz Ansari προβλήθηκε τον Νο-
έμβριο του 2015 και περιμένουμε
τη δεύτερη σεζόν μέσα στον Μάιο.

«Crashing», η νέα κωμική τηλεοπτική σειρά της ΗΒΟ, με πρωταγωνιστή τον
stand-up κωμικό Pete Holmes. Ο κεντρικός ήρωας και οι περιπέτειές του έχουν
μεγάλη ομοιότητα με ένα κομμάτι του παρελθόντος του πρωταγωνιστή.

OTHERS: DreamBox, Nova Gr, Nova Cy, Ξένα κανά-
λια των CytaVision, Primetel, Cablenet.
OTHER CY: Plus, Extra, Capital, MADcy, Music Tv.
CY PAY: Cytavision, Primetel, NRG.

ΠΗΓΗ: NIELSEN AUDIENCE MEASUREMENT 

1
2
3
4
5
6
7
8
9

OTHERS 18,8% 

ΣΙΓΜΑ 20,7% 

ΑΝΤ1 15,9%

MEGAONE 9,6% 

ΡΙΚ1 13,2% 

ALPHA KYΠΡOY 9,3% 

OTHER CY 9,0%

ΡΙΚ2 2,3% 

ΕΡΤ WORLD 1,1% 
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Assistant Accountant Nicosia

FCI Services Ltd. 
Accountants & Business Consultants

Christodoulou Sozos 2
Eiffel Tower, 6th Floor

Tel: 22 673 800 Fax:22 665 299
info@fciservices.com.cy

www.fciservices.com.cy

Responsibilities: Maintaining the accounting records (book keeping) 
of local and international clients; computation of VAT; preparation 
of payroll; year end procedures. 
Requirements: Degree in accounting, LCCI Higher Accounting 
or equivalent; at least one year relevant experience; computer 
literate; Greek and English language.

ΖΗΤΟΥΝΤΑΙ ΟΔΟΝΤΙΑΤΡΟΙ 

Ζητούνται οδοντίατροι με ή χωρίς ειδικότητα για συστέγαση και
συνεργασία σε πλήρως εξοπλισμένα ιατρεία στην κλινική Nicosia

Dental Clinic, στο Στρόβολο (έναντι υπεραγοράς ΑΛΦΑΜΕΓΑ).
Πληροφορίες  22028818, 99699485.

We at the Nicosia Dental Clinic are seeking resident dentists in
our fully equipped dental surgeries for part time or full time rent.

For more information please contact 22028818, 99699485 

ΠΩΛΟYΝΤΑΙ
ΟΙΚOΠΕΔΑ

Πωλούνται οικόπεδα
στη Λευκωσία,

σε οικιστική περιοχή
στην Αλάμπρα
με συντελεστή
δόμησης 60%.

Για πληροφορίες
στο τηλ. 99358661 

ΖΗΤΟΥΝΤΑΙ
Η ψαροταβέρνα Πυξίδα ζητά

σερβιτόρους, σερβιτόρες,
μαγείρους για full time, για

Λευκωσία και Λεμεσό.

Τηλέφωνο επικοινωνίας:

22445636

Ώρες επικοινωνίας:
10.00-12.00 πρωί

και 4.00-5.00 απόγευμα.

Άτομο επικοινωνίας:
Γιάννος Χριστοφόρου.

Του ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ

«Το μυαλό σου είναι μερικές φορές
σαν ακίνητο και άλλες τρέχει με με-
γάλη ταχύτητα. Το κόλπο είναι να
προσπαθήσεις να το κρατήσεις ακί-
νητο με κάτι σαν διαλογισμό ή πε-
ρισυλλογή. Δεν το έχω καταφέρει
ακόμη, αλλά θα το προσπαθήσω
στο επόμενο ταξίδι μου», λέει στην
«Κ» ο κωπηλάτης Ολι Χικς που έχει
σπάσει όλα τα ρεκόρ κωπηλασίας
μεγάλων αποστάσεων, λίγες ώρες
προτού φτάσει στην Αθήνα και βρε-
θεί στη σκηνή του TEDx. Η έννοια
της «απόστασης» για τον 35χρονο
Βρετανό κωπηλάτη, που έχει περά-
σει το 2,5% της ζωής του στη θά-
λασσα, είναι σχετική.

Ο Ολι Χικς είναι ο πρώτος και μο-
ναδικός άνθρωπος που πραγματο-
ποίησε τον διάπλου του Ατλαντικού
Ωκεανού φτάνοντας από τις ΗΠΑ
στην Αγγλία μέσα σε 124 ημέρες.
Επίσης, κωπηλάτησε από την Τα-
σμανία στη Νέα Ζηλανδία και πέ-
ρασε από την παγωμένη Γροιλανδία
στη Σκωτία, μαζί με τον Τζορτζ

Μπάλαρντ, ακολουθώντας μια δια-
δρομή την οποία, σύμφωνα με αρ-
χαίους θρύλους, κατάφεραν να κά-
νουν οι νομαδικές φυλές των Εσκι-
μώων της Αλάσκας (Ινουίτ) με βάρ-
κες καγιάκ τον 17ο αιώνα.

Το επόμενο ταξίδι στο οποίο ανα-
φέρεται ο κ. Χικς είναι από τις τε-
λευταίες «πρωτιές» στον κόσμο των
εξερευνητών. Τον Δεκέμβριο του
2018 ο Βρετανός κωπηλάτης θα κά-
νει μόνος του, με ένα ειδικό σκάφος,
τον γύρο του κόσμου, περνώντας
από τα τρία μεγάλα ακρωτήρια: της
Νοτίου Αμερικής, της Αφρικής και
της Αυστραλίας. Πρόκειται για το
μεγαλύτερο ταξίδι σε κωπηλατικό
σκάφος, το οποίο εκτός από την αν-
θρώπινη υπερπροσπάθεια έχει πα-
ράλληλα επιστημονικούς και εκπαι-
δευτικούς σκοπούς. «Ενα ερευνητικό
σκάφος θα τρέχει ένα επιστημονικό
πρόγραμμα, συγκεντρώνοντας δε-
δομένα ωκεανογραφίας, κλιματο-
λογίας και βιολογίας του ευάλωτου
Ωκεανού της Ανταρκτικής. Η κω-
πηλατική μου προσπάθεια πιστεύω
ότι θα ευαισθητοποιήσει την κοινή
γνώμη, ώστε να μπορέσουμε να
δραστηριοποιήσουμε σχολεία ανά
τον κόσμο και να κάνουμε τα παιδιά
και τους πολιτικούς να ενδιαφερθούν

για τα σοβαρά προβλήματα που αν-
τιμετωπίζει εκείνο το ζωτικό κομμάτι
της θάλασσας», σημειώνει.

Αρχή με την ψαρόβαρκα
Η αγάπη του για τη θάλασσα και

τις βάρκες ξεκίνησε από μικρή ηλικία
στο παραθαλάσσιο σπίτι της οικο-
γένειάς του στην ανατολική ακτή
της Αγγλίας. Αν και οι γονείς του εί-
χαν επαγγέλματα της «ξηράς», ο Ολι
Χικς ανέβαινε συχνά στη μικρή ψα-
ράδικη βάρκα του πατέρα του για
βόλτες στο ποτάμι, ενώ αργότερα
έμαθε ιστιοπλοΐα και κανό-καγιάκ.
Στα 7 του χρόνια πήρε δώρο τα πρώ-
το του καγιάκ και η σπίθα της εξε-
ρεύνησης άναψε μέσα του. «Είχαμε
όλο και περισσότερη ελευθερία να
εξερευνήσουμε το ποτάμι. Μου αρέ-
σει η αίσθηση της ελευθερίας και
το να έχεις τον έλεγχο του σκάφους
σου και να μπορείς να πλεύσεις όσο
πιο μακριά τολμάς», τονίζει. Στα 13
του χρόνια ονειρεύτηκε τον διάπλου
του Ατλαντικού, τον οποίο πραγμα-
τοποίησε ύστερα από προετοιμασία
και σχεδιασμό δέκα ετών. Το πιο
δύσκολο κομμάτι του ταξιδιού του,
όπως λέει, δεν είναι οι καταιγίδες
στη μέση του ωκεανού ή οι καρχα-
ρίες που μπορεί να εμφανιστούν,

αλλά το να βρει την απαραίτητη
χρηματοδότηση της επόμενης απο-
στολής του. «Οταν ξεκινήσεις, όλα
γίνονται απλά. Αυτή είναι η ομορφιά,
απλώς κωπηλατείς μέχρι να φτάσεις
στον προορισμό σου», σημειώνει,
και μας αναφέρει μια από τις αξέ-
χαστες στιγμές του ταξιδιού του από
την Αμερική στη Βρετανία. «Ηταν

μια όμορφη ηλιόλουστη ημέρα με
ήρεμη θάλασσα. Είχα εμπιστοσύνη
στον εαυτό μου και στο σκάφος.
Ημουν ήδη 100 ημέρες στη θάλασσα
και είχα ακόμη 1.000 μίλια από το
να φτάσω στον τερματισμό. Ημουν
τόσο ευτυχισμένος που δεν κωπη-
λάτησα όλη μέρα. Ψάρευα, καθάριζα
το σκάφος και απολάμβανα τη μο-

ναξιά του περιβάλλοντος χωρίς άγχος
ή στρες. Παραδόξως, ένιωθα απε-
λευθερωμένος», τονίζει.  

9 με 12 ώρες τη μέρα
Οταν βρίσκεται στη θάλασσα,

κωπηλατεί περίπου 9 με 12 ώρες
την ημέρα, σε τρεις βάρδιες των
τεσσάρων ωρών. Μαγειρεύει με

υγραέριο και πίνει περίπου 3 λίτρα
νερό τη μέρα. Κοιμάται σε μια μικρή
καμπίνα στο πίσω μέρος τού ειδικά
διαμορφωμένου σκάφους του, το
οποίο προσπαθεί, όπως λέει, να το
έχει στεγνό και ενίοτε τακτοποι-
ημένο. Οσο όμως κι αν απολαμβάνει
τη θάλασσα, οι ώρες και οι μέρες
που είναι μόνος του στη μέση του
ωκεανού είναι πολλές. «Εχω μαζί
μου πάντα φωτογραφίες των αγα-
πημένων μου και μου δίνουν γράμ-
ματα, ποιήματα, σπαζοκεφαλιές
και ανέκδοτα, τα οποία κρύβω στις
μερίδες του φαγητού μου και τα
διαβάζω καθημερινά. Είναι απί-
στευτο καμιά φορά πόσες δουλειές
έχει να κάνει κάποιος στη θάλασσα.
Συνεχώς κωπηλατώ, τρώω, κοιμάμαι
ή φτιάχνω το σκάφος», τονίζει.  

Στη στεριά προσαρμόζεται εύ-
κολα, αλλά ο Ολι Χικς δεν είναι στε-
ριανός. Του λείπουν, όπως επιση-
μαίνει, η απλότητα, η απομόνωση
και ο ανοιχτός ορίζοντας. Γι’ αυτό
και ο γύρος του κόσμου δεν θα είναι
το τελευταίο του ταξίδι. «Θέλω να
περάσω μερικούς ωκεανούς ακόμη,
μετά. Αλλά ο γύρος του κόσμου κω-
πηλατώντας θα μου πάρει αρκετό
καιρό», τονίζει. Τουλάχιστον δύο
χρόνια και 18.000 μίλια.

Ο Ολι Χικς είναι ο πρώτος και μοναδικός άνθρωπος που πραγματοποίησε τον διάπλου του Ατλαντικού Ωκεανού φτάνοντας από τις ΗΠΑ στην Αγγλία μέσα σε 124 ημέρες.

«Οταν ξεκινήσεις, όλα γίνονται απλά. Αυτή είναι η ομορφιά...», λέει ο Χικς.

Ο κωπηλάτης των επτά θαλασσών
Ο Βρετανός Ολι Χικς, προτού ανεβεί στη σκηνή του TEDx, μιλάει στην «Κ» για τα υπεράνθρωπα κατορθώματά του στους ωκεανούς

“Το επόμενο ταξίδι του, ο
γύρος του κόσμου, θα εί-
ναι το μεγαλύτερο σε κω-
πηλατικό σκάφος και
αναμένεται να διαρκέσει
τουλάχιστον δύο χρόνια.

ΑΝΑΚΟ ΙΝΩΣΗ
Το Κοινοτικό Συμβούλιο Κρήτου Τέρρας καλεί όλους τους
ιδιοκτήτες τεμαχίων/οικοπέδων/ ανοικτών χώρων να φρον-
τίσουν για τον καθαρισμό τους και την απομάκρυνση όλων
των χόρτων και αχρήστων αντικειμένων μέχρι 15/06/2017.
Μετά τις 15/06/2017 όσοι δεν προβούν στον καθαρισμό των
τεμαχίων/οικοπέδων τους το Κ.Σ θα προχωρήσει στον
καθαρισμό τους με δικό του συνεργείο και ο ιδιοκτήτης θα
χρεωθεί ανάλογα με τα έξοδα που θα υποστεί.

Διευκρινίζεται ότι:
1. Εάν ο καθαρισμός από τον ιδιοκτήτη κριθεί μη ικανοποιητικός

το Κ.Σ θα προβεί σε πλήρη καθαρισμό του τεμαχίου.
2. Η ευθύνη του καθαρισμού βαραίνει αποκλειστικά τον ιδιο-
κτήτη.
3. Η χρέωση θα γίνεται ανάλογα με τον όγκο των υλικών που

θα απομακρύνονται και σε καμία περίπτωση δεν θα είναι
λιγότερο από 80 ευρώ ανά οικόπεδο.

Το Κ.Σ ζητά τη συνεργασία όλων των πολιτών για τη διατήρηση
της καθαριότητας της Κοινότητος και την πρόληψη για πυρ-
καγιές.

ΑΠΟ ΤΟ ΚΟΙΝΟΤΙΚΟ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟ ΚΡΗΤΟΥ ΤΕΡΡΑΣ
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